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Αθήνα, σήµερα στις 25 Μαΐου 2021, ηµέρα Τρίτη και ώρα
10.11’, συνήλθε στην Αίθουσα των συνεδριάσεων του Βουλευτη-
ρίου η Βουλή σε ολοµέλεια για να συνεδριάσει υπό την προεδρία
του Γ’ Αντιπροέδρου αυτής κ. ΑΘΑΝΑΣΙΟΥ ΜΠΟΥΡΑ.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Κυρίες και κύριοι συ-
νάδελφοι, αρχίζει η συνεδρίαση.

Εισερχόµαστε στην ηµερήσια διάταξη της

ΝΟΜΟΘΕΤΙΚΗΣ ΕΡΓΑΣΙΑΣ

Μόνη συζήτηση και ψήφιση επί της αρχής, των άρθρων και του
συνόλου του σχεδίου νόµου του Υπουργείου Εσωτερικών: «Άρση
περιορισµών για την εγγραφή στους ειδικούς εκλογικούς κατα-
λόγους εκλογέων εξωτερικού».

Η Διάσκεψη των Προέδρων αποφάσισε στη συνεδρίασή της
20ής Μαΐου 2021 τη συζήτηση του νοµοσχεδίου σε µία και, εφό-
σον χρειαστεί, να διατεθεί και δεύτερη συνεδρίαση, ενιαία επί
της αρχής, επί των άρθρων και των τροπολογιών.

Ειδικότερα η συζήτηση του σχεδίου νόµου προτείνεται να διε-
ξαχθεί µε συνδυασµό φυσικής παρουσίας και υπηρεσίας τηλε-
διάσκεψης, WEBEX, µε δωδεκαµελείς κύκλους, που θα
περιλαµβάνουν οµιλητές µε την εξής αναλογία ανά Κοινοβουλευ-
τική Οµάδα: πέντε από τη Νέα Δηµοκρατία, τρεις από τον ΣΥ-
ΡΙΖΑ, ένας από το Κίνηµα Αλλαγής, ένας από το Κοµµουνιστικό
Κόµµα Ελλάδας, ένας από την Ελληνική Λύση και ένας από το
ΜέΡΑ25.

Τα ονόµατα των οµιλητών έχουν ήδη οριστεί από τις Κοινοβου-
λευτικές Οµάδες µε σχετικές επιστολές και η αρµόδια υπηρεσία
έχει καταρτίσει κατάλογο που θα σας διανεµηθεί. Υπενθυµίζω ότι
οι οµιλητές που θα τοποθετηθούν µέσω τηλεδιάσκεψης θα µιλή-
σουν µόλις ολοκληρωθούν οι κύκλοι των οµιλητών µε φυσική πα-
ρουσία. Σύµφωνα µε τον αριθµό των οµιλητών που έχουν οριστεί
από τις Κοινοβουλευτικές Οµάδες, προτείνω στο Σώµα να διατε-
θεί και δεύτερη συνεδρίαση την Τετάρτη και ώρα 10.00’ για τη
συνέχιση της συζήτησης του νοµοσχεδίου. Προσθήκες στον κα-
τάλογο δεν θα γίνουν δεκτές, παρά µόνο αµοιβαίες αλλαγές.

Σύµφωνα µε το άρθρο 72 παράγραφος 1 εδάφιο γ’ του Κανο-
νισµού της Βουλής, µετά το τέλος συζήτησης θα διεξαχθεί ονο-
µαστική ψηφοφορία επί της αρχής, επί του άρθρου 1, επί του
ακροτελεύτιου άρθρου καθώς και επί του συνόλου του νοµοσχε-
δίου, λόγω της ειδικής πλειοψηφίας που απαιτεί το άρθρο 51 πα-
ράγραφος 4 του Συντάγµατος.

Συµφωνεί το Σώµα; 
ΠΟΛΛΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Μάλιστα, µάλιστα.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Το Σώµα συνεφώ-

νησε.

Πριν καλέσω τον εισηγητή της Νέας Δηµοκρατίας, να δώσω
τον λόγο για δύο λεπτά στον κύριο Υπουργό, που κάτι θέλει να
διευκρινίσει.

Ορίστε, κύριε Υπουργέ, έχετε τον λόγο.
ΜΑΥΡΟΥΔΗΣ ΒΟΡΙΔΗΣ (Υπουργός Εσωτερικών): Ευχαρι-

στώ, κύριε Πρόεδρε. Καληµέρα, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι.
Ζήτησα τον λόγο, κύριε Πρόεδρε, µόνο για να τοποθετηθώ επί

του ζητήµατος της αποδοχής ή µη δύο τροπολογιών. Μία τρο-
πολογία κατέθεσε η πλευρά του ΣΥΡΙΖΑ και µία το ΜέΡΑ25. Είχα
πει, κύριε Πρόεδρε, στην Επιτροπή Εσωτερικών, όταν συζητού-
σαµε, ότι είµαι διατεθειµένος ακόµα και να αποσύρω αυτή τη
στιγµή το συζητούµενο νοµοσχέδιο, προκειµένου να βρεθεί µία
λύση συγκλίνουσα, για να επιτευχθεί ο στόχος της διευκόλυνσης
της άσκησης του εκλογικού δικαιώµατος των κατοίκων εξωτερι-
κού, υπό δύο προϋποθέσεις όµως: ότι δεν θα υπάρχει κανένας
περιορισµός στην άσκηση του δικαιώµατος και, δεύτερον, ότι η
ψήφος τους θα είναι ισότιµη µε όλων των εκλογέων και θα προ-
σµετράται στο εκλογικό αποτέλεσµα. 

Είχα απευθύνει την πρόσκληση αυτή στον ΣΥΡΙΖΑ να τοποθε-
τηθεί, διότι εν συνεχεία όλα τα υπόλοιπα ζητήµατα -εκλογικές πε-
ριφέρειες, αριθµός, τρόπος εκλογής- θα µπορούσαν να
συζητηθούν, να συµφωνηθούν µεταξύ των κοµµάτων, εάν είχαν
συµφωνηθεί, όµως, αυτές οι δύο στρατηγικού χαρακτήρα προ-
ϋποθέσεις.

Ο ΣΥΡΙΖΑ κατέθεσε µία πρόταση, µία τροπολογία την οποία
υπογράφουν ο κ. Κατρούγκαλος, η κ. Τζάκρη και ο κ. Ζαχαριά-
δης. Εκεί προτείνουν την ίδρυση τεσσάρων εκλογικών περιφε-
ρειών αποδήµων, Βουλευτών Επικρατείας τούς χαρακτηρίζουν,
οι οποίοι όµως θα εκλέγονται όχι µε κοµµατικά ψηφοδέλτια και
επίσης δεν θα λαµβάνεται εποµένως υπ’ όψιν η ψήφος των απο-
δήµων στη διαµόρφωση του συνολικού εκλογικού αποτελέσµα-
τος. Υποθέτω και διαλαµβάνω ότι αυτή είναι η θέση του ΣΥΡΙΖΑ. 

Εποµένως στην έκκλησή µου ουσιαστικά ο ΣΥΡΙΖΑ απάντησε
αρνητικά. Η αρνητική αυτή απάντηση, η απόρριψη της µίας εκ
των δύο προϋποθέσεων, δηλαδή να προσµετράται η ψήφος των
αποδήµων όπως όλων των υπολοίπων ψηφοφόρων, προφανώς
σηµαίνει ότι θα συνεχίσουµε κανονικά τη συζήτηση στο νοµοσχέ-
διο και ο καθένας θα πάρει από εδώ και πέρα την ευθύνη.

Και η τροπολογία του ΜέΡΑ25 και αυτή εντάσσεται µέσα σε
αυτές τις προϋποθέσεις. Δεν την κάνω δεκτή, γιατί δεν έχει πια
νόηµα το να την κάνω ή όχι δεκτή την τροπολογία του ΜέΡΑ25,
από τη στιγµή που δεν υπάρχει αυτή η βασική συµφωνία και σύγ-
κλιση του ΣΥΡΙΖΑ.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Ευχαριστούµε, κύριε
Υπουργέ.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, έχω την τιµή να ανακοινώσω

Π Ρ Α Κ Τ Ι Κ Α  Β Ο Υ Λ Η Σ
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στο Σώµα ότι οι Υπουργοί Τουρισµού, Οικονοµικών, Εξωτερικών,
Προστασίας του Πολίτη, Δικαιοσύνης, Μετανάστευσης και Ασύ-
λου, καθώς και οι Αναπληρωτές Υπουργοί Οικονοµικών και Εξω-
τερικών κατέθεσαν στις 24-5-2021 σχέδιο νόµου: «Κύρωση του
Παραρτήµατος XVIII της Διεθνούς Συµβάσεως για τα Προνόµια
και τις Ασυλίες των Ειδικευµένων Οργανισµών, αναφορικά µε τον
Παγκόσµιο Οργανισµό Τουρισµού».

Παραπέµπεται στην αρµόδια Διαρκή Επιτροπή.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΣΚΑΝΔΑΛΙΔΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, θα ήθελα

τον λόγο.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Θέλετε κάτι διαδικα-

στικό;
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΣΚΑΝΔΑΛΙΔΗΣ: Έγινε µια κουβέντα σε µία

τροπολογία. Θέλω να πω µια κουβέντα εάν µπορώ. Είµαι Κοινο-
βουλευτικός Εκπρόσωπος, µπορώ;

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Εν πάση περιπτώσει,
πριν πάρει τον λόγο ο κ. Κουµουτσάκος, πάρτε τον λόγο για δύο
λεπτά.

Ορίστε, έχετε τον λόγο.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΣΚΑΝΔΑΛΙΔΗΣ: Προφανώς, κύριε Υπουργέ,

θεωρώ εντελώς αιτιολογηµένη την άρνησή σας, όταν δεν ικανο-
ποιείται το πρώτο και απαράβατο κριτήριο, που έχει σχέση µε
την ισότητα της ψήφου. Και αυτό εκ των πράγµατων είναι µια κί-
νηση καθαρά θεαµατική, χωρίς να έχει ουσιαστικό περιεχόµενο.

Εσείς όµως κάνατε µία πρόταση την προηγούµενη φορά, απ’
ό,τι έχω αντιληφθεί και διάβασα µετά και στα πρακτικά -γιατί
έλειπα εκείνη τη στιγµή-, ότι θα µπορούσατε να συζητήσετε για
µια πραγµατική εκλογή αντιπροσώπων από τους οµογενείς σε
επίπεδο περιφερειών.

Εγώ θεωρώ ότι, ανεξάρτητα από την τύχη που θα έχει ο νόµος,
δηλαδή, εάν θα συγκεντρώσει τις διακόσιες ψήφους, που σηµαί-
νει ότι θα µπορεί να ισχύσει -και σηµειώνω ότι αυτό ισχύει εσαεί,
δεν ισχύει όπως στον εκλογικό νόµο-, θα µπορούσατε από τη
στιγµή που έχετε αυτή την πρόταση, αντί να κάνετε µονάχα τη
µία αλλαγή, που έχει σχέση µε το κόψιµο των κοφτών, ας πούµε,
να βάλετε και την επιστολική ψήφο και τα θέµατα που έχουν
σχέση µε την εκπροσώπηση των οµογενών και να φέρετε έναν
πλήρη νόµο. Ας υπάρχει. Εάν δεν το κάνετε εσείς, θα το κάνουµε
εµείς το αµέσως προσεχές χρονικό διάστηµα.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Ευχαριστούµε, κύριε
Σκανδαλίδη.

Τον λόγο τώρα έχει ο εισηγητής της Νέας Δηµοκρατίας κ. Γε-
ώργιος Κουµουτσάκος.

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΚΟΥΜΟΥΤΣΑΚΟΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι του ΣΥΡΙΖΑ, ξεκινώ από εσάς. Σήµερα κρί-

νεται εάν θα έχετε το πολιτικό σθένος να υποστηρίξετε το εθνικά
µείζον, θυσιάζοντας το κοµµατικά µικρό. Εάν θα υποστηρίξετε
τη χωρίς όρους και γραφειοκρατικές προϋποθέσεις δυνατότητα
των εγγεγραµµένων στους εκλογικούς καταλόγους Ελλήνων του
εξωτερικού να ψηφίζουν από τον τόπο της κατοικίας τους ή εάν
θα σηκώσετε το βάρος της ευθύνης να αποτρέψετε εσείς µια
ιστορική απόφαση χρέους της πατρίδας προς τους Έλληνες
εκείνους που συνιστούν την πέραν της Ελλάδος Ελλάδα.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ο Ελληνισµός της Διασποράς,
οι Έλληνες που ζουν στο εξωτερικό αποτελούν αναπόσπαστο
κοµµάτι του εθνικού κορµού. Οι γεωγραφικές αποστάσεις δεν
ήταν ποτέ ούτε εµπόδιο ούτε πρόφαση για τους Έλληνες της πα-
λαιότερης και πρόσφατης µετανάστευσης για να προσφέρουν
στη µητέρα πατρίδα όποτε αυτή τούς χρειάστηκε, είτε αυτό ήταν
εθνικά θέµατα είτε η στήριξη των προσπαθειών για την ανάπτυξη
και ανάταξη της εθνικής οικονοµίας.

Αυτή η σχέση πατρίδας - Διασποράς, πατρίδας - Ελλήνων του
εξωτερικού δεν µπορεί να είναι µονόδροµος, οφείλει να είναι αµ-
φίδροµη. Διακηρυγµένη στρατηγική επιλογή, θυµίζω εδώ, και
σκοπός όλων των µεταπολιτευτικών κυβερνήσεων ήταν η µεγα-
λύτερη δυνατή ενίσχυση των δεσµών του Ελληνισµού του εξω-
τερικού µε τη µητέρα πατρίδα. Έχει έρθει η ώρα να τιµήσουµε
αυτούς τους Έλληνες. Και το ελάχιστο που µπορούµε να κά-
νουµε είναι να εξασφαλίσουµε τη χωρίς εµπόδια δυνατότητά
τους να ασκούν το εκλογικό τους δικαίωµα από τον τόπο της κα-
τοικίας τους. 

Σε αυτό άλλωστε απέβλεπε η κατοχύρωση ήδη από το Σύν-
ταγµα του 1975 του δικαιώµατος των εκτός επικρατείας ευρισκο-
µένων εκλογέων, όπως έλεγε το κείµενο, να συµµετέχουν στην
ύψιστη δηµοκρατική πράξη, στην εκλογική διαδικασία, δηλαδή
τελικά στη λειτουργία της Ελληνικής Δηµοκρατίας.

Στο άρθρο 51 του Συντάγµατος του 1975 υπήρξε κατευθυντή-
ρια πρόνοια και επιταγή για τη διά νόµου ρύθµιση των ζητηµάτων
που σχετίζονται µε τη δυνατότητα εφαρµογής στην πράξη της
άσκησης, δηλαδή, του ύψιστου αυτού δικαιώµατος των εκτός συ-
νόρων Ελλήνων.

Ακολούθησαν οι συνταγµατικές Αναθεωρήσεις του 1986 και
του 2001, που θέλησαν να βελτιώσουν ή να ρυθµίσουν ακόµα πε-
ρισσότερο την πρόνοια του Συντάγµατος του 1975.

Δυστυχώς όµως επί µισό αιώνα η συνταγµατική εκείνη πρό-
βλεψη έµενε ανεφάρµοστη. Πολιτικές σκοπιµότητες δεν επέτρε-
ψαν την ευόδωση των προσπαθειών που κατεβλήθησαν σε
τουλάχιστον δύο περιπτώσεις, σηµειώνω και υπογραµµίζω και
τις δύο φορές από κυβερνήσεις της Νέας Δηµοκρατίας µε κυ-
βέρνηση Κώστα Καραµανλή και κυβέρνηση Αντώνη Σαµαρά. Η
τρίτη, αυτή τη φορά αποτελεσµατική, προσπάθεια έγινε και πάλι
από κυβέρνηση της Νέας Δηµοκρατίας, από τη σηµερινή Κυβέρ-
νηση του Κυριάκου Μητσοτάκη, ο οποίος είχε θέσει µεταξύ των
βασικών προτεραιοτήτων της Κυβέρνησης και του κυβερνητικού
µας προγράµµατος την εφαρµογή των συνταγµατικών επιταγών.
Δηλαδή να γίνει πράξη επιτέλους η διευκόλυνση του δικαιώµα-
τος να ψηφίζουν οι Έλληνες του εξωτερικού από τη χώρα στην
οποία κατοικούν, δηλαδή η υποχρέωση να ανταποκριθεί η πα-
τρίδα σε ένα αυτονόητα δίκαιο και βαθιά δηµοκρατικό αίτηµα
των Ελλήνων της Διασποράς, των Ελλήνων της πρόσφατης και
παλαιότερης µετανάστευσης.

Η εξαρχής διακηρυγµένη φιλοδοξία µας ήταν βεβαίως και πα-
ραµένει η διευκόλυνση συµµετοχής στην εκλογική διαδικασία να
αφορά στο σύνολο των δικαιουµένων ψήφου Ελλήνων του εξω-
τερικού, χωρίς περιορισµούς, χωρίς πρόσθετα κριτήρια και γρα-
φειοκρατικές επιβαρύνσεις, που τελικά οδηγούν σε
στρεβλώσεις, που δηµιουργούν µια Διασπορά δύο ή τριών ταχυ-
τήτων και σε συνθήκες που ευνοούν τους πλέον εύπορους, δη-
λαδή εκείνους από τους Έλληνες του εξωτερικού που µπορούν
εύκολα να καταβάλουν το κόστος ενός µακρινού ταξιδιού για να
ασκήσουν επιτόπου, εδώ, στην Ελλάδα, το εκλογικό τους δι-
καίωµα, αδικώντας εκείνους που δεν µπορούν να υποβληθούν σε
αυτό το έξοδο.

Εµείς δεν θέλαµε εξαρχής περιορισµούς και άδικους διαχωρι-
σµούς για κάτι τόσο σηµαντικό. Όµως η απαραίτητη κοινοβου-
λευτική πλειοψηφία για κάτι τέτοιο δυστυχώς δεν υπήρχε. Εµείς
από την πλευρά µας, όµως, οφείλαµε µε αίσθηµα ευθύνης να
διασφαλίσουµε το µείζον, δηλαδή, επειδή υπήρχαν διαφορές
από κόµµατα της Αντιπολίτευσης, να µην πιαστεί το πολιτικό µας
σύστηµα και τελικά η Ελληνική Δηµοκρατία στην παγίδα τού όλα
ή τίποτα. Για τον λόγο αυτόν µε ανοικτό και εποικοδοµητικό
πνεύµα και µε σκληρή δουλειά που κατέβαλε ο τότε Υπουργός
Εσωτερικών επιτεύχθηκε ένας συµβιβασµός µε τις άλλες πολιτι-
κές δυνάµεις που είχαν ενστάσεις, αντιρρήσεις ή και αρνήσεις.
Ήταν ένας αναγκαίος συµβιβασµός, που όµως ή που πάντως δεν
ενθουσίασε, αλλά µάλλον προβληµάτισε τους Έλληνες του εξω-
τερικού.

Προκειµένου να επιτευχθεί, λοιπόν, η προβλεπόµενη από το
Σύνταγµα αυξηµένη πλειοψηφία, συµπιέσαµε τη φιλοδοξία µας
στα µέτρα του πολιτικού ρεαλισµού του τότε συσχετισµού κοι-
νοβουλευτικών δυνάµεων και ψήφων. 

Βάλαµε όµως ταυτόχρονα την ίδια στιγµή µια απαράβατη κόκ-
κινη γραµµή, ένα απαραβίαστο και ανελαστικό δηµοκρατικό όριο
και όρο: να διασφαλίζεται πάντα η ισοτιµία της ψήφου των εκτός
συνόρων Ελλήνων µε αυτή των εντός συνόρων Ελλήνων πολιτών.
Έτσι ο ν.4648/2019 ήταν για εµάς ένα πρώτο σηµαντικό βήµα,
όπως είχε πει ο Πρωθυπουργός, και όχι το τέλος της διαδροµής,
ήταν ένα βήµα που ανέµενε την ολοκλήρωσή του. Η αιτία, λοιπόν,
για τη σηµερινή πρόταση αλλαγής αυτού του νόµου του 2019
υπήρχε εξαρχής. Η αιτία ήταν εκεί. Είχε εγκαίρως και δηµόσια
κατατεθεί µε σαφήνεια από τον Πρωθυπουργό και από την Κυ-
βέρνηση.
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Και ξαφνικά, αλλά και πολύ ευπρόσδεκτα, ήρθε και η αφορµή.
Ποια ήταν η αφορµή; Το καθ’ ύλην αρµόδιο στέλεχος της Μείζο-
νος Αντιπολίτευσης, του ΣΥΡΙΖΑ, η κ. Τζάκρη, ευθαρσώς καθέ-
τως και οριζοντίως και µάλιστα σε ιστορικό εµβληµατικό έντυπο
της Διασποράς, στον «Εθνικό Κήρυκα», δήλωσε: «Όχι µόνο θα
δώσουµε τη µάχη για την άρνηση των περιορισµών, αλλά και θα
τους καταργήσουµε αµέσως µόλις επιστρέψουµε στη διακυβέρ-
νηση της χώρας. Είναι περιορισµοί άδικοι, υποτιµητικοί και αχα-
ρακτήριστοι.». Μάχη θα δώσετε, λοιπόν. 

Σήµερα, λοιπόν, σας καλούµε να µη δώσετε αυτή τη µάχη, δεν
χρειάζεται. Διότι σήµερα έχετε µπροστά σας τον νόµο που κα-
ταργεί αυτούς τους περιορισµούς, αυτούς τους απαράδεκτους,
κατά το αρµόδιο στέλεχός σας, περιορισµούς, που καταργεί
αυτό που η κ. Τζάκρη ξέχασε αµέσως µόλις διάβασε την ίδια της
τη συνέντευξη. Ο ΣΥΡΙΖΑ παραµένει ΣΥΡΙΖΑ, κυρίες και κύριοι
συνάδελφοι. Εν πάση περιπτώσει, µη δώσετε τη µάχη. Να δώ-
σετε απλώς σήµερα τη σύµφωνη γνώµη σας και την ψήφο σας
για να καταργηθούν εµπόδια και διακρίσεις.

Η πρότασή σας, πρόταση υπεκφυγής, να µην προσµετράται η
ψήφος των Ελλήνων του εξωτερικού στο γενικό εκλογικό αποτέ-
λεσµα, αλλά µόνο για την εκλογή τεσσάρων Βουλευτών Επικρα-
τείας, δεν είναι µόνο µια µικρή πολιτική κουτοπονηριά. Είναι
προδήλως αντισυνταγµατική και το ξέρετε. Δεν µπορεί να υπάρ-
χουν δύο κατηγοριών ψηφοφόροι ή δύο κατηγοριών ψήφοι.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η σηµερινή συζήτηση και αργό-
τερα η ψηφοφορία θα κρίνουν τελικά δύο µείζονα πολιτικά ζητή-
µατα: Το πρώτο είναι αν η σύγχρονη Ελληνική Δηµοκρατία θα
πράξει το καθήκον της, ρυθµίζοντας και κατοχυρώνοντας ορι-
στικά τη δυνατότητα των Ελλήνων της Διασποράς, όλων των Ελ-
λήνων, να συµµετέχουν και να συνδιαµορφώνουν ισότιµα µε τους
εντός συνόρων Έλληνες την ιστορική διαδροµή του έθνους,
χωρίς περιττές προϋποθέσεις, χωρίς αυθαίρετους περιορι-
σµούς, χωρίς γραφειοκρατικά εµπόδια και προσκόµµατα. Το
δεύτερο πολιτικό ζήτηµα είναι το εξής: εάν οι πολιτικές δυνάµεις,
τα κόµµατα της Αντιπολίτευσης και ειδικά η Μείζων Αντιπολί-
τευση θα έχουν το πολιτικό σθένος να µη θυσιάσουν στον βωµό
του σηµερινού µικροκοµµατικού τους οφέλους και συµφέροντος
το διαρκές και εθνικά µεγάλο, εάν θα δηλώσουν «παρών» στο µε-
γάλο αυτό βήµα, που έχει αδικαιολόγητα καθυστερήσει επί σχε-
δόν µισό αιώνα ή αν θα καταγραφούν ως µικροκοµµατικά και
-επιτρέψτε µου να πω- κουτοπόνηρα απόντες. Ο εθνικός ληξίαρ-
χος καταγράφει τη θέση και τη στάση όλων µας και εύχοµαι ει-
λικρινά να καταγράψει τριακόσια ιστορικά «ναι» και κανένα µικρό
«όχι», ώστε η Βουλή των Ελλήνων να επιβεβαιώσει µε συντρι-
πτική πλειοψηφία ακριβώς αυτό, ότι θα είναι η Βουλή όλων των
Ελλήνων. 

Αυτή, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, είναι η µεγάλη εικόνα.
Όλα τα άλλα είναι υπεκφυγές, είναι υποσηµειώσεις σε ένα µε-
γάλο κεφάλαιο.

Εσείς, κυρίες και κύριοι του ΣΥΡΙΖΑ, πρέπει να αποφασίσετε.
Είναι στο χέρι σας. Είναι δική σας ευθύνη αν τελικά θα επιλέξετε
να είστε υποσηµείωση άρνησης ή αν θα συµπράξετε σε µια ιστο-
ρική απόφαση. Εµείς πάντως είµαστε αποφασισµένοι. Πράτ-
τουµε και θα πράξουµε το καθήκον µας έναντι των Ελλήνων του
εξωτερικού, υπερψηφίζοντας αποφασιστικά τη δυνατότητα να
συµµετέχουν όπως τους αρµόζει και τους αξίζει στη διαµόρφωση
της ιστορικής διαδροµής της πατρίδας µας.

Ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Κι εµείς ευχαρι-
στούµε τον κ. Κουµουτσάκο και για τη συνέπεια στον χρόνο.

Κι αφού τακτοποιηθεί υγειονοµικά το Βήµα, τον λόγο έχει ο ει-
σηγητής του ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευτική Συµµαχία, ο κ. Γεώργιος Κα-
τρούγκαλος.

Κύριε Κατρούγκαλε, έχετε τον λόγο.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΚΑΤΡΟΥΓΚΑΛΟΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρό-

εδρε. 
Ερχόµαστε να συζητήσουµε σήµερα ένα σχέδιο νόµου το

οποίο ανακοινώθηκε από τα τηλεπαράθυρα και το οποίο φέρνει
στη Βουλή ακριβώς το ύφος και το ήθος των τηλεπαραθύρων,
ακριβώς γιατί σκοπός της Κυβέρνησης δεν είναι να αλλάξει τον

νόµο. Ο νόµος αυτός δεν εφαρµόστηκε ποτέ. Ο νόµος αυτός
ήταν αποτέλεσµα διαβούλευσης µηνών και εξαιρετικά δύσκολων
συζητήσεων µεταξύ των κοµµάτων, ενώ το εγχείρηµα του σηµε-
ρινού Υπουργού προφανώς δεν ικανοποιεί τα κριτήρια αυτά. 

Ούτε οι Βουλευτές της Νέας Δηµοκρατίας πιστεύουν ότι έχει
κάποια τύχη. Είναι χαρακτηριστικό ότι ούτε ένας από αυτούς,
από εσάς, αγαπητοί συνάδελφοι, δεν πήρε τον λόγο κατά τη συ-
ζήτηση στην επιτροπή. 

Ούτε ήταν αφορµή για τον νόµο, για το εγχείρηµα αυτό, οι δη-
λώσεις της κ. Τζάκρη, για τις οποίες έχει αναλυτικά τοποθετηθεί,
δεδοµένου ότι ο ίδιος ο Πρωθυπουργός στην τηλεδιάσκεψη µε
τους απόδηµους της Νότιας Αµερικής στις 22 Μαρτίου είχε προ-
αναγγείλει ένα παρόµοιο εγχείρηµα.

Η αλήθεια είναι ότι και αυτή η νοµοθετική πρόταση συµβαδίζει
µε τη συνολική υποκρισία που δείχνει το κόµµα της Νέας Δηµο-
κρατίας όλη αυτή την περίοδο. Είναι δυνατόν, όπως ισχυρίστηκε
ο φίλος εισηγητής της Νέας Δηµοκρατίας, αυτό να είναι το βήµα
που συµπληρώνει τον αρχικό νόµο; Πώς είναι δυνατόν να γίνει
κάτι τέτοιο, χωρίς καµµία διαβούλευση και ουσιαστικά σε από-
σταση από τον συµβιβασµό που επιτεύχθηκε το 2019; Και δεν
είναι αυτό υποκριτικό; Αν πράγµατι θέλατε να ρυθµίσετε το ζή-
τηµα της ψήφου των αποδήµων, γιατί δεν το κάνατε µέχρι το
2001, όταν κυβερνούσατε και δεν ίσχυε η προϋπόθεση των 2/3,
που τέθηκε για πρώτη φορά τότε στη συνταγµατική Αναθεώ-
ρηση; Προφανώς, αυτό το ερώτηµα ισχύει και για τα δύο κόµ-
µατα του πρώην προηγούµενου δικοµµατισµού, και για τη Νέα
Δηµοκρατία και για το ΠΑΣΟΚ. Απλώς, δεν λέτε την αλήθεια ούτε
στους Έλληνες του εσωτερικού, της επικράτειας, ούτε στους
Έλληνες του εξωτερικού. 

Έχω εδώ δηλώσεις του Γραµµατέα Ελλήνων της Διασποράς
της Νέας Δηµοκρατίας. Κατηγορεί εµάς για διγλωσσία και τι λέει;
«Η Κυβέρνηση δεν προτείνει να µετέχουν Έλληνες τρίτης γε-
νιάς…». Προσέξτε: «Η Κυβέρνηση δεν προτείνει να µετέχουν Έλ-
ληνες τρίτης γενιάς που δεν είναι Έλληνες πολίτες και δεν είναι
εγγεγραµµένοι στους εκλογικούς καταλόγους. Δηλαδή, µας
λένε», απευθύνεται σε εµάς, στον ΣΥΡΙΖΑ, «για τους “Πορτοκά-
λος” και για τη “θεία από το Σικάγο”, ξεχνώντας ότι δεν προτεί-
νουµε κάτι τέτοιο. Είναι αδιανόητα ψεύτες σε αυτό και
παραπληροφορούν σκόπιµα διαρκώς.». Θα το καταθέσω στα
Πρακτικά. 

Αυτό είναι ενδεικτικό µιας διπλής λαλιάς κατά τον Όργουελ,
µιας υποκρισίας και ενός ψέµατος ταυτόχρονα προς το εσωτε-
ρικό και στο εξωτερικό. Γιατί προς το εξωτερικό; Γιατί είµαι βέ-
βαιος ότι ο Πρωθυπουργός, όταν απευθύνεται στους από-
δηµους, δεν τους λέει «Πορτοκάλος» ούτε «θείες από το Σικάγο».
Φαίνεται, µε το επιχείρηµα αυτό να προσπαθεί να αντικρούσει το
δικό µας επιχείρηµα, ότι χώρες που έχουν σηµαντική Διασπορά,
όπως η δική µας χώρα, δεν καθιερώνουν αστάθµητη ψήφο των
οµογενών τους στο εξωτερικό. Αυτό είναι το κεντρικό µας επι-
χείρηµα και σε αυτό προσπαθεί να απαντήσει. 

Εδώ, λοιπόν, λέει ψέµατα προς τους Έλληνες της επικράτειας
για τον εξής λόγο: Η ίδια η κυβέρνηση της Νέας Δηµοκρατίας το
2007 εκτιµούσε ότι οι Έλληνες πολίτες του εξωτερικού που θα
είχαν δικαίωµα ψήφου ήταν τρία εκατοµµύρια επτακόσιες χιλιά-
δες και το ανέλυε, ενδεικτικά: ένα εκατοµµύριο οκτακόσιες πε-
νήντα χιλιάδες Έλληνες πολίτες στην Αµερική, πεντακόσιες
πενήντα οκτώ χιλιάδες στην Αυστραλία. Δεν είναι, όµως, µόνο
αυτοί που δυνάµει συµµετέχουν στο εκλογικό σώµα, όπως το
φαντάζεται στα λόγια. Γιατί όταν ήταν κυβέρνηση δεν το είχε
κάνει πριν το 2001 η Νέα Δηµοκρατία. Σύµφωνα µε τον Κώδικα
Ιθαγένειας, κάθε άνθρωπος που έλκει καταγωγή έστω και από
έναν Έλληνα πρόγονο έχει δικαίωµα να πάρει την ελληνική ιθα-
γένεια και µάλιστα από τη στιγµή που πάρει την ελληνική ιθαγέ-
νεια και η εγγραφή του στα δηµοτολόγια και η εγγραφή στους
εκλογικούς καταλόγους είναι αυτόµατη. Άρα, από την πρώτη
οµαδική µετανάστευση Ελλήνων που έγινε στη Φλόριντα το 1758
µέχρι σήµερα, όλοι αυτοί έχουν δικαίωµα να πάρουν την ελληνική
ιθαγένεια. Μάλιστα, ο Κώδικας Ιθαγένειας λέει ότι είναι αυτοδί-
καιη η κτήση, είναι αναγνώριση µιας ιδιότητας που προϋπάρχει. 

Εποµένως, και αυτός ο ισχυρισµός που απευθυνόταν προς το
εσωτερικό, ότι τάχα δεν είναι συγκρίσιµα τα µεγέθη της δικής
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µας Διασποράς µε τη Διασπορά του Ισραήλ, της Αρµενίας, της
Ιρλανδίας -την οποία επικαλέστηκα στην οµιλία µου στην επι-
τροπή αλλά είναι και το βασικό µας επιχείρηµα- είναι ένας ανα-
ληθής ισχυρισµός. 

Η αλήθεια είναι αυτή που προανέφερα. Δεν υπάρχει χώρα µε
σηµαντική Διασπορά που να υιοθετεί γενικευµένο και µη σταθµι-
σµένο σύστηµα συµµετοχής στην εκλογική διαδικασία των πολι-
τών της. Χώρες χωρίς Διασπορά, αλλά µόνο µε εκπατρισµένους
πολίτες, που έχουν σκοπό να επιστρέψουν στη χώρα, πράγµατι
εφαρµόζουν ένα γενικευµένο εκλογικό δικαίωµα. Τι, όµως, πάλι
δεν είπατε στους οµογενείς; Ότι και αυτές οι χώρες περιορίζουν
χρονικά το σχετικό δικαίωµα. 

Αυτό, ακριβώς λόγω της απόκρυψης εκ µέρους σας της πραγ-
µατικότητας, φαίνεται να µην το γνωρίζουν ούτε οι Έλληνες από-
δηµοι. Ακούστε: Ο Καναδάς προβλέπει απώλεια του δικαιώµατος
συµµετοχής στην εκλογική διαδικασία µετά από πέντε χρόνια
απουσίας από τη χώρα- πέντε χρόνια!-, η Αυστραλία µετά από
έξι χρόνια, η Νέα Ζηλανδία µόλις µετά από τρία. 

Η δική µας η πρόταση, αντιθέτως, έχει θεωρηθεί από την Επι-
τροπή της Βενετίας, που είναι το θεσµικό όργανο του Συµβου-
λίου της Ευρώπης, η βέλτιστη ευρωπαϊκή πρακτική για τις χώρες
που έχουν σηµαντική οµογένεια. 

Βέλτιστη πρακτική θεωρήθηκε και από τον κ. Γεραπετρίτη, ως
συνεισηγητή της σχετικής έκθεσης της Εθνικής Επιτροπής για
τα Δικαιώµατα του Ανθρώπου. Η, δε, πρότασή µας για τις βου-
λευτικές περιφέρειες είναι η πρόταση του Συµβουλίου Απόδηµου
Ελληνισµού και η πρόταση που συµβαδίζει απολύτως µε τη συν-
ταγµατική ιστορία και τη δική µας πρακτική. Να θυµίσω ότι ο Χα-
ρίλαος Τρικούπης ήταν Βουλευτής Λονδίνου σε πολλές εκλογές,
ο δε πατέρας του, πρόξενος της Ελλάδας στη Μεγάλη Βρετανία,
ήταν Βουλευτής του Μάντσεστερ. 

Προτείνουµε η εκλογή να γίνεται µε ενιαίο ψηφοδέλτιο, και,
εποµένως, πράγµατι, οι τέσσερις Βουλευτές που θα εκλέγονται
ανά µεγάλη, µείζονα εκλογική περιφέρεια του εξωτερικού, θα
είναι τέσσερις, ασχέτως αν θα ψηφίσουν ένα ή δύο εκατοµµύρια
στις σχετικές εκλογές. Αυτό ισχύει και στο ιταλικό και στο γαλ-
λικό και στο πορτογαλικό µοντέλο, τα οποία ακολουθεί η πρό-
τασή µας.

Είναι, τάχα, αντίθετη στον ευρωπαϊκό νοµικό πολιτισµό η πρό-
ταση αυτή; Αντιθέτως, το Ευρωπαϊκό Δικαστήριο Δικαιωµάτων του
Ανθρώπου στην υπόθεση Σιταρόπουλος κατά Ελλάδας αιτιολογεί
ως απόλυτα συµβατά µε την Ευρωπαϊκή Σύµβαση Δικαιωµάτων
του Ανθρώπου τα κριτήρια αυτά µε το εξής σκεπτικό: Οι πολίτες
που δεν κατοικούν εντός της επικράτειας δεν επηρεάζονται τόσο
άµεσα ή διαρκώς από τα καθηµερινά προβλήµατα της χώρας τους
και έχουν λιγότερη πληροφόρηση γι’ αυτά. Δεύτερο -και βασικό-
τερο- κριτήριο για το δικαστήριο είναι ότι υφίσταται στενή σχέση
µεταξύ του δικαιώµατος ψήφου στις βουλευτικές εκλογές και όταν
επηρεάζεται κάποιος άµεσα από τις αποφάσεις των πολιτικών ορ-
γάνων που εκλέγονται µε αυτόν τον τρόπο και αφορούν κατά
κύριο λόγο άτοµα που ζουν εντός της χώρας.

Εδώ, βέβαια, η υποκρισία σας είναι αντίθετη και µε την αντι-
κειµενική πραγµατικότητα της εκπροσώπησης των αποδήµων.
Σύµφωνα µε την πρότασή µας, οι απόδηµοι θα έχουν τέσσερις
εκπροσώπους που θα τους επιλέγουν οι ίδιοι. Σύµφωνα µε τον
συµβιβασµό που επικράτησε, οι απόδηµοι θα έχουν µόνο δύο εκ-
προσώπους, µιας που η δέσµευση που υπάρχει στον νόµο είναι
στις τρεις πρώτες εκλόγιµες θέσεις να υπάρχει ένας απόδηµος
και, µάλιστα, απόδηµος που δεν θα επιλέγεται από τους ίδιους,
θα επιλέγεται από τα κόµµατα. 

Αυτό είναι το βασικό χαρακτηριστικό γενικά των επιλογών σας.
Δεν σας νοιάζει οι απόδηµοι να έχουν δικαίωµα εκπροσώπησης,
δικαίωµα επιλογής. Το κόµµα είναι αυτό που σας νοιάζει. 

Ασκήσατε κριτική ως προς την επιλογή µας αυτή και το θεω-
ρήσατε αρχικά αντισυνταγµατικό. Έχω εδώ µια δήλωσή σας,
κύριε Υπουργέ, της 12ης Απριλίου του 2021, την οποία ανασκευά-
σατε στην επιτροπή. Εκεί είπατε ότι δεν κάνετε κριτική για αντι-
συνταγµατικότητα, δεν έχετε ισχυρισµό αντισυνταγµατικότητας,
απλώς θεωρείτε εσφαλµένη την πρόταση αυτή. Καλοδεχούµενη
η ανασκευή. Να τη γνωρίζετε, όµως, και εσείς, αγαπητοί συνά-
δελφοι της Νέας Δηµοκρατίας. 

Υπάρχει και κριτική που έχω ακούσει από τα αριστερά, πώς
είναι δυνατόν ένα κόµµα της Αριστεράς να προτείνει ενιαίο ψη-
φοδέλτιο. Ακούστε, αγαπητοί συνάδελφοι. Εµείς, πράγµατι, θε-
ωρούµε ότι η δηµοκρατία εκφράζεται µέσω των κοµµάτων,
ακριβώς γιατί υπάρχουν σε κάθε κοινωνία -και µεταξύ των απο-
δήµων- κοινωνικές και ταξικές συγκρούσεις, που εκφράζονται
πολιτικά από τα κόµµατα. Όταν, όµως, µιλάµε για έναν εκπρό-
σωπο στην Αµερική, έναν εκπρόσωπο στην Αυστραλία, έναν εκ-
πρόσωπο στην Ευρώπη, θα πρέπει να είναι οι κοµµατικές
διαφορές οι κυρίαρχες; 

Εγώ θεωρώ ότι αυτός που θα εκλεγεί θα έχει την πολιτική του
ταυτότητα, θα µπορεί να έρχεται και να συµµετέχει στην Κοινο-
βουλευτική Οµάδα της επιλογής του, γιατί, προφανώς, δεν µπο-
ρούν να µπουν κάτω από το χαλί οι πολιτικές επιλογές.
Δικαιούνται, όµως, οι απόδηµοι να εκλέξουν τον εκπρόσωπό
τους και µε κριτήρια που αφορούν την προώθηση των εθνικών
συµφερόντων στο εξωτερικό, τη συνολική έκφραση των αποδή-
µων. Και κάθε φορά που έχω πάει εγώ στο εξωτερικό, αυτό έχω
ακούσει από τους απόδηµους, ότι, δηλαδή, περισσότερο τους
ενδιαφέρει η υποστήριξη των εθνικών συµφερόντων, παρά η
άµεση εµπλοκή τους σε κοµµατικές διαµάχες. Εσείς, βέβαια,
έχετε στο µυαλό σας πάντα το κόµµα.

Εδώ θέλω να αναφερθώ -από πλευράς συνταγµατικότητας, όχι
από πλευράς πολιτικής- στην αυθεντία ενός συναδέλφου που
δεν είναι πια στη Βουλή, του Ευάγγελου Βενιζέλου. Στην αντί-
στοιχη συζήτηση το 2009 τι υποστήριξε; Έχω καταθέσει το σχε-
τικό Πρακτικό της Βουλής στην επιτροπή. Η δεύτερη λύση -η
πρώτη λύση ήταν αυτή που επικράτησε, µέσω του Συµβουλίου
της Επικρατείας-, λέει ο κ. Βενιζέλος, είναι η εξής: Μία ή περισ-
σότερες ανά ήπειρο περιφέρειες, ειδικά για τους αποδήµους,
είναι η σαφώς καλύτερη, γιατί θα επιτρέψει να υπάρξουν αµιγείς
συνδυασµοί ψηφιζόµενοι από αποδήµους και -προσέξτε αυτό-
αυτοί οι αµιγείς συνδυασµοί δεν υπάρχει κανένας λόγος να είναι
κοµµατικοί, ελλαδικοί. Μπορεί να είναι και ενωτικοί, εθνικού χα-
ρακτήρα. 

Εν πάση περιπτώσει, µπορεί να µη συµφωνείτε µε αυτά που
λέµε εµείς, µπορεί να θέλετε να εξακολουθείτε να παίζετε αυτά
τα παιχνίδια, τα κοµµατικά σας παιχνίδια, µε τους οµογενείς.
Όµως, εδώ έχουµε έναν συµβιβασµό, τον µόνο δυνατό συµβιβα-
σµό εν όψει των διαφορών απόψεων που έχουµε, τον οποίο ο κ.
Μητσοτάκης αποκάλεσε «εθνική νίκη» στην οµιλία του για την
επέτειο της Ναυµαχίας της Σαλαµίνας στη Βουλή και σπονδή
στον οικουµενικό Ελληνισµό. Πώς τον υπηρετείτε; Ο συµβιβα-
σµός αυτός ανταποκρίνεται και αυτός στο ευρωπαϊκό µοντέλο. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Μια µικρή ανοχή θα ήθελα, κύριε Πρόεδρε. Σας ευχαριστώ
πολύ.

Αποδεχθήκαµε τη συµβιβαστική πρόταση του Κοµµουνιστικού
Κόµµατος Ελλάδας, γιατί, πράγµατι, σε χώρες που δεν ακολου-
θούν το µοντέλο της Γαλλίας, της Ιταλίας και της Πορτογαλίας
και έχουν έναν σηµαντικό αριθµό οµογενών τους εκτός, εφαρ-
µόζεται το σύστηµα των κριτηρίων και, µάλιστα, µε αυστηρότερο
τρόπο απ’ ό,τι στον δικό µας συµβιβασµό. Ενδεικτικά σάς λέω
ότι στο Ηνωµένο Βασίλειο, για να έχει κάποιος δικαίωµα διευκό-
λυνσης ψήφου πρέπει να µη λείπει από τη χώρα την τελευταία
δεκαπενταετία -δεκαπέντε χρόνια αντί για τριάντα πέντε-, στη δε
Γερµανία είκοσι πέντε χρόνια και έχει υποχρέωση να είναι στη
χώρα για τρεις συνεχόµενους µήνες, όχι απλώς για ένα διάστηµα
δύο ετών χωρίς υποχρέωση συνεχούς διαµονής σε όλη αυτή τη
διάρκεια των τριάντα πέντε ετών, όπως στο δικό µας. 

Άρα, κύριε Υπουργέ, έχετε σηµαντική ευθύνη, γιατί δεν εφαρ-
µόζετε αυτό τον νόµο. Επανειληµµένα σάς ρώτησα να µας πείτε
τα αποτελέσµατα της εφαρµογής του. Δεν το κάνατε. Δεν συγ-
καλείτε τη διακοµµατική επιτροπή, η οποία είναι αρµόδια να
εφαρµόσει τον νόµο. Και εδώ εξαπατάτε τους αποδήµους.

Δεν είναι µικρός αριθµός ο αριθµός των αποδήµων που µπο-
ρούν να συµµετέχουν στη διαδικασία. Δεν είναι µόνο οι τριακό-
σιες χιλιάδες που, σύµφωνα µε το Υπουργείο Εσωτερικών στο
πλαίσιο των συζητήσεων που είχαµε στη διακοµµατική, µας ανα-
κοινώθηκε ότι πληρούν τα κριτήρια τα φορολογικά. Και οι εξα-
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κόσιες ενενήντα εννιά χιλιάδες µετανάστες του brain drain -τό-
σους τούς υπολογίζει η έκθεση της Επιτροπής Δικαιωµάτων του
Ανθρώπου, στην οποία είναι εισηγητής ο κ. Γεραπετρίτης- έχουν
δικαίωµα συµµετοχής, εφόσον είναι τριάντα ετών, γιατί γι’ αυ-
τούς φροντίσαµε να υπάρχει ειδική ρύθµιση στον νόµο.

Ένα εκατοµµύριο, λοιπόν, άνθρωποι µπορούν να ψηφίσουν και
δεν κάνετε τίποτα γι’ αυτό. Και εν µέρει, για να καλύψετε κι αυτές
τις ευθύνες σας περί µη εφαρµογής του νόµου, φέρνετε ένα νο-
µοσχέδιο γονατογράφηµα, που ξέρετε ότι δεν έχει καµµία ελπίδα
να περάσει. 

Θα κλείσω µε αυτά που έλεγε πάλι ο Ευάγγελος Βενιζέλος
στην αντίστοιχη συζήτηση του 2009, που η πρότασή σας είναι
παρόµοια µε την αρχική σας πρόταση, κύριοι της Νέας Δηµο-
κρατίας. Σε αυτό έχετε µια συνέπεια. Περίπου ό,τι λέγατε το
2009 ήταν και η αρχική σας πρόταση. Έλεγε, λοιπόν, ο κ. Βενιζέ-
λος για τον νόµο αυτό, για την πρότασή σας: «Πρόκειται όχι
απλώς για εµπαιγµό των αποδήµων Ελλήνων, αλλά και για υπο-
βάθµιση και για διασυρµό του σκληρού πυρήνα της δηµοκρα-
τίας, γιατί γίνεται απόπειρα νόθευσης των βασικών κανόνων της
εκλογικής διαδικασίας.». Και κατέληγε τότε ο κ. Βενιζέλος: «Στα-
µατήστε την πατριδοκαπηλία, την εθνοκαπηλία και την καπηλεία
των αποδήµων. Οι απόδηµοι ανήκουν στο έθνος. Δεν είναι κοµ-
µατικός σας µηχανισµός ούτε κοµµατικό σας τρόπαιο, κύριοι της
Νέας Δηµοκρατίας.».

Σας ευχαριστώ πολύ. 
(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Γεώργιος Κατρούγκαλος κα-

ταθέτει για τα Πρακτικά τα προαναφερθέντα έγγραφα, τα οποία
βρίσκονται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυν-
σης Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Κι εµείς ευχαρι-

στούµε τον κ. Κατρούγκαλο.
Παρακαλώ να τακτοποιηθεί υγειονοµικά το Βήµα, προκειµένου

να πάρει τον λόγο η ειδική αγορήτρια του Κινήµατος Αλλαγής, η
κ. Ευαγγελία Λιακούλη.

ΕΥΑΓΓΕΛΙΑ ΛΙΑΚΟΥΛΗ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, κατακλύστηκε

σήµερα το Κοινοβούλιο από τα πολιτικά πυροτεχνήµατα, τα
οποία είναι τόσο πολλά, που πραγµατικά ο κοινοβουλευτισµός
έχει κάθε λόγο να νιώσει ότι έχουν πληγωθεί τα µάτια του από
το ρυπογόνο φως! Φωτορύπανση. Κάποιοι πάλι ασεβούν στο
κορµί του. «Παιχνίδι εντυπώσεων» η σηµερινή συζήτηση. Θα µπο-
ρούσε να είναι ο τίτλος αυτός, µε την Κυβέρνηση να µετατρέπει
σε σηµαία ευκαιρίας το τεράστιο πολιτικό ολίσθηµα της Τοµε-
άρχη του ΣΥΡΙΖΑ για τον Απόδηµο Ελληνισµό, που επιχείρησε
µε απλά λόγια να εµπαίξει τους οµογενείς. Αυτό έκανε η κ. Τζά-
κρη και αυτό έκανε και ο ΣΥΡΙΖΑ. Αποκαλύφθηκε σε όλα τα επί-
πεδα και τώρα τρέχετε και δεν προλαβαίνετε. Η Αξιωµατική
Αντιπολίτευση επιχείρησε να υποτιµήσει βάναυσα τη νοηµοσύνη
του ελληνικού λαού, τους Έλληνες του εσωτερικού και του εξω-
τερικού, µε επιχειρήµατα έωλα, λόγο αντιδραστικό, µε παρουσία
που πραγµατικά σάς αδικεί. Διότι, όσο κι αν προσπαθείτε να κα-
βαλήσετε το κύµα, σας έχει καταπιεί ήδη ο βυθός. 

Βλέπετε κανέναν εδώ µέσα αλλά και έξω από εδώ, που είναι
το πιο σηµαντικό, ανυποψίαστο µαζί σας; Καθαρά λόγια, ίσιο
βλέµµα. Δεν θέλετε, ο ΣΥΡΙΖΑ δεν θέλει, η ψήφος των αποδήµων
να προσµετράται στο εθνικό αποτέλεσµα. Τόσο απλά. Ωραία να
το πείτε. Να ανεβείτε εδώ λεβέντικα. Τι τον θέλετε τον Ευάγγελο
Βενιζέλο, που λέτε τα µισά και τα άλλα µισά τα κρύβετε, κύριε
Κατρούγκαλε; Τι τον θέλετε και τον επικαλείστε; Είπε ο άνθρω-
πος ποτέ, όταν ανέλυσε τον τρόπο προσέγγισης του απόδηµου
ελληνισµού, ότι δεν πρέπει να προσµετράται η ψήφος του στο
εθνικό αποτέλεσµα; Τι τον επικαλείστε, λοιπόν; Γιατί τον επικα-
λείστε;

Αλλοιώνετε, λοιπόν, τον λόγο, ενώ εσείς είστε οι υπαίτιοι που
µπήκαν οι κόφτες. Πείτε, λοιπόν, στους απόδηµους που µας πα-
ρακολουθούν τώρα, ποιος έβαλε στη διακοµµατική επιτροπή
τους κόφτες; Έχουµε εδώ τα µέλη της διακοµµατικής επιτροπής,
έγκριτους, παλιούς, εγνωσµένης αξίας, Νέστορες της πολιτικής.
Αυτοί συνέδραµαν στο έργο τη διακοµµατική επιτροπή. Αν δεν
ήσασταν εσείς που αντιδρούσατε, θα βάζαµε εµείς ποτέ κόφτες;

Υπήρχε το Κοµµουνιστικό Κόµµα Ελλάδας, που είχε µια κα-
θαρή θέση από την αρχή µέχρι το τέλος. Εµείς διαφωνούµε µε
αυτή τη θέση, τη σεβόµαστε όµως, γιατί ήταν καθαρή από την
αρχή µέχρι το τέλος. 

Εσείς τι λέγατε; Λέγατε στο εσωτερικό άλλα και πηγαίνατε
στην οµογένεια και λέγατε άλλα. Και εµείς µεµφόµαστε τη στάση
του ΣΥΡΙΖΑ σήµερα, της παράταξης της Αξιωµατικής Αντιπολί-
τευσης, ξέρετε γιατί; Γιατί είστε ο πολιτικός βατήρας που ανέ-
βηκε η Νέα Δηµοκρατία και ο κ. Βορίδης προσωπικά ανέξοδα.
Ήρωα τον κάνατε. Ανέβηκε πάνω στον βατήρα, λοιπόν, εκ του
ασφαλούς, κάτω του στρώσατε και το δίκτυ ασφαλείας και στην
πισίνα θα πέσει και θα κολυµπήσει και µια χαρά θα τα πάει στον
απόδηµο ελληνισµό. Εσείς τα κάνατε όλα αυτά. Αν δεν υπήρχε η
κ. Τζάκρη σε αυτές τις τρεις σειρές στον «Εθνικό Κήρυκα», λες
και κανένας δεν διαβάζει στην Ελλάδα αυτά που λέγονται στο
εξωτερικό, είναι δυνατόν ποτέ η Νέα Δηµοκρατία να τολµούσε
να φέρει ξανά ένα τέτοιου κύρους και βάρους νοµοθέτηµα, που
έχει στο εσωτερικό και στο εξωτερικό συνέπειες;

Και τώρα τι; Συρόµενοι από τις εξελίξεις, κάνετε δήθεν πως
συγκατανεύετε και αναλύετε τα πράγµατα και διεισδύετε δήθεν
σε βάθος. Πολιτικό θρίλερ είναι αυτό µε πρωταγωνιστή εσάς και
τα πυροτεχνήµατα δυστυχώς ανάβουν µόνο και µόνο για να σβή-
σουν άδοξα, µε θύµα τελικά τον απόδηµο ελληνισµό, κυρίες και
κύριοι συνάδελφοι. Και αυτά τα λέµε και στους µεν και στους δε.
Διότι οι Έλληνες του εξωτερικού περιµένουν από εµάς και δεν
µπορούν να καταλάβουν τα πολιτικά παιχνίδια έτσι όπως γίνονται
µέσα στο Κοινοβούλιο, µόνο και µόνο για το πυροτέχνηµα και για
την εντύπωση. Αυτοί περιµένουν ότι πραγµατικά αυτή η συζή-
τηση κάτι θα βγάλει και ότι θα µαζευτούν τελικά οι διακόσιοι και
ότι θα ψηφίσουν την άρση των περιορισµών και ότι από αύριο το
πρωί θα έχουν τη δυνατότητα και αυτοί να συµµετέχουν ισότιµα,
όπως το Σύνταγµα τους αναγνωρίζει και όχι εµείς. Καθήκον
έχουµε, υποχρέωση έχουµε. Είναι δικαίωµά τους και είναι δικό
µας χρέος. 

Όµως, εκτός από το να συγκατανεύει, ταυτόχρονα µας εµπαί-
ζει ο ΣΥΡΙΖΑ, διότι, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, υπάρχει και
ένα µέτρο το οποίο, µε συγχωρείτε πάρα πολύ που θα σας το
πω, αλλά το έχετε χάσει στην κυριολεξία. Έχετε χάσει το πολι-
τικό µέτρο του σοβαρού, του υπεύθυνου, της Αξιωµατικής Αντι-
πολίτευσης που πρέπει να είναι εδώ, µαχόµενη στην πρώτη
γραµµή, για να διορθώνει τα πολλά κακώς κείµενα της Κυβέρνη-
σης. 

Εσείς τι κάνετε; Παίρνετε, λοιπόν, την µπάλα και τη ρίχνετε
στην κερκίδα και µας φέρνετε µία τροπολογία µίας σελίδας που
τη διαβάζουµε σήµερα και τρίβουµε τα µάτια µας και λέτε τι; Από
τους δεκαπέντε που έταζε η κ. Τζάκρη στο εξωτερικό, φέρνετε
τέσσερις. Λέτε να εκλέγονται τέσσερις και δίνετε σε συγκεκρι-
µένες περιοχές, δηλαδή όχι σε όλους τους απόδηµους, τέσσερις
εκπροσώπους των αποδήµων µε εκλογικές περιφέρειες στον λαό
του εξωτερικού, στους Έλληνες του εξωτερικού, κάνοντας µια
κατάφωρη αδικία σε άλλες περιοχές. 

Αλλά ταυτόχρονα τι κάνετε; Γράφετε αυτή τη µαγική λέξη στο
τέλος «αυτοτελώς» να εκλέγονται αυτοί, δηλαδή να µην περιλαµ-
βάνονται στο εθνικό αποτέλεσµα. Βγείτε και πείτε το αυτό. Πείτε
το δυνατά και καθαρά, µε στεντόρεια φωνή. Φοβάστε να εκθέ-
σετε τη θέση σας; Γιατί φοβάστε να εκθέσετε τη θέση σας, αν η
θέση σας είναι ορθή; Βγείτε και πείτε στον κόσµο τι ακριβώς λέτε
και τι εννοείτε. 

Δυστυχώς, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, έχουµε ένα πολύ
κακό παρελθόν σε ό,τι αφορά αυτό το Κοινοβούλιο, αυτή τη θη-
τεία. Πριν από ενάµιση περίπου χρόνο, τον Δεκέµβρη του 2019,
ψηφίσαµε έναν «κουτσό» νόµο, διότι έτσι ακριβώς οι συνθήκες
επέταξαν. Δυστυχώς κάναµε µία συλλογική προσπάθεια και το
Κίνηµα Αλλαγής έβαλε πλάτη, όπως βάλαµε το 2001 και ανοίξαµε
το θέµα εµείς. Το ξεχάσατε, κύριε Κουµουτσάκο. Αυτό σάς διέ-
φυγε µάλλον, αυτή η αναφορά. Ως πολιτικά κόµµατα όµως, ως
πολιτικά πρόσωπα, ως υπεύθυνη νοµοθέτηση, πάνω σε αυτό πα-
τήσατε, για να έρθετε εσείς, η Νέα Δηµοκρατία και να ανοίξει,
όπως λέτε, το θέµα. Πόσο το άνοιξε, θα το δούµε. 

Διότι, αν θέλατε σήµερα, κύριε Υπουργέ, να είστε εσείς αυτός
που θα πάει ένα βήµα µπροστά και όχι να χρησιµοποιήσετε απλά
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τον βατήρα που σας έδωσε ο ΣΥΡΙΖΑ, αλλά να κάνετε και ένα εν-
τυπωσιακό άλµα, θα έπρεπε να φέρετε την επιστολική ψήφο.
Γιατί δεν τη φέρατε την επιστολική ψήφο; Γιατί κρυφτήκατε πίσω
από την άρνηση του ΣΥΡΙΖΑ; Ή µήπως παίξατε και εσείς το πο-
λιτικό κρυφτούλι «ο ΣΥΡΙΖΑ δεν δέχεται», άρα, αφού ξέρω εκ των
προτέρων ότι δεν δέχεται, ας πω λοιπόν εγώ ότι είµαι µπροστά-
ρης σε αυτό. 

Φέρτε ολοκληρωµένη την πρόταση, να την καταθέσετε εδώ και
µε ονοµαστική ψηφοφορία, όπως είναι ο καθένας από εµάς, να
πατήσει το κουµπί στο «ναι» ή στο «όχι». Τότε να κριθούµε όλοι.
Πάντως σε κάθε περίπτωση, και το λέω πολύ σοβαρά και µε πο-
λιτική ευθύνη, η δική µας παράταξη για την επιστολική ψήφο,
κύριε Υπουργέ, πολύ σύντοµα θα φέρει πρόταση νόµου. Πιστεύω
ότι η Νέα Δηµοκρατία είναι εκείνη η οποία θα υπερψηφίσει την
πρόταση νόµου, προκειµένου πλέον να είµαστε όλοι ανοικτοί,
όλοι ευθείς, όλοι καθαροί και όλοι να κοιτάµε τον κόσµο στα
µάτια.

Αυτό που έγινε, λοιπόν, τώρα είναι για άλλη µια φορά η κοµ-
µατική ζυγαριά ακριβείας να πάρει φωτιά. Τι έκανε, λοιπόν, η πα-
ράταξη της Αξιωµατικής Αντιπολίτευσης και δεν θέλει πεισµατικά
να ψηφίσει τη συγκεκριµένη διάταξη; Πόσοι είναι οι απόδηµοι;
Πόσοι θα ψηφίσουν; Ποια παράταξη θα επιλέξουν; Θα αλλοι-
ώσουν το εκλογικό αποτέλεσµα; Μήπως τελικά όσο λιγότεροι
τόσο καλύτερα και ασφαλέστερα; Αυτά είναι τα ερωτήµατα που
κυριάρχησαν στην πολιτική σκέψη και εκφράστηκαν στον πολι-
τικό λόγο. Τόσο απλά, λοιπόν, έγιναν τα πράγµατα. Αλλά να που,
όµως, η ζωή και η πολιτική ζωή τι νοµίζετε ότι είναι; Απλό αντί-
γραφο της πραγµατικής, της κοινής ζωής, µιας µικρής, ενός µι-
κρού κοµµατιού της κοινωνίας. Αυτός ο καθρέπτης βρίσκεται
εδώ µέσα. Και τι κάνετε; Μαρτυρήσατε µόνοι σας την κρυψώνα
σας. Αυτό κάνατε, λοιπόν. Έωλες δικαιολογίες, τσιτάτα συνθή-
µατα, σενάρια κινδυνολογίας, υπονόµευση του εκλογικού συστή-
µατος δήθεν. Δεν µας είπατε ότι έχουµε και υπονόµευση του
εθνικού αποτελέσµατος, ακόµη και τη συνοχή του έθνους. Ήρθε
η ώρα να δοκιµαστούν όλοι.

Η αφορµή του νέου κύκλου συζήτησης, οι νέες δηλώσεις της
κ. Τζάκρη, η οποία είπε στο εξωτερικό αυτά που δεν λέτε στο
εσωτερικό, ότι δηλαδή θα καταργήσει -ευτυχώς δεν είπε µε ένα
άρθρο και έναν νόµο, είστε σεσηµασµένοι, αυτό δεν µπορείτε να
το πείτε ξανά-, σε κάθε περίπτωση ο ΣΥΡΙΖΑ κάθε κόφτη που
µπήκε όταν έρθει στην εξουσία, τους κόφτες όπως είπα που τους
έβαλε η ίδια η παράταξή σας.

Το θέµα αυτό, που καίει εκατοντάδες χιλιάδες ανθρώπους,
εσείς έρχεστε και αυτοχαρακτηρίζεστε προοδευτικοί, ότι είστε
σε προοδευτική κατεύθυνση και βεβαίως αναρωτιέται κανείς αν
πραγµατικά η πρόοδος ταυτίζεται τώρα µε αυτή τη θέση σας σ’
αυτό το θέµα. Τι είναι πρόοδος, αν όχι το θάρρος υιοθέτησης
νέων πρακτικών; Τι είναι πρόοδος, αν όχι η διαµετρική αντίθεση
στις συντηρητικές λογικές και τις πολιτικές που χαρακτηρίζονται
από την προσκόλληση σε παγιωµένες καταστάσεις; Τι είναι πρό-
οδος, αν όχι η δύναµη να ξεπεράσει κάποιος, κάποιοι, ένα ολό-
κληρο κοµµάτι της κοινωνίας, ένα ολόκληρο κόµµα ακόµη ή
ακόµη και µία οµάδα κοµµάτων -αν θέλετε- εκείνες τις φοβίες
που φαντάζουν -αλλά µόνο φαντάζουν- και δεν είναι ανυπέρβλη-
τες.

Η πρόοδος, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, δεν είναι µια σφρα-
γίδα που την παίρνεις ή τη βάζεις µόνος σου και νοµίζεις ότι την
έχεις και την κουβαλάς πάντα. Είναι καθηµερινή πολιτική στάση,
πρακτική και επιλογή. Βεβαίως έχεις το δικαίωµα να κάνεις και
λάθος και τα πολιτικά κόµµατα να κάνουν λάθη. Βεβαίως. Έχω
πει άπειρες φορές από αυτό το Βήµα ότι κανείς δεν θεωρώ ότι
έχει άµωµα χέρια. Δεν θεωρώ κανείς ότι µπορεί να πει «εγώ δεν
έχω κάνει κανένα λάθος» ή «δεν έχω λάθος θέση». Όµως, δεν
είναι δυνατόν να παραποιείτε την ίδια την πραγµατικότητα. Δεν
είναι δυνατόν µέσα στον ίδιο τελευταίο ενάµιση χρόνο να φέρ-
νετε πάλι µε κοµµατική σας υπογραφή θέση η οποία όχι µόνο δεν
είναι προοδευτική, αλλά ταυτόχρονα είναι παράδοξη, είναι πα-
ράταιρη και είναι και προκλητική. Γιατί αυτή τη θέση δεν τολµάτε
να την πείτε στο εξωτερικό. Τη λέτε µόνο στο εσωτερικό.

Φυσικά αυτή τη φοβικότητα εµείς την αντιλαµβανόµαστε, διότι
το να θεωρεί η Αξιωµατική Αντιπολίτευση a priori ή όποιος άλλος

ότι η συντηρητική πλειοψηφία των αποδήµων είναι εχθρική προς
τις ιδέες της Αριστεράς δεν είναι αλήθεια και δεν είναι αλήθεια
η οποία προκύπτει από τα τελευταία εκλογικά αποτελέσµατα των
ευρωεκλογών. Αυτό δηλώνει κάτι όµως για την αυτοπεποίθηση
της αυτοχαρακτηριζόµενης προοδευτικής Αριστεράς.

Δυστυχώς, το µικρονοϊκό κοµµατικό κοµπιουτεράκι, το κοµπι-
ουτεράκι των µίζερων µικροπολιτικών αθροισµάτων στο τέλος
καταλήγει να αφαιρεί ένα δυναµικό τµήµα του ελληνικού εκλογι-
κού σώµατος. Και δυστυχώς πρόκειται για φιάσκο, ένα φιάσκο
το οποίο το πιστώνουµε πρωτίστως στην Αξιωµατική Αντιπολί-
τευση, στο κόµµα του ΣΥΡΙΖΑ. Δυστυχώς και αναφερόµαστε σε
εσάς, γιατί είστε η κρίσιµη πολιτική δύναµη που θα µπορούσε
ένα τέτοιο εγχείρηµα να το τελειώσει σήµερα και τώρα. Δυστυ-
χώς, βλέπουµε ότι δεν έχετε την τόλµη να το κάνετε αυτό και
κρύβεστε σε µια γωνίτσα. Και σε αυτή τη γωνίτσα υπογράφουν
τρεις συνάδελφοι, η τοµεάρχης σας, ο εισηγητής σας και ένας
συνάδελφός µας µετά την πρόκληση του κ. Βορίδη στην τελευ-
ταία συνεδρίαση της επιτροπής.

Και για να µας καταλαβαίνει ο κόσµος τι λέµε, ο κύριος Υπουρ-
γός, λοιπόν, στο τέλος της επιτροπής σηκώθηκε όρθιος και είπε:
«Εγώ σήµερα καταργώ αυτή τη συζήτηση. Τη σταµατώ εδώ που
βρίσκεται. Δεν θα πάµε στο Κοινοβούλιο την Τρίτη, αν εσείς µου
πείτε -που είστε η κρίσιµη παράταξη, γιατί έχετε το νούµερο,
τους αριθµούς, εµείς δεν έχουµε τόσους προς το παρόν, όσους
έχετε εσείς- θα έρθετε µαζί µας και θα ψηφίσουµε όλοι µαζί την
άρση όλων των περιορισµών που θεσπίσαµε µε τον προηγού-
µενο νόµο του Δεκέµβρη του 2019.».

Και εσείς τι κάνατε; Αντί να σηκωθείτε πάνω και να πείτε «βε-
βαίως και ναι» όπως είπε η κ. Τζάκρη στον «Εθνικό Κήρυκα» ξανά
και ξανά, τραπήκατε σε φυγή. Θα µου επιτρέψετε να πω σε άτα-
κτο φυγή, διότι δεν ήταν κανένας εκείνη την ώρα που απέµεινε
εκεί για να συζητήσουµε σοβαρά. Δυστυχώς στεναχωρήθηκα
πάρα πολύ και προσωπικά µε την πολιτική σας αυτή στάση, γιατί
θέλω να χαρακτηρίζω τον εαυτό µου προοδευτικό και τον χαρα-
κτηρίζετε και εσείς και συγκρίνω εσάς µε εµένα και τότε στενο-
χωριέµαι ακόµη πιο πολύ.

Αντί να αρπάξετε, λοιπόν, την ευκαιρία και να πείτε «εδώ είµα-
στε, τώρα, λοιπόν, περνάµε αυτό, αλλά ένα βήµα παραπάνω,
κύριε Βορίδη, την επιστολική ψήφο» -όχι εκ τους ασφαλούς,
ήρωας του δείκτη, όπως είπαµε, έτσι-, δεν είπατε τίποτα. Και αντί
να δυσκολέψετε την Κυβέρνηση, δεν το κάνατε ούτε αυτό.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, δυστυχώς όλοι γνωρίζουµε
πλέον ότι αυτό το ανεκδιήγητο µπρος-πίσω των δηλώσεων, των
ανέξοδο υποσχέσεων και των κοινοβουλευτικών παλινωδιών από
πλευράς ΣΥΡΙΖΑ µας έχει στοιχίσει πολύ απέναντι στους απόδη-
µους. Η Κυβέρνηση πήρε αυτή την ευκαιρία και την έκανε λά-
βαρο.

Δυστυχώς, για άλλη µια φορά είδαµε ότι ο Υπουργός Εσωτε-
ρικών ένα νοµοσχέδιο που έχει καταντήσει πουκάµισο αδειανό -
και το ξέρετε και εσείς ότι δεν θα µαζέψετε τους διακόσιους,
εµπαίζονται οι απόδηµοι- ως άλλος Αχιλλέας σέρνετε το νεκρό
σώµα του Έκτορα στα τείχη της Τροίας -αυτό κάνετε τώρα-,
ώστε η διαπόµπευση του κόµµατος της Αξιωµατικής Αντιπολί-
τευσης να είναι πλήρης και να είναι οριστική.

Ο ιδιότυπος Αχιλλέας, όµως, της κοινοβουλευτικής µας
µάχης…

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας της κυρίας Βουλευτού)

Δύο λεπτά, κύριε Πρόεδρε, µόνο.
…κανείς δεν θα προσέξει ότι τελικά έχει τους τροχούς στατι-

κούς, όπως ο πασίγνωστος οµώνυµος πίνακας του αυστριακού
ζωγράφου, του Φραντς Ματς , «ο Θρίαµβος του Αχιλλέα», που
τότε το νόηµά του ήταν, κύριε Υπουργέ, πως δυστυχώς πουθενά
δεν µας πηγαίνουν τέτοιες τακτικές και τέτοιες λογικές. Έχετε
και εσείς την ευθύνη σας, διότι αυτό το φιάσκο που ξεκίνησε από
εκεί, η υποκρισία που ξεκίνησε από εκεί, θα έπρεπε να σταµατή-
σει από εδώ.

Ξεκίνησαν µια κοινοβουλευτική σταυροφορία προς όφελος
των αποδήµων, χωρίς να έχουν φροντίσει για τις απαραίτητες
συνθέσεις όλοι όσοι ήταν υπεύθυνοι να το κάνουν αυτό. Και δυ-
στυχώς αυτός που τελικά µένει µε το παράπονο είναι οι ίδιοι οι

12850 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



απόδηµοι, οι οποίοι τώρα πλέον, τα µάτια τους, βρίσκονται στο
Κίνηµα Αλλαγής στραµµένα, στη δική µας παράταξη, που απ’ την
αρχή µε δική µας πρωτοβουλία είπαµε καθαρά και ξάστερα: Δι-
καίωµα ψήφου όλοι οι Έλληνες κάτοικοι του εξωτερικού που
είναι εγγεγραµµένοι στους εκλογικούς καταλόγους και στα δη-
µοτολόγια. Συµµετοχή στις εκλογές µε επικαιροποίηση. Συµµε-
τοχή µε επιστολική ψήφο. Ψήφος να προσµετράται στο συνολικό
εθνικό εκλογικό αποτέλεσµα.

Εµείς δεν φοβόµαστε, κύριοι του ΣΥΡΙΖΑ. Είναι Έλληνες, είναι
συµπατριώτες. Θέλουµε να αποφασίζουν και για τη χώρα µας
στην οποία αυτοί θα έρθουν.

Και η πραγµατική εκπροσώπηση των αποδήµων -η πάγια θέση
µας, την οποία την πήρε και την τροποποίησε ο ΣΥΡΙΖΑ και δυ-
στυχώς την έκανε όπως την έκανε και την εµφάνισε σήµερα µε
αυτόν τον τρόπο που την εµφάνισε και που µας λυπεί βαθύτατα-
θα έπρεπε να εξασφαλίζεται µε τη δηµιουργία ενιαίας περιφέ-
ρειας Ελλήνων κατοίκων εξωτερικού, µε πέντε έως επτά Βουλευ-
τές, οι οποίοι όµως θα ψηφίζουν και η ψήφος τους θα λαµβάνεται
υπ’ όψιν στο εθνικό αποτέλεσµα. Όχι στους κόφτες και µόνο γι’
αυτό µιλάµε, για την απλή διευκόλυνση την οποία εµείς θέλαµε
να δώσουµε.

Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, τελειώνοντας, αυτό που θέλω να
επισηµάνω είναι ότι ο Ελληνισµός της Διασποράς είναι µία εθνική
δύναµη. Δεν είναι οι επενδυτές, όπως τους λέτε εσείς. Είναι οι
ευεργέτες, όπως τους λέµε εµείς. Είναι δικαίωµα των απόδηµων
η ψήφος τους και χρέος δικό µας να διευκολύνουµε µε όλους
τους τρόπους τη συµµετοχή τους. Και σε αυτή την ιστορική
στιγµή η θεσµική τους κατοχύρωση είναι για µας ένα µεγάλο
εθνικό ζήτηµα στο οποίο κρινόµαστε και αναλογιζόµαστε την ευ-
θύνη.

Και βεβαίως, είναι οι άνθρωποι αυτοί που νιώθουν προσβεβλη-
µένοι, όπως µας είπαν στην επιτροπή, διότι οι απόδηµοι στη Γερ-
µανία απέτρεψαν µε παρεµβάσεις τους να µετονοµαστεί πλατεία
σε «πλατεία Κεµάλ Ατατούρκ», την ώρα που ο εµβληµατικός Πρό-
εδρος της Ελληνικής Κοινότητας Βρυξελλών διαµήνυσε από το
Βήµα της Γερουσίας ότι ο ίδιος δεν θα ψηφίσει στις επόµενες
εκλογές, επειδή δεν πληροί ο ίδιος τις φορολογικές και χρονικές
προϋποθέσεις που ορίζει ο νόµος και πολλοί ανάµεσά µας προ-
σποιούνται ότι δήθεν δεν τον άκουσαν και δεν τον κατάλαβαν.

Και είναι συγκλονιστικό, µε επιστολή που απέστειλαν οι από-
δηµοι από όλο τον κόσµο στον πρώην Πρωθυπουργό, στον κ.
Τσίπρα, στις 5 Ιουλίου 2019, διαµαρτυρόµενοι για τον εµπαιγµό
τους και καταλήγοντας µε τη φράση: «Ήταν στο χέρι σας να δώ-
σετε δικαίωµα ψήφου για όλους τους Έλληνες του εξωτερικού
στον τόπο διαµονής τους, χωρίς δικαιολογίες, χωρίς καθυστερή-
σεις, χωρίς παραθυράκια. Αυτά ήταν το πραγµατικά δίκαιο και
αυτό, δυστυχώς, εσείς δεν το κάνατε πράξη.».

Σε ό,τι αφορά εµάς τους υπόλοιπους, δεν θα είµαστε σε καµ-
µία περίπτωση οι µνηστήρες που δεν θα αφήσουµε τον Οδυσσέα
να φτάσει ποτέ στο σπίτι του. Θα συνεχίσουµε να παλεύουµε για
την κατοχύρωση του δικαιώµατος σε όλα τα επίπεδα, χωρίς κό-
φτες και µε την κατοχύρωση της επιστολικής ψήφου, όπως το
Κίνηµα Αλλαγής και το ΠΑΣΟΚ χρόνια τώρα παλεύει για την κα-
τοχύρωσή του.

Εσείς ακολουθήστε µας! Αν δεν προηγηθείτε, θα σας προλά-
βουµε εµείς, κύριε Βορίδη.

Ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του Κινήµατος Αλλαγής)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Και εµείς ευχαρι-
στούµε την κ. Λιακούλη.

Παρακαλώ να ετοιµαστεί το Βήµα, προκειµένου να πάρει τον
λόγο ο ειδικός αγορητής του Κοµµουνιστικού Κόµµατος Ελλά-
δος κ. Γιάννης Γκιόκας.

Ορίστε, κύριε Γκιόκα, έχετε τον λόγο.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΓΚΙΟΚΑΣ: Υπάρχει ένα βασικό ερώτηµα που θέ-

σαµε από την πρώτη στιγµή και το οποίο δεν έχει απαντηθεί -πει-
στικά τουλάχιστον- από την Κυβέρνηση. Ποιο είναι αυτό το
ερώτηµα; Για ποιον λόγο γίνεται η σηµερινή συζήτηση; Ποιος
είναι ο λόγος; Ποιος είναι ο λόγος να συζητάµε ένα νοµοσχέδιο,
από τη στιγµή που υπάρχει πρόσφατος νόµος για την ψήφο των
αποδήµων, νόµος ψηφισµένος µε πολύ µεγάλη πλειοψηφία και

µε τη δική σας ψήφο, του κ. Κουµουτσάκου, του κ. Βορίδη, των
κυρίων και κυριών του ΠΑΣΟΚ και τα λοιπά. Για ποιον λόγο συ-
ζητάµε ένα τέτοιο νοµοσχέδιο, όταν θα έπρεπε να συζητηθούν
άλλα ζητήµατα;

Τι θα είχε νόηµα να συζητήσουµε; Θα είχε νόηµα να συζητή-
σουµε ζητήµατα, βεβαίως, εφαρµογής αυτού του νόµου, όταν
εµείς το ζητάµε εδώ και έναν χρόνο, από την πρώτη στιγµή που
συστάθηκε η διακοµµατική επιτροπή στο πλαίσιο του Υπουρ-
γείου Εσωτερικών, εδώ και έναν χρόνο, τον Αύγουστο του 2020.
Θα έπρεπε να συζητάµε ζητήµατα καλύτερης ενηµέρωσης για
τον νόµο -γιατί προφανώς υπάρχουν ζητήµατα που σχετίζονται
µε άγνοιες και συγχύσεις-, όπως επίσης θα έπρεπε να συζητάµε
ζητήµατα που έχουν να κάνουν µε γραφειοκρατικά εµπόδια ή δυ-
σκολίες που αντιµετωπίζουν οι Έλληνες µετανάστες, σε πολλές
περιπτώσεις από τη λειτουργία προξενικών, διπλωµατικών αρχών
και τα λοιπά, που φυσικά, όµως, δεν έχουν να κάνουν µε την
ουσία του νόµου. Έχουν να κάνουν µε το πώς έχετε καταντήσει
τις προξενικές και τις διπλωµατικές αρχές µε την αποψίλωση, µε
τις ελλείψεις προσωπικού, µε µια σειρά τέτοια ζητήµατα.

Όταν ψηφίστηκε ο νόµος, κύριε Βορίδη, εµείς θέσαµε το ζή-
τηµα αυτό και στην τότε ηγεσία του Υπουργείου Εσωτερικών και
ρωτήσαµε το εξής: Υπάρχουν προβλήµατα, ζητήµατα σε σχέση
µε την άντληση, την αναζήτηση των αναγκαίων δηµοσίων εγγρά-
φων που ζητάει ο νόµος, πτυχία, απολυτήρια, ένσηµα, Στρατό
και τα λοιπά; Η απάντηση που πήραµε τότε από τους προκάτο-
χούς σας ήταν ότι αυτά τα ζητήµατα θα λυθούν και θα µπορούν
σε πολλές περιπτώσεις που απαιτείται -γιατί δεν απαιτείται σε
όλες, όσοι είναι κάτω από τριάντα χρόνων δεν είναι υποχρεωµέ-
νοι βάσει του νόµου να αποδείξουν φορολογικό δεσµό-, σε όσες
περιπτώσεις απαιτείται, αυτό το ζήτηµα θα µπορεί να εξασφαλι-
στεί.

Γιατί δεν το κάνετε; Γιατί δεν το λύνετε; Γιατί υπερδιογκώνετε
αυτή τη δυσκολία, που σε πολλές περιπτώσεις είναι υπαρκτή,
αλλά δεν έχει να κάνει, όµως, µε τον νόµο; Γιατί προφανώς θέ-
λετε να υπονοµεύσετε την εφαρµογή του νόµου -αυτό είναι που
σας νοιάζει-, τον νόµο που εσείς ψηφίσατε και τώρα τον χαρα-
κτηρίζετε ως εµµονή. Εµµονή τον χαρακτήρισε ο κ. Βλάσης, αρ-
µόδιος Υπουργός αποδήµου ελληνισµού. Τι είναι εµµονή; Αυτό
που ψηφίσατε! Αυτό που ψηφίσατε είναι εµµονή. Το άκρον άωτον
του πολιτικού τυχοδιωκτισµού!

Αυτός, λοιπόν, είναι ο πραγµατικός λόγος της σηµερινής συ-
ζήτησης, ο πολιτικός τυχοδιωκτισµός και της Νέας Δηµοκρατίας
και του ΣΥΡΙΖΑ, τα πολιτικά παιχνίδια που παίζετε στις πλάτες
των απόδηµων για ψηφοθηρικούς λόγους, όταν είστε εσείς -
εσείς, αυτές οι πολιτικές δυνάµεις- µαζί, φυσικά, µε το Κίνηµα
Αλλαγής - ΠΑΣΟΚ που ευθύνεστε για τα προβλήµατα που αντι-
µετωπίζουν οι Έλληνες µετανάστες, εργαζόµενοι και φοιτητές
του εξωτερικού. Είτε µιλάµε για τα ζητήµατα της εκπαίδευσης,
µείωση κατά 80%, τα χρόνια των µνηµονίων και της κρίσης οι κυ-
βερνήσεις διαδοχικά ΠΑΣΟΚ, Νέα Δηµοκρατία, ΣΥΡΙΖΑ µείωσαν
κατά 80% τα κονδύλια που προορίζονται για την ελληνόγλωσση
εκπαίδευση.

Κύριε Κουµουτσάκο, αυτό δεν είναι υποχρέωση της µητέρας
πατρίδας; Δεν είναι υποχρέωση της µητέρας πατρίδας να εξα-
σφαλίζει την εκµάθηση τουλάχιστον της ελληνικής γλώσσας, το
κορυφαίο ζήτηµα που κατοχυρώνει έναν δεσµό αυτών των αν-
θρώπων µε την Ελλάδα; Στο ζήτηµα της εκµάθησης της ελληνι-
κής γλώσσας, της ελληνόγλωσσης εκπαίδευσης, τι κάνατε πάνω
σε αυτό; Είχαµε 80% µείωση των κονδυλίων! Να, γιατί είστε υπο-
κριτές και γιατί αντιµετωπίζετε τους απόδηµους ως κουκιά για
ψηφοθηρικούς και µόνο λόγους!

Και την ίδια στιγµή στις άλλες υποχρεώσεις που έχετε και εί-
χατε ως κυβερνήσεις απέναντι στους απόδηµους -εκπαίδευση,
λειτουργία προξενικών αρχών και τα λοιπά-, εκεί δεν κάνατε απο-
λύτως τίποτα. Και χρόνο µε τον χρόνο τα προβλήµατα, αντί να
λύνονται, µεγαλώνουν ολοένα και περισσότερο.

Και εµφανίζεστε τώρα ως προστάτες των αποδήµων, όταν
είστε εσείς που ευθύνεστε για αυτά τα προβλήµατα και όχι µόνο
τώρα, αλλά και ιστορικά, από τη δεκαετία του 1960, τότε που η
µετανάστευση ήταν «ευλογία διά τον τόπο», Κανελλόπουλος, αν
δεν κάνω λάθος. Η µετανάστευση είναι ευλογία διά τον τόπο
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µέχρι τα χρόνια της κρίσης και των µνηµονίων, που ο κόσµος
αυτός δεν έφυγε, τον διώξατε, εξαιτίας των πολιτικών που ακο-
λουθήσατε.

Άρα, λοιπόν, ο πολιτικός τυχοδιωκτισµός είναι αυτός που πυ-
ροδότησε τη συζήτηση. Αυτό από τη µεριά της Νέας Δηµοκρα-
τίας.

Το ίδιο, φυσικά, έκανε και ο ΣΥΡΙΖΑ, όταν, ενώ υιοθέτησε τον
προηγούµενο νόµο και τη λογική των κριτηρίων, η αρµόδια το-
µεάρχης του ΣΥΡΙΖΑ, µιλώντας στις Ηνωµένες Πολιτείες της Αµε-
ρικής, έκανε λόγο για προσβλητικά και αχαρακτήριστα κριτήρια.

Κύριε Κατρούγκαλε, πάντως, όντως αυτή τη θέση που παρου-
σιάσατε σήµερα τη λέγατε και στη διακοµµατική επιτροπή. Που-
θενά, όµως, δεν είπατε ότι τα κριτήρια που µπήκαν στον νόµο
ήταν προσβλητικά και αχαρακτήριστα. Πουθενά δεν το είπατε και
ποτέ δεν το είπατε, αυτό που είπε δηλαδή η κ. Τζάκρη στον
«Εθνικό Κήρυκα» των Ηνωµένων Πολιτειών. Να, λοιπόν, και ο
δικός σας πολιτικός τυχοδιωκτισµός!

Δυο µέτρα και δυο σταθµά, άλλα στο εσωτερικό, άλλα στο
εξωτερικό, η τακτική όλων σας. Αυτή είναι η τακτική όλων σας,
που εκφράζεται και στη σηµερινή συζήτηση.

Καλά, για το ΚΙΝΑΛ - ΠΑΣΟΚ δεν µιλάω. Ακούσαµε εδώ ότι -
λέει- το ΚΙΝΑΛ - ΠΑΣΟΚ ήταν πάντα και πάλευε για την ψήφο των
απόδηµων. Ας ξεκινήσουµε από το 2001, µην πάω παρά πίσω,
2001, όταν ψηφίστηκε η συνταγµατική ρύθµιση των διακοσίων
ψήφων. Από το 2001 µέχρι το 2012 πόσα χρόνια ήσασταν κυβέρ-
νηση; Έξι χρόνια κυβέρνηση και έξι χρόνια η Νέα Δηµοκρατία.
Πόσες ψήφους είχατε αθροιστικά και οι δυο µαζί; Πάνω από δια-
κόσιες ψήφους, πολύ πάνω από διακόσιες ψήφους. Πόσες
φορές φέρατε νόµο για την ψήφο των αποδήµων; Καµµία! Καµ-
µία! Και έρχεστε εδώ και λέτε ότι είµαστε το κόµµα που πάντα
πάλευε για την ψήφο των αποδήµων. Άλλη µία υποκρισία! 

Έρχεστε εδώ και τι άλλαξε; Ποια είναι η διαφορά; Ότι ο δικοµ-
µατικός ανταγωνισµός ανάµεσα στη Νέα Δηµοκρατία και το
ΠΑΣΟΚ δεν επέτρεπε να έρθει αυτός ο νόµος. Το ΠΑΣΟΚ άλλαξε
θέση τώρα που είναι µικρό κόµµα και στη θέση του έχει µπει ο
ΣΥΡΙΖΑ, στο πλαίσιο αυτού του δικοµµατικού ανταγωνισµού. 

Γι’ αυτό έρχεται και ο κ. Κατρούγκαλος εδώ και κάνει οµιλία
µε τα λεγόµενα του κ. Βενιζέλου τού τότε! Αυτό είναι! Αυτές είναι
οι οβιδιακές µεταµορφώσεις. Αυτός είναι ο πολιτικός τυχοδιω-
κτισµός, η υποκρισία σας, το άλλα στο εσωτερικό και άλλα στο
εξωτερικό. 

Όµως, τι δεν λέτε κι εσείς της Κυβέρνησης; Δεν λέτε το βα-
σικό. Εµφανίζετε την ψήφο των αποδήµων και εσείς και η Ελλη-
νική Λύση και το ΚΙΝΑΛ και το ΜέΡΑ25, που είστε τα τέσσερα
κόµµατα που έχετε ταυτόσηµη θέση -εσείς είστε, Νέα Δηµοκρα-
τία, ΚΙΝΑΛ, ΜέΡΑ25 και Ελληνική Λύση-, ότι είναι ζήτηµα µόνο
των αποδήµων, ότι είναι κάτι που αφορά µόνο τους απόδηµους. 

Όχι! Βεβαίως αφορά τους απόδηµους, αλλά είναι και κάτι το
οποίο αφορά και όσους ζουν στο εσωτερικό και αυτό δεν τολ-
µάτε να το πείτε! Δεν τολµάτε να το πείτε! Δεν τολµάτε να πείτε
µε αυτόν τον τρόπο ότι το τι σύνταξη θα υπάρχει, τι εργασιακές
σχέσεις θα υπάρχουν, τι παιδεία θα υπάρχει, τι υγεία, τι φορο-
λογία δεν θα το καθορίζουν µόνο όσοι ζουν στο εσωτερικό και
υφίστανται τις άµεσες συνέπειες των επιλογών, των εκάστοτε κυ-
βερνητικών επιλογών και πολιτικών, αλλά θα το καθορίζουν και
κάποιοι άλλοι, οι οποίοι µπορεί να µην έχουν και κανέναν οικονο-
µικό και κοινωνικό δεσµό µε τη χώρα και να µην υφίστανται τις
συνέπειες της όποιας πολιτικής επιλογής. 

Αυτό το λέτε έτσι στον ελληνικό λαό; Δεν το λέτε! Ψελλίσατε
µόνο κάτι -ο κ. Βορίδης- ότι µπορεί, λέει, να είσαι και στο εσωτε-
ρικό, αλλά να µην υφίστασαι τις συνέπειες. Μα, είναι δυνατόν;
Μα, είναι δυνατόν; Όταν κάποιος ζει στην ελληνική κοινωνία, δεν
είναι αυταπόδεικτος ο κοινωνικός δεσµός µε αυτή την κοινωνία; 

Γιατί; Γιατί δεν τολµάτε να το πείτε έτσι, γιατί αυτό το ζήτηµα
το καταλαβαίνει ο ελληνικός λαός. Καταλαβαίνει ότι η διευκό-
λυνση της ψήφου πρέπει να αφορά εκείνους που έχουν συνθή-
κες ζωής που προσοµοιάζουν µε τις δικές τους συνθήκες ζωής
και όχι κάποιοι οι οποίοι δεν θα υποστούν τις συνέπειες και τα
αποτελέσµατα των όποιων πολιτικών τους επιλογών. Όµως, αυτό
το κρύβετε.

Πραγµατικά, είχαν πολύ ενδιαφέρον ορισµένες απαντήσεις

που δόθηκαν από ορισµένους εκπρόσωπους κοινοτήτων στην
ακρόαση των φορέων, όταν θέσαµε το ερώτηµα ως ΚΚΕ για
ποιον λόγο ήταν πολύ χαµηλός ο αριθµός όχι µόνο της συµµε-
τοχής αλλά και της εγγραφής στους εκλογικούς καταλόγους των
ελληνικών ευρωεκλογών, για την ανάδειξη δηλαδή των Ελλήνων
Ευρωβουλευτών. 

Η απάντηση που µας δόθηκε και όχι µόνο µια φορά -και στην
προηγούµενη ακρόαση φορέων, που είχε γίνει στον προηγού-
µενο νόµο δόθηκε η ίδια απάντηση- ήταν η εξής. Και πέρα από
τις δυσκολίες που θέσανε, όσον αφορά τη λειτουργία πρεσβειών,
προξενείων του εξωτερικού και τα λοιπά, η βασική αιτία που ανέ-
δειξαν ήταν ότι «εµείς προτιµάµε να συµµετέχουµε στις εκλογές
για την ανάδειξη των Γερµανών Ευρωβουλευτών, των Σουηδών
Ευρωβουλευτών, των Βέλγων Ευρωβουλευτών, γιατί µε αυτές
τις χώρες έχουµε συνδέσει σε µεγαλύτερο βαθµό τη ζωή και το
µέλλον µας. Και καλά κάνουµε», λένε αυτοί οι άνθρωποι! Βε-
βαίως!

Αυτό το ζήτηµα είναι ένα ζήτηµα τεχνικό; Είναι ένα ζήτηµα
εκλογικό; Ή είναι ένα ζήτηµα βαθιά κοινωνικό, που πρέπει να το
πάρουµε υπ’ όψιν µας; Πολύ περισσότερο που σε ό,τι αφορά την
Ελλάδα υπάρχει µια ακόµη ιδιαιτερότητα. Υπάρχει µια γενικευ-
µένη, εκτεταµένη εφαρµογή του αναχρονιστικού δικαίου του αί-
µατος, που δίνει τη δυνατότητα απόκτησης της ελληνικής
ιθαγένειας και αυτόµατης εγγραφής στους εκλογικούς καταλό-
γους, αν κάποιος αποδείξει ότι έστω ένας µακρινός πρόγονός
του ήταν ελληνικής καταγωγής. Και αυτό συνεπάγεται και αυτό-
µατη εγγραφή στους εκλογικούς καταλόγους.

Αυτό δεν πρέπει να το πάρουµε υπ’ όψιν µας; Δεν πρέπει να
πάρουµε υπ’ όψιν µας ότι δυνητικά στους εκλογικούς καταλό-
γους µπορεί να εγγραφεί µία άλλη Ελλάδα, ένα µέρος της
οποίας στο διάβα των χρόνων, στις γενιές των µεταναστών, µπο-
ρεί να τιµά την καταγωγή του, να αγαπά την Ελλάδα, εντούτοις
έχει χάσει κοινωνικούς και οικονοµικούς δεσµούς; 

Διαµορφώνει κριτήριο και συνείδηση µε βάση την πραγµατι-
κότητα µιας άλλης χώρας. Δεν έχει την απαιτούµενη ενηµέρωση
και πληροφόρηση για τις πολιτικές εξελίξεις στην Ελλάδα. Αυτό
δεν πρέπει να το πάρουµε υπ’ όψιν µας; Φυσικά και πρέπει να το
πάρουµε υπ’ όψιν µας και πρέπει να το πάρουµε υπ’ όψιν µας και
εµείς και ο ελληνικός λαός, που συµφωνεί ότι πρέπει να αποτρα-
πεί ένα τέτοιο ενδεχόµενο. 

Έτσι, λοιπόν, φτάσαµε στην πρόταση που καταθέσαµε ως ΚΚΕ
µε ειλικρίνεια, χωρίς τακτικισµούς, στη βάση αρχών και την οποία
εξηγήσαµε µε τον ίδιο ακριβώς τρόπο και στο εσωτερικό και στο
εξωτερικό, µία πρόταση που ήταν στον αντίποδα και της πρότα-
σης της Νέας Δηµοκρατίας και του υπόλοιπου γκρουπ κοµµάτων
που ανέφερα και της πρότασης του ΣΥΡΙΖΑ για το ενιαίο ψηφο-
δέλτιο. 

Τι πάει να πει «ενιαίο ψηφοδέλτιο»; Ενιαίο ψηφοδέλτιο δεν
µπορεί να υπάρχει, γιατί δεν είναι ενιαία η οµογένεια. Η οµογέ-
νεια έχει και τον «Έσσο Πάππας», έχει και τον εργάτη των γερ-
µανικών εργοστασίων. Αυτοί οι δύο, ο «Έσσο Πάππας» και ο
εργάτης, θα εκφράζονται από το ίδιο ψηφοδέλτιο στο όνοµα κά-
ποιων εθνικών ιδανικών και τα λοιπά και τα λοιπά; Φυσικά και δεν
µπορούν να εκφράζονται από το ίδιο ενιαίο ψηφοδέλτιο!

Γι’ αυτό υπάρχει ταξική διαφοροποίηση και γι’ αυτό πρέπει να
υπάρχει και διαφορετική πολιτική και κοινωνική τοποθέτηση. Και
έρχεστε εδώ µε µια βαθιά αντιδραστική ρητορική, ιδιαίτερα αυτή
που ανέπτυξε η κ. Τζάκρη στην επιτροπή, και υπερθεµατίζετε
υπέρ των ενιαίων ψηφοδελτίων, λες και είναι ενιαία η οµογένεια!

Απέναντι, λοιπόν, σε αυτές τις προτάσεις ήταν η πρόταση του
ΚΚΕ, ότι πρέπει να υπάρχουν κριτήρια, να διευκολύνεται βεβαίως
η ψήφος των αποδήµων, όµως αυτή η διευκόλυνση να αφορά
εκείνους των οποίων οι συνθήκες ζωής προσοµοιάζουν µε τις
συνθήκες ζωής στην Ελλάδα. Και έτσι µπήκαν και τα αντίστοιχα
κριτήρια, δηλαδή ο φορολογικός δεσµός που πιστοποιεί µια κοι-
νωνική σχέση, η ελάχιστη παρουσία στη χώρα -δύο χρόνια τα τε-
λευταία τριάντα πέντε- και η αυτοπρόσωπη παρουσία στα
εκλογικά τµήµατα. 

Αυτά τα κριτήρια είναι αυθαίρετα; Προέκυψαν αυθαίρετα από
το µυαλό µας, ήταν ένα κοµµατικό καπρίτσιο; Όχι! Τα κριτήρια
αυτά υπάρχουν στη νοµοθεσία πάρα πολλών χωρών και µάλιστα
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χωρών που εσείς τις ονοµάζετε προηγµένες: Ηνωµένες Πολι-
τείες, Γερµανία, Βρετανία. Υπάρχουν αυτά τα κριτήρια. Γιατί
αυτές οι χώρες βάζουν αυτά τα κριτήρια; Και µάλιστα όσο µεγα-
λύτερος είναι ο απόδηµος πληθυσµός των χωρών σε σχέση µε
τον πληθυσµό που ζει στη χώρα, είναι και πιο αυστηρά τα κριτή-
ρια. Γιατί υπάρχουν και χώρες, όπως είναι η Ιρλανδία ή το Ισ-
ραήλ, που έχουν έναν µεγάλο αριθµό αποδήµων, που
απαγορεύουν τελείως αυτή την ψήφο, τη διευκόλυνση. Γιατί το
κάνουν αυτό; Δεν το καταλαβαίνετε γιατί το κάνουν;

Επίσης, τα κριτήρια αυτά έχουν διατυπωθεί στην πάγια νοµο-
λογία του Ευρωπαϊκού Δικαστηρίου Δικαιωµάτων του Ανθρώπου
και µάλιστα οι αποφάσεις αυτής της νοµολογίας έχουν διαµορ-
φωθεί µε παρέµβαση των ελληνικών κυβερνήσεων, όπως είναι
στην υπόθεση Σιταρόπουλου, όπου λέει το εξής: 

Εθνικοί κανόνες που θέτουν ως όρο του δικαιώµατος ψήφου
την κατοικία στη χώρα είναι θεµιτοί από την άποψη του άρθρου
3 -Ντόιλ κατά Ηνωµένου Βασιλείου- όπου έκρινε ότι αναστολή
του δικαιώµατος ψήφου που επιβάλλει το Ηνωµένο Βασίλειο
στους απόδηµους που συµπληρώνουν δεκαπέντε έτη παραµο-
νής στο εξωτερικό είναι συµβατή µε το άρθρο 3. Όπως και σε
παρόµοιες άλλες περιπτώσεις, στην υπόθεση εκείνη το δικαστή-
ριο έκρινε ότι η επί µακρόν εγκατάσταση σε άλλη χώρα µπορεί
να έχει ως αποτέλεσµα τη χαλάρωση των δεσµών των αποδήµων
µε τη χώρα ιθαγένειας και την περιορισµένη µόνο δέσµευσή τους
από τους κανόνες που θέτουν τα δηµόσια όργανά της, κυβερνή-
σεις, κοινοβούλια και τα λοιπά.

Όπως επαναλαµβάνει το δικαστήριο στην υπόθεση Σιταρόπου-
λος, τρεις κυρίως λόγοι δικαιολογούν τη θέσπιση της κατοικίας
εντός της χώρας ως προϋπόθεση του δικαιώµατος του εκλέγειν:
οι πιο περιορισµένες γνώσεις των απόδηµων εκλογέων για τα κα-
θηµερινά προβλήµατα της χώρας, οι λιγότερες δυνατότητές
τους να συµµετέχουν στην εκλογική διαδικασία, καθώς και το γε-
γονός ότι οι νόµοι που ψηφίζει το κοινοβούλιο αφορούν κατά
πρώτο λόγο όσους διαµένουν εντός της επικράτειας. Να ’τα, λοι-
πόν, τα κριτήρια που δεν θέλετε. Είναι το Ευρωπαϊκό Δικαστήριο
Δικαιωµάτων του Ανθρώπου και σε αυτή και σε πολλές άλλες
υποθέσεις.

Μπορεί να υπάρχουν µε την εφαρµογή των κριτηρίων αυτών
κάποιες αδικίες; Βεβαίως. Εµείς δεν είπαµε ότι µπορεί να µην
υπάρχουν. Να υπάρχει δηλαδή κάποιος απόδηµος σε κάποιες
περιπτώσεις που όντως να έχει δεσµό ή να µη συµπληρώνει
κ.λπ.. Κάνεις όµως µια γενική εφαρµογή. Και σίγουρα οι αδικίες
αυτές είναι πολύ µικρότερες από την αδικία που θα προέκυπτε
εάν διαµορφώνονταν λογικές «οι µέσα και οι έξω», όταν σε
οριακά πιθανά αποτελέσµατα καθοριστική ήταν η ψήφος ανθρώ-
πων που δεν έχουν σχέση µε την ελληνική πραγµατικότητα. Τότε
θα ήταν η πολύ µεγάλη αδικία και οι διχαστικές λογικές που θα
αναπτύσσονταν.

Άρα, λοιπόν, τελειώνω, κύριε Πρόεδρε.
Τα κριτήρια αυτά που µπήκαν είναι απολύτως λογικά, συµβατά

και µε τη διεθνή πρακτική και µε την ελληνική πραγµατικότητα.
Τα ψηφίσατε. Τώρα δεν σας αρέσουν και λέτε ότι είναι εµµονές.
Είναι δικαίωµά σας. Ο πολιτικός τυχοδιωκτισµός είναι δικαίωµα
στην πολιτική. Εµείς όµως θεωρούµε ότι αυτό πρέπει να γίνει κρι-
τήριο. Τα προβλήµατα των απόδηµων που έχετε συσσωρεύσει
είναι κριτήριο για να σας γυρίσει την πλάτη και ένα ακόµη κριτή-
ριο πρέπει να είναι το ζουµί αυτής της συζήτησης. Η υποκρισία
σας, ο πολιτικός τυχοδιωκτισµός και τα πολιτικά παιχνίδια που
παίζετε στις πλάτες αυτών των ανθρώπων.

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Και εµείς ευχαρι-

στούµε τον κ. Γκιόκα.
Τον λόγο τώρα έχει ο ειδικός αγορητής της Ελληνικής Λύσης

κ. Κωνσταντίνος Χήτας.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΧΗΤΑΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, το νοµοσχέδιο για την ψήφο των αποδήµων

αποδεικνύει πραγµατικά περίτρανα την κυβερνητική σας πολι-
τική, που, δυστυχώς για τη χώρα και για τους Έλληνες, ταυτίζε-
ται αποκλειστικά µε τις πολιτικές και τις κοµµατικές σας
επιδιώξεις.

Είναι, ξέρετε, πολύ άσχηµο το κράτος, η πολιτεία, η Κυβέρ-

νηση να χρησιµοποιεί αθέµιτα µέσα για να ακολουθεί πιστά την
επιτελική της, την κοµµατική της, αν θέλετε, ατζέντα. Δεν αρκεί-
στε όµως σε αυτό. Γίνεστε και ασεβείς. Αυτό είναι το χειρότερο.
Δεν σέβεστε. Δεν διστάζετε να χρησιµοποιήσετε τον απανταχού
Ελληνισµό ως ένα εργαλείο στα χέρια σας για να κάνετε εσείς
την επιτελική σας εκστρατεία.

Και φτάνουµε και στον απώτερο σκοπό σας τώρα, στην πραγ-
µατική σας στόχευση και όχι µόνο αυτού του νοµοσχεδίου αλλά
και όλων των νοµοσχεδίων. Φυσικά για εσάς το εθνικό συµφέρον
φαίνεται ότι δεν είναι προτεραιότητα -και αυτό είναι κατάντια για
τη Νέα Δηµοκρατία, που έφτασε εκεί- ούτε και το συµφέρον
όλων των Ελλήνων. Σκοπός σας είναι ένας: Πώς θα γίνουµε αρε-
στοί, πώς θα κερδίσουµε τις εντυπώσεις, πώς θα κερδίσουµε τις
επόµενες εκλογές. Εκεί είναι το µυαλό σας. Γι’ αυτό λέµε πάντα
ότι το µυαλό το δικό µας είναι στις επόµενες γενιές. Το δικό σας
είναι στις επόµενες εκλογές. Και για να πετύχετε όλα αυτά εκµε-
ταλλεύεστε ξεδιάντροπα τους απόδηµους Έλληνες απλά για την
ψήφο. Και το κάνετε τόσο απροκάλυπτα, είναι τόσο τροµερά
ανατριχιαστικό, που προκαλεί εντύπωση.

Αυτή η υποκριτική στάση όµως, κύριε Βορίδη, δεν είναι απο-
δεκτή από εµάς. Από την Ελληνική Λύση αυτή η στάση δεν γίνε-
ται αποδεκτή.

Ακούστε κάτι, ως παιδιά µεταναστών, ο Πρόεδρος Κυριάκος
Βελόπουλος, πολλά χρόνια εκεί, και οι γονείς του εκεί, ο οµιλών,
έντεκα χρόνια εγώ, κύριε Υπουργέ, και δεκαέξι η συγχωρεµένη
η µάνα µου και ο πατέρας µου, είµαστε πολύ ευαίσθητοι απέναντι
στους Έλληνες που ζουν στα διάφορα µήκη και πλάτη του πλα-
νήτη. 

Όλοι εµείς φύγαµε µε πίκρα στην ψυχή, µε δάκρυα στα µάτια,
κάντε το λίγο εικόνα. Ταλαιπωρηθήκαµε όσο λίγοι. Και αυτοί οι
άνθρωποι που είναι εκεί έξω και µας ακούν σήµερα, µατώνει η
ψυχή τους. Όσοι δεν το έχετε ζήσει, πραγµατικά σάς το λέω, δεν
µπορείτε να καταλάβετε πώς είναι να αφήνεις πίσω οικογένεια,
φίλους, πατρίδα. Δεν το καταλαβαίνετε. Εντάξει µπορεί να συµ-
πονάτε. Δεν το έχετε ζήσει, να δείτε τι είναι αυτό. Είναι σαν να
ξεριζώνεται το είναι σου, ένα κοµµάτι από µέσα σου. Γι’ αυτό και
είναι δύο φορές Έλληνες αυτοί οι άνθρωποι.

Και παρά τις δυσµενείς συνθήκες τη δεκαετία ’60, να πάω και
στο σήµερα, στο brain drain µε τις εξακόσιες πενήντα µε επτα-
κόσιες χιλιάδες Ελληνόπουλα. Οι Έλληνες µετανάστες πρώτης
γενιάς, εκείνης, µε πολύ ψηλά το κεφάλι κατέβαλλαν προσπά-
θειες φιλότιµες για να αποδείξουν την αξία τους και να αφοµοι-
ωθούν. Και, σε αντίθεση µε κάποιους αισχρούς τύπους που
τολµάνε να συγκρίνουν µε την αθρόα εισβολή παράνοµων µετα-
ναστών, εµείς τότε σεβαστήκαµε τις χώρες που µας δέχτηκαν.
Οι Έλληνες σεβάστηκαν τις χώρες που τους δέχτηκαν. Δεν είχαν
ούτε προνόµια ούτε επιδόµατα, δεν είχαν ντάντεµα. Δουλειά,
δουλειά, δουλειά! Δούλεψαν για τρεις γενιές. Έµειναν ενωµένοι.
Κατόρθωσαν όχι µόνο να βγάλουν το µεροκάµατο, αλλά να δια-
πρέψουν, να πετύχουν ο καθένας στον τοµέα του.

Γι’ αυτούς τους ανθρώπους µιλάµε σήµερα, για το εάν αυτοί
οι άνθρωποι έχουν δικαίωµα να ψηφίζουν! Και το συζητάµε στη
Βουλή των Ελλήνων! Συζητάµε εάν αυτοί οι άνθρωποι έχουν δι-
καίωµα να ψηφίζουν! Είµαστε καθόλου µε τα καλά µας;

Και ξέρετε αυτοί κέρδισαν µε το σπαθί τους τον σεβασµό
όλων. Χάραξαν έναν δρόµο. Άνοιξαν -αν θέλετε- πόρτες και για
τους επόµενους που ακολούθησαν. Και οι Έλληνες εκείνης της
γενιάς δούλεψαν σκληρά. Ρωτήστε τους λίγο πού δούλεψαν.
Απάνθρωπες συνθήκες, εργοστάσια, λατοµεία, ορυχεία, κτή-
µατα, µόνο και µόνο για να εξοικονοµήσουν λίγα χρήµατα.

Και ποιο είναι το ευχαριστώ της µαµάς πατρίδας; Τι κάνει η
µαµά πατρίδα για αυτούς; Τι έκανε για αυτούς τόσα χρόνια; Ξέ-
ρετε τι έκανε η µαµά πατρίδα τόσα χρόνια; Αντί να τους κάνουµε
περήφανους -και απευθύνοµαι σε ΠΑΣΟΚ, Νέα Δηµοκρατία και
ΣΥΡΙΖΑ, που κυβέρνησαν αυτή τη φουκαριάρα την Ελλάδα και
την έριξαν στα βράχια-, να λένε δυνατά έξω ότι είναι Έλληνες,
να το λένε µε υπερηφάνεια, τους κάναµε να το ψιθυρίζουν για
κάποια χρόνια.

Γιατί, θέλουµε δεν θέλουµε, µε όσα έγιναν στο εσωτερικό της
χώρας καταφέραµε συνώνυµο της λέξης «Έλληνας», εκεί που
λέγαµε παλιά ο πολιτισµός, η εργατικότητα, κάποια στιγµή έγινε

ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΡΚΘ’ - 25 ΜΑΪΟΥ 2021 12853



ταυτόσηµο της αρπαχτής, της ρεµούλας, της αναξιοπιστίας και
ψιθύριζαν. Παρ’ όλα αυτά, οι Έλληνες οµογενείς έκαναν και εξα-
κολουθούν να κάνουν το παν πραγµατικά, να κρατούν ψηλά την
Ελλάδα. Και το κάνουν για την αγάπη τους για την πατρίδα. Είναι
τόσο ανιδιοτελές αυτό, η αγάπη για την πατρίδα. 

Και µέσα σε όλη αυτή τη διαδικασία καταφέραν να διατηρή-
σουν και την κουλτούρα µας και την ταυτότητά µας εκεί έξω.
Νούµερο ένα στόχος ήταν να κρατήσουν ζωντανή την ελληνική
παράδοση, την ελληνική γλώσσα και το κατάφεραν. Και έρχεστε
σήµερα εσείς αυτούς τους ανθρώπους που περιέγραψα να τους
εργαλειοποιήσετε χωρίς καµµία ντροπή, για να µαζέψετε ψηφα-
λάκια, σταυρουδάκια. Ντροπή πραγµατικά! Δεν µπορείτε πλέον
να µας κοροϊδέψετε για τις προθέσεις σας -οι προθέσεις σας
είναι ξεκάθαρες-, όχι τουλάχιστον την Ελληνική Λύση.

Καλά συγγνώµη, να ρωτήσω κάτι, γιατί θα τρελαθούµε στον
τόπο αυτό; Εσείς η ίδια Κυβέρνηση δεν είστε, το ίδιο Υπουργείο
δεν είστε, που λίγο καιρό πριν, τον Δεκέµβριο του 2019, φέρατε
να ψηφίσουµε ένα νοµοσχέδιο µε όρους, µε προϋποθέσεις, µε
περιορισµούς; Θα µου πεις τώρα: «Σιγά ρε, Ελληνική Λύση, εδώ
έχουµε κάνει ανακυβιστήσεις και σε πιο σοβαρά θέµατα, έχουµε
πάρει το παγκόσµιο πρωτάθληµα στην ανακυβίστηση ως Νέα Δη-
µοκρατία, πώς θα κάναµε άλλη µία; Σιγά τώρα!». Έχετε µυηθεί
στην κωλοτούµπα. Δεν σας ενδιαφέρει τίποτα. Και το παρουσιά-
σατε µάλιστα και ως µία από τις µεγαλύτερες επιτυχίες -θυµά-
µαι- εκείνο το νοµοσχέδιο. Φοβερό νοµοσχέδιο παιδιά, να το
ψηφίσουµε όλο! Ζητάµε συναίνεση!

Φοβερό νοµοσχέδιο φέρατε πριν από ενάµιση χρόνο µε περιο-
ρισµούς. Τι έγινε τώρα, δηλαδή; Τι έγινε, µίλησε η Τζάκρη; Τι άλ-
λαξε σε ενάµιση χρόνο; Τι µεσολάβησε; 

Η Ελληνική Λύση πάντως, σε αντίθεση µε εσάς και είµαστε
υπερήφανοι για τις ξεκάθαρες θέσεις µας, δεν αλλάζει ούτε τις
πεποιθήσεις της ούτε τα πιστεύω της αλά καρτ. Αυτό κάνετε
εσείς, αλά καρτ, ό,τι σας βολεύει, όποτε σας βολεύει. Δεν έχετε
αξίες, καµµία αξία. Αφήστε τώρα τα συγκινητικά του κ. Κουµου-
τσάκου για την ιδρυτική διακήρυξη της Νέας Δηµοκρατίας. Τι
σχέση έχει η Νέα Δηµοκρατία του 1974 µε τη Νέα Δηµοκρατία
τού σήµερα; Μην τα πούµε πάλι σήµερα. Αν προκληθούµε, θα τα
πούµε. Προς το παρόν δεν θα πούµε τίποτα.

Όλοι οι Έλληνες της Διασποράς, αυτή είναι η πεποίθηση της
Ελληνικής Λύσης, από την πρώτη ηµέρα το φωνάξαµε, ούτε
βήµα πίσω δεν κάναµε, πρέπει να έχουν δικαίωµα ψήφου, όπου
και αν αυτοί βρίσκονται. Και είναι ιεροσυλία πραγµατικά για εµάς
να εκµεταλλευτούµε τους απόδηµους για την ψήφο τους. 

Και εδώ ξέρετε, κύριε Βορίδη, βρίσκεται και η µεγάλη διαφορά
της Ελληνικής Λύσης µε το κυβερνόν κόµµα, δεν θα πω Νέα Δη-
µοκρατία, αλλά κυβερνών κόµµα. Εµείς πιστεύουµε σε αρχές, σε
ιδέες, σε αξίες. Δεν τις ανταλλάσσουµε, δεν τις ξεπουλάµε. Πι-
στεύουµε τη δύναµη που έχουµε όταν όλοι οι Έλληνες είµαστε
ενωµένοι και αυτό δεν αλλάζει. Γι’ αυτό και για να γίνει πράξη η
ψήφος των αποδήµων στο νοµοσχέδιο του Νοεµβρίου του 2019
εκφράσαµε τις επιφυλάξεις µας, εκφράσαµε τις ενστάσεις µας -
πολύ έντονες- για τους περιορισµούς, αλλά βάλαµε πλάτη για να
ψηφιστεί ο νόµος, για να έχουν φωνή οι συνέλληνες που έφυγαν
στην ξενιτιά για µια καλύτερη ζωή.

Και εµείς, κύριε Υπουργέ, δεν κάνουµε κυβιστήσεις σε όλα
λέµε και όσα κάνουµε. Αυτό είναι δικό σας χαρακτηριστικό. 

Ρωτήστε, αν θέλετε, τους Έλληνες αποδήµους, εσείς, που κό-
πτεστε και νοιάζεστε. Τι πιστεύετε, αλήθεια, ότι λένε οι Έλληνες
απόδηµοι για τη στάση σας απέναντι στους Σκοπιανούς. Κάντε
µία ερώτηση. Προχθές είχαµε είκοσι ένα σωµατεία, δεν θα τους
πω φορείς τους συνέλληνες. «Παιδιά, να σας ρωτήσω κάτι, καλά
το πάµε µε το Σκοπιανό; Είστε ικανοποιηµένοι; Να το αλλά-
ξουµε;».

Τι νοµίζετε ότι λένε οι Έλληνες του εξωτερικού για την ανικα-
νότητά σας στην παράνοµη µετανάστευση, που µιλάµε για εποι-
κισµό της χώρας; Για ρωτήστε τους. Ποια είναι άραγε, πιστεύτε,
η άποψη των Ελλήνων του εξωτερικού, κύριε Βορίδη, για την
υποτέλεια που δείχνει η ελληνική Κυβέρνηση απέναντι στους
Τούρκους και για το ΕΛΙΑΜΕΠ, για τους Ντόκους και όλους αυ-
τούς;

Ρωτήστε τους Έλληνες αυτούς: «Ποια είναι η άποψή σας, κύ-

ριοι; Εµείς σαν Νέα Δηµοκρατία νοµοθετούµε για γονέα 1 και
γονέα 2.». Ρωτήστε τους! Ρωτήστε τους για τον µπάφο. «Είστε
περήφανοι, είστε ικανοποιηµένοι;». Ρωτήστε αυτούς τους Έλλη-
νες. Ρωτήστε για την ευαισθησία «είµαστε καλά, το πάµε καλά,
παιδιά, που έχουµε ευαισθησία ιδιαίτερη στους ΛΟΑΤΚΙ, ενώ δεν
στηρίζουµε την ελληνική οικογένεια την ίδια ώρα;».

Ρωτήστε πώς νιώθουν οι Έλληνες αυτοί, που είδαν επτακόσιες
χιλιάδες Ελληνόπουλα να φεύγουν στο εξωτερικό σε δεύτερο
κύµα µετανάστευσης. Ρωτήστε τους! Δεν τους ρωτάτε. Παίζετε
παιχνιδάκια, Τζάκρη, θα χτυπάω τον ΣΥΡΙΖΑ σαν χταπόδι κάτω
πολιτικά. Καλό είναι να το συντηρήσω δυο-τρεις µήνες. 

Θα ξεφουσκώσει, κύριε Κατρούγκαλε. Δεν θα περάσει; Θα ξε-
φουσκώσει και θα πορευτούµε εν ειρήνη. Αυτό θα γίνει, αλλά
είναι ντροπή πραγµατικά.

Αν πραγµατικά, λοιπόν, σας ένοιαζε, κύριε Υπουργέ, η άποψη
των Ελλήνων και όχι το κοµµατικό σας συµφέρον, θα τους ρω-
τάγατε, αλλά εσείς κάνετε αυτό που πρέπει να κάνετε. Είστε σε
υπηρεσία. Θα κάνετε και θα περάσετε όσους νόµους πρέπει να
περάσουν. Δεν σας ενδιαφέρουν πραγµατικά οι απόψεις των Ελ-
λήνων της Διασποράς και υπάρχουν αποδείξεις.

Πάµε στις αποδείξεις. Γιατί στα τέλη του 2019 -κάνω µια ερώ-
τηση λογικώς, είπαµε η βάση µας είναι η λογική- δεν λάβατε υπ’
όψιν τις απόψεις, τα σχόλια της διαβούλευσης των οµογενών;
Τότε στα παλιά σας τα παπούτσια. Ό,τι και να λέγανε τα πετά-
ξατε στην άκρη. Γιατί τότε τους αγνοήσατε επιδεικτικά και τώρα
σπεύδετε να διορθώσετε αδικίες και λάθη που, για το Θεό, κά-
νατε εσείς; Να πω ότι φέρνετε ένα νοµοσχέδιο το οποίο αλλάζει
νοµοθεσία του ΣΥΡΙΖΑ να το καταλάβω. Εδώ µιλάµε για δια-
στροφή. Εδώ µιλάµε πρέπει η επιστήµη να αναλάβει δράση. Δεν
υπάρχει αυτό. Τα δικά σας αλλάζετε, είναι απίστευτο! 

Αλήθεια, η άσκηση της πολιτικής και ο προγραµµατισµός της
νοµοθέτησης εξαρτώνται από τις δηλώσεις Βουλευτή της Αξιω-
µατικής Αντιπολίτευσης; Οι δηλώσεις δηλαδή των Βουλευτών
του ΣΥΡΙΖΑ, της Τζάκρη, του Χήτα, έχουν µεγαλύτερη αξία για
εσάς από τις δηλώσεις και τους προβληµατισµούς των ίδιων των
οµογενών, σε τέτοιον βαθµό µάλιστα που νοµοθετείτε και άµεσα;
Δηλαδή µιλάνε οι οµογενείς, φωνάζουν οι οµογενείς και λένε
«µαµά πατρίδα, θέλω να συµµετέχω στα κοινά, µη µου γυρνάς
την πλάτη» και τους αγνοείς. Τώρα η Τζάκρη και το κάνεις πράξη;
Είναι φοβερό, απίστευτο! Αυτά τα καταλαβαίνετε; Με τέτοια κρι-
τήρια κυβερνάτε και παίρνετε αποφάσεις για τη χώρα και για
όλους τους Έλληνες; Αυτά είναι τα κριτήριά σας;

Η αλήθεια είναι βέβαια ότι είστε ίδιοι µε τον ΣΥΡΙΖΑ, δεν το συ-
ζητάµε. Το έχουµε πει και το λέµε µέχρι να ρίξει µαύρο χιόνι.
Είστε ίδιοι µε τον ΣΥΡΙΖΑ στα µεγάλα και σηµαντικά. Στα µικρά,
εκεί θα τσακωθούµε λίγο, θα κάνουµε λίγο εντυπώσεις, λίγο µι-
κροπολιτική, να δείξουµε τη διαφορετικότητά µας. Αλλά στα µε-
γάλα και σηµαντικά είστε ίδιοι. Μόνο για επικοινωνιακούς λόγους
κοκοροµαχίες.

Όλοι όµως έχουν αντιληφθεί ότι καταργείτε µε το νοµοσχέδιο
τους περιορισµούς που εσείς θέσατε, µόνο και µόνο για να κερ-
δίσετε εντυπώσεις και τους απόδηµους στις εκλογές.

Ακούστε, εµείς τα λέµε όπως είναι. Προφανώς το έχουµε ζήσει
και το ξέρουµε. Προφανώς και η Αριστερά σφίγγεται, ζορίζεται,
ξέρει ότι δεν έχει πολλά κουκιά έξω. Τι να λέµε, παιδιά; Μεταξύ
µας τώρα µιλάµε. Να τα πούµε όπως είναι τα πράγµατα. Αυτό
είναι το ζόρι τους. Θα το γράψει η ιστορία αυτό, ότι τα κόµµατα
της Αριστεράς µπαίνουν εµπόδιο στο να µπορέσουν οι Έλληνες
απόδηµοι στο εξωτερικό να ψηφίζουν. 

Γιατί όλοι αυτοί οι άνθρωποι έχουν σπίτια εδώ, έχουν οικογέ-
νειες εδώ, έχουν τα πάντα εδώ. Δεν έχουν αποκοπεί. Έχουν συγ-
γενείς, φίλους, συµφέροντα, χωράφια, έχουν κάτι. Δεν τους
ενδιαφέρει για την Ελλάδα; Μπορεί να γυρίσουν αύριο, δεν το
κατάλαβα. Δεν πρέπει να έχουν µία χώρα στην οποία θα επιστρέ-
ψουν κάποια στιγµή που συµµετείχαν µε την ψήφο τους στη δια-
µόρφωσή της; 

Δεν πιστεύω να µην καταλάβατε ότι σας έχουν πάρει γραµµή,
κύριε Βορίδη, από τις συνεδριάσεις της αρµόδιας επιτροπής. Ξέ-
ρετε τις µας είπαν οι απόδηµοι; Δεν τα λέω εγώ, δεν τα λέει η
Ελληνική Λύση. Δεν τα λέω εγώ ή ο Κυριάκος Βελόπουλος. Οι
απόδηµοι τα είπαν στις επιτροπές. Τι είπαν; Μίλησαν για δύο κα-
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τηγορίες Ελλήνων. Το πήρατε το µήνυµα; Για Έλληνες δύο τα-
χυτήτων. Μίλησαν για κριτήρια αποκλεισµού και όχι διευκόλυν-
σης. Μίλησαν για φωτογραφικούς νόµους. Μίλησαν για στείρα
αντιπολίτευση. Μίλησαν για κοµµατικά συµφέροντα. Τα ακού-
σατε αυτά;

Αυτή είναι η εικόνα µας έξω για αυτούς τους ανθρώπους. Η
απογοήτευσή τους είναι πολύ µεγάλη, για την πολιτεία κυρίως,
που τους γύρισε την πλάτη και δεν τους ακούει. 

Και τώρα θέλετε να τους πείσετε ότι ξαφνικά ενδιαφέρεστε και
τους ακούτε. Πώς µπορείτε να αδιαφορείτε απέναντι στους κα-
λύτερους πρεσβευτές της πατρίδας µας στο εξωτερικό; Μετα-
φέρουν την ιστορία µας, µεταφέρουν τον πολιτισµό µας, την
εθνική µας ταυτότητα.

Ερώτηση: Είναι δυνατόν κάποιος στην πατρίδα µας να µην
τους θέλει και να τους αποθαρρύνει; Είναι δυνατόν κάποιος να
φοβάται τη φωνή τους, την ψήφο τους και να βάζει περιορι-
σµούς, «όχι φορολογικές δηλώσεις», «όχι στρατό», «όχι τηλέ-
φωνο», «όχι διευθύνσεις», «όχι πρέπει να είσαι κουρεµένος»;
Είναι δυνατόν; Αυτοί οι άνθρωποι είναι Ελλάδα, µοσχοµυρίζει Ελ-
λάδα εκεί έξω, καταλάβετέ το. Όλοι γνωρίζουµε πολύ καλά πό-
σους κινδύνους αντιµετωπίζει η χώρα µας αυτή τη στιγµή,
κυρίως εκεί έξω.

Η ψήφος των αποδήµων αποτελεί εθνικής σηµασίας ζήτηµα
και όχι κάτι ευκαιριακό, όπως το αντιµετωπίζει αυτή τη στιγµή η
Κυβέρνηση. Είναι κάτι που εµείς στην Ελληνική Λύση από την
αρχή τονίζαµε τη µεγάλη σηµασία του, πόσο απαραίτητο είναι
να διευκολυνθούν αυτοί οι άνθρωποι. Μία, δύο, τρεις φορές θα
πει κάποια στιγµή δεν θα πάω. «Δεν πάω, ρε παιδιά, πουθενά, την
ψυχή µού βγάλατε!».

Για αυτό ποτέ η Ελληνική Λύση δεν θα είναι αντίθετη µε δια-
τάξεις που κάνουν πιο προσιτή, πιο βατή την εκλογική διαδικα-
σία. 

Κύριε Πρόεδρε, κλείνω. Θα προσπεράσω αρκετά που ήθελα
να πω, για να µη χρησιµοποιήσω και άλλον χρόνο. 

Ο απόδηµος ελληνισµός, οι απανταχού Έλληνες είναι ένα ανα-
πόσπαστο κοµµάτι της πατρίδας και της ιστορίας µας. Είναι Έλ-
ληνες και πρέπει να µετέχουν ισότιµα στην ανάδειξη των
κυβερνώντων. Τώρα «οι τέσσερις περιφέρειες», «στην επικράτεια
όχι», «σε δύο ίσως», «σε δεκαπέντε µπορεί», αυτά είναι, µε συγ-
χωρείτε, πολιτικά κενά, για να µην πω κάτι άλλο, γιατί είµαι στο
Βήµα της Βουλής.

Είναι δυνατόν να µπορεί να ψηφίζει ο κάθε παράνοµος µετα-
νάστης σε λίγα χρόνια που µπαίνει στη χώρα µας, που βαφτίζεται
«Έλληνας» και να µην µπορούν να ψηφίζουν όλοι οι συνέλληνές
µας που ζουν αυτή τη στιγµή σε κάθε γωνιά του πλανήτη;

Με την ψήφο του απόδηµου ελληνισµού γίνεται πράξη η συµ-
µετοχή του λαού στα κοινά. Και τι γίνεται; Δυναµώνει η δηµοκρα-
τία µας. Με την ψήφο του απόδηµου ελληνισµού η πατρίδα µας,
όλοι µας γινόµαστε πιο δυνατοί σε αυτούς τους πολύ δύσκολους
καιρούς. Έχουµε, λοιπόν, ηθικό χρέος, έχουµε καθήκον απέναντι
στον απόδηµο ελληνισµό, απέναντι στους Έλληνες και απέναντι
στην πατρίδα µας. 

Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ελληνικής Λύσης)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Κι εµείς ευχαρι-
στούµε τον κ. Χήτα. 

Και ολοκληρώνουµε τον πρώτο κύκλο των αγορεύσεων των ει-
σηγητών και ειδικών αγορητών των κοµµάτων µε την ειδική αγο-
ρήτρια του ΜέΡΑ25, την κ. Φωτεινή Μπακαδήµα.

Έχετε τον λόγο, κυρία Μπακαδήµα.
ΦΩΤΕΙΝΗ ΜΠΑΚΑΔΗΜΑ: Σας ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρό-

εδρε.
Κύριε Υπουργέ, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, από την πρώτη

στιγµή ως ΜέΡΑ25 αναγνωρίσαµε και συνεχίζουµε να αναγνωρί-
ζουµε την ανάγκη των συµπατριωτών που ζουν εκτός της Ελλά-
δας να έχουν ενεργό συµµετοχή στα πολιτικά δρώµενα της
χώρας. Από την πρώτη στιγµή µιλήσαµε για τη σηµασία να δοθεί
στους Έλληνες της Διασποράς η δυνατότητα να ψηφίζουν από
τον τόπο κατοικίας τους χωρίς κανέναν περιορισµό και µε την
ψήφο τους να είναι απολύτως ισότιµη µε αυτήν των υπολοίπων
πολιτών. Γι’ αυτό και καταρτίσαµε µια πρόταση που σεβόταν τα

αναφαίρετα δικαιώµατα του εκλέγειν και του εκλέγεσθαι των
εκτός Ελλάδας Ελλήνων. Ήταν πρόταση νόµου που αρχικά κα-
τατέθηκε στη Βουλή και στον δηµόσιο διάλογο και αποτέλεσε,
φυσικά, βάση και τη δέσµη των προτάσεών µας στη διακοµµα-
τική επιτροπή που είχε συσταθεί από τον τότε Υπουργό Εσωτε-
ρικών πριν από το νοµοσχέδιο του 2019, αλλά κατατέθηκε και
σήµερα ως τροπολογία.

Τι προτείνουµε, λοιπόν, ως ΜέΡΑ25 αναφορικά µε το δικαίωµα
ψήφου των αποδήµων συµπατριωτών µας; Θα σταθώ στα βασι-
κότερα σηµεία της πρότασης, γιατί θεωρούµε εξόχως σηµαντικό
οι Έλληνες που µας ακούν, τόσο εντός όσο και εκτός Ελλάδας,
να έχουν ξεκάθαρη εικόνα για τις προτάσεις κάθε κόµµατος.

Πρώτο, λοιπόν, βήµα: Ίδρυση έξι εκλογικών περιφερειών απο-
δήµων Ελλήνων (ΕΠΑΕ). ΕΠΑΕ Βόρειας Αµερικής, Λοιπής Ευρώ-
πης, Κεντρικής και Λατινικής Αµερικής, Αυστραλίας - Ζηλανδίας,
Ασίας, Αφρικής. Στην περίπτωση που οι αριθµοί των εγγεγραµ-
µένων εκλογέων επιτάσσουν τη διάσπαση κάποιας εκλογικής πε-
ριφέρειας ή περισσότερες από αυτές, αν είχαµε κάνει το βήµα
της θεσµοθέτησής τους, θα µπορούσε να γίνει µε µία απλή τρο-
πολογία. 

Δεύτερο βήµα: Κάλεσµα προς τους απόδηµους µε ιθαγένεια
που είναι ήδη εγγεγραµµένοι σε εκλογικούς καταλόγους της
ηµεδαπής να δηλώσουν, εφόσον το επιθυµούν, και µε απλό ηλε-
κτρονικό τρόπο, τη µεταφορά των εκλογικών τους δικαιωµάτων
στην εκλογική περιφέρεια εξωτερικού της χώρας διαµονής τους. 

Τρίτο βήµα: Πρόσκληση προς τους απόδηµους που έχουν νο-
µικό δικαίωµα απόκτησης ελληνικής ιθαγένειας, αλλά δεν το
έχουν ασκήσει πολιτογραφούµενοι, να πολιτογραφηθούν, να αι-
τηθούν ιθαγένεια κατά την κείµενη νοµοθεσία και ταυτόχρονα να
αιτηθούν την εγγραφή τους συγκεκριµένα στον εκλογικό κατά-
λογο της εκλογικής περιφέρειας της χώρας διαµονής τους.

Συνολικά, λέγαµε και λέµε, ζητάµε, προτείνουµε το ποσοστό
των βουλευτικών εδρών που θα αντιστοιχούν στις εκλογικές πε-
ριφέρειες εξωτερικού να ισούται µε ποσοστό των εγγεγραµµέ-
νων σε αυτές ως προς τον συνολικό αριθµό Ελλήνων εκλογέων. 

Ας δούµε ένα απλό αριθµητικό παράδειγµα, για να γίνει ακόµη
πιο σαφές. Έστω ότι οι έως τώρα εγγεγραµµένοι στους εκλογι-
κούς καταλόγους είναι δέκα εκατοµµύρια πολίτες. Έστω ότι
οκτακόσιες χιλιάδες από αυτούς που είναι απόδηµοι µεταφέρουν
τα εκλογικά τους δικαιώµατα σε µία εκλογική περιφέρεια εξωτε-
ρικού και, επιπλέον, εγγράφονται σε εκλογική περιφέρεια εξω-
τερικού άλλες διακόσιες χιλιάδες απόδηµοι, για παράδειγµα
Έλληνες µεταγενέστερων γενεών που δεν είχαν ήδη εγγραφεί,
αποκτώντας πρώτα την ιθαγένεια σύµφωνα µε την κείµενη νοµο-
θεσία. Συνολικά, στο παράδειγµα αυτό οι εκλογείς ανέρχονται
πλέον στα δέκα εκατοµµύρια διακόσιες χιλιάδες, εκ των οποίων
το ένα εκατοµµύριο έχει εγγραφεί σε εκλογική περιφέρεια εξω-
τερικού, ένα ποσοστό δηλαδή της τάξης του 9,8%. Σε αυτή την
περίπτωση, βάσει της δικής µας πρότασης, είκοσι εννέα έδρες
θα αντιστοιχούν σε απόδηµους Έλληνες. Η κατανοµή των βου-
λευτικών εδρών του εξωτερικού, όπως είπα, θα πρέπει να γίνεται
µε απόλυτα αναλογικό τρόπο. 

Η ψηφοφορία, επίσης, προτείναµε να γίνεται σε πρεσβείες,
προξενεία, αλλά και σε άλλους ειδικά διαµορφωµένους χώρους,
υπό την εποπτεία των ελληνικών προξενικών και διπλωµατικών
αρχών. Με τον τρόπο αυτό εξασφαλίζεται η ισονοµία, αλλά και
προσφέρουµε ένα τεράστιο κίνητρο στους απόδηµους Έλληνες
να οργανωθούν περισσότερο στις κοινότητες στις χώρες διαµο-
νής τους, να εγγραφούν στις εκλογικές περιφέρειες εξωτερικού,
να έχουν τελικά πραγµατική εκπροσώπηση, στέλνοντας στο ελ-
ληνικό Κοινοβούλιο τους δικούς τους εκπροσώπους, οι οποίοι θα
είναι πρεσβευτές της Ελλάδας στη χώρα διαµονής τους αλλά και
συνδετικός κρίκος της χώρας διαµονής µε την Ελλάδα.

Αν δούµε τώρα, λοιπόν, τα χαρακτηριστικά των Ελλήνων που
ζουν εκτός της χώρας µας, γιατί δεν είναι όλοι µία κοινή κατηγο-
ρία, αδρά µπορούµε να καταλήξουµε σε δύο βασικές κατηγο-
ρίες: από τη µία, έχουµε τα παιδιά, τους µετανάστες της κρίσης,
τα παιδιά του brain drain, και, από την άλλη, έχουµε εκείνους που
µετανάστευσαν και έχουν φύγει πολλά χρόνια νωρίτερα. Για τους
πρώτους, τα παιδιά της κρίσης, µε δεδοµένες τις έντονες σχέ-
σεις τους µε την ελληνική πραγµατικότητα, θα πρέπει να τους
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δοθεί η δυνατότητα, εκτός και αν επιθυµούν οι ίδιοι κάτι διαφο-
ρετικό, να ψηφίσουν από τον χώρο διαµονής τους για τις εκλο-
γικές περιφέρειες στις οποίες θα ψήφιζαν ζώντας και στην
Ελλάδα. Οι υπόλοιποι, δεύτερης, τρίτης, τέταρτης γενιάς Έλλη-
νες, θα πρέπει να µπορούν να ψηφίζουν για τις εκλογικές περι-
φέρειες εξωτερικού. 

Αν προχωρούσαµε στη δηµιουργία αυτών των εκλογικών πε-
ριφερειών, τότε πραγµατικά θα δίναµε τη δυνατότητα στους συµ-
πολίτες µας, τους συµπατριώτες µας, να µη νιώθουν πολίτες
δεύτερης κατηγορίας, θα κατορθώναµε να έχουµε τη φωνή της
οµογένειας εντός του ελληνικού Κοινοβουλίου. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, όλοι οι συµπατριώτες µας που
προσήλθαν στην ακρόαση των φορέων στην αρµόδια επιτροπή,
εκπροσωπώντας κοινότητες και οµοσπονδίες Ελλήνων του εξω-
τερικού, µοιράστηκαν µαζί µας την πικρία τους και ένα παρά-
πονο, πως νιώθουν ότι η Ελλάδα τούς αντιµετωπίζει σαν πολίτες
δεύτερης κατηγορίας. Είναι κάτι που δεν µπορούµε να αγνοή-
σουµε. Δεν µπορούµε να κλείσουµε τα µάτια. Οφείλουµε να το
αναγνωρίσουµε και να κάνουµε πραγµατικά ό,τι µπορούµε, για
να πάψει αυτό το παράπονο να υπάρχει. Η δηµιουργία εκλογικών
περιφερειών αποδήµων Ελλήνων είναι ο µοναδικός τρόπος να
δείξουµε ότι τους σεβόµαστε, τους αντιµετωπίζουµε ως κοµµάτι
από τη σάρκα µας και όχι ως κουκιά που θα αθροίσουµε σε ένα
εκλογικό αποτέλεσµα και µόνο αυτό. 

Δυστυχώς, τόσο ο προηγούµενος νόµος του 2019 όσο και η
σηµερινή τροποποίηση εµπαίζει τους απόδηµους, µε το αφή-
γηµα πως τους δίνουµε κάτι, δίνουµε το δικαίωµα να συµµετέ-
χουν στις εκλογές από τον χώρο διαµονής τους. Σήµερα
προχωράµε ένα βήµα παραπάνω, τους το δίνουµε και χωρίς κα-
νένα περιορισµό, χωρίς κανέναν κόφτη. Όµως, τους στερούµε
ένα βασικό δικαίωµα, το δικαίωµα σταυροδοσίας, ένα δικαίωµα
που είχαν και θα έχουν, αν τη µέρα των εκλογών επιλέξουν να
πάρουν ένα αεροπλάνο και να έρθουν στην Ελλάδα να ψηφίσουν.
Τους ζητάµε να ψηφίσουν ένα ψηφοδέλτιο Επικρατείας, να επι-
λέξουν ένα κόµµα µόνο και όχι τον υποψήφιο της επιλογής τους. 

Θα προχωρήσω τώρα, γιατί είναι εξαιρετικά σηµαντικό. Έκα-
ναν αναφορά σε αυτό και συνάδελφοι πριν από µένα, αλλά αξίζει
πραγµατικά να εξετάσουµε τη χρονική στιγµή και τον τρόπο µε
τον οποίο ήρθε να συζητηθεί η τροποποίηση, η οποία προχωρά
σε άρση των περιορισµών που είχε νοµοθετήσει ο νόµος Θεο-
δωρικάκου. Χρονικά, η αρµόδια τοµεάρχης του ΣΥΡΙΖΑ ανέφερε
σε συνέντευξή της πως ο ΣΥΡΙΖΑ θα καταργήσει όλους τους πε-
ριορισµούς, όταν γίνει Κυβέρνηση. Αυτό είναι πιθανότατα κλασι-
κός τρόπος του ΣΥΡΙΖΑ να αντιπολιτευθεί, κάτι το οποίο τελικά
δεν θα καταλήξει. Μας πάει και στο 2015, σε σκίσιµο µνηµονίων,
που ποτέ δεν έγινε. Προστέθηκε ένα µνηµόνιο, παρά σκίστηκε
κάποιο.

Ας ξεκαθαρίσω, όµως, κάτι σε ό,τι αφορά τη Νέα Δηµοκρατία.
Δεν µας προκαλεί καµµία έκπληξη το γεγονός πως η Νέα Δηµο-
κρατία αλλάζει νόµους που η ίδια ψήφισε. Το είδαµε εξάλλου και
σε πρόσφατο νόµο του Υπουργείου Εσωτερικών, που τροποποί-
ησε άρθρα του επίσης πρόσφατου νόµου για τον ΑΣΕΠ. Δεν µας
προξενεί καµµία, µα καµµία, έκπληξη το γεγονός πως τόσο η
Συµπολίτευση όσο και η Αντιπολίτευση λειτουργούν µόνο επικοι-
νωνιακά. Η Νέα Δηµοκρατία νοµοθετεί επικοινωνιακά, ο ΣΥΡΙΖΑ
κάνει αντιπολίτευση επικοινωνιακά, γιατί δεν υπάρχει πραγµατικά
κανένας άλλος τρόπος να ερµηνεύσει κάποιος την κατάθεση
µιας τροποποίησης που είναι δεδοµένο πως τελικά δεν θα περά-
σει, µιας και χρειάζεται ευρεία πλειοψηφία γι’ αυτό, µε τις δια-
κόσιες ψήφους να µη συγκεντρώνονται. Πώς αλλιώς µπορεί να
ερµηνευθεί το γεγονός πως µιλά Βουλευτής του ΣΥΡΙΖΑ για µελ-
λοντική άρση των περιορισµών στην ψήφο των αποδήµων και
όταν έρχεται η κυβερνητική απάντηση -γιατί οι απόδηµοι έχουν
γίνει πινγκ-πονγκ-, ο ΣΥΡΙΖΑ καταψηφίζει το νοµοσχέδιο;

Το γνωρίζετε, κυρίες και κύριοι της Κυβέρνησης και της Συµ-
πολίτευσης, πως δεν σας βγαίνουν οι αριθµοί για να υπερψηφι-
στεί το νοµοσχέδιο και η τροποποίηση που συζητάµε σήµερα. Το
κάνατε µε µοναδικό στόχο να µην κερδίσει ο ΣΥΡΙΖΑ τις εντυπώ-
σεις. 

Ο ΣΥΡΙΖΑ τώρα από την πλευρά του προσπαθεί να κερδίσει κι
αυτός ένα κοµµάτι της επικοινωνιακής πίτας, θέτοντας µετ’ επι-

τάσεως το ζήτηµα των εκλογικών περιφερειών του εξωτερικού.
Στην τελευταία επιτροπή, κύριε Υπουργέ, απαντήσατε σ’ αυτό,
το κάνατε και σήµερα, προτείνοντας να σταµατήσετε τη συζή-
τηση του νοµοσχεδίου και να ανοίξει αυτή των εκλογικών περι-
φερειών του εξωτερικού. Προσωπικά, το έκανα στην επιτροπή,
θα το κάνω και σήµερα, σας ζητώ πραγµατικά να το σταµατή-
σετε. Είναι ο µόνος τρόπος να συζητήσουµε για τις εκλογικές πε-
ριφέρειες εξωτερικού και πραγµατικά να καταλήξουµε σε µία
πρόταση προς όφελος των εκτός Ελλάδας Ελλήνων.

Θυµάστε τι µου απαντήσατε; Προφανώς θυµάστε τι µου απαν-
τήσατε, το απαντήσατε και µε παραπλήσια λόγια σήµερα. Στην
επιτροπή είπατε «ας µου το πει ο ΣΥΡΙΖΑ και εγώ θα το κάνω».
Σήµερα δηλώσατε στην έναρξη της συνεδρίασης ότι «δεν έχει
κανένα νόηµα η συζήτηση, από τη στιγµή που ο ΣΥΡΙΖΑ δεν συµ-
φωνεί». Αυτή και µόνο η φράση, αυτή η στάση και των δύο κοµ-
µάτων αποδεικνύει και υπογραµµίζει µε περίτρανο τρόπο τη
σηµασία που δίνετε στην επικοινωνία και την εικόνα. 

Και ξέρετε κάτι, κύριε Υπουργέ; Ο ΣΥΡΙΖΑ δεν θα σας το πει,
όπως και εσείς δεν θα ανοίξετε τη συζήτηση. Και ξέρετε γιατί;
Το ξέρετε πολύ καλά. Γιατί κανένα από τα δύο κόµµατα δεν εν-
διαφέρεται για τους απόδηµους και τα δικαιώµατά τους. Τους
εργαλειοποιείτε αµφότεροι κατά το δοκούν, αλλά δεν έχετε καµ-
µία πρόθεση να τους ακούσετε και να τους βοηθήσετε να νιώ-
σουν ενεργά µέλη της πολιτικής ζωής της χώρας. Άντε να τους
θυµηθείτε σε καµµία εθνική επέτειο, σε κάποια επίσηµη εκδή-
λωση και σε κάποιο ταξίδι στο εξωτερικό ή σε συνέντευξη σε
µέσο του εξωτερικού. Αλλά, ας είµαστε ειλικρινείς µεταξύ µας
αλλά και απέναντι στους πολίτες που µας ακούν. Τόσο η Νέα Δη-
µοκρατία όσο και ο ΣΥΡΙΖΑ φοβάστε τους απόδηµους, φοβάστε
τη φωνή τους, φοβάστε την ψήφο τους. 

Ειδικά φοβάστε τη γενιά του brain drain, τη γενιά που τα κόµ-
µατα του µνηµονιακού τόξου στείλατε στο εξωτερικό όλοι µαζί
χέρι-χέρι, ο ένας δίπλα στον άλλο, ο ένας µετά τον άλλο. Σας φο-
βίζει η αντίδρασή τους και το πώς αυτή θα καταγραφεί αν τους
δώσετε το δικαίωµα που διατηρούν αν έλθουν στην Ελλάδα την
ηµέρα των εκλογών. Φοβάστε όµως να τους το δώσετε για να το
ασκήσουν στη χώρα όπου εσείς τους στείλατε να µεταναστεύ-
σουν, στη χώρα όπου προσπαθούν να φτιάξουν µια καλύτερη
ζωή, καθώς δυστυχώς βλέπουν πως δεν έχουν κανένα µέλλον αν
επιστρέψουν στην Ελλάδα. Δεν θέλετε να έχετε στην επόµενη
Βουλή εκπροσώπους ούτε των παιδιών της κρίσης ούτε Ελλήνων
δεύτερης, τρίτης ή τέταρτης γενιάς. Και είναι πλέον ξεκάθαρο,
δεν θεωρώ πως έχει κανείς καµµία αµφιβολία, πως Νέα Δηµο-
κρατία και ΣΥΡΙΖΑ είστε οι δύο όψεις του ίδιου ακριβώς νοµίσµα-
τος. Κόµµατα που µετέτρεψαν τη χώρα σε χρεοδουλοπαροικία,
σε µία ερηµοποιηµένη αποικία χρέους, κόµµατα που συντήρησαν
το καθεστώς αυτό µε τον ΣΥΡΙΖΑ να συντριβεί τον Ιούλιο του
2015 κάθε τελευταίο ψήγµα ελευθερίας και ελπίδας. 

Τώρα τι κάνετε; Τώρα στρέφετε το βλέµµα σας στο εξωτερικό
και, αντί να ζητάτε συγγνώµη από τους Έλληνες των οποίων τη
βαλίτσα για το ταξίδι προς την ξενιτιά εσείς τη φτιάξατε, εσείς
την ετοιµάσετε, αφού πρώτα αδειάσατε από αυτή κάθε όνειρο
και ελπίδα, τους κοιτάτε και ευθαρσώς ψεύδεστε πως θέλετε να
τους δώσετε το δικαίωµα να ψηφίζουν. 

Συνεχίζετε τη συνειδητή εργαλειοποίηση τους µε τη «Μητσο-
τάκης Α.Ε.» να έχει την πρωτιά και την «Τσίπρας ΕΠΕ» να τρέχει
να προλάβει. Μόνο στο όνοµα και τη µετοχική σύνθεση διαφέ-
ρετε. Είστε δύο εταιρείες διαχείρισης της εξουσίας προς όφελος
της εγχώριας και ξένης παρασιτικής ολιγαρχίας και µέχρι εκεί.
Διαγκωνίζεστε για το ποιος θα κερδίσει την επικοινωνιακή παρ-
τίδα, όπως όλα τα προηγούµενα χρόνια διαγκωνιζόσασταν για
το ποιος θα είναι ο πιο καλός και πιο υπάκουος µαθητής των Βρυ-
ξελλών και της κ. Μέρκελ. 

Αν σας ενδιαφέρουν οι απόδηµοι, αναγνωρίστε το δικαίωµα
και σεβαστείτε το δικαίωµά τους να ψηφίζουν και να ψηφίζονται.
Προχωρήστε στη συζήτηση για τις εκλογικές περιφέρειες εξω-
τερικού, αναγνωρίζοντας πως πρέπει να ψηφίζουν όλοι, χωρίς
καµµία εξαίρεση, και η ψήφος τους να είναι ισότιµη µε την εντός
της Ελλάδος Ελλήνων. Αποδείξτε πως δεν είστε η Νέα Δηµοκρα-
τία της ολιγαρχίας και ο ΣΥΡΙΖΑ της κωλοτούµπας. 

Εµείς όπως κάναµε το 2019, έτσι θα καταψηφίσουµε και σή-
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µερα, θεωρώντας πως µοναδική λύση είναι να καταλάβετε πως
δεν µπορείτε να συνεχίσετε να θεωρείτε τους Έλληνες του εξω-
τερικού πολίτες δεύτερης κατηγορίας.

Ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΜέΡΑ25)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Κι εµείς ευχαρι-
στούµε την κ. Μπακαδήµα.

Ξεκινάµε µε τον πρώτο κύκλο οµιλητών συναδέλφων Βουλευ-
τών. Καλώ στο Βήµα τον Βουλευτή της Νέας Δηµοκρατίας κ.
Ιωάννη Ανδριανό. 

Κύριε Ανδριανέ, έχετε τον λόγο.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΑΝΔΡΙΑΝΟΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Με αφορµή κάποιες αναφορές που έκανε η προλαλήσασα συ-

νάδελφος, θέλω να επισηµάνω ότι καλό είναι να σεβόµαστε τους
θεσµούς, τον Πρωθυπουργό, τον Αρχηγό της Αξιωµατικής Αντι-
πολίτευσης, όλους τους εκπροσώπους του ελληνικού έθνους και
να µην τους απαξιώνουµε µε αυτόν τον τρόπο, να µην τους ισο-
πεδώνουµε µε τέτοιες αναφορές. 

Ακούσαµε αντιφάσεις. Από τη µια µεριά φοβόµαστε τους Έλ-
ληνες του εξωτερικού και την ψήφο τους, από την άλλη µεριά
όµως εδώ ερχόµαστε και τους διευκολύνουµε. Αν, λοιπόν, τους
φοβόµασταν, δεν θα διευκολύναµε την ψήφο τους. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, έχουµε σήµερα την ευκαιρία να
βελτιώσουµε σηµαντικά τις προβλέψεις του νόµου και τη διευ-
κόλυνση της άσκησης του δικαιώµατος ψήφου στους Έλληνες
πολίτες κατοίκους εξωτερικού. Ήδη µε τον προηγούµενο νόµο
που έφερε η Κυβέρνηση της Νέας Δηµοκρατίας, η Κυβέρνηση
του Κυριάκου Μητσοτάκη, ενσωµάτωσε συνθετικά προτάσεις
όλων των δηµοκρατικών πολιτικών δυνάµεων και πετύχαµε ένα
σηµαντικό βήµα στην κατεύθυνση της ενίσχυσης της ποιότητας
της δηµοκρατίας µας. Και αυτό διότι, εφόσον οι τεχνολογικές δυ-
νατότητες πλέον το επιτρέπουν, εφόσον υπάρχει ή τεχνογνωσία
αλλά και η πλούσια εµπειρία άλλων χωρών, κανένα απολύτως
επιχείρηµα δεν µπορεί να στραφεί εναντίον της διευκόλυνσης
της ψήφου των αποδήµων.

Θυµίζω ότι ο νόµος σωστά προβλέπει διευκολύνσεις για την
άσκηση του εκλογικού δικαιώµατος από ετεροδηµότες, από τον
τόπο της κατοικίας τους. Θυµίζω επίσης ότι οι Ελληνίδες και οι
Έλληνες πολίτες κάτοικοι εξωτερικού διατηρούν αυτονοήτως το
δικαίωµα ψήφου και µπορούν και σήµερα να το ασκήσουν, αν βρί-
σκονται στην πατρίδα την ηµέρα των εκλογών, στο εκλογικό κέν-
τρο όπου είναι εγγεγραµµένοι. Είναι αλήθεια ότι κάποιοι από τους
όρους και τους περιορισµούς του ισχύοντος νόµου, η συµπερί-
ληψη των οποίων ζητήθηκε από την Αντιπολίτευση προκειµένου
να συναινέσει στην ψήφισή του, είναι αρκετά προβληµατικοί. 

Και αυτό γιατί πολύ απλά αντίστοιχοι όροι και περιορισµοί δεν
ισχύουν για τους Έλληνες πολίτες κατοίκους εσωτερικού ούτε,
όµως, και για τους µονίµους κατοίκους εξωτερικού, που µπορούν
να επιλέγουν να µεταβούν στην πατρίδα για να ασκήσουν το δι-
καίωµα ψήφου. Άλλωστε και µόνο η κατοχή ταυτότητας ή διαβα-
τηρίου της Ελληνικής Δηµοκρατίας, των απαιτούµενων, δηλαδή,
εγγράφων ταυτοποίησης, για την εκ της αλλοδαπής άσκηση του
δικαιώµατος ψήφου, εύκολα θα υποστήριζε κανείς ότι θα έπρεπε
να είναι η µόνη προς τούτο προϋπόθεση. 

Οι επιπλέον περίπλοκες γραφειοκρατικές διαδικασίες, πόσω
µάλλον όταν δικαιολογούνται διακηρυκτικά στη βάση της ανάγκης
τεκµηρίωσης της διατήρησης ζώσας σχέσης µε την πατρίδα, προ-
κάλεσαν εύλογα σκιές στη χαρά των Ελλήνων πολιτών της Δια-
σποράς, που είδαν ότι ναι µεν ένα πάγιο και αυτονόητο αίτηµά
τους γίνεται πραγµατικότητα, όµως στην πράξη αυτό το αυτο-
νόητο δικαίωµα συνδέεται µε όρους και προϋποθέσεις που δεν
ισχύουν για τους υπολοίπους Έλληνες πολίτες και καθιστούν στην
πράξη δυσχερή έως και αδύνατη την άσκησή τους για πολλούς.

Βεβαίως, πολύ ορθά η Κυβέρνηση της Νέας Δηµοκρατίας, του
Κυριάκου Μητσοτάκη, επέλεξε συνειδητά να κάνει αυτό το
πρώτο σηµαντικό βήµα, προετοιµάζοντας µε συστηµατικότητα
το επόµενο, που θα ολοκλήρωνε αυτή την προσπάθεια.

Είναι, λοιπόν, αναγκαίο και αυτό το βήµα για να ολοκληρωθεί
αυτή η προσπάθεια, καθώς πλέον και η αρµόδια τοµεάρχης του
ΣΥΡΙΖΑ αναγνωρίζει δηµοσίως ότι οι υπερβολικοί αυτοί οι όροι
και περιορισµοί πρέπει να αρθούν.

Ήρθε, λοιπόν, η ώρα να κάνουµε και αυτό το αναγκαίο βήµα
και να εγγυηθούµε στην πράξη την ισονοµία µεταξύ των Ελλήνων
πολιτών ανεξαρτήτως του πού αυτοί διαβιούν. Η αρχή ότι οι ίδιες
διευκολύνσεις για την άσκηση του εκλογικού δικαιώµατος πρέπει
να ισχύουν για κάθε Ελληνίδα και για κάθε Έλληνα ανεξαιρέτως,
καθώς και η αρχή ότι κάθε ψήφος Έλληνα πολίτη πρέπει να προ-
σµετράται ισότιµα στο τελικό αποτέλεσµα δεν µπορούν να αµφι-
σβητηθούν µε επιχειρήµατα.

Μπροστά, λοιπόν, στο ιερό για τη δηµοκρατία µας δικαίωµα
της ψήφου, καµµία άλλη σκοπιµότητα, κανείς άλλος µικροπολι-
τικός σχεδιασµός δεν µπορεί να έχει προτεραιότητα, καµµία απο-
λύτως πολιτική δύναµη δεν δικαιούται να σταθµίζει αν και κατά
πόσον θα συµβάλει, ώστε να διασφαλισθούν οι θεσµικές και πρα-
κτικές προϋποθέσεις για να διευκολυνθεί η άσκηση του δικαιώ-
µατος ψήφου για κάθε Έλληνα πολίτη, βάσει των εκτιµήσεων της
για το αν αυτή η ψήφος θα τη συµφέρει εν τέλει µικροπολιτικά. 

Υπό αυτό, λοιπόν, το πρίσµα, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι,
καλούµαστε όλοι και όλες να αποδείξουµε δύο πράγµατα: πρώ-
τον, ότι ιεραρχούµε το Σύνταγµα, τις θεµελιώδεις του αρχές και
προβλέψεις και, δεύτερον, ότι τιµάµε τους Έλληνες πολίτες κα-
τοίκους του εξωτερικού, αναγνωρίζοντας στην πράξη ένα θεµε-
λιώδες συστατικό της ισότητάς τους ενώπιον του νόµου έναντι
των Ελλήνων που διαβιούν στην πατρίδα. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, αυτό ακριβώς είναι και το πε-
ριεχόµενο της έννοιας της προόδου. Από τη στιγµή που αποδε-
δειγµένα έχουµε τη θεσµική και πρακτική δυνατότητα να
κατοχυρώσουµε στην πράξη ένα θεµελιώδες δικαίωµα, που
µέχρι σήµερα και παρά τις συνταγµατικές προβλέψεις και εγγυή-
σεις δεν δύναται να ασκήσουν πολλοί συµπολίτες µας, η πρό-
οδος συνίσταται στο να αξιοποιήσουµε µε προθυµία κάθε
σχετική δυνατότητα. Η προβολή προφάσεων, υπερβολικών προ-
ϋποθέσεων, που αντιβαίνουν στην αρχή της ισονοµίας, και εν
τέλει αχρείαστων, ανυπέρβλητων εµποδίων, αποκαλύπτει φόβο
έναντι της ίδιας της δηµοκρατίας. 

Σας καλώ, λοιπόν, να υπερψηφίσετε αυτό το δεύτερο, ανα-
γκαίο βήµα και να ολοκληρώσουµε από κοινού µία αυτονόητη
υποχρέωσή µας έναντι των Ελλήνων πολιτών κατοίκων εξωτερι-
κού, που εκ του Συντάγµατος έχουν ακριβώς τα ίδια δικαιώµατα
και υποχρεώσεις µε κάθε συµπατριώτη τους που διαβιοί στην πα-
τρίδα. 

Ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Και εµείς ευχαρι-

στούµε τον κ. Ανδριανό και για τη συνέπεια στον χρόνο.
Καλώ στο Βήµα τον Βουλευτή του ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευτική Συµ-

µαχία, τον κ. Κωνσταντίνο Ζαχαριάδη. 
Αµέσως µετά τον λόγο θα πάρει ο Κοινοβουλευτικός Εκπρό-

σωπος του Κινήµατος Αλλαγής, ο κ. Κώστας Σκανδαλίδης.
Ορίστε, κύριε Ζαχαριάδη, έχετε τον λόγο.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΖΑΧΑΡΙΑΔΗΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρό-

εδρε.
Θέλω να ρωτήσω: Ο Διοικητής της ΕΥΠ, µετά από αυτά τα

οποία συνέβησαν τις προηγούµενες µέρες στη χώρα, είναι
ακόµα στη θέση του; Εδώ υπάρχει µείζον θέµα για την ασφάλεια
των πολιτών. Αλωνίζουν πράκτορες µέσα στα αεροδρόµια της
χώρας. Εδώ θυµόµαστε ότι άλλαξαν οι προϋποθέσεις του νόµου,
για να µπορέσει κάποιος, ο οποίος δεν είχε ανώτατο πτυχίο ΑΕΙ,
µε πτυχίο Μουσικολογίας, να τοποθετηθεί σε αυτή τη θέση. Και
σήµερα έχουµε αυτή την κατάσταση. 

Θα δοθούν απαντήσεις για αυτά τα ζητήµατα, κύριε Υπουργέ,
από την Κυβέρνηση; Είναι πάρα πολύ σοβαρά ζητήµατα για την
εθνική ασφάλεια, για την ασφάλεια των πολιτών, για την εξωτε-
ρική πολιτική, για τις διεθνείς µας σχέσεις. 

Ανυποµονώ να ακούσω για αυτό το νοµοσχέδιο την τοποθέ-
τηση του Υπουργού, του κ. Βορίδη. Κάνω µία πρόβλεψη: Όσο
µεγαλύτερη αυθάδεια, όσο µεγαλύτερη χοντράδα, όσο µεγαλύ-
τερη πρόκληση, τόσο µεγαλύτερος θα είναι ο στόµφος του, οι
κινήσεις του, το ύφος του, ακόµα και η αγριάδα από το Βήµα της
Βουλής.

Κύριε Βορίδη, σας θαύµασα το Σαββατοκύριακο. Έβλεπα µια
παλαιότερη τοποθέτησή σας στο νοµοσχέδιο για τη φαρµακευ-
τική κάνναβη. Εκπληκτικός! Είπατε απίστευτα πράγµατα! Οι κι-

ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΡΚΘ’ - 25 ΜΑΪΟΥ 2021 12857



νήσεις σας, το πάθος σας, η έντασή σας, η θεατρικότητα, µία
απόλυτη παράσταση! Και προχθές στην ονοµαστική υπέρ για τον
φιλαράκο σας!

Άρα, από εδώ και πέρα, κύριε Υπουργέ, θα ξέρουµε ότι όσο
παραπάνω φωνάζετε, τόσο µεγαλύτερο ψέµα λέτε, τόσο µεγα-
λύτερη πιθανότητα υπάρχει να τα αλλάξετε στο σύντοµο µέλλον. 

Και θέλω να σας ρωτήσω: Τη νέα πρόταση για την ψήφο των
αποδήµων πότε σκέφτεστε να τη φέρετε; Τον Σεπτέµβρη, τον Δε-
κέµβρη, τον Μάρτη του 2022; Γιατί το λέω αυτό; Διότι τον Δεκέµ-
βρη του 2019 ψηφίσαµε και ο Πρωθυπουργός είπε: «Εθνική νίκη
το νοµοσχέδιο για την ψήφο των αποδήµων. Είµαι περήφανος
που συµβαίνει αυτό µε πρωτοβουλία της Νέας Δηµοκρατίας και,
καθώς φαίνεται, µε µεγάλη διακοµµατική συναίνεση.». Αυτά είχε
πει τότε ο Πρωθυπουργός. 

Όλα αυτά µάς είπαν ο κ. Βορίδης, ο κ. Κουµουτσάκος, ο κ.
Βλάσης ότι είναι λάθος, ότι είναι εµµονές, αυτά για τα οποία
έλεγε τότε ο Πρωθυπουργός ότι είναι περήφανος. Είναι σαφές
ότι έχετε µετανιώσει. Όµως, για να έχουµε µια σοβαρή κοινοβου-
λευτική διεργασία, πόσες φορές ανοίγει ένα θέµα σε µία κοινο-
βουλευτική περίοδο; Μία; Δύο; Τέσσερις; Την ψήφο των
αποδήµων τη φέρνουµε τουλάχιστον δύο φορές. 

Αντί, λοιπόν, να δουλέψουµε όλοι µαζί για να εφαρµοστεί ο
νόµος που όλοι µαζί ψηφίσαµε, εσείς έρχεστε και υπονοµεύετε
την εφαρµογή του νόµου. 

Έχω ρωτήσει πολλές φορές τη Βουλή των Ελλήνων και δεν
έχω πάρει απάντηση -ρωτάω, λοιπόν, ξανά- το εξής: Τι έγινε από
εκεί που ο πρώην Υπουργός, ο κ. Θεοδωρικάκος, έλεγε «συναι-
νετική διακοµµατική επιτροπή για την καµπάνια της ψήφου των
αποδήµων» και πήγαµε στην απευθείας ανάθεση; Άλλαξε ο
Υπουργός. Μάλιστα! Αυτό το καταλάβαµε. Άλλαξε κάτι άλλο; 

Εσείς, κύριε Υπουργέ, αναλαµβάνοντας, δηλώσατε ότι ισχύει
η πολιτική της Νέας Δηµοκρατίας, ότι έχει συνέχεια. Ε, δεν έχει.
Τι άλλαξε; Λέτε εσείς ψέµατα; Έλεγε ψέµατα ο κ. Θεοδωρικάκος;
Εν πάση περιπτώσει, κάποιος έλεγε.

Θα σας πω τι πραγµατικά συµβαίνει. Βλέπετε τους απόδηµους
µε όρους ψηφοθηρίας. Πάντα έτσι τους βλέπατε. Και αυτό δεν
έχει να κάνει µόνο µε το δικό σας κόµµα, έχει να κάνει και µε το
άλλο πρώην µεγάλο κόµµα. Αναφέροµαι στο ΚΙΝΑΛ και στο
ΠΑΣΟΚ. Αναφέροµαι στη συζήτηση που έγινε στις επιτροπές για
τις διαχρονικές θέσεις των κοµµάτων και, βεβαίως, στο τι συνέ-
βαινε στη χώρα πριν από τη συνταγµατική Αναθεώρηση του
2001. Πριν από τη συνταγµατική Αναθεώρηση του 2001 µπο-
ρούσε ο οποιοσδήποτε µε εκατόν πενήντα µία ψήφους να αλλά-
ξει τον νόµο για τη συµµετοχή των απόδηµων στις εκλογές. Η
κυβέρνηση Σηµίτη δεν το έκανε, η κυβέρνηση Μητσοτάκη δεν το
έκανε. Ο Συνασπισµός του 3% έπρεπε να το κάνει, θα µου πείτε
τώρα. Θα το ακούσουµε και αυτό. 

Άρα, λοιπόν, αυτό που κάνατε και κάνετε είναι ότι βλέπετε
τους απόδηµους ως δεξαµενές ψήφων. Γι’ αυτό θέλετε να τους
διχάσετε, γι’ αυτό θέλετε να τους εργαλειοποιείτε. Για εσάς οι
απόδηµοι είναι η fake αριστεία του κ. Διαµατάρη, που έγινε
Υπουργός και έφυγε νύχτα. 

Εµείς πιστεύουµε ότι οι απόδηµοι είναι δύναµη για την πατρίδα
και γι’ αυτό θέλω να ρωτήσω. Πέρα από το να φέρνετε συνέχεια
έναν νόµο για την εκλογική συµµετοχή, αξιοποιώντας τον από-
δηµο ελληνισµό, που είναι δύναµη, τι έχετε κάνει για τα ζητήµατα
της εµπορικής διπλωµατίας, της οικονοµικής διπλωµατίας, της
διπλωµατίας της εξωτερικής πολιτικής; Πώς έχει αξιοποιηθεί εκεί
αυτή η Ελλάδα, που είναι εκτός Ελλάδας, αλλά αγαπάει την Ελ-
λάδα και θέλει να βοηθήσει;

Δείτε µε προσοχή -και νοµίζω ότι έχει ιδιαίτερο ενδιαφέρον-
την προχθεσινή δήλωση του κ. Λασκαρίδη, του εφοπλιστή, όχι
το κοµµάτι που έκανε θόρυβο, τα άλλα. Κοιτάξτε τι είπε: «Αυτό
που πρέπει να καταλάβετε καλά είναι πως οι άνθρωποι της ναυ-
τιλίας δεν χρειάζονται την Κυβέρνηση, το Υπουργείο, τον ΙΜΟ
και τον Πρωθυπουργό.». Μετά λέει τη φράση... Και στη συνέχεια:
«Δεν έχουν καµµία ανάγκη. Γιατί; Επειδή η ναυτιλία δεν έχει καµ-
µία σχέση µε την Ελλάδα. Δεν υπάρχει κάτι που µπορεί να κερ-
δίσει ένας πλοιοκτήτης στην Ελλάδα. Δεν υπάρχουν φορτία στην
Ελλάδα. Δεν υπάρχουν ναυλοσύµφωνα στην Ελλάδα.».

Δεν πρέπει να κάνουµε, κύριε Υπουργέ, κάτι για να αποκτή-

σουν; Για να είναι ένας οικονοµικός δίαυλος Ελληνισµού; Για να
έχει η χώρα αποτύπωµα; Δεν ξέρουµε όλοι την ατυχή έκφραση
ότι όταν κλείνουν οι πόρτες των ισχυρών επιχειρηµατικών συµ-
φερόντων, η πολιτική -και µε ήτα και µε όµικρον γιώτα- συρρι-
κνώνεται τόσο πολύ; Αυτά είναι τα µεγάλα ζητήµατα τα οποία
απασχολούν τον οικουµενικό ελληνισµό και αυτούς που κατοι-
κούν στην Ελλάδα και αυτούς που κατοικούν εκτός Ελλάδας.
Αυτά πρέπει να δούµε. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει προειδοποιητικά το κουδούνι λή-
ξεως του χρόνου οµιλίας του κυρίου Βουλευτή)

Μισό λεπτό θα χρειαστώ, κύριε Πρόεδρε.
Εµείς, λοιπόν, τιµάµε την ψήφο µας το 2019. Δεν το µετανιώ-

σαµε, όπως κάνατε εσείς. Δεν κάναµε λάθος. Δεν πιστεύουµε ότι
είναι εµµονή αυτό το οποίο ψηφίστηκε. Πιστεύουµε ότι κάναµε
το σωστό, το εθνικά ωφέλιµο. Θα δουλέψουµε για να πετύχει η
συµµετοχή των αποδήµων. Σας εξήγησε ο εισηγητής µας τη
θέση µας πριν µετατοπιστούµε. Εµείς δεν φοβόµαστε να µετα-
τοπιστούµε και να συνθέσουµε. Δεν έχουµε αλλεργία.

Και θέλω να κλείσω µε αυτό. Δεν πρέπει κανένας, είτε ζει στην
Ελλάδα είτε ζει εκτός Ελλάδας, να ξεχνάει και να ξεχνάµε τους
λόγους που οδήγησαν τους συµπατριώτες µας να φύγουν από
την Ελλάδα. Οι περισσότεροι φίλοι µου, οι περισσότεροι συµµα-
θητές µου, οι περισσότεροι συµφοιτητές µου είναι εκτός Ελλά-
δας αυτή τη στιγµή. Δεν ξεχνάµε. Δεν ξεχνάµε τη χρεοκοπία του
2008 - 2009. Δεν ξεχνάµε τη διαχείριση και τις εµµονές και τις
ιδεοληψίες του 2010 - 2015. Είµαστε παρόντες, εντός και εκτός
της χώρας, για να πάρουµε και τη ζωή µας αλλά και την τύχη της
χώρας στα χέρια µας. 

Ευχαριστώ και ευχαριστώ για την ανοχή σας, κύριε Πρόεδρε.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Κι εµείς ευχαρι-
στούµε τον κ. Ζαχαριάδη. 

Συνεχίζουµε µε τον Κοινοβουλευτικό Εκπρόσωπο του Κινήµα-
τος Αλλαγής, τον κ. Σκανδαλίδη. 

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΣΚΑΝΔΑΛΙΔΗΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε
Πρόεδρε.

Θέλω λίγο να αποκαταστήσω µε πιο στέρεο τρόπο τόσο τα
ιστορικά προηγούµενα όσο και τις πραγµατικές σκοπιµότητες
που εξυπηρετεί η σηµερινή µας συζήτηση. Νοµίζω ότι από εκεί
πρέπει να ξεκινήσουµε και για να ανοίξει επιτέλους και ένας διά-
λογος που να βλέπει προς το µέλλον. Γιατί το να επαναλαµβά-
νουµε τα ίδια επιχειρήµατα µε τον ίδιο µονότονο τρόπο επί τόσα
πολλά χρόνια και να µην κάνουµε τίποτα δεν αποδείχθηκε ούτε
σοβαρό απέναντι σε ένα ολόκληρο κοµµάτι του Ελληνισµού ούτε
τόσο αποτελεσµατικό για τη λειτουργία της δηµοκρατίας. 

(Στο σηµείο αυτό την Προεδρική Έδρα καταλαµβάνει ο Β’ Αν-
τιπρόεδρος της Βουλής κ. ΧΑΡΑΛΑΜΠΟΣ ΑΘΑΝΑΣΙΟΥ)

Θέλω, λοιπόν, να µου επιτρέψετε µια µικρή αναφορά στο πα-
ρελθόν. Πριν από το 2001 -γιατί το 2001 υπήρξε µια τοµή- η µό-
νιµη αντιπαράθεση που υπήρχε ακόµα και στα µεγάλα τότε
κόµµατα ανάµεσα στο πότε θα γίνουν οι εκλογές του αποδήµων,
που το ένα κόµµα έλεγε ότι θα τις κάνει και το άλλο έλεγε ότι δεν
είναι ώριµος χρόνος, ήταν µια ρητορική αντιπαράθεση. Δεν
υπήρχαν οι όροι, δεν υπήρχαν εκλογικοί κατάλογοι, δεν υπήρχαν
στοιχεία, δεν υπήρχαν πληροφορίες, δεν υπήρχε τίποτα. Ήταν,
λοιπόν, µια πολιτική αντιπαράθεση στον αέρα, µε πολιτικές σκο-
πιµότητες, προφανώς. Όλα τα κόµµατα µετρούσαν τη δυνατό-
τητά τους να κερδίσουν ή να χάσουν σε µια παρόµοια εκλογική
αναµέτρηση. Όµως, οι δυσκολίες οι αντικειµενικές εµφανίζονταν
αξεπέραστες. 

Πάµε στο 2001. Έγινε µια τοµή. Δεν µπορεί να µιλάµε για πριν
από το 2001. Το 2001 δεν θα πάω µονάχα στην επιστολική ψήφο
που κατοχυρώθηκε, γιατί ήταν και η εξέλιξη της τεχνολογίας και
η εξέλιξη γενικά των δηµοκρατικών και των κοινοβουλευτικών
διαδικασιών µέσα από τον εκσυγχρονισµό τους, ήταν η κατάρ-
γηση των εκλογικών βιβλιαρίων. Σκεφτόσασταν ποτέ να κάνετε
εκλογές µε τον απόδηµο όταν ψήφιζαν στην Ελλάδα πεθαµένοι
µε εκλογικά βιβλιάρια, που ήταν γεµάτα από ανθρώπους; 

Θυµάµαι ότι στη διακοµµατική επιτροπή -νοµίζω ότι το έχω ξα-
ναπεί σε αυτή την Αίθουσα- όταν κάναµε συζήτηση για να διαγρά-
ψουµε τους πάνω από εκατό χρόνων, υπήρξε µεγάλη αντίδραση,
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γιατί θα είχαν το δικαίωµα να πάνε αυτοί που ήταν πάνω από εκατό
χρόνων µε µια δήλωσή τους, επειδή ήταν δηµοτικές εκλογές τότε
να ψηφίσουν, άρα δεν τους αποκλείαµε από την ψήφο. Αλλά, για
να ξεκαθαρίσουµε επιτέλους, αναγκαστήκαµε να το πάµε στο εκα-
τόν δέκα, γιατί δεν δέχτηκαν τα κόµµατα, φοβούµενοι ότι θα γινό-
ταν νοθεία στις εκλογές, που δεν υπήρχε κανένας τρόπος να γίνει
νοθεία. Ήταν αυτή η έλλειψη αξιοπιστίας, η κρίση εµπιστοσύνης
που διέπει το πολιτικό σύστηµα, που εξακολουθεί να το διέπει
ακόµα και σήµερα. Τότε καταργήθηκαν τα εκλογικά βιβλιάρια και
έγιναν τα δηµοτολόγια, οι εκλογικοί κατάλογοι και ξεκαθαρίστηκαν
συν τω χρόνω τα δηµοτολόγια, για να µπορούν να γίνουν οι εκλο-
γικοί κατάλογοι και πια οι εκλογές στην Ελλάδα γίνονται µε τον
πιο απλό και λογικό τρόπο. 

Και ήρθε δεύτερη κίνηση µεγάλη. Ψήφισαν πρώτη φορά οι ετε-
ροδηµότες και έγινε ένα υπόδειγµα για την εκλογή των ετερο-
δηµοτών. Αυτό το υπόδειγµα χρησιµοποιεί σήµερα η Κυβέρνηση,
για να µπορεί να κάνει εκλογές µε τους απόδηµους µε ειδικούς
εκλογικούς καταλόγους, όπως έγινε µε τους ετεροδηµότες. 

Και ήρθε και η επιστολική ψήφος µε τη συνταγµατική της κα-
τοχύρωση. Η επιστολική ψήφος, εάν µπορεί στα επόµενα χρόνια
-και αυτή είναι η θέση µας- να γίνει καθολική µέσα από αδιάβλη-
τες και σωστές διαδικασίες, δεν θα χρειάζεται καν να υπάρχει
όλο αυτό το υπόδειγµα των ετεροδηµοτών που σήµερα θα εφαρ-
µόζεται και για το εξωτερικό. Αυτή είναι µια αντικειµενική ανά-
λυση. Μετά βεβαίως, φοβίες πολιτικές, απόψεις για το τι µας
συµφέρει, τι δεν µας συµφέρει. Όλα τα κόµµατα και τώρα το ίδιο
κάνουν. Όµως, αυτό έρχεται δευτερεύον.

Δεύτερη µεγάλη αλλαγή. Άλλαξε το εκλογικό σώµα -δεν είναι
το ίδιο- των Ελλήνων της Διασποράς, διότι δεν είναι πια η Αµε-
ρική και η Αυστραλία, που είναι ένα µεγάλο ποσοστό. Είναι µια
τεράστια Ευρώπη και ένας τεράστιος κόσµος και έξω από αυτά
και άνθρωποι που έφυγαν πάρα πολλοί, πολλοί περισσότεροι
γραµµένοι στους εκλογικούς καταλόγους από αυτούς που ήταν
παλιά, που πήγαν να ζήσουν στο εξωτερικό εδώ και είκοσι χρό-
νια, που έχουν άµεση επαφή µε την Ελλάδα και τα προβλήµατά
της. 

Άλλαξε το εκλογικό σώµα και πρέπει να πάψει η φοβία ποιον
θα ψηφίσουν, πώς θα τον ψηφίσουν κ.λπ.. Ούτε και τα κόµµατα
τώρα, µεταξύ µας, έχουν και την ικανότητα που είχαν σε παλαι-
ότερες εποχές να κάνουν το πόρτα-πόρτα και να µαζεύουν έναν-
έναν, να τον ψάχνουν και να του δίνουν τα ψηφοδέλτια να πάει
να ψηφίσει. Προχώρησε ο κόσµος, παιδιά, προχώρησε και είµα-
στε ώριµοι να κάνουµε ένα µεγάλο βήµα. Έτσι, λοιπόν, η διακοµ-
µατική επιτροπή έκανε το µεγάλο βήµα; Όχι. 

Εσείς υποστηρίζετε τη διακοµµατική και καλά κάνετε, γιατί εκεί
κατέληξε και µετά από πολλή βάσανο και πολύ κόπο και πολλές
συζητήσεις.

Αφού δεν καταφέραµε να πείσουµε στα βασικά σηµεία ότι
έπρεπε να είµαστε πιο τολµηροί, καταλήξαµε σε µια -κατά τη
γνώµη µας- µεταβατική λύση -τη χαρακτήρισα και τότε-, γιατί θα
αλλάξει πάλι ο νόµος. Μπορεί να τον αλλάξει ο κ. Βορίδης; Δεν
µπορεί να τον αλλάξει επί της ουσίας. Και γιατί δεν µπορεί να τον
αλλάξει; Γιατί προφανώς ο κ. Βορίδης ακολουθεί µια οπερετική
διαδικασία. Πήρε την αντίδραση τη δικαιολογηµένη των φορέων
του εξωτερικού και άρπαξε την ευκαιρία για να κερδίσει ψήφους.
Δικαίωµά του!

Το ερώτηµα, για να θυµηθώ µια παλιά φράση, κύριε Υπουργέ,
δεν είναι αν το νόµιµο είναι και ηθικό ή το νόµιµο δεν είναι ηθικό.
Μπορεί το νόµιµο να είναι και ηθικό, δεν ξέρω. Όµως, ενώ ξέρατε
ότι όλα τα κόµµατα -εκτός από το δικό µας- και ο ΣΥΡΙΖΑ και κυ-
ρίως το ΚΚΕ θα ήταν απέναντι σε αυτή την πρόταση που φέρατε,
εσείς θελήσατε -εννοώ- να τη φέρετε µε µια όχι και τόσο φυσιο-
λογική νοµοθετική λειτουργία. Όταν µετά από έναν χρόνο ψηφί-
σατε έναν νόµο στον οποίο συµφωνήσαµε όλοι, φέρατε τώρα
έναν νόµο προφανώς για λόγους πολιτικής σκοπιµότητας, για να
κερδίσετε και εσείς κάποιες ψήφους. Αυτή είναι όλη η ουσία.

Κάνατε, λοιπόν, ένα πολιτικό παιχνίδι, εν ου παικτοίς, σε βάρος
των Ελλήνων της Διασποράς.

Εµείς γιατί λέµε «ναι» σε αυτά που λέτε και λέµε να τα κάνετε
και πιο τολµηρά; Γιατί πρέπει να µπει η Βουλή στη συλλογιστική
της µεγάλης τοµής που απαιτεί το επόµενο στάδιο της κοινοβου-

λευτικής διαδικασίας και της εκλογικής διαδικασίας και να γίνει
αποδεκτό το πλέγµα των αρχών που πρέπει να διέπουν χωρίς
φόβο, χωρίς κοµµατικές αναστολές, χωρίς τίποτα, αυτά που σή-
µερα ταιριάζουν στη σηµερινή εποχή και στην αυριανή εποχή και
όχι στη χθεσινή ή, ακόµα χειρότερα, στην προχθεσινή και τις
σκοπιµότητές της.

Και εµείς τι λέµε πολύ απλά; Είναι τέσσερα πράγµατα πολύ
συγκεκριµένα. Είναι προσβολή µεγίστη να αµφισβητήσεις το δι-
καίωµα σε όποιον -µα, σε όποιον, όπου γης!- νιώθει Έλληνας πο-
λίτης να ψηφίσει για την κυβέρνηση της χώρας του. Είναι
προσβολή! Αν η συνείδησή του, η µνήµη του, η µορφωτική του
κατάσταση, η παράδοσή του τον καθιστά Έλληνα, πρέπει να τον
διευκολύνεις να ψηφίσει πάση θυσία, γιατί το έχει αυτό το δι-
καίωµα.

Είναι, λοιπόν, ένα καθαρό δικαίωµα, που δεν µπαίνει µε προ-
ϋποθέσεις, δεν µπαίνει µε όρους, δεν µπαίνει µε κόφτες, δεν
µπαίνει από οικονοµικά κριτήρια ή από οποιαδήποτε άλλα. Είναι
θέµα συνείδησης του πολίτη που νιώθει Έλληνας.

Δεύτερον, είναι ανεπίτρεπτο συνταγµατικά, δηµοκρατικά να
διαχωρίζεις µε οποιονδήποτε τρόπο την ενιαία ψήφο των πολιτών
σε ό,τι αφορά τις εθνικές εκλογές. Είναι εθνικές εκλογές, ψηφί-
ζεται η κυβέρνησή µας και στην επιλογή της κυβέρνησης κάθε
Έλληνας πολίτης έχει το δικαίωµα να έχει γνώµη και να έχει
ψήφο. Δεν υπάρχουν Έλληνες πολίτες δύο ταχυτήτων.

Τρίτον, είναι επιτακτικό καθήκον της ελληνικής πολιτείας να
διασφαλίζει την ελεύθερη βούληση και την έκφρασή της στις
εκλογές, χωρίς εµπόδια που έχουν σχέση µε αποστάσεις, µε οι-
κονοµική ανέχεια, µε ταλαιπωρία, να µη φεύγει -ας πούµε- από
µια πολιτεία της Αµερικής, που απέχει όσο απέχει το Λονδίνο από
την Αθήνα, να πάει στο κοντινότερο προξενείο για να ψηφίσει
ούτε να βρίσκουµε ένα καφενείο που είναι ελληνικό και εκεί δια-
σφαλίζεται η νοµιµότητα, ενώ η επιστολική ψήφος δεν τη δια-
σφαλίζει δήθεν, αλλά να αίρονται τα εµπόδια -άρα επιστολική
ψήφος- που εµποδίζουν οποιονδήποτε Έλληνα πολίτη να ψηφί-
σει.

Και, τέταρτον, είναι εθνική υποχρέωση να αποφασίσουµε επι-
τέλους αυθεντική και αδιαµεσολάβητη σχέση και έκφραση των
εκτός επικρατείας πολιτών µέσα στο πλαίσιο του εθνικού Κοινο-
βουλίου. Και έχουµε προτείνει δύο, τρεις λύσεις, τις οποίες δεν
χρειάζεται να επαναλάβω.

Αυτές οι βασικές αρχές µπορούν να συγκροτήσουν έναν σύγ-
χρονο νόµο και αυτόν τον νόµο εµείς λέµε ότι θα εισηγηθούµε,
θα φέρουµε, ξέροντας ότι δεν πρόκειται να συζητηθεί, προφα-
νώς, διότι εξαντλήθηκε το πολιτικό παιχνίδι µε τις καντρίλιες ανά-
µεσα στον περσινό χρόνο και στον φετινό και στο σήµερα που
παίξατε και οι µεν και οι δε σε βάρος των Ελλήνων της Διασπο-
ράς.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του Κινήµατος Αλλαγής)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Ευχαριστώ, κύριε

Σκανδαλίδη, και ιδιαίτερα επειδή, όπως πάντα, τηρείτε και τον
χρόνο.

Και τώρα τον λόγο έχει ο κ. Διονύσιος Σταµενίτης από τη Νέα
Δηµοκρατία και µετά να ετοιµάζεται και ο κ. Καµίνης από το Κί-
νηµα Αλλαγής.

Ορίστε, κύριε Σταµενίτη, έχετε τον λόγο.
ΔΙΟΝΥΣΙΟΣ ΣΤΑΜΕΝΙΤΗΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, αγαπητές και αγαπητοί συνάδελφοι, το ζήτηµα

της διευκόλυνσης της ψήφου των Ελλήνων του εξωτερικού η ση-
µερινή Κυβέρνηση και ο Πρωθυπουργός Κυριάκος Μητσοτάκης
το έθεσαν εξαρχής ως µία από τις βασικές προτεραιότητες. Η
Νέα Δηµοκρατία διαχρονικά έχει σαφή και ξεκάθαρη θέση, την
έχει εκφράσει και πολύ περισσότερο έχει αγωνιστεί για να επι-
τευχθεί η υλοποίησή της.

Εµείς πιστεύουµε ότι η άσκηση του δικαιώµατος αυτού πρέπει
να γίνεται χωρίς περιορισµούς και χωρίς διακρίσεις και, µάλιστα,
έχουµε πει ότι ο καταλληλότερος τρόπος για να επιτευχθεί αυτό
είναι η καθιέρωση της επιστολικής ψήφου, όπως γίνεται εδώ και
χρόνια σε όλα τα δηµοκρατικά και πολιτισµένα κράτη ανά τον
κόσµο.

Δυστυχώς αυτό δεν το συµµερίζονταν τον Δεκέµβρη του 2019
όλοι οι Βουλευτές που απαιτούνταν από το Σύνταγµα -τα 2/3 του
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Κοινοβουλίου-, ώστε να υιοθετηθεί η πρόταση και να γίνει νόµος
του κράτους. Έτσι, λοιπόν, εκείνη την εποχή µέσα από τον διά-
λογο, τη συνεννόηση, αλλά και τις υποχωρήσεις φτάσαµε στην
επίτευξη του πρώτου και ιστορικού βήµατος, δηλαδή στην ψή-
φιση του δικαιώµατος ψήφου των Ελλήνων του εξωτερικού,
χωρίς αυτοί να χρειάζεται να έρθουν στην Ελλάδα. Όπως όλοι,
εµείς οι ίδιοι πρώτοι αναγνωρίσαµε ότι ο ν.4648/2019 ήταν προ-
ϊόν ενός πολιτικού συµβιβασµού, ενός συµβιβασµού τον οποίο η
Κυβέρνηση επέλεξε µε αίσθηµα ευθύνης να δεχθεί, προκειµένου
να µη χαθεί η ιστορική ευκαιρία.

Όσοι ήταν σε αυτή την Αίθουσα θα θυµούνται και κάτι άλλο,
ότι είχαµε πει πως στο πέρασµα του χρόνου και µόλις δοθεί η
κατάλληλη ευκαιρία, η Κυβέρνηση της Νέας Δηµοκρατίας θα επι-
διώξει να επανέλθει στο ζήτηµα, ώστε να πάµε ακόµα ένα βήµα
παραπέρα, να άρουµε δηλαδή τους όποιους περιορισµούς έθεσε
ο νόµος που ψηφίσαµε.

Συνεπώς, επειδή πολλά ακούστηκαν και σήµερα αλλά και στις
συνεδριάσεις των επιτροπών, έτσι για να ξεκαθαρίσουµε τα
πράγµατα, θα ήθελα και εγώ από την πλευρά µου να τονίσω κάτι
που νοµίζω ότι έχει ειπωθεί σε όλους τους τόνους και έχει απο-
σαφηνιστεί πλήρως, ότι η σηµερινή συζήτηση δεν είναι προσχη-
µατική, δεν αφορά κοµµατικές αντιπαραθέσεις, δεν προσπαθεί
να δηµιουργήσει εντυπώσεις. Είναι µια συζήτηση ουσίας, που
άνοιξε µε αφορµή τη δηµόσια θέση του ΣΥΡΙΖΑ ότι οι περιορι-
σµοί του νόµου που ψηφίσαµε πριν από ενάµιση χρόνο είναι άδι-
κοι και υποτιµητικοί, θέση µε την οποία -επαναλαµβάνω- Νέα
Δηµοκρατία και Κυβέρνηση συµφωνούν απόλυτα.

Τώρα, το ποιος έχει αλλεργία ή φοβία, όπως είπε ο κ. Σκανδα-
λίδης, φαίνεται από το ποιος απαντά στο ερώτηµα ή ποιος πετάει
την µπάλα στην εξέδρα. Και µάλιστα, ο κ. Σκανδαλίδης απάντησε
και για τα όσα αφορούν το 2001 πάρα πολύ σωστά.

Με πρωτοβουλία του Υπουργείου Εσωτερικών βρισκόµαστε
σήµερα στην Ολοµέλεια για την τροποποίηση των διατάξεων του
ν.4648/2019, µε σκοπό την άρση των περιορισµών στην άσκηση
του εκλογικού δικαιώµατος των Ελλήνων του εξωτερικού. Πρό-
κειται για την τροποποίηση της παραγράφου 3 του άρθρου 2,
της παραγράφου 4 του άρθρου 4, της παραγράφου 8 του άρ-
θρου 4, καθώς επίσης και την κατάργηση των παραγράφων 2, 6,
7 και 10 του άρθρου 2, καθώς επίσης και την κατάργηση της πα-
ραγράφου 5 του άρθρου 4.

Με τις αλλαγές αυτές, εφόσον ψηφιστούν, µπαίνουν ουσια-
στικά στο περιθώριο όλοι οι περιορισµοί, οι διακρίσεις και τα εµ-
πόδια για το εκλογικό δικαίωµα των εκτός συνόρων Ελλήνων.

Εποµένως, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, σε λιγότερο από δύο
χρόνια η ελληνική Αντιπροσωπεία καλείται να πάρει θέση απέ-
ναντι σε ένα µεγάλο ερώτηµα, στην πραγµατικότητα απέναντι σε
µια µεγάλη ιστορική πρόκληση.

Δυστυχώς, όµως, ακόµα και σε ένα τόσο σηµαντικό ζήτηµα, η
Αξιωµατική Αντιπολίτευση επιλέγει να παίξει κοµµατικά παιχνίδια
και να ακολουθήσει τη γνωστή πρακτική της «άλλα λέµε µέσα,
άλλα λέµε έξω». Γιατί, όσο και να αναζητήσουµε αγνές προθέ-
σεις και πολιτικά επιχειρήµατα στη θέση του ΣΥΡΙΖΑ, δυστυχώς
η διγλωσσία δεν µας επιτρέπει να τα αναγνωρίσουµε. 

Αφού ο ΣΥΡΙΖΑ µίλησε για υποτιµητικές και άδικες διακρίσεις
του νόµου του Δεκεµβρίου και µόλις η Κυβέρνηση απάντησε
αστραπιαία, θέτοντας προς ψήφιση την κατάργησή τους, η Αξιω-
µατική Αντιπολίτευση προσήλθε στον διάλογο µε πρόταση που
ναι µεν υποτίθεται ότι συµφωνεί στο να µην υπάρχουν περιορι-
σµοί, από την άλλη όµως θέτει τον όρο να µη συµµετέχουν οι
εκλογείς των εκτός συνόρων στην εκλογική διαδικασία.

Γιατί, κύριοι συνάδελφοι της Αντιπολίτευσης, όταν λέτε από
τη µία να ψηφίζουν, αλλά από την άλλη να µην προσµετράται η
ψήφος τους στο συνολικό αποτέλεσµα, αυτό λέτε, αυτό εννοείτε. 

Η πρότασή σας προβλέπει εκλογή τεσσάρων «Βουλευτών Επι-
κρατείας», όπως ονοµάζετε, που θα εκπροσωπούν τους οµογε-
νείς, δηλαδή το 1,2% του Κοινοβουλίου, όπως µας το
περιέγραψε ο Υπουργός Εσωτερικών κ. Βορίδης στην επιτροπή,
αλλά η ψήφος τους δεν θα διαµορφώνει το αποτέλεσµα. 

Αυτά λέτε και προσπαθείτε να υπεκφύγετε, γιατί αυτό που τε-
λικά σάς είναι πάρα πολύ δύσκολο, περισσότερο από το να πείτε
την αλήθεια, είναι η σύνθεση, είναι η συµφωνία, ακόµα και σε τέ-

τοια µείζονος σηµασίας ζητήµατα, ιστορικά ζητήµατα. Δεν σας
ενδιαφέρει να χαθεί χρόνος. Δεν σας ενδιαφέρει αν ένα ζήτηµα
που αναζητά εφαρµογή σε ολόκληρη τη µεταπολιτευτική µας
ιστορία µείνει µισό και το αποδεικνύετε µε την αντισυνταγµατική
σας πρόταση που φέρνετε σήµερα. 

Εµείς δεχθήκαµε έναν συµβιβασµό, για να µπορέσουµε πάνω
στον ελάχιστο κοινό παρονοµαστή να κάνουµε ένα µεγάλο βήµα.
Όµως, η θέση µας είναι συγκεκριµένη. Κανένας συµβιβασµός
στην ισοτιµία της ψήφου και είµαστε καθαροί από την πρώτη
στιγµή.

Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, η Κυβέρνηση ανοίγει και πάλι τον
διάλογο και διερευνά εκ νέου τις δυνατότητες µιας ευρείας συ-
ναίνεσης, όπως απαιτεί το Σύνταγµα, και αναζητά τη συναίνεση
των πολιτικών δυνάµεων, εκφράζοντας από την αρχή σαφείς και
σταθερές θέσεις. 

Πιστεύουµε ότι οι Έλληνες του εξωτερικού είναι αναπόσπαστο
κοµµάτι του Ελληνισµού. Δικαιούνται να ψηφίζουν και να συνδια-
µορφώνουν το εκλογικό αποτέλεσµα και αυτό να το κάνουν
χωρίς περιοριστικούς όρους και διακρίσεις, όπως όλοι οι πολίτες
αυτής της χώρας.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, στη συζήτηση του Δεκεµβρίου
του 2019 είχα τονίσει ότι, µετά από δέκα χρόνια οικονοµικής κρί-
σης, διχαστικών διληµµάτων και ανάδυσης των παθογενειών του
πολιτικού συστήµατος, η ψήφος της εκχώρησης των διευκολύν-
σεων της ψήφου των Ελλήνων της Διασποράς ήταν µια πρώτης
τάξεως ευκαιρία για το πολιτικό προσωπικό της χώρας να απο-
δείξει ότι έµαθε από τα λάθη του και µπορεί πια να αναγνωρίζει
πότε το εθνικό συµφέρον απαιτεί σύµπνοια και συναίνεση. 

Σήµερα πιστεύω ότι έχουµε τη µεγάλη ευκαιρία να ολοκληρώ-
σουµε το πρώτο βήµα που έγινε τότε. Σας καλώ κι εγώ µε τη
σειρά µου να στηρίξετε την πρόταση της Κυβέρνησης και του
Υπουργείου Εσωτερικών και να υπερψηφίσετε το νοµοσχέδιο. 

Σας ευχαριστώ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Ευχαριστώ κι
εσάς, κύριε Σταµενίτη, για την τήρηση του χρόνου. 

Τον λόγο έχει ο κ. Γεώργιος Καµίνης από το Κίνηµα Αλλαγής
και να ετοιµάζεται µετά ο κ. Χρήστος Μπουκώρος από τη Νέα
Δηµοκρατία. 

Εννοείται ότι οι Κοινοβουλευτικοί Εκπρόσωποι µπορούν να ζη-
τούν τον λόγο και να µιλήσουν όποτε το κρίνουν εκείνοι, αρκεί
να µεσολαβούν δυο-τρεις Βουλευτές οµιλητές. 

Ορίστε, κύριε Καµίνη. 
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΚΑΜΙΝΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, το αρχικό κείµενο του Συντάγ-

µατος του 1975 εξουσιοδοτούσε µε µια πολύ λιτή διατύπωση τον
κοινό νοµοθέτη να ορίσει τον τρόπο άσκησης του εκλογικού δι-
καιώµατος των εκλογέων του εξωτερικού και είκοσι έξι χρόνια
αργότερα, µε την Αναθεώρηση του 2001, προβλέφθηκε ρητά η
δυνατότητα του κοινού νοµοθέτη να καθιερώσει την επιστολική
ψήφο. 

Με λίγα λόγια, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, µέχρι την Ανα-
θεώρηση του 2019 το Σύνταγµα επέτρεπε στον κοινό νοµοθέτη
να καθιερώσει την καθολική συµµετοχή των Ελλήνων του εξωτε-
ρικού στις εκλογές και µάλιστα από το 2001 και έπειτα και µε επι-
στολική ψήφο. 

Το γιατί αδρανήσαµε µας το εξήγησε ο κ. Σκανδαλίδης προ-
ηγουµένως, εν µέρει δικαιολογηµένα για τους λόγους που ανέ-
φερε, πιστεύω όµως εν µέρει και αδικαιολόγητα. 

Πάντως, την αδράνεια αυτή εκµεταλλεύτηκε η Αναθεώρηση
του 2019, για να κινηθεί προς την αντίθετη κατεύθυνση, σε µία
λογική περιορισµού του δικαιώµατος, µε βάση έναν διακοµµα-
τικό συµβιβασµό που επιτεύχθηκε στο χαµηλότερο δυνατό επί-
πεδο, προκειµένου να επιτύχουµε την πλειοψηφία των 2/3. 

Με άλλα λόγια, προκειµένου να ψηφίσουµε έναν νόµο σαφώς
κατώτερο των περιστάσεων, όπως ουσιαστικά σήµερα οµολογεί
η Νέα Δηµοκρατία, θυσιάσαµε την ευκαιρία που µας παρείχε
µέχρι τότε το Σύνταγµα να καθιερώσουµε µία γνήσια καθολική
ψηφοφορία των εκλογέων του εξωτερικού. Αντ’ αυτού, καθιερώ-
σαµε τους περιορισµούς που επέβαλε σε όλους µας το Κοµµου-
νιστικό Κόµµα. 
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Αν δηλαδή το καλοσκεφθεί κανείς, νοµοθετήσαµε ανάποδα,
πρώτα απ’ όλα γιατί νοµοθετήσαµε µε βάση τη θέληση µιας πλει-
οψηφίας και κατά δεύτερο λόγο γιατί αναθεωρήσαµε τον θεµε-
λιώδη νόµο κατ’ εικόνα και οµοίωση ενός συγκυριακού
νοµοθετήµατος. Πρόκειται για µία de facto ανατροπή της ιεραρ-
χίας των κανόνων δικαίου.

Και σαν να µην έφτανε αυτό, παραβιάσαµε ευθέως και το Σύν-
ταγµα, αφού ουσιαστικά αναθεωρήσαµε τη διάταξη του άρθρου
51 παράγραφος 4, µολονότι αυτή δεν περιλαµβανόταν στις ανα-
θεωρητέες διατάξεις, έτσι όπως τις είχε προσδιορίσει η προ-
ηγούµενη Βουλή. 

Το αποτέλεσµα τώρα όλων αυτών είναι η σηµερινή υποκρισία.
Πριν αλέκτωρ φωνήσαι τρις, η Κυβέρνηση δράττεται από µία δή-
λωση ενός µέλους της Μείζονος Αντιπολίτευσης και µας προτεί-
νει την κατάργηση όλων των περιορισµών, αυτό δηλαδή που
ήταν εξαρχής η θέση του Κινήµατος Αλλαγής και το είχε προτεί-
νει σε συνδυασµό µε την επιστολική ψήφο ο εκπρόσωπός µας
τότε στη διακοµµατική επιτροπή Κώστας Σκανδαλίδης. 

Αυτή, πράγµατι, είναι µία προοδευτική θέση πάνω στο ζήτηµα
της ψήφου των Ελλήνων του εξωτερικού και προσθέτω και δύο
επιπλέον λόγους. 

Ο πρώτος είναι ότι η πανδηµία δρα ως επιταχυντής ραγδαίων
αλλαγών στο πεδίο της εργασίας. Εφεξής οι άνθρωποι θα εργά-
ζονται από παντού. Η έννοια του τόπου εργασίας µε τη σταθερή
και χωρική του διάσταση θα εκλείψει. Στην προ πανδηµίας εποχή
η παγκοσµιοποίηση προκάλεσε την κινητικότητα του κεφαλαίου.
Τώρα ήρθε η σειρά της εργασίας. Για την ακρίβεια, η πανδηµία
επιτάχυνε την κινητικότητα της εργασίας, αφού αυτή είχε ήδη
αρχίσει να εκδηλώνεται πριν από την εµφάνιση του COVID-19.

Ο δεύτερος λόγος είναι κατ’ εξοχήν εθνικός. Η οικονοµική
κρίση που ξέσπασε το 2010 έχει µέχρι στιγµής διώξει επτακόσιες
χιλιάδες Έλληνες από την πατρίδα τους, ως επί το πλείστον νέες
και νέους, στην ακµή της δηµιουργικότητάς τους. Αν δεν είναι
δυνατόν να επιστρέψουν σήµερα, πρέπει πάση θυσία να κρατή-
σουµε ζωντανούς τους δεσµούς τους µε την πατρίδα, πρωτίστως
βέβαια τον πολιτικό δεσµό που δηµιουργεί η ψήφος, η κατ’ εξο-
χήν πράξη µε την οποία ο ιδιώτης µετουσιώνεται σε ενεργό πο-
λίτη. Εδώ δεν χωρούν µιζέριες και περιορισµοί, που δεν ανήκουν
καν στον 20ό αιώνα αλλά ούτε και στον 19ο. 

Το λέω γιατί δεν συνειδητοποιούµε, κυρίες και κύριοι συνάδελ-
φοι, ότι µε τις προϋποθέσεις που έχουµε προβλέψει στον ν.4648
αναπαράγουµε κατά κάποιον τρόπο περιορισµούς στο εκλογικό
δικαίωµα, που άλλες χώρες είχαν θεσπίσει τον 19ο αιώνα, προ-
κειµένου να περιορίσουν την πολιτική συµµετοχή των λαϊκών
µαζών. Προσπαθούµε να στριµώξουµε σήµερα την παγκοσµιο-
ποίηση στον στενόχωρο κορσέ που ράφτηκε τον 19ο αιώνα στα
µέτρα µιας συντηρητικής εκδοχής της φιλελεύθερης δηµοκρα-
τίας του έθνους-κράτους. 

Έτσι, λοιπόν, κι εµείς σήµερα δεν αρκούµαστε στην ιδιότητα
του πολίτη. Απαιτούµε επιπλέον ο Έλληνας του εξωτερικού να
αποδεικνύει και κάποιου είδους δεσµό µε την Ελλάδα, δεσµό που
τον καθιστά εξ ορισµού ώριµο -υποτίθεται- να συναποφασίζει για
το µέλλον της χώρας.

Τον δεσµό αυτόν τον τεκµαίρουµε σωρευτικά µε δύο προϋπο-
θέσεις. Κατ’ αρχάς, µε τη διετή παραµονή κατά την τελευταία
τριακονταπενταετία και υποτίθεται τώρα πως αυτό αποδεικνύει
κάποια εξοικείωση του Έλληνα του εξωτερικού µε την εγχώρια
πραγµατικότητα. Κατά δεύτερο λόγο, απαιτούµε φορολογική δή-
λωση, δηλαδή την ύπαρξη και περιουσιακού στοιχείου ή εισοδή-
µατος.

Αµφότερες οι προϋποθέσεις παραπέµπουν, όπως είπα, στις
συντηρητικές εκδοχές µε τις οποίες περιορίστηκε το δικαίωµα
ψήφου στον 19ο αιώνα, είτε µε την ψήφο ικανότητας, που σε κά-
ποιες χώρες της Ευρώπης ψήφιζαν µόνο οι µορφωµένοι, είτε µε
την ψήφο υπέρ αυτών που κατείχαν κάποια ιδιοκτησία, τη λεγό-
µενη «τιµηµατική ψήφο». 

Σε πολλές ευρωπαϊκές χώρες τέτοιου είδους περιορισµοί συ-
νυπήρξαν και συνδυάστηκαν µε ποικίλους τρόπους και σήµερα
τους µεταφέρουµε εµείς στην Ελλάδα του 21ου αιώνα. Και φτιά-
ξαµε µια συνταγµατική διάταξη φλύαρη, η οποία γέµει περιορι-
σµών. Αντί να εκφράζει µία γενναιοδωρία υπέρ του δικαιώµατος,

είναι µία διάταξη η οποία κοιτάζει πώς θα το περιορίσει.
Εδώ µας οδήγησαν ο καιροσκοπισµός της Νέας Δηµοκρατίας,

η φοβικότητα του ΣΥΡΙΖΑ και ο αριστερός συντηρητισµός του
Κοµµουνιστικού Κόµµατος, να σκιαµαχούµε δηλαδή µε φαντά-
σµατα του παρελθόντος. Αλλά τότε υπήρχε τουλάχιστον ένα
πραγµατικό διακύβευµα. Η αστική τάξη σε κάποιες ευρωπαϊκές
χώρες επεδίωκε να διαιωνίσει την κυριαρχία της, καταδικάζοντας
τα λαϊκά στρώµατα σε µία διηνεκή ανωριµότητα. 

Εµείς σήµερα ποιο σοβαρό επιχείρηµα έχουµε για να αποκλεί-
σουµε από την πολιτική ζωή τις εκατοντάδες χιλιάδες Έλληνες
και Ελληνίδες, τους οποίους η άστοργη χώρα τούς ανάγκασε να
πάρουν τους δρόµους της ξενιτιάς; Η απάντηση είναι κανένα επι-
χείρηµα, κανένα απολύτως.

Σας ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του Κινήµατος Αλλαγής)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Και εγώ σας ευ-
χαριστώ, κύριε Καµίνη.

Τον λόγο έχει ο κ. Μπουκώρος από τη Νέα Δηµοκρατία και στη
συνέχεια τον λόγο θα πάρει ο κ. Γιάννης Μπουρνούς από τον ΣΥ-
ΡΙΖΑ.

Ορίστε, κύριε συνάδελφε, έχετε τον λόγο.
ΧΡΗΣΤΟΣ ΜΠΟΥΚΩΡΟΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, θα µου επιτρέψετε να ξεκινήσω

µε ένα απλοϊκό και ενδεχοµένως ρητορικό ερώτηµα. Είναι ευρύ-
τερη και σπουδαιότερη η έννοια της Ελλάδος ή του Ελληνισµού;
Νοµίζω ότι όλοι σε αυτή την Αίθουσα συµφωνούµε ότι ο Ελληνι-
σµός ως έννοια είναι ευρύτερη και σπουδαιότερη, γιατί περιλαµ-
βάνει και τους Έλληνες της Ελλάδος και την οµογένεια, την
ελληνική Διασπορά, την άλλη Ελλάδα των δέκα περίπου εκατοµ-
µυρίων που ζει και µεγαλουργεί εκτός συνόρων.

Είναι ζητήµατα σπουδαία, τα οποία την τελευταία διετία, τριε-
τία και στο πλαίσιο της συνταγµατικής Αναθεώρησης και στο
πλαίσιο του ν.4648 και στο πλαίσιο της σηµερινής συζήτησης µας
απασχολούν εδώ, στον ναό της δηµοκρατίας, στο ελληνικό Κοι-
νοβούλιο. Εδώ που ο καθένας για τέτοια θέµατα έχει τη δυνατό-
τητα να αναµετρηθεί µε τον εαυτό του και την ιστορία. Γιατί
πράγµατι υπήρξε ιστορικής σηµασίας και η συνταγµατική Ανα-
θεώρηση και ο ν.4648. Το ότι δεν ολοκληρώθηκε αυτή η αυτο-
νόητη αλλαγή, αυτό το δικαίωµα που έχει ο πολίτης της κάθε
ώριµης δηµοκρατίας και για τους Έλληνες του εξωτερικού, είναι
ευθύνη δική µας. Διότι απαιτήσαµε τη συναίνεση και πετύχαµε
τη συναίνεση εις βάρος της λειτουργικότητας ενός σπουδαίου
νόµου που φέρει τον Ελληνισµό της Διασποράς στο κέντρο
αυτής της Αίθουσας που είµαστε εµείς σήµερα, εκπροσωπώντας
τα δέκα εκατοµµύρια των Ελλήνων και αδυνατώντας να αντιπρο-
σωπεύσουµε εµείς ή κάποιοι άλλοι τα υπόλοιπα δέκα εκατοµµύ-
ρια των Ελλήνων. Περί αυτού πρόκειται.

Βεβαίως εγώ δεν θα σταθώ στις παλινωδίες της Αξιωµατικής
Αντιπολίτευσης. Και είµαι απ’ αυτούς που δικαιολογώ και τις
υπερβολές στα κόµµατα της Αντιπολίτευσης. Όµως εδώ είναι
ένα ζήτηµα που θα έπρεπε να µας ενώνει όλους και να µας ενώ-
νει διαχρονικά και να µην το βλέπουµε ωφελιµιστικά. Να το βλέ-
πουµε σήµερα έτσι ως Κυβέρνηση, αύριο ως αντιπολίτευση να
λέµε ότι είναι υποτιµητικοί οι περιορισµοί.

Και πραγµατικά θαύµασα την τοποθέτηση του κ. Καµίνη προ-
ηγουµένως. Κύριε Υπουργέ του απόδηµου ελληνισµού, κύριε
Κωνσταντίνε Βλάσση, µας τιµάτε µε την παρουσία σας σήµερα
και µας εκπροσωπείτε στον Ελληνισµό της Διασποράς. Είπε κάτι
πολύ σπουδαίο ο κ. Καµίνης προηγουµένως. Βάζουµε περιου-
σιακά ζητήµατα και περιουσιακά κριτήρια στους Έλληνες του
εξωτερικού. Δηλαδή, ο µετανάστης που δουλεύει στη Φρανκ-
φούρτη της Γερµανίας και έχει ένα σπίτι στην Ελλάδα και κάποιο
εισόδηµα µπορεί να ψηφίσει. Ο άλλος που έφυγε για να αναζη-
τήσει την τύχη του και δουλεύει δίπλα του στη φάµπρικα δεν έχει
δικαίωµα να ψηφίσει κατά την Αριστερά, συνολικά κατά την Αρι-
στερά. 

Αυτός ο διαχωρισµός, αυτή η διάκριση πραγµατικά µάς παρα-
πέµπει στο ξεκίνηµα των δηµοκρατικών διαδικασιών, τότε που
πράγµατι κάποιοι είχαν συµφέρον να µην υπάρχει καθολική
ψήφος. Συζητάµε σήµερα για το εάν θα έχουν δικαίωµα επιστο-
λικής ψήφου οι οµογενείς µας. Γιατί δεν κοιτάµε τις βέλτιστες
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πρακτικές; Τόσοι Ελληνοαµερικανοί ζουν στη χώρα µας και ψη-
φίζουν µε επιστολική ψήφο στις αµερικάνικες εκλογές. Γιατί δεν
αντιγράφουµε τα καλώς ισχύοντα; Γιατί πάντα η ελληνική µας
ιδιαιτερότητα µας κατευθύνει να κάνουµε λανθασµένες επιλογές
διαχρονικά; Γιατί όµως αυτή η άρνηση της Αξιωµατικής Αντιπο-
λίτευσης; Το ΚΚΕ το καταλαβαίνω. Σπανίως σε αυτές τις χώρες
όπου υπάρχουν Έλληνες µετανάστες υπάρχει κοµµουνιστικό
κόµµα. Οπότε αντιλαµβάνοµαι την πολιτική του άµυνα. Γιατί
όµως ο ΣΥΡΙΖΑ; Νιώθει ότι δεν θα πείσει ποτέ τους Έλληνες οµο-
γενείς; Νιώθει ότι δεν θα γίνει ποτέ ελκυστικός για την ελληνική
οµογένεια; Νιώθει ότι καινοτόµοι ψηφοφόροι, οι οποίοι είναι απο-
συνδεδεµένοι από τα κακώς κείµενα του εσωτερικού, ψηφίζουν
αντικειµενικότερα; 

Σήµερα οι Έλληνες του εξωτερικού έχουν πρόσβαση στην
πληροφορία, ίσως περισσότερο και από τους Έλληνες του εσω-
τερικού. Είναι πιο αντικειµενικοί, αποσυνδεδεµένοι από µικρο-
προσωπικά και µικροτοπικά συµφέροντα. Κατά συνέπεια είναι
ψηφοφόροι οι οποίοι θα κρίνουν αµυντικά. Γιατί ορθώνουµε αυτό
το τείχος; Γιατί δεν ψηφίζετε τις σηµερινές διατάξεις να διευκο-
λύνουµε τη συµµετοχή όλο και περισσότερων; Είναι προς το συµ-
φέρον των Ελλήνων του εξωτερικού ή των Ελλήνων του
εσωτερικού να ψηφίζουν οι οµογενείς; Φαινοµενικά είναι υπέρ
των Ελλήνων του εξωτερικού, αλλά ουσιαστικά είναι υπέρ των
Ελλήνων του εσωτερικού. Γιατί δείχνουµε το µέγεθος της χώρας
και του πραγµατικού µας πληθυσµού, γιατί έχουµε άλλη βαρύ-
τητα διεθνώς, γιατί ούτως ή άλλως οι εκπρόσωποι του Ελληνι-
σµού στην επιστήµη, στην επιχειρηµατικότητα, στην πολιτική,
υπεραντλαντικά και πανευρωπαϊκά εκπροσωπούν τη χώρα και
όλοι χαιρόµαστε µε τις επιτυχίες τους.

Γιατί, λοιπόν, τα αρνείστε όλα αυτά; Αναµετρηθήκατε µε τους
εαυτούς σας; Μπορείτε να αναµετρηθείτε µε την ιστορία; Τι θα
πείτε αύριο, µεθαύριο σε αυτές τις εκατό χιλιάδες Έλληνες οµο-
γενείς και την επιστολή διαµαρτυρίας, το αίτηµα, το ψήφισµα
που υπέγραψαν και ζητούν την άρση των εµποδίων; Πώς θα απο-
λογηθείτε; Ψηφίζετε στο πλαίσιο µιας συναίνεσης. Έρχεστε ως
Αντιπολίτευση να λέτε ότι θα καταργήσετε τους περιορισµούς.
Καλείστε σήµερα να αρθούν οι περιορισµοί και περί άλλων τυρ-
βάζετε. 

Η άλλη Ελλάδα, των δέκα εκατοµµυρίων εκτός συνόρων, µας
κοιτάζει µε αγωνία. Εγώ δεν θέλω ούτε συγκινησιακά να φορτίσω
τη συζήτηση, αλλά θα έλεγα ότι είναι εξαιρετικά άδικο την εποχή
της τηλεργασίας, την εποχή των ψηφιακών νοµάδων να λέµε ότι
η µητρόπολη αφαιρεί ή παρεµποδίζει το δικαίωµα των Ελλήνων
οµογενών να συµµετέχουν στα δρώµενα της πατρίδας. 

Και τι τους λέτε; Ψηφίστε και βγάλτε δικούς σας Βουλευτές.
Σε αυτό το επίπεδο που λέει ο ΣΥΡΙΖΑ εκπροσωπούνται στις κοι-
νότητές τους κατά τόπους µε τέτοια ψήφο για να επηρεάζουν
µόνο τα οµογενειακά. Να συµµετέχουν στην πατρίδα τους θέ-
λουν, να ξαναχτίσουν τον οµφάλιο λώρο και, όταν οι συνθήκες
το επιτρέψουν, να είναι απολύτως συνδεδεµένοι και να επιστρέ-
ψουν. Αυτό ζητούν οι Έλληνες οµογενείς του εξωτερικού, κυρίες
και κύριοι συνάδελφοι. Και νοµίζω ότι είναι ένα ζήτηµα που µπο-
ρεί να ενώσει τον πολιτικό κόσµο, να µη δείχνει καθυστερηµένος.
Να δείχνει ώριµος και έτοιµος να αντιµετωπίσει τις προκλήσεις
του µέλλοντος. Και οι προκλήσεις δεν αντιµετωπίζονται έχοντας
τη µισή Ελλάδα εκτός. 

Σας ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Εγώ ευχαριστώ,
κύριε Μπουκώρο.

Τον λόγο τώρα έχει ο κ. Ιωάννης Μπουρνούς από τον ΣΥΡΙΖΑ.
Και αµέσως µετά θα µιλήσει ο Υφυπουργός απόδηµου ελληνι-
σµού κ. Κωνσταντίνος Βλάσης.

Κύριε Μπουρνούς, έχετε τον λόγο.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΜΠΟΥΡΝΟΥΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, βρισκόµαστε εδώ εξαιτίας ενός

επικοινωνιακού πυροτεχνήµατος του κ. Βορίδη ή και εξαιτίας της
πεισµατικής άρνησης της Κυβέρνησης να αναγνωρίσει το ναυά-
γιο ύπουλων σχεδιασµών που έκανε. Δεν τιµά το Κοινοβούλιο,
κύριοι της Κυβέρνησης, να παίρνετε µία νοµοθετική πρωτοβου-
λία που γνωρίζετε εκ των προτέρων ότι θα αποτύχει, µόνο και

µόνο για να εξαπατήσετε τους απόδηµους ή για να σκοράρει επι-
κοινωνιακούς πόντους ο κ. Βορίδης σε βάρος του προκατόχου
του. 

Όταν γίνατε Κυβέρνηση, σκεφτόσασταν πονηρά. Θέλατε να
πετύχετε µόνιµη αλλαγή των πολιτικών συσχετισµών στην Ελ-
λάδα µε την ψήφο των αποδήµων. Κάπως πειστήκατε ή κάποιοι
σάς έπεισαν ότι υπάρχει εκτός Ελλάδας µια τεράστια δεξαµενή
ψηφοφόρων του κ. Μητσοτάκη. Μπορεί να σας έπεισε και ο οι-
κογενειακός φίλος κ. Διαµατάρης, που τον κάνατε Υπουργό αµέ-
σως µόλις βγήκατε. Ο σχεδιασµός πάντως αυτός ήταν. 

Και πιθανότατα κάποιοι πίστευαν ότι µε µηχανισµούς του εξω-
τερικού θα κινητοποιούσαν συντηρητικούς συµπατριώτες µας
για να ψηφίσουν το κόµµα σας, ακόµη και ανθρώπους χωρίς ελ-
ληνική ιθαγένεια ούτε ιδιαίτερη σχέση µε την Ελλάδα, που, κα-
τόπιν ενεργειών σας, θα πολιτογραφούνταν για να στηρίξουν το
κόµµα σας. Είχατε σκεφτεί το µεγάλο κόλπο ότι, ακόµη και όταν
στην Ελλάδα ο κόσµος αποφάσιζε να αγνοήσει την προπαγάνδα
των καναλιών και να στραφεί εναντίον σας, οι Έλληνες του εξω-
τερικού θα συνέχιζαν να σας στηρίζουν, επειδή θα κατορθώνατε
να τους πουλήσετε την ίδια πατριδοκαπηλία που από εγχώριο
προϊόν θέλατε να την κάνετε και εξαγώγιµο. Θέλατε να δηλητη-
ριάσετε τους απόδηµους Έλληνες µε τα ίδια δίκτυα µιντιακής
διαπλοκής και εκµαυλισµού συνειδήσεων που έχετε αριστοτε-
χνικά αναπτύξει στην Ελλάδα. Φυσικά βρήκατε τοίχο. Ωστόσο η
πρόθεση ήταν αυτή. 

Και είναι να απορεί κανείς µε την έπαρσή σας αλλά και την υπο-
τίµηση των Ελλήνων του εξωτερικού, που τους νοµίζετε για δεδο-
µένους ψηφοφόρους της Νέας Δηµοκρατίας. Τι ακριβώς
πιστεύετε, ότι µόνο οι ψηφοφόροι σας µετανάστευαν; Δεν ήταν η
µετανάστευση ένα καθολικό φαινόµενο όλης της ελληνικής κοι-
νωνίας και κυρίως της υπαίθρου; Δεν µετανάστευαν και Έλληνες
από προοδευτικές ή από αριστερές οικογένειες; Δεν είχαν µάλιστα
οι προοδευτικοί συµπατριώτες µας και µερικά παραπάνω κίνητρα
να µεταναστεύσουν, εφόσον ήταν άλλοτε χαρακτηρισµένοι και άλ-
λοτε αποκλεισµένοι από τα πελατειακά δίκτυα της µετεµφυλιακής
Δεξιάς και δεν είχαν στον ήλιο µοίρα στον τόπο που τους γέννησε;
Άραγε η µαζική µετανάστευση των µεταπολεµικών δεκαετιών δεν
ήταν ακριβώς το αποτέλεσµα της άθλιας πολιτικής του δικού σας
ιδεολογικοπολιτικού χώρου; Η Δεξιά δεν τους έδιωχνε µε τις πο-
λιτικές φτώχειας, µε την εγκατάλειψη της υπαίθρου, την κατασπα-
τάληση του σχεδίου Μάρσαλ, µε τους καθηλωµένους µισθούς των
«τριών και εξήντα», µε την εσωτερική πολιτική και πνευµατική κα-
ταπίεση του χωροφύλακα και του δεξιού κοµµατάρχη στην ελλη-
νική επαρχία; 

Και πώς ξεχνάτε ότι αν υπάρχει σώµα ψηφοφόρων που κρατά
περισσότερους δεσµούς µε τη χώρα και παρακολουθεί περισσό-
τερο τις πολιτικές εξελίξεις είναι ακριβώς εκείνοι οι νέοι άνθρω-
ποι που έφυγαν µέσα στην κρίση, διωγµένοι από τα µνηµόνια,
συχνά και αηδιασµένοι από τις πολιτικές σας, από τη διαφθορά,
την ασφυκτική αναξιοκρατία που πριµοδοτεί µόνο τους δικούς
σας, την κατάπνιξη κάθε δηµιουργικότητας και κάθε εκσυγχρο-
νισµού, για να µη στεναχωρηθεί το αντιδραστικό τµήµα των ψη-
φοφόρων σας; 

Σε κάθε περίπτωση, εµείς προσήλθαµε το 2019 στη συζήτηση
µε τη θέση για ψήφο των αποδήµων χωρίς περιορισµούς µε δι-
κούς τους εκπροσώπους, µε ένα σύστηµα κλειστής εκπροσώπη-
σης, µε ενιαίο ψηφοδέλτιο σε περιφέρειες εξωτερικού, που θα
κρατούσε τους απόδηµους Έλληνες εκτός της εγχώριας κοµµα-
τικής αντιπαράθεσης, όπως ζητούσε και το Συµβούλιο Απόδηµου
Ελληνισµού ή όπως πρότεινε το 2017 ο κ. Γεραπετρίτης στην έκ-
θεση της Εθνικής Επιτροπής για τα Δικαιώµατα του Ανθρώπου.
Δεν ψάχναµε εφεδρικές κοµµατικές δεξαµενές, όπως εσείς.

Η δική σας αρχική επιδίωξη, τώρα που δεν µπορείτε να φέρ-
νετε τα χρυσοπληρωµένα τσάρτερ µε τους ψηφοφόρους σας,
ήταν να φτιάξετε ρεζέρβες εξωτερικού, εφεδρείες Μητσοτάκη.
Θα ήµασταν η µόνη χώρα µε µεγάλη Διασπορά που δεν θα ακο-
λουθούσαµε κανένα από τα δύο συστήµατα ψήφου αποδήµων,
δηλαδή τα κριτήρια πραγµατικού δεσµού ή την κλειστή εκπρο-
σώπηση. Διότι δεν θέλατε πραγµατικά να έχουν φωνή οι απόδη-
µοι. Θέλατε να έχουν µόνο κόµµα, το δικό σας κόµµα κατά
προτίµηση, χωρίς πραγµατικό εκπρόσωπο. Συµβιβαστήκαµε όλοι
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τότε σε µία πρωτοφανή κοινοβουλευτική πλειοψηφία και αποδεχ-
θήκατε συγκεκριµένα κριτήρια που πρότεινε το Κοµµουνιστικό
Κόµµα Ελλάδας, που λειτουργούν σαν δικλίδα ασφαλείας ώστε
να µην παρακάµπτεται η βούληση του εκλογικού σώµατος εντός
επικρατείας, κριτήρια που εφαρµόζουν αναπτυγµένες χώρες,
όπως το Ηνωµένο Βασίλειο και η Γερµανία. Ψηφίσατε και σχετική
συνταγµατική αλλαγή. 

Τώρα προσέρχεστε µε ένα δηµαγωγικό πυροτέχνηµα να πά-
ρετε πίσω την υπογραφή σας από εκείνο που αποκαλούσατε
τότε «ιστορική επιτυχία» και κυρίως το κάνετε χωρίς να έχει καν
εφαρµοστεί ο νόµος. Για ποιον λόγο δεν γίνεται συνεδρίαση της
διακοµµατικής επιτροπής για τον έλεγχο της διαδικασίας εγγρα-
φής; Τόσο ήταν το ενδιαφέρον σας για την ψήφο των αποδήµων;
Ενδιαφέρον κοµµατάρχη, που χάνει το ενδιαφέρον του όταν τε-
λικά είναι λίγα τα κουκιά. 

Το θέµα είναι ότι για άλλη µια φορά εµπαίζετε τους απόδη-
µους. Πιστεύετε ότι τα πάντα σπινάρονται επικοινωνιακά, οι παν-
δηµίες, τα εµβόλια, οι φυσικές καταστροφές, ακόµη και η ψήφος
των αποδήµων. Και τώρα που αποτυγχάνετε να εφαρµόσετε τον
νόµο, τώρα που ναυάγησαν οι ύπουλοι σχεδιασµοί σας και ακρι-
βώς επειδή πολιτεύεστε από non paper σε non paper, προσπα-
θείτε να αποδράσετε από τις προσδοκίες που καλλιεργήσατε.
Και το κάνετε µε τον τρόπο που ξέρετε, από την καπηλεία του
πατριωτισµού στην καπηλεία των αποδήµων. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Ευχαριστώ, κύριε

Μπουρνούς, και για την τήρηση του χρόνου.
Τον λόγο έχει τώρα ο Υφυπουργός απόδηµου ελληνισµού κ.

Κωνσταντίνος Βλάσσης. Και αµέσως µετά θα δώσω τον λόγο
στον Κοινοβουλευτικό Εκπρόσωπο της Ελληνικής Λύσης, τον κ.
Βασίλειο Βιλιάρδο.

Κύριε Υπουργέ, έχετε τον λόγο.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΒΛΑΣΗΣ (Υφυπουργός Εξωτερικών): Ευχα-

ριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η σηµερινή συνεδρίαση της

Ολοµέλειας της Βουλής των Ελλήνων είναι µια συνεδρίαση
τολµώ να πω ιστορική και ως τέτοια σάς καλώ όλους να την αν-
τιµετωπίσετε, γιατί η έκβασή της µπορεί να αποτελέσει ορόσηµο
για τον κοινοβουλευτικό βίο της χώρας αλλά και για την ίδια τη
δηµοκρατία µας. 

Μπορεί η σηµερινή νοµοθετική πρωτοβουλία της Κυβέρνησης
και του Υπουργείου Εσωτερικών, το σχέδιο νόµου µε τίτλο «Άρση
περιορισµών για την εγγραφή στους ειδικούς εκλογικούς κατα-
λόγους εκλογέων εξωτερικού» να αποτελείται επί της ουσίας από
ένα µόνο άρθρο, αποτελεί όµως και την απτή απόδειξη ότι πολ-
λές φορές αρκεί µόνο µία απόφαση, µόνο µία πρωτοβουλία,
µόνο ένα άρθρο, για να κάνει τη διαφορά. 

Τι είναι όµως αυτό που προτείνουµε σήµερα; Στη δική µου συ-
νείδηση, αλλά και στη συνείδηση πολλών συµπατριωτών, προ-
τείνουµε το αυτονόητο, να µπορεί δηλαδή ένας Έλληνας που ζει
στο εξωτερικό, ένας συµπολίτης µας που έχει δικαίωµα ψήφου
και είναι εγγεγραµµένος στους εκλογικούς καταλόγους της
χώρας µας να ψηφίζει στις εκλογές από τον τόπο διαµονής του.

Η πρώτη κίνηση για τη διευκόλυνση της άσκησης του εκλογι-
κού δικαιώµατος των Ελλήνων του εξωτερικού έγινε από την Κυ-
βέρνησή µας πριν από περίπου ενάµιση χρόνο. Ο στόχος µας
ήταν και τότε ο ίδιος, το δικαίωµα των Ελλήνων του εξωτερικού
να ψηφίζουν χωρίς περιορισµούς στις εκλογές από τον τόπο κα-
τοικίας τους. Όσο όµως και αν προσπαθήσαµε να εξασφαλί-
σουµε τον Δεκέµβρη του 2019 την απαραίτητη συναίνεση, µια
συναίνεση που θα οδηγούσε στην υπερψήφιση της πρότασής
µας, δυστυχώς, δεν τα καταφέραµε. Οι αντιστάσεις κάποιων κοµ-
µάτων δεν κάµφθηκαν, όσο και αν αυτό το οποίο είχαµε εισηγη-
θεί ήταν λογικό και δίκαιο. 

Προχωρήσαµε, λοιπόν, τότε στους απαραίτητους συµβιβα-
σµούς, προκειµένου να καταλήξουµε σε συµφωνία και να γίνει
έστω ένα πρώτο βήµα, ένα βήµα διόλου ευκαταφρόνητο. Η ιστο-
ρική πλειοψηφία των διακοσίων ογδόντα οκτώ ψήφων του Δε-
κέµβρη του 2019, το οµολογώ, αποτέλεσε ένα ορόσηµο, κύριοι
συνάδελφοι, για τα κοινοβουλευτικά δεδοµένα του τόπου.

Για την Κυβέρνησή µας, όµως, όσο σηµαντικός και αν ήταν, ο

νόµος αυτός δεν έπαψε στιγµή να αποτελεί ένα πρώτο βήµα, µία
βάση για περαιτέρω διευκόλυνση στην ψήφο των Ελλήνων του
εξωτερικού και όχι µια τελική διευθέτηση, όπως ενδεχοµένως
πολλοί από εσάς πιστεύατε. Μπορείτε οποιαδήποτε στιγµή εξάλ-
λου να ανατρέξετε στις δηλώσεις, τόσο τις δικές µου όσο και
σύσσωµης της Κυβέρνησης, που αδιάκοπα τονίζαµε ότι θα προ-
ωθήσουµε την κατάργηση στον περιορισµό στην ψήφο των απο-
δήµων. Και αυτό όταν βέβαια οι συνθήκες το επέτρεπαν και
έχουν γίνει βέβαια και οι απαραίτητες ζυµώσεις που θα οδηγού-
σαν στην απαραίτητη συναίνεση. 

Τη σταθερή µας θέση για άρση των περιορισµών ήρθαν να ενι-
σχύσουν οι ατοµικές αλλά και συλλογικές αντιδράσεις των Ελ-
λήνων του εξωτερικού, που για ακόµη µια φορά αισθάνθηκαν
αδικηµένοι και αποκοµµένοι από τη µητέρα πατρίδα.

Να σας θυµίσω τι ειπώθηκε µόλις την προηγούµενη εβδοµάδα
στην ακρόαση φορέων, όταν σύσσωµοι οι σύλλογοι µίλησαν για
αυτό το παράπονο, γιατί δεν τους δίνουµε το δικαίωµα να ψηφί-
ζουν στον τόπο στον οποίο ζουν. Το αίτηµά τους, δεν το αµφι-
σβητεί κανείς, ήταν καθολικό.

Μόνο που για την Κυβέρνησή µας, κυρίες και κύριοι συνάδελ-
φοι, αλλά και για εµένα προσωπικά, που έρχοµαι σε συνεχή και
καθηµερινή επαφή µε τους Έλληνες σε ολόκληρο τον κόσµο, τα
παράπονα των απανταχού Ελλήνων δεν ήταν µια απλή όχληση,
όπως ενδεχοµένως εννοείτε εσείς, αλλά αποτελούσαν και απο-
τελούν βαρίδι στη συνείδησή µου, όπως θα ευχόµουν να αποτε-
λούσαν βαρίδι και στη δική σας συνείδηση.

Να σας θυµίσω ότι η ενδυνάµωση του δεσµού µεταξύ Ελλήνων
του εξωτερικού και µητέρας πατρίδας αποτέλεσε µία από τις
πρώτες δεσµεύσεις και του δικού µας Πρωθυπουργού, του Κυ-
ριάκου Μητσοτάκη, από την ανάληψη κιόλας της διακυβέρνησης
της χώρας. Γι’ αυτό και εγώ από την πλευρά µου δεν έχω πάψει
να πασχίζω όχι στα λόγια, αλλά στις πράξεις. Μια γρήγορη µατιά
-και αυτό θα το επιβεβαιώσουν όλοι οι Έλληνες στο εξωτερικό-
στον ψηφιακό µετασχηµατισµό που προωθούµε στις υπηρεσίες
των αρχών µας στο εξωτερικό είναι νοµίζω αρκετή για να πείσει
και τον πλέον δύσπιστο.

Σήµερα, λοιπόν, φέρνουµε στη Βουλή των Ελλήνων µία πρό-
ταση που δεν κάνει τίποτα περισσότερο και τίποτα λιγότερο από
το να καταργήσει τους περιορισµούς αυτούς, µια πρόταση που,
παρά τα όσα επιµένουν κάποιοι να διασπείρουν ψευδώς, ούτε δι-
ευρύνει την εκλογική βάση ούτε δίνει δικαίωµα ψήφου σε πολίτες
που µέχρι τώρα δεν είχαν.

Δεν κάνουµε τίποτα περισσότερο και τίποτα λιγότερο από το
να διευκολύνουµε έναν άνθρωπο που µπορεί να πάρει το αερο-
πλάνο και να έρθει να ψηφίσει εδώ, στην Ελλάδα, στις εθνικές
εκλογές να το κάνει από τον τόπο κατοικίας του, χωρίς να επεν-
δύσει χρόνο και χρήµα για την άσκηση ενός συνταγµατικά κατο-
χυρωµένου δικαιώµατός του. Δεν κάνουµε, λοιπόν, τίποτα
περισσότερο από αυτό που όλες οι προηγµένες χώρες έχουν
πράξει όλα τα προηγούµενα χρόνια. 

Θέλω να είµαι ξεκάθαρος. Με αυτή τη ρύθµιση δεν κάνουµε
χάρη σε κανέναν ούτε κινούµαστε µε βάση µικροκοµµατικά συµ-
φέροντα. Η εν λόγω ρύθµιση δεν στοχεύει στην τέρψη κανενός
κοµµατικού ακροατηρίου. Η συγκεκριµένη πρόταση δεν φορά
κοµµατικά χρώµατα, φορά τα χρώµατα της Εθνικής Ελλάδος. Η
διευκόλυνση της ψήφου των Ελλήνων του εξωτερικού αποτελεί,
κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, µια πράξη δικαιοσύνης και ισονο-
µίας, αλλά αποτελεί και µια πράξη ουσιαστικής αναγνώρισης της
τεράστιας προσφοράς τους στην πατρίδα.

Ως Υφυπουργός Εξωτερικών µε αρµοδιότητα τους Έλληνες
της Διασποράς γνωρίζω από πρώτο χέρι τον ρόλο που η Ελλάδα
µας διαδραµατίζει στο µυαλό και στην καρδιά τους. Έχω βιώσει
εκ του σύνεγγυς, και νοµίζω πολλοί το έχετε βιώσει αυτό, τα ανι-
διοτελή συναισθήµατά τους για την πατρώα γη και έχω γίνει µάρ-
τυρας της διάθεσής τους για προσφορά. Είναι το λιγότερο
ειρωνικό από τη µία να αναγνωρίζουµε στους Έλληνες του εξω-
τερικού το σπουδαίο κεφάλαιο που αποτελούν για τη χώρα µας
και από την άλλη να τους στερούµε το αυτονόητο, να µπορούν
να συµµετέχουν στις εκλογές της πατρίδας χωρίς ταλαιπωρία,
χωρίς κόπο, χωρίς κόστος.

Η Κυβέρνηση της Νέας Δηµοκρατίας θέλει όλους τους Έλλη-
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νες, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, κοντά στην πατρίδα. Θέλει
τους Έλληνες του εξωτερικού συµµέτοχους στη ζωή του τόπου
µας. Όχι χαριστικά, αλλά γιατί πιστεύουµε βαθιά ότι µε την εµ-
πειρία, τις παραστάσεις τους, τα προσόντα τους και την αναµφι-
σβήτητη αγάπη τους για την πατρίδα µπορούν να συνεισφέρουν
ουσιαστικά στην υλοποίηση του οράµατός µας να οδηγήσουµε
την Ελλάδα σε ένα µέλλον πιο λαµπρό.

Δεν θα µπω σε µικροκοµµατικούς διαξιφισµούς, αναφερόµε-
νος στην τοποθέτηση της αρµόδιας Τοµεάρχη κ. Τζάκρη. Δεν
στέκοµαι εδώ σήµερα ούτε µε πνεύµα διχόνοιας ούτε ρεβανσι-
σµού. Στέκοµαι µπροστά σας µε πνεύµα ενωτικό, µε πνεύµα σύµ-
πνοιας και κυρίως µε πνεύµα αναγνώρισης και αγάπης προς τους
απανταχού Έλληνες. Οι άνθρωποι αυτοί δεν έφυγαν από την πα-
τρίδα γιατί την απαρνήθηκαν, όπως πολλοί ενδεχοµένως σιγοψι-
θυρίζουν. Έφυγαν για να αναζητήσουν ένα καλύτερο µέλλον, ένα
καλύτερο αύριο και επί της ουσίας δεν έφυγαν ποτέ, γιατί η Ελ-
λάδα είναι πάντα στο µυαλό, στην καρδιά και στη ζωή τους. 

Αυτό αποδεικνύεται περίτρανα από τις δεκάδες, εκατοντάδες
χιλιάδες υπογραφές που µέσα σε λίγες µόλις ηµέρες συγκεν-
τρώθηκαν από Έλληνες του εξωτερικού, που ζητούν να µπορούν
να συµµετέχουν στη διαδικασία των εκλογών χωρίς περιορι-
σµούς.

Αυτό αποδεικνύεται από τις επιστολές επίσης των ελληνικών
κοινοτήτων, των φορέων της οµογένειας, που ζητούν να ικανο-
ποιηθεί ένα πάγιο και δίκαιο αίτηµα πολλών δεκαετιών. Αλλά απο-
δεικνύεται και από τις τοποθετήσεις των επιφανών συµπολιτών
µας στο εξωτερικό.

Όσο βέβαια για την πρόταση της Αξιωµατικής Αντιπολίτευσης,
που προτείνει τέσσερις έδρες γεωγραφικά κατανεµηµένες και
µάλιστα σε ενιαία λίστα, πραγµατικά δεν έχω να πω κάτι. Προ-
φανώς θεωρούν τους Έλληνες πολίτες του εξωτερικού, τους
απόδηµους Έλληνες, ως πολίτες δεύτερης κατηγορίας, από τη
στιγµή που προτείνουν η ψήφος τους να µην προσµετράται και
να είναι επί της ουσίας τριακόσιες φορές λιγότερο σηµαντική
από την ψήφο των Ελλήνων που κατοικούν στη µητέρα πατρίδα.

Αυτό στο οποίο πρέπει όµως να µας απαντήσετε, κυρίες και
κύριοι συνάδελφοι του ΣΥΡΙΖΑ, είναι τι είναι ακριβώς αυτό που
φοβάστε. Ποιο είναι το µεµπτό στη διευκόλυνση της ψήφου των
Ελλήνων του εξωτερικού;

Μας κατηγορείτε για κοµµατική σκοπιµότητα, όταν εσείς είστε
αυτοί που αντιστέκονται µε βάση τα κοµµατικά τους συµφέ-
ροντα. Προφανώς φοβάστε την ετυµηγορία της κάλπης. Πώς αλ-
λιώς µπορεί να εξηγήσει κανείς το γεγονός ότι είστε αντίθετοι
στο να ψηφίζουν στον τόπο κατοικίας τους οι Έλληνες του εξω-
τερικού, που ούτως ή άλλως το δικαιούνται; Προφανώς η ευαι-
σθησία σας για εκείνους εξαντλείται σε κενές υποσχέσεις, σε
θεωρητικές τοποθετήσεις.

Γι’ αυτό, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, σας καλώ να λειτουρ-
γήσετε µε βάση τη λογική, αλλά και την ευαισθησία, και να στη-
ρίξετε την πρόταση της Κυβέρνησης για την άρση αυτών των
άδικων περιορισµών. Ιστορικά έχει αποδειχθεί πως αυτός ο
τόπος πηγαίνει µπροστά όταν επικρατεί σύµπνοια και οµόνοια.
Η επιτυχηµένη εθνική προσπάθεια για την αντιµετώπιση της παν-
δηµίας είναι το πιο πρόσφατο παράδειγµα για το τι µπορούµε να
πετύχουµε όταν λειτουργούµε µε οµοψυχία.

Αυτή την οµοψυχία, ας τη δείξουµε σήµερα και προς όλους
τους Έλληνες του εξωτερικού, ικανοποιώντας το δίκαιο αίτηµά
τους. Ας τους αποδείξουµε στην πράξη πως κάτι αλλάζει στην
πατρίδα, πως έχουµε αφήσει οριστικά πίσω µας όσα µάς ταλαι-
πώρησαν την τελευταία δεκαετία και πως προχωράµε όλοι µαζί
προς ένα µέλλον πιο σίγουρο, πιο ασφαλές και πιο βέβαιο. Ο κα-
θένας από εµάς ξεχωριστά ας αναλάβει σήµερα την ευθύνη της
ψήφου του.

Ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Κι εγώ σας ευχα-
ριστώ, κύριε Υπουργέ.

Τον λόγο έχει τώρα ο κ. Βασίλειος Βιλιάρδος, στη συνέχεια η
κ. Κεφάλα και µετά ο κ. Δελής.

Ορίστε, κύριε Βιλιάρδο, έχετε τον λόγο.
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΒΙΛΙΑΡΔΟΣ: Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, εµείς

από την ίδρυση της Ελληνικής Λύσης, πριν ακόµη εισέλθουµε
στη Βουλή, είχαµε τοποθετηθεί ξεκάθαρα υπέρ της ψήφου των
Ελλήνων του εξωτερικού χωρίς κανέναν απολύτως περιορισµό,
έχοντας αφιερώσει ένα ολόκληρο κεφάλαιο του προγράµµατος
διακυβέρνησής µας των πεντακοσίων σελίδων σε αυτό ακριβώς
το θέµα. Το ίδιο υποστηρίξαµε και στο νοµοσχέδιο για την πα-
ροχή του δικαιώµατος το 2019, θεωρώντας πως αποτελούσε µία
δικαίωση των Ελλήνων του εξωτερικού, που το επιδίωκαν για
πάρα πολλά χρόνια. Δυστυχώς, όµως, µας απογοήτευσαν οι πε-
ριορισµοί που τοποθετήθηκαν, όπως απογοήτευσαν το σύνολο
σχεδόν των οµογενών µας, προφανώς για ψηφοθηρικούς κατά
κάποιον τρόπο λόγους εκ µέρους ορισµένων κοµµάτων. 

Ελπίζουµε, όµως, πως θα επικρατήσει σήµερα η ωριµότητα και
θα διορθωθούν τα λάθη του παρελθόντος, έστω σε κάποιον
βαθµό, αδυνατώντας να πιστέψουµε πως θα υπάρξουν κόµµατα
που δεν θα ψηφίσουν το αυτονόητο, απλά και µόνο επειδή φο-
βούνται πως θα µειωθεί η εκλογική τους ισχύς. Δεν είναι δυνατόν
να θυσιάζονται τα πάντα στον βωµό της εξουσίας, πόσω µάλλον
οι συµπατριώτες µας στο εξωτερικό. Εµείς δεν είµαστε µόνο
υπέρ της ψήφου των αποδήµων, αλλά θέλουµε επιπλέον να δια-
µορφώσουµε τις συνθήκες επιστροφής όσων περισσοτέρων γί-
νεται όσο το δυνατόν γρηγορότερα. 

Ο δικός µας στόχος, άλλωστε, είναι να παραδώσουµε την Ελ-
λάδα στα παιδιά µας καλύτερη από αυτή που µας παρέδωσαν οι
γονείς µας, σε καµµία περίπτωση µία εξαθλιωµένη αποικία χρέ-
ους, στην οποία δροµολογείται η αλλαγή του ιδιοκτησιακού καθε-
στώτος από µία κυβέρνηση, δυστυχώς, υποχείριο των Γερµανών.
Εν προκειµένω, αυτό που µας απασχολεί είναι η διαµόρφωση µιας
οικονοµίας που θα διευκολύνει την επιστροφή των Ελλήνων του
εξωτερικού, µιας οικονοµίας που δεν θα εξυπηρετεί τα συµφέ-
ροντα της εγχώριας και ξένης ολιγαρχίας, µε τεράστια µη βιώσιµα
χρέη, που λειτουργούν ως µοχλός πίεσης για την επιτάχυνση του
αφελληνισµού της πατρίδας µας, µε χρέη για τα οποία δεν ευθύ-
νονται οι απλοί πολίτες, αλλά το σαθρό πολιτικό µας σύστηµα, το
οποίο είναι τελικά το µόνο που επιβίωσε από την κρίση, έστω και
αν κάποια κόµµατα αναγκάστηκαν να αλλάξουν όνοµα και ΑΦΜ,
για να τα καταφέρουν. 

Είναι, δυστυχώς, αυτό το πολιτικό σύστηµα -σε συνδυασµό µε
το λανθασµένο οικονοµικό και τουριστικό µας µοντέλο- το οποίο
ανάγκασε εξακόσιες πενήντα χιλιάδες Έλληνες να εγκαταλεί-
ψουν κατά τη διάρκεια της κρίσης την πατρίδα τους, για να µπο-
ρέσουν βέβαια να επιβιώσουν. Πήραν δε µαζί τους 32,5
δισεκατοµµύρια ετήσιο ΑΕΠ, το οποίο δεν πρόκειται να αναπλη-
ρώσουµε, εάν δεν επιστρέψουν, ενώ προίκισαν τις χώρες υπο-
δοχής τους µε τα τουλάχιστον 100 δισεκατοµµύρια ευρώ που
κόστισε στη χώρα µας η ανατροφή και η εκπαίδευσή τους. Δε-
καοκτώ χιλιάδες γιατροί µόνο εγκατέλειψαν την Ελλάδα, όπως
θα καταθέσουµε στα Πρακτικά -όλα µαζί αργότερα- µαζί µε την
απίστευτη δήλωση του Πρωθυπουργού, σύµφωνα µε την οποία
δεν µπορούµε να γεµίσουµε γιατρούς, νοσηλευτές και αναισθη-
σιολόγους, λέγοντάς του πως µία χώρα που δεν µπορεί να δώσει
δουλειά στα παιδιά της και που δεν µπορεί να γεννήσει, ασφα-
λώς δεν είναι χώρα. 

Όσο για τον Υπουργό Ανάπτυξης, που τοποθετήθηκε ξανά
πρόσφατα υπέρ των µνηµονίων και του PSI, θυµίζουµε τις δηλώ-
σεις του από το παρελθόν, κατά τις οποίες δεν ήθελε να του
πάρει τη δόξα η τρόικα. Ελπίζουµε να έχουν καταλάβει οι Έλλη-
νες την «ποιότητά» τους -σε εισαγωγικά, βέβαια-, αφού προφα-
νώς δεν υπάρχει κανένας άνθρωπος στον πλανήτη που να
πιστεύει σε κάτι ανάλογο µετά την τεκµηριωµένα απίστευτη κα-
ταστροφή που υπέστη η Ελλάδα από τα µνηµόνια και από το PSI.
Δεν είναι δυνατόν να µην καταλαβαίνει πως είναι παράλογο να
υποθηκεύσεις µια χώρα και να την ξεπουλάς απλά και µόνο µε
αντάλλαγµα τα 51,3 δισεκατοµµύρια ευρώ που κουρεύτηκε το
χρέος της µε το PSI, για να αυξηθεί αµέσως µετά µε τα άνω των
40 δισεκατοµµύρια ευρώ που στοίχισαν οι τράπεζες, χωρίς να
αναφέρουµε καν τις ζηµιές των ασφαλιστικών ταµείων, των ορ-
γανισµών του δηµοσίου και των µικροοµολογιούχων. Κανένας
δεν µπορεί να είναι τόσο ανόητος, ώστε να πιστεύει ότι όλα αυτά
ήταν φυσιολογικά.

Ειδικά όσον αφορά τις τράπεζες, συνεχίζεται η κατάρρευσή
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τους, όπως φάνηκε την Παρασκευή, ενώ φαίνεται πως διακινδυ-
νεύουµε ακόµη 24 δισεκατοµµύρια ευρώ, λόγω των κρατικών εγ-
γυήσεων για τα προγράµµατα «ΗΡΑΚΛΗΣ», όπως ακριβώς είχαµε
προβλέψει και είχαµε πει από την αρχή. Πρόκειται για 24 δισε-
κατοµµύρια ευρώ που θα προστεθούν ξανά στο δηµόσιο χρέος
µας, αυξάνοντάς το πάνω από 400 δισεκατοµµύρια ευρώ!

Την ίδια στιγµή δροµολογούνται από την 1η Ιουνίου οι πλειστη-
ριασµοί των πάντων, χωρίς καµµία απολύτως εξαίρεση πια, ούτε
καν για τις ευάλωτες οµάδες του πληθυσµού µας. Πώς είναι δυ-
νατόν, αλήθεια, να επιτρέπουµε στις τράπεζες να αποµυζούν
τόσα πολλά χρόνια τους Έλληνες; Κάτω από αυτές τις προϋπο-
θέσεις, αφού έχουν µάθει δηλαδή να διασώζονται συνεχώς από
τους πολίτες παίρνοντας παράλληλα τα σπίτια τους, για ποιον
λόγο να δανείζουν την πραγµατική οικονοµία;

Σύµφωνα µε µία έρευνα του Πανεπιστηµίου Μπρουνέλ του Λον-
δίνου σχετικά µε το πρόσφατο brain drain, που θα καταθέσουµε
και αυτή αργότερα στα Πρακτικά, η φυγή των Ελλήνων υπήρξε
ταυτόχρονα µία µορφή διαµαρτυρίας ενάντια στις χρόνιες δυσ-
λειτουργίες της ελληνικής κοινωνίας, οι οποίες οξύνθηκαν κατά
τη διάρκεια της ύφεσης, όπως αυτές αντικατοπτρίστηκαν στους
καταρρέοντες κοινωνικοπολιτικούς θεσµούς, καθώς επίσης στην
αδικία που κυριάρχησε στον κοινωνικό και επαγγελµατικό στίβο. 

Τι έχει αλλάξει, αλήθεια, έκτοτε όσον αφορά το συγκεκριµένο
θέµα, που ασφαλώς δεν είναι τόσο δύσκολο στην επίλυσή του
όσο όλα τα υπόλοιπα; Απολύτως τίποτα. Ο Πρωθυπουργός
έφτασε ακόµη και στο σηµείο να προτείνει τη φυγή των νέων, για
να βρουν εργασία στο εξωτερικό! Αυτός είναι αλήθεια ο ρόλος
του; Η κυριότερη ευθύνη της κάθε κυβέρνησης δεν είναι η εξα-
σφάλιση θέσεων εργασίας στους πολίτες της χώρας της; Δεν
είχε υποσχεθεί πριν από τις εκλογές εξακόσιες χιλιάδες νέες θέ-
σεις εργασίας εκ των οποίων διακόσιες σαράντα χιλιάδες από το
Πρόγραµµα Υποδοµών και ογδόντα χιλιάδες από το Ελληνικό,
όπως θα καταθέσουµε στα Πρακτικά; 

Ειδικά όσον αφορά το τελευταίο, πάντως, η «LAMDA DEVEL-
OPMENT», χωρίς να έχει πληρώσει ακόµη έστω ένα ευρώ στο
κράτος -δεν έχει δώσει ούτε ένα ευρώ-, έχει αυξήσει την οικονο-
µική της ισχύ λόγω του Ελληνικού κατά 2,5 δισεκατοµµύρια
ευρώ. Θυµίζουµε πως η εξαγορά θα γίνει µέσω µιας εταιρείας
στο Λουξεµβούργο µε κεφάλαιο µόλις 36.000 ευρώ. Γιατί από το
Λουξεµβούργο; Προφανώς, για να πληρώνει πολύ λιγότερους
φόρους. Είναι ένας φορολογικός παράδεισος γνωστός σε όλους
µας. 

Σύµφωνα, δε, µε τον Υπουργό Ανάπτυξης -σε ερώτησή µας
την προηγούµενη εβδοµάδα- δεν έχει δώσει ακόµη την προκα-
ταβολή των 315.000.000 ευρώ, η οποία ήταν εγγεγραµµένη στον
προϋπολογισµό του 2020 και µετά στο πρώτο τρίµηνο του 2021. 

Μόνο στην Ελλάδα οι κυβερνήσεις είναι έρµαια της ολιγαρ-
χίας, που κερδίζει τεράστια ποσά χρηµάτων χωρίς να βάζει ούτε
ένα ευρώ δικό της, ενώ ασφαλώς δεν τη σέβονται καθόλου -κα-
νένας δεν σέβεται κάποιον που δεν του αξίζει-, όπως, άλλωστε,
φάνηκε από την πρόσφατη άθλια αναφορά του Ελληνόφωνου
εφοπλιστή Λασκαρίδη. Όλοι το ακούσαµε.

Συνεχίζοντας, οι περιορισµοί που είχαν υιοθετηθεί για την
ψήφο των Ελλήνων του εξωτερικού ως προς τη δεκαετή απουσία
και τον ΑΦΜ, οι οποίοι καταργούνται, δεν φαίνεται να ισχύουν σε
πολλές χώρες, µε εξαίρεση το Ηνωµένο Βασίλειο που έχει ως
όριο τη δεκαπενταετία, αλλά συζητάει ήδη την άρση της.

Αναφερόµαστε στο Ηνωµένο Βασίλειο, επειδή η κοινοβουλευ-
τική ιστορία του είναι σηµαντική, ενώ έχει µία ανάλογη διασπορά
στο εξωτερικό µε τη δική µας. Το Ηνωµένο Βασίλειο έχει δια-
σπορά 6,8% -θα καταθέσουµε για τα Πρακτικά τη στατιστική της
«STATISTA», που είναι απόλυτα έγκυρη, µε στοιχεία του 2014-,
ενώ η Ελλάδα έχει 6,6%. Αυτά είναι τα πραγµατικά νούµερα, όχι
αυτά που έχουµε εδώ. Εν προκειµένω, ο αριθµός των Βρετανών
του εξωτερικού που ψήφιζαν ήταν διαχρονικά πολύ χαµηλός,
στις τριάντα πέντε χιλιάδες περίπου. Πριν από το Brexit, όµως, ο
αριθµός των εγγεγραµµένων αυξήθηκε στις διακόσιες εξήντα
τέσσερις χιλιάδες, ενώ στις εκλογές του 2017 είχαν εγγραφεί
διακόσιες ογδόντα πέντε χιλιάδες, όσο περίπου το 20% των απο-
δήµων που είχαν δικαίωµα µε το όριο της δεκαπενταετίας. Αυτό
θα περιµέναµε και εµείς στην Ελλάδα. Μετά ο αριθµός µειώθηκε,

για να αυξηθεί ξανά στις κρίσιµες εκλογές του 2019, ενώ όλα
αυτά οφείλονταν στις εκστρατείες εγγραφής ψηφοφόρων εκ µέ-
ρους των πολιτικών κοµµάτων, σύµφωνα µε στοιχεία που θα κα-
ταθέσουµε για τα Πρακτικά. 

Σε σχέση µε την Ελλάδα τώρα, στις ευρωεκλογές του 2014
ψήφισαν µόνο δέκα χιλιάδες ενενήντα έξι Έλληνες και έντεκα χι-
λιάδες επτακόσιοι ενενήντα δύο το 2019 -θα καταθέσουµε το
σχετικό έγγραφο στα Πρακτικά-, µε τη Νέα Δηµοκρατία να έχει
υπερδιπλάσια ποσοστά από τον ΣΥΡΙΖΑ. Είναι, όµως, λόγος
αυτός για να τάσσεται εναντίον ο ΣΥΡΙΖΑ; Δεν θα επρόκειτο για
µία φτηνή µικροπολιτική;

Με βάση, πάντως, τα παραπάνω, αν και µας στεναχωρεί ιδιαί-
τερα, δεν προβλέπεται να υπάρξει µεγάλη συµµετοχή των απο-
δήµων, οπότε στην ουσία δεν θα επηρεαστεί το εκλογικό
αποτέλεσµα και δεν υπάρχει λόγος καταψήφισης του σχεδίου
νόµου από κανένα κόµµα, ούτε, βέβαια, από το ΚΚΕ, οι δικαιο-
λογίες του οποίου δεν έπεισαν κανέναν. Τουλάχιστον εµένα όχι.

Περαιτέρω, αυτό που έχει µεγαλύτερη σηµασία είναι η αντι-
προσώπευση, αφού µέσα από αυτή θα αυξηθεί και η συµµετοχή. 

Κατ’ αρχάς, εδώ είναι θετική η επανασύσταση του ΣΑΕ µε τον
ν.4781/2021 και µε τα άρθρα 452 έως 457, η οποία, όµως, έγινε
βιαστικά, ελπίζοντας όχι προσχηµατικά. Η διάλυση, πάντως, του
ΣΑΕ είχε πληγώσει πολύ την οµογένειά µας. Έχουµε προσωπικές
εµπειρίες από αυτό. Οπότε, για να µην επαναλαµβάνουµε τα ίδια
λάθη, θα πρέπει να οργανωθεί σωστά ο ΣΑΕ, έτσι ώστε να µην
εξελιχθεί σε ένα εθιµοτυπικό όργανο ή σε ένα όχηµα για την εξυ-
πηρέτηση προσωπικών, τοπικών φιλοδοξιών, πόσω µάλλον µα-
ταιοδοξιών ή κοµµατικών σκοπιµοτήτων, εάν αναφερόµαστε,
ενδεχοµένως, και σε οµογενείς µε δικαίωµα ψήφου. 

Ειδικότερα, θα πρέπει να αναγάγουµε τον ΣΑΕ σε ένα ουσια-
στικό όργανο υποστήριξης της πολιτικής της χώρας µας µε διά-
φορους τρόπους, που θα πρέπει να αναλυθούν προσεκτικά. 

Σε κάθε περίπτωση, οι απόδηµοι µπορούν να προσφέρουν
πάρα πολλά στην Ελλάδα, αρκεί να τους αντιµετωπίζουµε
σωστά, όπως στις εξαγωγές, στο εµπόριο γενικότερα, στην προ-
ώθηση του τουρισµού και των αγροτικών προϊόντων µας, στη
στήριξη των εθνικών µας θεµάτων, καθώς επίσης σε πολλούς άλ-
λους τοµείς. 

Κλείνοντας, η Ελληνική Λύση είναι υπέρ της ψήφου των Ελλή-
νων του εξωτερικού χωρίς απολύτως κανέναν περιορισµό, όπως,
επίσης, υπέρ της επιστολικής ψήφου, ελπίζοντας να τοποθετη-
θούν όλα τα κόµµατα της Βουλής ανάλογα, τεκµηριώνοντας πως
µπορούµε να συνεννοηθούµε µεταξύ µας τουλάχιστον σε θέµατα
εθνικής σηµασίας. 

Εντούτοις, ο βασικός µας στόχος παραµένει η επιστροφή των
Ελλήνων από το εξωτερικό, χωρίς τους οποίους πολύ δύσκολα
θα ξεφύγει η Ελλάδα από την παγίδα στην οποία έχει οδηγηθεί
από τις κυβερνήσεις της. Ακριβώς για τον λόγο αυτό τονίζουµε
συνεχώς πως θέλουµε τέσσερα χρόνια για να κυβερνήσουµε -
τέσσερα χρόνια!-, γνωρίζοντας πως η Ελλάδα είναι µία πάµ-
πλουτη, πολλαπλά προικισµένη χώρα, ενώ οι Έλληνες µπορούν
να πετύχουν πραγµατικά θαύµατα, εάν κάποια στιγµή εµπιστευ-
τούν το κράτος και την κυβέρνησή τους. Εµπιστοσύνη δεν έχουν,
και µε το δίκιο τους, αφού καµµία κυβέρνηση δεν ενδιαφέρθηκε
για αυτούς έως σήµερα, παρά µόνο για τη νοµή της εξουσίας
χωρίς, πραγµατικά, ίχνος ντροπής.

Ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ελληνικής Λύσης)

(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Βασίλειος Βιλιάρδος κατα-
θέτει για τα Πρακτικά τα προαναφερθέντα έγγραφα, τα οποία
βρίσκονται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυν-
σης Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Ευχαριστώ, κύριε
Βιλιάρδο.

Τον λόγο έχει τώρα η κ. Μαρία Κεφάλα από τη Νέα Δηµοκρα-
τία και αµέσως µετά ο κ. Γιάννης Δελής από το Κοµµουνιστικό
Κόµµα. Μετά τον κ. Δελή θα µιλήσει ο Κοινοβουλευτικός Εκπρό-
σωπος της Νέας Δηµοκρατίας, ο κ. Αθανάσιος Πλεύρης.

Ορίστε, κυρία Κεφάλα, έχετε τον λόγο.
ΜΑΡΙΑ - ΑΛΕΞΑΝΔΡΑ ΚΕΦΑΛΑ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρό-

εδρε.
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Κύριε Υπουργέ, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η καρδιά της
Ελλάδας χτυπάει και στις πέντε ηπείρους. Σε κάθε γωνιά του
πλανήτη συναντάµε Έλληνες που δείχνουν τη δύναµη που κρύ-
βει η ελληνική ψυχή σε όλη την οικουµένη. Είναι µια Ελλάδα που
ζει, που µάχεται, που µεγαλουργεί και διαπρέπει πέρα από τα
στενά οριοθετηµένη γεωγραφικά όρια του ελληνικού κράτους.
Αυτός ο δυναµικός και ακµάζων Ελληνισµός που εξαπλώνεται
στα πέρατα της γης αποτελεί αναπόσπαστο κοµµάτι και προ-
έκταση του ελλαδικού Ελληνισµού. 

Η διασπορά, η παραµονή και η προκοπή του σε όλες τις γωνιές
της υφηλίου είναι τα στοιχεία εκείνα που δίνουν µια οικουµενική
διάσταση στο έθνος µας. Οι συµπατριώτες µας αυτοί έχουν
άποψη, έχουν λόγο, έχουν γνώση και πάνω απ’ όλα έχουν το ιερό
δικαίωµα να επιλέγουν τους εκπροσώπους του έθνους και να κα-
θορίζουν µέσω της ψήφου τους τα τεκταινόµενα στη µητέρα πα-
τρίδα. Άλλωστε, η τεχνολογία, περισσότερο από ποτέ, τους
επιτρέπει να έχουν ξεκάθαρη εικόνα για ό,τι συµβαίνει καθηµε-
ρινά στη χώρα µας. 

Είναι αλήθεια ότι δηµιουργήθηκαν ζητήµατα εν ονόµατι της
συναίνεσης στον νόµο που ψηφίσαµε το 2019, µε αποτέλεσµα
να αποκλειστεί ένα σηµαντικό κοµµάτι εν δυνάµει ψηφοφόρων,
που, µάλιστα, έχουν άµεση σχέση µε την Ελλάδα. Ακόµη κι όσοι
επιθυµούσαν να µπουν στη διαδικασία, θα έπρεπε να περάσουν
από σαράντα κύµατα µέχρι να καταφέρουν να ψηφίσουν.
Ωστόσο, η τότε νοµοθέτηση ήταν απαραίτητη χάριν της επίτευ-
ξης των διακοσίων, απαιτούµενων, κατά το Σύνταγµα, ψήφων. Το
2019 έγινε το πρώτο βήµα. Τώρα ήρθε η ώρα να ολοκληρώσουµε
αυτό που οφείλουµε στους οµογενείς µας. 

Όµως, απέναντι σε αυτό το πάγιο και διαχρονικό αίτηµα των
οµογενών µας, ο ΣΥΡΙΖΑ ακολουθεί τη δική του πάγια τακτική:
άγεται και φέρεται. Ο εισηγητής σας θολώνει τα νερά. Προσπα-
θεί να ξεγλιστρήσει από τη δύσκολη θέση που τον έβαλε η κ. Τζά-
κρη προ µηνός και τα αυτονόητα που του θέτει ο Υπουργός
Εσωτερικών, ο κ. Βορίδης. Αναφέρω χαρακτηριστικό απόσπα-
σµα, αυτολεξεί, της συνέντευξης της Αναπληρώτριας Τοµεάρχη
Εξωτερικών, υπεύθυνης για θέµατα Απόδηµου Ελληνισµού του
ΣΥΡΙΖΑ στον «Εθνικό Κήρυκα» στις 9 Απριλίου. «Εµείς είµαστε
αυτοί που ζητήσαµε να ψηφίσουν όλοι οι Έλληνες της Διασπο-
ράς. Όχι µόνο θα δώσουµε τη µάχη για την άρση των περιορι-
σµών, αλλά και θα τους καταργήσουµε αµέσως µόλις
επιστρέψουµε στη διακυβέρνηση της χώρας. Είναι άδικοι, υπο-
τιµητικοί, δεν έχω λόγια να τους χαρακτηρίσω.». Αυτά ακριβώς
έλεγε η κ. Τζάκρη.

Και τώρα τι; Αναζητάτε ερευνητική διαύγεια για το προφανές
και το απλό, για να ξεφύγετε από ακόµη ένα αδιέξοδο στο οποίο
έχετε περιέλθει. Και δεν είναι ότι λέτε ψέµατα ή ότι δεν ξέρετε τι
λέτε. Ξέρετε πολύ καλά τι λέτε . Μόνο που κάθε µέρα λέτε κάτι
άλλο. Και αυτό ονοµάζεται «πολιτικός τυχοδιωκτισµός». Ξανα-
ζείτε τον πολιτικό σας εφιάλτη του 2019, µε πλήρη πολιτική απο-
µόνωση και σε πλήρη δυσαρµονία µε την κοινωνία για µια ακόµη
φορά. Βρισκόµαστε µπροστά σε ένα θέατρο του παραλόγου,
ένας παραλογισµός που γίνεται αντιληπτός από όλους τους Έλ-
ληνες και όλες τις Ελληνίδες, γιατί πρέπει να µας εξηγήσετε πώς
είναι δυνατόν ένας απόδηµος Έλληνας ερχόµενος µε αεροπλάνο
για να ψηφίσει να έχει πλήρη πολιτικά δικαιώµατα, χωρίς καµµία
προϋπόθεση, και τώρα που του δίνεται η δυνατότητα να ψηφίζει
από τον τόπο κατοικίας του, εσείς, κύριοι του ΣΥΡΙΖΑ, να απαι-
τείτε σειρά προϋποθέσεων, ώστε στην πραγµατικότητα να απο-
θαρρυνθεί να συµµετέχει.

Αν µετρηθείτε ποσοτικά, θα βρεθείτε λιγότεροι από τις από-
ψεις σας και αν µετρηθείτε ποιοτικά, κατώτεροι του ρόλου σας.  

Όσο κι αν προσπαθήσω να εξηγήσω αυτή σας τη στάση µε πο-
λιτικά χαρακτηριστικά, καταλήγω πως όλο αυτό εκπορεύεται από
τον φόβο του αποτελέσµατος της ψήφου των αποδήµων και της
διαφαινόµενης πολιτικής αποτυχίας, για να µην πω καταρράκω-
σης. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ο οικουµενικός Ελληνισµός
αποτελεί εθνικό κεφάλαιο. Για µεγάλα χρονικά διαστήµατα η Δια-
σπορά είχε ευρύτατη συµµετοχή στην οικονοµική, κοινωνική, πο-
λιτιστική και πολιτική εξέλιξη του συνολικού ελληνικού κόσµου.
Οι πρωτοβουλίες, πολιτικές, κοινωνικές, πολιτιστικές, των απο-

δήµων συνέβαλαν αποφασιστικά και συνεχίζουν να συµβάλλουν
µέσω του ρόλου τους και της ύπαρξής τους, ο οποίος µάλιστα
αναβαθµιζόταν κατά τις περιόδους των εθνικών κρίσεων του Ελ-
ληνισµού.

Η ύπαρξη, συνεπώς, ενός ανθρώπινου δυναµικού που έχει συ-
νείδηση της εθνικής του καταγωγής και της πατρογονικής ιστο-
ρικής του κληρονοµιάς αποκτά ιδιαίτερη βαρύτητα για έναν
µικρό λαό όπως ο ελληνικός, που υποχρεώθηκε να σηκώσει το
βάρος συχνών και δύσκολων καταστάσεων. Όταν µάλιστα το αν-
θρώπινο αυτό δυναµικό συµµετέχει µε τον έναν ή τον άλλον
τρόπο σε συλλογικές πρωτοβουλίες πανεθνικής αλληλεγγύης,
τότε ο ρόλος του αποκτά ακόµη µεγαλύτερη σηµασία.

Είναι αλήθεια ότι οι Έλληνες της Διασποράς αισθάνονται του-
λάχιστον το ίδιο Έλληνες όσο κι εµείς, που ζούµε εντός των τει-
χών. Αποτελούν δε τους καλύτερους πρεσβευτές µας στους
τόπους όπου ο καθένας ζει. Η Ελλάδα γίνεται δευτερεύουσα
υπόθεση όταν συλλογίζεται κανείς τον Ελληνισµό. Η φράση του
νοµπελίστα ποιητή µας και διπλωµάτη Γιώργου Σεφέρη συνοψί-
ζει µε τον πιο λιτό, δωρικό και συνάµα εύγλωττο τρόπο τη δεινό-
τητα και τη δύναµη του Ελληνισµού της Διασποράς. Έφτασε,
λοιπόν, η στιγµή που οφείλουµε να δούµε την πραγµατικότητα
κατάµατα και εφαρµόζοντας τις διατάξεις του Συντάγµατος να
διευκολύνουµε τους συµπατριώτες µας Έλληνες που ζουν στο
εξωτερικό να ασκήσουν το εκλογικό τους δικαίωµα απρόσκοπτα,
χωρίς όρους και προϋποθέσεις, από τον τόπο κατοικίας τους. 

Αυτό που εσείς βλέπετε ως πυροτέχνηµα του Υπουργού Εσω-
τερικών για την ψήφο των αποδήµων είναι στ’ αλήθεια µια ακόµη
ακτίνα φωτός, που δείχνει πόσο βαθιά νυχτωµένοι είστε. Κάποια
στιγµή οι µάσκες της υποκρισίας πέφτουν και η στιγµή αυτή
έφτασε. Οι οµογενείς µας, πιο καθαρά από ποτέ, βλέπουν και
ακούν τι συµβαίνει ακριβώς. Και λογική έχουν και κρίση έχουν
και αντιλαµβάνονται πλήρως ποιοι τούς εµπαίζουν και ποιοι όχι. 

Σας καλώ, έστω και τώρα, να ενώσουµε τις φωνές µας και
µέσω της δύναµης που µας δίνει η ψήφος µας να ακούσουµε τις
φωνές των οµογενών µας, που οµόθυµα µας καλούν να καταθέ-
σουµε το αίτηµά τους για άρση των αποκλεισµών στην άσκηση
του εκλογικού τους δικαιώµατος από τον τόπο κατοικίας τους.
Να ακούσουµε τον Κώστα από τη Γερµανία, τον Βασίλη από την
Αυστραλία, τον Χρήστο από την Κύπρο, τον Δηµήτρη από το Βέλ-
γιο, έναν-έναν τις χιλιάδες συµπατριωτών µας που υπέγραψαν
το ψήφισµα-αίτηµα για το δικαίωµα άσκησης ενός εκ των βασι-
κότερων συνταγµατικών δικαιωµάτων, του εκλέγειν και εκλέγε-
σθαι. 

Κλείνοντας, θέλω µόνο µια φράση να πω για την ηγεσία του
Υπουργείου Εσωτερικών. Όταν το πολιτικό αισθητήριο συναντά
την πολιτική βούληση, τη δύναµη της αποφασιστικότητας και την
πίστη της ορθότητας, το αποτέλεσµα είναι πέρα για πέρα θετικό. 

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Κι εγώ ευχαριστώ.
Τον λόγο έχει από το Κοµµουνιστικό Κόµµα Ελλάδος ο κ. Ιωάν-

νης Δελής. 
Θα ακολουθήσει ο Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος της Νέας

Δηµοκρατίας κ. Πλεύρης. 
Ορίστε, κύριε Δελή.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΔΕΛΗΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε. 
Ακούγοντας πριν από λίγο τον Υφυπουργό απόδηµου ελληνι-

σµού µπερδεύτηκα. Τον νόµο τον οποίο επιχειρεί τώρα η Νέα Δη-
µοκρατία να καταργήσει τον αποκάλεσε, τον χαρακτήρισε ως
«ορόσηµο» σήµερα. Λίγες µέρες νωρίτερα τον ίδιο νόµο ο ίδιος
Υπουργός τον χαρακτήριζε ως «εµµονή». Τελικά αποφασίστε τι
είναι. Εµµονή ή ορόσηµο; Μήπως εµµονικό ορόσηµο; Πραγµα-
τικά σηκώνουµε τα χέρια ψηλά. 

Εν πάση περιπτώσει, δύο είναι τα επιχειρήµατα της Κυβέρνη-
σης προκειµένου να αλλάξει -και µάλιστα πριν καν εφαρµόσει-
τον δικό της νόµο για την ψήφο των Ελλήνων του εξωτερικού
που ψηφίστηκε τον Δεκέµβρη του 2019. 

Πρώτο επιχείρηµα. Δεν την αντιπροσωπεύουν, λέει, και επι-
πλέον είναι και αντίθετη µε τα κριτήρια που θέτει ο νόµος που
ισχύει. Και ισχυρίζεται µάλιστα ότι αυτή την αντίθεσή της τη δή-
λωσε από την πρώτη στιγµή. Εδώ όµως, ξέρετε, προκύπτει ένα
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εύλογο ερώτηµα για την κυβερνητική πλειοψηφία. Αν είναι έτσι,
αν είχε πάντα η Νέα Δηµοκρατία µια τέτοια τόσο κάθετη αντί-
θεση µε αυτά τα κριτήρια, τότε γιατί τα νοµοθέτησε; Γιατί τα ψή-
φισε; Εγώ ξέρω ότι όταν έχεις ριζική διαφωνία µε κάτι, όταν κάτι
είναι αντίθετο µε τις αρχές σου, αυτό τότε δεν το ψηφίζεις, εκτός
αν λειτουργείς καιροσκοπικά, ευκαιριακά, τυχοδιωκτικά.

Δεύτερο κυβερνητικό επιχείρηµα. Αυτό το στηρίζει στους φο-
ρείς της οµογένειας που κλήθηκαν να τοποθετηθούν προχθές
στην επιτροπή. «Δεν τους ακούσατε;», λέει. «Ζητάνε την κατάρ-
γηση κάθε προϋπόθεσης για τη διευκόλυνση της ψήφου των
οµογενών στις ελληνικές εκλογές.». 

Με συγχωρείτε, την άποψη αυτών των φορέων την ακούσατε
για πρώτη φορά τώρα, προχθές; Τα ίδια ακριβώς δεν σας είπαν
και τον Δεκέµβρη του 2019, όταν ψηφιζόταν ο νόµος; Τότε γιατί
τους προσπεράσατε και τώρα τους επικαλείστε; Η απάντηση δεν
είναι καθόλου δύσκολη: Για την ανακίνηση εκ νέου του θέµατος
της ψήφου των Ελλήνων του εξωτερικού, το οποίο µάλιστα νο-
µοθετήθηκε πρόσφατα και σχεδόν οµόφωνα, η µόνη λογική εξή-
γηση είναι ότι τα κίνητρά σας είναι µικροπολιτικά και ιδιοτελή.

Έτσι, αφ’ ενός το θέµα αυτό επιχειρείται να αξιοποιηθεί από
την Κυβέρνηση ως αντιπερισπασµός από τη σκληρή πραγµατι-
κότητα που ζει ο λαός µας και για την οποία φέρει βαρύτατες ευ-
θύνες η Κυβέρνηση και αφ’ ετέρου εξακολουθεί το θέµα της
ψήφου των αποδήµων να αποτελεί ένα διαχρονικό πεδίο απρο-
κάλυπτης ψηφοθηρίας στον χώρο του απόδηµου ελληνισµού.
Την ίδια στιγµή, όµως, φανερώνεται και όλο το µέγεθος της υπο-
κρισίας των κοµµάτων που επί δεκαετίες κυβερνούν τη χώρα. 

Αλήθεια, γιατί µέχρι το 2001 ούτε η Νέα Δηµοκρατία ούτε το
ΠΑΣΟΚ δεν ασχολήθηκαν καν µε το θέµα; Μέχρι τότε δηλαδή
που αρκούσε ένας νόµος µε µια απλή πλειοψηφία, την οποία και
διέθεταν και µε το παραπάνω. Αλλά και µετά το 2001, οπότε
µπήκε η συνταγµατική πρόβλεψη των διακοσίων ψήφων, η Νέα
Δηµοκρατία µαζί µε το ΠΑΣΟΚ, όπως ξέρουµε, ξεπερνούσαν
κατά πολύ αυτόν τον αριθµό Βουλευτών µέχρι το 2012, για έν-
τεκα ολόκληρα δηλαδή χρόνια. Και πάλι όµως ουδέποτε ασχο-
λήθηκαν. Τι λέει γι’ αυτό η Νέα Δηµοκρατία; Τι λέει γι’ αυτό το
ΚΙΝΑΛ - ΠΑΣΟΚ; Εκτός αν το ΚΙΝΑΛ θεωρεί ότι είναι παρθενογέ-
νεση.

Καιροσκοπικά, όµως, και ψηφοθηρικά κινείται στο θέµα αυτό
και ο ΣΥΡΙΖΑ. Γιατί, ξέρετε, όταν η αρµόδια τοµεάρχης του ΣΥ-
ΡΙΖΑ για τους απόδηµους µε συνέντευξή της στη µεγαλύτερη
οµογενειακή εφηµερίδα χαρακτηρίζει τα κριτήρια που θέτει ο
νόµος -τον οποίο ψήφισε και ο ΣΥΡΙΖΑ- όχι ως υπερβολικά, όχι
ως αυστηρά απλώς, αλλά κάτι πολύ περισσότερο, κάτι πολύ χει-
ρότερο, ως άδικα, υποτιµητικά και τα οποία -συµπληρώνει- θα
καταργήσει ο ΣΥΡΙΖΑ µόλις γίνει κυβέρνηση, µε συγχωρείτε,
αυτό τότε τι είναι; Τυχαίο; 

Ανοίγει ή όχι έτσι ο ΣΥΡΙΖΑ το ζήτηµα της αλλαγής του πρό-
σφατου νόµου; Δίνει ή όχι την πάσα στην Κυβέρνηση να παίξει
τα πολιτικά της παιχνίδια; Και όλοι είδαµε τα ταχύτατα αντανα-
κλαστικά του Υπουργού Εσωτερικών, να αρπάζει αυτή την πάσα-
ευκαιρία του ΣΥΡΙΖΑ και να καταθέτει µέσα σε λίγες ώρες ένα
νοµοσχέδιο το οποίο ουσιαστικά προβλέπει την κατάργηση του
νόµου που ψηφίστηκε από διακόσιους ογδόντα οκτώ -παρακαλώ-
Βουλευτές πριν από ενάµιση χρόνο.

Αντανακλαστικά όµως, κύριε Υπουργέ, που δεν τα βλέπουµε
να τα διαθέτετε ή να τα δείχνετε στην περίπτωση της αδικίας που
υφίστανται χιλιάδες νέοι εκπαιδευτικοί, οι οποίοι στερούνται το
δικαίωµα στη δουλειά ξέρετε για τι; Για ένα απλό παράβολο των
τριών ευρώ και χωρίς -στις περισσότερες περιπτώσεις- να ευθύ-
νονται οι ίδιοι γι’ αυτό. 

Ένα ερώτηµα τώρα προς τον ΣΥΡΙΖΑ. Αν, κυρίες και κύριοι του
ΣΥΡΙΖΑ, θεωρείτε τα κριτήρια του νόµου αυτού για την ψήφο των
αποδήµων τόσο άδικα, τόσο υποτιµητικά, τότε γιατί τα ψηφίσατε;
Γιατί δεν τα καταψηφίσατε; Γιατί δεν τα καταγγείλατε πριν από
ενάµιση χρόνο; Τώρα το καταλάβατε; 

Επειδή, όµως -ξέρετε- σε αυτόν τον διαγωνισµό κολακείας
προς τους απόδηµους Έλληνες, στον οποίο έχετε επιδοθεί όλοι
σας, ακούγονται και πολλές ανακρίβειες και υπερβολές, καλό
είναι να θυµίσουµε ότι ο νόµος που ψηφίστηκε πριν από δεκαέξι,
δεκαεπτά µήνες µε τεράστια πλειοψηφία δεν προβλέπει -και δεν

θα µπορούσε να προβλέπει- την παροχή του εκλογικού δικαιώ-
µατος. Αυτό το δικαίωµα προκύπτει από το Σύνταγµα. Αυτό που
προβλέπει αυτός ο νόµος είναι η θέσπιση κριτηρίων για τη συγ-
κρότηση ειδικών εκλογικών καταλόγων Ελλήνων του εξωτερικού,
προκειµένου να διευκολυνθούν αυτοί οι άνθρωποι να ψηφίσουν
στις ελληνικές εκλογές από τον τόπο κατοικίας τους.

Και αντί η Κυβέρνηση να µεριµνήσει, όπως έχει υποχρέωση,
για την υλοποίηση αυτού του νόµου, µε τη σύσταση, την ενερ-
γοποίηση των επιτροπών που απαιτούνται, µε την επιτάχυνση
των σχετικών διαδικασιών που προβλέπονται από τον νόµο, τι
κάνει; Το ακριβώς αντίθετο: Με αρωγό τον ΣΥΡΙΖΑ αµφισβητεί
και υπονοµεύει τον νόµο που αυτή η ίδια έφερε και ψήφισε και ο
οποίος ακόµα δεν έχει καν εφαρµοστεί.

Γιατί, όµως, µπήκαν αυτά τα κριτήρια τα οποία πρότεινε το
ΚΚΕ;

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Θα χρειαστώ πολύ λίγο χρόνο ακόµα, κύριε Πρόεδρε.
Μα, για να αποτραπεί η αλλοίωση του εκλογικού σώµατος µε

ψηφοφόρους του εξωτερικού, οι οποίοι αποκτούν δικαίωµα
ψήφου στη βάση του αναχρονιστικού δικαίου του αίµατος, µε την
απόκτηση δηλαδή της ελληνικής ιθαγένειας, αλλά δεν έχουν
ούτε τη γνώση της ελληνικής πολιτικής πραγµατικότητας ούτε
διατηρούν πραγµατικούς και ουσιαστικούς δεσµούς µε τη χώρα,
προκειµένου να υφίστανται και οι ίδιοι τις συνέπειες των όποιων
πολιτικών τους επιλογών. Αρκεί -λέει- να νιώθουν την ελληνική
τους καταγωγή! Αυτό είπε ο κ. Σκανδαλίδης. Είναι ζήτηµα δη-
λαδή ψυχολογικό και όχι πολιτικό, κοινωνικό.

Στην κατηγορία αυτή, βέβαια, ανήκουν όσοι έχουν έστω και
έναν µακρινό Έλληνα πρόγονο, όπως οι µετανάστες τρίτης ,τέ-
ταρτης γενιάς, που ζουν σε µια άλλη, όµως, κοινωνική και πολι-
τική πραγµατικότητα και που µπορεί -ξέρετε- να µην ήρθαν και
ποτέ στην Ελλάδα. Για να κατανοηθεί δε και το µέχρι πού µπορεί
να οδηγήσει αυτή η λογική, θα µπορούσε, επικαλούµενος την
όποια ελληνική του καταγωγή τέλος πάντων, να λάβει την ελλη-
νική ιθαγένεια και άρα και το δικαίωµα να ψηφίζει στις ελληνικές
εκλογές µέχρι και ο µακαρίτης πρίγκιπας Φίλιππος της Αγγλίας.

Από κανέναν, λοιπόν, δεν αφαιρείται µε τον νόµο που ισχύει -
ούτε και θα µπορούσε άλλωστε- το δικαίωµα της ψήφου. Αντί-
θετα, διευκολύνεται για όσους κατοικούν στο εξωτερικό και
διατηρούν ουσιαστικούς δεσµούς µε την πραγµατικότητα της
χώρας και πιθανόν πολλοί από αυτούς -οι περισσότεροι- να κρα-
τούν ζωντανή και την ελπίδα της επιστροφής τους. Και τέτοιοι
είναι όσοι εξαιτίας των κοµµάτων που κυβέρνησαν ξενιτεύτηκαν,
ειδικά στα χρόνια της κρίσης αλλά και πιο πίσω, είτε για να δου-
λέψουν είτε για να σπουδάσουν, και ταλαιπωρούνται, τραβούν
των παθών τους τον τάραχο στα ελληνικά προξενεία και ψάχνουν
χιλιόµετρα µακριά να βρουν ένα ελληνικό σχολειό για τα παιδιά
τους, για να µάθουν την ελληνική γλώσσα. Ένα σχολείο πήγε να
γίνει εκεί στο Μόναχο και τελικά κατάφερε το ελληνικό κράτος
και το έχασε!

Το ένα µετά το άλλο κλείνουν τα τµήµατα ελληνικής γλώσσας
στο Βερολίνο και έρχεστε εδώ και πουλάτε «τσάι και συµπάθεια»
στους απόδηµους Έλληνες του εξωτερικού!

Αφήστε, λοιπόν, όλοι σας τα «είπα, ξείπα», βάλτε µπρος και
για αυτούς την ψηφιακή τεχνολογία στην οποία τόσο ορκίζεστε
και εφαρµόστε τον νόµο, αυτό τον νόµο που ψηφίσατε και θα δι-
ευκολύνετε όλους αυτούς τους ανθρώπους που βρίσκονται στην
ξενιτιά.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Ολοκληρώστε,
κύριε Δελή, σας παρακαλώ. Έχετε πάει στα δέκα λεπτά.

ΙΩΑΝΝΗΣ ΔΕΛΗΣ: Σας ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Να είστε καλά! Και

εγώ ευχαριστώ.
Ο κ. Πλεύρης, Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος της Νέας Δη-

µοκρατίας, έχει τον λόγο.
Ορίστε, κύριε Πλεύρη, έχετε τον λόγο.
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΛΕΥΡΗΣ: Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, σήµερα

δεν συζητάµε ένα διαχειριστικό θέµα. Σήµερα το θέµα -που οδη-
γείται τελικά στο να είναι και διαχειριστικό- ξεκινάει ως βαθιά ιδε-
ολογικό. Και είναι πώς αντιλαµβανόµαστε εδώ πέρα την

ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΡΚΘ’ - 25 ΜΑΪΟΥ 2021 12867



παρουσία µας και ποιους θεωρούµε ότι εκπροσωπούµε.
Σύµφωνα µε το άρθρο 51 του Συντάγµατος, κυρίες και κύριοι

Βουλευτές, είµαστε αντιπρόσωποι του ελληνικού έθνους. Ο συν-
τακτικός νοµοθέτης έχει επιλέξει ότι εδώ πέρα εµείς δεν ερχό-
µαστε να εκπροσωπήσουµε µάζες και όχλους, αλλά ότι
εκπροσωπούµε το έθνος.

Και εσείς µπορεί να θέλετε να στερήσετε το δικαίωµα του πο-
λίτη από τους Έλληνες αποδήµους, αλλά δεν µπορείτε να τους
στερήσετε το δικαίωµα να είναι µέρος αυτού που ονοµάζουµε
«ελληνικό έθνος» και τόσο πολύ ενοχλεί την Αριστερά κάθε φορά
που το ακούει.

Στην πραγµατικότητα, όσα επιχειρήµατα και αν έρχεστε εδώ
πέρα να τοποθετήσετε είτε από την πλευρά του Κοµµουνιστικού
Κόµµατος Ελλάδας -που είναι πιο ξεκάθαρα- είτε από την πλευρά
του ΣΥΡΙΖΑ, θα καταλήγατε ότι ενοχλείστε που όλοι αυτοί οι άν-
θρωποι είναι γραµµένοι στους εκλογικούς καταλόγους. Διότι αν
θέλετε να είστε συνεπείς µε τα επιχειρήµατά σας -που λέτε πώς
θα καθορίζουν άνθρωποι που είναι χρόνια έξω και δεν ζουν στην
Ελλάδα το εκλογικό αποτέλεσµα-, τότε να είστε συνεπείς σε
αυτό που λέτε. Γιατί αυτό που λέτε ξέρετε τι κατάληξη έχει; Ότι
εµείς θα θέλαµε -αυτό λέτε ουσιαστικά- να µην είναι γραµµένοι
στους εκλογικούς καταλόγους. Διότι όταν κάθονται δύο άνθρω-
ποι στην Αστόρια στο διπλανό σπίτι, ο ένας που θα πάρει το αε-
ροπλάνο και θα έρθει να ψηφίσει θα µπορεί να ψηφίσει και ο
άλλος θα είναι σε ειδικούς καταλόγους και δεν θα προσµετράται
η ψήφος του στο εκλογικό σώµα. Εάν το επιχείρηµά σας είναι ότι
δεν πρέπει αυτοί να επηρεάζουν το εκλογικό αποτέλεσµα, πείτε
το ξεκάθαρα: Ενοχλείστε που είναι γραµµένοι στους εκλογικούς
καταλόγους.

Έρχεστε εδώ πέρα και λέτε για το αναχρονιστικό δίκαιο του
αίµατος. Το γνωρίζετε ότι όλοι εσείς εδώ πέρα και εµείς είµαστε
πολίτες λόγω του δικαίου του αίµατος και δεν υπάρχει καµµία
χώρα στον πλανήτη που να µην έχει το δίκαιο του αίµατος; Το
δίκαιο του αίµατος υπάρχει παντού. Όταν κάποιος είναι πολίτης
σε µία χώρα, το παιδί που θα γεννήσει εξ αίµατος -αυτό είναι το
δίκαιο του αίµατος- παίρνει την ιδιότητα του πολίτη. Παντού στον
κόσµο υπάρχει, ακόµα και στην Αµερική.

Παράλληλα, υπάρχουν και άλλες δυνατότητες. Ποιες είναι οι
δυνατότητες; Δεν λέω «το µόνο», θα έρθω να σας πω και «το
µόνο». Είναι η δυνατότητα της πολιτογράφησης. Και αυτοί, όµως,
που θα πολιτογραφηθούν µε διαδικασίες που υπάρχουν -και
υπάρχουν και στο Ελληνικό Δίκαιο- πάλι τα παιδιά τους µε το δί-
καιο του αίµατος θα πάρουν την υπηκοότητα. Και αυτοί που
έχουν πολιτογραφηθεί παίρνουν µε τις δυνατότητες το δικαίωµα
του να είναι Έλληνες πολίτες και τα παιδιά τους θα πάρουν την
ιδιότητα του πολίτη όχι µε την πολιτογράφηση που την είχε πάρει
ο γονέας τους, µε το δίκαιο του αίµατος.

Αυτό είναι το Σύνταγµά µας, αυτός είναι ο Κώδικας Ιθαγένειας.
Άπαξ και είναι Έλληνες πολίτες, έχουν δικαίωµα να εγγραφούν
στους εκλογικούς καταλόγους.

Διαφωνείτε σε αυτό; Θέλετε τα παιδιά των Ελλήνων στην Αυ-
στραλία, στην Αµερική, στη Γερµανία να µην µπορούν να έχουν
το δικαίωµα του Έλληνα πολίτη; Διότι αν πιστεύετε ότι αυτοί επη-
ρεάζουν το εκλογικό αποτέλεσµα, ενώ δεν ζουν στην Ελλάδα,
είναι σαν να τους λέτε «δεν έχετε το δικαίωµα να είστε Έλληνες
πολίτες».

Όταν εσείς έρχεστε εδώ και λέτε «θέλω να έχω προσχώµατα
στον άλλο» -γιατί;- «για να µην µπορέσει να µου επηρεάσει το
αποτέλεσµα», όταν έρχεται ο ΣΥΡΙΖΑ και λέει «θέλω να έχω πε-
ριφέρειες που θα ψηφίζουν, κόσµο, αλλά το αποτέλεσµα αυτό
δεν θα προσµετράται», δεν τους διαφοροποιείτε ως πολίτες;
Στην πραγµατικότητα δεν λέτε ότι αυτοί κακώς είναι Έλληνες πο-
λίτες;

Είναι, λοιπόν, Έλληνες πολίτες και αυτό δεν µπορείτε να τους
το στερήσετε. Και όταν λέµε ότι είναι Έλληνες πολίτες, έχουν το
δικαίωµα του εκλέγειν και εκλέγεσθαι. Το µόνο που χρειάζεται
να κάνουν είναι να πάνε να εγγραφούν στους εκλογικούς κατα-
λόγους.

Συνεπώς είναι ανεδαφικά όλα σας τα επιχειρήµατα, που έρχε-
στε και λέτε «εµένα µε ενοχλεί να επηρεάζεται το εκλογικό σώµα
από ανθρώπους που δεν ζουν εδώ πέρα ή δεν έχουν κάποιες

προϋποθέσεις», γιατί δεν απαντάτε στον πυρήνα του προβλήµα-
τος σας, κατ’ εσάς. Ποιος είναι ο πυρήνας; Ότι αυτοί ούτως ή
άλλως το έχουν το δικαίωµα του εκλέγειν και εκλέγεσθαι.

Άρα, µε το επιχείρηµά σας ότι «απλώς θα τους ταλαιπωρήσω
για να µην ψηφίζουν στη χώρα τους» ουσιαστικά, χωρίς να κα-
ταλαβαίνετε, βάζετε εσείς οι ίδιοι ένα ταξικό πρόσηµο. Διαχωρί-
ζετε τους αποδήµους σε αυτούς που έχουν τη δυνατότητα να
πληρώσουν ένα αεροπορικό εισιτήριο και να έρθουν την ηµέρα
των εκλογών και σε αυτούς που δεν έχουν αυτή τη δυνατότητα.
Διαχωρίζετε τους αποδήµους σε αυτούς που ενδεχοµένως ερ-
γάζονται εκείνο το Σαββατοκύριακο και θέλουν να έρθουν να ψη-
φίσουν, αλλά δεν µπορούν, µε τους άλλους, που βλέπουν ότι
µπορούν να κάνουν και µια βδοµάδα διακοπές στην Ελλάδα.

Και τελικά έρχεστε και λέτε στους αποδήµους που µας ακούνε:
«Εµείς είµαστε υπερήφανοι για εσάς, να πηγαίνουµε έξω, να κά-
νουµε τις δηλώσεις ότι θα αρθούν οι περιορισµοί, να σας βλέ-
πουµε να σηκώνετε την ελληνική σηµαία, να σας βλέπουµε να
διεκδικείτε τα αιτήµατα του ελληνικού έθνους, που είστε µέρος
και των αγωνιών που έχει αυτός ο κόσµος εδώ πέρα, να µας υπε-
ρασπίζεστε όπου βρίσκεστε, αλλά εσείς, όχι, δεν έχετε δικαίωµα
να ψηφίζετε. Και επειδή δεν µπορώ να σας το στερήσω αυτό το
δικαίωµα, θα έρθω να σας βάλω προσχώµατα.».

Ποια είναι, λοιπόν, τα προσχώµατα τα οποία βάζετε; Βάζετε
προσχώµατα σε ένα κοµµάτι που έχει να κάνει µε τον χρόνο που
έχει αποµακρυνθεί και ποια σχέση υπάρχει και βάζετε και προ-
σχώµατα που µπήκαν αυτά τα προσχώµατα στην παραχώρηση
που έκανε η Νέα Δηµοκρατία, ακριβώς γιατί χρειάζονται οι δια-
κόσιοι Βουλευτές, στην πραγµατικότητα να υπάρχει και µια οι-
κονοµική σχέση.

Τι λέτε, λοιπόν, εσείς τώρα σ’ αυτούς τους ανθρώπους; «Γρα-
φτείτε στους εκλογικούς καταλόγους, αν µπορείτε να έρθετε,
ελάτε εδώ να ψηφίσετε, αν δεν µπορείτε να έρθετε, θα υπάρξουν
ειδικοί εκλογικοί κατάλογοι που θα ψηφίσετε για Βουλευτές»,
αυτή είναι η πρόταση του ΣΥΡΙΖΑ, τέσσερις Βουλευτές, «και το
αποτέλεσµά τους δεν θα έχει κανέναν ρόλο στην εκλογική δια-
δικασία.».

Και επειδή ο κ. Κατρούγκαλος είναι συνταγµατολόγος και
πολύ εντέχνως εδώ πέρα αναφέρθηκε στο κοµµάτι των περιφε-
ρειών -που αυτά έλεγε ο κ. Βενιζέλος και στο αν υπάρχει ή δεν
υπάρχει αντισυνταγµατικότητα-, προσπαθώ να καταλάβω ποιος
συνταγµατολόγος δεν θα µου απαντήσει στο απλό ερώτηµα: Δύο
άτοµα µε τα ίδια ακριβώς χαρακτηριστικά, που µένουν στο Μό-
ναχο της Γερµανίας, που έφυγαν την ίδια µέρα από την Ελλάδα,
είναι αδέλφια από τους ίδιους γονείς, πήγαν στο Μόναχο, έχουν
τις ίδιες συνθήκες στη χώρα ακριβώς, ο ένας επιλέγει την ηµέρα
που θα έχουµε τις εκλογές να πάρει το αεροπλάνο και να έρθει
να ψηφίσει και θα ψηφίσει κανονικά από το µέρος στο οποίο
έφυγε, θα ψηφίσει τους Βουλευτές τους οποίους θέλει, θα προ-
σµετρηθεί η ψήφος του στο εκλογικό σώµα και ο άλλος, µε τους
ίδιους ακριβώς όρους, επειδή δεν θα πάρει το αεροπλάνο να τα-
ξιδέψει και να έρθει στη χώρα, θα πάει σε έναν ειδικό κατάλογο
να ψηφίσει Βουλευτές που θα είναι περιφέρειας και η ψήφος
τους δεν θα προσµετρηθεί στο εκλογικό αποτέλεσµα.

Χρειάζεται να είστε συνταγµατολόγοι για να καταλάβετε ότι
αυτοί οι δύο άνθρωποι, που είναι Έλληνες πολίτες, µε τα ίδια
ακριβώς χαρακτηριστικά, που τους έχει γεννήσει η ίδια µάνα, ο
ίδιος πατέρας, που έχουν την ίδια απουσία στο εξωτερικό, που
έχουν κοινά πράγµατα σε όλο το επίπεδο, ότι η ψήφος του ενός
εκλέγει Βουλευτές στην περιφέρεια -που εκλέγεται και προσµε-
τράται στο εκλογικό σώµα- και η ψήφος του άλλου δεν προσµε-
τράται στο εκλογικό σώµα και βγάζει από έναν άλλον κατάλογο
Βουλευτές; Πώς αυτό θεωρείται ότι έχει να κάνει µε την ισότητα
της ψήφου;

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΚΑΤΡΟΥΓΚΑΛΟΣ: Κύριε συνάδελφε, αν µου επι-
τρέπετε, ψηφίσατε τη διάταξη του 54…

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΛΕΥΡΗΣ: Βεβαίως και την ψήφισα. Αυτό είναι
σχετικά µε το εκλογικό δικαίωµα. Πουθενά δε λέει στο συγκεκρι-
µένο που λέτε ότι η ψήφος δεν προσµετράται. Και όπως πολύ κα-
λύτερα γνωρίζετε από µένα, κύριε Κατρούγκαλε, δεν µπορούν
διατάξεις του Συντάγµατος να είναι αντικρουόµενες και ερµη-
νεύονται.
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Υπάρχει, λοιπόν, η συγκεκριµένη διάταξη για το τι είναι η
ψήφος και πως κανείς δεν µπορεί να θέσει περιορισµούς στο δι-
καίωµα του εκλέγειν και εκλέγεσθαι -στο άρθρο 51, παράγραφος
3 αναφέροµαι- και εσείς αναφέρεστε στο άλλο, που µπορούν να
µπουν περιορισµοί ως προς την εφαρµογή. Αλλά ως προς τη δύ-
ναµη της ψήφου δεν µπορούν να µπουν περιορισµοί. Δεν µπο-
ρείτε να πείτε ότι η ψήφος ενός πολίτη που έχει τα ίδια
χαρακτηριστικά µε τον άλλο µπορεί να προσµετράται στο εκλο-
γικό σώµα και του άλλου πολίτη να µην προσµετράται.

Προφανώς τα θέµατα των περιφερειών είναι µια άλλη συζή-
τηση, αλλά ως προς το να προσµετράται στο τελικό αποτέλεσµα,
στο εκλογικό σώµα, µε συγχωρείτε, είναι η ουσία της δηµοκρα-
τίας. Θα µπορούσατε να πείτε ότι υπάρχουν Έλληνες πολίτες,
οπουδήποτε στον κόσµο, που θα ψηφίζουν, αλλά η ψήφος τους
αυτή δεν θα βγάζει κυβερνήσεις, ότι η ψήφος τους αυτή θα βγά-
ζει τέσσερις Βουλευτές και δεν θα βγάζει κυβέρνηση; Ποια εκλο-
γική διαδικασία είναι αυτή που φαντάζεστε;

Προσέξτε τι σας λέω, για να καταλάβετε την αντινοµία του
σκεπτικού σας. Σας πήρα δύο αδέλφια, που έφυγαν την ίδια
µέρα, που βρίσκονται στο ίδιο µέρος, που έχουν τα ίδια περιου-
σιακά στοιχεία στην Ελλάδα από πενήντα-πενήντα και ο ένας
µπαίνει σε ειδικό κατάλογο και µετράει αλλιώς η ψήφος του και
ο άλλος έρχεται και παίρνει το αεροπλάνο και µπορεί να ψηφί-
ζει.

Το πρόβληµά σας, λοιπόν, είναι ιδεολογικό, ενώ εµείς λέµε τε-
λικά την ιδεολογική µας διαφωνία, πάµε να τους εξυπηρετή-
σουµε. Δεν θέλετε καθόλου να ψηφίζουν αυτοί οι άνθρωποι.
Αυτή είναι η αλήθεια. Δεν θέλετε αυτοί οι άνθρωποι να έχουν
λόγο για το τι γίνεται στη χώρα µας. Γιατί τους θεωρείτε κάτι
ξένο -το λέτε οι ίδιοι-, διότι δεν αντιλαµβάνεστε ότι αυτοί οι άν-
θρωποι είναι µέρος του ελληνικού έθνους και ως µέρος του ελ-
ληνικού έθνους και Έλληνες πολίτες στον βαθµό που το θέλουν
και το επιθυµούν έχουν το δικαίωµα να έχουν την ιθαγένεια και
έχοντας την ιθαγένεια µπορούν να εγγραφούν στους εκλογικούς
καταλόγους και αν εγγραφούν στους εκλογικούς καταλόγους,
όπου κι αν βρίσκονται στον πλανήτη, µπορούν να έρθουν να ψη-
φίσουν.

Εµείς ερχόµαστε και λέµε µόνο ένα πράγµα: Εσάς, που έχετε
όλα αυτά τα δικαιώµατα, που ευτυχώς δεν µπορεί να σας τα στε-
ρήσει ο ΣΥΡΙΖΑ, δεν µπορεί να σας τα στερήσει το ΚΚΕ -και να
θέλατε, δεν µπορείτε να στερήσετε τη δυνατότητα να γίνουν Έλ-
ληνες πολίτες και να εγγραφούν στους εκλογικούς καταλόγους,
γιατί αυτό θέλετε στη βάση σας-, εµείς θα σας διευκολύνουµε.

Εσείς, λοιπόν, το ιδεολογικό σας πρόβληµα, ότι δεν θέλετε να
είναι καθόλου πολίτες αυτοί και να µην ψηφίζουν και να µην µπο-
ρούν να επηρεάσουν το εκλογικό αποτέλεσµα, επειδή θα ήταν
αντισυνταγµατικό να το θέσετε, το µεταφέρετε στο διαχειριστικό
επίπεδο. Λέτε: «Ναι, δεν τους θέλω να ψηφίζουν. Δεν θέλω οι Έλ-
ληνες απόδηµοι να ψηφίζουν και να επηρεάζουν το εκλογικό
αποτέλεσµα, άρα θα τους βάζω αναχώµατα, να τους ταλαιπω-
ρήσω, να µην µπορέσουν να έρθουν, να ξοδέψουν λεφτά να έρ-
θουν.».

Και τελικά αυτοί που θα το κάνουν, θα ψηφίσουν κανονικά και
θα αφήσετε όλους τους άλλους ανθρώπους απέξω.

Με αυτές τις σκέψεις, κύριε Υπουργέ, ήταν πολύ σηµαντική η
πρωτοβουλία η οποία λάβατε και είναι σηµαντικό γιατί η Κυβέρ-
νηση της Νέας Δηµοκρατίας πρώτη επί Κώστα Καραµανλή το
έφερε αυτό το θέµα τότε. Δυστυχώς, δεν το ψήφισε το ΠΑΣΟΚ.
Θα είχε ολοκληρωθεί η διαδικασία. Είναι µια ιστορική ευθύνη του
ΠΑΣΟΚ τότε, που ήταν πάνω-κάτω και στις θέσεις που είχε εκ-
φράσει το ΠΑΣΟΚ, όπως είχε ανοίξει τότε η κουβέντα. Ήταν
πολύ κοντά η σύγκλιση.

Είναι σηµαντικό η σηµερινή Κυβέρνηση που κατάφερε να έχει
έναν νόµο, έστω και προβληµατικό, και είναι σηµαντικό που ερ-
χόµαστε εδώ και απευθυνόµαστε στους Έλληνες αποδήµους και
τους λέµε: «Ναι, για εµάς, Έλληνες απόδηµοι, είστε µέρος του
ελληνικού έθνους. Εµείς εδώ πέρα εκπροσωπούµε το ελληνικό
έθνος και εµείς ως Νέα Δηµοκρατία θέλουµε να µπορείτε να
ασκείτε το δικαίωµά σας ως µέρος του ελληνικού έθνους και ως
Έλληνες πολίτες από οπουδήποτε βρίσκεστε.».

Δεν θα σταµατήσουµε, παρά τις κόντρες, µέχρι την τελευταία

στιγµή, να πείσουµε αυτό εδώ το Κοινοβούλιο ότι αυτή είναι η
µοναδική λύση για να είναι ισότιµοι αυτοί οι συµπολίτες µας, οι
Έλληνες οπουδήποτε βρίσκονται.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Εγώ ευχαριστώ.
Τώρα θα δώσω τον λόγο στον κ. Νικολακόπουλο Ανδρέα από

τη Νέα Δηµοκρατία, µετά στην κ. Χαρούλα Καφαντάρη από τον
ΣΥΡΙΖΑ και αµέσως µετά στον Κοινοβουλευτικό Εκπρόσωπο του
ΜέΡΑ25, τον κ. Κλέωνα Γρηγοριάδη.

ΑΝΔΡΕΑΣ ΝΙΚΟΛΑΚΟΠΟΥΛΟΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριοι Υπουργοί, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η ελληνική Κυ-

βέρνηση φέρνει προς ψήφιση στη Βουλή σήµερα άλλο ένα ση-
µαντικό νοµοσχέδιο, ένα νοµοσχέδιο ύψιστης εθνικής σηµασίας,
ένα νοµοσχέδιο για όλους τους Έλληνες, σε κάθε χώρα. 

Πέραν της σηµασίας, όµως, αυτού του νοµοσχεδίου και πριν
αναφερθώ σ’ αυτό, αναδεικνύεται µέσα από τη σηµερινή διαδι-
κασία και άλλο ένα σοβαρό θέµα, το οποίο έχει να κάνει µε την
αξιοπιστία του πολιτικού συστήµατος. Γιατί είναι γνωστό και φαί-
νεται από συγκεκριµένες µετρήσεις ότι υπάρχει µια γενικευµένη
αµφισβήτηση των πολιτών, ιδιαίτερα των νέων, προς τους πολι-
τικούς αλλά και την πολιτική εν γένει και αυτό οφείλουµε όλοι να
διαφυλάξουµε.

Με άλλα λόγια, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, οφείλουµε όλοι
να είµαστε συνεπείς σε όσα λέµε δηµοσίως προς τους πολίτες.

Μόλις χθες ο Αρχηγός της Αξιωµατικής Αντιπολίτευσης, ο κ.
Τσίπρας, επισκέφθηκε την εκλογική µου περιφέρεια, τον Νοµό
Ηλείας, και µίλησε για το δρόµο Πάτρα - Πύργος. Ήταν ο ίδιος
που µαταίωσε τη δηµοπράτηση του έργου το 2015, έσπασε το
έργο σε οκτώ κοµµάτια, έδωσε τα τέσσερα από αυτά στην εται-
ρεία «ΤΟΞΟΤΗΣ», συµφερόντων του κ. Καλογρίτσα, και αυτό
όλως τυχαίως γινόταν το 2016, την ίδια εποχή που διεξαγόταν ο
διαγωνισµός για τις τηλεοπτικές άδειες. Και τελικά, αφού τα σχέ-
δια για τη δηµιουργία «ΣΥΡΙΖΑ channel» ναυάγησαν, ναυάγησε
και η εκτέλεση τεσσάρων τµηµάτων από τον κ. Καλογρίτσα. 

Και αφού άφησε να περάσουν τέσσερα χρόνια αδράνειας, λί-
γους µήνες πριν από τις εκλογές, εµφάνισε µπουλντόζες για λίγο
σε ένα τµήµα του έργου ή για να βγει µια αναµνηστική φωτογρα-
φία µε τοπικά στελέχη. 

Αυτή δε η επίσκεψη του Αρχηγού της Αξιωµατικής Αντιπολί-
τευσης έγινε σε µία χρονική περίοδο που είναι σε εξέλιξη η
έρευνα της προανακριτικής επιτροπής και έρχονται καθηµερινά
στο φως της δηµοσιότητας στοιχεία για τη σχέση του κ. Καλο-
γρίτσα µε την κυβέρνηση ΣΥΡΙΖΑ - ΑΝΕΛ και τις κουµπαριές τους
µε στελέχη της. Άλλωστε πριν από τον κ. Καλογρίτσα είχε έρθει
στην Ηλεία να µιλήσει για το δρόµο Πάτρα - Πύργος ο κ. Παππάς.
Ο µόνος που δεν έχει έρθει ακόµα είναι ο κ. Σπίρτζης, αλλά φαί-
νεται ότι θα το δούµε και αυτό σύντοµα.

Ακόµα, ο κ. Τσίπρας µίλησε στην Ηλεία για τα πανεπιστηµιακά
τµήµατα και επισκέφτηκε το Τµήµα Μουσειολογίας του Πύργου.
Τι είχε κάνει όµως όλα αυτά τα χρόνια της διακυβέρνησής του,
για να ενισχύσει το πανεπιστηµιακό τµήµα του Πύργου; Όχι µόνο
δεν έκανε, αλλά µε τον περίφηµο νόµο Γαβρόγλου απογύµνωσε
το τµήµα, αφήνοντάς το µόνο µε ένα γνωστικό αντικείµενο που
δεν υπάρχει πουθενά αλλού στην Ευρώπη, έδωσε το δικαίωµα
στους καθηγητές να φύγουν, µε αποτέλεσµα να φύγουν έξι και
να µείνουν µόνο δύο καθηγητές, εκ των οποίων η µία συνταξιο-
δοτείται στο επόµενο διάστηµα.

Τουλάχιστον, ο κ. Τσίπρας δεν επισκέφτηκε το Τµήµα Γεωπο-
νίας της Αµαλιάδας, όπου θα έπρεπε να εξηγήσει γιατί δηµιούρ-
γησε εντός του Πανεπιστηµίου Πατρών -στο Μεσολόγγι- άλλο
ένα αντίστοιχο τµήµα, έτσι ώστε σήµερα το Πανεπιστήµιο Πα-
τρών να ισχυρίζεται ότι στο πλαίσιο του εξορθολογισµού δεν
µπορεί να συντηρεί δύο τµήµατα και έτσι αποφασίζει να τα συγ-
χωνεύσει. Όµως, υποσχέθηκε χθες ότι µόλις γίνει κυβέρνηση θα
επαναλειτουργήσει τα συγκεκριµένα τµήµατα και ένα ακόµα.
Προφανώς, αυτά θα τα κάνει µε έναν νόµο και µε ένα άρθρο. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, µετά από όλα αυτά που ανέ-
φερα και πολλά άλλα που είναι ήδη γνωστά και όπως αυτά της
προηγούµενης εβδοµάδας, που ο ΣΥΡΙΖΑ ζήτησε ονοµαστική ψη-
φοφορία και στη συνέχεια αποχώρησε, ή το περίφηµο σκίσιµο
των µνηµονίων, δεν προκαλεί ιδιαίτερη εντύπωση η ανακολουθία
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λόγων και έργων του ΣΥΡΙΖΑ σε σχέση µε την ψήφο των αποδή-
µων και τα όσα δήλωνε ή υποσχόταν στο εξωτερικό η αρµόδια
Αναπληρώτρια Τοµεάρχης του ΣΥΡΙΖΑ κ. Θεοδώρα Τζάκρη, ότι
δήθεν το κόµµα της τάσσεται υπέρ της άρσης των περιορισµών
στο δικαίωµα ψήφου των Ελλήνων της Διασποράς, υποσχόµενη
µάλιστα ότι θα τους καταργήσει όταν έρθει στην κυβέρνηση. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η ψήφος των αποδήµων άνευ
περιορισµών ήταν προγραµµατική θέση της Νέας Δηµοκρατίας
και βασική επιδίωξη της. Με το ν.4648/2019 ρυθµίστηκε για
πρώτη φορά η διαδικασία συµµετοχής στις εκλογές εκλογέων
που είναι εγγεγραµµένοι σε εκλογικούς καταλόγους της επικρά-
τειας και τους δόθηκε η δυνατότητα για πρώτη φορά να ασκή-
σουν το εκλογικό τους δικαίωµα από τον τόπο κατοικίας τους. 

Ωστόσο, είναι γνωστό ότι, προκειµένου να ψηφισθεί νόµος µε
την απαραίτητη κατά το Σύνταγµα πλειοψηφία, τέθηκαν κατ’
απαίτηση του ΣΥΡΙΖΑ περιορισµοί στο δικαίωµα ψήφου, γεγονός
που οδήγησε το ελληνικό Κοινοβούλιο σε έναν συµβιβασµό,
καθώς έπρεπε να συµπληρωθούν τα απαραίτητα 2/3 της πλει-
οψηφίας, για να µην απορριφθεί το νοµοσχέδιο. Όµως, αυτό δεν
εµπόδισε την κ. Τζάκρη να λέει και να υπόσχεται άλλα στο εξω-
τερικό.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η Κυβέρνηση όλων των Ελλή-
νων, µε απόφαση του Πρωθυπουργού Κυριάκου Μητσοτάκη,
φέρνει προς ψήφιση στη Βουλή το παρόν νοµοσχέδιο για την
άρση των περιορισµών που είχαν τεθεί, δηλαδή της προϋπόθε-
σης παραµονής δύο ετών στην Ελλάδα κατά τα τελευταία
τριάντα πέντε έτη και της υποχρέωσης υποβολής φορολογικής
δήλωσης κατά το τρέχον έτος ή το προηγούµενο έτος. 

Οι Έλληνες που ζουν στο εξωτερικό αποτελούν µέρος της
χώρας µας. Επτάµισι εκατοµµύρια Έλληνες της Διασποράς
έχουν τις ίδιες αξίες, τα ίδια ήθη και έθιµα, την ίδια θρησκεία,
τον ίδιο πολιτισµό. Είναι αναπόσπαστο µέρος της κληρονοµιάς
µας και είναι απόλυτα ίσοι µε όλους εµάς που ζούµε στην Ελ-
λάδα. Και έρχεται πλέον η ώρα να κριθούµε όλοι και να πέσουν
οι µάσκες και σε αυτό το θέµα, όπως πέφτουν καθηµερινά και σε
πολλά άλλα, να φανεί για ακόµα µια φορά ποιος παίζει µικροπο-
λιτικά παιχνίδια, ποιος αρέσκεται σε κινήσεις- πυροτεχνήµατα,
ποιος άλλα λέει στους πολίτες, άλλα πράττει και άλλα ψηφίζει
και ποιος δίνει ψεύτικες υποσχέσεις για ακόµα µια φορά.

Εκτεθειµένος πλέον ο ΣΥΡΙΖΑ κατέθεσε τη δική του πρόταση,
σύµφωνα µε την οποία η ψήφος των αποδήµων δεν θα προσµε-
τράται στο πανελλαδικό ποσοστό, αλλά θα δίνει το δικαίωµα
µόνο για τέσσερις έδρες, πρόταση µάλιστα που έρχεται σε
πλήρη αντίθεση ακόµα και µε την πρόταση νόµου που κατέθεσε
στις 23 Σεπτεµβρίου 2019. Προτείνει ουσιαστικά η ψήφος των
εκτός Ελλάδας εκλογέων να µην έχει το ίδιο βάρος µε αυτή των
υπολοίπων. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, εδώ δεν συζητούµε να δώσουµε
ένα δικαίωµα ψήφου σε Έλληνες που δεν το έχουν. Μιλάµε για
όσους είναι ήδη εγγεγραµµένοι στους εκλογικούς καταλόγους,
όσους έχουν ήδη δικαίωµα ψήφου. Δηλαδή, πιστεύει ο ΣΥΡΙΖΑ ή
κάποιο άλλο κόµµα της Αντιπολίτευσης ότι µπορούν να ψηφίζουν
µόνο όσοι µπορούν να δαπανήσουν ένα σηµαντικό ποσό για να
έρθουν στην Ελλάδα να ψηφίσουν και το ίδιο δικαίωµα να µην
µπορούν να το ασκήσουν από τον τόπο διαµονής τους; Ή µήπως
ο ΣΥΡΙΖΑ θέλει να δηµιουργήσει µια εκλογική διαδικασία δύο τα-
χυτήτων, κατά την οποία θεωρεί τους απόδηµους Έλληνες πο-
λίτες δεύτερης κατηγορίας και ανάξιους να επιλέξουν το κόµµα
προτίµησής τους; Άραγε ποιος φοβάται την ψήφο των αποδήµων
και ποιος κοροϊδεύει τους απόδηµους Έλληνες;

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, το θέµα αυτό είναι σοβαρό. Η
ψήφος των οµογενών µας δεν χωρά ούτε κινήσεις εντυπωσια-
σµού ούτε µικροπολιτική, παρά µόνο υπεύθυνη και δηµοκρατική
στάση. Για ακόµα µία φορά, όµως, αποδεικνύεται η ανευθυνό-
τητα του ΣΥΡΙΖΑ

Προτείνω, λοιπόν, και εγώ µε τη σειρά µου στην Αξιωµατική
Αντιπολίτευση έστω και αυτή τη στιγµή να υπερψηφίσει το νοµο-
σχέδιο του Υπουργείου Εσωτερικών ως ελάχιστο δείγµα υπευ-
θυνότητας και σεβασµού απέναντι στον ελληνικό λαό και ο
ελληνικός λαός αποτελείται από κάθε Ελληνίδα και κάθε Έλληνα,
σε όποια χώρα και αν κατοικεί. 

Σας ευχαριστώ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Κι εγώ ευχαριστώ,
κύριε συνάδελφε. 

Τον λόγο έχει η κ. Χαρούλα Καφαντάρη από τον ΣΥΡΙΖΑ και
θα ακολουθήσει ο κ. Γρηγοριάδης, Κοινοβουλευτικός Εκπρόσω-
πος του ΜέΡΑ25.

Ορίστε, κυρία Καφαντάρη, έχετε τον λόγο. 
ΧΑΡΟΥΛΑ (ΧΑΡΑ) ΚΑΦΑΝΤΑΡΗ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Μάταια προσπάθησε ο Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος της

Νέας Δηµοκρατίας πριν, µετά από το σεµινάριο για το δίκαιο του
αίµατος που µας έκανε, να στρέψει τη συζήτηση για το εν λόγω
σοβαρό σχέδιο νόµου που συζητάµε αλλού και όχι στην πραγ-
µατική ουσία, προσπαθώντας ουσιαστικά να καλύψει -αν θέλετε-
άλλη µία κυβίστηση της Νέας Δηµοκρατίας και της πολιτικής την
οποία ακολουθεί και στον νοµοθετικό τοµέα ενάµισι-δύο χρόνια
τώρα που είναι Κυβέρνηση. 

Διότι πραγµατικά, κυρίες και κύριοι Βουλευτές και όσοι µάς
ακούν, έχουµε µία Κυβέρνηση, η οποία διαρκώς αυτοαναιρείται.
Ψηφίζει νόµους, δεν τους εφαρµόζει. Μετά αλλάζει µε τροπολο-
γίες, αλλάζει µε καινούργιους νόµους ό,τι έχει ήδη ψηφίσει. Είναι
µία Κυβέρνηση η οποία χαρακτηρίζεται ουσιαστικά από επικοι-
νωνία, σχέδια, εξαγγελίες.

Εξαγγελίες χθες έκανε πάλι ο κ. Μητσοτάκης και θέλω να ανα-
φερθώ σε κάτι επίκαιρο αυτών των ηµερών. Εξαγγελίες έκανε
και στην Πολιτική Προστασία που επισκέφθηκε χθες. Διεπίστωσε
µετά από τέσσερις µήνες ότι υπάρχουν ακόµα κορµοί δέντρων
και συσσωρευµένη βιοµάζα στις περιοχές µετά τη «Μήδεια», η
οποία όπως ξέρουµε έγινε στις αρχές του Φλεβάρη, και εξήγ-
γειλε πάλι καινούργια µέτρα επιτήρησης για το µεγάλο ζήτηµα
της αντιπυρικής προστασίας.

Όµως, η Κυβέρνηση του κ. Μητσοτάκη ψήφισε νόµο τον Φλε-
βάρη του 2020 για τον Εθνικό Μηχανισµό Διαχείρισης Κρίσεων,
νόµο τον οποίο έναν µήνα µετά από τον Φλεβάρη τον έβαλε στην
άκρη και λειτουργεί η αντιπυρική προστασία και ο σχεδιασµός
µε νόµους του 2003 και είχαµε αυτά τα οικτρά αποτελέσµατα, τα
σοβαρά αποτελέσµατα στην Περιφέρεια Αττικής, µε εβδοµήντα
δύο χιλιάδες περίπου καµένα στρέµµατα γης, που έδειξαν και
την ανεπάρκεια του µηχανισµού, πέρα από τις εξαγγελίες και ό,τι
ακούσαµε και από τον αρµόδιο Υφυπουργό. 

Έτσι λοιπόν και στο εν λόγω σχέδιο νόµου συζητάµε το ευαί-
σθητο ζήτηµα -γιατί πρόκειται για ευαίσθητο ζήτηµα το θέµα της
ψήφου- των αποδήµων, των συµπατριωτών µας ανά την υφήλιο.
Και ενώ ο ν.4648 ψηφίστηκε το 2019 και ψηφίστηκε µε σηµαντική
πλειοψηφία Βουλευτών, σχεδόν διακόσιους ενενήντα, ενώ ο κ.
Μητσοτάκης ως Πρωθυπουργός πανηγύριζε θα έλεγα ή µάλλον
τον παρουσίαζε σαν µια από τις µεγάλες θεσµικές τοµές στη Με-
ταπολίτευση, έρχεστε σήµερα και τον αλλάζετε. Στην πραγµατι-
κότητα ήταν και για εµάς ένας δύσκολος συµβιβασµός που έγινε
µεταξύ των κοµµάτων τότε, για να λυθεί µία εκκρεµότητα από το
1975, να γίνει πράξη µία δέσµευση του Συντάγµατος που εκκρε-
µούσε. 

Σήµερα όµως, χωρίς καµµία διαβούλευση, η πρόταση έχει τρο-
ποποιηθεί µε αυτό που συζητάµε. Ο νόµος ο συγκεκριµένος, του
2019, που ανέφερα δεν έχει εφαρµοστεί και µάλιστα -όπως είπα-
προέκυψε από έναν συµβιβασµό µεταξύ των κοµµάτων. Γιατί το
κάνετε; Φταίει η εφαρµογή του νόµου; Παρ’ όλο που η σχετική
ηλεκτρονική πλατφόρµα λειτουργεί από τον Φλεβάρη, οι αιτήσεις
είναι λίγες εκατοντάδες και οι εγγραφές στους ειδικούς εκλογι-
κούς καταλόγους είναι επίσης λίγες; Θέλετε, κύριε Υπουργέ, να
ξεφύγετε από την υποχρέωση να εφαρµόσετε τον νόµο που συµ-
φωνήθηκε σχεδόν οµόφωνα τον Δεκέµβρη του 2019; Ή δεν θέ-
λετε να χρεωθείτε µία αποτυχία; Ή θέλετε ουσιαστικά να
αλλάξετε την ατζέντα από τα κρίσιµα θέµατα της πανδηµίας, της
οικονοµίας, της πρόσφατης πυρκαγιάς που ανέφερα και όλα
αυτά; 

Διότι και οι δηµοσκοπήσεις πέρα από τα ποσοστά που δίνουν
στα δύο µεγάλα κόµµατα και τη διαφορά, έχουν κάποια ποιοτικά
χαρακτηριστικά από τα οποία δεν µπορεί η Κυβέρνηση της Νέας
Δηµοκρατίας να ξεφύγει. Η δυσαρέσκεια του κόσµου και για τη
διαχείριση της πανδηµίας και για τα εργασιακά και εν όψει του
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νέου νοµοσχεδίου που θα φέρετε στη Βουλή, δείχνει ότι τελικά
είστε σε πάρα πολύ δύσκολη θέση. Η δυσαρέσκεια αυξάνει.

Θέλετε, λοιπόν, ψήφους πιθανόν που χάνετε στο εσωτερικό
της χώρας µας να τις καλύψετε µε την ψήφο των οµογενών; Συµ-
πολίτες µας είναι και πραγµατικά εµείς ήµασταν ανέκαθεν υπέρ
του εξής: Να ψηφίζουν όλοι απόδηµοι χωρίς περιορισµούς, µε
δικαίωµα άµεσης εκλογής εκπροσώπων τους σε ειδικές εκλογι-
κές περιφέρειες εξωτερικού, η ψηφοφορία να γίνεται µε ενιαίο
ψηφοδέλτιο και εποµένως το αποτέλεσµα να µην επηρεάζει το
αποτέλεσµα των εκλογών στο εσωτερικό.

Ο ΣΥΡΙΖΑ ήταν το µόνο κόµµα που σύστησε νοµοπαρασκευα-
στική επιτροπή για τη διευκόλυνση της ψήφου των αποδήµων και
δεν κατέθεσε τη δική του κοµµατική πρόταση. Κατέθεσε συγκε-
κριµένη πρόταση στην Αναθεώρηση του Συντάγµατος, χωρίς την
οποία δεν θα υπερψηφιζόταν ο νόµος για τη διευκόλυνση της
ψήφου των αποδήµων. Αν και θεωρούσαµε καλύτερη τη χωρίς
διακρίσεις δική µας πρόταση, υπερψηφίσαµε το 2019 τον νόµο
που ανέφερα πριν, που συγκέντρωσε σχεδόν διακόσιες ενενήντα
ψήφους, γιατί θέλαµε να έχουν φωνή και ψήφο οι Έλληνες του
εξωτερικού. Η πρότασή µας δίνει δικαίωµα ψήφου σε όλους τους
Έλληνες της Διασποράς χωρίς διακρίσεις και περιορισµούς,
χωρίς να αλλοιώνεται η βούληση του σώµατος.

Εσείς, όµως, σαν Νέα Δηµοκρατία χρησιµοποιείτε δήλωση Βου-
λευτίνας µας ακριβώς για να καλύψετε -και φέρνετε αυτές τις αλ-
λαγές- αυτό που ο κ. Μητσοτάκης, ο Πρωθυπουργός, είχε πει στις
22 Μαρτίου µε τηλεδιάσκεψη µε Έλληνες της Νότιας Αµερικής.
Έλεγε: «Πιστεύω ότι θα επανέλθουµε στον νόµο αυτόν. Θα τον
ενισχύσουµε, ώστε να µπορείτε όσο θέλετε να συµµετέχετε στα
κοινά της πατρίδας, να το κάνετε συµµετέχοντας στη διαδικασία
ανάδειξης της πολιτικής ηγεσίας της χώρας.».

Η πρόταση του ΣΥΡΙΖΑ είναι κατατεθειµένη στην Αναθεώρηση
του Συντάγµατος στην Βουλή στις 5-11-2018. Η πρότασή µας
υιοθετεί το γαλλικό, το ιταλικό, το πορτογαλικό µοντέλο, το
οποίο αποτελεί κατά την Επιτροπή της Βενετίας τη βέλτιστη ευ-
ρωπαϊκή πρακτική, όπως παραδεχόταν και ο κ. Γεραπετρίτης,
νυν Υπουργός Επικρατείας, σαν εισηγητής της Εθνικής Επιτρο-
πής για τα Δικαιώµατα του Ανθρώπου. 

Στον πυρήνα της πρότασής µας είναι να µπορούν οι απόδηµοι
να ψηφίζουν τους εκπροσώπους τους. Δυστυχώς όµως στον πυ-
ρήνα της δικής σας πρότασης είναι το κόµµα, κύριοι της Κυβέρ-
νησης.

Συνοπτικά η πρότασή µας δίνει δικαίωµα ψήφου σε όλους
τους Έλληνες της Διασποράς, χωρίς διακρίσεις και περιορι-
σµούς, χωρίς να αλλοιώνει τη βούληση του εθνικού εκλογικού
σώµατος. Εσείς τώρα αµφισβητείτε τον συµβιβασµό τον Δεκέµ-
βρη του 2019, που ψηφίστηκε ο νέος νόµος µε διακόσιες ενε-
νήντα περίπου ψήφους. Εσείς υπονοµεύετε µε τη νοµοθετική
πρόταση που καταθέσατε, ενώ ξέρετε ότι δεν µπορεί να περάσει
αυτός ο νόµος. Πιστεύω ότι εµπαίζετε τους αποδήµους. Οι
Υπουργοί οφείλουν να εφαρµόζουν τους νόµους που ψηφίζονται
και όχι να αποποιούνται την ευθύνη εφαρµογής τους. Εσείς, οι
άριστοι της Κυβέρνησης, πειραµατίζεστε µε νόµους και πολιτικές
χωρίς σχεδιασµούς και στόχους, παρά µόνο το µικροπολιτικό
συµφέρον.

Ευχαριστώ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Και εγώ ευχαρι-
στώ, κυρία Καφαντάρη.

Τον λόγο ζήτησε για τρία λεπτά ο Κοινοβουλευτικός Εκπρό-
σωπος του Κοµµουνιστικού Κόµµατος, ο κ. Παφίλης.

Ορίστε, κύριε Παφίλη, έχετε τον λόγο.
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΑΦΙΛΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Επειδή ο κ. Πλεύρης έκανε µία -πώς να πω;-, µία νοµικίστική ή

νοµική, αν θέλετε, ερµηνεία των πάντων, Συντάγµατος κ.λπ., θα
θέλαµε να του θυµίσουµε το εξής: Τι λέει το άρθρο 1 του Συν-
τάγµατος; «Οι εξουσίες πηγάζουν από τον λαό», δεν λέει από το
έθνος. Λαός τι είναι; Αυτός που ζει στη χώρα. «Υπάρχουν υπέρ
αυτού και του έθνους και ασκούνται όπως ορίζει το Σύνταγµα.».
Γιατί τον κάνει αυτόν τον διαχωρισµό; Και είχε γίνει µεγάλη συ-
ζήτηση για το τι θα µπει ακριβώς. Γιατί κάνει έναν διαχωρισµό.
Και εποµένως δεν είναι το ίδιο αυτός που ζει στην Ελλάδα και

που πληρώνει τις συνέπειες της όποιας επιλογής -γιατί αυτό είναι
το βασικό- κάνει και εκείνος που ζει στο Νιου Τζέρσεϊ ή δεν ξέρω
πού αλλού ή στην Αυστραλία, ο οποίος βεβαίως αγαπάει την Ελ-
λάδα. Αυτά τα είπε ο Γκιόκας. Δεν θέλω να τα επαναλάβω. Ούτε
το αστικό Σύνταγµα; 

Δεύτερον είπε ο κ. Πλεύρης ότι παντού ισχύει το δίκαιο του αί-
µατος. Άρα µε βάση το δίκαιο του αίµατος ψηφίζουν οι πάντες
που έχουν καταγωγή έστω και από την όγδοη προγιαγιά. Ερώ-
τηµα, λοιπόν: Γιατί, αφού ισχύει παντού και σε όλες τις χώρες,
µπαίνουν προϋποθέσεις σχεδόν σε όλες τις χώρες; Σε ορισµένες
είναι -πώς να το πω;- τσεκούρι, απαγορευτικές. Να σας πω ένα
παράδειγµα; Το αγαπηµένο σας Ισραήλ, που έχετε απογειωθεί,
η Ιρλανδία. Όλες οι χώρες σχεδόν βάζουν προϋποθέσεις για την
άσκηση του εκλογικού δικαιώµατος. Και ακόµη και το Ευρωπαϊκό
Δικαστήριο, που το υπερασπίζεστε µε χέρια και µε πόδια, λέει
ότι είναι θεµιτές οι προϋποθέσεις που πρέπει να µπουν για την
άσκηση του εκλογικού δικαιώµατος. 

Και επιτέλους δεν είναι ίδιο. Δηλαδή, τι θέλετε; Να χωριστούµε
στους µέσα και στους έξω; Υπάρχει και ιστορικό προηγούµενο
για το µέσα και το έξω. Ψάξτε το όταν αποφασίστηκε να ψηφί-
ζουν και οι Έλληνες της Μακεδονίας κ.λπ. Μιλάω για πριν από
τους Βαλκανικούς Πολέµους. Γιατί τους σταµάτησε η Ελλάδα;
Γιατί δηµιουργήθηκε εσωτερική αντίθεση -εάν θέλετε να την τρο-
φοδοτήσετε, είναι δικαίωµά σας- που λένε ότι σε τελευταία ανά-
λυση θα αποφασίζει ο κάτοικος του Σίδνεϊ και της Νέας Υόρκης
και αλλού χωρίς να υφίσταται καµµία συνέπεια;

Και επειδή τώρα σας βλέπω και για να µη χάσω χρόνο µετά,
θέλω να πω κάτι. Είπατε κάτι δικολαβίστικα. Τα διάβασα. Ήταν
δικολαβίστικα, ούτε σε αµφιθέατρα µαθητικά δεν στέκουν. Λέτε
ότι ένας έχει ιδιωτική ασφάλιση. Άρα δεν έχει κανένα συµφέρον.
Έχει ιδιωτική υγεία. Άρα δεν επηρεάζεται καν από την κρατική
πολιτική. Καλά µάς δουλεύετε; Είστε έξυπνος άνθρωπος και ικα-
νός. Δηλαδή αυτός όταν ζει στην Ελλάδα δεν πληρώνει ΕΝΦΙΑ,
δεν πληρώνει φορολογία, δεν αναπνέει ό,τι αναπνέει, δεν πλη-
ρώνει ΔΕΗ, δεν πληρώνει νερό, άµα έχει ιδιωτική ασφάλιση;
Οπότε µη χρησιµοποιήσετε τέτοια επιχειρήµατα τώρα, γιατί σε
τελευταία ανάλυση δεν σας ταιριάζουν κιόλας. Δεν µπορεί να
συγκρίνετε σε καµµία περίπτωση τη θέση ενός Έλληνα µισθωτού
εδώ στην Ελλάδα, που υφίσταται όλες τις πολιτικές , µε έναν που
είναι στο εξωτερικό. 

Γι’ αυτό ακριβώς και όλα τα κράτη βάζουν προϋποθέσεις, γι’
αυτό κι εµείς δεν στεκόµαστε στείρα να πούµε «όχι, µόνο οι Έλ-
ληνες που ζουν στην Ελλάδα», αλλά βάλαµε ορισµένες προϋπο-
θέσεις, τις οποίες τις κάνατε όλοι δεκτές. Και τώρα να σας πω
κάτι; Ξεφτιλίζεστε κιόλας, βγάζετε λόγους φιλιππικούς για το νο-
µοσχέδιο που ψηφίστηκε µε συντριπτική πλειοψηφία και έρχεστε
σήµερα και τι κάνετε; Χαρακίρι. Κι αυτό θα το πληρώσετε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Κύριε Παφίλη,
επειδή είναι επιστηµονικό το θέµα, επιτρέπετε να πω κάτι;

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΑΦΙΛΗΣ: Από µένα ελεύθερα.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Λοιπόν, ακούστε.

Και ο Έλληνας κάτοικος του Σίδνεϊ µπορεί να έρθει να ψηφίσει
εδώ, άρα επηρεάζει το αποτέλεσµα. Συνεπώς έχει το δικαίωµα
µε τον νόµο, δεν δίδεται νέο δικαίωµα. Οι προϋποθέσεις που
βάζει είναι προϋποθέσεις διαδικασίας, όχι ουσίας. Άρα του δίδε-
ται η δυνατότητα να ασκεί το δικαίωµα από τον τόπο κατοικίας
και εργασίας, όχι το ίδιο το δικαίωµα, το δικαίωµα το έχει. Απλώς
επιστηµονικά το λέω.

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΑΦΙΛΗΣ: Συµφωνούµε. Και να σας πω και κάτι
για µισό λεπτό; Ακούω πράγµατα τερατώδη, που είπε κι ο Κοινο-
βουλευτικός Εκπρόσωπος της Νέας Δηµοκρατίας. Τι είπαµε
εµείς; Να δηµιουργηθούν εκλογικά τµήµατα παντού, όπου υπάρ-
χουν Έλληνες που έχουν το δικαίωµα. Και µας λέει τώρα για τα-
ξικό πρόσηµο, ποιος θα πάρει το αεροπλάνο και ποιος δεν θα το
πάρει, για να έρθει εδώ πέρα; Με αυτό το παράδειγµα; Αυτά είναι
γελοία επιχειρήµατα. 

ΜΑΥΡΟΥΔΗΣ ΒΟΡΙΔΗΣ (Υπουργός Εσωτερικών): Δεν είναι
κακό αυτό το επιχείρηµα.

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΑΦΙΛΗΣ: Και µάλιστα, έπρεπε να σκύψετε κάτω
από τα έδρανα. Μειώσατε 80% την επιχορήγηση για την εκπαί-
δευση, για να µάθουν την ελληνική γλώσσα, έχετε διαλύσει όλα
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τα προξενεία. Τραβάει τα ελέη ο κόσµος που ζει σήµερα για να
πάρει ένα χαρτί. Κι έρχεστε τώρα και κόπτεσθε ότι δεν θα µπο-
ρέσει να ασκήσει το εκλογικό του δικαίωµα γιατί δεν έχει λεφτά
να έρθει στην Ελλάδα; Εµείς λέµε να γίνουν εκεί τµήµατα και να
πάει εκεί να το ασκήσει το εκλογικό δικαίωµα.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Κύριε Γρηγο-
ριάδη, έχετε τον λόγο.

ΚΛΕΩΝ ΓΡΗΓΟΡΙΑΔΗΣ: Σας ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε,
που µου δίνετε τον λόγο. 

Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, κυρίως, όµως, κύριε Βορίδη, έχω
χάσει καµµία συνέχεια; Ήµουν κι εγώ, ήσασταν κι εσείς εδώ πριν
από ενάµιση χρόνο, όταν θριαµβολογούσατε, όπως θα ’λεγε κι ο
Διονύσης Σαββόπουλος -που εσχάτως είναι και πολύ φιλικά προ-
σκείµενος προς την παράταξή σας από ό,τι µαθαίνουµε και βλέ-
πουµε-, όπως θα ’λεγε κι ο Νιόνιος λοιπόν, θριαµβολογούσατε
πριν από δεκαέξι µήνες µε όλο σας το δίκιο για τη θαυµάσια συ-
ναίνεση που επιτύχατε, για το γεγονός ότι εκτός από εµάς τους
Ερυθρούς Χµερ, το ΜέΡΑ25 δηλαδή, που είµαστε αναρχοκοµ-
µουνισταί και δεν µπορούµε να καταλάβουµε το συµφέρον της
πατρίδας, όλοι οι άλλοι συναίνεσαν. Και εντάξει εµείς είµαστε
Ερυθροί Χµερ, είµαστε αναρχοκοµµουνισταί, δεν µπορούµε να
καταλάβουµε το συµφέρον της πατρίδας. Εσείς όλοι, που συναι-
νέσατε και το καταλάβατε το συµφέρον, αλλά κυρίως εσείς, που
δείξατε ποιο είναι το συµφέρον και καταφέρατε να κερδίσετε τη
συναίνεση όλων των υπολοίπων, τι συνέβη, κύριε Βορίδη; Τι συ-
νέβη στην Κυβέρνησή σας; Έκανε λάθος ο κ. Θεοδωρικάκος;
Ήταν κακός Υπουργός; Ο Κυριάκος Μητσοτάκης δεν θριαµβο-
λογούσε πιο πολύ από όλους σας, µε το περισσότερο δίκιο όλων
σας, που πέτυχε αυτή τη συναίνεση; Τι συµβαίνει τώρα και θέ-
λετε να χαλάσετε ξαφνικά αυτή τη συναίνεση; Ή µήπως έρχεστε
στα λόγια, άξαφνα και απροσδόκητα εντελώς, του ΜέΡΑ25,
τώρα, ενάµιση χρόνο µετά; 

Κοιτάξτε, το έχω πει πολλές φορές και θα το ξαναπώ, γιατί δεν
µου αρέσει η κοροϊδία. Για να µην κοροϊδευόµαστε µέσα στον
ιερό αυτόν χώρο, άκουσα πριν από λίγη ώρα τον Βουλευτή, τον
συµπαθέστατο και αγαπηµένο µου Βουλευτή κ. Ζαχαριάδη του
ΣΥΡΙΖΑ, να λέει επί λέξη, εγκαλώντας σας: «Μα, πριν από ενά-
µιση χρόνο όλοι µαζί το ψηφίσαµε, τι θέλετε να το αλλάξετε;».
Αναρωτιέµαι: Όλοι; Όλοι µαζί; Όχι, όχι και όλοι. Διότι ένα µικρό
γαλατικό χωριό, για όσους διάβαζαν και διαβάζουν ακόµα «Αστε-
ρίξ» και ξέρουν τι εννοώ, συνεχίζει φιλότιµα να αντιστέκεται
ακόµα, στην περίπτωση της πατρίδας µας, θέλετε, δεν θέλετε
όλοι εδώ µέσα σήµερα, µε βάση αυτό που συζητάµε και τη θέση
που έχετε πάρει πριν από ενάµιση χρόνο, το µικρό γαλατικό
χωριό είναι µόνο, κατάµονο, το ΜέΡΑ25. Συνεχίζουµε, λοιπόν, να
αντιστεκόµαστε. 

Πριν από ενάµιση χρόνο, πράγµατι, όλοι συµφωνήσατε, εξα-
σφαλίζοντας έτσι, χαρίζοντας έτσι, στη Νέα Δηµοκρατία τη µε-
γαλύτερη συναίνεση που είχε ποτέ από τότε που κυβερνάει ο
Κυριάκος Μητσοτάκης. Τώρα παραδέχεται η ίδια η Νέα Δηµο-
κρατία ότι έκανε λάθος κι ότι δίκιο είχε µόνο το ΜέΡΑ25. Είναι
δυνατόν; Είναι δυνατόν ποτέ σ’ αυτή τη χώρα να παραδέχεται η
Νέα Δηµοκρατία, ο Κυριάκος Μητσοτάκης, ο κ. Βορίδης ότι εί-
χαµε δίκιο εµείς και είχαν άδικο αυτοί; Όχι, σας προλαβαίνω, δεν
υπάρχει η παραµικρή πιθανότητα να παραδεχθεί κάτι τέτοιο η
Νέα Δηµοκρατία. Γιατί το παραδέχεται εµµέσως, λοιπόν, σή-
µερα; Το παραδέχεται, γιατί ξέρει, γιατί ξέρει ότι δεν µπορεί να
περάσει. Παριστάνετε την ανεκτικότητα, παριστάνετε το άνοιγµα,
παριστάνετε κυρίως ότι υπηρετείτε τη συναίνεση και πίσω από
το διάτρητο επιχείρηµα ότι σε µία συνέντευξη της κ. Τζάκρη κάτι
ειπώθηκε και αυτό αµφισβήτησε τη συναίνεση που προηγουµέ-
νως συντεταγµένα όλος ο ΣΥΡΙΖΑ είχε δείξει -µία συνέντευξη
ενός µέλους της Κοινοβουλευτικής Οµάδας αµφισβητεί τη στάση
του Αρχηγού και όλης της Κοινοβουλευτικής Οµάδας του ΣΥ-
ΡΙΖΑ-, λέτε, λοιπόν, ότι δήθεν ήταν ψευδεπίγραφη η στήριξη που
είχατε τότε από τον ΣΥΡΙΖΑ και επειδή είστε φοβερά δηµοκράτες
και θέλετε πραγµατική και όχι ψευδεπίγραφη στήριξη, το ξανα-
φέρνετε για να πάρετε την πραγµατική στήριξη, φαντάζοµαι της
κ. Τζάκρη, και όχι του ΣΥΡΙΖΑ, όπως σας εξήγησαν και οι άλλοι. 

Είναι φανερό ότι ξέρατε, ξέρετε πολύ καλύτερα από εµένα,
γιατί είστε συνταγµατολόγος, αν δεν κάνω λάθος, εκτός από κα-

θηγητής Συνταγµατικού Δικαίου, ότι χρειάζονται διακόσιες
ψήφοι. Διακόσια ψηφαλάκια χρειάζονται για να περάσει ακριβώς
ένα τέτοιο νοµοσχέδιο, γιατί αφορά την ψήφο των αποδήµων.
Ξέρετε ότι τα κουκιά δεν βγαίνουν, ξέρετε ότι κι όλοι να ψηφί-
σουµε όσοι συµφωνούµε ή µάλλον όσοι συµφωνούσαµε -γιατί µε
αυτό που φαίνεται τώρα δεν συµφωνεί κανείς µας, έτσι;- µε το
νοµοσχέδιό σας πάλι αν ο ΣΥΡΙΖΑ πει όχι, το ΚΚΕ πει όχι, πά-
παλα, θα λείπει µία ψήφος.

Εποµένως στην πραγµατικότητα προσποιείστε τη συναίνεση,
όπως προσποιείστε εδώ και πάρα πολύ καιρό διάφορα πράγ-
µατα. Κατά τη γνώµη µας, κύριε Βορίδη, για να σας το πω ευ-
θέως, το µείζον πρόβληµα, λοιπόν, στη σηµερινή συζήτηση στην
Ολοµέλεια για το νοµοσχέδιο για τη διευκόλυνση της ψήφου των
αποδήµων είναι ότι στην πραγµατικότητα, τόσο εσείς ως Κυβέρ-
νηση όσο και η Αξιωµατική Αντιπολίτευση, δεν σκοπεύετε, δεν
έχετε την επιθυµία να λύσετε αυτό το πρόβληµα, γιατί σε πολλές
εκφάνσεις του, σε πολλές πλευρές του δεν σας συµφέρει ψηφο-
θηρικά, αλλά σκοπεύετε να καταφέρετε να επιρρίψετε, όπως
συχνά κάνετε, την ευθύνη που δεν λύθηκε, ο ένας στον άλλο. Μα,
κατά τη γνώµη σας, το είχατε λύσει πριν από ενάµιση χρόνο.
Τώρα γιατί πρέπει να φταίει ο ένας ή ο άλλος που δεν λύθηκε;
Φταίτε και οι δύο. Δεν θέλετε να το λύσετε. 

Θέλετε να σας πω κάτι άλλο, κύριε Βορίδη και αγαπητή Αξιω-
µατική Αντιπολίτευση; Ξέρετε ότι το brain drain, δηλαδή τα παι-
διά που αναγκάσατε µε την πείνα και την ανεργία να φύγουν, να
δραπετεύσουν, να αποδηµήσουν σαν αποδηµητικά πουλιά από
τη χώρα και να µην µπορούν να ξαναγυρίσουν -σε πλήθος παρα-
πάνω από εξακόσιες πενήντα χιλιάδες, ίσως παραπάνω από
επτακόσιες χιλιάδες- εδώ και µία δεκαετία, τα καλύτερα παιδιά,
εννοώ τα πιο φωτισµένα, τα πιο καλλιεργηµένα -γιατί εκεί που
πήγαν στέριωσαν και θα στεριώσουν και θα στεριώνουν, βρί-
σκουν µισθούς ανθρώπινους και αξιοπρεπείς-, ξέρετε, λοιπόν,
ότι αυτά τα παιδιά, επειδή τα κάνατε και πείνασαν, επειδή τα κά-
νατε και ξενιτεύτηκαν, αναγκαστικά θα σας µαυρίσουν. Και
επειδή ξέρετε ότι θα σας µαυρίσουν, γι’ αυτό ακριβώς δεν θέλετε
αυτοί ειδικά να ψηφίσουν. 

Κι εδώ προκαλεί µεγάλη απορία η στάση του Κοµµουνιστικού
Κόµµατος -χωρίς εµπάθεια το λέω, ξέρετε τα φιλικά µου συναι-
σθήµατα απέναντι στο Κοµµουνιστικό Κόµµα-, αλλά πραγµατικά
το κριτήριο, αυτό το περίφηµο κριτήριο, που έχετε βάλει για τον
ΑΦΜ, για τη δήλωση. Ας πάρουµε, για παράδειγµα, αυτά τα παι-
διά. Αυτά τα παιδιά έφυγαν δεκαεννιά χρονών.

ΙΩΑΝΝΗΣ ΓΚΙΟΚΑΣ: Δεν τους πιάνει! Να σας προστατεύσω;
ΚΛΕΩΝ ΓΡΗΓΟΡΙΑΔΗΣ: Παρακαλώ, προστατεύστε µε.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΓΚΙΟΚΑΣ: Αυτοί που έφυγαν τα τελευταία χρόνια,

αυτά τα παιδιά, βάσει του νόµου, δεν χρειάζεται να έχουν φορο-
λογική υποχρέωση.

ΚΛΕΩΝ ΓΡΗΓΟΡΙΑΔΗΣ: Όχι, δεν είναι έτσι όπως το λέτε, κά-
νετε µεγάλο λάθος. Εγώ προστατεύω εσάς.

ΙΩΑΝΝΗΣ ΓΚΙΟΚΑΣ: Έχουν υποχρέωση, κύριε Βορίδη;
ΚΛΕΩΝ ΓΡΗΓΟΡΙΑΔΗΣ: Εννοείται µε τον νόµο που ψηφίσατε

παρέα µε τη Νέα Δηµοκρατία, µε αυτόν τον νόµο ή µε τον και-
νούργιο; Πείτε µου, µιας και µε διακόπτετε, πείτε µου. Με αυτόν
που συναινέσατε µε τη Νέα Δηµοκρατία και παρεούλα τον ψηφί-
σατε ή µε τον καινούργιο, που δεν θα συναινέσετε µε τη Νέα Δη-
µοκρατία;

ΙΩΑΝΝΗΣ ΓΚΙΟΚΑΣ: Σας λέω, για να το καταλάβετε, ότι τα
παιδιά αυτά…

ΚΛΕΩΝ ΓΡΗΓΟΡΙΑΔΗΣ: Σας ρώτησα κάτι ευθέως, µε ποιον
νόµο; Με αυτόν που ψηφίσατε µε τη Νέα Δηµοκρατία ή µε αυτόν
που δεν θα ψηφίσετε σήµερα; Με ποιον;

ΙΩΑΝΝΗΣ ΓΚΙΟΚΑΣ: Με τον ισχύοντα νόµο. 
ΚΛΕΩΝ ΓΡΗΓΟΡΙΑΔΗΣ: Με αυτόν που ψηφίσατε, λοιπόν, µαζί

µε τη Νέα Δηµοκρατία. 
ΙΩΑΝΝΗΣ ΓΚΙΟΚΑΣ: Με βάση τον ισχύοντα νόµο, τα παιδιά

που έφυγαν τα χρόνια της κρίσης δεν είναι υποχρεωµένα να απο-
δείξουν φορολογικό δεσµό.

Δεν ξέρετε ούτε τον νόµο!
ΚΛΕΩΝ ΓΡΗΓΟΡΙΑΔΗΣ: Εγώ σας λέω, λοιπόν, ευθέως ότι

εσείς δεν ξέρετε ούτε τον νόµο. Εγώ τον ξέρω πολύ καλά, αντι-
θέτως.
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Ευχαριστώ. 
ΙΩΑΝΝΗΣ ΓΚΙΟΚΑΣ: Ούτε τον νόµο δεν ξέρετε! Είστε ένα

γκρουπ µε τη Νέα Δηµοκρατία!
ΚΛΕΩΝ ΓΡΗΓΟΡΙΑΔΗΣ: Όχι, όχι, µόλις οµολογήσατε ότι εσείς

ψηφίσατε µε τη Νέα Δηµοκρατία. Ξέρετε, όλοι εδώ ξέρουν, όλοι,
και στις τηλεοράσεις, ότι εµείς είµαστε οι µόνοι που πριν από
ενάµιση χρόνο δεν ψηφίσαµε αυτόν τον άδικο νόµο για τους Έλ-
ληνες.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Κύριε Γκιόκα, µη
διακόπτετε.

ΚΛΕΩΝ ΓΡΗΓΟΡΙΑΔΗΣ: Θα συνεχίσω.
Εµείς, όµως, κύριε Βορίδη, ξέρετε τι είναι αυτό που δεν µπο-

ρούµε να δεχθούµε; Δεν µπορούµε να δεχθούµε καµµία έκπτωση
στο κορυφαίο πολιτικό δικαίωµα του εκλέγειν και του εκλέγε-
σθαι. Η δηµοκρατία ή διασφαλίζει και, εν προκειµένω, ή διευκο-
λύνει τα δικαιώµατα όλων ανεξαιρέτως των πολιτών της χώρας
ή αρχίζει να εκφυλίζεται. Κι αυτό είναι που µας ανησυχεί περισ-
σότερο από όλα, το να συνηθίσουµε, δηλαδή, στην ιδέα µιας εκ-
φυλισµένης δηµοκρατίας, σε µια δηµοκρατία µε εκπτώσεις, που
τα δικαιώµατά µας θα ασκούνται µερικώς. Και ξέρουν καλά οι νο-
µικοί τι εννοώ «µερικώς». 

Κύριε Βορίδη, ξέρετε καλύτερα από εµένα ότι το Σύνταγµα
λέει πως όλοι οι Έλληνες είµαστε ίσοι ενώπιον του νόµου και τα
δικαιώµατά µας είναι κοινά. Ωστόσο, ένας Έλληνας που κατοικεί
εδώ µπορεί να ψηφίζει εκτός από κόµµα και συγκεκριµένο Βου-
λευτή, εσάς ή εµένα. Σύµφωνα µε τους νόµους σας, ένας Έλλη-
νας που ψηφίζει στο εξωτερικό δεν θα µπορεί να ψηφίζει. Αυτό
είναι µερικό δικαίωµα. Τα µερικά δικαιώµατα ανοίγουν τις κερ-
κόπορτες στη µερική δηµοκρατία. Και η µερική δηµοκρατία είναι
µη δηµοκρατία για τους πραγµατικούς δηµοκράτες.

Δεν θα συνεχίσω µε το νοµοσχέδιό σας, καθώς ενδελεχώς το
ανέπτυξε η ειδική αγορήτριά µας, η κ. Μπακαδήµα. Την άκουσα
µε θαυµασµό πάλι να σας φέρνει σε δύσκολη θέση. 

Θα περάσω στον χθεσινό τραγέλαφο της Κυβέρνησής σας.
Είναι ο τελευταίος από το σερί τραγελάφων που φέρνετε στη
χώρα, της Κυβέρνησης «Μητσοτάκης Ανώνυµος Εταιρεία». Είναι
ο τραγέλαφος του «ΕΜΠΡΟΣ».

Χθες επιχείρησε ο κ. Χρυσοχοΐδης; Ξέρω εγώ; Ο κ. Μητσοτά-
κης; Ένας Θεός ξέρει ποιος ακριβώς επιχείρησε, είχε τη φαεινή
ιδέα να επανακαταλάβουν οι Ένοπλες Δυνάµεις µας -αστειευό-
µενος το λέω- οι ειδικοί φρουροί και τα ΜΑΤ το θέατρο «ΕΜ-
ΠΡΟΣ».

Θυµίζω για τη συντοµία της συζήτησης τι ήταν το «ΕΜΠΡΟΣ».
Ήταν ένα θέατρο ιστορικό, θαυµάσιο. Προηγουµένως ήταν ένα
ιστορικότερο ακόµα τυπογραφείο, θαυµάσιο. Μετά ήταν ένα θέ-
ατρο θαυµάσιο, το οποίο από το 2008 έξι µνηµονιακές κυβερνή-
σεις το άφησαν µέχρι σήµερα να ρηµάξει. Και πράγµατι, θα ήταν
κρατήρας σήµερα το «ΕΜΠΡΟΣ», αν το 2011 δεν αναλάµβαναν
πρωτοβουλίες οµάδες καλλιτεχνών µε πρώτη την Κίνηση Μαβίλη
για τρία χρόνια, την οποία διαδέχθηκε άλλη κίνηση. Εκατοντάδες
καλλιτέχνες, λοιπόν, από το 2011 µέχρι τώρα, αντί να ρηµάξει το
«ΕΜΠΡΟΣ», τι έκαναν; Παρουσίασαν αφιλοκερδώς, δηλαδή µε
ελεύθερη είσοδο, χωρίς εισιτήριο, σε µια µνηµονιακή χώρα µε
πάµπτωχους ανθρώπους, τετρακόσια διαφορετικά έργα. Δόθη-
καν περισσότερες από δυο χιλιάδες θεατρικές παραστάσεις, συ-
ναυλίες τετρακοσίων πενήντα ολόκληρων συγκροτηµάτων, πάνω
από τριακόσιες οµιλίες και διαλέξεις, εκατοντάδες συνελεύσεις,
εκθέσεις, φεστιβάλ ποίησης και λογοτεχνίας, συνελεύσεις κατοί-
κων της περιοχής. Ήταν, κύριε Υπουργέ και Κυβέρνηση της Νέας
Δηµοκρατίας και αγαπητοί Βουλευτές, µια ανάσα πολιτισµού στο
κέντρο µιας εν πολλοίς απολίτιστης πόλης, µιας πόλης που έχει
πάρει διαζύγιο µε τον πολιτισµό και λόγω των µνηµονίων σας.

Χθες ο τραγέλαφος της Κυβέρνησής σας συνεχίστηκε. Ακού-
στε να δείτε πόσο κωµικοτραγικά συνεχίστηκε ο τραγέλαφος της
Κυβέρνησης. Αποφασίσατε ότι µια χαρά ήταν όπως ήµαστε, να
το ξαναπάρετε, να το ξαναφήσετε να ρηµάξει µε την ησυχία του.
Αφού το πήραν οι πολίτες πίσω, συνέχισαν από την πρώτη στιγµή
να γίνονται πολιτιστικά δρώµενα και γεγονότα. Την Κυριακή έγινε
συναυλία κλασικής µουσικής. Τραγούδησαν λυρικοί τραγουδι-
στές µας, από τους κορυφαίους. Όλη η γειτονιά ήταν εκεί, χίλια
άτοµα. Ξαναείδαν πολιτισµό. Τη Δευτέρα το πρωί, τσουπ, οι

αστυνοµικές δυνάµεις του κ. Χρυσοχοΐδη πήγαν να επιβάλουν το
δόγµα σας «νόµος και τάξη»!

Ακούστε τώρα τραγέλαφος. Μπαίνουν µέσα, διώχνουν τους
ανθρώπους και κάνουν τις εξής ασχήµιες. Δηµιουργούν το µπε-
τόν αρµέ µπροστά στη σκηνή, εκεί που τελειώνει η πρώτη θέση
των θεατών. Εκεί βάζουν τα υλικά τα οποία αναµειγνυόµενα δί-
νουν το µπετόν αρµέ. Αυτή είναι η σχέση σας µε τον πολιτισµό.
Εκεί πέρα βρήκα αυτόν τον κρατήρα που φτιάχνουν µπετόν. Με
αυτό το µπετόν τι έκαναν; Έβαλαν σε όλα τα ανοίγµατα σιδεριές
δυόµισι µέτρων, κύριε Πρόεδρε, έτσι που το «ΕΜΠΡΟΣ» έµοιαζε
πια µε µια µεταµοντέρνα φυλακή, όταν έφτασα εγώ εκεί. 

Ευτυχώς, η Αρχαιολογική Υπηρεσία, που είναι ακόµα ευαί-
σθητη σε αυτόν τον τόπο, ενδιαφέρθηκε και είπε «οπ, εδώ κάτι
δεν πάει καλά». Σε ένα διατηρητέο κτήριο ένας εργολάβος, κατ’
εντολή κάποιου κρατικού λειτουργού, χαλάει τη διατήρησή του.
Αµέσως πήγε κλιµάκιο και είπε «σταµατήστε, παρανοµείτε». Το
ερώτηµα, βέβαια, που θα πρέπει να απαντήσει κάποια στιγµή η
Κυβέρνηση είναι: Ποιος κρατικός λειτουργός µε ονοµατεπώνυµο
έδωσε εντολή για παράνοµη ενέργεια χθες το πρωί στο θέατρο
«ΕΜΠΡΟΣ»; Πρέπει να παραιτηθεί από όποιο αξίωµα κι αν δια-
θέτει.

Μόλις ήρθε, λοιπόν, η Αρχαιολογική Υπηρεσία, πήγαµε στον
εργολάβο. Ήµουν κι εγώ εκεί, η αφεντιά µου. Είχα την τύχη και
την τιµή. Και του είπαµε: «Κοιτάξτε, είστε παράνοµος από αυτή
τη στιγµή. Περάστε έξω αυτή τη στιγµή. Θα συλληφθείτε και το
αδίκηµα είναι αυτόφωρο.». Τότε, λοιπόν, ο εργολάβος το σκε-
φτόταν, µέχρι που ήρθε κλιµάκιο του τοπικού αστυνοµικού τµή-
µατος που του είπε: «Περάστε έξω. Είσαστε παράνοµοι. Θα
συλληφθείτε.». Αυτός, εξεµάνη ο άνθρωπος, έσχισε τα ρούχα
του και είπε: «Θα µε τρελάνετε; Η αστυνοµία µε διατάζει να έρθω
να κάνω το “ΕΜΠΡΟΣ” φυλακή, να το κλείσω και να το χτίσω όλο
και η αστυνοµία έρχεται µετά από δύο ώρες και µου λέει ότι θα
µε πάει αυτόφωρο, επειδή έκανα αυτό που µε διέταξε η αστυνο-
µία;». Του είπα ότι δεν φταίει η αστυνοµία ούτε οι κατά τόπους
λειτουργοί της. Φταίει ο αρχηγός της, που δεν είναι καν ο κ. Χρυ-
σοχοΐδης, είναι ο Πρωθυπουργός της Ελλάδας, ο κ. Κυριάκος
Μητσοτάκης.

Θα κλείσω, κύριε Πρόεδρε, αναφερόµενος σε δύο τροπολο-
γίες που καταθέτει το ΜέΡΑ25 σήµερα.

Ξέρετε, το εργασιακό νοµοσχέδιο που οσονούπω έρχεται -
αρχή Ιουνίου θα το ψηφίσετε ανερυθρίαστα, χωρίς καµµία
ντροπή- αντικαθιστά τις συλλογικές συµβάσεις µε την ατοµική
σύµβαση. Τι σηµαίνει αυτό, για να καταλαβαίνει και ο κόσµος που
µας ακούει; Και σας λέω για εµένα, που είµαι ο Κλέων Γρηγοριά-
δης, είµαι πενήντα επτά ετών και είµαι τριάντα επτά χρόνια ηθο-
ποιός και έχω το προνόµιο και την τύχη, γιατί από τύχη το έχω
κατακτήσει, να είµαι διάσηµος -κακή η λέξη- εδώ και τουλάχιστον
τριάντα από αυτά τα χρόνια. Εγώ, λοιπόν, που είµαι επώνυµος -
άθλια η έκφραση, αλλά έτσι λέγεται- αν πάω µε τον κ. Λάτση ή
µε τον κ. Νιάρχο να διαπραγµατευτώ µια σύµβαση, πιστεύετε ότι
θα διαπραγµατευόµαστε, κύριε Βορίδη, επί ίσοις όροις; Όχι, βέ-
βαια. Έτσι δεν είναι; Ο κ. Λάτσης και ο κ. Νιάρχος προφανώς νικά
και τη διασηµότητά µου και τη διασηµότητα πολύ πιο διασήµων
από εµένα. Για σκεφτείτε τι γίνεται µε έναν ντελιβερά. Για σκε-
φτείτε τι γίνεται µε έναν σερβιτόρο, που είναι στο «Σταύρος
Νιάρχος». Σκεφτείτε, λοιπόν, τι κάνουν οι συµβάσεις αυτές. 

Επίσης, σας λέω, ειρήσθω εν παρόδω, ότι οι πέντε πρώτες
ώρες υπερωρίας παύουν µε αυτό το νοµοσχέδιο να είναι υπερω-
ρίες. Θα είναι υπερεργασία. Φοβεροί νεολογισµοί, που δεν κρύ-
βουν την αλήθεια. 

Κάνετε σχεδόν δέκα, δώδεκα επαγγέλµατα να δουλεύουν και
την Κυριακή. Επίσης, κάνετε το Σώµα Επιθεώρησης Εργασίας
δήθεν ανεξάρτητη αρχή. Πόσο ανεξάρτητη; Τόσο που αυτή την
αρχή θα την εκλέξει ο απερχόµενος πρόεδρος µαζί µε στελέχη
πέντε Υπουργείων σας. Και αυτή η αρχή, βέβαια, δεν θα είναι κα-
θόλου ανεξάρτητη.

Καταθέσαµε, κύριε Βορίδη, σήµερα δύο τροπολογίες, µε τις
οποίες έχετε την ευκαιρία να γίνετε ο ήρωας της λαϊκής Νέας
Δηµοκρατίας, της λαϊκής Δεξιάς. Τη µία την επανακαταθέτουµε
κάθε εβδοµάδα, για να σας φέρουµε σε δύσκολη θέση, όχι εσάς
προσωπικά, την κ. Κεραµέως. Είναι αυτή που αφορά τα εσπερινά
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λύκεια, σαράντα χιλιάδες συνανθρώπους µας, που αποφασίσατε
ότι, παρ’ ότι άνισα τους αντιµετωπίζει η κοινωνία -γιατί πάνε σχο-
λείο, αλλά δουλεύουν για δέκα ώρες, γιατί µεγαλώνουν παιδιά,
γιατί δεν έχουν λεφτά για φροντιστήρια, γιατί, γιατί, γιατί-, τους
στερήσατε, όµως, την πριµοδότηση του 1%, δηλαδή το 1% από
όσους µπαίνουν στα πανεπιστήµια να είναι από αυτούς, κάτι -να
το πω για τον κόσµο- που δεν απέκλειε άλλους. Είναι 1% επι-
πλέον. Είναι, δηλαδή, το 1% και δεν αφαιρούσε θέσεις από άλλα
παιδιά. 

Έχετε την ευκαιρία να κάνετε δεκτή την τροπολογία µας και
εσείς όλοι να την ψηφίσετε, να αφήσουµε τα φτωχά παιδιά ή
τους φτωχούς ενήλικες που θέλουν…

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Ολοκληρώστε,
κύριε Γρηγοριάδη.

ΚΛΕΩΝ ΓΡΗΓΟΡΙΑΔΗΣ: Θα ολοκληρώσω, κύριε Πρόεδρε, σε
λίγο. είµαι στα δεκαπέντε λεπτά. Να σας πω κάτι; Θα κάνω χρήση
της δευτερολογίας και της τριτολογίας µου. Θα ολοκληρώσω σε
µερικά λεπτά ακόµα. Θα κάνω χρήση, όπως έχω δικαίωµα.

Αυτά τα παιδιά, λοιπόν, έχετε την ευκαιρία, κύριε Βορίδη, να
τα αφήσετε να σπουδάσουν. Δεν θα χάσει η Βενετιά βελόνι, αν
αφήσετε και εκατό φτωχά παιδιά να πάνε πανεπιστήµιο και τελικά
να φτάσουν στο ΜΙΤ ή να φτάσουν στο Χάρβαρντ. Δεν θα γίνει
κάτι φοβερά ταξικό. Αφήστε τα να σπουδάσουν. Θέλουν να
σπουδάσουν. Και πραγµατικά, είναι λάθος της κ. Κεραµέως. 

Η δεύτερη τροπολογία που καταθέτουµε έχει να κάνει µε τα
εργασιακά που σας προανέφερα. Δεν σας είπα όλα τα εργα-
σιακά, γιατί δεν έχω χρόνο και θέλω να σεβαστώ τη διαδικασία.
Όµως, είναι φανερό ότι το εργασιακό νοµοσχέδιο που έρχεται
οσονούπω µας πάει έναν, ενάµιση αιώνα πριν από σήµερα. Και
γι’ αυτό θα έχετε µάχη στους δρόµους. Όχι από µας. 

Εµείς σας λέµε να δείτε µόνο ένα θεµατάκι, το θεµατάκι των
δύσµοιρων ντελιβεράδων µε τις θηριώδεις πολυεθνικές που
έχουν αναλάβει αυτή τη χυδαία µπίζνα. Αυτοί οι άνθρωποι αναγ-
κάζονται σχεδόν αµισθί -ζουν από φιλοδωρήµατα τις περισσότε-
ρες φορές-, µε δικές τους µηχανές, χωρίς µέσα προστασίας, µε
κράνη άθλια, πάµφθηνα, µε δικά τους έξοδα, να ρισκάρουν. Και
το χειρότερο, µε τον εργασιακό µεσαίωνα που ήδη έχετε επιφέ-
ρει, οι µεγάλες πολυεθνικές αναγκάζουν τα παιδιά αυτά να δου-
λεύουν µε µπλοκάκι. Ξέρετε τι σηµαίνει αυτό; Το εισόδηµά τους
είναι ευθέως ανάλογο µε το πόσες παραγγελίες θα καταφέρουν
να παραδώσουν µέσα στο οκτάωρο ή το δεκάωρο ή το δωδε-
κάωρο. Ξέρετε τι σηµαίνει αυτό; Σηµαίνει την κατακόρυφη αύ-
ξηση των τροχαίων ατυχηµάτων που διαπιστώνουµε και που είναι
στατιστικό νούµερο πια, κύριε Βορίδη. Πεθαίνουν αυτά τα παιδιά,
γιατί το µπλοκάκι τούς αναγκάζει να πηγαίνουν ανάποδα στους
δρόµους, να περνάνε µε κόκκινο. Θα µου πείτε: «Τα αναγκάζει;».
Όχι, τα προτρέπει, όµως.

Θέλω, λοιπόν, να σας πω ότι έχετε µια ακόµα λαµπρή ευκαιρία
να δεχθείτε, να κάνετε δεκτή την τροπολογία µας για τα βαρέα
και ανθυγιεινά. Πιστέψτε µε. Δεν υπάρχει πιο βαρύς και ανθυγι-
εινός τρόπος να εργάζεσαι από το να είσαι σε ένα παπί δώδεκα
ώρες, µε ένα κράνος που κάνει δέκα ευρώ, γιατί δεν έχεις λεφτά
να πάρεις πιο ακριβό, να πέφτεις κάτω, να σε πατάνε και να σου
λένε ότι για όλα φταις εσύ και ότι είναι ανεύθυνη η πολυεθνική
που σε έχει προσλάβει. Έχετε λαµπρές ευκαιρίες να δείξετε ότι
υπάρχει ακόµα η λεγόµενη «λαϊκή Δεξιά». 

Σας ευχαριστώ πολύ για την ανοχή σας, κύριε Πρόεδρε.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΜέΡΑ25)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Κι εγώ ευχαριστώ,
κύριε Γρηγοριάδη.

Έχει ολοκληρωθεί ο πρώτος κύκλος των οµιλητών και θα ει-
σέλθουµε τώρα στον δεύτερο. 

Να σας ενηµερώσω πώς θα πάει η συζήτηση σήµερα. Θα ολο-
κληρώσουµε και τον έκτο κύκλο. Τώρα, αν χρειαστεί ένας οµιλη-
τής ακόµα, λίγο πριν, λίγο µετά, δεν χάθηκε ο κόσµος.
Πιθανολογούµε ότι θα ολοκληρώσουµε σήµερα γύρω στις 21.30’
µε 22.00’, όχι, όµως, µετά τις 22.00’.

Συνεπώς, ανάλογα και µε τον χρόνο, θα δούµε πώς θα πάνε οι
οµιλητές. Ο τελευταίος οµιλητής του έκτου κύκλου είναι ο κ.
Κωνσταντίνος Μπογδάνος.

Τον λόγο έχει η κ. Θεοδώρα Αυγέρη από τον ΣΥΡΙΖΑ και αµέ-

σως µετά ο κ. Μανούσος Βολουδάκης από τη Νέα Δηµοκρατία.
Ορίστε, κυρία Αυγέρη, έχετε τον λόγο.
ΘΕΟΔΩΡΑ (ΔΩΡΑ) ΑΥΓΕΡΗ: Σας ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε,

αν και στη σειρά ακολουθούσα τον πρώην Υπουργό Εσωτερικών,
τον κ. Θεοδωρικάκο. Θα έχει ενδιαφέρον να ακούσω ποια είναι
η τοποθέτησή του σε σχέση µε το ότι σήµερα έχουµε ένα νέο νο-
µοσχέδιο που έρχεται να αντικαταστήσει έναν νόµο που ψηφί-
στηκε µε διακόσιες ογδόντα οκτώ θετικές ψήφους, σχεδόν από
το σύνολο των πολιτικών δυνάµεων της χώρας. Και το νέο νοµο-
σχέδιο έρχεται από τον διάδοχο του κ. Θεοδωρικάκου, τον κ. Βο-
ρίδη, για να ανατρέψει και αυτή -θα σας έλεγα εγώ- την
κοινοβουλευτική κατάκτηση, αλλά και µία πολιτική εξέλιξη που
µόνο στα θετικά του κοινοβουλευτικού µας βίου θα µπορούσε να
καταγραφεί.

Θα έχει ενδιαφέρον. Θα καθίσω να ακούσω τον κ. Θεοδωρι-
κάκο, για να δω, ενδεχοµένως, και την αµηχανία του, η οποία µε
τίποτα, φαντάζοµαι, δεν έχει να κάνει µε το ότι αυτή τη στιγµή
στον δεύτερο όροφο, σε µία αίθουσα εδώ του Κοινοβουλίου, διε-
ξάγεται η προανακριτική επιτροπή. Έχουµε την κατάθεση του
συνεταίρου του κ. Θεοδωρικάκου, του κ. Καλογρίτσα. Θέλω να
πιστεύω ότι δεν έχει να κάνει µε αυτό, ότι δεν ήθελε να βρεθεί
σε µία αµηχανία ο κ. Θεοδωρικάκος και σε κάποιες συναντήσεις,
που, ενδεχοµένως, να ξυπνήσουν τη µνήµη του κ. Καλογρίτσα
και τις εκλεκτικές συγγένειες µε ανθρώπους και πρόσωπα της
Νέας Δηµοκρατίας.

Εν προκειµένω τώρα. Κύριε Υπουργέ, κυρίες και κύριοι συνά-
δελφοι, αντί η Νέα Δηµοκρατία ως Κυβέρνηση να εκκινήσει έναν
ειλικρινή και ουσιαστικό πολιτικό διάλογο για το µέλλον του Ελ-
ληνισµού και για το πώς δύναται µε όρους αξιακούς η αντίληψή
µας για την Ελλάδα και τους Έλληνες του 21ου αιώνα να συµβά-
λει στην καλύτερη οργάνωση της πολιτείας, αντί να απαντήσει
στο φλέγον ζήτηµα της εποχής, που είναι η κρίση αντιπροσώ-
πευσης, αντί να διασφαλίσει όλα αυτά που θα µας διευκολύνουν
να προσεγγίσουµε µε πολιτική ειλικρίνεια και τεχνική επάρκεια
την αντιπροσώπευση των Ελλήνων του εξωτερικού στις πολιτικές
διαδικασίες της επικράτειας, αντί όλων αυτών, κύριε Βορίδη και
κύριε Πλεύρη του πρώην Λαϊκού Ορθόδοξου Συναγερµού, η Νέα
Δηµοκρατία του Κυριάκου Μητσοτάκη και των λοιπών δυνάµεων
εφευρίσκει και αναλώνεται -αυτή, εξάλλου, είναι η πάγια τακτική
της- σε µικροπολιτικά τεχνάσµατα. Εδώ και κάποια χρόνια παρι-
στάνει πως αναδεικνύει το ζήτηµα των δικαιωµάτων, γενικά και
αόριστα, των Ελλήνων του εξωτερικού, βάζοντας κατά το δοκούν
στο ζύγι -όποτε και όπως θέλει- την ελληνική Διασπορά και τους
απόδηµους, τους νέους του brain drain, τους πολίτες που ζουν
και εργάζονται στην Ευρώπη, τις παροικίες των Ελλήνων στην
ευρύτερη γειτονιά µας.

Τόλµησε, µάλιστα, η Νέα Δηµοκρατία ως αντιπολίτευση, εν
όψει της συνταγµατικής Αναθεώρησης, να επικαλεστεί τους
νέους, τους οποίους εξόρισαν, εκπάτρισαν οι δικής της ιδιοκτη-
σίας µνηµονιακές πολιτικές. Επιχείρησε, έτσι, να αποποιηθεί τις
ευθύνες της και να προσεταιριστεί το θυµικό των πολιτών, που
είδαν, στα δύσκολα χρόνια της χρεοκοπίας και της κρίσης, τα
παιδιά τους, τους γείτονές τους, τους φίλους τους, τους συγγε-
νείς τους να φεύγουν εκτός συνόρων προς αναζήτηση εργασίας.
Καµµία πραγµατική έγνοια γι’ αυτούς τους ανθρώπους! Είδαµε,
εξάλλου, κύριε Υπουργέ, πώς τους αντιµετωπίσατε εν µέσω παν-
δηµίας, αφήνοντάς τους παρατηµένους στα αεροδρόµια του
εξωτερικού. Απλώς η Νέα Δηµοκρατία και η πελατειακή µηχανή
της επιχείρησαν να τους χρησιµοποιήσουν ως άλλοθι και ως
µέσο για να πάνε την κουβέντα, µε όρους ηθικού πανικού, στους
Έλληνες της Διασποράς και να κάνουν εκεί µικροπολιτική προς
άγραν ψήφων, πιστεύοντας ότι στους Έλληνες µετανάστες δεύ-
τερης και τρίτης γενιάς θα βρει, τάχα, ένα πιστό εκλογικό ακρο-
ατήριο. 

Αυτή είναι η έγνοια της Νέας Δηµοκρατίας του κ. Μητσοτάκη
και του διαδόχου του κ. Θεοδωρικάκου, του κ. Βορίδη, κάθε
φορά που µιλά για Έλληνες του εξωτερικού. 

Δεν νοµίζω ότι -και µε αυτό το νοµοθέτηµα- σας νοιάζει, κυρίες
και κύριοι της Πλειοψηφίας, να δώσετε λύση σε ένα ζήτηµα µε
πολλές προεκτάσεις. Περισσότερο σας νοιάζει να εµφανιστείτε
ως το κόµµα των αποδήµων, να εµφανιστείτε ως η κατ’ εξοχήν
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εθνική παράταξη, εµφανίζοντας τις άλλες πολιτικές δυνάµεις ως
υποδιαιρέσεις του εθνικού φρονήµατος. 

Αν, κυρίες και κύριοι της Πλειοψηφίας, σας ένοιαζε να λύσετε
πραγµατικά το θέµα, θα εξηγούσατε προηγουµένως στο Σώµα
γιατί δεν έχει εφαρµοστεί ο δικός σας νόµος, ο αµέσως προ-
ηγούµενος νόµος, αυτός που ψηφίστηκε µε µεγάλη διακοµµα-
τική πλειοψηφία διακοσίων ογδόντα οκτώ ψήφων τον Δεκέµβριο
του 2019 εδώ, στο ελληνικό Κοινοβούλιο, µε αµοιβαίους συµβι-
βασµούς, σε ένα από τα λίγα παραδείγµατα συνεννόησης ανά-
µεσα στις πολιτικές δυνάµεις.

Από τον Φεβρουάριο, λοιπόν, είναι ενεργή η ηλεκτρονική πλατ-
φόρµα για τις αιτήσεις και εγγραφές στους ειδικούς εκλογικούς
καταλόγους και είναι λιγότερες από χίλιες οι σχετικές αιτήσεις,
ενώ λιγότερες από εκατό είναι οι εγγραφές.

Στο σηµείο αυτό θα ήθελα, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, να
σχολιάσω τον τίτλο του νοµοσχεδίου. «Άρση περιορισµών για την
εγγραφή στους ειδικούς εκλογικούς καταλόγους εκλογέων εξω-
τερικού». Αυτό το πουλάτε ωσάν να µην έχει µεσολαβήσει ο ανε-
φάρµοστος νόµος του 2019, σαν να αίρεται κάποια προγενέστερη
συνθήκη-αδικία. Τι έχει µεσολαβήσει; Οι κοινοβουλευτικοί συσχε-
τισµοί παραµένουν οι ίδιοι. Το µόνο που έχει αλλάξει είναι ο
Υπουργός Εσωτερικών. Εκτός κι αν για αυτό αλλάχθηκε ο Υπουρ-
γός Εσωτερικών, για να αλλάξετε τον νόµο. 

Και εδώ αποδεικνύεται και η αντίληψή σας για τη δηµοκρατία.
Είχατε µια προσέγγιση για το θέµα να ψηφίζουν όλοι οι Έλληνες
πολίτες του εξωτερικού -απόδηµοι- χωρίς περιορισµούς, αλλά
µόνο κόµµατα, όχι εκπροσώπους, µε επιστολική ψήφο και συνυ-
πολογισµό στο αποτέλεσµα των εκλογών της επικράτειας. Είχαµε
µία άλλη προσέγγιση ο ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευτική Συµµαχία. Να ψη-
φίζουν όλοι οι Έλληνες πολίτες του εξωτερικού χωρίς περιορι-
σµούς, µε δικαίωµα άµεσης εκλογής των εκπροσώπων τους σε
ειδικές εκλογικές περιφέρειες, µια πρακτική που έχει δοκιµαστεί
από ευρωπαϊκές χώρες και άλλες χώρες µε µεγάλη διασπορά. 

Τελικά, οι πολιτικές δυνάµεις συµβιβάστηκαν, αποδέχθηκαν την
πρόταση του Κοµµουνιστικού Κόµµατος Ελλάδας, την αποδεχθή-
καµε οι πολιτικές δυνάµεις από κοινού, µε περιορισµούς, για να
διασφαλίσουµε τι; Ότι, όπως εξηγείται και στην αιτιολογική έκθεση
του νόµου, δεν θα υπάρχουν περιθώρια αλλοίωσης του εκλογικού
αποτελέσµατος. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας της κυρίας Βουλευτού)

Την ανοχή σας, κύριε Πρόεδρε, ολοκληρώνω.
Δεχθήκαµε, λοιπόν, όλοι, ή σχεδόν όλοι, οι διακόσιοι ογδόντα

οκτώ που το ψηφίσαµε, περιορισµούς και κριτήρια πραγµατικού
δεσµού ανάµεσα σε Έλληνες κατοίκους του εξωτερικού και της
χώρας, για να διαφυλάξουµε το κύρος και την ουσία των εθνικών
εκλογών. Και έρχεστε τώρα να ανατρέψετε όλη αυτή την κοινο-
βουλευτική εργασία, όχι γιατί θέλετε να βελτιώσετε τον νόµο, αλλά
γιατί κάνετε προεκλογικό σχεδιασµό µε την αρχική σας ιδέα. Βρή-
κατε εδώ ένα πονηρό άλλοθι, µια δήλωση της Βουλευτού του ΣΥ-
ΡΙΖΑ - Προοδευτική Συµµαχία, της κ. Τζάκρη, η οποία σε
συνέντευξή της στον «Εθνικό Κήρυκα» επανέλαβε απλά τη θέση
µας, επανέλαβε, δηλαδή, το εξής απλό και θεµιτό: Ότι σε µια ευ-
µενέστερη συγκυρία µπορούµε να συζητήσουµε αυτό που κατά
πάγια και µελετηµένη άποψη είναι η άποψη του ΣΥΡΙΖΑ, συνιστά,
δηλαδή, βέλτιστη πρακτική. Έτσι γίνεται στη δηµοκρατία όταν εξε-
τάζονται και επανεξετάζονται οι νοµικές-τεχνικές διαστάσεις ενός
πολιτικού ζητήµατος.

Ποια είναι, λοιπόν, η δική σας βέλτιστη πρακτική, µε την οποία
έρχεστε εδώ σήµερα και ζητάτε αλλαγές, κύριε Υπουργέ, στον
προηγούµενο νόµο, που έχει τις δικές σας υπογραφές ή, µάλλον,
του προκατόχου σας; Πολύ φοβάµαι ότι η µόνη πρακτική που θε-
ωρείτε βέλτιστη είναι αυτή που νοµίζετε ότι βγάζει Νέα Δηµοκρα-
τία. 

Αν µη τι άλλο -και θα κλείσω µε αυτό, κύριε Πρόεδρε- θα
έπρεπε, κυρίες και κύριοι της Πλειοψηφίας, κυρίες και κύριοι της
Νέας Δηµοκρατίας, να ήσασταν πιο προσεκτικοί και να είχατε αί-
σθηση των καταστάσεων, φέρνοντας αυτό το σχέδιο νόµου µε
ανοικτή Βουλή, σε πλήρη λειτουργία. Φανταστείτε τον συµβολισµό
σήµερα να κόπτεστε, να καµώνεστε ότι σας νοιάζει η ισότιµη εκ-
προσώπηση των Ελλήνων του εξωτερικού ψηφίζοντας έναν νόµο

µε τους αντιπροσώπους του έθνους εκτός Βουλής. Αλλά αυτοί
είστε!

Ευχαριστώ πολύ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

(Στο σηµείο αυτό την Προεδρική Έδρα καταλαµβάνει ο Ζ’ Αντι-
πρόεδρος της Βουλής κ. ΑΠΟΣΤΟΛΟΣ ΑΒΔΕΛΑΣ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Ευχαριστούµε την κ.
Αυγέρη.

Τον λόγο έχει ο κ. Μανούσος Βολουδάκης από τη Νέα Δηµο-
κρατία και τα όµορφα Χανιά.

ΜΑΝΟΥΣΟΣ - ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΒΟΛΟΥΔΑΚΗΣ: Ευχαριστώ,
κύριε Πρόεδρε, και για τον λόγο και για τα καλά λόγια για τον τόπο
µου.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, θα µπορούσαµε να σοκάρουµε
κάποιον που δεν έχει παρακολουθήσει τη µέχρι τώρα συζήτηση,
κάνοντας την εξής ερώτηση: Είναι δυνατόν στη δηµοκρατία µας,
από κάποια συγκεκριµένη κατηγορία πολιτών µόνο οι εύποροι να
µπορούν να ψηφίσουν εάν και εφόσον το θέλουν; Η απάντηση
είναι, δυστυχώς, ναι και γι’ αυτό και λέω ότι θα µπορούσαµε να
σοκάρουµε όποιον δεν παρακολουθεί τη συζήτηση. 

Όποιος Έλληνας εγγεγραµµένος στους εκλογικούς καταλό-
γους ως Έλληνας πολίτης κατοικεί στο εξωτερικό, αν θέλει, µπο-
ρεί στις εκλογές να πάρει το αεροπλάνο και να έρθει να ψηφίσει.
Κανείς δεν θα τον ρωτήσει ούτε πόσα χρόνια λείπει ούτε αν υπο-
βάλλει φορολογική δήλωση στην Ελλάδα ούτε τίποτα άλλο. Και
ορθώς. Αν όµως, δεν έχει την οικονοµική δυνατότητα να πάρει το
αεροπλάνο και να έρθει από το εξωτερικό, ο Έλληνας πολίτης που
κατοικεί στο εξωτερικό και είναι εγγεγραµµένος στους εκλογικούς
καταλόγους, θα στερηθεί ίσως το δικαίωµά του να ψηφίσει. 

Οι δυνάµεις που συντηρούν την κατάσταση αυτής της ανισό-
τητας είναι τα κόµµατα της Αριστεράς, µε τις προϋποθέσεις που
έθεσαν τον Δεκέµβριο του 2019 ως προαπαιτούµενο για να συ-
ναινέσουν στην ψήφιση του νόµου για την ψήφο των οµογενών.
Ήταν απαραίτητη η συναίνεσή τους, γιατί το Σύνταγµα προϋπο-
θέτει πλειοψηφία 2/3 για τον νόµο αυτό. Έγινε, λοιπόν ένας συµ-
βιβασµός τότε, τον οποίο αποδεχθήκαµε ως καλύτερο από το
ό,τι ίσχυε µέχρι εκείνη τη στιγµή. Αυτό δεν σηµαίνει, όµως, ότι
δεν θα προσπαθήσουµε να θεσπίσουµε τελικά το σωστό, όταν
και εφόσον οι συνθήκες το επιτρέψουν. 

Το σωστό είναι οι Έλληνες πολίτες που είναι εγγεγραµµένοι
στους εκλογικούς καταλόγους, ακόµα και αν κατοικούν στο εξω-
τερικό, να έχουν τη δυνατότητα να ψηφίσουν στις εκλογές από
τον τόπο της κατοικίας τους και µε ηλεκτρονική ή επιστολική
ψήφο, θα προσέθετα στα όσα συζητούνται σήµερα.

Η τοποθέτηση της αρµόδιας τοµεάρχου του ΣΥΡΙΖΑ, που δή-
λωσε πρόσφατα ότι οι περιορισµοί στο δικαίωµα ψήφου των οµο-
γενών είναι απαράδεκτοι -και συµφωνούµε-, δηµιούργησε την
ελπίδα ότι ενδεχοµένως κάτι έχει αλλάξει στην πλευρά της Αξιω-
µατικής Αντιπολίτευσης. Η ουσία τελικά δυστυχώς παραµένει
ίδια. Με διαφορετικούς τρόπους ΣΥΡΙΖΑ και ΚΚΕ -ο ένας κόβει,
ο άλλος ράβει- φαλκιδεύουν το δικαίωµα ψήφου των Ελλήνων
του εξωτερικού. Το ΚΚΕ απαίτησε περιορισµούς στο ποιοι ψηφί-
ζουν, όπως πόσα χρόνια λείπουν, πόσα χρόνια έζησαν εδώ πρό-
σφατα και αν υποβάλλουν φορολογική δήλωση. Εξαιρεί µε αυτόν
τον τρόπο από το δικαίωµα ψήφου δεκάδες χιλιάδες Ελλήνων.
Ο ΣΥΡΙΖΑ θέτει περιορισµούς στο βάρος της ψήφου. Θέλει κατ’
αρχάς να µην προσµετράται η ψήφος των Ελλήνων του εξωτερι-
κού στο συνολικό αποτέλεσµα, να µην επηρεάζει το όποιο κόµµα
εκλέγεται κυβέρνηση. Θέλει απλώς να εκλέγουν τέσσερις Βου-
λευτές του Κοινοβουλίου οι Έλληνες του εξωτερικού. Τι σηµαίνει
αυτό; Οι έξι εκατοµµύρια περίπου εκλογείς που ψηφίζουν στις
εκλογές στο εσωτερικό της χώρας, θα εκλέγουν διακόσιους ενε-
νήντα έξι Βουλευτές και όλοι µαζί οι Έλληνες του εξωτερικού
τέσσερις. Αν υποθέσουµε ότι µόνο πεντακόσιες χιλιάδες είναι οι
εκλογείς του εξωτερικού, περίπου, αυτοί που έφυγαν τα τελευ-
ταία χρόνια µε την κρίση, του brain drain, αυτό θα σηµαίνει ότι
έξι ψήφοι του εξωτερικού θα έχουν το βάρος µιας ψήφου στο
εσωτερικό. Μπορεί αυτό να είναι συνταγµατικό; 

Το 1/6 της ψήφου -και αυτό χωρίς επήρεια στο συνολικό απο-
τέλεσµα- δέχεται να δώσει ο ΣΥΡΙΖΑ στους Έλληνες του εξωτερι-
κού. Μεγάλα κουβαρνταλίκια, κύριοι της Αξιωµατικής Αντιπο-
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λίτευσης! Δεν περιορίζει τον αριθµό των ψηφοφόρων εξωτερικού
ο ΣΥΡΙΖΑ, αλλά εκµηδενίζει ουσιαστικά τη βαρύτητα της ψήφου
τους. Και οι δύο, ΣΥΡΙΖΑ και ΚΚΕ, αρνούνται την επιστολική ψήφο,
περιορίζοντας έτσι έτι περαιτέρω τον αριθµό των οµογενών που
θα ψηφίσουν, καθώς δεν µπορούν όλοι να µεταβούν στα προξε-
νεία ή στα εκλογικά τµήµατα του εξωτερικού. 

Γιατί τώρα αυτή η άρνηση; Δεν µπορεί -λένε- να έχει λόγο για
τα ζητήµατα του τόπου κάποιος ο οποίος δεν ζει εδώ, άρα δεν
γνωρίζει σε βάθος τα ζητήµατα αυτά ή δεν υφίσταται επιπτώσεις
από την όποια επιλογή του. Αυτή η ένσταση βρίσκεται στην καρδιά
των θέσεων της Αριστεράς, είτε εκφράζεται καθαρά, όπως στην
περίπτωση του ΚΚΕ, είτε σερβίρεται διανθισµένη µε διάφορες πε-
ρικοκλάδες και σοφίσµατα, όπως στην περίπτωση του ΣΥΡΙΖΑ. 

Η θέση αυτή είναι λάθος για πολλούς λόγους. Πρώτον, παρα-
γνωρίζει το γεγονός ότι οι περισσότεροι Έλληνες του εξωτερικού
οι οποίοι είναι εγγεγραµµένοι στους εκλογικούς καταλόγους δια-
τηρούν ζωντανούς δεσµούς µε την πατρίδα. Ίσχυε πάντα, ισχύει
ακόµα περισσότερο στην εποχή του διαδικτύου. Δεύτερον, είναι
λάθος γιατί αντιµετωπίζει τα ζητήµατα της πολιτείας ως ζητήµατα
ενός νοικοκυριού ή µιας εταιρείας, ζητήµατα τρέχουσας διαχείρι-
σης, τα οποία περιορίζονται στον χρόνο και στον τόπο. Περίεργο
για την Αριστερά, αλλά αυτό κάνει. Δεν εξαντλούνται, όµως, σε
αυτό τα ζητήµατα της πολιτείας. Μια δηµοκρατική πολιτεία είναι
κάτι περισσότερο από το άθροισµα των ατόµων που την αποτε-
λούν. Είναι η πολιτική έκφραση µιας κοινότητας που µοιράζεται
συλλογική ταυτότητα, µοιράζεται βασικές αρχές και αξίες, µοιρά-
ζεται την ιστορία και το µέλλον της. Δεν είναι τυχαίο ότι η άνθηση
της Κοινοβουλευτικής Δηµοκρατίας ιστορικά συνέπεσε µε την άν-
θιση του έθνους-κράτους. 

Αυτό το ελληνικό έθνος το συναποτελούµε οι Έλληνες που κα-
τοικούµε στην Ελλάδα µε τους Έλληνες που κατοικούν στο εξω-
τερικό. Είναι µια πραγµατικότητα που παραγνωρίζουµε, τους
Έλληνες πολίτες που κατοικούν στο εξωτερικό. Είναι µια πραγµα-
τικότητα που παραγνωρίζει για δικούς της ιδεολογικούς λόγους
η Αριστερά. Την παραγνωρίζουν, βέβαια, και κάποιοι ακραίοι φι-
λελεύθεροι, που αντιλαµβάνονται την πολιτεία µόνο ως µηχανισµό
διαχείρισης ατοµικών δικαιωµάτων και την κοινωνία ως άθροισµα
ατόµων. Την παραγνωρίζουν και ορισµένοι Ευρωπαίοι φεντεραλι-
στές, διαφόρων αποχρώσεων, οι οποίοι επιχειρούν να υποκατα-
στήσουν τους πραγµατικούς δεσµούς των οµοεθνών µεταξύ τους,
µε διάφορες αφηρηµένες θεωρητικές έννοιες. 

Εµείς αυτό το λάθος δεν το κάνουµε. Εµείς δεν επιχειρούµε να
εξαιρέσουµε Έλληνες από το ελληνικό έθνος και γνωρίζουµε ότι
οι κοινότητες των Ελλήνων του εξωτερικού αποτελούν δύναµη για
την Ελλάδα. Περιµένουµε από αυτούς τη στήριξη της πατρίδας
µας και δεν µπορούµε να τους στερούµε το δικαίωµα της ψήφου
και της συµµετοχής στα πράγµατα του τόπου µας. 

Πέραν, όµως, των ιδεολογικών ζητηµάτων, ειδικά στην περί-
πτωση του ΣΥΡΙΖΑ, υπάρχει ένας άλλος λόγος που γεννά τη λυσ-
σαλέα αντίσταση στην προοπτική της ψήφου των Ελλήνων του
εξωτερικού. Αισθάνονται ότι σε αυτό το κοινό οι ιδέες και οι θέσεις
τους δεν έχουν πέραση. Σας κατανοώ, κυρίες και κύριοι συνάδελ-
φοι του ΣΥΡΙΖΑ, γιατί έτσι είναι πραγµατικά. 

Η συντριπτική πλειοψηφία των Ελλήνων του εξωτερικού είναι
αντίθετοι µε τις ιδέες σας, µε τον λόγο σας και µε τις πρακτικές
σας. Και ξέρετε γιατί; Γιατί αυτοί είναι οι κατ’ εξοχήν άνθρωποι της
δουλειάς, είναι οι άνθρωποι της δηµιουργίας και της προκοπής,
αυτοί που δεν δίστασαν -όταν τα βρήκαν δύσκολα εδώ- να αφή-
σουν συγγενείς, φίλους, σπίτι, πατρίδα, για να χτίσουν το µέλλον
τους µε τα χέρια τους και το µυαλό τους. Σ’ αυτούς τους ανθρώ-
πους τι να πείτε εσείς, που η αντίληψή σας για τη δουλειά εξαντ-
λείται στα τσιτάτα των συνδικαλιστών των ΔΕΚΟ της δεκαετίας
του ’80; 

Δικαιολογηµένος, λοιπόν, ο φόβος σας γι’ αυτούς και η άρνησή
σας να τους δώσετε δικαίωµα ψήφου. Να ξέρετε, όµως, ότι οι Έλ-
ληνες εντός κι εκτός της χώρας τη στάση σας και το υπόβαθρό
της και σε αυτό το ζήτηµα τα έχουν πια καταλάβει. Στον λογαρια-
σµό που σας έχουν κρατηµένο για την περίοδο που κυβερνήσατε
προστίθενται τώρα γραµµές για τον τρόπο µε τον οποίο αντιπολι-
τεύεστε.

Ευχαριστώ.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Κι εµείς ευχαρι-

στούµε, κύριε Βολουδάκη.
Τον λόγο έχει η κ. Κωνσταντίνα Γιαννακοπούλου από το Κίνηµα

Αλλαγής, η οποία εκλέγεται στο Β2’ Δυτικό Τοµέα Αθηνών. Χρό-
νια σας πολλά, κυρία Γιαννακοπούλου. 

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΑ (ΝΑΝΤΙΑ) ΓΙΑΝΝΑΚΟΠΟΥΛΟΥ: Κύριε
Υπουργέ, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, όλοι οι Έλληνες που
είναι εγγεγραµµένοι στους εκλογικούς καταλόγους πρέπει να
µπορούν να ψηφίζουν χωρίς κανένα απολύτως εµπόδιο και να
συνδιαµορφώνουν το εκλογικό αποτέλεσµα στη χώρα µας. Αυτή
είναι µια καθαρή θέση αρχής, που δεν χωρίζει κατά τρόπο απα-
ράδεκτο τους Έλληνες σε εσωτερικού και εξωτερικού ούτε σε
ψηφοφόρους δύο ταχυτήτων. Κάθε άλλη αντίληψη και κάθε άλλη
άποψη ή πρόταση φοβάµαι πολύ, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι,
ότι εντάσσεται σε µικροκοµµατικούς υπολογισµούς και είναι βα-
θύτατα αντιδηµοκρατική. Η συζήτηση επανέρχεται από την Κυ-
βέρνηση και όλα τα κόµµατα θα έπρεπε, κατά την άποψή µου,
τόσο απέναντι στη χώρα όσο και απέναντι στον απανταχού Ελ-
ληνισµό, να πάρουν εθνική και δηµοκρατική θέση υπέρ της
ψήφου όλων των αποδήµων ανεξαιρέτως. 

Το Κίνηµα Αλλαγής, όπως εκφράστηκε και διά της ειδικής αγο-
ρήτριάς του, της κ. Λιακούλη, είχε από την αρχή και πάντα, δια-
χρονικά, καθαρή θέση γι’ αυτό το ζήτηµα. Αυτή διατύπωσε και
όταν γινόταν η συζήτηση για το ίδιο θέµα το 2019. Έχουµε όµως
είκοσι δύο Βουλευτές, οπότε µε τις άλλες πολιτικές δυνάµεις που
παίρναµε θετική θέση σε δικαίωµα ψήφου συγκεντρώνονταν εκα-
τόν ενενήντα ψήφοι και όχι διακόσιες που επιτάσσει το Σύν-
ταγµα. 

Επιτρέψτε µου µια µικρή ιστορική αναδροµή, για να καταλά-
βουµε τι και πώς έγινε. Γι’ αυτόν τον λόγο, λοιπόν, επιχειρήθηκε
ένας συµβιβασµός µε το Κοµµουνιστικό Κόµµα Ελλάδας να κα-
ταθέτει τις προτάσεις του, οι οποίες πάντως σε κάθε περίπτωση
έβαζαν εµπόδια, και τον ΣΥΡΙΖΑ να µπαίνει στη συζήτηση εκ των
υστέρων, ενώ αρχικά είχε έναν πλήρη αρνητισµό. Βεβαίως, το
ΜέΡΑ25 δεν σκόπευε να ψηφίσει καµµία πρόταση τότε. Έτσι, λοι-
πόν, φτάσαµε στο γνωστό αποτέλεσµα, να ψηφίζουν το διαµορ-
φωµένο νοµοσχέδιο και νόµο πλέον διακόσιοι ογδόντα οκτώ
Βουλευτές. Όλοι θεωρήσαµε ότι έγινε ένα πρώτο βήµα. Ωστόσο,
το βήµα αυτό ήταν λειψό και οι ευθύνες καταγεγραµµένες. 

Πάντως αναρωτιέµαι, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι. Δεν είναι
πραγµατικά εντυπωσιακό κάποιοι να µιλούν για απλή αναλογική,
κάποιοι να µιλούν για δηµοκρατία, για ισοτιµία της ψήφου και να
τηρούν αυτή τη στάση;

Και σαν να µην έφτανε αυτό, πριν από λίγο καιρό η αρµόδια
τοµεάρχης του κόµµατος της Αξιωµατικής Αντιπολίτευσης ενέ-
παιξε ανοιχτά και ξεκάθαρα τους απόδηµους, λέγοντας ότι ο ΣΥ-
ΡΙΖΑ θα έδινε µάχη για την άρση των περιορισµών και ότι, σε
κάθε περίπτωση, όταν επανέλθει στην εξουσία, θα τους καταρ-
γήσει. Μιλάµε για το ίδιο κόµµα το οποίο είχε θέσει αυτούς τους
περιορισµούς. Ως πού πραγµατικά µπορεί να φτάσει το ψέµα;
Ως πού µπορεί να φτάσει η υποκρισία; 

Όµως, αυτό σε κάθε περίπτωση µας έδωσε την ευκαιρία να
έρθουµε ξανά στη Βουλή και να συζητήσουµε το µείζον αυτό
θέµα. Οι εναλλακτικές, όµως, που για µία ακόµη φορά προτείνει
το κόµµα της Αξιωµατικής Αντιπολίτευσης είναι ξανά για ψήφο
µε περιορισµούς. Όσοι ψηφίζουµε στην Ελλάδα να ψηφίζουµε
κόµµατα, να εκλέγουµε Βουλευτές µε βάση τον εκλογικό νόµο
και να διαµορφώνουµε το εκλογικό αποτέλεσµα. Όσοι, όµως,
είναι εγγεγραµµένοι στους εκλογικούς καταλόγους και βρίσκον-
ται στο εξωτερικό να ψηφίζουν τους δικούς τους λίγους και προ-
καθορισµένους Βουλευτές και να µην επηρεάζουν το εκλογικό
αποτέλεσµα. Και είπα και πιο πριν ποιοι το υποστηρίζουν αυτό,
οι ίδιοι οι υποστηρικτές της απλής αναλογικής. O tempora, o
mores! 

Ως Ελλάδα για µία ακόµη φορά καθυστερήσαµε και καθυστε-
ρούµε να λύσουµε ένα πρόβληµα που για χρόνια υπήρχε και ένα
πρόβληµα που, σε παγκόσµιο επίπεδο, οι περισσότερες χώρες
το έχουν λύσει ως προς τα πρακτικά θέµατα.

Εµείς, το Κίνηµα Αλλαγής, θεωρούµε απαραίτητο η ψήφος,
κύριε Υπουργέ, να προσµετράται στο συνολικό εθνικό εκλογικό
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αποτέλεσµα και όχι στις εκλογικές περιφέρειες. Η πραγµατική
εκπροσώπηση των αποδήµων θα έπρεπε να εξασφαλίζεται µε τη
δηµιουργία µιας νέας ενιαίας περιφέρειας Ελλήνων κατοίκων
εξωτερικού, που θα εκλέγει πέντε έως επτά Βουλευτές µέσω των
ειδικών ψηφοδελτίων των κοµµάτων. Οι έδρες που θα καταλαµ-
βάνονται µε αυτόν τον τρόπο θα αφαιρούνται από το ψηφοδέλτιο
Επικρατείας και από τις λοιπές εκλογικές περιφέρειες.

Όχι, λοιπόν. Όχι στους περιβόητους κόφτες του δικαιώµατος
ψήφου που προβλέπονται στο άρθρο 1. Τι σηµαίνει ότι πρέπει να
είναι τριάντα πέντε; Και γιατί να µην είναι σαράντα; Γιατί να µην
είναι πενήντα; Γιατί να µην είναι είκοσι ή και τα τελευταία δέκα
χρόνια; Ξέρετε, υπάρχει µια τάση και από την Κυβέρνησή σας να
θέτει διαρκώς αριθµητικά καλούπια. Καλό είναι αυτό να το δείτε.

Κι εσείς, κύριοι συνάδελφοι του ΣΥΡΙΖΑ, οι εναλλακτικές που
προτείνετε όλο αυτό το διάστηµα δεν είναι άλλες από ψήφο µε
περιορισµούς. Πάντα ψήφο µε περιορισµούς. Δεν επιθυµείτε την
προσµέτρηση στο συνολικό εκλογικό αποτέλεσµα, αλλά να
έχουν δικαίωµα να ψηφίσουν λίγους και προκαθορισµένους Βου-
λευτές. Δεν είναι παράλογο; Δεν είναι αντιφατικό µε βάση τα συ-
νολικά πολιτικά σας πιστεύω, όπως σας είπα, για την απλή
αναλογική και για την ισοτιµία της ψήφου; Δεν αποτελεί ψέµα και
υποκρισία; Μπορείτε στοιχειωδώς να µας εξηγήσετε για ποιον
λόγο έχετε δύο µέτρα και δύο σταθµά; Ελπίζω να επανεξετάσετε
τη στάση σας. Δεν µας τιµά. 

Δεν µας τιµά, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ως χώρα το ότι,
σύµφωνα µε έρευνα από το «Voting from Abroad», από τις δια-
κόσιες τέσσερις χώρες που εξετάστηκαν το 70% εξ αυτών, εκα-
τόν σαράντα χώρες δίνουν τη δυνατότητα ψήφου στους
απόδηµους πολίτες και η Ελλάδα να είναι το µοναδικό ευρω-
παϊκό κράτος-µέλος που να µην κάνει κάτι τέτοιο. 

Ας κάνουµε, λοιπόν, το βήµα µπροστά, επιτέλους, έστω και µε
αυτή τη χρονική υστέρηση κι εµείς. Ας βάλουµε ένα τέλος σε
αυτή την ντροπή. Ας κάνουµε ένα βήµα στην εδραίωση της συ-
νοχής του απανταχού Ελληνισµού. Ας ψηφίσουµε όλοι σήµερα
υπέρ της ψήφου χωρίς κανέναν, µα κανέναν, περιορισµό και µε
ξεκάθαρη εκπροσώπηση στα έδρανα της Βουλής. Όσοι δεν το
κάνουν θα είναι υπόλογοι, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, απέ-
ναντι στους απόδηµους, απέναντι στην ιστορία και θα φανεί ανοι-
χτά πια ποια είναι η πραγµατική εικόνα τους γι’ αυτούς. 

Σας ευχαριστώ θερµά. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του Κινήµατος Αλλαγής)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Κι εµείς σας ευχαρι-
στούµε, κυρία Γιαννακοπούλου.

Τον λόγο έχει η κ. Ασηµίνα Σκόνδρα από τη Νέα Δηµοκρατία
και την όµορφη Καρδίτσα. Και η Καρδίτσα γιόρταζε. Ο µητροπο-
λιτικός της ναός είναι Κωνσταντίνου και Ελένης, έτσι δεν είναι;  

ΑΣΗΜΙΝΑ ΣΚΟΝΔΡΑ: Ναι, βεβαίως γιορτάζαµε. Σας ευχαρι-
στώ, κύριε Πρόεδρε.

Κύριε Υπουργέ, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, το 2019 ψηφί-
σαµε νόµο να συµµετέχουν οι Έλληνες του εξωτερικού στην
εκλογική διαδικασία. Η υφιστάµενη ρύθµιση ήταν προϊόν συµβι-
βασµού -και το γνωρίζουµε όλοι αυτό-, προκειµένου να επιτευχ-
θεί η συνταγµατικά απαιτούµενη πλειοψηφία, όπως και έγινε.
Ένας συµβιβασµός προκειµένου να επιτευχθεί το πρώτο βήµα
προς τη σωστή κατεύθυνση, ο οποίος ωστόσο δηµιουργεί εµπό-
δια και δυσκολίες. Η Νέα Δηµοκρατία τον στήριξε βέβαια, όµως
εξαρχής είχαµε τονίσει ότι παρουσιάζει υπερβολικούς περιορι-
σµούς και ότι χρήζει αλλαγών και βελτιώσεων. Σε αυτό το πλαί-
σιο σήµερα η Κυβέρνησή µας, εξαντλώντας κάθε δυνατότητα
διαλόγου, έρχεται να άρει τα εµπόδια και τις όποιες δυσκολίες
δηµιουργεί ο προηγούµενος νόµος. 

Ο Υπουργός Εσωτερικών κ. Βορίδης επιδίωξε µία καθαρή δη-
µόσια συζήτηση επί της αρχής του νοµοσχεδίου. Υπήρξε ρητή
διατύπωση ότι επιµέρους τεχνικά ζητήµατα θα συζητηθούν και
µπορούν να λυθούν στις επιτροπές.

Αφετηρία του διαλόγου επί του νοµοσχεδίου είναι τα στρατη-
γικά ζητήµατα, τα οποία προϋποθέτουν δηµοσίως κατατεθειµέ-
νες θέσεις από τα κόµµατα και έναν ανοικτό διάλογο, ώστε να
διαπιστωθούν συγκλίσεις αλλά και ενδεχόµενες διαφορές.

Προσχηµατικά, όπως αποδεικνύεται, ο ΣΥΡΙΖΑ τάσσεται υπέρ
της άσκησης του εκλογικού δικαιώµατος από τους απόδηµους

χωρίς προϋποθέσεις, διευκολύνοντας έτσι το εκλογικό δικαίωµα
όλων των Ελλήνων πολιτών, ασχέτως του πού ζουν. Στα λόγια,
όµως, διότι επί του πρακτέου θέτει όρους που παραποιούν αυτό
καθ’ εαυτό το αποτέλεσµα. Ζητάει να γίνουν συγκεκριµένες εκλο-
γικές περιφέρειες αποδήµων, οι οποίες να εκλέγουν συγκεκριµένο
αριθµό Βουλευτών, αλλά οι ψήφοι τους να µην προσµετρώνται
στη διαµόρφωση του γενικού εκλογικού αποτελέσµατος. Δηµιουρ-
γεί στην πραγµατικότητα δύο κατηγορίες ψηφοφόρων, θεωρών-
τας τους απόδηµους Έλληνες πολίτες δεύτερης κατηγορίας και
ανάξιους να επιλέξουν το κόµµα της προτίµησής τους.

Άκουσα τον εισηγητή του ΣΥΡΙΖΑ στην αρµόδια επιτροπή να
λέει ότι ένα κλειστό σύστηµα που σταθµίζει διαφορετικά την
ψήφο των εκλογέων του εξωτερικού µε την ψήφο των εκλογέων
του εσωτερικού δεν αποτελεί παραβίαση της συνταγµατικής
αρχής ισότητας της ψήφου, ενώ αποτελεί ακριβώς αυτό, διότι
παραβιάζει την αρχή της ισοτιµίας της ψήφου.

Κυρίες και κύριοι του ΣΥΡΙΖΑ, το πρόβληµα δεν εστιάζεται στις
εκλογικές περιφέρειες των απόδηµων και τον τρόπο εκλογής
αυτών των Βουλευτών, αλλά στο ότι η ψήφος θα πρέπει να µε-
τράει παντού. Όσοι ψηφίζουν επηρεάζουν το σύνολο του εκλο-
γικού αποτελέσµατος. Αυτό αποτελεί προϋπόθεση, διότι δεν
µπορούµε να έχουµε ψήφο µε διαφορετικό ειδικό βάρος.

Η τοποθέτησή σας είναι, συνεπώς, εντελώς λανθασµένη. Με
τη θέση σας δηµιουργείτε πολίτες δύο κατηγοριών και, πέραν
των όποιων νοµικών κενών παρουσιάζει η πρότασή σας, χάνετε
και την ουσία του εγχειρήµατος, της συµµετοχής δηλαδή του
απανταχού Ελληνισµού στα πολιτικά δρώµενα της χώρας.

Αντίστοιχα λανθασµένη είναι και η θέση του ΚΚΕ, παρ’ όλο που
διατυπώνεται διαφορετικά. Λέει ότι επειδή είναι Έλληνες που δεν
ζουν στην επικράτεια, για να τους δοθεί δικαίωµα ψήφου πρέπει
να αποδεικνύουν έναν οικονοµικό ή κοινωνικό δεσµό µε τη χώρα.
Με απλά λόγια, δηµιουργεί µια άµεση εξάρτηση από εξωγενείς
προϋποθέσεις άσκησης του εκλογικού δικαιώµατος που εκ του
Συντάγµατος έχει κάθε πολίτης.

Λανθασµένη και η δική σας λογική, κυρίες και κύριοι του ΚΚΕ,
µια λογική αποκλεισµού και περαιτέρω αποξένωσης του ελληνι-
κού στοιχείου από τις ρίζες του, αντί µιας θετικής προσέγγισης
ενοποίησης των απανταχού Ελλήνων.

Ακούστηκε και το επιχείρηµα ότι περιορισµοί πρέπει να τε-
θούν, διότι οι απόδηµοι είναι αριθµητικά πολλοί και ως εκ τούτου,
εάν ψηφίσουν σε µεγάλο ποσοστό, θα επηρεάσουν το εκλογικό
αποτέλεσµα.

Αυτή είναι η πραγµατική πηγή άρνησης, αγαπητοί συνάδελφοι.
Τα υπόλοιπα είναι προσχήµατα, για να µην πω «φερετζές». Εδώ
φανερώνονται οι πραγµατικοί φόβοι κάποιων. Λένε «ναι» στην
ψήφο των αποδήµων, για να µην γίνουν δυσάρεστοι, αλλά ταυτό-
χρονα λένε «όχι» στο να προσµετρώνται στο εκλογικό αποτέλε-
σµα. Αποκαλύπτεται περίτρανα ο κοµµατικός, συµφεροντολογικός
σκοπός τους, αγνοώντας και εµπαίζοντας τους απόδηµους.

Η Νέα Δηµοκρατία, σε αντίθεση µε εσάς, υπήρξε διαχρονικά
συνεπής στις θέσεις της. Είµαστε η πολιτική παράταξη η οποία
ταυτίζει το έθνος µε τον λαό και προκρίνουµε τη δυνατότητα δι-
ευκόλυνσης ψήφου των απανταχού Ελλήνων.

Κλείνω την τοποθέτησή µου, τονίζοντας ότι το παρόν νοµοσχέ-
διο είναι σωστό, διότι αντιµετωπίζει εκείνες τις δυσλειτουργίες
και τις προϋποθέσεις που δυσχέραιναν και περιόριζαν σηµαντικά
τη δυνατότητα των Ελλήνων της Διασποράς να ασκούν το εκλο-
γικό τους δικαίωµα.

Να κρατήσουµε την επισήµανση των οµογενών µας που τάσ-
σονται υπέρ της ψήφου του απόδηµου ελληνισµού χωρίς απο-
κλεισµούς και διακρίσεις ότι το παρόν σχέδιο νόµου δεν πρέπει
να µετατραπεί σε αντικείµενο µικροπολιτικής, πολιτικών παιχνι-
διών και εµπαιγµών των Ελλήνων του εξωτερικού. Επιθυµούν την
ψήφιση ενός νοµοσχεδίου που θα αγκαλιάσει τους απόδηµους,
θα τους δώσει κίνητρα να εγγραφούν στους εκλογικούς καταλό-
γους και θα τους παροτρύνει να συµµετέχουν ενεργά στο µέλλον
της χώρας µας. Θα αποτελέσει σηµείο επανένωσης του όπου
γης Ελληνισµού, ισχυροποιώντας σηµαντικά τη θέση της Ελλά-
δος σε ολόκληρο τον κόσµο.

Όλοι αναγνωρίζουµε τη σπουδαία συµβολή που µπορεί να δια-
δραµατίσει ο απόδηµος ελληνισµός στην πολιτική, οικονοµική
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και κοινωνική εξέλιξη της πατρίδας µας. Οι χιλιάδες Έλληνες που
διαπρέπουν στο εξωτερικό, ειδικά όταν νιώθουν ότι βρίσκονται
κοντά στη µητέρα πατρίδα, έχουν τεράστιες δυνατότητες να επη-
ρεάσουν µε ποικίλους τρόπους τις διεθνείς εξελίξεις που αφο-
ρούν τη χώρα µας.

Δεν νοείται, λοιπόν, στα δύσκολα η Ελλάδα να ζητάει τη συµ-
παράσταση και τη βοήθεια αυτών των σηµαντικών Ελλήνων της
Διασποράς, αλλά ταυτόχρονα στο δικαίωµα ψήφου η πατρίδα να
τους αντιµετωπίζει µε όρους επιφυλακτικότητας και να τους στε-
ρεί συνταγµατικά κατοχυρωµένα δικαιώµατα, επειδή βρίσκονται
µακριά.

Σας καλώ όλους να ψηφίσουµε το αυτονόητο, τη διευκόλυνση
των συµπατριωτών µας να ψηφίζουν από τον τόπο κατοικίας
τους, διότι είναι διευκόλυνση, αφού ούτως ή άλλως όσοι είναι
εγγεγραµµένοι στους εκλογικούς καταλόγους, αν µπουν σε ένα
αεροπλάνο και έρθουν, κανείς δεν µπορεί να τους στερήσει το
δικαίωµα της ψήφου.

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Και εµείς ευχαρι-
στούµε, κυρία Σκόνδρα.

Και καλείται στο Βήµα η κ. Ραλλία Χρηστίδου από τον ΣΥΡΙΖΑ,
που εκλέγεται στον Β3’ Νότιο Τοµέα Αθηνών. Μετά θα πάρει τον
λόγο ο κ. Παπαδηµητρίου και θα ακολουθήσει ο Υπουργός Εσω-
τερικών κ. Μάκης Βορίδης.

Ορίστε, κυρία Χρηστίδου, έχετε τον λόγο.
ΡΑΛΛΙΑ ΧΡΗΣΤΙΔΟΥ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, αναµφίβολα η σηµερινή συνε-

δρίαση της Ολοµέλειας είναι ασυνήθιστη, αφού ερχόµαστε να
συζητήσουµε για την ανατροπή ενός νόµου, του ν.4648, που ψη-
φίστηκε µε µία πρωτοφανή πλειοψηφία διακοσίων ενενήντα Βου-
λευτών.

Πώς είχε αποκαλέσει εκείνο τον νόµο ο κ. Μητσοτάκης από το
Βήµα της Βουλής στις 11 Δεκεµβρίου 2019; Σας διαβάζω επί
λέξει από τα Πρακτικά της Ολοµέλειας: «Μία νίκη του κοινοβου-
λευτισµού και της ενότητας, ένα υπόδειγµα συναίνεσης και πο-
λιτικής συνεννόησης.».

Είναι φανερό, όµως, ότι η πολιτική συνεννόηση ακόµα και σε
τέτοια ζητήµατα προκαλεί ενόχληση -αν όχι αλλεργία- σε µεγάλη
µερίδα του κυβερνώντος κόµµατος, αλλά και στον ίδιο τον Πρω-
θυπουργό. Έτσι, στις 22 Μαρτίου 2021 ο κ. Μητσοτάκης σε τη-
λεδιάσκεψη µε Έλληνες της Νότιας Αµερικής επανήλθε στο
θέµα, αναφέροντας επί λέξει: «Πιστεύω ότι θα επανέλθουµε στον
νόµο αυτό, θα τον ενισχύσουµε.».

Έτσι, λοιπόν, άνοιξε ο δρόµος ώστε να έρθει ο κύριος Υπουρ-
γός, ο κ. Βορίδης, να αναδιπλωθεί, δηλώνοντας ότι δεν είναι
υπέρ των συναινέσεων και φέρνοντας µία νέα νοµοθετική πρό-
ταση επί ενός νόµου που δεν πρόλαβε να εφαρµοστεί στην
πράξη ούτε µία φορά.

Γιατί προχωρά σε αυτή τη ρύθµιση το Υπουργείο; Γιατί προ-
χωρά σε αυτή τη ρύθµιση εν µέσω πανδηµίας, χωρίς διαβού-
λευση και ενώ γνωρίζει ότι δεν υπάρχει η συµφωνία των άλλων
πολιτικών δυνάµεων και ενώ ξέρει εκ των προτέρων ότι δεν θα
ψηφιστεί; Μα, για επικοινωνιακούς και µόνο λόγους! Είναι σο-
βαρή η πολιτική αυτή στάση απέναντι στους Έλληνες της Δια-
σποράς ή µήπως είναι εµπαιγµός; Ας το κρίνουν οι ίδιοι.

Ο κύριος Υπουργός Εσωτερικών, όταν φέρνει το παρόν σχέδιο
νόµου, δεν ευτελίζει µόνο τις απόψεις του κόµµατός του και του
Αρχηγού του, οµολογώντας ότι πριν από ενάµιση χρόνο δεν ήταν
ειλικρινής, αµφισβητεί και το Σύνταγµα της χώρας. Ειδικά για τέ-
τοιες ρυθµίσεις ο συνταγµατικός νοµοθέτης προβλέπει τα 2/3
των ψήφων του Κοινοβουλίου, ακριβώς για να αποτρέψει κινδύ-
νους υπονόµευσης της εγκυρότητας της εκλογικής διαδικασίας.
Αλίµονο στη δηµοκρατία εκείνη όπου το εκάστοτε κυβερνών
κόµµα έχει τη δυνατότητα να αλλάζει µε απλή κοινοβουλευτική
Πλειοψηφία τους εκλογικούς καταλόγους!

Βέβαια, ο σεβασµός στις συνταγµατικές επιταγές και στη δη-
µοκρατία δεν αποτελεί θέµα υψηλής προτεραιότητας στην Κυ-
βέρνηση. Αυτό το έχουµε διαπιστώσει σε πολλές περιπτώσεις
και όχι βέβαια πρώτη φορά σήµερα. 

Να θυµίσω, για άλλη µια φορά, ότι, µολονότι έχει ζητήσει ο Αρ-

χηγός της Αξιωµατικής Αντιπολίτευσης συζήτηση για τη δηµο-
κρατία στο Κοινοβούλιο, η συζήτηση δεν πραγµατοποιείται µε
ευθύνη του Προεδρείου της Βουλής, στην ουσία όµως µε ευθύνη
του ίδιου του Πρωθυπουργού. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η ψήφος των αποδήµων απαιτεί
συγκροτηµένη, σφαιρική και αντικειµενική προσέγγιση του θέ-
µατος. Δεν επιτρέπονται οι δεύτερες σκέψεις για µικροκοµµατικά
οφέλη. 

Και ας συγκρίνουµε τη στάση του ΣΥΡΙΖΑ, επί του θέµατος, µε
τη στάση της δεξιάς παράταξης. 

Ο Αλέξης Τσίπρας και ο ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευτική Συµµαχία ήταν
η µόνη κυβέρνηση που σύστησε σχετική νοµοπαρασκευαστική
επιτροπή για παρόµοιο νόµο. Ο ΣΥΡΙΖΑ, από την άλλη, ως Αντι-
πολίτευση στη συνέχεια, µολονότι θεωρούσε ορθότερη τη δική
του πρόταση, δεν επανέλαβε τη στείρα στάση των κοµµάτων της
εκάστοτε αντιπολίτευσης, όπως γινόταν τα προηγούµενα χρόνια
της εναλλαγής Νέας Δηµοκρατίας - ΠΑΣΟΚ, και µε υπευθυνό-
τητα έγινε µέρος του πεντακοµµατικού συµβιβασµού, γιατί ο ΣΥ-
ΡΙΖΑ θέλει να έχουν φωνή και ψήφο οι Έλληνες του εξωτερικού. 

Η Νέα Δηµοκρατία, από την πλευρά της, κυβερνώντας ή από
τη θέση της αξιωµατικής αντιπολίτευσης, εναλλάσσοντας ρό-
λους από το 1974 µέχρι το 2019, αδιαφόρησε όταν υπονόµευσε
κάθε συζήτηση για το θέµα της ψήφου των Ελλήνων της Διασπο-
ράς, προτιµούσε τις ναυλωµένες πτήσεις τσάρτερ, µε τα πλα-
στικά σηµαιάκια και τα δωρεάν εισιτήρια που µετέφεραν
οπαδούς από το εξωτερικό για να ψηφίσουν, µια πρακτική που
έπαιξε σηµαντικό ρόλο και στη χρεοκοπία των Ολυµπιακών Αε-
ρογραµµών, προς τις οποίες τα χρέη της Νέας Δηµοκρατίας και
του ΠΑΣΟΚ βέβαια ήταν δυσθεώρητα. 

Και όταν χάρη στη συναινετική στάση του ΣΥΡΙΖΑ ένας νόµος
επιτέλους µετά από τόσα χρόνια έδινε φωνή στη Διασπορά και
έγινε δεκτός µε τόσο µεγάλη πλειοψηφία, η Κυβέρνηση Μητσο-
τάκη έρχεται και σπεύδει άρον-άρον να υπονοµεύσει τον νόµο
µε επικοινωνιακά κόλπα, τόσο βιαστικά και πρόχειρα, που δεν
κράτησε ούτε καν τα προσχήµατα. Ούτε καν κάλεσε την Επι-
τροπή Αποδήµων της Βουλής να συµµετάσχει στην επεξεργασία
του νέου νοµοσχεδίου. 

Μοναδικός σκοπός της Κυβέρνησης, κυρίες και κύριοι συνά-
δελφοι, δεν είναι η παραγωγή νόµου. Είναι η παραγωγή εντυπώ-
σεων. Είναι ο υπάρχων νόµος η βέλτιστη λύση κατά τον ΣΥΡΙΖΑ;
Όχι. Δεν ήταν η πρότασή µας, αλλά την αποδεχθήκαµε, γιατί
ήταν µία συµβιβαστική λύση, ένα από τα δύο µοντέλα που εφαρ-
µόζονται στην ευρωπαϊκή πρακτική και αποδεικνύει τον πραγµα-
τικό δεσµό του εκλογέα µε τη χώρα, µία προϋπόθεση που το
Δικαστήριο των Δικαιωµάτων του Ανθρώπου αναγνωρίζει διε-
θνώς ως εύλογη. Είναι ένα σύστηµα που εφαρµόζουν και άλλες
χώρες µε ισχυρή δηµοκρατική παράδοση για τους δικούς τους
απόδηµους. 

Εµείς µε τη στάση µας, χωρίς εµµονές, χωρίς µικροκοµµατική
λογική αποδείξαµε ότι θέλουµε την ψήφο της Διασποράς. Και
αναρωτιέµαι: Τι αποδεικνύει για άλλη µια φορά η στάση της ελ-
ληνικής Δεξιάς απέναντι σε όσους εγκατέλειψαν τη χώρα εξαι-
τίας των πολιτικών της όλα τα προηγούµενα χρόνια, πολιτικών
που προκάλεσαν µεταναστευτικά κύµατα, όχι µόνο στο παρελ-
θόν, όπως τη δεκαετία του ’60, αλλά και πρόσφατα, µε την αι-
µορραγία του brain drain;

Πάει πράγµατι πολύ, πάρα πολύ, εκείνοι που έσπρωξαν στην
ξενιτιά τους συµπατριώτες µας, εκείνοι που µε τις πολιτικές τους
ανάγκασαν τόσο κόσµο να αναζητήσει ευκαιρίες εκτός συνόρων
για µια καλύτερη ζωή, που το ελληνικό κράτος δεν τους εξασφά-
λιζε, εκείνοι που λεηλατούσαν τα ταµεία της χώρας επί δεκαετίες
οδηγώντας µας στα µνηµόνια και στη φυγή των νέων επιστηµό-
νων, πάει πάρα πολύ αυτοί οι ίδιοι τώρα να εµφανίζονται ως
υπέρµαχοι της ελληνικής Διασποράς, φέρνοντας νοµοσχέδια
που ξέρουν πολύ καλά εκ των προτέρων ότι δεν µπορούν να ψη-
φιστούν από την ελληνική Βουλή. 

Και κλείνω, κύριε Πρόεδρε. 
Αντιλαµβανόµαστε την αγωνία της Κυβέρνησης εν όψει των

επόµενων εκλογών, όποτε γίνουν αυτές, αλλά δεν θα βρει το σω-
σίβιο που έχει ανάγκη στα επικοινωνιακά τρικ που καταφεύγει,
όσο και αν µαταιοπονεί. Διότι ο ελληνικός λαός αντιλαµβάνεται
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πως ο πυρήνας της δικής σας δεξιάς συντηρητικής ιδεολογίας
είναι ένας και ο αυτός: είναι το κέρδος, το ατοµικό κέρδος µε
όποιο µέσο, το κέρδος µε όποιο κόστος και εν προκειµένω είναι
το κοµµατικό κέρδος. 

Επίσης, ο ελληνικός λαός αντιλαµβάνεται πως µόνο µία προ-
οδευτική κυβέρνηση, µία προοδευτική κυβέρνηση του ΣΥΡΙΖΑ µε
Πρωθυπουργό τον Αλέξη Τσίπρα ενδιαφέρεται πραγµατικά για
το µέλλον αυτής της πατρίδας. 

Σας ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Κι εµείς ευχαρι-
στούµε, κυρία Χρηστίδου. 

Παραµένουµε στον Β3’ Νότιο Τοµέα Αθηνών, αλλά θα αλλά-
ξουµε κόµµα. Θα πάµε στη Νέα Δηµοκρατία και στον κ. Χαρά-
λαµπο Παπαδηµητρίου. 

Ορίστε, κύριε Παπαδηµητρίου, έχετε τον λόγο. 
ΧΑΡΑΛΑΜΠΟΣ (ΜΠΑΜΠΗΣ) ΠΑΠΑΔΗΜΗΤΡΙΟΥ: Ευχαριστώ,

κύριε Πρόεδρε. 
Το 1977 µπήκαµε πέντε άνθρωποι σε ένα παµπάλαιο Skoda

από τρίτο χέρι να έρθουµε να ψηφίσουµε. Κοντέψαµε να σκοτω-
θούµε πολλές φορές στη διαδροµή, είτε γιατί οι δρόµοι δεν ήταν
καλοί είτε γιατί οδηγούσαµε συνεχώς είτε γιατί διαφωνούσαµε
πολιτικά – ήταν και εύκολο εκείνη την εποχή. Όµως, είχαµε όλοι
έναν σκοπό: να µην πάει η ψήφος µας χαµένη, ειδικά όσοι από
εµάς είχαν περάσει αρκετά χρόνια ώστε να καταλάβουν τι σηµαί-
νει δικτατορία.

Τόσα χρόνια και ακόµη από τότε δεν έχουµε κατορθώσει να
λύσουµε αυτό το θέµα οριστικά, κυρίως όµως µε το πνεύµα που
επικρατούσε ιδίως όταν περνούσαµε τους παγωµένους δρόµους
της -ενιαίας τότε- Γιουγκοσλαβίας. 

Η ενιαία ψήφος είναι µία και µοναδική. Κύριε Κατρούγκαλε,
εσείς το ξέρετε καλύτερα από πολλούς άλλους, φαντάζοµαι κα-
λύτερα και από τον κ. Βορίδη. Ως εκ τούτου, βρίσκεστε στη δυ-
σάρεστη θέση να µην υποστηρίξετε αυτό που θα υποστηρίζατε
αν βάζατε το χέρι στην καρδιά ή στη συνείδηση. Το λέµε «στην
καρδιά», είναι πιο εύκολο. 

Δεν µπορούµε να διαφοροποιήσουµε τις ψήφους των Ελλή-
νων. Ειδικά δεν µπορούµε να το κάνουµε, κύριε Υπουργέ, σε µια
περίοδο στην οποία έχουµε ήδη µπει και δεν το έχουµε πάρει µυ-
ρωδιά, που υπάρχει τεράστια κινητικότητα ιδιαίτερα στους νεό-
τερους ανθρώπους, στους επιστήµονες. Τι θα πούµε στον
επιστήµονα που ζει στη Γερµανία, στην Αγγλία, στην Αµερική;
Ότι η ψήφος σου µετρά λιγότερο; Από ποιανού; Θα του πούµε
ότι δεν συµµετέχει στην πολιτική ζωή επειδή πήρε µια καλή δου-
λειά, µια υποτροφία, µια συµµετοχή σε ερευνητικό πρόγραµµα
και είναι εκεί για κάποια χρόνια, την ώρα που κάνει θυσίες για να
µπορεί να έχει κοντά του -αν τα καταφέρει- την οικογένειά του,
τη σύζυγό του, τα παιδιά του ή απλώς είναι από µακριά; Τι θα
του πούµε; Πώς θα του απαντήσουµε;

Αυτό που µε παραξενεύει είναι το εξής. Συνήθως λέµε ότι µπο-
ρεί να γίνει ένα λάθος, αλλά ισχύει ότι πρέπει πάντοτε να του δώ-
σεις του ανθρώπου που έκανε ένα λάθος µια δεύτερη ευκαιρία.
Νοµίζω ότι όλοι ακούσαµε µε τον ίδιο τρόπο -γιατί ήταν τα ίδια
λόγια- και εξεπλάγηµεν όλοι ευχάριστα για το ότι η κ. Τζάκρη
πήρε αυτή την πρωτοβουλία, είπε αυτό το πράγµα. 

Εγώ εξεπλάγην ακόµη περισσότερο, όταν ο κ. Βορίδης
έσπευσε να πάρει αµπάριζα -που λέγαµε σε άλλη γλώσσα- και
να δούµε επιτέλους την Ελλάδα να λειτουργεί το κοµµατικό σύ-
στηµα σε έναν ρυθµό πραγµατικής πολιτικής, πολιτικής που
φτιάχνεται επειδή βλέπουµε ότι τα πράγµατα συνεχίζουν, πάνε
µπροστά. 

Άρα υπάρχει η δεύτερη ευκαιρία αυτή τη στιγµή και πιστεύω
ότι µας κάνετε βεβαίως µια µεγάλη χάρη -θα σας εξηγήσω ποια-
, αλλά δεν την χρειαζόµαστε. Η ευκαιρία είναι για όλο το Κοινο-
βούλιο να συµµετάσχει. 

Εγώ δεν µπορώ να καταλάβω, για παράδειγµα, τη θέση του κ.
Βαρουφάκη, που βρήκε έναν τρόπο να µη συµµετάσχει σε κάτι
το οποίο θα έδινε στο Κοινοβούλιο τη δυνατότητα να κάνει κάτι
που πιστεύω -θέλω να ελπίζω ότι δεν κάνω λάθος- ο κ. Βαρου-
φάκης το πιστεύει απολύτως. 

Άλλωστε, η υποστήριξη που έχει το κόµµα ΜέΡΑ25 στους αν-

θρώπους οι οποίοι θα το ψήφιζαν αν τους δώσει την ευκαιρία ο
κ. Βαρουφάκης, δηλαδή που είναι κατά κάποιον τρόπο ή µένουν
για µεγάλα διαστήµατα στο εξωτερικό, είναι πάρα πολύ µεγάλη,
πολύ µεγαλύτερη ίσως από άλλων κοµµάτων – όσοι είναι σε θέση
να κάνουν τέτοιου είδους υπολογισµούς. 

Ακόµη και αυτό δεν το κάνει. Υποβαθµίζει δηλαδή το κόµµα
του σε έναν πολιτικάντικο µικροκοµµατικό υπολογισµό, προκει-
µένου να µην περάσει µία πρόταση θαρραλέα.

Όµως, υπ’ αυτούς τους όρους, µα την αλήθεια, χρειαζόµαστε
ακόµη περισσότερο την ψήφο των Ελλήνων και δεν θα πω των
οµογενών, διότι οι Ελληνίδες και οι Έλληνες είναι ένα πράγµα
όπου κι αν είναι. Και µου λέτε ότι στη σηµερινή περίοδο δεν είναι
σε θέση να παρακολουθήσουν τα πολιτικά πράγµατα, ότι δεν
συµµετέχουν στην πολιτική ζωή;

Με συγχωρείτε εµένα µε βρίζουν ή µου λένε και καµµία καλή
κουβέντα στο Twitter πολύ συχνότερα στο εξωτερικό παρά στο
εσωτερικό. Άρα υποθέτω, κύριοι του ΣΥΡΙΖΑ, ότι πολλοί περισ-
σότεροι είναι εγκατεστηµένοι εκεί και έχουν τον χρόνο και τη διά-
θεση, φυσικά, να ασχολούνται µε τα πολιτικά πράγµατα και να
µη µας αφήνουν σε ησυχία. Καλά κάνουν. Δώστε τους, όµως, το
δικαίωµα. Μην τους το στερείτε. 

Τι θα πείτε την επόµενη µέρα στους ανθρώπους αυτούς; Θα
τους πείτε -διότι αυτή θα είναι η αλήθεια και δεν θα µπορείτε να
την απορρίψετε- ότι η Νέα Δηµοκρατία εκείνη τη στιγµή και συγ-
κεκριµένα αύριο ψήφισε κάτι το οποίο ήταν προοδευτικό και
εµείς µουντζωνόµασταν. Γιατί να το κάνετε αυτό; Δεν υπάρχει
κανείς λόγος να εξηγείτε πράγµατα στα οποία µπορεί να είµαστε
µαζί.

Εγώ έχω συχνά την ευκαιρία να συζητώ µε συναδέλφους της
Αντιπολιτεύσεως στα κανάλια, στα ραδιόφωνα. Και µου έκανε εν-
τύπωση ότι κανείς από τους συναδέλφους του ΣΥΡΙΖΑ δεν προ-
έβαλλε τη θέση την οποία υποστηρίζετε τώρα εδώ. Εάν η θέση
αυτή εξέφραζε πραγµατικά αυτό που πιστεύετε, θα έσπευδαν να
το πουν οι συνάδελφοι. Και όµως τηρούν σιγή ιχθύος. Δεν θέ-
λουν να γίνεται κουβέντα γι’ αυτό. Είναι µια ρωγµή στη δηµοκρα-
τία. Αφήνετε έναν τεράστιο χώρο -σας ευχαριστούµε και σας
εξηγώ τώρα το γιατί- να εµπεδωθεί αυτό που εγώ τουλάχιστον
πιστεύω ακράδαντα, ότι η προοδευτική παράταξη στην Ελλάδα
του 2021, 2022, 2023, 2024, 2025 και βάλε είναι η Νέα Δηµοκρα-
τία σε τελευταία ανάλυση.

Και κάνετε και ένα δώρο προσωπικό -και επειδή φαντάζοµαι
ότι δεν είναι σωστό να σας ευχαριστήσει ο ίδιος- στον κ. Βορίδη.
Διότι το 1977 το µεγάλο πρόβληµα που είχαµε εµείς µετά τις
εκλογές ήταν που ανέβηκε µία συγκεκριµένη παράταξη επικίν-
δυνα, διότι η δικτατορία είχε µόλις τρία χρόνια πίσω.

Ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Και εµείς ευχαρι-
στούµε, κύριε Παπαδηµητρίου.

Και µιας και θέσατε το ερώτηµα, να ενηµερώσω τους συνα-
δέλφους ότι θα πάµε µέχρι και τον κ. Ξενοφώντα Μπαραλιάκο,
αριθµός 81, και θα συνεχίσουµε και αύριο. Το λέω απλά για να
το γνωρίζετε.

Τον λόγο έχει ο Υπουργός Εσωτερικών κ. Μαυρουδής Βορί-
δης.

ΜΑΥΡΟΥΔΗΣ ΒΟΡΙΔΗΣ (Υπουργός Εσωτερικών): Κύριε
Πρόεδρε, µία παρέµβαση. Θα είναι σχετικώς µεγαλύτερη από τις
µικρές παρεµβάσεις, αλλά δεν θα είναι η κύρια οµιλία µου, την
οποία θα κάνω αύριο. Ας το πω έτσι, για να απαντήσω σε έναν
πρώτο κύκλο επιχειρηµάτων και νοµίζω ότι θα συνεχίσουµε τη
συζήτηση και θα δοθεί η δυνατότητα για την πληρέστερη τοπο-
θέτησή µου αύριο. Εποµένως βάλτε όσον χρόνο νοµίζετε, αλλά
ας πούµε τα εννέα λεπτά που προβλέπει ο Κανονισµός για τη
δευτερολογία µου.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, κοιτάξτε. Άκουσα πάρα πολλά
σε αυτή τη µέχρι τώρα συζήτηση για τα κίνητρα της Κυβέρνησης
και τα δικά µου κίνητρα. Άκουσα ότι τα κίνητρά µας είναι επικοι-
νωνιακά. Άκουσα ότι δεν έχει κανένα νόηµα αυτή η συζήτηση και
µάλιστα ευτελίζει την κοινοβουλευτική διαδικασία, γιατί είναι δε-
δοµένο ότι δεν θα ληφθούν, δεν θα υπάρξει η απαιτούµενη πλει-
οψηφία των διακοσίων Βουλευτών. Άκουσα ότι ψηφοθηρούµε,
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ότι αυτή η συζήτηση γίνεται µόνο και µόνο για να χαϊδέψουµε τα
αυτιά των αποδήµων και γιατί θέλουµε µόνο τις ψήφους των απο-
δήµων και δεν µας ενδιαφέρει τίποτε άλλο, ότι τους χειραγω-
γούµε και ότι είµαστε υποκριτές. 

Θέλετε να πούµε ότι όλα αυτά είναι έτσι; Θέλετε να συµφωνή-
σουµε σε αυτά, να είµαστε οι χειρότεροι όλων και ότι τα κάνουµε
όλα µε κακό σκοπό; Ωραία. Υπάρχει, όµως, κάτι πάρα πολύ απλό.
Υπάρχει ένα νοµοσχέδιο που συζητούµε και αίρει όλους τους πε-
ριορισµούς. Εµείς µε κακό σκοπό φέραµε το νοµοσχέδιο που
αίρει τους περιορισµούς. Εσείς, που είστε µε καλό σκοπό, που
είστε αγνοί και άδολοι και δεν ψηφοθηρείτε και τους σέβεστε και
τιµάτε τους αποδήµους, θέλετε να ψηφίσετε το νοµοσχέδιο, για
να αρθούν οι περιορισµοί και να τελειώσει η συζήτηση; Διότι τα
κίνητρα είναι ασήµαντα εδώ. Διότι η σκοπιµότητα δεν έχει σηµα-
σία, διότι έχουµε νοµική πράξη. Έχουµε προς συζήτηση νοµο-
σχέδιο που, αν το ψηφίσετε, αίρει τους περιορισµούς, είτε το
φέραµε για καλό είτε το φέραµε για κακό. Δεν αφήνετε το ψυχο-
γράφηµα να τοποθετηθείτε ωραία και καθαρά πάνω στον πολι-
τικό ζήτηµα που θέτουµε; Και προσέξτε, όχι έτσι όπως σας
αρέσει να το θέτουµε, στο προσωπικό, διακοµµατικό, στη συζή-
τηση και στη συναίνεση και στα άλλα ψυχολογικά. Εδώ, νοµική
πράξη, απλά και ωραία.

Το κυρίαρχο Σώµα έχει την εξής απλή λύση: Ψηφίζει το νοµο-
σχέδιο και αίρονται οι περιορισµοί. Τι κάθεστε και τα ψάχνετε τα
υπόλοιπα; Τι σηµασία έχουν; Γιατί δεν τοποθετείστε σε αυτό; 

Και θα σας πω δε ότι εν τέλει αυτό είναι που έχει σηµασία και
περιµένουν οι απόδηµοί µας. Ακούστε, δεν είναι µόνο η συζήτηση
που έγινε στην επιτροπή, όπου ακούστηκαν πολλοί εκπρόσωποι
των αποδήµων µας απ’ όλη την Ελλάδα, απ’ όλο τον κόσµο, απ’
όλες τις γωνιές του κόσµου. Και όλοι, ακόµη και αυτοί που καλέ-
σατε εσείς, είπαν ένα πράγµα, όλοι, οµοθυµαδόν: να αρθούν οι
περιορισµοί! Δεν υπήρξε ένας που να είπε, ναι, ρε παιδιά, το κα-
ταλαβαίνουµε ότι αυτοί οι περιορισµοί που βάλατε είναι δίκαιοι,
είναι σωστοί, τους δεχόµαστε, στο τέλος-τέλος δεν είναι και κάτι
ιδιαίτερο. Μα, ένας δεν το είπε αυτό, να βρεθεί κάποιος σε όλο
τον κόσµο, brain drainer, νεοαποδηµήσας, εκπρόσωπος µίας
άλλης έστω λογικής, να το πει. Δεν το είπε κανένας. 

Εκατόν είκοσι τέσσερις ελληνικές κοινότητες στη Γερµανία
υπογράφουν κείµενο και καλούν το ελληνικό Κοινοβούλιο: «Το
Προεδρείο της Οµοσπονδίας ελληνικών κοινοτήτων της Γερµα-
νίας θέλει να συγχαρεί την Κυβέρνηση που κατέθεσε το νοµο-
σχέδιο µε το οποίο αποσύρονται όλοι οι περιορισµοί. Είναι η ώρα
όλα τα κόµµατα του ελληνικού Κοινοβουλίου έµπρακτα, µε την
ψήφο τους, χωρίς αστερίσκους και υπαναχωρήσεις, να δείξουν
ότι όντως το εννοούν.». Αυτά λένε οι εκατόν είκοσι τέσσερις κοι-
νότητες. Το καταθέτω για τα Πρακτικά.

(Στο σηµείο αυτό ο Υπουργός Εσωτερικών κ. Μαυρουδής Βο-
ρίδης καταθέτει για τα Πρακτικά το προαναφερθέν έγγραφο, το
οποίο βρίσκεται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Δι-
εύθυνσης Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Μα, το ίδιο λέει ο Σύλλογος Ελλήνων Φοιτητών του Ευρωπαϊ-
κού Πανεπιστηµίου Κύπρου, του Πανεπιστηµίου Λευκωσίας, του
Πανεπιστηµίου Κύπρου. Το ίδιο ακριβώς ζητούν από το ελληνικό
Κοινοβούλιο.

Το καταθέτω για τα Πρακτικά.
(Στο σηµείο αυτό ο Υπουργός Εσωτερικών κ. Μαυρουδής Βο-

ρίδης καταθέτει για τα Πρακτικά το προαναφερθέν έγγραφο, το
οποίο βρίσκεται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Δι-
εύθυνσης Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Σε αυτούς όλους, αλλά εν τέλει και στην ιστορία, τι θα απαν-
τήσετε; Ότι δεν σας άρεσαν τα κίνητρα της νοµοθετικής µας
πρωτοβουλίας; Αυτό να τους πείτε, ότι ήταν επικοινωνιακοί οι
λόγοι που το κάναµε. Μα έστω, εδώ είναι το νοµοσχέδιο, επικοι-
νωνιακοί, ξε-επικοινωνιακοί, άµα το ψηφίσετε θα ισχύει, θα είναι
νόµος. Άρα προς τι το επικοινωνιακό; Επικοινωνιακό για να κά-
νουµε µια συζήτηση µε τον κ. Ζαχαριάδη στην τηλεόραση και
κάτι να του λέω και κάτι να µου λέει. Επικοινωνιακό δεν είναι η
κοινοβουλευτική διαδικασία.

Άκουσα δε και το συγκλονιστικό, ότι δεν σεβόµαστε και δεν τι-
µάµε την κοινοβουλευτική διαδικασία. Τι εννοείτε; Παίρνοντας
νοµοθετική πρωτοβουλία, εισάγοντας συγκεκριµένη διαδικασία

και συζήτηση στο Κοινοβούλιο, δεν τιµούµε το Κοινοβούλιο, ενώ
άµα σας φωνάζαµε στο γραφείο να ρωτήσουµε τη γνώµη σας,
τότε θα τιµούσαµε το Κοινοβούλιο; Και µετά, για να έχουµε τι;
Τα ναι µεν, αλλά; 

Και µιλάτε τώρα, µε συγχωρείτε, για θράσος εσείς, που έχετε
την αρµόδια για τον απόδηµο ελληνισµό να λέει ότι οι περιορι-
σµοί είναι υποτιµητικοί και προσβλητικοί και απαράδεκτοι και ότι
θα τους άρετε, αλλά είµαι θρασύς εγώ, που φέρνω ενώπιον του
Κοινοβουλίου, για να τοποθετηθούµε όλοι µε καθαρό τρόπο, την
πολιτική µας θέση, και δεν είστε εσείς, που πάτε και τα λέτε αυτά
στη Νέα Υόρκη και στο Κοινοβούλιο αρχίζετε και τα λέτε ανά-
ποδα; Εγώ είµαι ο θρασύς, δεν είστε εσείς!

Για δώστε µας κι άλλες εξηγήσεις. Διότι εγώ σας είπα και κάτι
άλλο. Σας είπα, έχουµε διαφωνία για τον τρόπο εκλογής των
Βουλευτών των αποδήµων; Δεν σας αρέσει ο δικός µας; Εµείς
είπαµε ναι στο ψηφοδέλτιο Επικρατείας, στις τρεις πρώτες θέ-
σεις να µπει ο απόδηµος και να ψηφίζεται στο ψηφοδέλτιο Επι-
κρατείας. Δεν σας αρέσει. Σωστό. Διαφωνείτε. Θέλετε έναν
άλλον τρόπο εκλογής. Μαζί σας. Περιµένουµε παραγγελιές, τι
θέλετε. Ό,τι θέλετε να σας το κάνουµε. Πείτε τι θέλετε!

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΚΑΤΡΟΥΓΚΑΛΟΣ: Καταθέσαµε τροπολογία.
ΜΑΥΡΟΥΔΗΣ ΒΟΡΙΔΗΣ (Υπουργός Εσωτερικών): Την κατα-

θέσατε, πώς δεν την καταθέσατε, κύριε Κατρούγκαλε, την κατα-
θέσατε την τροπολογία. Μα γι’ αυτό λέω. Σπεύσατε και να το
πείτε ότι την καταθέσατε, αντί τουλάχιστον να το αποκρύψετε.
Γιατί; Διότι σε τελευταία ανάλυση, µε την τροπολογία που κατα-
θέσατε, πρέπει να µας εξηγήσετε τώρα. Πρέπει να µας πείτε.
Γιατί ξαφνικά οι απόδηµοι δεν έχουν δικαίωµα να επιλέξουν
κόµµα; Για εξηγήστε µας. Δεν έχουν δικαίωµα αυτοί να έχουν
κοµµατική προτίµηση, είναι κακό; Όταν κατοικείς δηλαδή στη
Γερµανία, δεν µπορεί να είσαι ΣΥΡΙΖΑ, απαγορεύεται; ΚΚΕ απα-
γορεύεται; Καλά, Νέα Δηµοκρατία δεν λέω, µπορεί και να το απα-
γορεύατε. Λέω τώρα για τα υπόλοιπα, απαγορεύεται να έχεις
κοµµατική επιλογή; Ο πολίτης, ο Έλλην πολίτης που κατοικεί στη
Γερµανία, αυτός δεν έχει ιδεολογικές απόψεις; Αν θέλει να χρη-
σιµοποιήσει κριτήριο ταξικότητας, κριτήριο ταξικότητας, να πει
εγώ έτσι το πιστεύω, θεωρώ ότι ανήκω σε ταξικό υποκείµενο,
είµαι µέρος µιας τάξης και ψηφίζω σύµφωνα µε την ταξική µου
συνείδηση, αν το πιστεύει αυτό. Δεν έχει ιδεολογικές και πολιτι-
κές αντιλήψεις αυτός; Απαγορεύεται; Α ναι, µε την πρόταση του
ΣΥΡΙΖΑ απαγορεύεται. Γιατί απαγορεύεται, κύριε Κατρούγκαλε; 

Ακούστε τι µας είπε ο κ. Κατρούγκαλος: να µη διαιρούµε την
εθνική ενότητα. Κοίτα καηµό τώρα! Κοίτα καηµό για τους ψηφο-
φόρους στο εξωτερικό, διαιρείται η εθνική ενότητα. Στο εσωτε-
ρικό, όταν έχουµε κόµµατα, δεν διαιρείται η εθνική ενότητα ή δεν
ενδιαφέρει η εθνική ενότητα; Μόνο για τους αποδήµους ενδια-
φέρει αυτή η εθνική ενότητα; 

Διότι εδώ, στην πρότασή σας, υπάρχει κάτι εξαιρετικά πε-
ρίεργο, ειδικώς όταν προέρχεται εγώ θα πω από οποιονδήποτε,
αλλά από κόµµα της Αριστεράς, ότι τι; Ότι εν ονόµατι της εθνικής
ενότητας δεν µπορούν να υπάρχουν κόµµατα και διαιρέσεις κοµ-
µατικές, γιατί την υπονοµεύουν; 

ΙΩΑΝΝΗΣ ΓΚΙΟΚΑΣ: Δεν είπαµε κάτι τέτοιο.
ΜΑΥΡΟΥΔΗΣ ΒΟΡΙΔΗΣ (Υπουργός Εσωτερικών): Δεν το εί-

πατε εσείς, κύριε Γκιόκα, βεβαίως, δεν λέει το ΚΚΕ τέτοια. Δεν
λέει τέτοια το ΚΚΕ. Ο ΣΥΡΙΖΑ τα λέει αυτά. Για εξηγήστε µας,
λοιπόν, γιατί απαγορεύεται οι άνθρωποι να επιλέγουν κόµµα. Θα
πάτε, λοιπόν, σε έναν κοµµουνιστή ο οποίος κατοικεί στη Γερµα-
νία να του πείτε «εσύ, παιδί µου, θα συµµετέχεις, είµαι υπέρ της
άρσης των περιορισµών, να µην έχεις περιορισµούς, κανέναν, θα
συµµετέχεις στις εκλογές, αλλά ΚΚΕ δεν θα ψηφίζεις, θα ψηφί-
ζεις µια λίστα». Γιατί αυτό; Για εξηγήστε µας τη λογική της προ-
τάσεως. 

Για πείτε µας και κάτι άλλο, που σας φέρνει σε τεράστια δυ-
σκολία. Το ΚΚΕ -και θα αναπτύξω, στην κύρια οµιλία µου, την αν-
τίθεσή µου στην επιχειρηµατολογία του- τουλάχιστον λέει το
εξής, λέει «ακούστε, εγώ θέλω να συζητήσω για τον τρόπο που
συγκροτείται το εκλογικό σώµα, που θα διευκολύνει, θέλω να πω
ποιοι είναι αυτοί που επιθυµώ να διευκολύνω» και τους ορίζει.
Εµείς λέµε ότι αυτός είναι ένας κακός, απαράδεκτος περιορι-
σµός. Αλλά το λέει. Λέει µετά «αυτοί, όµως, που εν πάση περι-
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πτώσει θα διευκολύνονται έχουν πλήρη δικαιώµατα», όπως όλοι
οι υπόλοιποι. 

Ακούστε τι λέει ο ΣΥΡΙΖΑ. Στη συζήτηση που έχουµε, µα να
υπάρχουν περιορισµοί ή να µην υπάρχουν, το ΚΚΕ λέει να υπάρ-
χουν, η Νέα Δηµοκρατία λέει να µην υπάρχουν, το Κίνηµα Αλλα-
γής λέει να µην υπάρχουν, η Ελληνική Λύση λέει να µην
υπάρχουν, το ΜέΡΑ25 λέει να µην υπάρχουν. Ο ΣΥΡΙΖΑ τι λέει
τώρα; Να µην υπάρχουν. Σωστά; Σωστά. Τι λέει, λοιπόν, µετά;
Να µην υπάρχουν, αλλά αυτοί να εκλέγουν τέσσερις Βουλευτές
όλους κι όλους, η ψήφος τους να µην προσµετράται κατά τα
λοιπά. Μειωµένης επιρροής, δεύτερης κατηγορίας. Δεν έχουν δι-
καίωµα να διαλέξουν κόµµα. Δεν έχουν δικαίωµα να επηρεάσουν
το εκλογικό αποτέλεσµα σε εθνικό επίπεδο. Αυτή είναι πρόταση
η οποία στέκει; Πατάει; Αφού δέχεστε ότι όλοι έχουν δικαίωµα
στη διευκόλυνση, γιατί µετά, ενώ διευκολύνονται, ξαφνικά δεν
έχουν δικαίωµα να επηρεάσουν το αποτέλεσµα του εκλογικού
σώµατος; 

Ακούστε τι έχετε πάθει. Επειδή δεν έχετε το κουράγιο και το
ηθικό ανάστηµα να υπερασπιστείτε µια θέση περιορισµού, γιατί
σας δηµιουργεί πολιτικό ζήτηµα, έχετε αναγκαστεί να κατα-
σκευάσετε όλο αυτό το τροµακτικό πλέγµα αντιφάσεων, που το
παρουσιάζετε ως πρόταση. Και ό,τι φιλότιµες προσπάθειες να
κάνει κανείς, συνταγµατικές ή άλλες, αυτό δεν έχει βάση. 

Τελικώς, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, το ερώτηµα είναι ένα
και απλό και θα παραµείνει. Η νοµοθετική πρωτοβουλία της Κυ-
βέρνησης δίνει τη δυνατότητα να καταργήσουµε τους περιορι-
σµούς και να διευκολύνουµε την αποτελεσµατική άσκηση του
εκλογικού δικαιώµατος των συνελλήνων µας, αυτών που κατοι-
κούν στο εξωτερικό, των συµπολιτών µας, αυτών που έχουν
ούτως ή άλλως δικαίωµα ψήφου. Ένα µένει, να διαπιστώσουµε
µέχρι το τέλος της διαδικασίας αν η Αριστερά θα τους το αρνηθεί
για µία ακόµη φορά.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Ευχαριστούµε πολύ,

κύριε Υπουργέ.
Καλείται στο Βήµα ο Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος του ΣΥ-

ΡΙΖΑ - Προοδευτική Συµµαχία κ. Ιωάννης Ραγκούσης. 
ΙΩΑΝΝΗΣ ΡΑΓΚΟΥΣΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Βορίδη, οµολογώ ότι καταφέρατε κάτι ίσως πολύ µονα-

δικό. Μην το πάρετε προσωπικά, πάρτε το ως πολιτική κριτική.
Καταφέρατε να γελοιοποιήσετε τη γελοιότητα. Διότι µόνο γελοι-
ότητα συνιστά για µια Κυβέρνηση η νοµοθετική πρωτοβουλία
πάνω σε ένα τόσο σοβαρό, πάνω σε ένα τόσο κρίσιµο, καθορι-
στικό για τον Έλληνα και την Ελληνίδα που ζει στο εξωτερικό
χρόνια, δεκαετίες, καταφέρατε να το µετατρέψετε σε µια νοµο-
θετική γελοιότητα από την αρχή κιόλας, από το ξεκίνηµά της.
Γιατί; Διότι είχατε την έµπνευση να ισχυριστείτε ότι την αναλαµ-
βάνετε, όχι εν ονόµατι των Ελλήνων του εξωτερικού, αλλά µε
αφορµή τη συνέντευξη µιας συναδέλφου σας, Βουλεύτριας του
ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευτική Συµµαχία. Και ισχυριστήκατε ότι είναι
υπευθυνότητα µιας Κυβέρνησης να διαχειρίζεται αυτό το κρίσιµο
θέµα µετά από τη θετική εµπειρία του Δεκεµβρίου του 2019, ανα-
λαµβάνοντας αιφνιδιαστικά µια πρωτοβουλία, την οποία προφα-
νώς στη Βουλή θα τη συζητήσετε, κύριε Βορίδη, αλλά ποιο
κόµµα, που είχατε εντολή από το Σύνταγµα γι’ αυτό, βολιδοσκο-
πήσατε, προκειµένου να διαπιστώσετε αν υπάρχει η δυνατότητα
αλλαγής της ψήφου που είχαν δώσει τα κόµµατα τον Δεκέµβριο
του 2019; Απάντηση, τουλάχιστον σε ό,τι µας αφορά, αλλά πιθα-
νότατα µπορώ να γενικεύσω: κανένα.

Αρχίσατε αυτόν τον φθηνό, τον φθηνότερο που υπήρξε ποτέ,
κοινοβουλευτικό συνδικαλισµό -και ζητάω συγγνώµη γιατί ο συν-
δικαλισµός δεν είναι αυτού του επιπέδου, από τον συνδικαλισµό
ζητάω συγγνώµη-, νοµίζοντας πραγµατικά τι, κύριε Βορίδη; Τι
νοµίζετε; Νοµίζετε ότι θα βγάλετε, είτε µε την πρωτοβουλία που
πήρατε είτε µε όσα είπατε προηγουµένως, από πάνω σας δύο
ιστορικές ευθύνες για δύο πολύ σηµαντικές αποφάσεις που πή-
ρατε;

Το άρθρο 54 του Συντάγµατος, κύριε Βορίδη, στη σηµερινή
του µορφή το ψηφίσατε ή όχι; Το εισηγηθήκατε και το ψηφίσατε,
ναι ή όχι; Η απάντηση είναι «βεβαίως και ναι». Εµείς όχι, στη ση-
µερινή του µορφή.

Τι λέει το άρθρο 54, κύριε Βορίδη, που εσείς ενσωµατώσατε
στη σηµερινή του εκδοχή στο ελληνικό Σύνταγµα, στον ελληνικό
Καταστατικό Χάρτη για τα επόµενα πόσα χρόνια; Λέει για πρώτη
φορά στην ιστορία του µεταπολιτευτικού Συντάγµατος ότι: «…
µπορεί να τίθενται προϋποθέσεις στην άσκηση του εκλογικού δι-
καιώµατος στον τόπο διαµονής τους από τους εκλογείς που κα-
τοικούν έξω από την επικράτεια, όπως ο δεσµός στη χώρα,
αυτοπρόσωπη παρουσία, χρόνος απουσίας από τη χώρα ή πα-
ρουσία στη χώρα για ορισµένο χρόνο στο παρελθόν.». 

Ποιος το έβαλε στο Σύνταγµα µε την ψήφο του αυτό, κύριε
Βορίδη; Δεν υπήρχε από το ’75 και µετά τέτοια διάταξη. Το έβαλε
ο Βορίδης. Το έβαλε ο Μητσοτάκης. Το έβαλαν οι βουλευτές της
Νέας Δηµοκρατίας, µαζί και µε τους Βουλευτές άλλων κοµµά-
των. Και έρχεστε εδώ και νοµίζετε ότι όλα αυτά τα φθηνά επιχει-
ρήµατα, τα οποία δεν έχουν διάρκεια ζωής µεγαλύτερη από
λίγες ώρες, θα µπορέσουν να συγκαλύψουν την ευθύνη -εγώ δεν
θα πω το βάρος- που έχετε για το γεγονός ότι πρώτη φορά στην
ιστορία µε τη δική σας ψήφο -και αυτό να το ακούνε οι Έλληνες
και Ελληνίδες του εξωτερικού- συµπεριελήφθη αυτή ακριβώς η
δυνατότητα, να τίθενται περιορισµοί. Και έρχεστε εδώ και ξι-
φουλκείτε για τους περιορισµούς σαν τους έβαλε στο Σύνταγµα
ή στον νόµο η Αξιωµατική Αντιπολίτευση.

ΜΑΥΡΟΥΔΗΣ ΒΟΡΙΔΗΣ (Υπουργός Εσωτερικών): Κύριε Ραγ-
κούση, λέει ότι...

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Κύριε Βορίδη, δεν σας
διέκοψε.

ΙΩΑΝΝΗΣ ΡΑΓΚΟΥΣΗΣ: Δεύτερη ευθύνη από την οποία δεν
πρόκειται, κύριε Βορίδη, όσο χαµηλά και να ρίξετε το επίπεδο
της κοινοβουλευτικής διαδικασίας-νοµοθέτησης, να ξεφύγετε
είναι η ψήφιση του νόµου του Δεκεµβρίου του 2019.

Η ψήφιση του νόµου του Δεκεµβρίου του 2019, κύριε Βορίδη,
όπως ο ίδιος ο κ. Μητσοτάκης στην τοποθέτησή του έχει πει,
έγινε µε πρωτοβουλία της Νέας Δηµοκρατίας, κύριε Βορίδη. Δια-
βάζω τα λόγια του κ. Μητσοτάκη από την οµιλία του µέσα σε
αυτή εδώ την Αίθουσα τον Δεκέµβρη του 2019. Λέει, λοιπόν, ο κ.
Μητσοτάκης: «Και όµως έπρεπε να περάσουν σαράντα τέσσερα
χρόνια και οχτώ µήνες για να λάβει αυτό το άρθρο νοµική σάρκα
και οστά. Και είµαι περήφανος που αυτό συµβαίνει µε πρωτοβου-
λία της Νέας Δηµοκρατίας.». Κυριάκος Μητσοτάκης τον Δεκέµ-
βριο του 2019. 

Υπάρχει, λοιπόν, ένα Σύνταγµα στη χώρα, για πρώτη φορά
στην ιστορία της χώρας, που έχει ενσωµατώσει τη λογική των
περιορισµών, µε πρωτοβουλία και ψήφο της Νέας Δηµοκρατίας.
Το «πρωτοβουλία» δεν το αφαιρώ από το Κοµµουνιστικό Κόµµα
Ελλάδας, θα επιστρέψω σε αυτό. Και έχει και έναν νόµο που
ισχύει για το πώς θα ψηφίζουν υπό αυτό το καθεστώς των συγ-
κεκριµένων περιορισµών που έβαλε η Νέα Δηµοκρατία µέσα στο
Σύνταγµα, µαζί µε το Κοµµουνιστικό Κόµµα της Ελλάδας και το
Κίνηµα Αλλαγής, και το οποίο επίσης έχει ψηφιστεί ως νόµος µε
πρωτοβουλία της Νέας Δηµοκρατίας. 

(Θόρυβος στην Αίθουσα)
Γιατί µε πρωτοβουλία της Νέας Δηµοκρατίας; Και αυτή είναι

η ιστορική αλήθεια, κύριε Βορίδη. Αυτή είναι ιστορική αλήθεια
που θα πούµε τώρα, ότι εµείς προσήλθαµε από την πρώτη στιγµή
µε αυτή τη θέση που έχουµε και σήµερα, και στην Αναθεώρηση
του Συντάγµατος και στις συζητήσεις που γίνονταν για την ψή-
φιση του νόµου. Και λέγαµε να ψηφίζουν όλοι, να ψηφίζουν όλοι
µε την λογική που έχει ενσωµατωθεί και σε αυτή την τροπολογία
και έχει κατ’ επανάληψη εξηγήσει ο κ. Κατρούγκαλος. Να ψηφί-
ζουν όλοι ανεξαιρέτως, όλοι όσοι έχουν το δικαίωµα ψήφου και
περιλαµβάνονται στους εκλογικούς καταλόγους µε ενιαίο ψηφο-
δέλτιο και ούτω καθεξής. Υπάρχουν απόψεις αντικρουόµενες,
διαφορετικές, σεβαστές. Αυτή ήταν η δική µας άποψη.

Και υπήρχε και η άποψη, κύριε Βορίδη, του Κοµµουνιστικού
Κόµµατος Ελλάδας, που είναι η άποψη ουσιαστικά του νόµου,
του νόµου Θεοδωρικάκου, που είπε να µην ψηφίζουν όλοι, να τε-
θούν αυτοί οι περιορισµοί, να καταστούν συνταγµατικά ανεκτοί,
µε βάση τη συνταγµατική Αναθεώρηση που προηγήθηκε, και να
προβλέπονται αυτοί οι περιορισµοί. Και η Νέα Δηµοκρατία, κύριε
Βορίδη, εσείς όλοι και ο Μητσοτάκης, είχατε ένα δίληµµα πολύ
συγκεκριµένο: µε ποια από τις δύο απόψεις θα πάτε, για να µπο-
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ρέσει να σχηµατιστεί η πλειοψηφία των διακοσίων ψήφων µέσα
στο ελληνικό Κοινοβούλιο. Εσείς, λοιπόν, αποφασίσατε να µην
πάτε µε την άποψη της Αξιωµατικής Αντιπολίτευσης, αλλά να
πάτε µε την άποψη του Κοµµουνιστικού Κόµµατος Ελλάδας και
να δοθεί έτσι δυνατότητα στον κ. Μητσοτάκη και να έρθει να πει
εδώ -µε αυτή την έννοια, λοιπόν, προφανώς το είπε- ότι µε δική
του πρωτοβουλία ψηφίζεται ο νόµος. 

Έχουµε, λοιπόν, ένα Σύνταγµα, για πρώτη φορά, στη χώρα
που λέει ότι µπορεί να τίθενται προϋποθέσεις στην άσκηση του
εκλογικού δικαιώµατος, αυτοί οι περιορισµοί -στο Σύνταγµα
τώρα λέω, όχι στον νόµο- οι οποίοι δεν υπήρχαν µέχρι το 2019,
αλλά υπάρχουν πλέον, γιατί η Νέα Δηµοκρατία τούς θέσπισε αυ-
τούς τους περιορισµούς. Έχουµε έναν νόµο για να εφαρµοστούν
αυτοί οι περιορισµοί στην προσπάθεια διευκόλυνσης των απο-
δήµων Ελλήνων εκλογέων του εξωτερικού να ψηφίζουν, πάλι µε
πρωτοβουλία της Νέας Δηµοκρατίας. Και τώρα νοµίζει ο κ. Βο-
ρίδης ότι θα υπάρξει ένας σοβαρός πολιτικός επιστήµονας, ένας
σοβαρός ιστορικός, ένας σοβαρός θα έλεγε κανείς δηµοσιογρά-
φος που θα πει ότι η Νέα Δηµοκρατία δεν έχει καµµία σχέση µε
αυτό το οποίο εφαρµόζεται και θα εφαρµοστεί και στις επόµενες
εθνικές εκλογές και δεν είναι κάτι άλλο από τον νόµο του ’19,
διότι η Νέα Δηµοκρατία διά του κ. Βορίδη πήρε αυτή τη φοβερή
και τροµερή πρωτοβουλία, έβγαλε τον άσο από το µανίκι και
έφερε αυτή τη νοµοθετική πρωτοβουλία, νοµίζοντας ότι θα κάνει
τι; Ό,τι έκανε και το 2009; Και το 2009 είχε πάρει η Νέα Δηµο-
κρατία αντίστοιχη νοµοθετική πρωτοβουλία, κύριε Βορίδη, ερή-
µην όλων των κοµµάτων. Ποια ήταν η κατάληξη; Μηδέν. Δεν
ψηφίστηκε τίποτα. Τι συνέβη; Ποιος το θυµάται; Κανένας. 

Γιατί τα ισχυρίζοµαι, λοιπόν, όλα αυτά, κύριε Βορίδη; Διότι όταν
ένα κόµµα κυβερνά µε υπευθυνότητα τη χώρα, όταν µια κυβέρ-
νηση θέλει να είναι σοβαρή απέναντι στον ελληνικό λαό και ιδίως
απέναντι στους ταλαιπωρηµένους Έλληνες και Ελληνίδες του
εξωτερικού και έχει θεσµοθετήσει, έχει υπερψηφίσει, έχει καθιε-
ρώσει αυτό το Σύνταγµα, αυτό το άρθρο 54, που προβλέπει τους
περιορισµούς, και έχει ψηφίσει αυτόν τον νόµο γιατί έχει επιλέξει
να πάει µε την πρόταση του Κοµµουνιστικού Κόµµατος Ελλάδας
και όχι µε την πρόταση τη δική µας του ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευτική συµ-
µαχία, δεν µπορεί, κύριε Βορίδη, να νοµίζει ότι µπορεί µετερχό-
µενο τέτοιες συνδικαλιστικές φθηνές -επαναλαµβάνω- κοινο-
βουλευτικά τακτικές να βγάλει από πάνω της την ευθύνη για όλα
αυτά. 

Αυτός ο δηµόσιος διάλογος είναι τόσο πλατύς. Είναι τόσο διε-
θνής. Σας έχει πει δεκάδες παραδείγµατα ο κ. Κατρούγκαλος.
Υπάρχουν χώρες που δεν δίνουν καν το δικαίωµα στους πολίτες
του εξωτερικού να ψηφίζουν. Όχι να ψηφίζουν µε περιορισµό.
Δεν τους δίνουν καν το δικαίωµα. Δεν τους διευκολύνουν καθό-
λου. Από το Ισραήλ, την Κύπρο, έως την Ιρλανδία. Υπάρχουν και
άλλες χώρες, που τους το αφαιρούν το δικαίωµα µόλις σε τρία
χρόνια. Σας είπε σήµερα παραδείγµατα, όπως στην Ωκεανία.
Πρόκειται για µια διεθνή συζήτηση τόσο σοβαρή, για την οποία
ακόµη και το Συµβούλιο της Ευρώπης έχει αναγνωρίσει ότι ναι,
νοµιµοποιούνται χώρες, όπως η Ιταλία, η Γαλλία, η Πορτογαλία,
να επιβάλλουν περιορισµούς στους πολίτες τους όταν αυτοί
έχουν τέτοιο µέγεθος, που µπορεί να επηρεάσουν καθοριστικά
το εκλογικό αποτέλεσµα. Και σε χώρες, κυρίες και κύριοι συνά-
δελφοι της Νέας Δηµοκρατίας, όπου δεν υπάρχει το µπόνους
των πενήντα εδρών. Δεν υπάρχει το µπόνους των πενήντα
εδρών, που σε συνδυασµό µε τη δική σας λογική είναι προφανές
πού µπορεί να οδηγήσει ανά πάσα στιγµή το πολιτικό σκηνικό
της χώρας. 

Όταν όλα αυτά είναι δεδοµένα, όταν όλα αυτά είναι πασίγνω-
στα, δεν µπορεί, κύριε Βορίδη, να νοµίζετε ότι θα ξεφύγετε από
την ευθύνη που έχετε για το γεγονός ότι υπάρχει αυτό το Σύν-
ταγµα και αυτός ο νόµος απέναντι στους εκλογείς του εξωτερι-
κού, νοµίζοντας ότι θα φορτώσετε σε εµάς την ευθύνη.

Εµείς είχαµε µια καθαρή άποψη από την αρχή, την έχουµε
µέχρι σήµερα και τη λέµε και την υποστηρίζουµε. Μπήκαµε σε
αυτή τη λογική του συµβιβασµού και εµείς, γιατί δεν θέλαµε να
µη γίνει πράξη µία συνετή, µία εναλλακτική λύση που υπήρχε
απέναντι στη δική µας την πρόταση. Διότι το είχαµε πει από την
αρχή ότι τη δική µας πρόταση τη βλέπαµε σαν την άλλη όψη. Δη-

λαδή ή θα πεις ότι ψηφίζουν όλοι, αλλά υπό ένα καθεστώς ενι-
αίου ψηφοδελτίου, µε εκπροσώπους οι οποίοι θα ψηφίζουν τους
δικούς τους -θα αναδεικνύονται οι εκπρόσωποι των εκλογέων
του εξωτερικού από τους ίδιους τους απόδηµους- ή θα γινόταν
αυτό το οποίο έγινε.

Κάτι τελευταίο, κύριε Βορίδη, γιατί το είπατε και εσείς, το είπε
και ο κ. Πλεύρης. Είναι, κατά τη γνώµη σας, ανεκτό και σωστό
να ψηφίζει ο Έλληνας του εξωτερικού. Αλλά γιατί, κύριε Βορίδη,
δεν είναι σωστό ο Έλληνας του εξωτερικού, η ψήφος του, να
προσµετράται για την εκλογή σε επίπεδο περιφέρειας και για την
εκλογή του Βουλευτή;

Γιατί δεν έχει σηµασία για τον Έλληνα και την Ελληνίδα του
εξωτερικού να αποφασίσει, αν θέλει, τον κ. Κουµουτσάκο ή τον
κ. Παπαδηµητρίου από τη Νέα Δηµοκρατία, αφού θέλετε να ψη-
φίζει κόµµα; Γιατί τους αποκλείσατε τη δυνατότητα να αποφασί-
ζουν, αν θέλουν, τον κ. Καιρίδη ή τον κ. Βορίδη; Γιατί, κύριε
Βορίδη, το κάνατε αυτό; Γιατί βάλατε αυτό το φρένο στην επι-
λογή των εκλογέων του εξωτερικού; Είναι µικρό θέµα το πρό-
σωπο; Είναι µικρό θέµα το πρόσωπο ακόµη και ως φορέας
πολιτικής; 

Και δεν αναφέροµαι στη δική µας πρόταση τώρα. Αναφέροµαι
σε αυτό το οποίο βάλατε µέσα στο Σύνταγµα, επίσης στο άρθρο
54, στο οποίο αναφέρεται ότι ο νόµος µπορεί να προβλέπει ότι η
ψήφος των εκλογέων που ψηφίζουν σε εκλογικά τµήµατα έξω
από την επικράτεια -εσείς το βάλατε αυτό- δεν προσµετράται σε
συγκεκριµένη εκλογική περιφέρεια. Γιατί να µην προσµετράται;
Γιατί αυτός ο Έλληνας, που λέγατε πριν, από τη Γερµανία, να
µην αποφασίζει για το ποιον θέλει Βουλευτή ή Βουλεύτρια σε
αυτό το ελληνικό Κοινοβούλιο; Είναι δευτερεύον θέµα; Απεναν-
τίας. Πρωτεύον θέµα είναι ή εξίσου όσο και το κοµµατικό, κατά
τη δική σας άποψη και κατά το δικό σας σκεπτικό. 

Εν κατακλείδι, αύριο, κάποια στιγµή και ο τελευταίος οµιλητής
ή οµιλήτρια θα κάνει την οµιλία, θα κάνει την αγόρευσή του, θα
κάνει την αγόρευσή της. Θα κλείσει  αυτός ο κύκλος. Το µόνο
που θα µείνει, κύριε Βορίδη, στην ιστορία είναι η ισχύς του νόµου
του 2019. Δείτε τι θα κάνετε για την καλύτερη και πιο άρτια εφαρ-
µογή αυτού του νόµου. Δείτε τι θα κάνετε για τη µεγαλύτερη δυ-
νατή συµµετοχή των Ελλήνων και των Ελληνίδων του εξωτερικού
στο πλαίσιο αυτού του νόµου στις επόµενες εκλογές. Δείτε τι θα
κάνετε, ώστε όλη η προσπάθεια κινητοποίησης των Ελλήνων και
των Ελληνίδων του εξωτερικού να γίνει µε διαφανείς και νόµιµες
διαδικασίες, όσον αφορά τα επικοινωνιακά και την προσπάθεια
προσέλκυσης µέσω καµπάνιας που πρέπει να γίνει και ούτω κα-
θεξής και αφήστε τα υπόλοιπα. 

Φύγετε από όλα αυτά, κύριε Βορίδη. Ούτε σε εσάς κατά τη
γνώµη µου ως κόµµα ιστορικά αξίζει µια τέτοια στάση ούτε, πολύ
περισσότερο, στο ελληνικό Κοινοβούλιο ούτε, ακόµη περισσό-
τερο, στους Έλληνες και τις Ελληνίδες του εξωτερικού, µια τέ-
τοια στάση που -επαναλαµβάνω- µετατρέπει σε γελοιοποίηση
την ίδια αυτή τη γελοιότητα που αποφασίσατε να φέρετε στο ελ-
ληνικό Κοινοβούλιο.

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Κι εµείς ευχαρι-
στούµε, κύριε Ραγκούση.

Ορίστε, κύριε Υπουργέ, έχετε τον λόγο.
ΜΑΥΡΟΥΔΗΣ ΒΟΡΙΔΗΣ (Υπουργός Εσωτερικών): Κύριε Ραγ-

κούση, το ποιος γελοιοποιήθηκε από την παρούσα διαδικασία
έχει ήδη κριθεί ήδη. Ήδη κρίθηκε αυτό. Μη στεναχωριέστε. 

Πάµε, όµως, παρακάτω. Επειδή -δεν ξέρω και γιατί, µήπως το
κάνει κι επίτηδες- ο κ. Κατρούγκαλος τα ξέρει τα συνταγµατικά,
δεν τον ρωτάτε και λίγο προτού σηκωθείτε και κάνετε συνταγµα-
τικές αναλύσεις; Άρθρο 54.1, 54.4. Με τον νόµο της παραγράφου
4 του άρθρου 51 -ακούστε την κρίσιµη λέξη- µπορεί, δύναται να
τίθενται προϋποθέσεις στην άσκηση του εκλογικού δικαιώµατος.
Υπάρχει ισχυρισµός ότι ο νόµος που ψηφίστηκε είναι αντισυν-
ταγµατικός; Αυτό έχετε καταλάβει από την επιχειρηµατολογία
µας; Άλλα αντί άλλων τώρα, έτσι; Όταν λέµε «άλλα αντί άλλων»,
άλλα αντί άλλων. 

Σας λέµε ότι οι περιορισµοί είναι υπερβολικοί, είναι καταχρη-
στικοί, δεν πρέπει να τεθούν και µας λέτε ότι µπορεί να τίθενται
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κατά το Σύνταγµα. Μάλιστα, µπορεί να τίθενται κατά το Σύν-
ταγµα. Αυτό συζητάµε τώρα; Εάν δεν µπορούσαν, κύριε Ραγ-
κούση, να τίθενται κατά το Σύνταγµα, θα είχε πέσει ως
αντισυνταγµατικός ο νόµος. Δεν συζητάµε τώρα αυτό. 

Θέλετε να πάµε στο ζουµί; Θα ψηφίσετε. Ο νόµος σάς δίνει τη
δυνατότητα να ψηφίσετε και να αρθούν οι περιορισµοί που πάτε
και λέτε δεξιά, αριστερά ότι θέλετε να αρθούν. Άντε να τους
άρουµε, λοιπόν, και αφήστε το Σύνταγµα ήσυχο.

Πάµε και στα επόµενα. Τι άλλο λέει το Σύνταγµα; Λέει: «Με τον
νόµο του προηγούµενου εδαφίου…». Παρεµπιπτόντως, το Σύν-
ταγµα κάνει και µια περιγραφή εναλλακτικών δυνατοτήτων. Δη-
λαδή, λέει ότι µπορεί να τίθενται περιορισµοί, όπως ο πραγµατικός
δεσµός µε τη χώρα, η αυτοπρόσωπη παρουσία σε εκλογικό τµήµα
-θα µπορούσε να είναι αυτός ένας περιορισµός και µόνος, µόνο
να πάνε αυτοπροσώπως στο εκλογικό τµήµα-, ο χρόνος απουσίας
από τη χώρα, η παρουσία στη χώρα για ορισµένο χρόνο στο πα-
ρελθόν. Υπάρχουν διάφορες δυνατότητες. Ο νοµοθέτης εδώ επέ-
λεξε, έτσι όπως περιγράψατε τον συµβιβασµό, αυτά που επέλεξε.
Εµείς σας λέµε να µην έχει περιορισµούς, όπως δύναται να κάνει
ο νοµοθέτης. 

Πάµε και παρακάτω. Μπορεί να ορίζεται ότι ορισµένες θέσεις
του ψηφοδελτίου Επικρατείας κάθε κόµµατος καταλαµβάνονται
υποχρεωτικά από απόδηµους Έλληνες. Είναι δυνατότητα που,
επίσης, αξιοποίησε ο νοµοθέτης. Μπορεί. Κι αυτό δυνητικό είναι.
Ό,τι θέλει κάνει. Του προβλέπει δυνατότητες. Μπορεί να κάνει
και κάτι άλλο, να προβλέπει ότι η ψήφος των εκλογέων που ψη-
φίζουν σε εκλογικά τµήµατα έξω από την επικράτεια δεν προ-
σµετράται σε συγκεκριµένη εκλογική περιφέρεια, αλλά µόνο σε
επίπεδο επικράτειας, αυτό που επέλεξε ο νοµοθέτης, που µπο-
ρεί. 

Δεν ξέρω τι είναι αυτό το ωραίο που µου κουνάτε. 
ΙΩΑΝΝΗΣ ΡΑΓΚΟΥΣΗΣ: Όλα αυτά δεν µπορούσαν πριν.
ΜΑΥΡΟΥΔΗΣ ΒΟΡΙΔΗΣ (Υπουργός Εσωτερικών): Μάλιστα,

και τώρα µπορεί. Άρα, λοιπόν, θεσπίζεται, κύριε Ραγκούση. Ελ-
πίζω ότι τα ελληνικά σας δεν χρειάζεται να τα διευκολύνω τόσο
πολύ. «Δύναται» σηµαίνει διακριτική ευχέρεια και επιλογή, όχι
υποχρεωτικότητα. Μπορεί.

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΖΑΧΑΡΙΑΔΗΣ: Μας κάνετε και µάθηµα;
ΜΑΥΡΟΥΔΗΣ ΒΟΡΙΔΗΣ (Υπουργός Εσωτερικών): Σας κάνω,

ναι. Φαίνεται, χρειάζεται.
(Θόρυβος στην Αίθουσα)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Σας παρακαλώ.
ΜΑΥΡΟΥΔΗΣ ΒΟΡΙΔΗΣ (Υπουργός Εσωτερικών): Τέλος, µε

τον νόµο της παραγράφου 1 του παρόντος άρθρου µπορεί να
ορίζονται µία ή περισσότερες εκλογικές περιφέρειες αποδήµου
ελληνισµού. Και πράγµατι, η πρότασή σας εκεί δεν έχει πρό-
βληµα. 

Για πείτε µου πού µπορεί να µην προσµετράται η ψήφος στο
συνολικό εκλογικό αποτέλεσµα; Πού µπορεί; Αυτό να µου εξη-
γήσετε, πού µπορεί, γιατί αυτό είναι το προσβλητικό της προτά-
σεώς σας. Όλα τα υπόλοιπα είναι σάλτσες. Όλα τα υπόλοιπα
είναι δυνατότητες του νοµοθέτη.

Εµείς σας κάνουµε µία νοµοθετική πρόταση και σας λέω τώρα
ξανά, κύριε Ραγκούση, γιατί δεν θα γλιτώσετε από το δίληµµα
αυτό. Πείτε µου τι θέλετε από όλα αυτά τα «µπορεί», να το κάνω
τώρα. Ό,τι θέλετε από τα «µπορεί», θα το κάνω τώρα, υπό δυο
προϋποθέσεις: όχι περιορισµοί, ισοτιµία της ψήφου. Πάρτε θέση
τώρα και αφήστε τα γύρω-γύρω.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
ΙΩΑΝΝΗΣ ΡΑΓΚΟΥΣΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, έχω το περιθώριο; 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Βεβαίως. Δεν έχετε τί-

ποτα προσωπικό, αλλά ως Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος
έχετε…

ΙΩΑΝΝΗΣ ΡΑΓΚΟΥΣΗΣ: Ευχαριστώ.
Κοιτάξτε, κύριε Βορίδη. Εγώ σας είπα προηγουµένως ότι έχετε

έναν δρόµο να σταµατήσετε, να βάλετε φρένο σε αυτόν τον κα-
τήφορο. Επιτέλους, να σταθείτε µε υπευθυνότητα και σοβαρό-
τητα. Τίποτα από αυτά που απαντήσατε τώρα δεν ήταν µέρος
της δικής µου τοποθέτησης. Σας είπα πάρα πολύ συγκεκριµένα
και πάρα πολύ απλά, κύριε Βορίδη, ότι η λογική της δυνητικής
ύπαρξης περιορισµών καθιερώθηκε µε τη δική σας ψήφο για

πρώτη φορά στο ελληνικό Σύνταγµα τον Νοέµβριο του 2019. Τε-
λεία και παύλα. 

Άρα, µην ωρύεστε, κύριε Βορίδη. Δείτε µε υπευθυνότητα το
θέµα των Ελλήνων εκλογέων του εξωτερικού. Και σταµατήστε -
σας το λέω δεύτερη φορά- να πιστεύετε ότι µπορείτε να φύγετε
από το γεγονός που έχει καταγραφεί µε αδιαµφισβήτητο, µε ανε-
ξίτηλο τρόπο ιστορικά, ότι εσείς φτιάξατε αυτό το Σύνταγµα που
για πρώτη φορά έβαλε τη λογική των περιορισµών µέσα. Εσείς
µε πρωτοβουλία, όπως είπε ο κ. Μητσοτάκης, φέρατε και ψηφί-
στηκε ο νόµος που καθιέρωσε αυτούς τους περιορισµός. Τελεία
και παύλα. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Ευχαριστούµε πολύ.
Η Διαρκής Επιτροπή Οικονοµικών Υποθέσεων καταθέτει την

έκθεσή της στο σχέδιο νόµου του Υπουργείου Οικονοµικών: «Κύ-
ρωση της σύµβασης µεταβίβασης εµπραγµάτων δικαιωµάτων
λόγω εισφοράς σε είδος έναντι αυξήσεως µετοχικού κεφαλαίου
µεταξύ αφενός του Ταµείου Αξιοποίησης Ιδιωτικής Περιουσίας
του Δηµοσίου Α.Ε. και αφετέρου της Ελληνικό - Εταιρεία Διαχεί-
ρισης και Αξιοποίησης Ακίνητων Ελληνικού Αεροδροµίου Α.Ε.».

Και πάµε πάλι στους οµιλητές. 
Τον λόγο έχει ο κ. Παπαδόπουλος από τη Νέα Δηµοκρατία, ο

Κοζανίτης.
ΜΙΧΑΛΗΣ ΠΑΠΑΔΟΠΟΥΛΟΣ: Ευχαριστώ πάρα πολύ, κύριε

Πρόεδρε.
Κύριοι συνάδελφοι, πραγµατικά µε απογοητεύει ο κ. Βορίδης,

που προσπαθεί µε κάθε τρόπο να νουθετήσει τον ΣΥΡΙΖΑ, τους
συναδέλφους του ΣΥΡΙΖΑ. Δεν γίνεται, κύριε Υπουργέ, αυτό. Το
προσπαθούµε δύο χρόνια και δεν το καταφέραµε. Θα το κατα-
φέρετε σήµερα εσείς; Και, µάλιστα, µε τι τρόπο; Για πρώτη φορά
σε αυτή την Αίθουσα -τουλάχιστον από το 2000 που έχω την τιµή
να βρίσκοµαι εγώ- ακούω Υπουργό να λέει, «πείτε µου τι θέλετε,
να το νοµοθετήσω». 

Παιδιά, αυτά που ζούµε δεν υπάρχουν. Δεν υπάρχουν! Αυτό
είναι αλήθεια! Και ξέρετε κάτι; Το ότι έχετε εκτεθεί δεν αλλάζει
σε καµµία περίπτωση, όσο και να προσπαθείτε, γιατί οι Έλληνες
πολίτες έχουν κουραστεί να ακούνε αυτόν τον τραγέλαφο, την
ειρωνεία αυτή, αυτό το παιχνίδι του µπρος-πίσω και τα ίδια.

Είναι αλήθεια ότι χρειάστηκαν σαράντα τέσσερα χρόνια για να
λάβει σάρκα και οστά το άρθρο του Συντάγµατος του 1975 για
την ψήφιση των Ελλήνων του εξωτερικού και να κατορθώσει η
Κυβέρνηση της Νέας Δηµοκρατίας στις 12 Δεκεµβρίου του 2019,
µε διακοµµατική ψήφο διακοσίων ενενήντα Βουλευτών, να απο-
δώσει το δικαίωµα του εκλέγειν στους Έλληνες της Διασποράς. 

Η ψήφιση του σχετικού νόµου, πέρα από κάθε εξωραϊσµό,
αποτέλεσε σηµαίνον ιστορικό γεγονός στην ελληνική πολιτική
ιστορία. Η Κυβέρνηση της Νέας Δηµοκρατίας το 2019 έκανε µία
σαφή και ρητή πολιτική επιλογή. Επέλεξε η απόδοση του δικαιώ-
µατος ψήφου στους απόδηµους Έλληνες να συµβολίσει τη συ-
ναίνεση και τη σύνθεση µεταξύ των πολιτικών δυνάµεων και των
κοµµάτων -προφανώς δεν έγινε ακόµη αντιληπτό αυτό-, γεγονός
που αποδίδει πολύ σηµαντική υπεραξία -και όχι όλα αυτά τα
αστεία που άκουσα προηγουµένως από τον Κοινοβουλευτικό Εκ-
πρόσωπο του ΣΥΡΙΖΑ- στην Κοινοβουλευτική µας Δηµοκρατία,
αναγκαία για τη χώρα και για έναν λαό που πορεύεται µε τη δια-
χρονική του πίστη στα ανθρώπινα δικαιώµατα και στη δηµοκρα-
τία.

Η Νέα Δηµοκρατία, παρ’ ότι είχε νωπή εκλογική εντολή µόλις
έξι µηνών, κάθισε στο τραπέζι των συζητήσεων, κουβέντιασε και
ήταν ανοικτή σε κάθε πρόταση. Ακόµα και το ΚΚΕ, το οποίο δεν
µας συνηθίζει ιδιαίτερα σε τέτοιες πρακτικές, κατέθεσε σηµαν-
τικές προτάσεις. 

Η επίτευξη, λοιπόν, της µέγιστης δυνατής συναίνεσης, της κα-
θολικής θα έλεγα, εφόσον ακόµα και οι Βουλευτές του ΜέΡΑ25,
ενώ καταψήφισαν επί της αρχής, υπερψήφισαν επιµέρους
άρθρα, είχε ως αποτέλεσµα την ιστορική αυτή ρύθµιση, η οποία,
βέβαια, ήταν ατελής. Συγκεκριµένα, να ορίζει περιορισµούς.
Ακούστηκαν κατ’ επανάληψη. Δεν θέλω να τα επαναλάβω, γιατί
δεν θέλω να κουράζω το Σώµα. 

Συνεπώς η Νέα Δηµοκρατία αλλά και το ΚΙΝΑΛ οπισθοχώρη-
σαν το 2019 από την αρχική τους θέση µε την επιστολική ψήφο
για τη διαδικασία χωρίς κανέναν αποκλεισµό, προς χάριν της συ-
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ναίνεσης και της σπουδαιότητας της επίτευξης αυτής σε ένα
τόσο σηµαντικό και σοβαρό εθνικό θέµα, ενώ ο ΣΥΡΙΖΑ εγκατέ-
λειψε τότε την προβληµατική συνταγµατικά ιδέα να µην προσµε-
τράται η ψήφος του εξωτερικού στο τελικό αποτέλεσµα της
επικράτειας.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, σήµερα στη Νέα Δηµοκρατία,
µε τον Πρωθυπουργό, τον Κυριάκο Μητσοτάκη, και κυρίως µε
τον Μάκη τον Βορίδη -και ήταν πολύ σηµαντική, για όσους κατά-
φεραν να καταλάβουν, η παρέµβασή του η προηγούµενη και
αυτό δείχνει, αν θέλετε, και πώς αντιµετωπίζει πολιτικά τα γεγο-
νότα στη χώρα µας και χαίροµαι και ταυτίζοµαι απόλυτα µαζί του-
φτάσαµε σε ένα σχέδιο νόµου για να ολοκληρωθεί αυτό το ιστο-
ρικό γεγονός, αίροντας όλους τους περιορισµούς. Τι δεν κατα-
λαβαίνετε; Τι δεν λέµε σωστά; Όλους τους περιορισµούς,
απόδοση του δικαιώµατος. Και δηλώνουµε ανοικτοί σε διάλογο,
σε συνεννόηση σε όλα τα τεχνικά ζητήµατα για τη ρύθµιση της
εκλογικής διαδικασίας.

Σε αυτή την ξεκάθαρη και καλή πρωτοβουλία αντιµετωπίζουµε
µια στείρα αντιπολίτευση. Και να ήταν αντιπολίτευση, να πεις,
πάει στο καλό. Δεν είναι αντιπολίτευση. Δεν θεωρείται αντιπολί-
τευση αυτό που κάνετε. Δεν ξέρω πώς να το ονοµάσω και δεν
είναι ο χώρος κατάλληλος για να το ονοµάσω. Αν ήταν κάποιοι
άλλοι συνάδελφοι του ΣΥΡΙΖΑ, θα έβρισκαν ονοµασίες. Εγώ δεν
µπορώ να το κάνω στον χώρο αυτό. Όµως, δεν βοηθάει, δεν είναι
αντιπολίτευση.

Επίσης, χαρακτηρίζετε την πρωτοβουλία της Κυβέρνησης ως
κίνηση εντυπωσιασµού. Ακούστηκαν προηγουµένως όλα αυτά. 

Έχετε µια σηµαντική ευκαιρία: Να βγείτε από τη δύσκολη θέση
στην οποία οι ίδιοι µπήκατε. Ελάτε να ψηφίσουµε τον νόµο χωρίς
κανέναν περιορισµό και να δώσουµε το δικαίωµα αυτό σε ανθρώ-
πους οι οποίοι είναι Έλληνες, σε ανθρώπους -επιτρέψτε µου τον
όρο- οι οποίοι είναι περισσότερο από Έλληνες. Εγώ κατάγοµαι
από µία περιοχή, την Κοζάνη, και µια περιφέρεια τη Δυτική Μακε-
δονία, που έχει πάρα πολλούς συµπολίτες µας στο εξωτερικό,
όλων των γενεών. Καλώς ή κακώς βρέθηκαν εκεί. Σε κάποια πράγ-
µατα καλώς, σε κάποια πράγµατα ταλαιπωρήθηκαν και το ξέρουµε
όλοι αυτό. Μην τους στερείτε το δικαίωµα αυτό, χωρίς καµµία πο-
λιτική τοποθέτηση ουσιαστική και τεκµήρια. Τεκµηριώστε κάτι.
Όµως, δεν µπορείτε να τεκµηριώσετε κάτι, γιατί δεν υπάρχει.

Ποιος αρνείται, λοιπόν, σήµερα, µετά από δεκαεπτά µήνες, ότι
οι περιορισµοί, σύµφωνα µε τη θέση όλων των οργανώσεων των
αποδήµων του εξωτερικού, όπως εκφράστηκε στη συζήτηση
στην επιτροπή, αποδυναµώνουν τη θέληση του ελληνικού κρά-
τους να αποδώσει το αναφαίρετο δικαίωµα του εκλέγειν στους
αποδήµους;

Συνάδελφοι του ΣΥΡΙΖΑ, η δυνατότητα πρέπει να δοθεί σε
όλους τους αποδήµους ή, τουλάχιστον, σε όσους επιθυµούν και
όχι σε όσους αντέξουν τη γραφειοκρατία και τα τεχνικά εµπόδια
των περιορισµών που θέσαµε το 2019. 

Για να το πετύχουµε αυτό, χρειάζεται συναίνεση. Και αυτός
είναι ο στόχος ο δικός µας. Δεν υπάρχουν περιορισµοί που να
αντέχουν στην ιστορία. Οι Έλληνες από το 1821 µέχρι το 2021 -
και για πολλές ακόµα εκατονταετίες- έχουν άρρητο συνεκτικό
ιστό την ελληνική γλώσσα που οµιλείται αδιάλειπτα από τα οµη-
ρικά έπη και για τρεις χιλιάδες και πλέον χρόνια. 

Αφήστε, λοιπόν, τα µικροπολιτικά παιχνίδια και τα τερτίπια και
αποδείξτε ότι τη συναίνεση δεν την εκµεταλλεύεστε όπως σας
βολεύει και όταν σας βολεύει, αλλά την υπηρετείτε, γιατί προέχει
το εθνικό συµφέρον. Άλλωστε, εάν σήµερα καταψηφίσετε, εάν
αρνηθείτε την άρση των περιορισµών, ουσιαστικά αποδεικνύετε
ότι το 2019 δεν συναινέσατε, απλώς υπηρετήσατε τον εθνικό
στόχο γιατί τότε σας βόλευε και τώρα δεν σας εξυπηρετεί.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, κλείνοντας, θέλω να πω το εξής:
Υπάρχει ακόµα χρόνος να αρθούµε όλοι στο ύψος των περιστά-
σεων, να ολοκληρώσουµε όλοι µαζί αυτό που ξεκινήσαµε το
2019. Η ιστορία θα γραφτεί µε χρυσά γράµµατα και θα µας απο-
δώσει ότι µάθαµε να συναινούµε όχι µόνο όταν επιβάλλουµε τις
θέσεις µας, αλλά ενίοτε όταν υποχωρούµε από τις δικές µας θέ-
σεις. Αυτό απαιτεί πολιτικό πολιτισµό και ωριµότητα. Αποδείξτε
µας ότι υπάρχει. Και όχι τόσο σε εµάς. Αποδείξτε στην ελληνική
κοινωνία και στο ελληνικό έθνος ότι το έχετε.

Ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Και εµείς ευχαρι-
στούµε, κύριε Παπαδόπουλε.

Και από την Κοζάνη στη Ροδόπη και στον κ. Δηµήτριο Χαρίτου
από τον ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευτική Συµµαχία.

Ορίστε, κύριε Χαρίτου, έχετε τον λόγο.
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΧΑΡΙΤΟΥ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, η συζήτηση σήµερα θα έπρεπε να έχει ως

θέµα όχι την άρση των περιορισµών για την εγγραφή στους
εκλογικούς καταλόγους των αποδήµων, αλλά την άρση των πε-
ριορισµών στη λειτουργία του Κοινοβουλίου από το ιδιότυπο
lockdown στο οποίο το έχετε οδηγήσει. 

Ποιο είναι, κύριοι, το θέµα το οποίο στην πραγµατικότητα επα-
ναφέρεται στη Βουλή, για να καταλαβαίνει ο ελληνικός λαός που
µας παρακολουθεί; Ζητάτε να αλλάξει, να ανατραπεί πρόσφατα
ψηφισµένος νόµος -τον Δεκέµβρη του 2019-, που και µε τις δικές
σας ψήφους σχεδόν οµόφωνα ψηφίστηκε στην Αίθουσα αυτή για
τον τρόπο µε τον οποίο θα ψηφίζουν οι απόδηµοι Έλληνες, οι
Έλληνες του εξωτερικού. 

Σας άκουσα, κύριε Υπουργέ, πριν από λίγο και µου φανήκατε
σαν απελπισµένος µε αυτό που είπατε, «φέρτε ό,τι θέλετε να το
ψηφίσουµε». Όµως, κύριε Υπουργέ, για άλλη µία φορά δεν εί-
πατε ούτε έναν, µα έναν, λόγο για τον οποίο ανακαλείτε την
ψήφο που δώσατε στον προηγούµενο νόµο. Πολύ ωραία όλα
αυτά που µας είπατε για τις ανακοινώσεις, τα ψηφίσµατα των
οµογενών. Να σας ρωτήσω κάτι, κύριε Υπουργέ; Όλα αυτά δεν
τα γνωρίζατε όταν ψηφίζατε τον Δεκέµβρη του 2019 τον νόµο;
Τι είναι αυτό που βάραινε στην κρίση σας και ζητάτε να ακυρωθεί
ένας νόµος που δεν πρόλαβε καν να εφαρµοστεί; 

Φαίνεται, κύριε Υπουργέ, για να το πω κοµψά, ότι έχετε εθιστεί
το τελευταίο διάστηµα στις κυβιστήσεις. Δεν εξηγείται διαφορε-
τικά. Με τη φαρµακευτική κάνναβη τα πήγατε καλά, γιατί χρει-
αζόταν απλή πλειοψηφία. Και πράγµατι πέσατε στα µαλακά. Εδώ
όµως, κύριοι, χρειάζεται αυξηµένη πλειοψηφία. Ξέρετε ότι θα πέ-
σετε στο δάπεδο. Γιατί όµως επιµένετε να φέρνετε τον νόµο
αυτό;

Άκουσα τον εισηγητή σας, κύριε Υπουργέ, να ισχυρίζεται ότι
πήρατε τη σκυτάλη από το χέρι της κ. Τζάκρη και τρέξατε για να
αλλάξετε τον νόµο. Ουδέν ψευδέστερον. Από το χέρι του ίδιου
του Πρωθυπουργού πήρατε τη σκυτάλη, κύριε Υπουργέ, όταν ο
κ. Μητσοτάκης στις 22 του Μάρτη -όχι τυχαία- υποσχόταν σε τη-
λεδιάσκεψη µε τους Έλληνες της Νότιας Αµερικής ότι θα αλλά-
ξει ξανά τον νόµο, ώστε να µπορούν να συµµετέχουν στα κοινά
της πατρίδας, να συµµετέχουν, όπως ανέξοδα υποσχέθηκε, στη
διαδικασία ανάδειξης της πολιτικής ηγεσίας της χώρας. 

Ήταν χρονικά, κύριε Υπουργέ, τότε ακριβώς που διαπιστώνατε
ότι ο ανοµολόγητος στόχος σας να µεταβάλετε τους εκλογικούς
συσχετισµούς στο εσωτερικό της χώρας µε την ψήφο των απο-
δήµων γινόταν άπιαστο όνειρο, όταν από τις οκτακόσιες χιλιά-
δες, που ήταν οι αρχικές διαρροές προσδοκίας των εγγραφών
στους ειδικούς εκλογικούς καταλόγους, αυτές µετέπειτα µειώθη-
καν στις τριακόσιες χιλιάδες, ενώ οι αιτήσεις τρεις µήνες τώρα
περιορίστηκαν λίγο πάνω από τις χίλιες και οι εγγραφές κοντά
στις εκατό όλες κι όλες. 

Όταν, λοιπόν, κύριοι, καταλάβατε ότι οι υπέρµετρες προσδο-
κίες που είχατε καλλιεργήσει στους απόδηµους Έλληνες διαψεύ-
στηκαν, όπως άλλωστε διαψεύδονται οι πολιτικές σας στην
κοινωνία, τότε καταφύγατε στο πυροτέχνηµα του σηµερινού
νοµού, προκειµένου να διασκεδάσετε τις εντυπώσεις και να µε-
ταθέσετε τις ευθύνες σας στις άλλες πολιτικές δυνάµεις. Δυστυ-
χώς για εσάς και ευτυχώς για την κοινωνία αντιλαµβάνεται το
θέατρο των επιδιώξεών σας να εργαλειοποιήσετε τις ψήφους
των αποδήµων. Γίνονται αντιληπτά τα επικοινωνιακά παιχνίδια
που παίζετε στις πλάτες των οµογενών µας, νοµίζοντας ότι δεν
θα καταλάβουν την κωλοτούµπα σας, όσο επιδέξια κι αν προσπα-
θείτε να την κάνετε. 

Ενεργοποιήσατε, κύριοι, το µόνιµο σύνδροµο που σας διακα-
τέχει, που είναι οι φτηνοί επικοινωνιακοί αντιπερισπασµοί, για να
συσκοτίζετε την πραγµατικότητα, να καλύπτετε τις αποτυχίες
των ασκούµενων πολιτικών σας, όπως αυτή την περίοδο την απο-

12884 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



τυχία σας να ανοίξετε µε σχέδιο τον τουρισµό. Το ζούµε έντονα
στην Περιφέρεια Ανατολικής Μακεδονίας και Θράκης, µε την επι-
πολαιότητα που χειριστήκατε το άνοιγµα του συνοριακού σταθ-
µού της Νυµφαίας, υπονοµεύοντας τον τουρισµό της περιοχής. 

Κυρίες και κύριοι, µην προσπαθείτε να µεταθέσετε τις δικές
σας ευθύνες στις άλλες πολιτικές δυνάµεις. Ο ΣΥΡΙΖΑ είχε και
έχει πάντα την ίδια σταθερή θέση; να έχουν φωνή και ψήφο οι
απόδηµοι, να µην ψηφίζουν µόνο, αλλά και να εκλέγουν τους αν-
τιπροσώπους τους. Εµείς δεν θέσαµε και ούτε θέτουµε σε αµφι-
σβήτηση τον νόµο του Δεκέµβρη του 2019, που ήταν ένας
προφητικός συµβιβασµός για τη συµµετοχή των αποδήµων στις
εκλογές. 

Από την πλευρά µας, κύριοι, επαναφέρουµε το αίτηµα να ψη-
φίζουν οι απόδηµοι και τους εκπροσώπους τους σε εκλογικές πε-
ριφέρειες που θα οριστούν όπως προβλέπεται πλέον στο
Σύνταγµα, για να φανεί ποιος ενδιαφέρεται πραγµατικά για τους
απόδηµους. Εδώ είναι η πρόταση να αναλάβετε τις ευθύνες σας.
Φτάνουν τα µεγάλα λόγια. Κυβερνήσατε για πολλά χρόνια τη
χώρα. Δεν κάνατε τίποτα. Δεν πήρατε καµµία πρωτοβουλία για
το ζήτηµα. 

Ο ΣΥΡΙΖΑ είναι αυτός που ως κυβέρνηση πήρε πρωτοβουλίες.
Σύστησε νοµοπαρασκευαστική επιτροπή για να προτείνει νόµο
που θα έδινε απάντηση στο πάγιο αίτηµα των οµογενών. Ο ΣΥ-
ΡΙΖΑ ήταν αυτός που κατέθεσε συγκεκριµένες προτάσεις στην
Αναθεώρηση του Συντάγµατος, χωρίς την οποία, κύριοι της Πλει-
οψηφίας, δεν θα υπερψηφιζόταν ο νόµος για τη διευκόλυνση της
ψήφου των αποδήµων. Με την ευθύνη που µας αναλογεί ως
κόµµα της Αξιωµατικής Αντιπολίτευσης ήρθαµε σε αυτή τη συ-
ζήτηση, µολονότι εξαρχής διαφαινόταν από την πλευρά σας ότι
την αντιµετωπίζετε προσχηµατικά και µε επικοινωνιακό τρόπο.
Με αίσθηµα, λοιπόν, ευθύνης είµαστε έτοιµοι να συµβάλουµε
ώστε ο ψηφισµένος κοινός νόµος του Δεκέµβρη του 2019 να
υλοποιηθεί µε τον καλύτερο δυνατό τρόπο, ώστε να εξασφαλι-
στεί η µεγαλύτερη δυνατόν συµµετοχή των αποδήµων Ελλήνων,
γεγονός που θα είναι σε όφελος της χώρας µας συνολικά. 

Σας ευχαριστώ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Κι εµείς σας ευχαρι-
στούµε, κύριε Χαρίτου.

Θα κλείσει ο δεύτερος κύκλος οµιλητών µε την κ. Απατζίδη
από το ΜέΡΑ25, η οποία εκλέγεται στον Α’ Τοµέα Ανατολικής Ατ-
τικής. 

Ορίστε, κυρία Απατζίδη.
ΜΑΡΙΑ ΑΠΑΤΖΙΔΗ: Σας ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Αν µου επιτρέπετε, πριν ξεκινήσω την οµιλία µου, θα ήθελα να

αναφερθώ σε µια συνάντηση που είχα σήµερα το πρωί. Παρευ-
ρέθηκα στην Ευελπίδων για να στηρίξω τον γιατρό Κώστα Κατα-
ραχιά για τα δίκαια αιτήµατά του. Μια χαρακτηριστική
περίπτωση, που δείχνει πώς διαχειρίζεστε την πανδηµία και ποια
είναι η τοποθέτησή σας για το εργασιακό, κύριε Βορίδη. Επειδή
είπε τα αυτονόητα, απολύθηκε µε µένος. Αυτή τη στιγµή υπάρ-
χουν τριάντα κενές θέσεις ακτινολόγων στην Αττική, ενώ στη
λίστα των επικουρικών είναι µόνο δύο άτοµα και η ΥΠΕ κάνει τα
πάντα ώστε να µην επαναπροσληφθεί ο κ. Καταραχιάς, εις βάρος
βέβαια των πολιτών, της δηµόσιας υγείας. Και µέσα στο δυστο-
πικό κλίµα φέρνετε και αυτό το νοµοσχέδιο.

Επί του νοµοσχεδίου τώρα. Το ΜέΡΑ25 ήταν το µοναδικό
κόµµα που καταψήφισε τον ν.4648/2019 για την ψήφο των απο-
δήµων. Είχε πολύ σοβαρούς λόγους γι’ αυτή τη στάση και τώρα
δικαιώνεται. Η απαράδεκτη διασύνδεση του δικαιώµατος του
εκλέγειν και εκλέγεσθαι µε την οικονοµική κατάσταση και τη φο-
ρολόγηση µας πήγε περισσότερο από έναν αιώνα πίσω. Αποτέ-
λεσε πραγµατική ντροπή. Επιπλέον, το δηµοκρατικό έλλειµµα
εκφραζόταν µε δύο τρόπους: πρώτον, µε την παρεµπόδιση των
Ελλήνων του εξωτερικού να ασκήσουν το δικαίωµά τους χωρίς
να βρίσκονται στην Ελλάδα κατά την ηµέρα των εκλογών και,
δεύτερον, µε την ανυπαρξία εκλογικών περιφερειών για τους
οµογενείς. Η πολιτική ουσία βρίσκεται στη συνολική σχέση της
Ελληνικής Δηµοκρατίας µε τον απόδηµο ελληνισµό.

Ως ΜέΡΑ25 έχουµε αναπτύξει ένα ολοκληρωµένο σχέδιο για
τις σχέσεις της χώρας µε τους Έλληνες της Διασποράς. Κινού-

µαστε σε τρεις άξονες. Πρώτον, στην έµπρακτη τήρηση της υπό-
σχεσης για παιδεία στους απόδηµους και στην επίλυση των χρό-
νιων προβληµάτων που αντιµετωπίζουν. Το ελληνικό κράτος
δεσµεύεται ότι θα παρέχει τα απαραίτητα προκειµένου να δια-
τηρούνται δοµές εκπαίδευσης και µόρφωσης των Ελλήνων του
εξωτερικού. Ουσιαστικά, όµως, δεν εκπληρώνει αυτή του τη δέ-
σµευση, καθώς οι εκπαιδευτικές δοµές τελούν υπό καθεστώς
υποχρηµατοδότησης και υποστελέχωσης, ιδιαίτερα µετά από τη
δεκαετία της µνηµονιακής λαίλαπας, για την οποία φταίει η Νέα
Δηµοκρατία σαφέστατα, το ΠΑΣΟΚ και ο ΣΥΡΙΖΑ. Ο δεύτερος
άξονας αποτελεί µέριµνα µέρους των Ελλήνων του εξωτερικού
για όσα συµβαίνουν στη χώρα τους σήµερα. Το ζητούµενο θα
πρέπει να είναι η ουσιαστική συµµετοχή των Ελλήνων του εξω-
τερικού στην τρέχουσα πολιτική και κοινωνική πραγµατικότητα
της χώρας. Τρίτος άξονας είναι η διόρθωση της ανισορροπίας
του νόµου για την ψήφο τους, η οποία δεν επιτυγχάνεται µε το
παρόν σχέδιο νόµου του Υπουργείου Εσωτερικών.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, πλέον οι απόδηµοι Έλληνες ψη-
φίζουν και συµµετέχουν στις εθνικές εκλογές, όµως θα προσέρ-
χονται να ψηφίσουν όχι ως άνθρωποι µε κέντρο της ζωής τους
και της δραστηριότητάς τους στη χώρα όπου ζουν, αλλά σαν
αδιαφοροποίητα µέλη της όποιας εκλογικής περιφέρειας εντός
της ελληνικής επικράτειας. Αυτό το θεµελιώδες σφάλµα, το
οποίο συνεχίζεται µε το νοµοσχέδιο που συζητάµε σήµερα, δια-
τηρεί στις σχέσεις της Ελληνικής Δηµοκρατίας µε τον απόδηµο
ελληνισµό µια ανισορροπία.

Το ΜέΡΑ25 κατά την περίοδο της κοινοβουλευτικής συζήτη-
σης για τον ν.4648/2019 είχε καταθέσει αντιπρόταση νόµου,
κύριε Υπουργέ.

Η πρόταση του ΜέΡΑ25, που συµβάδιζε πλήρως µε την αρχή
της αναλογικότητας, προέβλεπε επτά εκλογικές περιφέρειες
αποδήµων Ελλήνων, διακριτές περιφέρειες µε δική τους ψήφο
και δικούς τους υποψήφιους Βουλευτές για τις περιοχές όπου
ζουν, εργάζονται και διαπρέπουν οι Έλληνες του εξωτερικού, όχι
πρόσκληση σε αυτούς να υπερψηφίζουν τον ένα ή τον άλλο υπο-
ψήφιο Βουλευτή κάποιου κόµµατος στην εκλογική περιφέρεια
από την οποία αποχώρησαν χρόνια ή και δεκαετίες πριν ή να ψη-
φίζουν µια λίστα Επικρατείας, δηλαδή µόνο κόµµα.

Πέρα από µια νοµοθετική τροποποίηση στον εκλογικό νόµο
σχετικά µε τους απόδηµους, την οποία προτείναµε και στην
οποία επιµένουµε ως ΜέΡΑ25, είµαστε αντίθετοι και µε την υπο-
βάθµιση της Γενικής Γραµµατείας Απόδηµου Ελληνισµού. Ασκή-
σαµε έντονη κριτική στη µετατροπή της Γενικής Γραµµατείας
Απόδηµου Ελληνισµού σε Διεύθυνση και στη συνεπακόλουθη δυ-
ναµικότερη άµεση εξάρτηση και υπαγωγή της στην πολιτική ηγε-
σία του Υπουργείου Εξωτερικών.

Από το 2010 και µετά υπήρξε πραγµατική αποψίλωση του αν-
θρώπινου δυναµικού της Γενικής Γραµµατείας Απόδηµου Ελλη-
νισµού, µε τις εθελούσιες συνταξιοδοτήσεις των µνηµονιακών
χρόνων να µην αναπληρώνονται µε ανάλογο αριθµό νεοεισερχο-
µένων. Στη Γενική Γραµµατεία µέχρι και πριν από λίγους µήνες
είχαν µείνει δεκαπέντε άτοµα -από εξήντα πέντε που ήταν παλαι-
ότερα- και µέχρι το τέλος του έτους θα έχουν αποµείνει µόλις
δέκα ή έντεκα άτοµα. Βλέπουµε τη σταδιακή αποψίλωση. Άνθρω-
ποι µε προϋπηρεσία, µε εµπειρία τριάντα πέντε χρόνια αποχω-
ρούν, δίχως να υπάρχει αναπλήρωση των θέσεών τους από
εξειδικευµένο προσωπικό.

Ανάλογη κατάσταση επικρατεί και στις προξενικές αρχές,
όπως τόνισε και στη συνεδρίαση των φορέων η Πρόεδρος της
Ελληνικής Κοινότητας από το Παρίσι, η κ. Θεοδωρίδου, µε τα
προξενεία να στελεχώνονται µε ολοένα και λιγότερους υπαλλή-
λους. Για να κλείσεις ένα ραντεβού -είπε η κ. Θεοδωρίδου- για
διαβατήριο στο Ελληνικό Προξενείο στο Παρίσι πρέπει να περι-
µένεις µέχρι τον Οκτώβρη ή τον Νοέµβρη.

Τι φανερώνει όλη αυτή η κατάσταση;
Από τη µία µεριά, έχουµε την υποχρηµατοδότηση των εκπαι-

δευτικών δοµών, το κλείσιµο τµηµάτων και προγραµµάτων ελλη-
νικής γλώσσας, την υποβάθµιση της Γενικής Γραµµατείας
Απόδηµου Ελληνισµού, την υποστελέχωση και συρρίκνωση των
προξενικών αρχών και τόσα άλλα.

Και από την άλλη, έχουµε το ξαφνικό ενδιαφέρον της Νέας Δη-
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µοκρατίας µετά από τις δηλώσεις της κ. Τζάκρη, µια ευκαιρία για
ένα ακόµα επικοινωνιακό σόου. Βλέπουµε καθαρά την υποκρισία
και τον τυχοδιωκτισµό της Κυβέρνησης. Γιατί τόσα χρόνια, από
το 2001 που υπήρχε η συνταγµατική πρόβλεψη για την ψήφο των
αποδήµων, η Νέα Δηµοκρατία και το ΠΑΣΟΚ δεν έφεραν νοµο-
σχέδιο σαν το σηµερινό; Γιατί στην πραγµατικότητα δεν ενδια-
φέρονται για τους απόδηµους Έλληνες.

Δεν σας ενδιαφέρει, κυρίες και κύριοι του µνηµονιακού τόξου,
η ουσιαστική συµµετοχή των Ελλήνων του εξωτερικού στην πο-
λιτική ζωή αυτής της χώρας ούτε σας ενδιαφέρει η επίλυση των
προβληµάτων που αντιµετωπίζουν. Σας ενδιαφέρουν µόνο οι
ψήφοι τους. Πάνω από όλα και από όλους βρίσκεται το µικρο-
κοµµατικό σας συµφέρον.

Όµως, γιατί τώρα; Οι δηλώσεις της κ. Τζάκρη ήταν µόνο η
αφορµή, η αιτία βρίσκεται αλλού και η απάντηση που προκύπτει
από τους χειρισµούς της Κυβέρνησης είναι µία: Με τις επικείµε-
νες εκλογές να συνιστούν την πρώτη καταγραφή της πολιτικής
συµµετοχής των Ελλήνων του εξωτερικού ως εκλογέων, η Κυ-
βέρνηση Μητσοτάκη έχει στραµµένο το βλέµµα της στην ψήφο
τους. Επιδιώκει, δηλαδή, να χρησιµοποιήσει τις αλλαγές που
ήρθαν πριν από λίγους µήνες από το Υπουργείο Εξωτερικών και
τις αλλαγές που έρχονται µε το νοµοσχέδιο του Υπουργείου
Εσωτερικών που ψηφίζουµε σήµερα, προκειµένου να προβάλει
τον εαυτό της, να αναδείξει επικοινωνιακά την εικόνα της Κυβέρ-
νησης -µη γελάτε, κύριε Υπουργέ-, να κάνει καµπάνια στους από-
δηµους Έλληνες υπέρ της.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, τόσο το προηγούµενο όσο και
το υπό συζήτηση νοµοσχέδιο για την ψήφο των αποδήµων δεν
εξασφαλίζει την ισονοµία για κάθε Έλληνα πολίτη, καταστρατη-
γώντας βασικά σηµεία της δηµοκρατικής εκπροσώπησης. Εξα-
σφαλίζει, όµως, κυρίως µικροκοµµατικά συµφέροντα.

Στο ΜέΡΑ25 δεν µας ενδιαφέρουν τα µικροκοµµατικά, η πολι-
τική δηλαδή εκµετάλλευση αυτών των ανθρώπων, σε αντίθεση
µε τη Νέα Δηµοκρατία, τον ΣΥΡΙΖΑ και το Κίνηµα Αλλαγής. Το
πραγµατικό ζητούµενο είναι ένα για εµάς: η ουσιαστική συµµε-
τοχή των Ελλήνων του εξωτερικού είτε δεύτερης, τρίτης γενιάς
είτε του µισού εκατοµµυρίου µεταναστών της µνηµονιακής επο-
χής -brain-drain, όπως το είπατε- στην τρέχουσα πολιτική και κοι-
νωνική πραγµατικότητα της χώρας.

Εννοείται ότι καταψηφίζουµε το νοµοσχέδιο.
Ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Και εµείς ευχαρι-

στούµε, κυρία Απατζίδη.
Και µπαίνουµε στον τρίτο κύκλο. Ανοίγει την αυλαία ο κ. Βασί-

λειος Γιόγιακας από τη Θεσπρωτία και τη Νέα Δηµοκρατία.
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΓΙΟΓΙΑΚΑΣ: Κύριε Υπουργέ, κυρίες και κύριοι συ-

νάδελφοι, για όσους σκόπιµα το παραβλέπουν και σκόπιµα θέ-
λουν να δηµιουργήσουν σύγχυση και εντυπώσεις στον κόσµο
που µας παρακολουθεί θα αναγκαστώ µε τη σειρά µου να πω το
αυτονόητο: Με το νοµοσχέδιο που συζητάµε προτείνονται ορι-
σµένες αλλαγές ενός νόµου που ψηφίστηκε πριν από ενάµιση
περίπου χρόνο µε ευρύτατη κοινοβουλευτική Πλειοψηφία, σύµ-
φωνα µε την επιταγή του Συντάγµατος.

Τι αφορά αυτός ο νόµος; Αφορά τη συµµετοχή στις εκλογές
Ελλήνων πολιτών που έχουν ενεργό το δικαίωµα του εκλέγειν,
είναι εγγεγραµµένοι στους εκλογικούς καταλόγους και την
ηµέρα της εκλογής βρίσκονται µόνιµα ή προσωρινά εκτός της
Ελλάδας, πώς δηλαδή αυτοί οι συµπατριώτες µας, αντί να µπουν
στη διαδικασία να έρθουν να ψηφίσουν σε κάποια εκλογική πε-
ριφέρεια της χώρας µας, θα µπορέσουν να ψηφίσουν στον τόπο
ή κοντά στον τόπο που µένουν στο εξωτερικό. Αυτός είναι και ο
σκοπός του νοµοσχεδίου, να γίνει πιο εύκολη, πιο λειτουργική,
πιο ανοικτή η δυνατότητα των εκτός Ελλάδος Ελλήνων να γρα-
φτούν στους ειδικούς εκλογικούς καταλόγους.

Γιατί πρέπει να γίνει αυτό; Γιατί οι δικλίδες, οι περιορισµοί και
τα δικαιολογητικά που προβλέπει ο ν.4648/2019 αποθαρρύνουν
πολλούς από τους συµπατριώτες µας να γραφτούν, άρα και να
ψηφίσουν.

Ίσως είναι αυτό, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ένα τίµηµα του
συµβιβασµού του ελάχιστου κοινού παρονοµαστή που συµφω-
νήθηκε το 2019, ώστε να περάσει ο νόµος µε την ελάχιστη διευ-

ρυµένη πλειοψηφία των 2/3 της Βουλής.
Αυτό το πρώτο σηµαντικό βήµα που έγινε ύστερα από περίπου

τεσσερισήµισι δεκαετίες θέλουµε να το βελτιώσουµε, καταργών-
τας περιορισµούς και προϋποθέσεις, όπως η ελάχιστη διαµονή
και η φορολογική υποχρέωση, καταργώντας τα δικαιολογητικά
για την αίτηση εγγραφής στους ειδικούς εκλογικούς καταλό-
γους, άρα και τη διαδικασία ελέγχου τους, καταργώντας την
οκταετή διάρκεια εγγραφής στους καταλόγους αυτούς, αλλαγές
που οι εκπρόσωποι των οµογενειακών οργανώσεων καλωσόρι-
σαν ως θετικές, γιατί πράγµατι µε αυτές αντιµετωπίζονται προ-
βλήµατα του ισχύοντος νόµου, αλλαγές που οι φορείς αυτοί
θεωρούν ότι είναι σύµφωνες µε τη δήλωση της υπεύθυνης από-
δηµου ελληνισµού του ΣΥΡΙΖΑ στον «Εθνικό Κήρυκα» για άρση
των περιορισµών, µία δήλωση που δηµιούργησε στους απόδη-
µους την προσδοκία ότι θα µπορούσε να επιτευχθεί η απαραί-
τητη συναίνεση της Αξιωµατικής Αντιπολίτευσης για τις αλλαγές
αυτές.

Αντί συναίνεσης, όµως, τι είδαµε από τον ΣΥΡΙΖΑ κατά τη συ-
ζήτηση του νοµοσχεδίου στις επιτροπές;

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, είδαµε αρχικά να βάζει µπροστά
διάφορα διαδικαστικά θέµατα, όπως τον ρόλο και την παρουσία
της Ειδικής Επιτροπής Απόδηµου Ελληνισµού. Είδαµε να υπο-
στηρίζει πως φταίει η εφαρµογή του νόµου και όχι οι προβλέψεις
του, δηλαδή οι περιορισµοί και η γραφειοκρατία για την εγγραφή
στους εκλογικούς καταλόγους. Είδαµε να αποσιωπά ή να θέλει
να αλλάξει αυτά που είπε δηµόσια η κ. Τζάκρη υπέρ της άρσης
των περιορισµών. Είδαµε µέχρι και να υποτιµά τους εκπροσώ-
πους των αποδήµων, χαρακτηρίζοντάς τους θύµατα της κυβερ-
νητικής προπαγάνδας, επειδή εκφράστηκαν θετικά για το
νοµοσχέδιο.

Όµως, αυτό που είδαµε, κυρίες και κύριοι, αγαπητές και αγα-
πητοί συνάδελφοι, είναι έναν ΣΥΡΙΖΑ που, για να ξεφύγει από τη
δύσκολη θέση, έφυγε εκτός θέµατος. Ενώ το θέµα είναι η όσο
το δυνατόν πιο εύκολη και ανοικτή συµµετοχή στις εκλογές,
ασχολήθηκε µε το αν και µε ποιον τρόπο θα προσµετράται η
ψήφος των Ελλήνων του εξωτερικού. Πριν βελτιώσουµε δηλαδή
το πρώτο βασικό βήµα, πάµε στο τρίτο, µας λέει ο ΣΥΡΙΖΑ και,
αφού δεν συζητάµε για το τρίτο βήµα, δεν δεχόµαστε το πρώτο,
µας ξαναλέει.

Η γνωστή µέθοδος του «όλα ή τίποτα», του «άλλα λόγια να
αγαπιόµαστε», δηλαδή, ή αν προτιµάτε «της µπάλας στην κερ-
κίδα», όπως είπε και η συνάδελφος κ. Λιακούλη από το ΚΙΝΑΛ.

Με αυτά τα προσχήµατα, λοιπόν, ο ΣΥΡΙΖΑ αρνείται να στηρί-
ξει τη βελτίωση του νόµου που ο ίδιος υπερψήφισε, µια βελτίωση
που υποστήριξε το καθ’ ύλην αρµόδιο στέλεχός του, µια βελ-
τίωση που αποδέχεται σύσσωµος ο οργανωµένος απόδηµος ελ-
ληνισµός.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, τον Δεκέµβριο του ’19 είχα πει
από αυτό το Βήµα ότι η ψήφιση του ν.4648 είναι µια κοινοβου-
λευτική κατάκτηση. Είναι σηµάδι ότι το πολιτικό σύστηµα ωριµά-
ζει ύστερα από µια περίοδο έντονης πόλωσης. Δυστυχώς, ο
ΣΥΡΙΖΑ µε την αρνητική στάση του απαξιώνει αυτή την κοινοβου-
λευτική κατάσταση. Εφαρµόζει ως Αντιπολίτευση πια το σύστηµα
ΣΥΡΙΖΑ εσωτερικού και ΣΥΡΙΖΑ εξωτερικού, άλλα εδώ και άλλα
έξω. Το χειρότερο είναι αυτός, και όχι η Κυβέρνηση, που βάζει
το θέµα της ψήφου των εκτός Ελλάδας Ελλήνων στο κρεβάτι του
Προκρούστη, αυτών των πολιτικών τακτικισµών, των εκλογικών
υπολογισµών και των επικοινωνιακών σκοπιµοτήτων.

Σας παρακαλώ πολύ, οι συµπατριώτες µας αξίζουν καλύτερη
αντιµετώπιση. Ανήκουµε στην ίδια πολιτική κοινότητα. Διατηρούν
ισχυρούς δεσµούς µε την πατρίδα. Προσφέρουν σε αυτή µε γεν-
ναιοδωρία, µε αγάπη, µε ανιδιοτέλεια. Διαφηµίζουν και υπερα-
σπίζονται τη χώρα µας, παρακολουθούν και εκφράζουν άποψη
για αυτά που συµβαίνουν εδώ. Για εµάς στη Νέα Δηµοκρατία
είναι ισότιµοι συµπολίτες µας. Δεν είναι ψηφοφόροι δεύτερης
κατηγορίας, όπως τους αντιµετωπίζει ο ΣΥΡΙΖΑ µε τη στάση του.
Αυτούς τους ανθρώπους που και τιµούν και πονάνε την πατρίδα
τους ας µην τους απογοητεύσουµε και ας συµφωνήσουµε κά-
ποια στιγµή στα βασικά, ώστε να µπορούµε να κάνουµε τα επό-
µενα βήµατα, βήµατα που θα απηχούν ακόµα περισσότερο τις
ανάγκες και τις προσδοκίες των συµπατριωτών µας.
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Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Σας ευχαριστούµε και
εµείς, κύριε Γιόγιακα.

Να επαναλάβω, γιατί πολλοί συνάδελφοι τηλεφωνούν, σήµερα
τελευταίος οµιλητής θα είναι ο κ. Ξενοφών Μπαραλιάκος. Δεν
λέω νούµερο, γιατί έχουµε διαφορετικό κατάλογο και αύριο θα
ξεκινήσουµε στις 9.30’ το πρωί.

Τώρα καλείται στο Βήµα ο κ. Αλέξανδρος Μεϊκόπουλος από
τον όµορφο Βόλο.

ΑΛΕΞΑΝΔΡΟΣ ΜΕΪΚΟΠΟΥΛΟΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρό-
εδρε.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, κύριε Πρόεδρε, θα ήθελα να δη-
λώσω από το Βήµα της Βουλής ότι σήµερα αισθάνοµαι ιδιαίτερα
χαρούµενος. Είµαι χαρούµενος γιατί ο κ. Βορίδης, ο Υπουργός,
είναι ιδιαίτερα ορεξάτος, έχει δώσει νοµίζω χρώµα στη συζήτηση
και οµολογουµένως θα µπορούσε κιόλας να µε πείσει προσωπικά
ή να µας πείσει ως ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευτική Συµµαχία, αν δεν γνω-
ρίζαµε την προϊστορία της σηµερινής συζήτησης ή µάλλον αν
καθόταν ο κ. Βορίδης στα έδρανα της Αντιπολίτευσης και όχι στα
υπουργικά έδρανα.

Και γιατί, λοιπόν, το λέω αυτό; Στη συντριπτική πλειοψηφία
των οµιλιών των Βουλευτών συνήθως ξεκινάει κάθε νοµοσχέδιο
µε την εξής φράση: «Συζητάµε σήµερα το νοµοσχέδιο.». Σήµερα,
όµως, αυτό που κάνουµε επί της ουσίας είναι να συζητήσουµε
ξανά για την ψήφο των αποδήµων, παρ’ όλο που ενάµιση περί-
που χρόνο πριν, τον Δεκέµβριο του 2019 επί διακυβέρνησης
Νέας Δηµοκρατίας, έπειτα από εκτεταµένη και δύσκολη δια-
πραγµάτευση που κατέληξε σε συγκερασµό θέσεων και διακοµ-
µατική συµφωνία, ψηφίστηκε σχεδόν οµόφωνα το νοµοσχέδιο
για την ψήφο των αποδήµων. Έχει, δηλαδή, ρυθµιστεί το ζήτηµα
µε διακόσιες ογδόντα οκτώ ψήφους και θεωρεί η Κυβέρνηση ότι
πρέπει να ξανανοίξει.

Μάλιστα ο νόµος αυτός επιτεύχθηκε µε κόπο για να τακτοποι-
ήσει -όπως διατυπώνει Βουλευτής της Νέας Δηµοκρατίας πολύ
σωστά- µια εκκρεµότητα µισού αιώνα και ο οποίος δεν έχει εφαρ-
µοστεί ακόµα.

Εγώ θα συµφωνήσω µαζί σας, κύριε Βορίδη, να αφήσουµε
στην άκρη τα ψυχογραφήµατα. Δεν χρειάζεται να επιστρατεύ-
σουµε την επιστήµη της ψυχολογίας για να εξηγήσουµε τη ση-
µερινή συζήτηση. Μπορούµε, όµως, κάλλιστα και πιστεύω θα
συµφωνήσετε µε αυτό, να επιστρατεύσουµε την πολιτική επι-
στήµη. Ξέρετε τι λέει η πολιτική επιστήµη για τη σηµερινή συζή-
τηση; Μία λέξη βγαίνει: σκοπιµότητα. Η σκοπιµότητα, λοιπόν,
είναι αυτή η οποία διαπνέει το σηµερινό νοµοσχέδιο.

Εν µέσω, λοιπόν, πανδηµίας, εν µέσω οικονοµικής ύφεσης και
γενικευµένης αβεβαιότητας η Νέα Δηµοκρατία υποστηρίζει ότι
ο νόµος που ψήφισε σύσσωµη µπορεί να κριθεί και αντισυνταγ-
µατικός. Προτείνει την τροποποίησή του, παρ’ όλο που γνωρίζει
εκ των προτέρων ότι δεν θα ψηφιστεί. Συνοδεύει µάλιστα αυτή
την ακατανόητη νοµοθετική πρόταση µε ανέξοδες προσκλήσεις
και προκλήσεις για τη δηµιουργία εντυπώσεων και διχασµού.

Κύριε Βορίδη, είστε ο µετρ του είδους.
Παράξατε, λοιπόν, µια τεχνητή κρίση σήµερα, για να πείτε τι

στους απόδηµους; Ότι εµείς σας θέλουµε, ο ΣΥΡΙΖΑ δεν σας
θέλει και µε αυτόν τον τρόπο πιστεύετε ότι θα δρέψετε ψήφους
από τους απόδηµους.

Εγώ νοµίζω ότι συµπεριφέρεστε σαν να είναι ανόητοι. Δεν
είναι, όµως, κύριε Βορίδη. Νοµίζετε µάλιστα -αυτό είναι το πιο
φαιδρό από όλα- ότι κάνατε και ντρίπλα στον ΣΥΡΙΖΑ. Εγώ θα πω
ότι εµπαίζετε τους απόδηµους και αδυνατείτε να επιδείξετε το
µίνιµουµ της σοβαρότητας που απαιτούν και το ζήτηµα της
ψήφου των αποδήµων αλλά και η κατάσταση που επικρατεί στη
χώρα σήµερα. Νοµίζω ότι δεν είναι η πρώτη φορά δυστυχώς που
η Νέα Δηµοκρατία χρησιµοποιεί τις κοινοβουλευτικές διαδικα-
σίες ως εργαλεία αποπροσανατολισµού και διαφυγής από ευθύ-
νες και τους νόµους ως κουρελόπανα για να µαζέψει τις
διαρροές της.

Αντιλαµβάνεστε, λοιπόν, και πείτε την αλήθεια, ότι το θέµα των
αποδήµων είναι για εσάς το µεγάλο παιχνίδι. Τους θεωρείτε δε-
δοµένους και ότι οι ψήφοι του εξωτερικού θα µπορέσουν να ανα-

πληρώσουν τις χαµένες ψήφους των Ελλήνων του εσωτερικού,
ένα plan B, δηλαδή.

Το χρονικό, λοιπόν, κύριε Βορίδη, του προαναγγελθέντος θα-
νάτου του νόµου που ψηφίσαµε οµόφωνα δεν έχει να κάνει µε
την κ. Τζάκρη, όπως ισχυρίζεστε. Σταµατήστε να κυβερνάτε αν-
τιπολιτευόµενοι. Δεν νοµοθετεί η Αξιωµατική Αντιπολίτευση.

Στις 22 Μαρτίου του 2021 ο κ. Μητσοτάκης σε τηλεδιάσκεψη
µε τους Έλληνες της Νότιας Αµερικής µίλησε για ενίσχυση του
νόµου, ώστε να µπορούν όσοι θέλουν να συµµετέχουν στα κοινά
της πατρίδας να το κάνουν, συµµετέχοντας στη διαδικασία ανά-
δειξης της πολιτικής ηγεσίας της χώρας.

Η σηµερινή συζήτηση γίνεται για λόγους σκοπιµότητας και όχι
ουσίας. Ας µην τρέφουµε αυταπάτες. Δεν ενδιαφέρει τη Νέα Δη-
µοκρατία ούτε η εκπροσώπηση των αποδήµων ούτε και η φωνή
τους. Πολύ απλά είναι ακόµα ένα εργαλείο. Τη θεωρείτε µια
έτοιµη γαλάζια δεξαµενή για την εξασφάλιση της επανεκλογής
σας. Το ζήτηµα της ψήφου των αποδήµων δεν είναι καινούργιο
και η Νέα Δηµοκρατία δεν είναι Κυβέρνηση για πρώτη φορά.

Ένα νοµίζω -και κάνετε λάθος σ’ αυτό, κύριε Υπουργέ- είναι
το κρίσιµο ερώτηµα. Το ερώτηµα το κοµβικό είναι τι οµογένεια
ακριβώς θέλουµε. Θέλουµε µια οµογένεια που να διεκδικεί και
να µάχεται υπέρ των ελληνικών θέσεων στα εθνικά ζητήµατα; Μια
οµογένεια που να προωθεί τον ελληνικό τουρισµό, την ελληνική
επιχειρηµατικότητα, τις ελληνικές επενδύσεις; Θέλουµε να δηµι-
ουργήσουµε µήπως κοµµατάρχες στο εξωτερικό; Θέλουµε τε-
λικά τον απόδηµο ελληνισµό ενωµένο για το καλό της πατρίδας
ή διαιρεµένο; Αυτό είναι το κυρίαρχο ερώτηµα, σε αυτό καλού-
µαστε να απαντήσουµε σήµερα.

Ευχαριστώ πάρα πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Εµείς ευχαριστούµε,
κύριε Μεϊκόπουλε.

Τον λόγο έχει η κ Άννα Μάνη - Παπαδηµητρίου από τη Νέα Δη-
µοκρατία.

ΑΝΝΑ ΜΑΝΗ - ΠΑΠΑΔΗΜΗΤΡΙΟΥ: Κύριε Υπουργέ, αγαπητοί
συνάδελφοι, πριν από ενάµιση περίπου χρόνο, τον Δεκέµβριο
του 2019, το συνταγµατικά κατοχυρωµένο από το 1975 και αυ-
τονόητο δικαίωµα των Ελλήνων του εξωτερικού να ψηφίζουν από
τον τόπο διαµονής τους έλαβε επιτέλους σάρκα και οστά µε τον
ν.4648/2019. Με το εµβληµατικό από κάθε άποψη νοµοσχέδιο
που είχα την τιµή να εισηγηθώ για λογαριασµό της Πλειοψηφίας,
η Βουλή των Ελλήνων αποκατέστησε µια ιστορική αδικία εκπέµ-
ποντας παράλληλα ένα ισχυρό µήνυµα ενότητας προς τον απαν-
ταχού Ελληνισµό.

Από την αφετηρία των διεργασιών και των διαπραγµατεύσεων
που προηγήθηκαν της ψήφισης του νόµου, η θέση της Νέας Δη-
µοκρατίας, όπως αποτυπώθηκε εξάλλου και στον δηµόσιο διά-
λογο, ήταν και παραµένει πάγια και ξεκάθαρη.

Ανέκαθεν η Νέα Δηµοκρατία πρέσβευε ότι πρέπει να ψηφίζουν
όλοι οι Έλληνες του εξωτερικού, χωρίς εξαιρέσεις, χωρίς προ-
ϋποθέσεις, εφόσον είναι εγγεγραµµένοι στους εκλογικούς κατα-
λόγους της χώρας µας. Και από την αρχική της αυτή θέση δεν
µετακινήθηκε ποτέ, δεν έκανε ποτέ καµµία έκπτωση. Ωστόσο, µε
δεδοµένη την απαραίτητη πλειοψηφία των διακοσίων Βουλευτών
που προβλέπει το Σύνταγµα και προκειµένου να υλοποιηθεί η µε-
γάλη αυτή θεσµική τοµή, η Κυβέρνηση προέβη σε αναγκαίες
υποχωρήσεις. Έγιναν αποδεκτές οι προϋποθέσεις και οι περιο-
ρισµοί που προτάθηκαν από τα άλλα κόµµατα και συγκεκριµένα
από τον ΣΥΡΙΖΑ και το Κοµµουνιστικό Κόµµα Ελλάδας.

Έτσι, για να ασκήσουν οι Έλληνες του εξωτερικού το εκλογικό
τους δικαίωµα από τον τόπο διαµονής τους, απαιτείται να έχουν
µείνει συνολικά δύο έτη στην Ελλάδα κατά το διάστηµα των
τριάντα πέντε τελευταίων ετών και επιπλέον να έχουν υποβάλει
φορολογική δήλωση είτε κατά το τρέχον είτε κατά το προηγού-
µενο φορολογικό έτος. Πρόκειται για περιορισµούς για τους
οποίους οι εκπρόσωποι των φορέων του απόδηµου ελληνισµού
είχαν εκφράσει από τότε, πριν από ενάµιση χρόνο, την άποψη
ότι θα δυσχεράνουν σε µεγάλο βαθµό την άσκηση του εκλογικού
τους δικαιώµατος στο εξωτερικό. 

Γι’ αυτό και µε το παρόν νοµοσχέδιο, το οποίο εισηγείται ο
Υπουργός Εσωτερικών κ. Βορίδης, αίρονται, όπως µαρτυρά
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εξάλλου και ο τίτλος του νοµοσχεδίου, οι ως άνω περιορισµοί,
ώστε να µπορούν ανεµπόδιστα να ασκήσουν το εκλογικό τους
δικαίωµα οι Έλληνες του εξωτερικού. Με απλά λόγια, καταρ-
γούνται όλες οι προϋποθέσεις και τα γραφειοκρατικά εµπόδια
που καθιστούσαν δυσχερή τη συµµετοχή των συµπατριωτών µας
στις εκλογές, όπως µας δήλωσαν και οι εκπρόσωποί τους στη
συνεδρίαση της προηγούµενης εβδοµάδας.

Η νοµοθετική πρόταση του Υπουργού έτυχε της καθολικής
αποδοχής των εκπροσώπων του απόδηµου ελληνισµού, οι οποίοι
τάχθηκαν υπέρ της άρσης των περιορισµών και η δική τους φωνή
θα πρέπει να αποτελέσει και πάλι τον οδηγό για όλους µας. Πρό-
κειται για τη φωνή η οποία ξεκάθαρα ζητά συνεννόηση και συ-
ναίνεση στο σπουδαίο αυτό εθνικό ζήτηµα. Μάλιστα, τέτοιο
πνεύµα συναίνεσης επέδειξε ο κύριος Υπουργός, ο οποίος επα-
νειληµµένα δήλωσε ότι είναι ανοικτός σε προτάσεις των κοµµά-
των. Το δήλωσε και σήµερα, πριν από λίγο, θέτοντας µόνο δύο
κόκκινες γραµµές, οι οποίες όµως αποτελούν την πεµπτουσία
της όλης νοµοθετικής πρωτοβουλίας:

Πρώτον, να αρθούν οι περιορισµοί και να ψηφίζουν όλοι οι Έλ-
ληνες του εξωτερικού, χωρίς προϋποθέσεις και υποσηµειώσεις,
και, δεύτερον, η ψήφος τους να προσµετράται κανονικά στο συ-
νολικό αποτέλεσµα των εθνικών εκλογών. 

Αγαπητοί συνάδελφοι του ΣΥΡΙΖΑ, πολύ αριστοτεχνικά έγινε
αναφορά στην παράγραφο 4 του άρθρου 54, η οποία αναφέρει
τους περιορισµούς. Η διάταξη αυτή, κυρίες και κύριοι συνάδελ-
φοι της Αξιωµατικής Αντιπολίτευσης, αυτή καθαυτή δεν θέτει κα-
νέναν περιορισµό. Το µόνο που κάνει είναι να προβλέπει την
ψήφιση νόµου από τη Βουλή, µε τον οποίο νόµο θα τίθενται ή θα
αίρονται διαδικαστικές προϋποθέσεις.

Εµείς ως Νέα Δηµοκρατία δηλώνουµε µε το νοµοσχέδιο το
οποίο και υπερψηφίζουµε ότι δεν θέλουµε τις προϋποθέσεις,
εδώ και τώρα. Εσείς το ψηφίζετε; Απ’ ό,τι φαίνεται, όχι. Πρώτον,
διότι µε την τροπολογία την οποία προτείνετε δηµιουργείτε εκλο-
γείς δύο ταχυτήτων. Και, δεύτερον, η τροπολογία σας δεν µπορεί
σε καµµία περίπτωση να σταθεί συνταγµατικά και θα το εξειδι-
κεύσω.

Αυτό που προτείνετε, το να µην προσµετράται δηλαδή η
ψήφος των Ελλήνων του εξωτερικού στο συνολικό αποτέλεσµα,
είναι σε ευθεία αντίθεση µε τη γενική ρύθµιση του άρθρου 51
του Συντάγµατος, που προβλέπει άµεση καθολική και µυστική
ψηφοφορία και σύµφωνα µε την οποία δεν µπορούµε να έχουµε
διαφοροποιηµένη νοµική συνέπεια της ψήφου. Αν δηλαδή ο
εκλογέας του εξωτερικού βρίσκεται στην Ελλάδα κατά τη διεξα-
γωγή των εκλογών, η ψήφος του θα προσµετρηθεί στο συνολικό
αποτέλεσµα. Αν δεν βρίσκεται, δεν θα προσµετρηθεί. Άρα το νο-
µικό αποτέλεσµα της ψήφου του εξαρτάται από ένα τυχαίο γε-
γονός, από το πού θα βρίσκεται δηλαδή την ηµέρα των εκλογών,
κάτι που είναι ευθέως αντισυνταγµατικό.

Επίσης, οι προϋποθέσεις που τίθενται στην παράγραφο 4 του
άρθρου 54 του Συντάγµατος, όπως ψηφίστηκε από την Θ’ Ανα-
θεωρητική Βουλή, είναι διαδικαστικές, τίθενται περιοριστικά και
δεν µπορούµε να προβούµε σε διασταλτική ερµηνεία και να πάµε
και σε ουσιαστικές παρεκκλίσεις, γιατί έτσι θα προσέκρουε ευ-
θέως στο Σύνταγµα.

Αγαπητοί συνάδελφοι, η Νέα Δηµοκρατία θέλει να ψηφίζουν
οι Ελληνίδες και οι Έλληνες όλου του κόσµου, αυτοί που για
ακόµη µια φορά έχουν το βλέµµα τους στραµµένο προς εµάς.
Μας κοιτάζουν οι συµπατριώτες µας που έφυγαν πριν από δε-
καετίες, αλλά εξακολουθούν να αποδεικνύουν έµπρακτα το εν-
διαφέρον τους και την αγάπη τους προς την πατρίδα. Μας
κοιτάζουν χιλιάδες νέοι µας που αποχώρησαν από την πατρίδα
την τελευταία δεκαετία για αναζήτηση εργασίας στο εξωτερικό.
Περιµένουν από εµάς να κάνουµε το αυτονόητο, να µην τους γυ-
ρίσουµε την πλάτη, να µην τους αποµακρύνουµε από τα πολιτικά
δρώµενα της χώρας µας. 

Με τον ιστορικό ν.4648/2019 κάναµε το πρώτο µεγάλο βήµα
και το κάναµε όλοι µαζί, µε τη σπουδαία όσο και σπάνια κοινο-
βουλευτική συναίνεση των διακοσίων ογδόντα οκτώ ψήφων.
Υπερβήκαµε κάθε όριο και κάθε κοµµατικό συµφέρον και γίναµε
οι ίδιοι η γέφυρα που ένωσε τον οικουµενικό ελληνισµό µε την
πατρίδα.

Ας σταθούµε, λοιπόν, και σήµερα στο ύψος των περιστάσεων
και της ιστορικής µας ευθύνης και ας κάνουµε µαζί και το επό-
µενο βήµα. Ας δώσουµε την ευκαιρία σε όλους τους Έλληνες
του εξωτερικού, χωρίς εξαιρέσεις, χωρίς εµπόδια, να διαβούν τη
γέφυρα αυτή που θα τους φέρει ένα βήµα πιο κοντά στην πα-
τρίδα, για να είναι η Βουλή των Ελλήνων η Βουλή των απανταχού
Ελλήνων.

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Κι εµείς ευχαρι-
στούµε, κυρία Παπαδηµητρίου.

Τον λόγο έχει τώρα ο κ. Νεοκλής Κρητικός από την Πελοπόν-
νησο.

ΝΕΟΚΛΗΣ ΚΡΗΤΙΚΟΣ: Κύριε Πρόεδρε, κύριε Υπουργέ, κυρίες
και κύριοι συνάδελφοι, η ψήφος των αποδήµων του Ελληνισµού
δεν θα έπρεπε να είναι ένα νοµοσχέδιο πάνω στο οποίο θα δια-
πραγµατεύεται η Συµπολίτευση µε την Αντιπολίτευση για το
πόσοι και ποιοι θα µπορούν να ψηφίσουν. Κι αυτό γιατί η απάν-
τηση είναι µία, καθαρή και αυτονόητη. Πρέπει να έχουν το δι-
καίωµα να ψηφίζουν όλοι.

Αν θα έπρεπε να υπάρχει ένα και µοναδικό κριτήριο για να ψη-
φίζει κάποιος Έλληνας συµπατριώτης µας οµογενής, αυτό θα
ήταν το ενδιαφέρον του για την ελληνική πραγµατικότητα, την
ελληνική πολιτική σκηνή, την αγάπη του για τη µητέρα πατρίδα.
Κι αυτό το ενδιαφέρον, κύριοι, µετριέται από την πρόθεση να µε-
τέχει στη διαδικασία εκλογής των αντιπροσώπων των Ελλήνων
στη Βουλή. Με την ενέργειά του να ψηφίσει αυτούς που θεωρεί
ότι µπορούν να τον εκφράσουν, να διαχειριστούν καλύτερα την
τύχη της µητέρας πατρίδας.

Αλήθεια, κυρίες και κύριοι της Αντιπολίτευσης, είναι περισσό-
τερο Έλληνας ο κάτοικος της Αθήνας ή της Σπάρτης που δεν
πάει να ψηφίσει από έναν αντίστοιχο Έλληνα οµογενή από τη
Σπάρτη ή την Αθήνα ο οποίος παρακολουθεί την επικαιρότητα
της Ελλάδος, σέβεται και τηρεί τα ελληνικά έθιµα και λειτουργεί
ως πρεσβευτής µας στο εξωτερικό;

Βέβαια, το ερώτηµα αυτό είναι ρητορικό.
Πέραν του βασικού ορισµού του πολίτη, κατά το οποίο είναι

αυτός που έχει την ιθαγένεια µιας χώρας που του δίνει το δι-
καίωµα να ασκεί πολιτικά δικαιώµατα, θα µπορούσαµε µέσα από
µια φιλοσοφική προσέγγιση να πούµε ότι στη σύγχρονη εποχή,
όπου η πληροφορία είναι προσβάσιµη από όλους µας και αξίες
που χαρακτηρίζουν µια πόλη, µια περιοχή ή χώρα µπορούν να χα-
ρακτηρίσουν αντίστοιχα και άλλες πόλεις, περιοχές και χώρες, η
έννοια της τοπικότητας, λοιπόν, ενός πολίτη καθίσταται παρωχη-
µένη.

Εδώ µιλάµε σίγουρα για κοινές αξίες και πιστεύω, όταν µιλάµε
για ελληνική ιθαγένεια. Συζητάµε για τους συγγενείς και τους φί-
λους µας, για τα αδέλφια και τους θείους µας, οι οποίοι µετακι-
νήθηκαν στο εξωτερικό χωρίς ποτέ να ξεχάσουν την πατρίδα
τους.

Αν θέλουµε, λοιπόν, να µιλάµε για πολίτες του κόσµου, για
ισχυρή ελληνική οµογένεια, για παγκοσµιότητα της ελληνικής πα-
ράδοσης και του ελληνικού πολιτισµού, τότε είναι µικροπρεπές
να συζητάµε για όρους και προϋποθέσεις οι οποίες στερούν το
δικαίωµα της συµµετοχής των Ελλήνων του εξωτερικού στην
εκλογική διαδικασία.

Η Νέα Δηµοκρατία, υπερασπιζόµενη το δικαίωµα στη συµµε-
τοχή, έφερε το νοµοσχέδιο για την ψήφο των αποδήµων τον Δε-
κέµβριο του 2019 και εκεί υπερψηφίστηκε µε διακόσιες ογδόντα
οκτώ ψήφους. 

Είχαν µπει, όµως, περιορισµοί µετά από συγκλίσεις και προτά-
σεις δικές σας, κύριοι της Αντιπολίτευσης. Εµείς κάναµε το µε-
γάλο βήµα τον Δεκέµβριο του 2019. Εσείς θελήσατε να βάλετε
περιορισµούς και πάλι εµπόδια και πάλι διαπραγµάτευση, για να
περιορίσετε το εκλογικό σώµα των αποδήµων, των Ελλήνων οµο-
γενών.

Όµως, ω του θαύµατος, από τα χείλη Βουλεύτριας της Αξιω-
µατικής Αντιπολίτευσης ακούστηκε η αλήθεια: Οι περιορισµοί
του νοµοσχεδίου για την ψήφο των αποδήµων είναι άδικη. Πρέ-
πει να καταργηθούν.

Για αυτό, λοιπόν, βρισκόµαστε σήµερα εδώ, για να καταργή-
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σουµε τους άδικους περιορισµούς, τους οποίους εσείς επιβάλατε
για να ψηφίσετε το νοµοσχέδιο τον Δεκέµβριο του 2019. Βρισκό-
µαστε εδώ για να ανοίξουµε περισσότερο την αγκαλιά της Ελλά-
δος στους απόδηµους Έλληνες, να τους δώσουµε τη δυνατότητα
της συµµετοχής, της συνδιαµόρφωσης της πολιτικής ζωής.

Αλήθεια, πόσο δηµοκρατικό είναι αυτό, πόσο καινοτόµο, πόσο
ελληνικό, δικό µας.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, όντως θα µπορούσαµε εκ νέου
να βρούµε κοινό τόπο να συγκλίνουµε, ειδικά στο θέµα του κα-
θορισµού εκλογικών περιφερειών µε γεωγραφικά κριτήρια, όπως
έχει ζητήσει ο ΣΥΡΙΖΑ. 

Το µείζον και σηµαντικό είναι να δεχθείτε και εσείς και να ψη-
φίσετε γενναία τις δύο βασικές µας αλλαγές: πρώτον, την άρση
των περιορισµών που προβλέπει ο υφιστάµενος νόµος για την
ψήφο των αποδήµων από τον τόπο κατοικίας τους και, δεύτερον,
την προσµέτρηση της ψήφου των αποδήµων Ελλήνων στο σύ-
νολο του εκλογικού αποτελέσµατος.

Δεν θέλουµε, κύριοι, πολίτες δύο κατηγοριών. Θέλουµε πολί-
τες Έλληνες του εσωτερικού και του εξωτερικού, που να συνδια-
µορφώνουν την πολιτική ζωή της πατρίδας µας. Η Ελλάδα
ξεφεύγει από τα στενά σύνορα που η ιστορία τής έταξε. Οι Έλ-
ληνες πολίτες είναι πολίτες του κόσµου. Ο πολιτισµός και η αξία
της διαπερνούν οριζόντια και κάθετα κάθε χώρα και κάθε έθνος.
Η δυνατότητα να µετέχουν οι Έλληνες του εξωτερικού στις εκλο-
γές στη γενέτειρα της δηµοκρατίας είναι ως γεγονός ιστορικό
και ξεφεύγει ακόµα και από τη σηµερινή συζήτηση που κάνουµε.

Ας ακούσουµε, επιτέλους, τις χιλιάδες φωνές, τα δεκάδες σω-
µατεία του Ελληνισµού της Διασποράς, ακόµα και εκείνα που
προστέθηκαν από τον ΣΥΡΙΖΑ να συµµετάσχουν στη συζήτηση,
τα οποία τάχθηκαν οµόφωνα υπέρ της άρσης των σχετικών πε-
ριορισµών.

Είναι υποχρέωσή µας. Είναι στο χέρι µας. Είναι ακόµα ένα ση-
µαντικό βήµα µετά τον Δεκέµβριο του 2019. Είναι ένα βήµα µπρο-
στά, που µεγαλώνει την Ελλάδα, που ενώνει και πάλι σε σώµα
όλους τους Έλληνες της Διασποράς.

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Και εµείς ευχαρι-
στούµε.

Καλείται στο Βήµα ο κ. Γεώργιος Παπαηλιού από την Αρκαδία
και τον ΣΥΡΙΖΑ.

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΠΑΠΑΗΛΙΟΥ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, µε το υπό κρίση νοµοσχέδιο κα-

ταργείται ο ν.4648/2019, ο οποίος υπήρξε προϊόν ευρύτατης συ-
ναίνεσης, στην οποία συµµετείχε και το κυβερνών κόµµα, η Νέα
Δηµοκρατία, που και τότε κατά την εισαγωγή και ψήφισή του
ήταν κυβερνών. Μάλιστα, ο νόµος αυτός παρουσιάστηκε από τον
Πρωθυπουργό ως µία από τις µεγάλες θεσµικές τοµές της Με-
ταπολίτευσης.

Για αυτόν τον νόµο, που η ίδια η Νέα Δηµοκρατία κατέθεσε
και ψηφίστηκε µε ευρύτατη πλειοψηφία, δεν έχει προβεί µέχρι
τώρα στις αναγκαίες προκαταρκτικές ενέργειες, προκειµένου
αυτός να τεθεί σε εφαρµογή.

Σε αυτό το πλαίσιο χρησιµοποιεί υποκριτικά και τυχοδιωκτικά,
θα έλεγα, ένα εξαιρετικά σηµαντικό ζήτηµα που αφορά τον Ελ-
ληνισµό όπου γης, για να επιτεθεί µε ψεύδη στον ΣΥΡΙΖΑ.

Το υπό κρίση νοµοσχέδιο συνιστά µια θεσµικά άστοχη αντι-
συνταγµατική κυβερνητική επιλογή, αφού προς ψήφισή της χρει-
άζεται η πλειοψηφία των 2/3 του όλου αριθµού των Βουλευτών. 

Και ήταν εκ των προτέρων γνωστό, κύριε Υπουργέ, ότι αυτό
δεν είναι δυνατόν και δεν πρόκειται να γίνει. Έτσι µε αυτή την
επιλογή παραγνωρίζεται και αγνοείται η σχετική συνταγµατική
πρόβλεψη-επιταγή που επιβάλλει συναινέσεις. Και, βέβαια, των
συναινέσεων έπρεπε να προηγηθεί διαβούλευση µε τα κοινοβου-
λευτικά κόµµατα, ώστε να καταστεί δυνατή η συγκέντρωση των
2/3 του όλου αριθµού των Βουλευτών.

Αυτό δεν το πράξατε. Όχι µόνο δεν ενεργήσατε προς αυτή την
κατεύθυνση, αλλά τουναντίον αποφασίσατε να εισαγάγετε το
παρόν νοµοσχέδιο αιφνιδιαστικά, χωρίς προεργασία και, επανα-
λαµβάνω, γνωρίζοντας εκ των προτέρων ότι δεν πρόκειται να ψη-
φιστεί.

Εξάλλου εσείς, κύριε Υπουργέ, είστε «αλλεργικός» έναντι των
συναινέσεων και έχετε καταφερθεί από το Βήµα της Βουλής κατ’
αυτών, λέγοντας ότι η πλειοψηφία αποφασίζει για όλα, δεν χρει-
άζεται να επιζητεί συναινέσεις και έτσι «να βάζει νερό στο κρασί
της».

Συνεπώς αυτό που είπατε, ότι κάνουµε ψυχογράφηµα και ανα-
ζητούµε τις κυβερνητικές προθέσεις, δεν ευσταθεί. Πρόκειται για
µια µη συµβατή µε το Σύνταγµα στάση, κίνηση από πλευράς σας.
Το Σύνταγµα δεν µπορεί να το αφήσουµε στην άκρη, όπως εί-
πατε σε µια αποστροφή του λόγου σας, κύριε Υπουργέ.

Αυτό σηµαίνει ότι δεν σας ενδιαφέρει πραγµατικά η ουσία,
αλλά η επικοινωνία και οι εντυπώσεις.

Επιχειρείτε µε προχειρότητα να υπηρετήσετε µικροκοµµατικές
σκοπιµότητες, δηµιουργώντας µια επικοινωνιακή φούσκα. Την
πρόταση κατάργησης του ν.4648/2019 την υποβάλλετε µε τρόπο
που να δηµιουργούνται ψευδείς εντυπώσεις, µε συνέπεια τη δι-
χόνοια έναντι, αλλά και µεταξύ των Ελλήνων του εξωτερικού.

Εποµένως τα περί εθνικά µείζονος και κοµµατικά µικρού, που
είπε ο εισηγητής σας, αποτελούν κενά λόγια χωρίς ουσία. Το ίδιο
ισχύει και για τα περί αιτίας και αφορµής που προστέθηκαν.

Έρχοµαι στην ουσία της συζήτησης. Η Ελλάδα είναι µια χώρα
µε µεγάλη Διασπορά σε σύγκριση µε τον πληθυσµό της και,
όπως όλες οι αντίστοιχες χώρες, εκ των πραγµάτων πρέπει να
διαχειριστεί µε τον καλύτερο τρόπο την ισορροπία αφ’ ενός µε-
ταξύ της διατήρησης των δεσµών της Διασποράς µε τη µητέρα
πατρίδα και αφ’ ετέρου του σεβασµού της δηµοκρατικής βούλη-
σης, που εκφράζεται από τους πολίτες που ζουν εντός της
χώρας και τους οποίους αφορούν και επηρεάζουν οι ασκούµενες
από την εκάστοτε κυβέρνηση πολιτικές.

Εν πάση περιπτώσει, η υπό κρίση κυβερνητική πρόταση, όπως
και η εν ισχύι νοµοθετική ρύθµιση, αφορά τη διευκόλυνση των
Ελλήνων του εξωτερικού για την άσκηση του εκλογικού δικαιώ-
µατος, όπως συµβαίνει και µε τη διευκόλυνση που παρέχεται
στους ετεροδηµότες να ασκήσουν το εκλογικό δικαίωµά τους
στον τόπο διαµονής τους.

Τα βασικά σηµεία της δικής µας πρότασης είναι η δυνατότητα
άσκησης του εκλογικού δικαιώµατος στο εξωτερικό, που να
αφορά όλους τους Έλληνες πολίτες-εκλογείς, υπό την προϋπό-
θεση της εγγραφής τους στους ειδικούς εκλογικούς καταλόγους
εξωτερικού, το εκλογικό δικαίωµα να ασκείται αυτοπροσώπως
σε ειδικά εκλογικά τµήµατα, που θα δηµιουργηθούν στις έδρες
των ελληνικών διπλωµατικών αρχών και οι εκλογείς του εξωτερι-
κού να ψηφίζουν για τους συνδυασµούς Επικρατείας των κοµ-
µάτων για έναν ορισµένο αριθµό εδρών, που θα καθορίζεται
αποκλειστικά µε βάση τις ψήφους του εξωτερικού ή, εν πάση πε-
ριπτώσει, ανά εκλογική περιφέρεια που θα συγκροτούν οι χωρι-
κές ενότητες στις χώρες όπου διαµένουν Έλληνες.

Από αυτούς τους κανόνες ο ΣΥΡΙΖΑ δεν αφίσταται διαχρονικά.
Η αρχική του πρόταση για το θέµα ήταν να ψηφίζουν όλοι οι από-
δηµοι, χωρίς περιορισµούς και µε δικαίωµα άµεσης εκλογής των
εκπροσώπων τους σε ειδικές εκλογικές περιφέρειες του εξωτε-
ρικού. Επιπλέον, την ίδια πρόταση προώθησε και ψήφισε και
στην Αναθεωρητική Βουλή το 2019 και την ίδια επαναφέρει και
τώρα µε την τροπολογία που κατατέθηκε. Φαίνεται, λοιπόν, ξε-
κάθαρα η υπεύθυνη στάση µας, σε όλη τη διαδικασία από την
Αναθεώρηση του Συντάγµατος µέχρι την ψήφιση του νόµου του
2019, αλλά και στη σηµερινή συζήτηση, διότι το ζητούµενο είναι
να εφαρµοστεί στην πράξη και εποµένως να διευκολυνθεί η
άσκηση του δικαιώµατος των Ελλήνων του εξωτερικού στο εκλέ-
γειν, να ακούγεται η φωνή των αποδήµων στη Βουλή µέσω των
εκπροσώπων τους, χωρίς να αλλοιώνεται µε την ψήφο τους η
βούληση του εκλογικού σώµατος. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή) 

Η Κυβέρνηση, αντί να εφαρµόσει τον ν.4648/2019 που η ίδια
έφερε προς ψήφιση, τον υπονοµεύει εις βάρος των αποδήµων.
Κύριοι της Νέας Δηµοκρατίας, ενεργείτε υποκριτικά και, επανα-
λαµβάνω, τυχοδιωκτικά, αποκλειστικά για την επικοινωνία και τις
εντυπώσεις. Ο ΣΥΡΙΖΑ παραµένει ΣΥΡΙΖΑ και εσείς ως νεο-Δεξιά
του Κυριάκου Μητσοτάκη, δεν ξεχνάτε ούτε τη Δεξιά αλλά ούτε
και τη νεοφιλελεύθερη διάσταση του χώρου σας.
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Συµπερασµατικά το περιεχόµενο του υπό κρίση νοµοσχεδίου
αποτυπώνει την πραγµατική αντίληψη και προσέγγιση της Κυ-
βέρνησης της Νέας Δηµοκρατίας σε σχέση µε την ίδια τη δηµο-
κρατία και από πλευράς διαδικασίας, αλλά και από πλευράς
ουσίας. 

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Κι εµείς ευχαρι-
στούµε, κύριε Παπαηλιού. 

Και τώρα πάµε βόρεια, στον κ. Βασίλειο Βασιλειάδη από τη
Νέα Δηµοκρατία και την όµορφη Πέλλα. 

Ορίστε, κύριε Βασιλειάδη, έχετε τον λόγο. 
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ (ΛΑΚΗΣ) ΒΑΣΙΛΕΙΑΔΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρό-

εδρε.
Κύριε Υπουργέ, αγαπητές και αγαπητοί συνάδελφοι, βρισκό-

µαστε σήµερα εδώ για να τροποποιήσουµε τον ν.4648/2019, ο
οποίος αφ’ ενός δεν έχει εφαρµοστεί ποτέ µέχρι σήµερα και, αφ’
ετέρου, αποτελεί προϊόν συµβιβασµού µεταξύ πολιτικών δυνά-
µεων του Σώµατος. 

Το εύλογο ερώτηµα που προκύπτει είναι το γιατί η Κυβέρνηση
προχωρά σε αυτή την πρωτοβουλία. Νοµίζω ότι τόσο οι συνε-
δριάσεις των αρµόδιων επιτροπών όσο και η δηµόσια συζήτηση
που έχει επανέλθει µε αφορµή αυτό το σχέδιο νόµου δείχνουν
δύο λόγους που η αναθεώρηση αυτή είναι αναγκαία. Πρώτον, η
συντριπτική πλειοψηφία του εκτός Ελλάδας Ελληνισµού δεν είναι
ευχαριστηµένη µε τις ισχύουσες διατάξεις του ν.4648/2019. Δεύ-
τερον, την αφορµή στην Κυβέρνηση την έδωσαν τοποθετήσεις
αρµόδιων στελεχών της Αντιπολίτευσης υπέρ της αναθεώρησης
αυτού του πλαισίου. 

Η ρύθµιση που συζητούµε σήµερα προβλέπει την άρση περιο-
ρισµών και τη διευκόλυνση των εκλογέων που βρίσκονται εκτός
επικρατείας για την άσκηση του εκλογικού τους δικαιώµατος. Οι
περιορισµοί αυτοί εισήχθησαν ως αποτέλεσµα του συµβιβασµού
που προανέφερα και αφορούν σε προϋποθέσεις και υποχρεώ-
σεις των εκλογέων για υποβολή δικαιολογητικών, προκειµένου
να µπορούν να ασκήσουν το εκλογικό τους δικαίωµα στο εξωτε-
ρικό.

Η ψήφιση του ν.4648/2019 αποτέλεσε ορόσηµο για το νοµικό
και πολιτικό µας σύστηµα, µε αναµφισβήτητα θετικά αποτελέ-
σµατα για την ελληνική κοινωνία. Όµως, θα πρέπει να αναγνωρί-
σουµε ότι στην πραγµατικότητα δηµιουργεί δύο διαδικασίες για
την άσκηση του εκλογικού δικαιώµατος του ίδιου ατόµου µε εν-
τελώς διαφορετικά χαρακτηριστικά. Από τη µία το άτοµο µπορεί
να επιλέξει να έρθει να ψηφίσει στην Ελλάδα, στην οικεία εκλο-
γική του περιφέρεια, µε την προϋπόθεση βέβαια ότι έχει την οι-
κονοµική δυνατότητα, αλλά και τον απαραίτητο χρόνο για να
ολοκληρώσει αυτό το ταξίδι, και την ίδια στιγµή το ίδιο άτοµο
µπορεί να επιλέξει να αντιµετωπίσει τη δαιδαλώδη γραφειοκρα-
τία που απαιτείται, ώστε να ασκήσει το δικαίωµά του στη χώρα
διαµονής του, συχνά και πάλι µε την επιβάρυνση κόστους και
χρόνου για επανειληµµένες µετακινήσεις προς το εκλογικό κέν-
τρο. Άρα αυτό που κάνουµε στην πραγµατικότητα είναι να δί-
νουµε δύο κακές επιλογές. Κάτι τέτοιο µπορεί να ήταν αποδεκτό
τον Δεκέµβριο του 2019, στο πλαίσιο της αναγκαίας συναίνεσης.
Όµως σήµερα βρισκόµαστε εδώ κατά τι σοφότεροι, έχοντας βιώ-
σει, για παράδειγµα, µια πανδηµία που έθεσε υπό αµφισβήτηση
κεκτηµένα της γενιάς µας, όπως είναι οι ελεύθερες ή έστω οι εύ-
κολες διακρατικές µετακινήσεις.

Επαναλαµβάνω πως παρ’ ότι οι Έλληνες που βρίσκονται στο
εξωτερικό χαιρέτισαν την ψήφιση του ν.4648/2019, στην πλει-
οψηφία τους, όπως φάνηκε και από τη σχετική συζήτηση µε τους
προσκεκληµένους φορείς στην αρµόδια επιτροπή, έχουν σοβα-
ρές επιφυλάξεις ως προς τις διαδικασίες και την απαιτούµενη
γραφειοκρατία που εισάγει. Άλλωστε, η νοµοθετική πρωτοβου-
λία της Κυβέρνησης βασίζεται σε µεγάλο βαθµό στα σχόλια που
διατυπώθηκαν κατά τη διαδικασία διαβούλευσης του σχεδίου
νόµου που κατέληξε στον ν.4648/2019. 

Ερχόµαστε, λοιπόν, σήµερα να άρουµε περιορισµούς που
αφορούν µεταξύ άλλων στην άπαξ εγγραφή του εκλογέα στους
ειδικούς εκλογικούς καταλόγους εξωτερικού, στην αντικατά-
σταση της πληθώρας των απαιτούµενων δικαιολογητικών µε µία

αίτηση του εκλογέα και στην επιτάχυνση της οριστικοποίησης
και έγκρισης της αίτησης του εκλογέα. Μειώνουµε τη γραφει-
οκρατία και καθιστούµε τη διαδικασία εύκολη και σύντοµη, εξα-
σφαλίζοντας δυνητικά µεγαλύτερη συµµετοχή εκλογέων. 

Δυστυχώς, κατά τη διάρκεια των συνεδριάσεων της επιτρο-
πής, αλλά απ’ ό,τι βλέπω και σήµερα στην Ολοµέλεια, η ουσια-
στική πολιτική συζήτηση αφορά το ίδιο το δικαίωµα ψήφου των
Ελλήνων του εξωτερικού, των αποδήµων και των οµογενών,
καθώς και τη διαδικασία εκλογής των εκπροσώπων τους. Νοµίζω
ότι θα ήταν καλύτερο, και πάντως πιο δίκαιο, για τους συµπολίτες
µας, τους οποίους αφορά άµεσα το σηµερινό σχέδιο νόµου, να
επικεντρωθούµε αποκλειστικά στο περιεχόµενο των διατάξεών
του.

Το ερώτηµα που καλούµαστε να απαντήσουµε, κυρίες και κύ-
ριοι συνάδελφοι -και απευθύνοµαι κυρίως στις συναδέλφους και
τους συναδέλφους των κοµµάτων της Αντιπολίτευσης που δεν
έχουν εκφράσει τη στήριξή τους στο σχέδιο νόµου-, είναι το
εξής: Η άρση των περιορισµών θα διευκολύνει την άσκηση των
εκλογικών δικαιωµάτων των Ελλήνων του εξωτερικού, χωρίς ταυ-
τόχρονα να θέτει σε κίνδυνο τη διαδικασία;

Η άποψή µου, κύριε Πρόεδρε, είναι ότι η ψήφιση του σχεδίου
νόµου θα έχει µόνο θετικά αποτελέσµατα. Οι περιορισµοί που αί-
ρονται είναι τυπικοί, γραφειοκρατικοί και σε καµµία περίπτωση
δεν αγγίζουν την ουσιαστική πολιτική συζήτηση περί της ψήφου
των οµογενών. Θεµιτή συζήτηση, να την κάνουµε όποτε θέλετε,
αλλά όχι τώρα, σε αυτή τη νοµοθετική πρωτοβουλία. Δεν χρει-
άζεται να θίξουµε τον συµβιβασµό που πετύχαµε το 2019.

Προσωπικά θεωρώ -και κλείνω µε αυτό, κύριε Πρόεδρε- ότι
στο τέλος της ηµέρας θα έχουµε την ευκαιρία να εξασφαλίσουµε
ότι περισσότεροι εκλογείς θα έχουν ευκολότερη πρόσβαση στην
κάλπη. Και περισσότεροι εκλογείς στην κάλπη, εξ ορισµού ση-
µαίνει περισσότερη δηµοκρατία.

Καλώ όλες και όλους τους συναδέλφους να στηρίξουν το σχέ-
διο νόµου, έστω και την ύστατη ώρα. 

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Κι εµείς ευχαρι-
στούµε, κύριε Βασιλειάδη. 

Και τώρα καλείται στο Βήµα ο κ. Δηµήτριος Καιρίδης από τη
Νέα Δηµοκρατία, ο οποίος εκλέγεται στον Β1’ Βόρειο Τοµέα Αθη-
νών. Και Πόντιος και Μακεδόνας! 

Ορίστε, κύριε Καιρίδη, έχετε τον λόγο. 
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΑΙΡΙΔΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Περίσσεψαν τα λόγια, για να κρυφτεί η ουσία και στις συνε-

δριάσεις της επιτροπής και εδώ σήµερα στην Ολοµέλεια. Νοµίζω
ότι όλοι µπορούµε να συµφωνήσουµε ότι οι συνάδελφοι του ΣΥ-
ΡΙΖΑ επιδόθηκαν σε ένα κακόγουστο θέατρο, που ευτελίζει την
κοινοβουλευτική διαδικασία.

Δεν έχετε, κύριοι του ΣΥΡΙΖΑ, το θάρρος να υπερασπιστείτε
αυτό που υποστηρίζετε και κρύβεστε. Εµείς είµαστε εδώ, για να
σας αποκαλύπτουµε. Πείτε το καθαρά. Δεν θέλετε οι Έλληνες
που βρίσκονται στο εξωτερικό για τον οποιονδήποτε λόγο, για
µία µέρα, για έναν χρόνο, για δέκα χρόνια, να ψηφίζουν για κυ-
βέρνηση και η ψήφος τους ισότιµα να προσµετράται στο τελικό
εκλογικό αποτέλεσµα. Θέλετε να τους περιορίσετε σε δυο, τρεις
έδρες, στη γωνιά τους και να µην έχουν λόγο για το µείζον. Κατά
βάθος, δεν τους θέλετε. Νοµίζετε ότι όσο περισσότεροι στο εξω-
τερικό, τόσο καλύτερα για σας και το εκλογικό σας αποτέλεσµα.

Μιλάτε εκτός θέµατος. Μας ζαλίσατε εδώ και τέσσερις µέρες
εκτός θέµατος. Σας είπαµε και σας ξαναείπαµε ότι οι περιορισµοί
και το πρόβληµά τους δεν είναι ότι είναι αντισυνταγµατικοί. Δεν
είναι αντισυνταγµατικοί. Δεν είναι αντιευρωπαϊκοί. Δεν αντίκεινται
στη Σύµβαση και στο Συµβούλιο της Ευρώπης. Άλλο είναι το
πρόβληµά τους, καταλάβετέ το. Είναι παράδοξοι, για να µην πω
παράλογοι, διότι µας λένε ότι ένας Έλληνας γεννηµένος στην
Ελλάδα, εγγεγραµµένος στους εκλογικούς µας καταλόγους, αν
είναι στο εξωτερικό και έχει λεφτά και έχει χρόνο και πάρει το
αεροπλάνο και έρθει στην Ελλάδα, θα ψηφίσει κανονικά, ενώ, αν
δεν έχει λεφτά ή δεν έχει χρόνο και για τον άλφα ή βήτα λόγο
δεν µπορεί να έρθει στην Ελλάδα, θα ψηφίσει για δυο ή τρεις
έδρες και θα είναι πολίτης δεύτερης κατηγορίας. Αυτό είναι το
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παράδοξο των περιορισµών και το παράλογό τους.
Δεν µιλάµε γενικά κι αόριστα για την οµογένεια των εκατοµ-

µυρίων. Μιλάµε για τους Έλληνες εγγεγραµµένους στους ελλη-
νικούς εκλογικούς καταλόγους, οι οποίοι ανά πάσα στιγµή
µπορούν να ψηφίσουν, αν θέλουν, εντός Ελλάδας και θέλουµε
να τους δώσουµε το δικαίωµα στην εποχή της παγκοσµιοποί-
ησης, της τηλεργασίας, του κορωνοϊού, των χίλιων δύο σηµαντι-
κών που συµβαίνουν, να έχουν τη δυνατότητα να µη χρειάζεται
να ξοδευτούν και να ψηφίσουν από τον τόπο διαµονής τους.

Μας µιλάτε για τον συµβιβασµό. Κάναµε, λέει, έναν φοβερό
συµβιβασµό και είστε και πολύ περήφανοι για αυτόν. Ψεύδεστε!
Δεν τον θέλατε τον συµβιβασµό! Συρθήκατε στον συµβιβασµό
πριν από δύο χρόνια εξαιτίας του ΚΚΕ, διότι το ΚΚΕ έκανε την
ντρίπλα -για να τα πούµε όλα εδώ-, µιας και υπήρχαν οι διακόσιες
ψήφοι και προκειµένου να µη µείνετε µπουκάλα στη γωνία, µόνοι
σας και υπόλογοι στους Έλληνες του εξωτερικού, αναγκαστή-
κατε να έρθετε και να ψηφίσετε. Δεν το θέλατε και το πολεµή-
σατε µέχρι τέλους. Το Κοµµουνιστικό Κόµµα σάς ανάγκασε να
έρθετε σε αυτόν τον συµβιβασµό, για τον οποίο σήµερα επαίρε-
στε.

Μας λέτε να εφαρµοστεί ο νόµος. Μα, εφαρµόζεται ο νόµος
και φαίνεται ότι οι περιορισµοί είναι υπερ-περιοριστικοί, ότι οι πε-
ριορισµοί είναι τέτοιοι που δεν επιτρέπουν ουσιαστικά τη συµµε-
τοχή των Ελλήνων στο εξωτερικό.

Μας λέτε κι ένα άλλο τροµερό και αδιανόητο: «ακοµµάτιστα».
Είστε τώρα και ενάντια στο κοµµατικό φαινόµενο, ενάντια στα
κόµµατα. Τι θεωρείτε; Θεωρείτε ότι οι Έλληνες του εξωτερικού
είναι συντεχνία που θα πάρουνε δυο-τρεις έδρες και θα καθίσουν
στη γωνία ή Έλληνες πολίτες µε πλήρη δικαιώµατα και ισότιµη
ψήφο µαζί µε τους υπόλοιπους; Από πότε εσείς στην Αριστερά,
για να καταλάβω τώρα, είστε ενάντια στο κοµµατικό φαινόµενο
και στον κοµµατικό ανταγωνισµό; Διότι µέσα στην παραζάλη σας,
τη σύγχυση και τον ιδεολογικό αχταρµά λέτε απίθανες ανοησίες.

Για να το ξεκαθαρίσουµε, λοιπόν, και να µάθετε κάποτε, ενάν-
τια στον κοµµατικό ανταγωνισµό υπήρξαν ιστορικά τα φασιστικά
κινήµατα του Μεσοπολέµου που είχαν µία κορπορατίστικη αντί-
ληψη της πολιτικής, που θέλανε Βουλές όπου θα εκπροσωπούν-
ται κάποιες συντεχνίες, κάποια συνδικάτα, κάποιες εργοδοσίες,
κάποιοι Έλληνες του εξωτερικού, κάποιοι επιστήµονες µε συγ-
κεκριµένες έδρες, χωρίς τον ανταγωνισµό. Αυτό έρχεστε σήµερα
εσείς να υιοθετήσετε; Δεν ξέρετε τι σας γίνεται!

Λέτε «άχρηστη η συνεδρίαση, δεν θα µαζευτούν οι διακόσιες
ψήφοι». Λέω «ιστορική η συνεδρίαση, µεγάλης ιστορικής αξίας
η συνεδρίαση, για να αποκαλυφθούν επιτέλους και να πέσουν οι
µάσκες όσων ψευδώς αυτοαποκαλούνται και µας έχουν ζαλίσει
δεκαετίες τώρα και αυτοπροσδιορίζονται ως η προοδευτική πα-
ράταξη». Μιλάµε για την παράταξη της µαύρης αντίδρασης, των
κοτζαµπάσηδων και του κοτζαµπασισµού -αυτοί είστε-, του κλει-
στού, του εσωστρεφούς, του µίζερου, ενάντια στη δύναµη του
Ελληνισµού που πάντα περιελάµβανε και τη δύναµη της Διασπο-
ράς του.

(Στο σηµείο αυτό την Προεδρική Έδρα καταλαµβάνει ο ΣΤ’ Αν-
τιπρόεδρος της Βουλής κ. ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΛΑΜΠΡΟΥΛΗΣ)

Η διαίρεση αυτοχθόνων και ετεροχθόνων δεν είναι καινούργια.
Διατρέχει τη νεότερη ελληνική ιστορία από την εποχή της Επα-
νάστασης. Έρχεστε τώρα εσείς να ταχθείτε και να ξαναπροσδιο-
ρισθείτε ως οι υπερασπιστές των αυτόχθονων κοτζαµπάσηδων,
του κλειστού, µην τυχόν και έχουν άλλοι ψήφο!

Υπήρξα ευγενής. Δεν θα ασχοληθώ µε τα λεγόµενα της κ. Τζά-
κρη. Ίσως άλλοι είναι αρµοδιότεροι. Παρέµεινα στο µείζον, στο
µεγάλο. Διακόσια χρόνια µετά την Ελληνική Επανάσταση µπο-
ρούµε να ξεφύγουµε από τη διαίρεση των αυτοχθόνων και ετε-
ροχθόνων. Μπορούµε να γυρίσουµε σελίδα και να µη µείνουµε
καθηλωµένοι σε αυτή την ψευδή και αντιδραστική διαίρεση.

Εσείς θέλετε το κλειστό. Το θέλατε παντού και πάντα, όχι µόνο
τώρα. Όταν επιχειρήσαµε να φέρουµε διαπρεπείς Έλληνες επι-
στήµονες του εξωτερικού για να αναβαθµίσουµε τα ελληνικά δη-
µόσια πανεπιστήµια µέσα από τα συµβούλια ιδρυµάτων,
πολεµήσατε τους Έλληνες επιστήµονες του εξωτερικού µε νύχια
και µε δόντια, τους χτίσατε, τους φτύσατε, τους διαποµπεύσατε,
τους κλωτσήσατε, τους κάψατε και τους στείλατε στο πυρ το

εξώτερον, µην τυχόν και µολυνθεί το ελληνικό δηµόσιο πανεπι-
στήµιο από τον διαπρεπή Έλληνα επιστήµονα του εξωτερικού
και να µείνει κλειστό, µίζερο, εσωστρεφές, µη ανταγωνιστικό και
εν τέλει όχι όσο καλό θα µπορούσε να είναι προς όφελος της ελ-
ληνικής κοινωνίας και των παιδιών της.

Το ίδιο κάνετε και τώρα. Μην κρύβεστε. Εδώ θα είµαστε µέχρι
τέλους, να σας αποκαλύπτουµε. Τα Πρακτικά θα µείνουν. Έχετε
µία ευκαιρία -και κλείνω, κύριε Πρόεδρε- να µη µείνετε µόνοι,
γιατί τώρα στην ψηφοφορία θα µείνετε µόνοι και να µη µείνετε
υπόλογοι έναντι του λαού και της ιστορίας µας. Αδράξτε την!
Ιδού η Ρόδος, ιδού και ό,τι ακολουθεί τη Ρόδο!

Σας ευχαριστώ πάρα πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Επόµενος οµιλητής
είναι ο κ. Σκουρολιάκος Παναγιώτης από τον ΣΥΡΙΖΑ.

Ορίστε, κύριε συνάδελφε, έχετε τον λόγο.
ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ (ΠΑΝΟΣ) ΣΚΟΥΡΟΛΙΑΚΟΣ: Ευχαριστώ, κύριε

Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, θα µου επιτρέψετε πριν µιλήσω

για αυτό το σηµαντικό σηµερινό θέµα, για την ψήφο των οµογε-
νών, να σταθώ σε κάτι που αφορά και τους οµογενείς, τους συµ-
πατριώτες µας και τις συµπατριώτισσές µας από όλα τα µήκη και
τα πλάτη της γης που πιθανόν µας παρακολουθούν, γιατί είναι
ένα θέµα που τους ενδιαφέρει.

Θέλω, λοιπόν, να αναφέρω ένα θέµα που έχει σχέση µε τον
πολιτισµό, που είναι ένας ισχυρός δεσµός των αποδήµων µε την
Ελλάδα.

Συµπατριώτες και συµπατριώτισσες, δυστυχώς ο πολιτισµός
στις µέρες της Κυβέρνησης Μητσοτάκη δεινοπαθεί. Περνά µαύ-
ρες µέρες. Είχαµε το τσιµεντάρισµα της Ακρόπολης. Το µάθατε
ότι έριξαν τσιµέντα στην Ακρόπολη που θυµίζουν καφετέρια και
περιµένεις να δεις τα τραπεζοκαθίσµατα και τους φραπέδες
επάνω. Είναι ένα τσιµεντάρισµα που πετάει έξω όλο το τοπίο,
όλο τον Ιερό Βράχο. Όποιος πάει και ανέβει να τα δει, θα κατα-
λάβει τι λέω. Μετά από αυτό το τσιµεντάρισµα, έχουµε το τσι-
µεντάρισµα του θεάτρου «ΕΜΠΡΟΣ».

Το θέατρο «ΕΜΠΡΟΣ» είναι ένας χώρος δηµόσιος, όπου εδώ
και δεκαετίες, πάνω από δέκα χρόνια, οι νέοι καλλιτέχνες που
δεν έχουν αλλού να εκφραστούν, ηθοποιοί, µουσικοί, σκηνοθέ-
τες, χορογράφοι, ποιητές, παρουσιάζουν το έργο τους. 

Η Κυβέρνηση του κ. Μητσοτάκη έστειλε την περασµένη Πέµπτη
συνεργείο και τσιµεντάρισε τις εισόδους του θεάτρου. Πέταξε έξω
τους νέους καλλιτέχνες, αυτούς τους καλλιτέχνες που είναι από-
κληροι, που δεν είναι µέσα στο επάγγελµα και θέλουν να δείξουν
τη δουλειά τους. Τους πέταξε έξω και τους τσιµεντάρισε. Βεβαίως,
το τσιµέντο έφυγε, γιατί ήταν παράνοµο. Και αυτό, γιατί το κτήριο
είναι διατηρητέο µνηµείο από το 1989. 

Ήρθε, λοιπόν, το κλιµάκιο του Υπουργείου και διαπίστωσε
εκεί, στο θέατρο «ΕΜΠΡΟΣ» την παρανοµία. Παρ’ όλα αυτά, η
αστυνοµία δεν έφυγε, δεν εµπόδισε την παρανοµία. Έπεσαν,
όπως είπαµε οι τσιµεντόλιθοι, γιατί άλλωστε, παράνοµα µπήκαν.
Άραγε, µπήκαν µε ποια άδεια, ποιων υπηρεσιών που επιβλέπουν
τα νεότερα µνηµεία; Δεν υπάρχει τέτοια άδεια. Επέστρεψε ο ερ-
γολάβος, όµως, τη Δευτέρα που µας πέρασε και έβαλε σιδεριές.
Τότε, εµφανίστηκε ο Νάσος Ηλιόπουλος, επικεφαλής της δηµο-
τικής παράταξης στον Δήµο Αθηναίων, και απείλησε µε µηνύσεις.
Λέει ο αστυνοµικός προς τον εργολάβο: «Φύγετε, γιατί θα συλ-
ληφθείτε.». Ο εργολάβος, έχοντάς τα χαµένα ο άνθρωπος, λέει:
«Μα, αφού εσείς µας φέρατε.». Απογευµατινή βάρδια, είµαι εκεί,
είµαι παρών από νωρίς. Αξιωµατικός που ήρθε, πλησίασε, τον
ρωτήσαµε: «Τι θέλετε;». Απάντησε: «Δεν ξέρω, εγώ τώρα έπιασα
βάρδια.». Τον ρώτησα: «Μα, δεν σας ενηµέρωσαν; Εδώ καίγεται
ο τόπος µε το “ΕΜΠΡΟΣ” και τα τσιµενταρίσµατα.». Έφυγε. Σε
λίγο επιστρέφει λέγοντας: «Υπάρχει εισαγγελικό αίτηµα για εκ-
κένωση.». Λέµε: «Φέρτε µας το αίτηµα.». Δεν υπήρχε αίτηµα. Με
ποιον έκανε τη σύµβαση ο εργολάβος; Θέλετε έναν πολιτισµό
και έναν πολίτη ψοφοδεή, λιγόψυχο και φοβιτσιάρη. Δεν θα τον
έχετε! 

Ζητώ συγγνώµη, που πήρα αυτόν τον χρόνο, αλλά έπρεπε, εάν
µας ακούν οι οµογενείς, να µαθαίνουν τι γίνεται. Γιατί, ξέρετε,
φρόντισε αρκετά η Κυβέρνηση, µέσα από συγκεκριµένες λίστες,
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ώστε µια µεγάλη πλειοψηφία των µέσων να µην προβάλλουν
πράγµατα που εκθέτουν την Κυβέρνηση.

Έρχοµαι στην ψήφο των οµογενών, λοιπόν. Για µία ακόµη
φορά είµαστε µπροστά στο κλασικό νοµοθετικό αφήγηµα της
Νέας Δηµοκρατίας, που προσπαθεί να εκµεταλλευθεί επικοινω-
νιακά και να εργαλειοποιήσει τον απανταχού Ελληνισµό. 

Ο Υπουργός του «ποτέ ξανά Αριστερά», δηλαδή πάντα Δεξιά
-λες και δεν είχαµε πάντα Δεξιά και σκληρή Δεξιά, λες και ο ελ-
ληνικός λαός είναι ευχαριστηµένος για περιπτώσεις και περιό-
δους που αναγκάστηκε και η ίδια η Δεξιά να ζητήσει συγγνώµη-,
ο κ. Βορίδης, λοιπόν, και ο κ. Πέτσας, που βρίσκεται εδώ σήµερα,
µε το συγκεκριµένο νοµοσχέδιο προσπαθούν να θέσουν σε
εφαρµογή το σχέδιο της Κυβέρνησης Μητσοτάκη, νοµίζοντας
πως θα µετατρέψουν τους οµογενείς σε έναν εκλογικό µηχανι-
σµό που θα κρατήσει για χρόνια τη Νέα Δηµοκρατία στο τιµόνι
της πατρίδος. «Ποτέ ξανά Αριστερά», που λέγαµε.

Παρακολουθούµε σε φιλοκυβερνητικά µέσα δηµοσιεύµατα για
την ψήφο των οµογενών, κάνοντας λόγο για έτοιµη δεξαµενή
οκτακοσίων χιλιάδων ψηφοφόρων, που θα επιφέρει αλλαγή των
ισορροπιών στο εκλογικό σώµα.

Αγαπητοί και αγαπητές από την οµογένεια, η Νέα Δηµοκρατία
σάς έχει σίγουρους. Στον «Θανασάκη τον πολιτευόµενο», ο Με-
λέτης λέει στον Θανασάκη, όταν ο Θανασάκης τού λέει «έχω
τρεις χιλιάδες ψήφους, εδώ τους έχω»: «Βρε, Βουλευτής βγή-
κες;». Του λέει ο Μελέτης: «Όχι.». «Έ, άφησέ τους να πάνε σπίτι
τους», του απαντά. 

Ως άλλοι Θανασάκηδες, λοιπόν, οι νεοδηµοκράτες έχουν την
ψήφο των οµογενών εδώ, στο χέρι τους.

Έρχεται η Νέα Δηµοκρατία, λοιπόν, µε το συγκεκριµένο νοµο-
σχέδιο να δείξει πως νοιάζεται για τους Έλληνες οµογενείς. Έρ-
χεται να µας πει η Νέα Δηµοκρατία πως αποτελεί στρατηγικό
στόχο η δηµοκρατική έκφραση των απανταχού Ελλήνων. Έρχε-
ται η Νέα Δηµοκρατία να µας δηλώσει, µέσω του υπό συζήτηση
νοµοσχεδίου, ότι θέλει να φέρει στο επίκεντρο της πολιτικής
ζωής του τόπου µας τους οµογενείς, ότι καίγεται.

Αλήθεια, ενδιαφέρεται για τους οµογενείς, όπως τότε που
έκλεινε την ΕΡΤ-SAT και οι οµογενείς δεν είχαν να δουν τίποτα
για να έχουν κάποια επαφή µε την Ελλάδα; Όπως τότε που
έκλεινε τον ραδιοφωνικό σταθµό «Η φωνή της Ελλάδας»; Όπως
τότε που καταργούσε την Υποεπιτροπή για θέµατα Ελληνισµού
Κωνσταντινούπολης, Ίµβρου και Τενέδου, η οποία µετά από δική
µας πίεση συστάθηκε, αλλά δεν λειτούργησε ποτέ, αφήνοντας
τραγικά µόνους τους Ρωµιούς της Κωνσταντινούπολης, της Ίµ-
βρου και της Τενέδου; Μένετε στα µεγάλα σταυροκοπήµατα
όταν πάτε στο Φανάρι και την υποκριτική συµπάθεια για αυτό το
κοµµάτι του γένους, του ελληνικού πολιτισµού.

Πότε νοιαστήκατε για την οµογένεια; Τότε που δεν κάνατε τί-
ποτα για το ελληνικό σχολείο Μονάχου; Τότε που µε την πολιτική
σας η σύνδεση µεταξύ Ελλάδας και οµογενειακών κοινοτήτων
ήταν µηδενική; Νοιαστήκατε διαχρονικά, όταν στείλατε αυτούς
που είναι έξω; Αυτούς που είναι έξω, ποιος τους έστειλε το ’50,
το ’60, το ’70;

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Ένα λεπτό ακόµα, κύριε Πρόεδρε, και σας ευχαριστώ.
Τελικά, όπως δείχνουν τα γεγονότα, το κόµµα της Νέας Δηµο-

κρατίας στην ουσία δεν νοιαζόταν ποτέ για τους Έλληνες οµο-
γενείς. Το µόνο που ήθελε είναι να µετατρέψει την ψήφο τους
σε εκλογικό µηχανισµό, λέγοντας στο σύνολο των Ελλήνων ψέ-
µατα. Άλλωστε και ο κ. Βορίδης παραδέχθηκε ότι είµαστε υπο-
κριτές.

Ο ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευτική Συµµαχία καθ’ όλη την περίοδο της
διακυβέρνησής του εφάρµοσε µια συγκροτηµένη πολιτική και
στρατηγική, η οποία στήριξε τους Έλληνες της Διασποράς και
αξιοποίησε τις δηµιουργικές δυνάµεις τους. Ανέδειξε τον ρόλο
της οµογένειας στη διεθνοποίηση των ελληνικών διεκδικήσεων
και την προώθηση των στρατηγικών συµφερόντων της χώρας,
ενώ ενίσχυσε την αµφίδροµη σχέση των οµογενών µε την πα-
τρίδα, εδραιώνοντας τη συµβολή των ελληνικών κοινοτήτων στην
παραγωγική ανασυγκρότηση και την αναπτυξιακή πορεία της
χώρας. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Κύριε Σκουρο-
λιάκο…

ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ (ΠΑΝΟΣ) ΣΚΟΥΡΟΛΙΑΚΟΣ: Τελειώνω, κύριε
Πρόεδρε, και σας ευχαριστώ πάρα πολύ.

Εν τέλει, ο ΣΥΡΙΖΑ από την πρώτη στιγµή µίλησε τη γλώσσα
της αλήθειας. Θέλουµε να έχουν λόγο και ψήφο οι οµογενείς και
γι’ αυτό, µε πρωτοβουλίες της κυβέρνησης ΣΥΡΙΖΑ, συγκροτή-
θηκε µε τον ν.4855/2018 επιτροπή εµπειρογνωµόνων για πρώτη
φορά στην Ελλάδα για την υλοποίηση της συνταγµατικής αυτής
πρόβλεψης.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Καλώς. Ολοκληρώ-
σατε, κύριε Σκουρολιάκο.

ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ (ΠΑΝΟΣ) ΣΚΟΥΡΟΛΙΑΚΟΣ: Η πρότασή µας
αποσκοπεί στο να έχουν ψήφο οι συµπατριώτες µας. Έχουµε κα-
ταθέσει και έχουν ακουστεί οι προτάσεις µας.

Τελειώνοντας, θέλω να πω, κυρίες και κύριοι της Νέας Δηµο-
κρατίας, το πόσο ψηλά έχετε το θέµα της οµογένειας αποκαλύ-
φθηκε στη στάση που κρατήσατε σε σχέση µε το παρόν
νοµοσχέδιο. Πυροβολήσατε τα πόδια σας, ευτελίσατε τις κοινο-
βουλευτικές διαδικασίες, εξαπατήσατε τον ελληνικό λαό και φέρ-
νετε να αλλάξετε έναν νόµο που ψηφίσατε και ποτέ δεν τον
αφήσατε να µείνει σε λειτουργία.

Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Επόµενος οµιλητής
είναι ο κ. Μπλούχος Κωνσταντίνος και παρακαλώ πολύ για την
τήρηση του χρόνου.

Κύριε Μπλούχο, έχετε τον λόγο.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΜΠΛΟΥΧΟΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρό-

εδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, όταν από το 1827 και εντεύθεν

δηµιουργήθηκε το πρώτο µικρό και ασθενικό ελλαδικό κρατίδιο,
ένας διάβολος µπήκε ανάµεσα σε όσους ασπάζονταν αυτό το
κοινωνικό συµβόλαιο. Οι µόνιµοι κάτοικοι του ασθενικού κράτους
διαµαρτύρονταν τότε, διότι δεν ήταν κυρίαρχοι του τόπου τους.
Διότι καλοί οι Έλληνες της απανταχού οικουµένης, αλλά έξω από
την παράγκα. Διότι η στενή πατρίδα ήταν µόνο δική τους. 

Στα χρόνια του Όθωνα ήταν αδύνατο να υπάρξει συνεννόηση,
διότι οι αυτόχθονες αρνούνταν ακόµα και την παρουσία των µορ-
φωµένων ετεροχθόνων στον µηχανισµό λειτουργίας του νέου
κράτους. Τα χρόνια πέρασαν, επαναστάσεις, συρράξεις και εν
τέλει, ένας ετερόχθων, ο Ελευθέριος Βενιζέλος, βγαλµένος µέσα
από τη φωτιά του πολέµου, ηγείται του τριπλασιασµού της
χώρας. Μεγάλη Ιδέα και εκσυγχρονισµός δυτικού τύπου οι οδικοί
χάρτες µε τους οποίους πορεύτηκε αντάµα για το φτιάξιµο της
πατρίδας.

Οι αντίπαλοί του έδιναν γη και ύδωρ για µία Ελλάδα µικρά,
πλην τίµια, ενώ οι διάδοχοί του στις νέες ελληνικές χώρες εγκα-
θιστούσαν παλαιοελλαδίτη αστυνόµο, δάσκαλο, παπά, µόνο και
µόνο για να διαδηλώσουν την αµφισβητούµενη εθνική καταγωγή
των νέων Ελλήνων.

Αναφέρθηκα στον διάβολο της διχόνοιας. Νοµίζω πως ο πα-
ραλληλισµός µε τη σηµερινή συζήτηση είναι πολύ σχετικός, διότι
όπως τότε οι αυτόχθονες ζητούσαν τη δύναµη που εκπορευόταν
από κάποιον οµογενή Ζαρίφη, Βαρβάκη, Σισµάνογλου, Μοσκώφ
ή Ζαχάρωφ, έτσι και σήµερα εµείς οι γηγενείς αναζητούµε συχνά
αυτό που η κ. Τζάκρη πολύ εύστοχα χαρακτήρισε ως πολλαπλα-
σιαστή ισχύος από την οµογένεια, την υπεράσπιση αυτής της
όµορφης -δεδοµένο- και παράξενης πατρίδας. 

Ζητάς τη δύναµη της οµογένειας του λόµπι και της Εκκλησίας,
αλλά όταν ο πολλαπλασιαστής ισχύος ζητήσει να έχει λόγο στις
εκλογές, στην κυβέρνηση, στη Βουλή, οι αυτόχθονες τους βλέ-
πουν ως ξένους οι οποίοι δεν κατοικούν εδώ και δεν ξέρουν τα
προβλήµατά µας ή σαν συνέλληνες των οποίων, όµως, η ψήφος
δεν µπορεί να είναι η ίδια µε των αυτοχθόνων. 

Στον νόµο Θεοδωρικάκου το 2019 οµονοήσαµε υποχωρώντας,
ειδικά εµείς, έναντι των πάγιων θέσεών µας και αποφασίσαµε ότι
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είναι απολύτως δίκαιο να µπορεί να ψηφίζει από τον τόπο κατοι-
κίας του ένας πολίτης που είναι ήδη εγγεγραµµένος στον εκλο-
γικό κατάλογο της χώρας. Θέσαµε ωστόσο και κάποιους
εύλογους, για την Αριστερά, περιορισµούς. Να ένα αντικίνητρο
συµµετοχής στα εκλογικά δρώµενα. 

Κατόπιν, χωρίς να το εξηγούµε ανοιχτά, το υπαινιχθήκαµε. ότι
ο µετανάστης µε δικαίωµα ψήφου δεν θα είναι ο θείος Γκας στην
Αστόρια που βρίσκεται εκεί τριάντα, σαράντα χρόνια. Θα είναι
µάλλον κάποια Σοφία στο Βερολίνο και κάποιος Κώστας στο Άµ-
στερνταµ, συνηθέστερα νέοι, καταρτισµένοι, µε επαφή µε τα
πράγµατα, οι οποίοι έφυγαν για σπουδές ή για µια καλύτερη ζωή. 

Ο φανταστικός θείος Γκας θα έχει δικαίωµα ψήφου µόνο αν
είναι εγγεγραµµένος στο εκλογικό κατάλογο. Πιστέψτε µε ότι,
αν ο θείος Γκας θεωρήσει ότι δεν τον αφορά, δεν θα ασχοληθεί
καν µε τις εκλογές ούτε θα νιώσει την ψυχολογική πίεση ούτε θα
υποκύψει στις µικροπολιτικές σκοπιµότητες και ιδιοτέλειες, όπως
ισχυρίστηκε χαρακτηριστικά το ΚΚΕ, κι ας τον θέλουµε να είναι
λοµπίστας ή πολλαπλασιαστής ισχύος. 

Και έπειτα ακολουθούν η δήλωση της κ. Τζάκρη, η σύγχυση
του ΣΥΡΙΖΑ, κυρίως στον αιφνιδιασµό από τον Υπουργό Βορίδη
και οι αστειότητες της Μείζονος Αντιπολίτευσης. Είναι απάτη να
λες στον «Εθνικό Κήρυκα» ότι κάθε µετανάστης θα πρέπει να ψη-
φίζει χωρίς περιορισµούς, τους οποίους επέβαλες λίγους µήνες
πριν εσύ στην Κυβέρνηση. Είναι άτιµη σύγκλιση συνιστωσών.
Ιδού πώς εννοεί ο ΣΥΡΙΖΑ τη δηµοκρατία και την αναλογική. Και
από την άλλη είναι αγυρτεία να ισχυρίζεσαι ως δηµοκρατικότητα
το ότι η ψήφος του οµογενούς δεν θα προσµετράται στο τελικό
αποτέλεσµα, παρά θα οδηγεί στην εκλογή ορισµένων Βουλευτών
Επικρατείας και τα λοιπά. 

Μας ταράξατε στη συνταγµατικότητα, αποτελείτε µάλλον την
επιτοµή της ψευδολογίας και της λαϊκής εξαπάτησης. Από την κ.
Τζάκρη και τις δηλώσεις της στον «Εθνικό Κήρυκα» ως τον κ. Κα-
τρούγκαλο και τη φιλότιµη έντεχνη προσπάθειά του στο Κοινο-
βούλιο, µεσολαβεί εκείνο το αριστουργηµατικό λογοτέχνηµα του
Ιρλανδού Τζόναθαν Σουίφτ «Η τέχνη της πολιτικής ψευδολο-
γίας». 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ενώ εδώ θα ζούµε καταρρεύ-
σεις, ο έξω Ελληνισµός θα προχωρεί κι εµείς, µοιραίοι και άβου-
λοι, θα ακκιζόµαστε στις αριστερές αυταπάτες και τις συριζαϊκές
απάτες. Θα είµαστε περήφανοι για τα δέκα εκατοµµύρια οµογε-
νών, αλλά θα καυχώµεθα που επιτρέπουµε σε ελάχιστους εξ
αυτών ότι τους δίνουµε τη δυνατότητα να συµβάλλουν στην πα-
τρίδα. 

Στο σηµείο αυτό, κυρίες και κύριοι, αξίζει να αναρωτηθούµε
και για τους ίδιους τους Έλληνες της Διασποράς, τι θέλουν και
τι προσδοκούν από εµάς. Μια στενότερη σχέση µε τη µητέρα πα-
τρίδα επιδιώκουν, µια σχέση αµοιβαία επωφελή σε όλα τα επί-
πεδα, στηριγµένη σε δικαιώµατα και υποχρεώσεις, τέτοια που να
καθιστά την ελληνική Διασπορά µέρος του ελληνικού γίγνεσθαι.
Αυτό, λοιπόν, οφείλει να είναι και το διαρκές πολιτικό µας πρό-
σταγµα. Επιτέλους ας πάψουµε να πασχίζουµε για τον αποχα-
ρακτηρισµό της ιδιαίτερης ταυτότητάς µας. Ας πάψουµε να
καταδολιεύουµε το όποιο µας εθνικό καταπίστευµα και ας ανα-
δείξουµε στον µέγιστο βαθµό την οικουµενική διάσταση του από-
δηµου ελληνισµού, η οποία συνιστά βασικό άξονα της πολιτικής
µας αυτοσυγκρότησης.

Γιατί να αναζητούµε τις εξαναγκαστικές εκείνες υποχρεώσεις
που αποδοµούν τον ελληνικό εαυτό και που τελικά -είτε το θέ-
λουµε είτε όχι- είναι κόντρα στην ιστορικότητα, στην οικουµενική
ελληνικότητα και τον ιδιαίτερο αυτοπροσδιορισµό µας; Στόχος
µας η ενσωµάτωση κι ο εναρµονισµός, όχι η αποξένωση και η
απεξάρτησή τους από τον ελλαδισµό. Το έλλειµµα πλέον της ελ-
ληνικής οικουµενικότητας, ταυτόχρονα µε τη σπασµωδική αδυ-
ναµία διαχείρισής του από την κρατική µας οντότητα, προκάλεσε
και συνεχίζει να προκαλεί την αποσύνδεση της ελληνικής αυτο-
συνειδησίας και φυσικά την ανάπτυξη των φυγόκεντρων δυνά-
µεων. 

Η πολιτική αναµόχλευση το τελευταίο διάστηµα κατατείνει
τουλάχιστον στο ότι αρχίζουµε να συλλαβίζουµε τη γλώσσα της
χαµένης ελληνικής οικουµένης. Μέσα στην όποια κατάρρευση
της εθνικής ταυτότητας, είναι πρόδηλη η ανάγκη να σκεφτούµε

εµείς σαν Έλληνες ποιοι είµαστε, πού βρισκόµαστε και τι θέ-
λουµε. Είναι µεγάλο, λοιπόν, το στοίχηµα και µεγαλύτερο το πο-
λιτικό πρόσταγµα σήµερα. Πρέπει να απαλλαγούµε από τις
προκρούστειες κοµµατικές κλίνες, οι οποίες θα στεγανοποιούν
την αυτοσυνειδησία µας και θα ακρωτηριάσουν τον Ελληνισµό
µας. Εκτός και αν πραγµατικά έχουµε θέµα µε τον αυτογνωρισµό
µας, εκτός και αν αποφασίσαµε να βάλουµε τέλος στην ιστορι-
κότητα µας, εκτός και αν οι βλάβες του παρελθόντος είναι µόνι-
µες και αθεράπευτες. Μα έτσι σκοτώνουµε και την ελπίδα. 

Προσωπικά πιστεύω πως αν κάτι πρέπει να απασχολεί όλους
εµάς, το σύνολο της Βουλής, δεν είναι παρά µόνον η µη ψήφος
των Ελλαδιτών αυτών, των οποίων στις τελευταίες εκλογικές
αναµετρήσεις η εκκωφαντική αποχή, σε µεγάλο ποσοστό του
εκλογικού σώµατος, κατέδειξε πέραν πάσης αµφιβολίας το σο-
βαρό έλλειµµα εµπιστοσύνης στο πολιτικό µας σύστηµα. 

Ολοκληρώνοντας, κύριε Πρόεδρε και κυρίες και κύριοι,
όµορφη και παράξενη χαρακτηρίζει ο ποιητής την πατρίδα µας.
Παράξενη όντως, διότι ο διχασµός ανάµεσα σε µια Ελλάδα φο-
βική, οπισθοδροµική και σκοτεινή και σε µια Ελλάδα λουσµένη
στο φως, την αισιοδοξία και τη δηµιουργία καλά κρατεί. 

Και κάπου εκεί είστε εσείς, το χθες, το σκοτάδι και το µηδέν,
η άρνηση των ολιγογράµµατων αυτοχθόνων στην πρόοδο. Είστε
η «µικρά πατρίς» των επαγγελµατιών της απάτης, που επαγγέλ-
λεται τη µικρά και έντιµη πατρίδα. Και είναι ετούτη η Κυβέρνηση
του Κυριάκου Μητσοτάκη που κάνει βήµατα για την έξοδο από
τη µιζέρια και αναζητά τη χαµένη µας οικουµενικότητα και αξιο-
πρέπεια. 

Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Ευχαριστούµε.
Επόµενος οµιλητής είναι ο κ. Χρήστος Γιαννούλης από τον ΣΥ-

ΡΙΖΑ.
Ορίστε, κύριε Γιαννούλη, έχετε τον λόγο.
ΧΡΗΣΤΟΣ ΓΙΑΝΝΟΥΛΗΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Οµολογώ ότι θαύµασα την τεχνική και συγγραφική αρτιότητα

του συναδέλφου από τη Δράµα, του εκλεκτού γιατρού κ. Μπλού-
χου, αλλά όπως αναφέρθηκε και ο συνάδελφος κ. Γρηγοριάδης
στον εσχάτως θαυµαστή σας, τραγουδοποιό της δεκαετίας του
1960 Διονύση Σαββόπουλο, έχει γράψει και έχει µελοποιήσει το
εξής ότι «των Ελλήνων οι κοινότητες φτιάχνουν άλλους γαλα-
ξίες». Με εσάς το πρόβληµα είναι, όµως, ότι κινείστε σε ένα πα-
ράλληλο, άγνωστο σύµπαν. 

Ακούγοντας τον κ. Βορίδη και στη συνέχεια τον κ. Πλεύρη, πα-
ραλίγο να συγκινηθώ ή να πιστέψω ότι είστε υπερασπιστές της
κοινοβουλευτικής τάξης, της καλής νοµοθέτησης και όλα αυτά.
Μετά θυµήθηκα ότι ο κ. Βορίδης, που κόπτεται για τα δηµοκρατικά
δικαιώµατα των Ελλήνων αποδήµων, είναι ο ίδιος που θεσµοθετεί
και αλλάζει τον εκλογικό νόµο µε την εξής παραδοξότητα: µε το
43% να καταλαµβάνεις τα 3/5 ενός δηµοτικού ή περιφερειακού
συµβουλίου. Είναι ένα δείγµα δηµοκρατικής ευαισθησίας.

Επίσης, µιλώντας για κοινοβουλευτική ηθική και τάξη, ο κ. Βο-
ρίδης είναι αυτός που µε φλεγµατικό χαµόγελο διαρρήγνυε τα
ιµάτιά του κατά της θεραπευτικής κάνναβης και την ώρα που
ήρθε η στοίχιση και η στράτευση της κοµµατικής γραµµής και
πειθαρχίας, ψήφισε «ναι». Αν αυτά δεν αποτελούν αντιφάσεις,
δεν ξέρω τι άλλο µπορεί να αποτελεί αντίφαση. 

Ειλικρινά αυτό που συµβαίνει σήµερα σ’ αυτή την Αίθουσα,
παρά τα προβλήµατα, ότι υπολειτουργεί, σε πλήρη αντίθεση µε
αυτό που συµβαίνει στην πραγµατικότητα, δεν µπορώ να το χα-
ρακτηρίσω τίποτε άλλο εκτός από έναν κοινοβουλευτικό εµ-
παιγµό και µάλιστα ακραίας σκοπιµότητας. Γνωρίζετε ότι, εάν
δεν υπήρχε προεργασία και προπαρασκευή για να τεθεί στην
κρίση του Σώµατος, δεν θα µπορούσε να εξασφαλιστεί η πλει-
οψηφία των ψήφων που απαιτούνται. Παρ’ όλα αυτά προκαλέ-
σατε και προκαλείτε. Χτυπάτε το κεφάλι σας στον τοίχο
προσπαθώντας να πλάσετε ένα αφήγηµα. «Εµείς είµαστε οι
καλοί απέναντι στον απόδηµο ελληνισµό και αυτοί είναι οι κακοί»,
ποινικοποιώντας µε φτηνό επικοινωνιακό τρόπο, τον οποίο προ-
σπάθησε να αποσύρει από πάνω του ο κ. Βορίδης, δηµιουργών-
τας τους «καλούς» και τους «κακούς» για τον τρόπο που θα
ασκούν το εκλογικό τους δικαίωµα οι απόδηµοι Έλληνες.
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Βέβαια, καταλαβαίνω γιατί το κάνετε αυτό και θα προσπαθήσω
να το εξηγήσω χωρίς τσιρίδες, υστερίες, αφορισµούς, αυτά που
είδα και άκουσα πριν από λίγους οµιλητές.

Αναγκάζεστε να πλάσετε αυτό το αφήγηµα των καλών και των
κακών σε µια τεχνητά αδιέξοδη κοινοβουλευτική διαδικασία, γιατί
δεν ξέρετε τι θα τους πείτε τι έγινε µε τη γειτονική χώρα. Τι θα
τους πείτε; Τι έγινε το βέτο που επρόκειτο να ασκηθεί για την εν-
ταξιακή πορεία σε ΝΑΤΟ και Ευρωπαϊκή Ένωση για τη γειτονική
χώρα; Γιατί ο Πρωθυπουργός αυτής της χώρας είναι σε οµηρία
από τη φράξια Σαµαρά και δεν εισέρχονται στην κοινοβουλευτική
διαδικασία τα µνηµόνια της συµφωνίας για τη Βόρεια Μακεδονία;
Τι θα τους απαντήσετε σε αυτό; Θα τους πείτε: «Α, ξέρετε, αφή-
στε τα αυτά. Εµείς διασφαλίζουµε ή προσπαθήσαµε να υπερα-
σπιστούµε την άρση των προϋποθέσεων για την άσκηση του
δικαιώµατος.»;

Τι θα τους πείτε για τους πεντακόσιους νέους επιστήµονες για
τους οποίους χύνετε εδώ κροκοδείλια δάκρυα σε ένα κρεσέντο
υποκρισίας; Τι θα τους πείτε για τους πεντακόσιους επιστήµονες
που είχατε υποσχεθεί ότι θα προσκαλέσετε από το εξωτερικό
µόλις είχατε εκλεγεί και, αντ’ αυτού, στέλνετε και άλλες τέσσερις
χιλιάδες νέους επιστήµονες, τους οποίους έχετε πετάξει έξω από
δηµόσιες υπηρεσίες και προγράµµατα;

Τι θα τους πείτε για όσα δεν κάνατε εδώ και δύο χρόνια για
τον οικουµενικό ελληνισµό στις πέντε ηπείρους, για την εκπαί-
δευση, την επιµόρφωση, την Ορθοδοξία, η οποία αποτελεί συ-
νεκτικό κρίκο για την επιβίωση των ελληνικών κοινοτήτων;
Παραγόµενο αποτέλεσµα µηδέν. Επικοινωνία, πλιάτσικο, τυχο-
διωκτισµός, πολιτικό ψέµα, απάτη και παρελκυστική πολιτική.
Όλα αυτά, βέβαια, συνεπικουρούµενα και από κάποιες λίστες,
όπως -καλή ώρα!- του παριστάµενου Υπουργού Εσωτερικών, του
κ. Πέτσα.

Τι θα πείτε, αλήθεια, σε όλους αυτούς που είχαν προσδοκίες
για πράγµατα που έπρεπε να γίνουν και τώρα το µόνο που έχετε
να κουνήσετε είναι µια τεχνητή προσπάθεια εντυπώσεων µε αυτή
τη σηµερινή διαδικασία.

Το βασικά ζήτηµα που συζητάµε σήµερα, κύριοι συνάδελφοι,
είναι η σχέση µας µε την αλήθεια και το ψέµα, γιατί αυτή την πρα-
κτική ακολουθήσατε πολύ πριν από τις εκλογές του Ιουλίου του
2019.

Άκουσα τον κ. Βορίδη, ως έναν πραγµατευτή κοινοβουλευτι-
κών συµφωνιών, να παζαρεύει και να λέει: «Τι θέλετε; Να σας το
δώσω! Τι είναι αυτό που λαχταρά η ψυχή σας;». Αυτό δεν λέγεται
πολιτική συµπεριφορά. Αυτό λέγεται πολιτική αγυρτεία και δεν
ξέρω αν είναι, γιατί νιώθει στο δικό του ψυχογράφηµα απογοή-
τευση που δεν κατάφερε να κληρονοµήσει την πολιτική παρακα-
ταθήκη του Γεωργίου Παπαδόπουλου, όπως επιχείρησε.
Πάντως, εδώ τίθενται σοβαρά ζητήµατα αξιοπιστίας, δηµοκρα-
τίας και κοινοβουλευτισµού.

Άκουσα πολλές φορές να επικαλείστε τους φορείς, ότι οι φο-
ρείς της οµογένειας ζητούν αυτό, ζητούν το άλλο, συµφώνησαν
σε αυτό το νέο σας κοινοβουλευτικό µικροπραξικόπηµα.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Αλήθεια, αναφορικά µε τους φορείς της εργασίας, που έχουν
ζητήσει να σταµατήσετε την εγκληµατική σας προσπάθεια της
εργασίας των µικρών, µεσαίων επιχειρήσεων και των αυτοαπα-
σχολούµενων, που οµόθυµα σχεδόν σας ζητούν να µην προχω-
ρήσετε στο εργασιακό έγκληµα, θα αποδεχθείτε τις απόψεις
τους; Θα έχετε την ίδια ευαισθησία µε αυτή που επιδεικνύετε για
το ζήτηµα που συζητάµε σήµερα;

Εσείς, που είστε τόσο καλοί και πραγµατικά δοτικοί, αναζητών-
τας συναίνεση και ακούγοντας την κοινή γνώµη, το αίτηµα αυτών
που ζητούν να µην υπάρξει το εκπαιδευτικό πραξικόπηµα της κ.
Κεραµέως µε τις είκοσι χιλιάδες νέους έξω από τα πανεπιστήµια
θα το δεχτείτε; Όχι, βέβαια.

Μπορεί να εµφανίζεται -τελειώνω αµέσως, κύριε Πρόεδρε- ο
κ. Βορίδης ως ο «Ροµπέν των Δασών» της Αντιπολίτευσης, ο πρα-
µατευτής µε το φλεγµατικό χαµόγελο, αλλά στην ουσία, όταν θες
να δοκιµάσεις τις αντοχές της κοινοβουλευτικής διαδικασίας, θα
πρέπει να είσαι έτοιµος να απαντήσεις και σε µερικά απλά ερω-
τήµατα.

Αλήθεια, ο κ. Θεοδωρικάκος δεν θα έπρεπε να ήταν από τους
πρώτους που θα υπερασπιζόταν σε αυτό εδώ το Βήµα την αλ-
λαγή που φέρνετε στον νόµο του 2019; Πού είναι ο κ. Θεοδωρι-
κάκος;

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΛΕΥΡΗΣ: Θα µιλήσει. Μιλάει πιο µετά.
ΧΡΗΣΤΟΣ ΓΙΑΝΝΟΥΛΗΣ: Έπρεπε να ήταν ήδη από τους πρώ-

τους.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Παρακαλώ, µη δια-

κόπτετε.
ΧΡΗΣΤΟΣ ΓΙΑΝΝΟΥΛΗΣ: Θα µιλήσει, αλλά έπρεπε να ήταν

ήδη από τους πρώτους.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Κύριε Γιαννούλη,

ολοκληρώστε, παρακαλώ.
ΧΡΗΣΤΟΣ ΓΙΑΝΝΟΥΛΗΣ: Ολοκληρώνω, κύριε Πρόεδρε, µε

δύο απορίες που έχω, βλέποντας τους παριστάµενους.
Επειδή ακούσαµε πολλές χρηστοµάθειες για κοινοβουλευτική

ηθική, για εντιµότητα, για αξιοπρέπεια, για κοινοβουλευτική τάξη,
για δηµοκρατία, για το πόσο πρέπει να αγαπάµε και να υπηρε-
τούµε την κοινωνία και την πατρίδα, ακούσαµε πολλές παραινέ-
σεις για το ότι εσείς είστε οι καλοί και εµείς είµαστε οι κακοί,
θέλω να θέσω δύο ερωτήµατα σε δύο παριστάµενους Βουλευ-
τές. Πρώτα στον κ. Πέτσα: Επιτέλους, υπάρχει µια απάντηση
γιατί στην περιβόητη λίστα του υπήρχαν µέσα τα µέσα του κ.
Φουρθιώτη, ο οποίος σήµερα είναι υπόδικος στον Κορυδαλλό;

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Κύριε Γιαννούλη,
σας παρακαλώ!

ΧΡΗΣΤΟΣ ΓΙΑΝΝΟΥΛΗΣ: Και το τελευταίο, κύριε Πρόεδρε,
και κλείνω µε αυτό.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Δεν έχει σχέση µε
το νοµοσχέδιο τώρα αυτό! Βάζετε ερωτήµατα; Σας παρακαλώ!

ΧΡΗΣΤΟΣ ΓΙΑΝΝΟΥΛΗΣ: Τελειώνω, κύριε Πρόεδρε.
Δικαιούµαστε µια συγγνώµη -και δεν είναι προσωπικό- από τον

κ. Γιάννη Λοβέρδο για αυτό που είπε γύρω από την ανεκτή, ίσως,
κακοποίηση µιας γυναίκας σε σχέση µε το πόσο καλός πατέρας
µπορεί να είναι;

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Καλώς, κύριε Γιαν-
νούλη. Τελειώνετε εδώ.

ΧΡΗΣΤΟΣ ΓΙΑΝΝΟΥΛΗΣ: Αυτά τα δύο συνάδουν µε την κοι-
νοβουλευτική ηθική και αξιοπρέπεια της Συµπολίτευσης;

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Τον λόγο έχει τώρα
ο κ. Ιωάννης - Μιχαήλ Λοβέρδος από τη Νέα Δηµοκρατία. Θα
ακολουθήσει ο κ. Γκίκας, ο κ. Ζεµπίλης, ο κ. Λιούπης και η κ. Τζά-
κρη, µε την οποία και ολοκληρώνεται ο τέταρτος κύκλος των οµι-
λητών µε φυσική παρουσία.

Ορίστε, κύριε Λοβέρδο, έχετε τον λόγο.
ΙΩΑΝΝΗΣ - ΜΙΧΑΗΛ (ΓΙΑΝΝΗΣ) ΛΟΒΕΡΔΟΣ: Ευχαριστώ,

κύριε Πρόεδρε.
Δεν θα ακολουθήσω το παράδειγµα του κ. Γιαννούλη ούτε τον

κατήφορο στον οποίο βρίσκεται. Είναι το αδιέξοδο και το προ-
σωπικό του και του ΣΥΡΙΖΑ, που δεν θέλουν να ασχοληθούν µε
το πραγµατικό θέµα µε το οποίο συζητούµε σήµερα, που είναι
το νοµοσχέδιο αυτό, γιατί δεν έχουν πραγµατικά επιχειρήµατα
να πουν.

Ακούσαµε πολλά και άθλιους χαρακτηρισµούς, όπως ότι ο κ.
Βορίδης είναι αγύρτης ή ότι η Κυβέρνηση του Κυριάκου Μητσο-
τάκη κάνει πλιάτσικο. Αυτά ο καθένας τα κρίνει όπως νοµίζει.

Εδώ µιλάµε για ένα σοβαρότατο νοµοσχέδιο. Αυτό το νοµο-
σχέδιο αφορά στην ψήφο των Ελλήνων που µένουν στο εξωτε-
ρικό. Είναι µια απόφαση που έχει πάρει εδώ και πάρα πολύ καιρό
η Νέα Δηµοκρατία και ο Κυριάκος Μητσοτάκης, να φέρουν αυτό
το νοµοσχέδιο, αυτή τη µεγάλη αλλαγή, τη θεσµική αλλαγή, να
τη φέρουν και να την ψηφίσουν.

Κάναµε ένα πρώτο βήµα τον Δεκέµβριο του 2019, µε τον
ν.4648. Ήταν ένας νόµος που, για να επιτευχθεί η µεγάλη πλει-
οψηφία των διακοσίων ψήφων, ήταν αποτέλεσµα ασφαλώς πο-
λιτικού συµβιβασµού. Δεν ήµασταν ικανοποιηµένοι. Εγώ
προσωπικά δεν ήµουν. Το είχα πει και τότε. Θα ήθελα πιο τολµη-
ρές µεταρρυθµίσεις να γίνουν, αλλά κατανόησα την αναγκαιό-
τητα εκείνης της στιγµής. Έπρεπε να κάνουµε το πρώτο βήµα,
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να περάσουµε τη δυνατότητα στους Έλληνες που διαµένουν στο
εξωτερικό να µπορούν να ψηφίζουν από τη χώρα στην οποία δια-
µένουν.

Τώρα δόθηκε µια νέα ευκαιρία στην Κυβέρνηση του κ. Μητσο-
τάκη, µε Υπουργό Εσωτερικών τον Μάκη Βορίδη, να φέρουµε
έναν νέο νόµο, ο οποίος να αίρει αυτούς τους περιορισµούς που
είχαν τεθεί το 2019. Είναι µια τολµηρή πρωτοβουλία, την οποία
θα έπρεπε -απορώ γιατί- να ενσωµατώσουµε και να αποδεχ-
θούµε όλες οι πτέρυγες του Κοινοβουλίου. Αυτό, από ό,τι βλέπω,
δεν γίνεται.

Όταν πήγαινα στο σχολείο πριν από πολλές δεκαετίες, πριν
από σαράντα χρόνια, είχα έναν συµµαθητή. Ο συµµαθητής
αυτός λέγεται Παύλος Αλιβιζάτος. Όταν τελειώσαµε το σχολείο,
ο Παύλος έφυγε για το εξωτερικό, όπου σπούδασε και διέπρεψε
και έγινε ένας από τους κορυφαίους επιστήµονες του τοµέα του
και σήµερα, πριν από λίγους µήνες, εξελέγη Πρύτανης, Πρό-
εδρος ενός από τα µεγαλύτερα πανεπιστήµια των Ηνωµένων Πο-
λιτειών, του Πανεπιστηµίου του Σικάγου.

Όταν ανακοινώθηκε αυτό, όλοι είπαµε, και πολύ σωστά,
µπράβο του. Είναι ένας σπουδαίος Έλληνας, που µας τιµά στα
πέρατα του κόσµου. Ο Παύλος Αλιβιζάτος δεν γνωρίζω αν δια-
τηρεί την ελληνική ιθαγένεια, δεν γνωρίζω αν θέλει να ψηφίσει,
δεν γνωρίζω αν θέλει να εγγραφεί στους εκλογικούς καταλόγους
της χώρας µας, αλλά εµείς, το ελληνικό πολιτικό σύστηµα, του
το απαγορεύουµε και να το θέλει. Γιατί ζει σαράντα χρόνια στο
εξωτερικό, γιατί δεν υποβάλλει φορολογική δήλωση στην Ελ-
λάδα και αµφιβάλλω αν έχει και περιουσία στην Ελλάδα. Άρα
στον σπουδαίο αυτόν Έλληνα, τον Παύλο Αλιβιζάτο, αρνούµαστε
το δικαίωµα να ψηφίσει για την πατρίδα του, όπως και σε πολ-
λούς άλλους σπουδαίους Έλληνες αρνούµαστε αυτό το δι-
καίωµα. 

Γιατί το κάνουµε; Γιατί δεν θέλει ο ΣΥΡΙΖΑ. Γιατί δεν θέλει ο
ΣΥΡΙΖΑ; Νοµίζω το οµολόγησαν οι περισσότεροι οµιλητές -ο κ.
Σκουρολιάκος προηγουµένως και ο κ. Ραγκούσης, ο Κοινοβου-
λευτικός Εκπρόσωπος- ότι θα αλλάξει το εκλογικό αποτέλεσµα.
Αυτό φοβούνται στον ΣΥΡΙΖΑ. Ότι η ψήφος των Ελλήνων της αλ-
λοδαπής θα είναι κυρίως υπέρ της Νέας Δηµοκρατίας και συνε-
πώς θα µειωθούν οι πιθανότητές τους να επανέλθουν κάποτε
στην εξουσία. Αυτός είναι ο λόγος που το κάνουν, δεν υπάρχει
καµµία άλλη δικαιολογία. Άλλωστε για αυτόν τον λόγο δεν θέ-
λουν να προσµετράται η ψήφος των Ελλήνων της αλλοδαπής
στο συνολικό αποτέλεσµα.

Κατανοητό αυτό εκ µέρους τους, γιατί τα βλέπουν όλα, όπως
πάντα η Αριστερά το κάνει, µε παρωπίδες και στενά, «πώς θα τα
βολέψουµε τώρα».

Εµάς ο σκοπός µας δεν είναι αυτός. Εµάς ο σκοπός µας δεν
είναι να κερδίσουµε τις επόµενες εκλογές. Ο σκοπός µας είναι
να δώσουµε τη δυνατότητα στους Έλληνες του εξωτερικού να
είναι µέρος της συνολικής µας πατρίδας, του έθνους µας. Να
τους δίνουµε τη δυνατότητα να συµµετέχουν. Αυτό θέλουµε
εµείς και γι’ αυτό φέρνουµε τον σηµερινό νόµο. Για να µπορούν
σπουδαίοι Έλληνες, όπως ο Παύλος Αλιβιζάτος που ανέφερα
προηγουµένως, να ψηφίζουν.

Το τι θα γίνει στις επόµενες εκλογές θα το δούµε. Εγώ είµαι
βέβαιος ότι θα τις ξανακερδίσει η Νέα Δηµοκρατία και χωρίς την
ψήφο των Ελλήνων του εξωτερικού. Άλλωστε έβλεπα χθες, και
κατανοώ και τον πανικό σας, την τελευταία δηµοσκόπηση που
έγινε, της «ALCO», που δίνει 13,2% διαφορά υπέρ της Νέας Δη-
µοκρατίας. Κάθισα και το έψαξα λίγο. Δεν υπάρχει ποτέ άλλοτε
στα µέσα µιας θητείας µιας κυβέρνησης, δηλαδή στα δύο χρό-
νια, να έχει ξανασυµβεί αυτό. Ποτέ άλλοτε αντί να µειώνεται η
διαφορά µεταξύ κυβερνώντος κόµµατος και κόµµατος Αξιωµα-
τικής Αντιπολίτευσης να µεγαλώνει. Ποτέ δεν έχει ξαναγίνει
αυτό. Ούτε το 2017 στα µέσα της θητείας του ΣΥΡΙΖΑ. Τώρα γί-
νεται για πρώτη φορά. 

Και γιατί γίνεται αυτό για πρώτη φορά; Γιατί ο ελληνικός λαός
εµπιστεύεται καλύτερα από τον κ. Τσίπρα και από τους άλλους
ηγέτες της Αντιπολίτευσης τον Κυριάκο Μητσοτάκη και δικαιο-
λογηµένα.

Έτσι λοιπόν, οι επόµενες εκλογές, που θα γίνουν σε δύο χρό-
νια από τώρα, θα φέρουν ξανά τη Νέα Δηµοκρατία, που θα έχει

ξεπεράσει πλέον το µεγάλο πρόβληµα της πανδηµίας, στην εξου-
σία. Όχι γιατί θέλει να επανεκλεγεί η Νέα Δηµοκρατία, αλλά γιατί
µε αυτόν τον τρόπο θα είναι χρησιµότερη για την πρόοδο της
πατρίδας µας και για τους Έλληνες πολίτες. Πάνω απ’ όλα ση-
µασία έχει όχι ποιος κυβερνά, αλλά αυτός που κυβερνά να κυ-
βερνά επ’ ωφελεία της Ελλάδος, επ’ ωφελεία των Ελλήνων και
αυτό πράττει η Κυβέρνηση του Κυριάκου Μητσοτάκη.

Ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Επόµενος οµιλητής
ο κ. Γκίκας.

ΙΩΑΝΝΗΣ ΓΚΙΟΚΑΣ: Κύριε Πρόεδρε, ζητώ τον λόγο για ένα
λεπτό.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Έχετε τον λόγο,
ώσπου να ετοιµαστεί το Βήµα.

ΙΩΑΝΝΗΣ ΓΚΙΟΚΑΣ: Ζήτησα τον λόγο, γιατί εδώ γίνεται συ-
νειδητά από τους Βουλευτές της Νέας Δηµοκρατίας µια συνει-
δητή διαστρέβλωση της πραγµατικότητας και του νόµου που
ψηφίσανε. 

Μπορούµε να µιλάµε, µπορούµε να συζητάµε, µπορούµε να
κάνουµε αντιπαράθεση. Τι δεν µπορούµε να κάνουµε; Διαστρέ-
βλωση. Ποια είναι η διαστρέβλωση που γίνεται και του νόµου;
Αν, λέει, µπουν προϋποθέσεις, απαγορεύεται η ένταξη στους
εκλογικούς καταλόγους και η απαγόρευση του δικαιώµατος
ψήφου. Τι λέτε;

Έτσι είναι, κύριε Πέτσα; Δεν είναι έτσι. Ποιος απαγορεύει; Μι-
λάµε για κριτήρια διευκόλυνσης της άσκησης δικαιώµατος από
τον τόπο διαµονής, όχι απαγόρευση ένταξης στους εκλογικούς
καταλόγους και του δικαιώµατος ψήφου. Αυτό δεν µπορεί να γί-
νεται. Και γίνεται συστηµατικά από τους Βουλευτές της Νέας Δη-
µοκρατίας.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Καλώς, κύριε
Γκιόκα.

Κύριε Γκίκα, έχετε τον λόγο.
ΣΤΕΦΑΝΟΣ ΓΚΙΚΑΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, όταν το 2019

ξεκίνησε αυτή η συζήτηση για την ψήφο των αποδήµων Ελλήνων,
η Νέα Δηµοκρατία είχε µία ξεκάθαρη διαχρονική θέση: ότι δι-
καιούνται ψήφου όλοι οι απόδηµοι Έλληνες οι οποίοι είναι εγγε-
γραµµένοι στους εκλογικούς καταλόγους της χώρας και µάλιστα
συζητήσαµε τη δυνατότητα επιστολικής ψήφου. Βεβαίως η κοι-
νοβουλευτική πλειοψηφία των 2/3 µάς επέβαλε να έρθουµε σε
έναν πολιτικό συµβιβασµό, προκειµένου να πετύχουµε έστω και
λίγα από αυτά τα οποία επιδιώκαµε.

Ο πολιτικός αυτός συµβιβασµός ήταν ο ν.4648/2019. Ήταν
ένας νόµος τοµή που ψηφίστηκε από διακόσιους ογδόντα οκτώ
Βουλευτές, όµως δεν έτυχε της επιδοκιµασίας από τους απόδη-
µους Έλληνες. Μάλιστα πολλοί εξ αυτών έκαναν λόγο ότι τους
αντιµετωπίζει η πολιτεία ως πολίτες δεύτερης κατηγορίας. 

Όλα, λοιπόν, κυλούσαν έστω και έτσι, όταν ξαφνικά ενάµιση
χρόνο περίπου µετά την ψήφιση του νόµου η αρµοδία Τοµεάρ-
χης της Αξιωµατικής Αντιπολιτεύσεως, η κ. Τζάκρη, σε ένα εµ-
βληµατικό για τους απόδηµους Έλληνες µέσο, τον «Εθνικό
Κήρυκα», σε µια συνέντευξή της είπε, κατά την άποψή µου, το
αυτονόητο. Τι δηλαδή; Ότι οι περιορισµοί που έθετε ο προηγού-
µενος νόµος, ο ν.4648, είναι άδικοι και υποτιµητικοί. 

Με αυτή τη δήλωση της αρµόδιας τοµεάρχου ξαφνικά φάνηκε
ότι τα δύο µεγαλύτερα κόµµατα, βεβαίως και τα υπόλοιπα, αλλά
τουλάχιστον τα δύο µεγαλύτερα κόµµατα, έρχονται σε µία σύγ-
κλιση ως προς το θέµα της ψήφου των αποδήµων Ελλήνων. Γι’
αυτόν, λοιπόν, τον λόγο το αρµόδιο Υπουργείο έλαβε αυτή την
πρωτοβουλία να φέρει έναν νόµο ο οποίος αίρει αυτούς τους πε-
ριορισµούς. Είναι κάτι το οποίο η κοινότητα των απόδηµων Ελ-
λήνων επιθυµεί, είναι κάτι που η Συµπολίτευση επιθυµεί και
πολλά άλλα κόµµατα.

Ποιοι ήταν αυτοί οι περιορισµοί να θυµίσω; Θα έπρεπε ένας
απόδηµος Έλληνας να έχει συµπληρώσει δύο χρόνια τα τελευ-
ταία τριάντα πέντε στη χώρα και να έχει υποβάλει φορολογική
δήλωση τον τρέχοντα χρόνο ή τον προηγούµενο. Αµέσως-αµέ-
σως ένα µεγάλο µέρος των Ελλήνων αποδήµων αποκλειόταν από
τη δυνατότητα της ψήφου.
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Και εκεί, λοιπόν, που θεωρούσαµε και φάνηκε ότι πάµε σε µια
νέα σύγκλιση, είδαµε στις επιτροπές και στην Ολοµέλεια τον ΣΥ-
ΡΙΖΑ -προφανώς ρυµουλκούµενος από µικροπολιτικές λογικές
και σκοπιµότητες- να ανακρούει πρύµναν.

Όµως εδώ, κυρίες και κύριοι της Αξιωµατικής Αντιπολιτεύ-
σεως, έχουµε µια χρυσή ευκαιρία. Έχουµε µπροστά µας έναν
νόµο που µε διακόσιες ψήφους µπορούµε να τον φέρουµε σε
ισχύ. Είναι ένας νόµος ο οποίος µιλάει για την ισοτιµία της ψήφου
και την άρση των περιορισµών. Είναι µια θέση την οποία επί χρό-
νια παλεύουν και το κόµµα της Νέας Δηµοκρατίας αλλά και οι
απόδηµοι Έλληνες να φέρουν στην ελληνική έννοµη τάξη.

Επιτρέψτε µου να κάνω έναν διαχωρισµό πολύ ακροθιγώς των
λεγόµενων «µεταναστών». Βεβαίως είναι οι µετανάστες που
έχουν φύγει εδώ και πολλά χρόνια, έχουν κάνει παιδιά στο εξω-
τερικό, έχουν φτιάξει τις ζωές τους, ζουν εκεί, έχουν ενσωµατω-
θεί µε τον τρόπο ζωής της χώρας όπου ζουν. Από την άλλη,
όµως, διατηρούν άσβεστη την πίστη και την αγάπη προς την πα-
τρίδα, τη θρησκεία µας, τα ήθη και τα έθιµά µας και ενίοτε έρ-
χονται να επισκεφθούν τις πατρογονικές εστίες.

Κακά τα ψέµατα, λίγοι από αυτούς θα επιστρέψουν στη χώρα
για να µείνουν ξανά. Όµως υπάρχει και η νέα γενιά, η δεύτερη
κατηγορία, η νέα µεταναστευτική γενιά, το φαινόµενο brain drain,
οι οικονοµικοί µετανάστες, που έφυγαν τα τελευταία δώδεκα
χρόνια λόγω της κρίσεως. 

Τι λέµε, λοιπόν, σ’ αυτούς τους ανθρώπους, που θέλουµε να
τους φέρουµε πίσω; Τους στενοχωρούµε άλλη µία φορά. Τους
λέµε ότι «η ψήφος σας δεν είναι ισότιµη µε την ψήφο των Ελλή-
νων της πατρίδας». Αν ένας άνθρωπος ο οποίος ζει στη Νέα
Υόρκη, ο οποίος ζει στη Γερµανία πάρει άδεια από τη δουλειά
του, για να πάρει το αεροπλάνο να πάει στην εκλογική του περι-
φέρεια να ψηφίσει, η ψήφος προσµετράται στο εκλογικό αποτέ-
λεσµα. Τι διαφορά έχει από έναν ο οποίος θέλει να ασκήσει το
δικαίωµά του στη χώρα στην οποία ζει; Και, κακά τα ψέµατα, οι
άνθρωποι οι οποίοι θα ασχοληθούν µε την εκλογική διαδικασία
είναι οι άνθρωποι οι οποίοι κρατούν επαφές µε τη χώρα συνεχείς,
παρακολουθούν τα δρώµενα, παρακολουθούν την πολιτική κα-
τάσταση, αγωνιούν. Δεν είναι η πλειονότητα, ξέρετε. Άρα πρέπει
να διευκολύνουµε αυτούς τους ανθρώπους.

Μας δίνεται, λοιπόν, κυρίες και κύριοι της Αξιωµατικής Αντι-
πολιτεύσεως, κυρίες και κύριοι Βουλευτές, µια πολύ σηµαντική
ευκαιρία να άρουµε τους περιορισµούς που ετέθησαν από τον
προηγούµενο νόµο, προϊόν συµβιβασµού, και να φέρουµε έναν
νέο νόµο, ο οποίος τυγχάνει της απολύτου επιδοκιµασίας της
κοινότητας των αποδήµων Ελλήνων, είναι πιο λογικός και νοµίζω
ότι προσθέτει, δεν αφαιρεί.

Κυρίες και κύριοι της Αξιωµατικής Αντιπολιτεύσεως, σας καλώ
να µη βλέπετε το δέντρο, αλλά να βλέπετε το δάσος.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Τον λόγο έχει ο κ.

Αθανάσιος Ζεµπίλης από τη Νέα Δηµοκρατία.
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΖΕΜΠΙΛΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, εισάγεται σή-

µερα στη Βουλή ένα εµβληµατικό σχέδιο νόµου µε ξεχωριστό
συµβολισµό για τον Ελληνισµό, ιδιαίτερα κατά την επέτειο των
διακοσίων ετών από την εθνική παλιγγενεσία. 

Αν επιχειρούσαµε έναν συνοπτικό αναστοχασµό για την ιστο-
ρική πορεία αυτών των δύο αιώνων, θα καταλήγαµε στην εύ-
στοχη παρατήρηση του καθηγητή της Οξφόρδης Στάθη Καλύβα
ότι «η διαδροµή του σύγχρονου νεοελληνικού κράτους χαρακτη-
ρίζεται από καταστροφές και θριάµβους». Για να µιλήσω σχηµα-
τικά, θα πω ότι καταστροφές και ήττες είχαµε όταν επικρατούσε
η αυτοαποµόνωση, η εσωστρέφεια και η διχόνοια. Αντίθετα, η
Ελλάδα µεγάλωσε και ισχυροποιήθηκε, όταν υπήρξε ενωµένη και
κυρίως όταν βασίστηκε στην ακτινοβολία και το µεγαλείο του οι-
κουµενικού ελληνισµού. Ιδιαίτερα στις µέρες µας, σε µια περίοδο
γεωστρατηγικής αστάθειας και αβεβαιότητας, έχουµε ανάγκη
την ισχυρή και δραστήρια διπλωµατία των Ελλήνων της Διασπο-
ράς. 

Προς την κατεύθυνση αυτή, οφείλουµε να ισχυροποιήσουµε
τις σχέσεις µε τους απόδηµους και κυρίως να τους καταστή-
σουµε κοινωνούς των προκλήσεων που αντιµετωπίζει το έθνος

µας. Για να συµβεί αυτό, απαραίτητη προϋπόθεση είναι η συµ-
µετοχή τους στην κορυφαία δηµοκρατική διαδικασία και στον πο-
λιτικό διάλογο, στον οποίο είναι βέβαιο ότι θα εισφέρουν τις
βέλτιστες πρακτικές από τις χώρες διαµονής τους, συµβάλλον-
τας στην ώσµωση και τον εκσυγχρονισµό του δηµόσιου βίου. 

Δεν υπάρχει αµφιβολία ότι µε την προηγούµενη νοµοθετική
ρύθµιση για την ψήφο των αποδήµων έγινε ένα πρώτο βήµα µετά
από σαράντα πέντε έτη. Ωστόσο, επρόκειτο για ένα νοµοθέτηµα
συµβιβασµών και χαµηλών προσδοκιών, η επιτυχία του οποίου
προϋπέθετε την τροποποίησή του για την άρση των περιορι-
σµών. Σίγουρα δεν κάλυπτε και τις αντιλήψεις της παράταξής
µας, που πιστεύει ότι τα χαρακτηριστικά του έθνους µας σε συν-
δυασµό µε τη δύναµη της οµογένειας και τη µεγάλη της δια-
σπορά θα έπρεπε να µας ωθήσουν προς την ακριβώς αντίθετη
κατεύθυνση, αυτή δηλαδή της καθολικής επιστολικής ψήφου.

Στον αντίποδα, η Αξιωµατική Αντιπολίτευση, µε µια διαφορε-
τική κοσµοθεωρία και θεώρηση για τον ρόλο του έθνους, αντι-
µετωπίζει µε ελαφρότητα και λαϊκισµό ένα τόσο κρίσιµο και
σοβαρό θέµα. Είναι χαρακτηριστικό ότι ο ΣΥΡΙΖΑ, που µιλούσε
για δικαιώµατα και ανοικτά σύνορα, τώρα ορθώνει τείχη και στή-
νει φράχτες, αποµειώνοντας τα πολιτικά δικαιώµατα των οµοε-
θνών µας. Αυτό προέκυψε κατά τη διαδικασία ακρόασης των
φορέων στην αρµόδια επιτροπή της Βουλής, µε το σύνολο των
οµογενειακών ενώσεων να απευθύνει έκκληση προς την Αντιπο-
λίτευση να στηρίξει τις προωθούµενες αλλαγές. Οι εκπρόσωποι
των µεγάλων κοινοτήτων σε Ευρώπη, Αµερική, Αυστραλία κάλε-
σαν το σύνολο των πολιτικών δυνάµεων να άρουν τους περιορι-
σµούς που διαχωρίζουν τους ψηφοφόρους σε Έλληνες του
εσωτερικού και Έλληνες του εξωτερικού. «Δεν µπορεί να είµαστε
στην Ελλάδα ξένοι και στο εξωτερικό Έλληνες», όπως χαρακτη-
ριστικά είπαν.

Πρέπει συνεπώς να κατανοήσουµε ότι το όλο θέµα είναι αφ’
ενός ζήτηµα εθνικής επιβίωσης και αφ’ ετέρου ζήτηµα ισότητας
και δηµοκρατίας. Εθνικής επιβίωσης διότι στις κρίσιµες ώρες θα
πρέπει να υπολογίζουµε µόνο τη δύναµη της ψυχής µας και την
ενότητά µας. Συσπείρωση δυνάµεων, οµοψυχία και συνεννόηση
είναι τα όπλα που θα µας επιτρέψουν να συνεχίσουµε να κατα-
γράφουµε µικρές και µεγάλες νίκες.

Και τώρα ας έρθουµε λίγο και στα ζητήµατα της ισότητας και
της δηµοκρατίας. Στις αρχές του 2019 διάβασα φευγαλέα µια
ανακοίνωση του ΣΥΡΙΖΑ για τη συνταγµατική Αναθεώρηση µε τον
τίτλο: «Γιατί πάνω απ’ όλα είναι ζήτηµα ισότητας και δηµοκρα-
τίας». Προς στιγµήν πίστεψα ότι αναφερόταν στην απλή αναλο-
γική ή την ψήφο των οµογενών. Διαβάζοντας όµως πιο
προσεκτικά διαπίστωσα ότι το Τµήµα Μεταναστευτικής και Προ-
σφυγικής Πολιτικής του ΣΥΡΙΖΑ ζητούσε την αναθεώρηση του
άρθρου 102 του Συντάγµατος, προκειµένου να προστεθεί ρητή
αναφορά για το εκλογικό δικαίωµα των αλλοδαπών µεταναστών
στις εκλογές της τοπικής αυτοδιοίκησης. Η θέση αυτή ήταν ήδη
γνωστή. Όµως και συνταγµατική κατοχύρωση της ψήφου; Αυτό
παραήταν.

Είναι βέβαιο ότι δεν δικαιούµαι να αξιώσω αντίστοιχη ευαισθη-
σία και για τους Έλληνες οµογενείς, για τους Έλληνες µετανά-
στες, δηλαδή. Πιστεύω όµως να µου επιτραπεί να δανειστώ τον
περιεκτικό και εύστοχο τίτλο, για να τον θέσω στην επικεφαλίδα
του παρόντος σχεδίου νόµου, γιατί πράγµατι «πάνω απ’ όλα είναι
ζήτηµα ισότητας και δηµοκρατίας», ζήτηµα ισότητας και δηµο-
κρατίας για τους Έλληνες της ξενιτιάς, που µεταλαµπάδευσαν
σε ολόκληρη την οικουµένη τις αξίες και τα ιδεώδη του Ελληνι-
σµού. Ζήτηµα ισότητας και δηµοκρατίας για τους πατριώτες που
συµµετείχαν σε όλους τους δηµοκρατικούς και απελευθερωτι-
κούς αγώνες του τόπου µας. Ζήτηµα ισότητας και δηµοκρατίας
για τους Έλληνες που δεν έπαψαν ούτε στιγµή να µάχονται στο
εξωτερικό για τα εθνικά µας δίκαια. Ζήτηµα ισότητας και δηµο-
κρατίας για τους πατριώτες που έσπευδαν µε εράνους να βοη-
θήσουν τους πυρόπληκτους, τους σεισµοπαθείς, τους
αναξιοπαθούντες συνανθρώπους µας. Ζήτηµα ισότητας και δη-
µοκρατίας τέλος για τις επτακόσιες χιλιάδες συµπατριώτες µας,
επιστήµονες και νέους, που υποχρεώθηκαν να εγκαταλείψουν τη
χώρα στα πέτρινα χρόνια της µνηµονιακής κρίσης. Σε αυτούς
τους νέους ανθρώπους προσβλέπει το παρόν σχέδιο νόµου, επι-
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διώκοντας µε την άρση των περιορισµών να διατηρήσει τους δε-
σµούς ζωντανούς και να τους ενσωµατώσει στο δηµοκρατικό και
πολιτικό γίγνεσθαι της πατρίδας, µε απώτερο σκοπό τη σταδιακή
αντιστροφή του µεταναστευτικού ρεύµατος, ιδιαίτερα τώρα, που
η τηλεργασία, η ψηφιακή τεχνολογία δεν γνωρίζει σύνορα.

Ολοκληρώνοντας, θα ήθελα να επισηµάνω ότι σήµερα καλού-
µαστε να κάνουµε ένα ιστορικό βήµα, µεγαλύτερο από τη φθορά
του χρόνου. Έχουµε την ηθική υποχρέωση και την ιστορική ευ-
θύνη να κρατήσουµε τον Ελληνισµό ζωντανό στις κοινότητες του
εξωτερικού. Οφείλουµε να αφουγκραστούµε τις εκκλήσεις των
συµπατριωτών µας, που ακούστηκαν δυνατά και στεντόρεια στο
κτήριο αυτό από τα πέρατα της οικουµένης, ότι δηλαδή η αγάπη
τους για την Ελλάδα δεν χωράει σε εννιαψήφιους αριθµούς φο-
ρολογικού µητρώου ούτε σε φορολογικές δηλώσεις ούτε χωράει
σε δηλώσεις Ε9 και δεν χωράει γιατί, όπως είπε και ο Κωστής
Παλαµάς: «Η µεγαλοσύνη των λαών δεν µετριέται µε το στρέµµα,
µε της καρδιάς το πύρωµα µετριέται και µε το αίµα.».

Ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Ευχαριστούµε.
Τον λόγο έχει τώρα ο κ. Αθανάσιος Λιούπης από τη Νέα Δη-

µοκρατία.
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΛΙΟΥΠΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ο ν.4648/2019

ήταν και είναι µεγάλης ιστορικής αξίας. Ήδη από το Σύνταγµα
του 1975 δεν είχε προβλεφθεί το δικαίωµα ψήφου για τους Έλ-
ληνες της Διασποράς. Με την Αναθεώρηση του 2001, άρθρο 51
του Συντάγµατος, ορίζεται ρητά ότι οι Έλληνες που βρίσκονται
εκτός της επικράτειας µπορούν να ψηφίζουν µε επιστολική ψήφο
ή µε οποιοδήποτε άλλο πρόσφορο µέσο.

Εδώ και σαράντα πέντε χρόνια η δυνατότητα αυτή παρέµενε
εκκωφαντικά ανενεργή, αφού δεν είχε ληφθεί η απαραίτητη νο-
µοθετική πρωτοβουλία. Μάλιστα, µετά από τις έντονες µετανα-
στευτικές ροές που ακολούθησαν την οικονοµική κρίση το 2009,
η συζήτηση δεν αφορούσε µόνο τους Έλληνες δεύτερης και τρί-
της γενιάς, αλλά και έναν τεράστιο αριθµό νέων ανθρώπων που
έφυγαν µαζικά στο εξωτερικό, ενώ είχαν γεννηθεί και µεγαλώσει
στην Ελλάδα. Όλοι αυτοί εξαναγκάστηκαν για οικονοµικούς λό-
γους πολύ πρόσφατα και έχουν σαφή άποψη και εικόνα για τη
σύγχρονη ελληνική πραγµατικότητα.

Τελικώς αυτός ο δηµόσιος διάλογος κατέληξε στη θέσπιση για
πρώτη φορά της ψήφου των Ελλήνων του εξωτερικού τον Δε-
κέµβριο του 2019, µε νοµοσχέδιο που εισηγήθηκε η Κυβέρνηση
της Νέας Δηµοκρατίας και υπερψηφίστηκε από το σύνολο σχε-
δόν της Βουλής.

Βεβαίως, ο νόµος αυτός προέκυψε ως ένα σύνολο συµβιβα-
σµών, προκειµένου να λάβει την απαραίτητη ισχυρή πλειοψηφία.
Ετέθησαν προϋποθέσεις και περιορισµοί, όπως ότι ο εκλογέας
θα πρέπει αποδεδειγµένα να έχει ζήσει στην Ελλάδα τα τελευ-
ταία τριάντα πέντε χρόνια για δύο τουλάχιστον έτη και να έχει
υποβάλει φορολογική δήλωση το έτος ή το προηγούµενο έτος
της αίτησής του. 

Αυτές οι διαχωριστικές γραµµές που διαφοροποιούν κάποιους
Έλληνες της Διασποράς έναντι των υπολοίπων δεν ήταν ποτέ
επιθυµία της Κυβέρνησης. Ήταν προϊόν ενός διαλόγου µε τις
υπόλοιπες πολιτικές δυνάµεις στο πλαίσιο αναζήτησης κοινού
εδάφους συµφωνίας.

Ο διάλογος άνοιξε και πάλι µετά την πρωτοβουλία της Βου-
λευτού της Αξιωµατικής Αντιπολίτευσης, η οποία καταφέρθηκε
δηµόσια ενάντια στους περιορισµούς που έχουν µπει και µάλιστα
υποσχέθηκε ότι σε µελλοντική κυβέρνηση του ΣΥΡΙΖΑ οι περιο-
ρισµοί αυτοί θα αρθούν.

Ο Υπουργός Εσωτερικών, αντιλαµβανόµενος ότι υπάρχει κοινή
βούληση µε τη Μείζονα Αντιπολίτευση σ’ αυτό το θέµα, ανέλαβε
την πρωτοβουλία να εισηγηθεί το παρόν νοµοσχέδιο. Στόχος
είναι η εξάλειψη των προϋποθέσεων και των περιορισµών, ώστε
όλοι οι Έλληνες που είναι εγγεγραµµένοι στους ειδικούς εκλο-
γικούς καταλόγους και διαµένουν προσωρινά ή µόνιµα στο εξω-
τερικό να µπορούν να ψηφίζουν στις εθνικές εκλογές από τη
χώρα της διαµονής τους. 

Βεβαίως, αποδείχθηκε ότι η αρχική πολιτική θέση της Βουλευ-

τού του ΣΥΡΙΖΑ αποτελούσε µάλλον δήλωση-πυροτέχνηµα,
αφού η µετέπειτα στάση της Αξιωµατικής Αντιπολίτευσης ανέ-
δειξε για άλλη µια φορά τη σοβαρή ασυνέπεια λόγων και πρά-
ξεων.

Ο Υπουργός Εσωτερικών, µέχρι την ύστατη στιγµή, επεδίωξε
µε κάθε δυνατό τρόπο να υπάρξει συνεννόηση µε όλα τα πολι-
τικά κόµµατα. Δέχθηκε ακόµη και σήµερα να αποσυρθεί το ση-
µερινό νοµοσχέδιο και να ανοίξει τη συζήτηση σε νέα βάση µε
τα κόµµατα της Αντιπολίτευσης, υπό δύο φυσικά προϋποθέσεις:
Ότι το δικαίωµα της ψήφου θα αφορά σε όλους τους οµογενείς,
χωρίς περιορισµούς, και ότι η ψήφος των Ελλήνων του εξωτερι-
κού θα προσµετράται στο τελικό εκλογικό αποτέλεσµα.

Η αδιάλλακτη στάση της Αξιωµατικής Αντιπολίτευσης να µη συ-
νυπολογίζονται οι ψήφοι αυτές στο συνολικό εκλογικό αποτέλε-
σµα είναι ανεδαφική. Δεν είναι δυνατόν να δεχτούµε ότι υπάρχουν
διαφορετικής βαρύτητας ψήφοι των Ελλήνων πολιτών. Η συζή-
τηση δεν αφορά πλέον το εάν θα πρέπει οι Έλληνες του εξωτερι-
κού να ψηφίζουν. Αυτό έχει λυθεί οριστικά. Εξάλλου, το Σύνταγµα
επιτάσσει ρητά ότι οι Βουλευτές αντιπροσωπεύουν το ελληνικό
έθνος, όχι µόνο τον ελληνικό λαό. Εποµένως θα πρέπει να αναδει-
κνύονται µε την ψήφο όλων των Ελλήνων, όπου κι αν βρίσκονται.
Ας µην ξεχνάµε ότι ως έθνος είµαστε διαχρονικά διασκορπισµένοι
στα τέσσερα σηµεία του ορίζοντα. Τίποτα δεν καθιστά εµάς, τους
διαµένοντες εντός της επικράτειας, περισσότερο Έλληνες από
αυτούς που βρίσκονται µακριά.

Μάλιστα, στο στάδιο των επιτροπών όλοι οι εκπρόσωποι της
οµογένειας δήλωσαν ξεκάθαρα ότι ο νόµος ως έχει είναι δύ-
σκολο να εφαρµοστεί για µεγάλο αριθµό εκλογέων και ιδίως ότι
αποκλείει έναν τεράστιο αριθµό Ελλήνων οµογενών στη Μελ-
βούρνη, στη Γερµανία, στη Σουηδία, στη Γαλλία και στην Αµε-
ρική. 

Σύσσωµοι οι εκπρόσωποι των συλλόγων της οµογένειας τάχ-
θηκαν υπέρ της ψήφισης του σηµερινού νοµοσχεδίου, για να
δοθεί ισότιµα το δικαίωµα ψήφου στους Έλληνες του εξωτερι-
κού που αδυνατούν να επιστρέψουν στην Ελλάδα για να ασκή-
σουν εκλογικό δικαίωµα.

Υπάρχει, όµως, και µια άλλη διάσταση. Οι νέες γενιές των Ελ-
λήνων, που µετανάστευσαν την τελευταία δεκαετία, δεν πρέπει
να αισθάνονται αποκοµµένες. Είναι περισσότεροι από τετρακό-
σιες χιλιάδες Ελληνίδες και Έλληνες που εξακολουθούν να είναι
µέρος αυτής της µεγάλης οικογένειας. Πρέπει να είναι σαφές ότι
όποτε το θελήσουν η πατρίδα τούς περιµένει να επιστρέψουν.

Το περίφηµο brain gain, για το οποίο όλοι µιλάµε, δεν είναι
άλλη µια θεωρητική έννοια. Πρέπει να στηρίζεται σε συγκεκρι-
µένες µεθόδους, που θα δώσουν κίνητρα και θα διατηρήσουν
ανοικτούς τους διαύλους επικοινωνίας µε τους Έλληνες της Δια-
σποράς.

Το σηµερινό νοµοσχέδιο εµπεδώνει ακόµα περισσότερο την
προσπάθεια του Πρωθυπουργού Κυριάκου Μητσοτάκη, της ηγε-
σίας του Υπουργείου Εσωτερικών και σύσσωµης της Κυβέρνη-
σής του να διατηρήσουµε άσβεστη τη φλόγα του Ελληνισµού,
της ελληνικής γλώσσας, της θρησκείας και του πολιτισµού σε
όλα τα µήκη και τα πλάτη.

Αυτή την κρίσιµη ώρα όλες οι πολιτικές δυνάµεις αναλαµβά-
νουν το βάρος της απόφασής τους, µιας απόφασης ιστορικής,
µε αντίκτυπο στις νέες γενιές των Ελλήνων που µεγαλώνουν στο
εξωτερικό και είναι αναπόσπαστο µέρος της Ελλάδος.

Σας ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Ευχαριστούµε,
κύριε Λιούπη.

Τον λόγο έχει τώρα ο κ. Ευστάθιος Κωνσταντινίδης από τη Νέα
Δηµοκρατία.

ΕΥΣΤΑΘΙΟΣ ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΙΔΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, θέλουµε ή δεν

θέλουµε να ψηφίζουν οι Έλληνες του εξωτερικού στον τόπο δια-
µονής τους; Ας αφήσουµε τις προφάσεις και τις υπεκφυγές.
Αυτό είναι το µοναδικό αληθινό ερώτηµα της σηµερινής συζήτη-
σης.

Πράγµατι η διευκόλυνση της ψήφου των Ελλήνων του εξωτε-
ρικού απασχόλησε το Κοινοβούλιο τον Δεκέµβριο του 2019, µε
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την ψήφιση του ν.4648/2019. Εκείνο ήταν το πρώτο βήµα που κα-
τοχύρωσε το συγκεκριµένο ζήτηµα και ήταν αποτέλεσµα ενός
συµβιβασµού ανάµεσα στην Κυβέρνηση, που πρότεινε την ανεµ-
πόδιστη ψήφο για όλους, και σε κόµµατα της Αντιπολίτευσης,
που έθεσαν περιορισµούς και κρατούσαν στα χέρια τους το
κλειδί των απαιτούµενων διακοσίων ψήφων.

Με εκείνα τα δεδοµένα η υφιστάµενη ρύθµιση αποτελεί ένα
σηµαντικό επίτευγµα. Αν δεν είχαµε καταφέρει εκείνο το πολιτικό
κοµπροµέσο, οποιαδήποτε συζήτηση σήµερα, ακόµα και το επό-
µενο διάστηµα, θα ήταν άνευ αντικειµένου. Από τότε, βέβαια, εί-
χαµε εκφράσει την ελπίδα σύντοµα να διευρυνθεί το
εφαρµοστικό πεδίο του νόµου. 

Αφού, όµως, δεν κατορθώθηκε η απροϋπόθετη άσκηση του
εκλογικού δικαιώµατος πριν από ενάµιση χρόνο, µήπως είναι
άκαιρη η επαναφορά του θέµατος σήµερα, όπως λένε κάποιοι;
Κάθε άλλο. Τι έχει συµβεί από τότε; 

Πρώτα από όλα, δικαιώθηκε η θέση µας ότι όσο περισσότεροι
περιορισµοί τίθενται τόσο συρρικνώνεται, ακυρώνεται για κάποι-
ους η συµµετοχή στην εκλογική διαδικασία.

Το δεύτερο και ακόµα πιο σηµαντικό που προέκυψε ήταν η συ-
νέντευξη της αρµόδιας τοµεάρχη του ΣΥΡΙΖΑ σε οµογενειακή
εφηµερίδα, κατά την οποία χαρακτήρισε τους περιορισµούς άδι-
κους και υποτιµητικούς και δεσµεύτηκε ότι το κόµµα της θα τους
ακυρώσει, αν ποτέ -«αµέσως µόλις» είπε η ίδια- επανέλθει στην
εξουσία. Οι περισσότεροι αντιλήφθηκαν την παραπάνω τοποθέ-
τηση ως προσχηµατική. Έστω και έτσι, όµως, η Κυβέρνηση δεν
είχε δικαίωµα να µην εξαντλήσει κάθε πιθανότητα για την άρση
των εκλογικών εµποδίων. Θα έδειχνε ασυνέπεια και θα δικαίωνε
την ψευδή µοµφή ότι οι σχετικοί περιορισµοί εισήχθησαν στον
νόµο ή έστω διατηρήθηκαν µε ευθύνη της Νέας Δηµοκρατίας.

Επί της ουσίας, πρέπει να επαναλάβουµε ότι δεν πρόκειται για
χορήγηση δικαιώµατος ψήφου, όπως ακόµα πολλοί συµπολίτες
µας πιστεύουν. Δίνεται απλά η δυνατότητα σε συµπατριώτες
µας, οι οποίοι είναι εγγεγραµµένοι στους εκλογικούς καταλό-
γους και αν βρίσκονταν την ηµέρα των εκλογών στην Ελλάδα θα
ψήφιζαν κανονικότατα, να το πράξουν σε εκλογικά τµήµατα του
εξωτερικού.

Γιατί, λοιπόν, να τίθενται οι οποιοιδήποτε περιορισµοί σε ένα
έτσι και αλλιώς υπαρκτό δικαίωµά τους; Η ένσταση ότι δεν πρέ-
πει να συνδιαµορφώνουν µε την ψήφο τους τις τύχες της χώρας
άνθρωποι οι οποίοι δεν έχουν άµεσο συµφέρον και πραγµατικό
ενδιαφέρον για τις εφαρµοζόµενες πολιτικές στερείται βασιµό-
τητας και σίγουρα δεν απαντιέται από τις υφιστάµενες ρυθµί-
σεις.

Ποιος είναι, άραγε, ο βαθµός συµφέροντος που δικαιολογεί ή
αναιρεί το δικαίωµα συµµετοχής κάθε Έλληνα στις πολιτικές εξε-
λίξεις του τόπου; Τα 50, τα 200 ή τα 2.000 ευρώ από την εκµί-
σθωση ενός χωραφιού ή ενός διαµερίσµατος; Πρόκειται,
δηλαδή, για περιουσιακό δεσµό;

Από την άλλη, όταν χιλιάδες εκλογείς του εσωτερικού δεν
πάνε να ψηφίσουν, άλλοι εννοώντας την αποχή τους ως αποδο-
κιµασία και άλλοι από αδιαφορία, εµείς εδώ τρυγάµε τον βαθµό
σύνδεσης µε τη χώρα ενός ανθρώπου, ο οποίος στην Αυστραλία
πάει να ψηφίσει για τις εκλογές στην Ελλάδα;

Συνεπώς η σηµερινή συζήτηση αφορά αποκλειστικά στην πρό-
σβαση των εκλογέων στην κάλπη. Τεχνηέντως επιχειρεί ο ΣΥΡΙΖΑ
να επεκτείνει, να διευρύνει το αντικείµενό της. Σκοπίµως το «πα-
κετάρει» µε άλλα ζητήµατα, για να δικαιολογήσει την απροθυµία
του να δώσει τη δυνατότητα σε όλους τους Έλληνες του εξωτε-
ρικού να ψηφίζουν.

Ας θυµηθούµε τι µας είπαν οι εκπρόσωποί τους στην επιτροπή:
«Μη µας φοβάστε. Σεβαστείτε µας.». 

Θέλω, όµως, να χρησιµοποιήσω ένα τελευταίο παράδειγµα,
απευθυνόµενος και στο θυµικό όσων σήµερα αντιστέκονται σε
αυτή την εξέλιξη για να κάµψω, ενδεχοµένως, τις αντιστάσεις
τους.

Προσφάτως, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, συναντήθηκα στην
Αθήνα µε την Ευτυχία Νούλα, την ιδρύτρια του «EFTYCHIA
PROJECT», µιας οργάνωσης που στόχο έχει να βοηθήσει παιδιά,
τα οποία στις δεκαετίες του 1950 και 1960 υιοθετήθηκαν από αλ-
λοδαπούς γονείς στην Αµερική, στην Ολλανδία και σε άλλες

χώρες και ψάχνουν τις ελληνικές ρίζες τους. Η κ. Νούλα ήταν
ένα από τις τέσσερις χιλιάδες περίπου παιδιά που υιοθετήθηκαν
την περίοδο εκείνη στο εξωτερικό. Κατάφερε, όµως, να επανε-
νωθεί µε τη φυσική της οικογένεια και από τότε µέσω της οργά-
νωσης προσπαθεί να βοηθήσει και άλλους υιοθετηµένους
συµπατριώτες µας που αναζητούν την καταγωγή τους.

Η Ελλάδα που νοιάζεται έχει την υποχρέωση να συνδράµει
τους ανθρώπους αυτούς, τους οποίους δύσκολες συνθήκες εκρί-
ζωσαν από την πατρίδα, αλλά όχι την πατρίδα από τις ψυχές
τους, να βρουν ξανά την ελληνική τους ταυτότητα και να τους
αναγνωριστεί η ελληνική ιθαγένεια.

Αναφέρθηκε προηγουµένως στην αναγνώριση της ιθαγένειας
σε οµογενείς ο εισηγητής του ΣΥΡΙΖΑ. Ξέρετε κάτι, όµως; Αυτοί
οι άνθρωποι, που µετά από δεκαετίες έχουν την αγωνία και τον
πόθο να έλθουν στην πατρίδα και να βρουν τις ρίζες τους, ακόµα
και µετά την, όπως την είπε, αυτοδίκαιη απόδοση αναγνώρισης
της ιθαγένειας, δεν θα πληρούσαν άµεσα τις προϋποθέσεις του
ισχύοντος νόµου για την άσκηση του εκλογικού τους δικαιώµα-
τος στο εξωτερικό. Ποιος έχει στα αλήθεια το δικαίωµα να τους
το στερήσει αυτό; 

Συνεπώς η σηµερινή συζήτηση δεν έχει να κάνει ούτε µε το
γιατί ούτε µε το πώς, αλλά µόνο µε το αν, αν θέλουµε να δώ-
σουµε τη δυνατότητα στους Έλληνες του εξωτερικού να συµµε-
τέχουν στην πολιτική ζωή του τόπου. Πρόκειται για ζήτηµα του
οικουµενικού ελληνισµού, στο οποίο δεν χωρούν µικροπολιτικές
σκοπιµότητες. 

Για αυτό, ακόµα και τούτη την ύστατη ώρα, κάντε την υπέρ-
βαση και υπερψηφίστε το, διατυπώνοντας τις επιφυλάξεις σας.
Μόνο να κερδίσετε θα είχατε από µια τέτοια υπεύθυνη στάση.

Σας ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Εµείς ευχαριστούµε
τον κ. Κωνσταντινίδη.

Τον λόγο έχει τώρα ο κ. Μιλτιάδης Χρυσοµάλλης από τη Νέα
Δηµοκρατία.

ΜΙΛΤΙΑΔΗΣ (ΜΙΛΤΟΣ) ΧΡΥΣΟΜΑΛΛΗΣ: Ευχαριστώ πολύ,
κύριε Πρόεδρε.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, το πόσο σηµασία δίνει ο ΣΥΡΙΖΑ
στους Έλληνες του εξωτερικού το βλέπει κανείς κοιτώντας τον
κατάλογο οµιλητών. Είναι µόλις έντεκα-δώδεκα οµιλητές του ΣΥ-
ΡΙΖΑ για ένα τόσο σηµαντικό θέµα, που αφορά τους Έλληνες
του εξωτερικού. Το πρώτο συµπέρασµα νοµίζω το έχουν ήδη
βγάλει οι Έλληνες του εξωτερικού όσον αφορά την πλευρά του
ΣΥΡΙΖΑ.

Παρ’ όλα αυτά, θυµάµαι ότι είχε χυθεί πολύ µελάνι από τα
µέσα που υποστήριζαν την κυβέρνηση ΣΥΡΙΖΑ - ΑΝΕΛ για την
ισοτιµία της ψήφου, όταν η τότε κυβέρνηση, η κυβέρνηση ΣΥ-
ΡΙΖΑ - ΑΝΕΛ, έφερε το 2018 το σχέδιο νόµου για την απλή ανα-
λογική. Όµοια είχαµε ακούσει τοποθετήσεις εδώ στη Βουλή από
τους τότε κυβερνητικούς Βουλευτές για το πόσο σηµαντική είναι
η κάθε ψήφος και πόσο οφείλουµε να διασφαλίσουµε την ισοτι-
µία της, εξορκίζοντας την ενισχυµένη αναλογική, επιλέγοντας
συνειδητά την ακυβερνησία τότε. Τα ίδια ακούσαµε και κατά τις
εργασίες Αναθεώρησης του Συντάγµατος.

Πιστεύω ότι αποτελεί παραδοχή όλων µας πως στη φιλελεύ-
θερη δηµοκρατία η γνώµη και, εποµένως, η ψήφος όλων των πο-
λιτών είναι ισότιµη, χωρίς περιορισµούς ή αστερίσκους. Η
ισοτιµία της ψήφου, όµως, δεν µπορεί να γίνεται αντικείµενο δια-
πραγµάτευσης ούτε, βέβαια, να καταργείται προς εξυπηρέτηση
κοµµατικών σκοπιµοτήτων ή ιδεολογικών αγκυλώσεων. Πρέπει
και σε αυτό να είµαστε όλοι σύµφωνοι, χωρίς «ναι µεν, αλλά»,
χωρίς αστερίσκους, χωρίς υπολείµµατα µικροκοµµατισµού στην
άποψή µας.

Για τον λόγο αυτόν αδυνατώ να κατανοήσω τη συµπεριφορά
των συναδέλφων του ΣΥΡΙΖΑ και τις αντιδράσεις τους στην τρο-
ποποίηση της ψήφου των αποδήµων Ελλήνων που συζητούµε
σήµερα και νοµίζω ότι την ίδια αίσθηση έχουν όχι µόνο οι συµ-
πατριώτες µας, που για λόγους οικονοµικούς ή οικογενειακούς
κατοικούν στο εξωτερικό, αλλά και όλοι οι Έλληνες συµπολίτες
µας εντός των συνόρων.

Διότι δεν γίνεται, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, τη Δευτέρα η
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Τοµεάρχης Εσωτερικών του ΣΥΡΙΖΑ κ. Τζάκρη να υπόσχεται
µέσω του «Εθνικού Κήρυκα» άρση όλων των περιορισµών στην
ψήφο των αποδήµων Ελλήνων και όταν και αν, βέβαια, έλθει ξανά
ο ΣΥΡΙΖΑ στην εξουσία και την επόµενη µέρα, που ο Υπουργός
των Εσωτερικών καταθέτει στη Βουλή τη σχετική διάταξη, να
κάνει ο ΣΥΡΙΖΑ στροφή εκατόν ογδόντα µοιρών ή τριακοσίων
εξήντα κατά Τσίπρα -δεν ξέρω πώς τα έχουν τα µαθηµατικά εκεί-
και να απορρίπτει µετά βδελυγµίας αυτή την πρόταση. 

Μάλλον από αµηχανία να υποθέσουµε, κύριοι συνάδελφοι του
ΣΥΡΙΖΑ, σας βρήκε απροετοίµαστους η πρωτοβουλία του Υπουρ-
γείου Εσωτερικών. Και η δικαιολογία σας για την αρνητική στάση
ποια είναι; Λέτε: Εντάξει, να παλέψουµε τα κριτήρια εγγραφής
των αποδήµων στους ειδικούς εκλογικούς καταλόγους, αλλά δεν
είναι δυνατόν η ψήφος τους να έχει την ίδια βαρύτητα µε αυτή
των κατοίκων της χώρας, να αντισταθµίσουµε, να µην επηρεάζε-
ται το αποτέλεσµα από τους ξενοµερίτες Έλληνες.

Σοβαρολογείτε τώρα, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι του ΣΥ-
ΡΙΖΑ; Αυτό θέλετε για τους Έλληνες του εξωτερικού; Ας δούµε,
λοιπόν, εδώ τη µεγάλη εικόνα και ας πούµε τα πράγµατα όπως
έχουν. Εδώ πρέπει ξεκάθαρα η Αριστερά να µας ορίσει τι σηµαί-
νει για την Αριστερά Ελλάδα, τι σηµαίνει Έλληνας πολίτης για
την Αριστερά, τι σηµαίνει για την Αριστερά Ελληνισµός. Για σας
Έλληνες πολίτες είναι µόνο όσοι ζουν εντός των συνόρων; Αλή-
θεια η Αριστερά του διεθνισµού, του non borders, αυτό υποστη-
ρίζει; 

Ελάτε, ανεβείτε εδώ στο Βήµα και πείτε το ξεκάθαρα. Δεν γί-
νεται να κόπτεστε για τα δικαιώµατα του κάθε Αφγανού, του
κάθε Σοµαλού, του κάθε Πακιστανού που ζει στη χώρα και να θέ-
λετε µε διαδικασίες fast track να έχει δικαίωµα ψήφου και να απο-
φασίζει για την κυβέρνηση της Ελλάδας και από την άλλη τους
Έλληνες του εξωτερικού να τους θεωρείτε κατώτερους, που η
ψήφος τους δεν είναι καν ισότιµη. Αυτός είναι τελικά ο διεθνι-
σµός της Αριστεράς; Οποιοσδήποτε άλλος πλην των Ελλήνων;
Ακόµα και εσείς, που δήθεν ήσασταν κάθε λέξη του Συντάγµα-
τος, είδατε πουθενά στο Σύνταγµα να γίνεται αναφορά ότι η
ψήφος των Ελλήνων πρέπει να σταθµίζεται ή πως δεν είναι ισό-
τιµη ανάλογα από το πού ψηφίζουν; Αυτό είναι το ουσιαστικό
ερώτηµα και σε αυτό πρέπει να απαντήσετε ξεκάθαρα. Γιατί η
στάση σας είναι πλήρως υποκριτική, κυρίες και κύριοι του ΣΥ-
ΡΙΖΑ. Τι σηµαίνει να σταθµίσουµε την ψήφο των Ελλήνων του
εξωτερικού; Μήπως να βάλουµε και κοινωνικά ή ταξικά κριτήρια,
για να προσµετράται η ψήφος στο τελικό αποτέλεσµα; Γιατί στην
ουσία τώρα αυτό κάνετε, αφού αυτός που έχει την οικονοµική
δυνατότητα να αγοράσει ένα εισιτήριο και να πάρει το αερο-
πλάνο και να έρθει να ψηφίσει, η ψήφος του µετράει κανονικά,
ενώ αυτός που δεν µπορεί να αγοράσει το εισιτήριο, η ψήφος
του δεν µπορεί να µετράει ισότιµα αν ψηφίσει από τον τόπο δια-
µονής του.

Να χαρώ την Αριστερά των φτωχών, τον προστάτη των φτω-
χών! Μιλήστε καθαρά! Τέλος πάντων, τι σηµαίνει ότι αυτοί δεν
ξέρουν τι συµβαίνει στη χώρα µας; Δηλαδή, ο φίλος σας ή ο συγ-
γενής σας, κύριε Κατρούγκαλε, και αναφέροµαι σε εσάς ως ει-
σηγητή, που ζει στη Θεσσαλονίκη και µπορεί να σας ρωτήσει για
τα προβλήµατα της Βόρειας Αθήνας ή της Μεσσηνίας, όπου πο-
λιτευόσασταν παλαιότερα, ξέρει περισσότερα από τον φίλο σας
που είναι στο εξωτερικό, στον Καναδά, που µε την ίδια άνεση και
ευκολία επικοινωνεί µαζί σας και γνωρίζει χάρη στην τεχνολογία
ακριβώς τα ίδια πράγµατα µε αυτά που γνωρίζει και ο φίλος σας
από τη Θεσσαλονίκη για τον τόπο του, για την Βόρεια Αθήνα ή
για τη Μεσσηνία; Ο ένας έχει δικαίωµα να ψηφίσει, ενώ η ψήφος
του άλλου δεν είναι ισότιµη; Γιατί; 

Μας φέρατε ως παράδειγµα ότι χώρες όπως η Πορτογαλία, η
Γαλλία ή η Ιταλία χρησιµοποιούν το κλειστό σύστηµα και ότι η
πρακτική τους είναι η βέλτιστη δυνατή. Και εγώ σας λέω ότι δεν
είναι οι µόνες. Υπάρχουν και άλλες χώρες στο ίδιο σύστηµα.
Όµως, µόνο η Πορτογαλία έχει επιλέξει να µην προσµετράται η
ψήφος των αποδήµων στο συνολικό εσωτερικό αποτέλεσµα, σε
αντίθεση µε τη Γαλλία και την Ιταλία, αφού οι ψήφοι των αποδή-
µων προσµετρώνται, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι του ΣΥΡΙΖΑ,
και µάλιστα σε εκλογές του 2006 στην Ιταλία το τελικό εκλογικό
αποτέλεσµα επηρεάστηκε από την ψήφο των αποδήµων Ιταλών.

Γιατί, λοιπόν, να µην ακολουθήσουµε το σύστηµα της Γαλλίας ή
καλύτερα αυτό της Ιταλίας; Τι φοβόµαστε; Τι φοβάστε, κύριοι
του ΣΥΡΙΖΑ; 

Μας είπατε ότι επιθυµείτε οι απόδηµοι να επιλέγουν από ενιαία
λίστα τους αντιπροσώπους τους, χωρίς κοµµατικό χαρακτήρα,
γιατί εσείς δεν θέλετε να κοµµατικοποιήσετε τους απόδηµους
Έλληνες προς χάρη της εθνικής ενότητας, η Αριστερά του διχα-
σµού, η Αριστερά του «τους τελειώνουµε ή µας τελειώνουν». 

Ας δεχθούµε ότι αλλάξατε άποψη ως προς τον διχασµό, όµως,
αυτό που λέτε για τους απόδηµους και την ενιαία λίστα πού το εί-
δατε; Ρωτήσατε τους απόδηµους; Το βρήκατε σε κάποια άλλη
χώρα από αυτές που µας φέρατε ως παράδειγµα βέλτιστων πρα-
κτικών; Όχι βέβαια, γιατί σε κάθε περίπτωση η επιλογή γίνεται
µέσα από τους κοµµατικούς µηχανισµούς της αντιπροσωπευτικής
δηµοκρατίας. Ξέρουµε βέβαια πως οι δεοντολογικές σας καταβο-
λές από τον Μαρξ ως τον Λένιν και το «Κράτος και επανάσταση»
σας κατευθύνουν πάντα προς κατάργηση του κοινοβουλευτισµού,
αλλά συγκρατηθείτε, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι του ΣΥΡΙΖΑ.
Τους διακαείς σας πόθους και τις δηλώσεις σας περί των αρµών
της εξουσίας τούς γνωρίζουµε, τους γνωρίζει η ελληνική κοινωνία,
τους γνωρίζει και ο απανταχού Ελληνισµός.

Κλείνοντας, τα πράγµατα είναι πολύ απλά, κυρίες και κύριοι
συνάδελφοι του ΣΥΡΙΖΑ. Εµείς στη Νέα Δηµοκρατία -και σας το
είπε ευθέως ο Υπουργός-, εφόσον συµφωνούµε στην ανάγκη
απάλειψης όλων των µέτρων που δυσχεραίνουν τη συµµετοχή
των αποδήµων, είµαστε διατεθειµένοι να δεχθούµε και να συµ-
βιβαστούµε στη λογική σας για εκλογικές περιφέρειες αποδή-
µων. Είµαστε διατεθειµένοι να συζητήσουµε όλες τις επιµέρους
λεπτοµέρειες, αρκεί να συµφωνήσουµε στο αυτονόητο, στο δη-
µοκρατικό, στο συνταγµατικά κατοχυρωµένο ισότιµο της ψήφου
και της προσµέτρησής της στο συνολικό εκλογικό αποτέλεσµα
της χώρας. Δεν θα παίξουµε µε το κεκτηµένο δικαίωµα των συµ-
πατριωτών µας, των συγγενών µας, που βρέθηκαν, ενίοτε και
χωρίς να το επιθυµούν, στο εξωτερικό για να διεκδικήσουν το δι-
καίωµά τους σε µια καλύτερη ζωή, να συµµετέχουν µε την ψήφο
τους ισότιµα όπως όλοι οι Έλληνες στην επιλογή του µέλλοντος
της πατρίδος τους.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Ολοκληρώστε,
κύριε συνάδελφε.

ΜΙΛΤΙΑΔΗΣ (ΜΙΛΤΟΣ) ΧΡΥΣΟΜΑΛΛΗΣ: Και αφού και η ψυχή
της δικιάς σας πρότασης είναι η δυνατότητα έκφρασης των απο-
δήµων, όπως πολύ όµορφα είπε ο εισηγητής του ΣΥΡΙΖΑ, βρείτε
το σθένος να τους δώσετε τη δυνατότητα αυτή και µην κρυφτείτε
πίσω από το κοµµατικό σας συµφέρον. Για µία και µόνο φορά
στον πολιτικό βίο της Αριστεράς, στην επέτειο των διακοσίων
χρόνων της ανεξαρτησίας µας, µη στερήσετε στους Έλληνες
του εξωτερικού, που από την εθνική παλιγγενεσία αλλά και σε
όλους τους αγώνες του έθνους συνέβαλαν µε κάθε τρόπο για
την πατρίδα, το αναµφίβολο δικαίωµά τους να ψηφίσουν ισότιµα
για τη πατρίδα τους από τον τόπο διαµονής τους.

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Τον λόγο έχει τώρα
η κ. Θεοδώρα Τζάκρη από τον ΣΥΡΙΖΑ.

ΘΕΟΔΩΡΑ ΤΖΑΚΡΗ: Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, η Ελλάδα
βρίσκεται σε µια ιστορική καµπή, σε ένα σηµείο στο οποίο µετά
από δέκα χρόνια συνεχούς οικονοµικής κρίσης δείχνει να έχει
φτωχύνει, όχι µόνο οικονοµικά, αλλά και από πλευράς ανθρώπι-
νων πόρων και από πλευράς συµµαχιών. 

Στην πραγµατικότητα υπάρχουν τρεις χρονικές περίοδοι
αυτής της δοκιµασίας. Η πρώτη διήρκησε από το τέλος του 2009
µέχρι τις αρχές του 2015, όταν η δηµοκρατική παράταξη παρέ-
λαβε µια καθολικά υπονοµευµένη εθνικά και πτωχευµένη οικονο-
µικά χώρα. Ποιος ήταν ο υπαίτιος αυτής της πτώχευσης; Μα,
φυσικά, η Νέα Δηµοκρατία. 

Η δεύτερη περίοδος ξεκινά από τις αρχές του 2015, που ανα-
λαµβάνει τη διακυβέρνηση της χώρας ο ΣΥΡΙΖΑ και, χάρη στις
πολιτικές του και στις ελπίδες που γέννησε ο ερχοµός του,
έχουµε άµεση ανάσχεση ως εκµηδενισµό του νέου µεταναστευ-
τικού ρεύµατος, που στοίχισε στη χώρα περισσότερους από πεν-
τακόσιες χιλιάδες επιστήµονες και εξειδικευµένους τεχνίτες, και
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ταυτόχρονα έχουµε µια σταδιακή εξυγίανση και ανάταξη των οι-
κονοµικών µεγεθών επί τα βελτίω. 

Από τη στιγµή της οριστικής εξόδου της χώρας από τα µνηµό-
νια, το 2018, και της πτώσης της κυβέρνησης του ΣΥΡΙΖΑ, τον Ιού-
λιο του 2019, ένα τοξικό και όµοιο ποιοτικά µε αυτό που πτώχευσε
τη χώρα µέτωπο, µια σιδηρά µεραρχία µεγάλων συµφερόντων,
κατασκευαστών, τραπεζιτών, καναλαρχών, µεγαλοεκδοτών οδηγεί
µε όπλα την πατριδοκαπηλία, το εµπόριο των αναπτυξιακών ψευ-
δαισθήσεων, και στην πτώση της κυβέρνησης του ΣΥΡΙΖΑ και στην
επαναφορά στο προσκήνιο των προσώπων και των πρακτικών
αλλά και των µηχανισµών που πτώχευσαν τη χώρα, αλλά και σε
µια νέα οριζόντια αποδόµηση του οικονοµικού και κοινωνικού υπο-
βάθρου του 90% των Ελλήνων.

Τα τελευταία δυο χρόνια, δηλαδή µετά την εκλογή Μητσοτάκη,
το επιτελικό καθεστώς εξαΰλωσε κυριολεκτικά την προίκα των
37 δισεκατοµµυρίων ευρώ που παρέδωσε ο Αλέξης Τσίπρας και,
αφού εφαρµόζει πλέον ως σωτήριες τις πολιτικές του ΣΥΡΙΖΑ
στα εθνικά θέµατα και στην εξωτερική πολιτική και αφού εξάντ-
λησε τα όρια αντοχής της όποιας αναβάθµισης στο δηµόσιο σύ-
στηµα υγείας είχε πετύχει η κυβέρνηση ΣΥΡΙΖΑ, λόγω της
χείριστης διαχείρισης της πανδηµίας την οποία έκανε και κάνει,
µας έχει φέρει -δυο χρόνια µετά την έναρξη της τρίτης περιό-
δου- στα πρόθυρα µιας de facto χρεοκοπίας και ενός υπερσυν-
τηρητικού και αντιλαϊκού σχεδιασµού διανοµής δεκάδων
δισεκατοµµυρίων ευρώ, είτε αυτά προέρχονται από το Ταµείο
Ανάκαµψης είτε προέρχονται από άλλους ευρωπαϊκούς πόρους.

Τι εννοώ όταν λέω «υπερσυντηρητικός σχεδιασµός διανοµής»;
Εννοώ την πιστή εφαρµογή του νεοφιλελεύθερου δόγµατος «οι
πλούσιοι πλουσιότεροι και οι φτωχοί φτωχότεροι», γιατί αυτές
τις δεκάδες δισεκατοµµύρια θα τις πάρουν όλα και όλα επτακό-
σια πρότζεκτ, εκ των οποίων τα πεντακόσια είναι ξένων συµφε-
ρόντων.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, έκανα αυτή τη σύντοµη εισα-
γωγή, γιατί θέλω να περιγράψω συνοπτικά τη συγκυρία µέσα
στην οποία ξεκίνησε και εξελίσσεται η συζήτηση για το δικαίωµα
της συµµετοχής των Ελλήνων του εξωτερικού στην πολιτική ζωή
της χώρας. Ας δούµε τι έχει γίνει, αλήθεια, στο ζήτηµα αυτό.

Το 2018 η κυβέρνηση του Αλέξη Τσίπρα ανοίγει το θέµα της
συµµετοχής των Ελλήνων του εξωτερικού στις εθνικές εκλογές
από τους τόπους κατοικίας τους, στο πλαίσιο της συζήτησης για
τη συνταγµατική Αναθεώρηση, και εισηγείται ένα στοχευµένο και
βιώσιµο σχέδιο εθνικά επωφελούς συµµετοχής του Ελληνισµού
της Διασποράς στην εκλογική διαδικασία. 

Τι προτείναµε τότε και στο οποίο επιµένουµε µέχρι σήµερα;
Την παροχή καθολικού δικαιώµατος ψήφου στους Έλληνες του
εξωτερικού, προκειµένου οι απόδηµοι να ψηφίζουν τους εκπρο-
σώπους τους από ενιαίο, µη κοµµατικό, ψηφοδέλτιο και να το
στέλνουν στο ελληνικό Κοινοβούλιο ως ανόθευτη δική τους
φωνή, ως Βουλευτές εθνικού και όχι κοµµατικού συµφέροντος,
οι οποίοι θα µεριµνούν για τη διαµόρφωση νόµων και λύσεων,
έτσι ώστε να επιλύσουν χρονίζοντα προβλήµατα του Ελληνισµού
της Διασποράς και να επανασυνδέσουν ουσιαστικά την εντός και
εκτός συνόρων Ελλάδα, αποκτώντας εκατοµµύρια οικονοµικών,
επιστηµονικών και εν τέλει αναπτυξιακών συµµάχων στη µετα-
µνηµονιακή εποχή. 

Αυτή η πρόταση του ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευτική Συµµαχία βρήκε
απέναντί της το κόµµα της Νέας Δηµοκρατίας, το οποίο ουδέ-
ποτε επιθυµούσε τίποτα άλλο πλην της εργαλειοποίησης των
αποδήµων Ελλήνων. Είναι, άλλωστε, η ίδια παράταξη η οποία επί
δεκαετίες στοχοποίησε και ανάγκασε σε µετανάστευση εκατοµ-
µύρια Έλληνες.

Και πού καταλήξαµε; Η Νέα Δηµοκρατία εισηγήθηκε τον Νο-
έµβριο του 2019 ένα στρεβλό και ατελές νοµοθετικό πλαίσιο, που
οδήγησε, όπως είχαµε προειδοποιήσει, σε αδιέξοδο και το ελλη-
νικό πολιτικό σύστηµα και τον Ελληνισµό της Διασποράς και
πρωτίστως την ίδια την Κυβέρνηση, που από τη φύση της ακυ-
ρώνει ή µαταιώνει οποιαδήποτε πιθανή µεταρρύθµιση δεν εξυ-
πηρετεί το στενό κοµµατικό της συµφέρον. Και εµείς, επειδή
είµαστε προοδευτική δύναµη και δεν είµαστε δύναµη µηδενι-
σµού και καταστολής, ψηφίσαµε επί της αρχής, πιστεύοντας ότι
οποιοδήποτε πρώτο βήµα -µε όλες του τις ατέλειες- είναι προτι-

µότερο από τη διαιώνιση της εθνικά επιζήµιας αποξένωσης των
αποδήµων από την πολιτική ζωή του τόπου.

Σήµερα καλούµαστε να συζητήσουµε για δεύτερη φορά µέσα
σε δύο χρόνια και να νοµοθετήσουµε πάνω στο ίδιο θέµα. Αυτό
που διαπραγµατευόµαστε σήµερα και συζητάµε είναι ένα χειρό-
τερο νοµοσχέδιο, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι. Όποιος πίστευε
ότι το νοµοσχέδιο Θεοδωρικάκου είναι το χειρότερο που µπο-
ρούσε να συµβεί, σήµερα βρίσκεται αντιµέτωπος µε το ακόµη
χειρότερο νοµοσχέδιο του κ. Βορίδη, το οποίο στην ουσία επα-
ναφέρει στην Αίθουσα του Κοινοβουλίου τις αρχικές και µαξιµα-
λιστικά επιβλαβείς για το έθνος προθέσεις της Κυβέρνησης, να
µετατρέψουµε δηλαδή τους εκπροσώπους των αποδήµων Ελλή-
νων σε κοµµατικούς Βουλευτές, οι οποίοι θα υποδεικνύονται και
θα εκλέγονται σε κοµµατικά ψηφοδέλτια από τους απόδηµους
Έλληνες και οι οποίοι µε τη σειρά τους ψηφίζοντας θα αθροίζον-
ται ως κοµµατικές και όχι ως εθνικές δυνάµεις.

Εµείς, κυρίες και κύριοι Βουλευτές, τώρα που έχουν γίνει όλα
φανερά και έχει γίνει αντιληπτή στα πέρατα του κόσµου η υστε-
ροβουλία του νοµοσχεδίου Βορίδη, θα επιµείνουµε στη δική µας
πρόταση. Θα καταψηφίσουµε το νοµοσχέδιο του κ. Βορίδη και
θα ξαναβάλουµε τον πήχη ψηλά και αδιαπραγµάτευτα. Θα ψη-
φίσουµε τη δική µας πρόταση, δηλαδή να εκλέγουν οι απόδηµοι
απόδηµους, χωρίς κανέναν περιορισµό, από ενιαίο και µη κοµ-
µατικό ψηφοδέλτιο, σε τέσσερις εκλογικές περιφέρειες του εξω-
τερικού, όπως εσείς δώσατε τη δυνατότητα ψηφίζοντας µαζί µε
το ΚΙΝΑΛ τη σχετική διάταξη του Συντάγµατος, για να φέρουµε
σ’ αυτή την Αίθουσα απαιτητικούς και ανεξάρτητους Βουλευτές
του οικουµενικού ελληνισµού και όχι µερικούς ακόµη κοµµατι-
κούς Βουλευτές.

Κλείνοντας, κύριε Βορίδη, θα ήθελα να σας απευθυνθώ προσω-
πικά και να σας πω ότι όσα φθηνά τεχνάσµατα κι αν χρησιµοποι-
ήσατε, όσες αφορµές κι αν προσπαθήστε να βρείτε δια-
στρεβλώνοντας συνειδητά την αλήθεια των θέσεών µας µε αυτό
το νοµοσχέδιο, επειδή και µόνο το εισηγηθήκατε, θα καταγραφείτε
στην πολιτική ιστορία του τόπου µας ως διπλά επιβλαβής Υπουρ-
γός: Και ως Υπουργός που κατόρθωσε να βλάψει και το κόµµα
του και το έθνος, απαξιώνοντας ουσιαστικά το κύρος της ελληνι-
κής πολιτείας ανάµεσα στο νεοσύστατο εκλογικό σώµα των απο-
δήµων Ελλήνων, αλλά ταυτόχρονα και ως Υπουργός που
«µηχανεύθηκε» και «καλλιέργησε» µια αίσθηση µαταιότητας περί
του δικαιώµατος ψήφου στους ίδιους τους απόδηµους. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας της κυρίας Βουλευτού)

Καλή σας τύχη, κύριε Βορίδη, γιατί σύντοµα θα καταγραφείτε
ως ένας από τους βασικούς υπαιτίους της µακράς παραµονής
της παράταξής σας στην αντιπολίτευση!

Σας ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Πριν δώσουµε τον
λόγο στην επόµενη οµιλήτρια, την κ. Αλεξοπούλου, έχει ζητήσει
τον λόγο για ένα λεπτό ο κ. Κουµουτσάκος. 

Ορίστε, κύριε Κουµουτσάκο, έχετε τον λόγο. 
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΚΟΥΜΟΥΤΣΑΚΟΣ: Για τριάντα δευτερόλεπτα,

κύριε Πρόεδρε.
Άκουσα την «πασιονάρια» του ΣΥΡΙΖΑ, την κ. Τζάκρη, και το

µανιφέστο τού «άλλα λόγια ν’ αγαπιόµαστε». Δεν τοποθετήθηκε
καθόλου για το θέµα που συζητάµε και παρουσίασε ένα γενικό
πολιτικό κείµενο, το οποίο όµως είχε ορισµένες ανακρίβειες και
ζήτησα τον λόγο για να τις επισηµάνω. 

Πρώτον, είπε πολύ βολικά ότι η κυβέρνηση του ΣΥΡΙΖΑ
«έπεσε» το 2019. Υπάρχει πτώση, λέει, της Κυβέρνησης το 2019.
Όχι, χάσατε τις εκλογές. Δεν «έπεσε» καµµιά Κυβέρνηση! Ήταν
εντολή του λαού να αλλάξει κυβέρνηση.

Δεύτερον, είπε ότι το ζήτηµα της ψήφου των αποδήµων το
άνοιξε ο κ. Τσίπρας, όταν έχουν προηγηθεί δύο σχέδια που κα-
τατέθηκαν από την κυβέρνηση Κώστα Καραµανλή και από την
κυβέρνηση Αντώνη Σαµαρά, που δεν πήραν την πλειοψηφία των
2/3. Αυτή η επιλεκτική µνήµη, αυτή η πολιτική «λοβοτοµή» δεν
µπορεί να επαναλαµβάνεται. Κοροϊδευόµαστε εδώ πέρα!

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)
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Τέλος, το νοµοσχέδιο, λέει, Θεοδωρικάκου. Το νοµοσχέδιο
στο οποίο συµφώνησαν όλες οι πολιτικές δυνάµεις τότε, έγινε
ξαφνικά «το νοµοσχέδιο Θεοδωρικάκου». 

Η θέση µας είναι σαφής. Εµείς είχαµε πει από τότε ότι η φιλο-
δοξία µας ήταν άλλη και ότι συµπιέστηκε λόγω του πολιτικού ρε-
αλισµού που επέβαλλε η εποχή και τώρα, βασισµένοι σε εκείνη
τη θέση µας, ότι η φιλοδοξία µας ήταν άλλη, αυτή ήταν η αιτία
και η αφορµή που έδωσε η ίδια η κ. Τζάκρη µε τη συνέντευξή της
στον «Εθνικό Κήρυκα», έχουν φέρει τη συζήτηση, την υποχρέ-
ωση της Κυβέρνησης να φέρει το νέο νοµοσχέδιο. 

Από εκεί και πέρα, είναι προφανές ότι αυτά φέρνουν σε πολύ
δύσκολη πολιτική θέση τον ΣΥΡΙΖΑ γενικά και την κ. Τζάκρη ει-
δικά. Δεν χρειάζεται να πούµε τίποτα άλλο, αλλά να µη διαστρέ-
φουµε την αλήθεια. 

ΘΕΟΔΩΡΑ ΤΖΑΚΡΗ: Κύριε Πρόεδρε, θα ήθελα τον λόγο επί
προσωπικού. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Ελάτε τώρα, κυρία
Τζάκρη, σε τι έγκειται το προσωπικό; 

ΘΕΟΔΩΡΑ ΤΖΑΚΡΗ: Μα, σε εµένα απευθύνθηκε, κύριε Πρό-
εδρε!

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Μα, µε συγχωρείτε,
ούτε υβριστικές λέξεις απηύθυνε απέναντί σας ούτε και παρα-
ποίησε, πιστεύω, κάτι από αυτά που έχετε πει.

ΘΕΟΔΩΡΑ ΤΖΑΚΡΗ: Κύριε Πρόεδρε, δώστε µου τον λόγο για
τριάντα δευτερόλεπτα.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Πέραν τούτου,
έκανε και κάποιες πολιτικές εκτιµήσεις. Από εκεί και πέρα, σας
λέω ειλικρινά ότι δεν υφίσταται προσωπικό ζήτηµα. Άρα δεν
έχετε τον λόγο. 

Και τώρα θα δώσω τον λόγο στην κ. Αλεξοπούλου. 
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΚΑΤΡΟΥΓΚΑΛΟΣ: Κύριε Πρόεδρε, αφού δώσατε

τον λόγο σε µη Κοινοβουλευτικό Εκπρόσωπο, αλλά σε εισηγητή
της Νέας Δηµοκρατίας, πρέπει να δώσετε τον λόγο και σε εµένα. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Μα, η κ. Τζάκρη µού
ζήτησε τον λόγο, κύριε Κατρούγκαλε. Όταν ολοκληρώσει την
οµιλία της η κ. Αλεξοπούλου, πολύ ευχαρίστως να σας δώσω τον
λόγο. Δεν αρνήθηκα να δώσω τον λόγο σε εσάς. 

Ορίστε, κυρία Αλεξοπούλου, έχετε τον λόγο. 
ΧΡΙΣΤΙΝΑ ΑΛΕΞΟΠΟΥΛΟΥ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Κι εγώ -µέσα σε εισαγωγικά- «γκρίνιαξα» λίγο νωρίτερα, γιατί

δώσατε τον λόγο στην κ. Τζάκρη στη θέση µου, µήπως και την
έσωζα από αυτή την πάρα πολύ δύσκολη θέση που βρέθηκε,
γιατί άλλα είπε, ο Υπουργός τής είπε «εντάξει» και τώρα λέει
άλλα και βρίσκεται στη δύσκολη θέση να µην το ψηφίσει. Είπα
µήπως γλίτωνε να βρεθεί σ’ αυτή τη θέση να τα πει. 

Σήµερα, λοιπόν, έχουµε την ιστορική ευκαιρία να αποδείξουµε
στην πράξη πως το ελληνικό έθνος είναι ένα, ενιαίο και αδιαί-
ρετο, πως οι Έλληνες δεν διαφοροποιούνται ανάλογα µε τον
τόπο διαµονής τους, δεν καθορίζονται µε κανένα άλλο κριτήριο,
παρά µόνο µε την ψυχή και την καρδιά τους, που ανήκει πάντα,
γενιές ολόκληρες, στη µητέρα πατρίδα. 

Το µεγάλο µεταναστευτικό ρεύµα του ’60 καθώς και τα κύµατα
φυγής της τελευταίας δεκαετίας ώθησαν ένα µεγάλο κοµµάτι του
Ελληνισµού στο εξωτερικό. Σε κάθε γωνιά του πλανήτη οι Έλλη-
νες δουλεύουν πολύ σκληρά, προκόβουν, φτιάχνουν οικογένειες
και σπίτια και µεταφέρουν την ελληνική ψυχή στα πέρατα της υφη-
λίου. Κρατούν ζωντανή την ανάµνηση της πατρίδας, τη γλώσσα,
τις παραδόσεις και τα έθιµα, δηµιουργούν ισχυρές κοινότητες µε
ενεργό ρόλο και λόγο στις τοπικές κοινωνίες και οικονοµίες. 

Η αναγκαιότητα συντήρησης σφιχτών δεσµών µε τον Ελληνι-
σµό της Διασποράς φαντάζει αυτονόητη συναισθηµατικά. Είναι,
όµως, πραγµατικά απαραίτητη πρακτικά και ουσιαστικά. Τους
έχουµε ανάγκη, διότι ως χώρα πρέπει να αντιµετωπίσουµε δύο
σηµαντικότατες προκλήσεις, στις οποίες αυτή η Ελλάδα, πέρα
από την Ελλάδα, µπορεί να συνεισφέρει τα µέγιστα. Το πρώτο
είναι το δηµογραφικό και το δεύτερο η οικονοµική ανάκαµψη της
χώρας µας, ιδίως αν αναλογιστούµε τις χιλιάδες νέους µας µορ-
φωµένους επιστήµονες που αναγκάστηκαν να εγκαταλείψουν
την πατρίδα τα τελευταία χρόνια της οικονοµικής κρίσης, για να
µπορέσουν να δώσουν αξία στα προσόντα και στις γνώσεις που
απέκτησαν, συνήθως, στην Ελλάδα. 

Τώρα που το τέλος της πανδηµίας πλησιάζει και η χώρα προ-
ετοιµάζεται για το µεγάλο άλµα προς τα εµπρός, πρέπει να δι-
ευκολύνουµε την επαφή των αποδήµων µε την πατρίδα, να τους
δείξουµε έµπρακτα πως αποτελούν αναπόσπαστο κοµµάτι της
και ισχυρό της όπλο για την ανάπτυξη και το µέλλον. Γι’ αυτό και
οφείλουµε να τους δώσουµε τη δυνατότητα να είναι µέρος των
αποφάσεων και των επιλογών, µέρος της εκλογικής διαδικασίας,
µέρος της Ελληνικής Δηµοκρατίας. Χρειαζόµαστε συστράτευση
του Ελληνισµού. 

Η Κυβέρνηση του Κυριάκου Μητσοτάκη από την πρώτη στιγµή
θέλησε να κάνει πράξη τη διευκόλυνση του δικαιώµατος ψήφου
των Ελλήνων του εξωτερικού, µία συνταγµατική επιταγή άλλωστε
σχεδόν µισού αιώνα, που ουδέποτε εφαρµόστηκε ουσιαστικά. Ο
υπάρχων νόµος του 2019 αποτέλεσε σαφώς ένα πρώτο βήµα ευ-
ρείας συναίνεσης, αλλά παράλληλα υπήρξε αποτέλεσµα σηµαν-
τικών συµβιβασµών και εκπτώσεων, που µας αποµάκρυναν από
το αρχικό φιλόδοξο όραµα της Νέας Δηµοκρατίας για γενναία
άρση των περιορισµών.

Ήταν, όµως, το τότε πολιτικά εφικτό, η αρχή µιας διαδροµής,
στο τέλος της οποίας θα πρέπει να έχουµε δώσει στους Έλληνες
της Διασποράς µία δικαίωση στο διαχρονικό αίτηµά τους για την
ουσιαστική και εξίσου συµµετοχή στις αποφάσεις της χώρας
µας. 

Και αυτός είναι ο στόχος και το µέληµα της νοµοθετικής πα-
ρέµβασης της ηγεσίας του Υπουργείου Εσωτερικών και αξίζουν
πολλά συγχαρητήρια στην ηγεσία του Υπουργείου. Η ευρεία
αποδοχή από τους φορείς διαβούλευσης και ο τεράστιος αριθ-
µός των υπογραφών που συγκεντρώθηκε υπέρ του παρόντος νο-
µοσχεδίου από Έλληνες του εξωτερικού δείχνουν ότι κάτι
κάνουµε καλά. Η νέα ψηφιακή πραγµατικότητα δίνει πλέον τη δυ-
νατότητα στους Έλληνες παντού να είναι πλήρως ενηµερωµένοι
και να έχουν εµπεριστατωµένη άποψη για τα τεκταινόµενα στην
Ελλάδα, να έχουν πολιτική θέση και γνώµη, µπορούν να διεκπε-
ραιώνουν εύκολα οικονοµικές και άλλες εργασίες και να διατη-
ρούν συνεχείς δεσµούς και επαφές µε τους οικείους τους αλλά
και τους συνεργάτες τους. Παράλληλα, ο ταχύς ψηφιακός µετα-
σχηµατισµός της Ελλάδας διευκολύνει κάθε συναλλαγή µε την
πολιτεία, κάθε διεργασία και επικοινωνία.

Δεν είναι, λοιπόν, δυνατόν µε αυτά τα δεδοµένα να παραµένουν
ακόµα περιοριστικές δικλίδες και αναχώµατα στην άσκηση του
ύψιστου δηµοκρατικού δικαιώµατος του εκλέγειν. Δεν είναι δυνα-
τόν να είναι κάποιος εγγεγραµµένος στους εκλογικούς καταλό-
γους, να έχει ΑΦΜ, να πληρώνει φόρους, αλλά να µη δικαιούται
να ψηφίσει ή να καθίσταται αυτό διαδικαστικά πολύπλοκο και απο-
τρεπτικό.

Μου έκανε ιδιαίτερη εντύπωση -και θα ήθελα να το µεταφέρω-
µία άποψη που ειπώθηκε από οµογενή της Γερµανίας στη συζή-
τηση του νοµοσχεδίου στην επιτροπή, που νοµίζω πως είναι εξαι-
ρετικά ενδεικτικό ζήτηµα για προβληµατισµό: Αν στους Έλληνες
που ζουν στην Ελλάδα ζητούσαµε την Κυριακή των εκλογών να
ταξιδέψουν σε ένα εκλογικό τµήµα µακριά από το σπίτι τους,
αφού πρώτα έχουν συγκεντρώσει πλήθος από αποδεικτικά έγ-
γραφα και πιστοποιητικά, πόσοι άραγε από αυτούς θα πήγαιναν
να ψηφίσουν τελικά;

Δεν µπορώ, επίσης, να µη σταθώ σε επιχείρηµα της Μείζονος
Αντιπολίτευσης που διάβασα, πως τάχα ο Έλληνας του εξωτερι-
κού δεν µπορεί να έχει λόγο, για παράδειγµα, για τις συντάξεις,
λέει, διότι δεν τον αφορούν, καθώς λαµβάνει σύνταξη από άλλη
χώρα. Αυτό δεν χαρακτηρίζεται µε ευπρέπεια και, άρα, δεν θα
το χαρακτηρίσω και εγώ.

Δεν είναι δυνατόν να επιστρατεύονται τέτοιου τύπου ισχνά επι-
χειρήµατα σε µία προσπάθεια να βρείτε κάπου, κάπως να πατή-
σετε για να µην ψηφίσετε, τη στιγµή δε που σηµαίνοντα στελέχη
σας έχουν ταχθεί υπέρ της άρσης των περιορισµών, χαρακτηρί-
ζοντάς τους άδικους και υποτιµητικούς και παράλληλα λένε πως
θα τους άρετε µόλις έρθετε στην κυβέρνηση και θα παλέψετε
για αυτό.

Μα, δεν χρειάζεται να παλέψετε, απλώς να ψηφίσετε σήµερα.
Είναι, τελικά, όλα τα θέµατα για εσάς απλά µία ευκαιρία για µι-
κροπολιτική ή µήπως νοµίζετε πως ό,τι λέτε εντός της χώρας δεν
µαθαίνεται εκτός συνόρων;
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Εκτίθεστε ανεπανόρθωτα, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι του
ΣΥΡΙΖΑ, στους συµπατριώτες µας στο εξωτερικό. Δικαίωµά σας,
βέβαια.

Η ελληνική Βουλή αποφασίζει για εθνικά θέµατα άµυνας, για
θέµατα εξωτερικής πολιτικής, οικονοµίας, πολιτισµού, τουρι-
σµού, δικαιοσύνης, για τα πάντα και φυσικά αφορούν κάθε Έλ-
ληνα και κάθε Ελληνίδα, όπου και αν βρίσκονται. Γι’ αυτό πρέπει
να δοθεί το δικαίωµα να συµµετέχουν στην εκλογική διαδικασία
µε την ίδια ευκολία, διαµορφώνοντας την πορεία της χώρας και
ολόκληρου του έθνους σε κάθε ζήτηµα.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, είναι στιγµή να πράξουµε το κα-
θήκον µας προς τους απόδηµους συµπατριώτες µας, κατοχυρώ-
νοντας επιτέλους το δικαίωµά τους να µπορούν να ψηφίσουν
χωρίς προϋποθέσεις και χωρίς ψιλά γράµµατα. Πρέπει να τους
δείξουµε µε την υπερψήφιση του νοµοσχεδίου µε αυξηµένη πλει-
οψηφία πως η Βουλή των Ελλήνων εκπροσωπεί πράγµατι όλους
τους Έλληνες, όπου κι αν είναι το σπίτι τους, εκλέγεται από
όλους και αποφασίζει για όλους.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας της κυρίας Βουλευτού)

Καλώ τους συναδέλφους της Αντιπολίτευσης να µη θυσιάσουν
στον βωµό του µικροκοµµατισµού το καλό του Ελληνισµού. Είναι
απαράδεκτο να γυρίζετε την πλάτη στους Έλληνες του εξωτερι-
κού. Είναι ανήκουστο ένα ελληνικό κόµµα να ψηφίζει «όχι στους
Έλληνες».

Εµείς ψηφίζουµε «ναι στους Έλληνες», «ναι στην Ελλάδα», «ναι
στη δηµοκρατία».

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Καλώς.
Πριν δώσουµε τον λόγο στον επόµενο οµιλητή και ώσπου να

ετοιµαστεί το Βήµα, δίνουµε τον λόγο στον κ. Κατρούγκαλο για
ένα λεπτό. Νοµίζω ότι ο χρόνος είναι επαρκής.

Ορίστε, έχετε τον λόγο.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΚΑΤΡΟΥΓΚΑΛΟΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Πράγµατι είναι θέµατα που θα µπορούσα να θίξω και στη δευ-

τερολογία µου, όπως σκοπεύω, αλλά για την ισότητα των όπλων,
µιας που δώσατε τον λόγο στον εισηγητή και φίλο κ. Κουµου-
τσάκο, θα απαντήσω σε ένα µόνο απ’ αυτά που είπε.

Δεν είναι θέµα διαγωνισµού η χρονική στιγµή της κατάθεσης
ενός νοµοσχεδίου, αλλά να εξηγήσω γιατί λέµε ότι εµείς πήραµε
σοβαρότερα την πρωτοβουλία να προωθήσουµε το ζήτηµα της
ψήφου των αποδήµων από σας. Πρώτον, το θέσαµε ως πρόταση
για την Αναθεώρηση του Συντάγµατος, χωρίς την οποία δεν θα
µπορούσαµε να έχουµε καν τον νόµο και, δεύτερον -και ουσια-
στικότερο επί του νοµοθετικού-, πράγµατι υπήρχαν στο παρελ-
θόν νοµοθετικές πρωτοβουλίες, είτε ως κυβέρνηση είτε ως
αντιπολίτευση, εκ µέρους της Νέας Δηµοκρατίας. Ήµασταν,
όµως, η µόνη κυβέρνηση που συγκρότησε νοµοπαρασκευαστική
επιτροπή στο Υπουργείο Εσωτερικών, µε τη συµµετοχή εποµέ-
νως όχι απλώς των κοµµατικών µας µελών ή παραγόντων, αλλά
ανεξάρτητων ειδικών, για να έχουµε µία πρόταση η οποία θα αν-
ταποκρινόταν στο σύνολο των αιτηµάτων των οµογενών.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Και η τελευταία φράση, κύριε Πρόεδρε, µε την ανοχή σας,
ήταν ακριβώς στο πλαίσιο της αιτιολογικής αυτής έκθεσης που
αναφερθήκαµε στις συνταγµατικές απόψεις του συναδέλφου κ.
Γεραπετρίτη, που έδωσε απάντηση στο συνεχώς επαναλαµβα-
νόµενο από τους συναδέλφους της Νέας Δηµοκρατίας ερώτηµα:
«Πώς είναι δυνατόν να µη συνυπολογίζεται η ψήφος των εκλο-
γέων του εξωτερικού στο αποτέλεσµα;».

Η φράση που θα σας διαβάσω είναι από την τρίτη εναλλακτική
λύση που προτείνει η Επιτροπή Δικαιωµάτων του Ανθρώπου, που
έχει ως εισηγητή τον κ. Γεραπετρίτη, και λέει επί λέξει τα εξής:
Ξεκινάει µε το ότι το αποτέλεσµα της ψηφοφορίας, εφόσον
υπάρχουν εκλογικές περιφέρειες εξωτερικού, δεν θα προσµε-
τράται για την εκλογή του εκλογικού µέτρου σε επίπεδο επικρά-
τειας. Δεν θα συνυπολογίζεται. Και πώς το εξηγεί αυτό; Λέει ότι
η θεσµοθέτηση της ψήφου εκπροσώπησης σε περιπτώσεις κρα-
τών µε µεγάλο αριθµό εκτός επικράτειας εκλογέων συνιστά βέλ-

τιστη πρακτική, η οποία απαµβλύνει τις συνέπειες της µαζικότη-
τας της συµµετοχής των εκτός επικρατείας στις εθνικές εκλογές
και προλαµβάνει την ανησυχία ότι µία εκτεταµένη διάβρωση του
εκλογικού σώµατος δεν θα επηρεάσει υπέρµετρα το εκλογικό
αποτέλεσµα.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Ολοκληρώστε,
κύριε Κατρούγκαλε, παρακαλώ.

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΚΑΤΡΟΥΓΚΑΛΟΣ: Άρα µη ρωτάτε την κ. Τζάκρη.
Τον κ. Γεραπετρίτη ρωτήστε.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Καλώς.
ΕΥΑΓΓΕΛΙΑ ΛΙΑΚΟΥΛΗ: Κύριε Πρόεδρε, θα ήθελα και εγώ τον

λόγο.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Για ποιον λόγο; Τι

θέλετε, κυρία Λιακούλη; Με συγχωρείτε πάρα πολύ. Ο κ. Κου-
µουτσάκος έκανε µία παρέµβαση µετά την οµιλία της κ. Τζάκρη,
βάζοντας αυτά τα θέµατα που έβαλε. Ως όφειλε, κατά τη γνώµη
µου, ο κ. Κατρούγκαλος απάντησε, τοποθετήθηκε και νοµίζω ότι
λήγει εδώ το θέµα. Δεν θα ανοίξουµε τώρα ολόκληρο κύκλο των
ειδικών αγορητών και εισηγητών. Συζήτησαν για κάποια ζητή-
µατα που ο ένας ή ο άλλος έβαλε και αφορούσαν τα δύο αυτά
κόµµατα.

ΕΥΑΓΓΕΛΙΑ ΛΙΑΚΟΥΛΗ: Δεν αφορούσαν αυτά τα δύο κόµ-
µατα, κύριε Πρόεδρε. Εσείς αποφασίζετε αν θα µας δώσετε τον
λόγο. Όµως, δεν αφορούσαν τα δύο κόµµατα αυτά που ειπώθη-
καν σχετικά µε το νοµοσχέδιο.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Τον λόγο έχει τώρα
ο κ. Αναστάσιος Δηµοσχάκης από τη Νέα Δηµοκρατία.

ΑΝΑΣΤΑΣΙΟΣ (ΤΑΣΟΣ) ΔΗΜΟΣΧΑΚΗΣ: Ευχαριστώ.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η Κυβέρνηση της Νέας Δηµο-

κρατίας, επιδεικνύοντας σωφροσύνη, πνεύµα συναίνεσης και
διάθεση συνεννόησης µε τα πολιτικά κόµµατα, υλοποίησε, όπως
είχε δεσµευθεί προεκλογικά, ένα δίκαιο και βαθιά δηµοκρατικό
αίτηµα δεκαετιών των Ελλήνων του εξωτερικού, των Ελλήνων της
παλαιότερης µετανάστευσης, αλλά και της νεότερης, το γνωστό
brain drain, που νέοι επιστήµονες λόγω της οικονοµικής κρίσης
µετανάστευσαν στο εξωτερικό όπου και διαπρέπουν και µε τους
οποίους πρέπει να συνδιαµορφώσουµε τις συνθήκες επιστροφής
τους.

Με τον ψηφισθέντα ν.4648/2019 ρυθµίστηκε η διαδικασία συµ-
µετοχής στις εθνικές εκλογές, σε εκλογές για την ανάδειξη εκπρο-
σώπων στο Ευρωπαϊκό Κοινοβούλιο και σε τυχόν δηµοψηφίσµατα
των εκλογέων που είναι εγγεγραµµένοι στους εκλογικούς κατα-
λόγους της επικρατείας, αλλά κατά την ηµέρα της εκλογής βρί-
σκονται δυστυχώς στο εξωτερικό για οποιονδήποτε λόγο.

Ωστόσο, η εν λόγω νοµοθετική πρωτοβουλία αποτέλεσε ένα
πρώτο σηµαντικό βήµα, όχι όµως το τέλος της διαδροµής. Από
την αρχή, διακηρυγµένη φιλοδοξία µας ήταν και παραµένει η δι-
ευκόλυνση συµµετοχής στην εκλογική διαδικασία να αφορά το
σύνολο των δικαιουµένων ψήφου Ελλήνων του εξωτερικού,
χωρίς περιορισµούς, χωρίς πρόσθετα κριτήρια, χωρίς γραφει-
οκρατικές επιβαρύνσεις. 

Όµως, η απαραίτητη κοινοβουλευτική πλειοψηφία βάσει του
Συντάγµατος δυστυχώς δεν υπήρχε ώστε να γίνει η δική µας φι-
λόδοξη πρόταση αποδεκτή. Με αίσθηµα ευθύνης, για να διασφα-
λισθεί το τότε µέγιστο δυνατό, επιτεύχθηκε ένας συµβιβασµός
µε τις άλλες πολιτικές δυνάµεις που είχαν ενστάσεις, αντιρρή-
σεις αλλά και αρνήσεις, ένας πολιτικός συµβιβασµός οριακά ανε-
κτός, αλλά όχι ικανοποιητικός, που δεν ενθουσίασε, αλλά µάλλον
προβληµάτισε τους Έλληνες του εξωτερικού. 

Ωστόσο, οι συνθήκες και οι πολιτικοί συσχετισµοί µεταβλήθη-
καν λόγω της αλλαγής των θέσεων της Αξιωµατικής Αντιπολίτευ-
σης, που µάλιστα το είπε και φωναχτά, ότι δηλαδή οι υφιστάµενοι
περιορισµοί είναι άδικοι και υποτιµητικοί και ότι, µόλις αναλάβουν
τη διακυβέρνηση της χώρας, θα τους καταργήσουν. 

Δεν χρειάζεται να περιµένουµε µέχρι τότε, κύριοι της Αξιωµα-
τικής Αντιπολίτευσης. Σήµερα είναι ιστορική ευκαιρία να στεί-
λουµε µε αυξηµένη πλειοψηφία ένα ισχυρότατο µήνυµα
αναγνώρισης και ουσιαστικής ενότητας του έθνους σε όλους
τους Έλληνες του εξωτερικού. 

Η κατατεθείσα νοµοθετική πρωτοβουλία, κύριε Υπουργέ, κα-
ταργεί περιορισµούς, εµπόδια και διακρίσεις. Προτείνεται η κα-
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τάργηση των προϋποθέσεων παραµονής δύο ετών στην Ελλάδα
κατά την τελευταία τριακονταπενταετία και της υποχρέωσης
υποβολής φορολογικής δήλωσης κατά το τρέχον ή το προηγού-
µενο έτος, όπως προέβλεπε ο προηγούµενος νόµος. Είναι προ-
σβλητικοί αυτοί οι περιορισµοί.

Με τον παρόντα νόµο ορίζεται ότι οι εκλογείς που επιθυµούν
να διευκολυνθούν να ασκήσουν το εκλογικό τους δικαίωµα εγ-
γράφονται µε δική τους µέριµνα στους ειδικούς εκλογικούς κα-
ταλόγους του εξωτερικού.

Η σύγχρονη Ελληνική Δηµοκρατία θα πράξει το καθήκον της,
ρυθµίζοντας και κατοχυρώνοντας οριστικά τη δυνατότητα όλων
των Ελλήνων της υφηλίου να συµµετέχουν και να συνδιαµορφώ-
νουν ισότιµα µε τους εντός των συνόρων Έλληνες την ιστορική
διαδροµή του έθνους. Η πατρίδα µας έχει ανάγκη τα νέα παιδιά
του εξωτερικού όσο ποτέ άλλοτε και δεν πρέπει να τους αποµα-
κρύνουµε οριστικά από τα δρώµενα της χώρας, κυρίως από τη
λειτουργία της δηµοκρατίας και µάλιστα την κορυφαία πράξη
αυτής. Επιθυµούµε να λειτουργούν ως πρεσβευτές της χώρας
µας στο εξωτερικό, να είναι αρωγοί στα εθνικά µας θέµατα, να
συνδράµουν στην προσπάθεια της οικονοµικής ανόρθωσης της
πατρίδας, προσβλέποντας στην ενίσχυση των δεσµών µε όλο τον
οικουµενικό ελληνισµό. 

Ως Τοµεάρχης της Νέας Δηµοκρατίας στα θέµατα του Απόδη-
µου Ελληνισµού, υποστήριζα ότι η αξιοποίηση του οικουµενικού
ελληνισµού αποτελεί αποστολή του ελληνικού κράτους. Από το
2016 τόνιζα ότι βασική προτεραιότητά µας θα πρέπει να είναι η
συµµετοχή των αποδήµων στα κοινά της πατρίδας. Η χορήγηση
του δικαιώµατος της ψήφου, χωρίς γραφειοκρατικά πλέον ανα-
χώµατα και προϋποθέσεις, δεν συνιστά απλώς υποχρέωση του
κράτους, αλλά αυτονόητο δικαίωµα και ένδειξη εκσυγχρονισµού
του ελληνικού κράτους. Αποτάσσοντας τις µικροκοµµατικές σκο-
πιµότητες, παραλλήλως από το τότε αξίωµά µου υπογράµµιζα
ότι απαιτείται η οργάνωση του απόδηµου ελληνισµού σε νέες βά-
σεις. Η σηµερινή Κυβέρνηση και ο αρµόδιος Υφυπουργός από-
δηµου ελληνισµού του Υπουργείου Εξωτερικών εργάζονται
µεθοδικά προς την κατεύθυνση αυτή.

Ο απόδηµος ελληνισµός, οργανώνοντας κοινότητες και επι-
στηµονικές ενώσεις, χτίζοντας σχολεία, εκκλησίες και πολιτιστικά
κέντρα, µεγαλούργησε, χωρίς να ξεχνάει τον άρρηκτο δεσµό µε
τη µητέρα πατρίδα.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, φέτος που είναι η επέτειος των
διακοσίων ετών από την Ανεξαρτησία και από την Επανάσταση
της Ελευθερίας του Γένους, ας σταθούµε στο ύψος των περι-
στάσεων και των συνταγµατικών µας υποχρεώσεων, δίνοντας
στο έθνος τη δυνατότητα να συµπορεύεται και να αθροίζει δυ-
νάµεις απέναντι στις σύγχρονες προκλήσεις µε τις οποίες είναι
αντιµέτωπη η χώρα. 

Ας αξιοποιήσουµε τα χρόνια που έχουµε µπροστά µας δου-
λεύοντας σκληρά, ώστε ελλαδικός και οικουµενικός ελληνισµός
να κάνει νέο και ελπιδοφόρο ξεκίνηµα. Όλοι µαζί µπορούµε να
βελτιώσουµε αυτά τα οποία µάς παρέδωσαν οι πρόγονοί µας.

Ελάτε µαζί µας, µην αφήσετε τη χώρα να καταστεί παρακµιακή
και µικρή. Εµείς θέλουµε να µεγαλώσουµε την Ελλάδα. Εσείς θέ-
λετε να την περιορίσετε. Οι διαφορές µας είναι µεγάλες. 

Σας ευχαριστώ για την προσοχή σας.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Ευχαριστούµε τον
κ. Δηµοσχάκη.

Τον λόγο έχει ο κ. Χρήστος Δερµεντζόπουλος από τη Νέα Δη-
µοκρατία, µε τον οποίο ολοκληρώνεται και ο πέµπτος κύκλος οµι-
λητών µε φυσική παρουσία και θα ξεκινήσουµε τον επόµενο
κύκλο, τον έκτο κύκλο οµιλητών.

Επόµενοι οµιλητές, µετά τον κ. Δερµεντζόπουλο, είναι η κ. Πα-
πακώστα - Παλιούρα, ο κ. Αθανάσιος Δαβάκης, ο κ. Κωνσταντό-
πουλος και ο κ. Κυρανάκης. Ανέγνωσα την πρώτη τετράδα µετά
τον κ. Δερµεντζόπουλο. 

Κύριε Δερµεντζόπουλε, έχετε τον λόγο. 
ΧΡΗΣΤΟΣ ΔΕΡΜΕΝΤΖΟΠΟΥΛΟΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρό-

εδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, τον Δεκέµβριο του 2019 κάναµε

ένα µεγάλο βήµα. Με τον ν.4648/2019 διευκολύναµε τους Έλλη-

νες που ζουν στο εξωτερικό να ψηφίζουν από τη χώρα στην
οποία κατοικούν. Με άλλα λόγια, ενισχύσαµε τους δεσµούς του
Ελληνισµού της Διασποράς µε τη µητέρα πατρίδα, όπως πολύ
σωστά έχει αναφέρει ο εισηγητής και συνάδελφος κ. Κουµου-
τσάκος. Μία εκκρεµότητα που υπήρχε εδώ και χρόνια, µία πρό-
βλεψη του Συντάγµατος που ποτέ δεν εφαρµόστηκε, που ξεκινά
από το Σύνταγµα του ’75. Και το ’86 και το 2001 υπήρξαν προ-
σπάθειες, αλλά λόγω µικροπολιτικών σκοπιµοτήτων κατέστησαν
άκαρπες. Μια υποχρέωση, όχι µόνο προεκλογική της Νέας Δη-
µοκρατίας, αλλά µία υποχρέωση όλων µας, δηµοκρατική, θε-
σµική, πατριωτική, για τον Ελληνισµό σε όλη τη γη, που,
προκειµένου να γίνει αυτή εφικτή, επιδείξαµε συναινετικό κλίµα.
Συγκροτήθηκε διακοµµατική επιτροπή και υποχωρήσαµε και
εµείς από την αρχική µας θέση, προκειµένου αυτή βέβαια να κα-
ταστεί εφικτή. 

Η αρχική µας θέση ήταν αυτονόητη: Να ψηφίζουν όλοι οι Έλ-
ληνες εκλογείς του εξωτερικού, χωρίς κανέναν περιορισµό,
χωρίς καµµία εξαίρεση. Οι περιορισµοί ήρθαν από άλλες πολιτι-
κές δυνάµεις, στόχος δικός µας, όµως, ήταν να µην αφήσουµε
την ευκαιρία να πάει χαµένη και να καταφέρουµε να συγκεντρώ-
σουµε την απαιτούµενη πλειοψηφία των 2/3 της Βουλής. Εξάλ-
λου, ήταν ένα δίκαιο αίτηµα δεκαετιών των οµογενειακών
οργανώσεων.

Ο νόµος, λοιπόν, προβλέπει περιορισµούς, που εµείς καλού-
µαστε σήµερα να τους καταργήσουµε. Καλούνται, βέβαια, και
αυτοί που θα αρνηθούν να το κάνουν να δικαιολογήσουν τη θέση
τους αυτή, να εξηγήσουν σε χιλιάδες Ελλήνων για ποιον λόγο
επιβάλλουν περιορισµούς και γραφειοκρατικές επιβαρύνσεις,
την προϋπόθεση δηλαδή παραµονής δύο ετών στην Ελλάδα
κατά την τελευταία τριακονταπενταετία και την υποχρέωση υπο-
βολής φορολογικής δήλωσης κατά το τρέχον ή το προηγούµενο
έτος.

Με το νέο νοµοσχέδιο οι µεταβολές εστιάζονται στα εξής ση-
µεία: Καταργούνται τα πρόσθετα κριτήρια, που αποτελούν απα-
ραίτητη προϋπόθεση για την εγγραφή των ενδιαφεροµένων
στους ειδικούς εκλογικούς καταλόγους εξωτερικού, η Διεύθυνση
Εκλογών του Υπουργείου Εσωτερικών αποφασίζει για την απο-
δοχή ή την απόρριψη της αίτησης εγγραφής τους στους ειδικούς
εκλογικούς καταλόγους εξωτερικού, καταργείται και η ειδική δια-
κοµµατική επιτροπή στην οποία έχει ανατεθεί το έργο εξέτασης
ενστάσεων επί απορριπτικών αποφάσεων εγγραφής στους ειδι-
κούς εκλογικούς καταλόγους, ο έλεγχος συγκεκριµένων αιτή-
σεων κατόπιν αιτήµατος µέλους ή µελών της επιτροπής, καθώς
και ο δειγµατοληπτικός έλεγχος των αιτήσεων που έγιναν απο-
δεκτές.

Συµπερασµατικά, λοιπόν, οι περιορισµοί αυτοί πρέπει να κα-
ταργηθούν, γιατί πολύ απλά δεν περισσεύει κάνεις. 

Παρατηρήθηκε ειδικά τα τελευταία χρόνια πόσο σηµαντική
είναι η διεθνής εικόνα της χώρας µας σε µία σειρά από προκλή-
σεις. Προκλήσεις όπως η οικονοµική κρίση, το µεταναστευτικό,
η τουρκική προκλητικότητα, η πανδηµία του κορωνοϊού. Έχουµε
την πολυτέλεια να φιµώνουµε τους πρεσβευτές της χώρας µας;
Είναι υποχρέωσή µας και αποτελεί συγκριτικό µας πλεονέκτηµα
να τους ενεργοποιήσουµε ακόµα περισσότερο.

Διαφωνεί κανείς ότι η µεγαλύτερη, η πιο ενεργή συµµετοχή
τους µπορεί να µας εξασφαλίσει θετικά αποτελέσµατα σε ζητή-
µατα εξωτερικής πολιτικής ή ακόµα και σε τοµείς όπως ο τουρι-
σµός, µε τεράστιο αντίκτυπο στην οικονοµία µας; 

Ας είµαστε, όµως, ειλικρινείς. Δεν υπάρχουν λογικά επιχειρή-
µατα προς την αντίθετη κατεύθυνση. Υπάρχουν µόνο µικροπολι-
τικά συµφέροντα.

Πριν από λίγες ηµέρες, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, έπεσε
στην αντίληψή µου µία αρθρογραφία ενός Έλληνα καθηγητή πα-
νεπιστηµίου της Αµερικής, ο οποίος ανέφερε πως η Τουρκία εδώ
και χρόνια ξοδεύει εκατοµµύρια σε λόµπι στην Αµερική, προκει-
µένου να δηµιουργήσει επιρροή υπέρ των θέσεών της και εµείς
εδώ συζητάµε για το πόσο και τα ζητήµατα που µπορεί να προ-
κύψουν από αυτή τη διαδικασία ενίσχυσης των δεσµών µε τους
Έλληνες απανταχού της γης;

Η σηµερινή, λοιπόν, συζήτηση αποτελεί µεγάλη ευκαιρία να δι-
ευθετήσουµε µία αδικία ετών και θα κριθούµε όλοι από τη στάση
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µας. Αποτελεί, όµως κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, και άλλη µία
ευκαιρία επίσης: Να αποκαταστήσουµε και µία δυσπιστία που
επικρατεί σε µεγάλη µερίδα του κόσµου για τα πολιτικά κόµµατα
και τους πολιτικούς, ότι κάποιοι τάζουν, προβαίνουν σε υποσχέ-
σεις, αλλά, όταν έρχονται στην εξουσία, πράττουν διαφορετικά. 

Δεν νοµίζω ότι χρειάζεται να αναφερθώ σε παραδείγµατα,
καθώς όλοι γνωρίζουν το πιο πρόσφατο, την τραυµατική για τη
χώρα µας πορεία διακυβέρνησης ΣΥΡΙΖΑ, πώς ήρθαν, τι είπαν
και τι έκαναν. Δεν γίνεται, λοιπόν, να µην αναφέρω το πώς προ-
έκυψε η σηµερινή συζήτηση. Για να καταστεί, λοιπόν, εφικτό και
να ψηφιστεί ο σχετικός νόµος µε την απαραίτητη εκ του Συντάγ-
µατος πλειοψηφία τέθηκαν τότε, µε απαίτηση του ΣΥΡΙΖΑ, πε-
ριορισµοί στο δικαίωµα εγγραφής στους ειδικούς εκλογικούς
καταλόγους. Έπειτα, µε δήλωσή της, σαν προεκλογική εξαγγε-
λία, η αρµόδια τοµεάρχης του ΣΥΡΙΖΑ ανέφερε ότι το κόµµα της
τάσσεται πλέον υπέρ της άρσης των περιορισµών στο δικαίωµα
ψήφου των Ελλήνων της Διασποράς, υποσχόµενη, µάλιστα, ότι
θα τους καταργήσουν αµέσως µόλις επιστρέψουν στη διακυβέρ-
νηση της χώρας.

Έχοντας, λοιπόν, µια τόσο ξεκάθαρη τοποθέτηση, πολύ
σωστά η Κυβέρνησή µας κατέθεσε στη Βουλή νοµοσχέδιο για
την άρση των περιορισµών και καλούµε τον ΣΥΡΙΖΑ να πράξει
επιτέλους αυτά που εξαγγέλλει, προσφέροντάς του µάλιστα τη
δυνατότητα να το κάνει και νωρίτερα.

Αν δεν το πράξει, όµως, δυστυχώς αποδεικνύεται ότι, κύριοι
του ΣΥΡΙΖΑ, δεν έχετε διδαχθεί τίποτα. Δεν έχετε αντιληφθεί ότι
οι πολίτες επιζητούν ειλικρίνεια, αλλά και το πιο σηµαντικό, που
αποτελεί και τον πυρήνα του σηµερινού νοµοσχεδίου: Απαιτούν
ενότητα και συµµετοχή χωρίς περιορισµούς. Και στις απαιτήσεις
αυτές ανταποκρίνεται η Κυβέρνηση του Κυριάκου Μητσοτάκη
και καλεί όλες τις πολιτικές δυνάµεις να πράξουν παρόµοια. Ψη-
φίζει το σηµερινό νοµοσχέδιο.

Σας ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Ευχαριστούµε τον
κ. Δερµεντζόπουλο και για την οικονοµία στον χρόνο.

Θα δώσουµε τώρα τον λόγο στην κ. Αικατερίνη Παπακώστα -
Παλιούρα από τη Νέα Δηµοκρατία.

ΑΙΚΑΤΕΡΙΝΗ (ΚΑΤΕΡΙΝΑ) ΠΑΠΑΚΩΣΤΑ - ΠΑΛΙΟΥΡΑ: Κύριε
Πρόεδρε, κύριε Υπουργέ, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, στη ση-
µερινή άκρως στιβαρή και αυτονόητη τροποποίηση του
ν.4648/2019, που θα απελευθερώσει από τους περιορισµούς το
εκλογικό δικαίωµα των εκτός της Ελλάδας εκλογέων, γεννάται
ένα εύλογο ερώτηµα, µια αυτονόητη απορία: Ποιος, αλήθεια, φο-
βάται την ψήφο των απόδηµων Ελλήνων; Ποιος τη φοβάται και,
αν τη φοβάται, γιατί, για ποιον λόγο, για ποιον σκοπό και πού
αποβλέπει, άραγε; Για πόσο ακόµα οι κοµµατικές και, κατά συ-
νέπεια, οι ιδεοληπτικές προτεραιότητες θα κυριαρχούν µέχρι και
στα θεµελιώδη ζητήµατα και δικαιώµατα, όπως, εν προκειµένω,
της άσκησης του εκλογικού δικαιώµατος ή, µάλλον, µιας και
ζούµε ήδη στο έτος 2021, της διευκόλυνσης της άσκησης αυτού
του δικαιώµατος;

Προχωρούµε, λοιπόν, σε µια έλλογη και αυτονόητη τροποποί-
ηση του νόµου, σε µια δίκαιη αλλαγή. Η διαφορά µας, βέβαια,
µε τη Μείζονα Αντιπολίτευση σήµερα είναι πως τον Δεκέµβριο
του 2019 δεν θέλαµε να χαθεί και άλλη µια ευκαιρία για τον από-
δηµο ελληνισµό. Σεβαστήκαµε, λοιπόν, την επιβεβληµένη ανα-
γκαιότητα -και ωριµότητα, θα τολµούσα να πω- της χρονικής
εκείνης συγκυρίας για εθνική συναίνεση. Όµως, η θέση µας ήταν
εξαρχής ξεκάθαρη και σαφής: Διευκόλυνση του τρόπου άσκη-
σης του εκλογικού δικαιώµατος των εκτός Ελλάδας εκλογέων,
µε το αποτέλεσµα να µετράει ισότιµα, όπως άλλωστε επιτάσσει
το ίδιο το Σύνταγµα, στη διαµόρφωση του εκλογικού αποτελέ-
σµατος.

Ο ΣΥΡΙΖΑ, αντίθετα, στήριζε µε σθένος και πολιτική αµετροέ-
πεια ένα φοβερό, παράδοξο, ένα σχήµα οξύµωρο: Ο εκλογέας
που ζει στο εξωτερικό, αν ψηφίσει στον τόπο διαµονής του, µπο-
ρεί να εκλέξει τρεις έως δώδεκα Βουλευτές, δίχως να επηρεάζει
η ψήφος του την κατανοµή των υπολοίπων εδρών. Στην περί-
πτωση, όµως, που πάρει το αεροπλάνο, πάρει άδεια άνευ απο-
δοχών από την εργασία του, ξοδευτεί για ένα ταξίδι µπορεί και

άνω των δεκαεπτά χιλιάδων χιλιοµέτρων απόσταση -όπως η Μελ-
βούρνη- και εν τέλει ψηφίσει στην Ελλάδα, η ψήφος του τότε
µπορεί να επηρεάσει την κατανοµή των διακοσίων ογδόντα οκτώ
έως και διακοσίων ενενήντα επτά Βουλευτών.

Αξίζει, ωστόσο, να επισηµάνω πως κατά τη διάρκεια της νοµο-
παρασκευαστικής είχε τεθεί από την τότε επιτροπή η ανάγκη ει-
δικής συνταγµατικής ρύθµισης για το ανωτέρω ζήτηµα.
Προτίθεµαι δε να θέσω και έναν ακόµη προβληµατισµό. Κάποιοι
από εµάς είµαστε παιδιά απόδηµων Ελλήνων. Κάποιοι από εµάς
ίσως έχουµε παιδιά που ζουν και εργάζονται στο εξωτερικό, παι-
διά που σπούδασαν στη χώρα µας, εξαίρετοι επιστήµονες, που,
είτε µε το σαρωτικό κύµα και τα απόνερα της οικονοµικής κρίσης
είτε νωρίτερα, αναζήτησαν πιο πρόσφορες συνθήκες διαβίωσης
και εργασίας.

Εκεί που η αξιοκρατία υφίσταται ως ο θεµέλιος πυλώνας, εκεί
που η συνδιαλλαγή, η διαπλοκή και το ρουσφέτι δεν υφίστανται
-κάνω µετάφραση- Έλληνες και Ελληνίδες που έχουν διαπιστώ-
σει ιδίοις όµµασι πως υπάρχει και ο άλλος τρόπος λειτουργίας
της δηµόσιας διοίκησης από αυτόν που ισχύει στη χώρα µας.
Έχουν την εµπειρία τού εκτός Ελλάδας γίγνεσθαι και µε βάση
αυτές τις προσλαµβάνουσες θα ψηφίσουν για ένα καλύτερο µέλ-
λον στη χώρα τους.

Ακούσαµε τόσα άστοχα να επαναλαµβάνεται από την αντιπο-
λιτευτική ρητορική το εξής, πως θα αποφασίζει δήθεν ο Έλληνας
στο Ντιτρόιτ, στη Φρανκφούρτη και τη Στοκχόλµη για το τι φό-
ρους θα δίνει ο Έλληνας φορολογούµενος και ποιες συντάξεις
θα λαµβάνει, λες και θα λάβει ποτέ σύνταξη από τη χώρα του.

Αγαπητοί συνάδελφοι, γνωρίζουµε όλοι πως είναι µεγάλος ο
αριθµός των οµογενών που υποβάλλουν τη φορολογική τους δή-
λωση στην Ελλάδα, που διατηρούν ΑΦΜ και περιουσιακά στοι-
χεία και ενδεχοµένως κάποιοι πράγµατι από τους νεότερους να
µη λάβουν ποτέ σύνταξη στη χώρα τους. Όµως, έχουν γονείς,
συγγενείς και φίλους που νοιάζονται για αυτούς και για το µέλ-
λον τους εδώ.

Όπως ξέρετε, δεν πιστεύω αληθινά, αγαπητοί συνάδελφοι της
Αξιωµατικής Αντιπολίτευσης, ότι σας προβληµατίζει πραγµατικά
αυτό, αλλά ότι γνωρίζετε βαθιά µέσα σας πως ο Έλληνας που
ζει στο εξωτερικό γνωρίζει ένα άλλο πρόσωπο της Αριστεράς,
που σε τελική ανάλυση εν µέσω πανδηµίας και δη της εξάρσεώς
της, δεν θα διαδήλωνε για κανέναν αρχιεκτελεστή, για κανέναν
αρχιτροµοκράτη, δεν θα διαδήλωνε υπέρ των καταλήψεων και
των άντρων ανοµίας στα πανεπιστήµια, ρισκάροντας τη δηµόσια
υγεία και ευτελίζοντας την αντιπολιτευτική της ιδιότητα.

Εποµένως ο Έλληνας µε αυτή τη διαφορετική οπτική στην πο-
λιτική και το κοινωνικό γίγνεσθαι, που δεν θα συναινούσε στην
απαρέγκλιτη στάση τού «διαφωνώ σε όλα», χωρίς προτάσεις, µε
µικροπολιτικούς καιροσκοπισµούς, δεν είναι εµφανώς το πολι-
τικό ακροατήριο στο οποίο απευθύνεστε και αναζητάτε και στο
οποίο ενδεχοµένως θα υπολογίζατε να σας στηρίξει.

Ακροθιγώς, λοιπόν, επί της ουσίας, θα αναφερθώ στις βασικές
αρχές για εµάς, αρχές που δεν µας επιτρέπουν να κάνουµε βήµα
πίσω από αυτές. Αρχή πρώτη: Η άσκηση πλήρους δικαιώµατος
από κάθε πολίτη εγγεγραµµένο στα δηµοτολόγια ο οποίος επι-
θυµεί να ψηφίσει πρωτίστως γιατί είναι Έλληνας και δεν υφίστα-
ται λόγος περιορισµού του δικαιώµατος αυτού.

Αρχή δεύτερη: Ισοτιµία στην ψήφο. Η συνταγµατικά κατοχυ-
ρωµένη ισότητα στην ψήφο, χωρίς να διαχωρίζεται ο Έλληνας
του εξωτερικού από τον Έλληνα που ζει στη χώρα του.

Αρχή τρίτη: Απαλοιφή των προϋποθέσεων των ανούσιων και
άδικων όρων για την άσκηση του εκλογικού δικαιώµατος.

Αρχή τέταρτη: Διευκολύνουµε µε την άρση των παραπάνω κω-
λυµάτων -και τα αποκαλώ έτσι, διότι και το σύνολο των φορέων
που κλήθηκαν να τοποθετηθούν, ως προσβλητικά και υπονοµευ-
τικά κριτήρια άσκησης του δικαιώµατος αυτού τα χαρακτήρισαν-
τα οποία εν τέλει καταλήγουν σε µια µειωµένη συµµετοχή στην
πρόθεση ψήφου και συνδέουν το συνταγµατικά κατοχυρωµένο
και συνυφασµένο µε την ιδιότητα του πολίτη δικαίωµα για ψήφο
µε οικονοµικά κριτήρια.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας της κυρίας Βουλευτού)

Ολοκληρώνοντας, κύριε Πρόεδρε και κύριοι συνάδελφοι, νο-
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µίζω πως αυτό που δεν πρέπει να λησµονούµε είναι ότι οι Έλλη-
νες του εξωτερικού ανέκαθεν και όχι µόνο τα χρόνια της κρίσης
δραστηριοποιούνται σε όλους τους επαγγελµατικούς, οικονοµι-
κούς και κοινωνικούς τοµείς της χώρας στην οποία βρίσκονται,
σε τοµείς όπως της επιστήµης, της τεχνολογίας, της υγείας, της
εκπαίδευσης, της οικονοµίας. Είναι παρόντες παντού και µόνο
να ωφελήσουν µπορούν την πατρίδα τους και να την κάνουν
διαρκώς υπερήφανη.

Αυτοί οι Έλληνες, οι Έλληνες του εξωτερικού, αγαπούν, στη-
ρίζουν και πιστεύουν στην Ελλάδα. Πιστεύουν, προφανώς, σε µια
νέα Ελλάδα και το µόνο που δεν τους αξίζει είναι να τους διαχω-
ρίζουµε σε οµογενείς δύο ταχυτήτων, που η ψήφος τους δεν θα
προσµετράται στο τελικό αποτέλεσµα, µε άδικα µέτρα και
σταθµά, µε πολιτικές προτεραιότητες και σκοπιµότητες.

Αυτοί, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι της Αντιπολίτευσης, που
φοβούνται την ψήφο και τη δυναµική των Ελλήνων αυτών είναι
όσοι µε πυροτεχνήµατα και δηλώσεις του αέρα προσπάθησαν
για άλλη µια φορά µε ψευδεπίγραφα να προσαρµόσουν τη ρη-
τορική τους στο τι επιθυµεί να ακούσει το κοινό στο οποίο απευ-
θύνονται. Μόνο που για ακόµα µια φορά απέτυχαν και η ιστορία
σίγουρα θα τους καταγράψει και θα τους αναδείξει ως ανεπαρ-
κείς και ελλιποβαρείς.

Σας ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Τον λόγο έχει τώρα
ο κ. Δαβάκης Αθανάσιος από τη Νέα Δηµοκρατία.

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΔΑΒΑΚΗΣ: Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, δια-
κόσια χρόνια µετά την Ελληνική Επανάσταση, όπως τη γιορτά-
ζουµε και υπό τους όρους που τη γιορτάζουµε τώρα, το 2021,
θα έπρεπε όλοι, όλες οι πτέρυγες και όλοι οι συνάδελφοι αυτών
των πτερύγων, να σκεφτούµε ότι µία βασική αρχή της εθνικής
ενότητας και όλων εκείνων των στοιχείων που συνέθεσαν το
όραµα του επαναστατηµένου γένους, ενός γένους το οποίο επα-
ναστάτησε αφού προήλθε όλο το επαναστατικό κίνηµα από τον
απόδηµο ελληνισµό, από τους εκτός του τότε κέντρου και της
τότε Ελλάδος, εν τη ιστορική εννοία του χώρου, θα ήταν να σφυ-
ρηλατήσουµε ένα αίσθηµα ενότητας και όλες οι πτέρυγες χωρίς
αντιπολιτευτικές κορόνες να συνδράµουν τη νοµοθετική πρωτο-
βουλία αυτής της Κυβέρνησης σχετικά µε διευκόλυνση των Ελ-
λήνων του εξωτερικού, των απόδηµων αδελφών µας, να
ψηφίζουν. Να έχουν δηλαδή τη δυνατότητα να ψηφίζουν χωρίς
προϋποθέσεις και µε ισοτιµία ψήφου.

Δυστυχώς, αυτό δεν συνέβη για ακόµη µία φορά, δείχνοντας
τον τόνο της αντιπολιτευτικής τακτικής και της Αξιωµατικής Αν-
τιπολίτευσης και άλλων κοµµάτων. Μας παρακολουθούν, όπως
το είδατε στη διαβούλευση αλλά και στην ακρόαση των φορέων
των εξωκοινοβουλευτικών προσώπων, όλοι οι απόδηµοι αδελφοί
µας, όλοι οι απόδηµοι Έλληνες και βλέπουµε το συναίσθηµα το
οποίο συνέχει πολλές φορές αυτή την προαιώνια διάθεση του
λαού µας για µεµψιµοιρία, για διχαστικό πνεύµα και για όλα αυτά
τα στοιχεία τα οποία πολλές φορές συνθέτουν αρνητισµό πάνω
σε σηµαντικά πράγµατα.

Με την παρέλευση των ετών θα δούµε, και αναζητώντας κά-
ποιος ερευνητής τα Πρακτικά αυτής της συζήτησης, ότι η ωρί-
µανση αυτού του γεγονότος αλλά και η νοµοθετική πρωτοβουλία
διευκόλυνσης αυτής της Κυβέρνησης, της Κυβέρνησης του Κυ-
ριάκου Μητσοτάκη, ούτως ώστε να µπορούν οι απόδηµοι Έλλη-
νες µε άνεση, όπως συµβαίνει σε άλλα κράτη, να ψηφίζουν, θα
δει αυτός ο ερευνητής τη, θα έλεγα, δυσπραγία και τη δυσκολία
των πολιτικών δυνάµεων, οι οποίες δεν ταυτίστηκαν προς αυτή
την πρωτοβουλία. Πραγµατικά µόνο πικρία µπορεί να σχηµατί-
σει.

Πιστεύω ότι αυτό το οποίο προχώρησε η Κυβέρνηση Μητσο-
τάκη είναι και αυτονόητο και δεδοµένο και θα έλεγα ότι δηµιουρ-
γεί µια ευοίωνη προοπτική σε αυτό που είπαν πολλοί συνάδελφοι
από το Βήµα αυτό προς την εθνική ενότητα, προς τη σφυρηλά-
τηση ενός πνεύµατος οµοψυχίας, ενός πνεύµατος ανιδιοτελούς,
πέραν των κοµµατικών ορίων και των κοµµατικών σχηµατισµών,
πνεύµατος ενότητας και µάλιστα θα έλεγα ενός πνεύµατος το
οποίο αυτή τη στιγµή περισσότερο από κάθε άλλη φορά έχει ο
τόπος µας και έχει και ο λαός µας.

Βγαίνοντας από αυτή την κρίση της πανδηµίας ,αλλά βγαίνον-
τας και από µια δεκαετή και περισσότερο κοινωνική και οικονο-
µική κρίση πιστεύω ότι αυτού του είδους οι νοµοθετικές
πρωτοβουλίες επανασυνδέουν τον οµφάλιο λώρο των απόδηµων
Ελλήνων, της άλλης µισής Ελλάδας, η οποία βρίσκεται εκτός του
εθνικού κορµού των συνόρων, µε το σήµερα. Αλλά επίσης δηµι-
ουργούν και µια καινούργια σχέση όλων εκείνων των Ελλήνων
τους οποίους η οικονοµική κρίση τούς ανάγκασε να φύγουν από
τον τόπο για βιοποριστικούς λόγους και ξέρουµε όλοι ποιοι είναι
αυτοί.

Αντιλαµβάνεστε, λοιπόν, ότι πέραν του συµβολισµού και πέραν
όλων εκείνων των στοιχείων, τα οποία πιστεύω ότι όλοι τα γνω-
ρίζουµε, που έχει αυτή η νοµοθετική πρωτοβουλία, έχει αποκλει-
στικά και πολιτικά στοιχεία, τα οποία έχουν να κάνουν και µε την
εθνική ενότητα και µε τη συγκρότηση όλων εκείνων των Ελλήνων
οι οποίοι για πολλούς και διαφόρους λόγους αισθανόντουσαν
ξένοι προς το εσωτερικό πολιτικό γίγνεσθαι. 

Πιστεύω ότι κατά τούτο αυτή η πρωτοβουλία δηµιουργεί µια
νέα πολιτική πρακτική όσον αφορά και την εθνική ενότητα, εθνική
ενότητα που σηµαίνει οι πέραν του ελλαδικού χώρου Έλληνες,
οι οποίοι είναι εξίσου Έλληνες και εξίσου αναγκαίοι προς την
ιδέα της εθνικής ενότητας όπως είναι και οι εδώ Έλληνες, οι εδώ
κατοικούντες, αλλά και όλες εκείνες οι πρωτοβουλίες οι οποίες
συστοιχούνται απέναντι σε αυτή την ιδέα, την ιδέα της ενότητας,
την ιδέα των στοιχείων τα οποία πρέπει να καθορίζουν από εδώ
και µπρος την πατρίδα µας στις δύσκολες εποχές που περνάµε
πέραν της οικονοµικής κρίσης, αλλά και των εθνικών ζητηµάτων
τα οποία ανακύπτουν κάθε φορά εξαιτίας της αλλοπρόσαλλης
και αυτοκρατορικής λογικής της γείτονος.

Και πιστεύω ότι αυτό δείχνει και την ωριµότητα αυτού του µε-
γάλου λαϊκού κόµµατος που είναι η Νέα Δηµοκρατία, αλλά και
όλων εκείνων των δυνάµεων οι οποίες συνέτειναν προς την ιδέα
και την κατεύθυνση της συγκεκριµένης νοµοθετικής πρωτοβου-
λίας και νοµίζω ότι κατά τούτο θα κριθούµε και από την ιστορία.

Κατεγράφησαν και οι απόψεις και οι αντιρρήσεις και οι µικρό-
ψυχες, αν θέλετε, ενστάσεις. Θα καταγραφούν όµως και οι ση-
µαντικές ιστορικές πρωτοβουλίες οι οποίες έχουν ληφθεί αυτά
τα δύο χρόνια διακυβέρνησης της Νέας Δηµοκρατίας. Είναι νο-
µοθετικές πρωτοβουλίες στις οποίες προστίθεται και αυτή η ση-
µαντικότατη νοµοθετική πρωτοβουλία, που αποτελεί έργο της
Κυβερνήσεως Μητσοτάκη αλλά και της παρούσης πολιτικής ηγε-
σίας του Υπουργείου Εσωτερικών.

Σας ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Τον λόγο έχει ο κ.
Δηµήτριος Κωνσταντόπουλος από το Κίνηµα Αλλαγής.

ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρό-
εδρε.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, κύριε Υπουργέ, συζητάµε σή-
µερα την άρση του ν.4648/2019 για την εγγραφή στους ειδικούς
καταλόγους των εκλογέων του εξωτερικού, ώστε το δικαίωµα
της ψήφου να ασκείται απρόσκοπτα και στον απόδηµο ελληνι-
σµό. Είναι ένα δικαίωµα που έχει συνταγµατικό υπόβαθρο το
Σύνταγµα του 1975 και συγκεκριµένα το άρθρο 51 παράγραφος
4, όπως αυτό διαµορφώθηκε µετά τη συνταγµατική Αναθεώρηση
του 2001.

Εδώ, αγαπητοί συνάδελφοι, θα πρέπει να τονιστεί ότι οι θεσµι-
κές βελτιώσεις που έφερε το ΠΑΣΟΚ και το πληθωρικό άρθρο
54 είχε ως αποτέλεσµα να κατοχυρωθεί θεσµικά και η ψήφος των
αποδήµων.

Να θυµίσω ότι από τότε θεσπίστηκε η ειδική πλειοψηφία των
2/3 του όλου αριθµού των Βουλευτών για την ψήφιση του σχετι-
κού νόµου. Να θυµίσω επίσης ότι τότε προβλέφθηκε η δυνατό-
τητα άσκησης του εκλογικού δικαιώµατος των εκτός επικράτειας
εκλογέων µε επιστολική ψήφο ή και µε άλλο πρόσφορο µέσο, µε
την προϋπόθεση ότι η καταµέτρηση και η ανακοίνωση των απο-
τελεσµάτων διενεργείται ταυτόχρονα σε ολόκληρη την επικρά-
τεια.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, θεωρώ, λοιπόν, τουλάχιστον
αστεία ή και προσβλητικά τα όσα ειπώθηκαν από συνάδελφο της
Αξιωµατικής Αντιπολίτευσης και συγκεκριµένα περί ρεύµατος
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στο Κίνηµα Αλλαγής που θέλει να συµβαδίζει και να συµπράττει
µε τη Νέα Δηµοκρατία. Και τούτο βέβαια λόγω της ψήφισης του
παρόντος νοµοσχεδίου.

Να σας θυµίσω, αγαπητοί συνάδελφοι, ότι το Κίνηµα Αλλαγής,
το ΠΑΣΟΚ, έχει ιστορικά βαθιές ιδεολογικές και πολιτικές διαφο-
ρές µε τη Νέα Δηµοκρατία. Η Νέα Δηµοκρατία για εµάς, για το
ΠΑΣΟΚ, ήταν και παραµένει ιδεολογικοπολιτικός µας αντίπαλος.

Δεν µπορώ όµως να ξεπεράσω, ωστόσο, ότι η ψήφος του από-
δηµου ελληνισµού ήταν και αποτελούσε πρόταση θα έλεγα καί-
ριας σηµασίας του ΠΑΣΟΚ. Το ΠΑΣΟΚ να θυµίσω σταθερά
επέµενε διαχρονικά να δοθεί η δυνατότητα ψήφου στους Έλλη-
νες του εξωτερικού. Το ΠΑΣΟΚ, το Κίνηµα Αλλαγής σήµερα,
πρωτοπόρο σε τέτοια ζητήµατα, χάραξε δρόµους για να περπα-
τήσουν στη συνέχεια και άλλα κόµµατα. Άλλωστε και τα άλλα
κόµµατα, αφότου ήρθαν στον δρόµο της λογικής και του ρεαλι-
σµού, µας ακολούθησαν. 

Και φτάσαµε στο 2019, που πλέον είχε ωριµάσει η ιδέα στην
κοινωνία και στα κόµµατα, και δόθηκε η δυνατότητα ψήφου
στους Έλληνες του εξωτερικού. Τέλος πάντων, αγαπητοί συνά-
δελφοι, εν κατακλείδι φτάσαµε µετά από είκοσι χρόνια στη συ-
ναντίληψη ότι ο Ελληνισµός της Διασποράς οφείλει και έχει στην
ουσία και λόγο και άποψη για την Εθνική Αντιπροσωπεία της πα-
τρίδας τους.

Καταφέραµε, λοιπόν, µε τον ν.4648/2019 να τους δώσουµε εί-
σοδο στο εθνικό µας Κοινοβούλιο, να δώσουµε λόγο και φωνή
σε επτακόσιες χιλιάδες Έλληνες του εξωτερικού σύµφωνα µε τα
στοιχεία του 2019.

Να θυµίσω, αγαπητοί συνάδελφοι, ότι όταν ψηφίστηκε ο
ν.4648/2019 ψηφίστηκε µε περιορισµούς, µε περιορισµούς,
ωστόσο, που εµείς το Κίνηµα Αλλαγής, το ΠΑΣΟΚ, είχαµε αναδεί-
ξει και τότε. Μάλιστα, είχαµε µιλήσει για τα εµπόδια, τα οποία σή-
µερα µε το παρόν νοµοσχέδιο, που έρχεται προς ψήφιση στο
ελληνικό Κοινοβούλιο, καταργούνται, µε µια σειρά τροποποιήσεων
των άρθρων 2 και 4 του ν.4648/2019, δηλαδή ενός νόµου που ψη-
φίστηκε πριν από έναν χρόνο. Αυτό θα πρέπει να σας προβληµα-
τίζει.

Συγκεκριµένα, µε το άρθρο 1 του νοµοσχεδίου καταργούνται
προϋποθέσεις για την εγγραφή στους ειδικούς εκλογικούς κατα-
λόγους του εξωτερικού. Δηλαδή, τι; Εδώ, αγαπητοί συνάδελφοι,
καταργείται ο περιορισµός -και αυτό είναι το σηµαντικό- της δια-
µονής των δύο ετών εντός της ελληνικής επικράτειας κατά τα τε-
λευταία τριάντα πέντε έτη. Καταργείται ο περιορισµός της
υποβολής φορολογικής δήλωσης κατά το τρέχον ή το προηγού-
µενο φορολογικό έτος. Καταργούνται, επίσης, µια σειρά από δια-
τάξεις µε τις οποίες διαπιστωνόταν αν πληρούνται οι προϋπο-
θέσεις αυτές.

Αγαπητοί συνάδελφοι, ταυτόχρονα εισάγεται µία διάταξη, σύµ-
φωνα µε την οποία ο εκλογέας µε αίτησή του προσδιορίζει την
εκτός επικράτειας περιφέρεια, δικαιοδοσία, διπλωµατική ή προ-
ξενική, στην οποία επιθυµεί να ασκήσει το εκλογικό του δικαίωµα
και µόνο, δηλαδή το δικαίωµα του εκλέγειν.

Αγαπητοί συνάδελφοι, το Κίνηµα Αλλαγής είχε εξαρχής ζητή-
σει να µπορούν οι απόδηµοι να ψηφίζουν από εκεί που βρίσκον-
ται. Είχαµε ζητήσει επιµόνως να ενεργοποιηθεί το δικαίωµα µε
την επιστολική ψήφο, κάτι που ισχύει σε άλλες ευρωπαϊκές
χώρες. Γι’ αυτό και τα όσα ακούστηκαν στην επιτροπή δεν τιµούν
και κυρίως δεν τιµούν την Αξιωµατική Αντιπολίτευση.

Οι θέσεις του Κινήµατος Αλλαγής επί της ψήφου του αποδή-
µου ελληνισµού ήταν και παραµένουν ξεκάθαρες και κρυστάλλι-
νες. Θεωρούµε, αγαπητοί συνάδελφοι, ότι δικαίωµα ψήφου
πρέπει να έχουν όλοι οι Έλληνες του εξωτερικού, όλοι οι Έλλη-
νες κάτοικοι του εξωτερικού, εφόσον, φυσικά, είναι εγγεγραµµέ-
νοι στους εκλογικούς καταλόγους και στα δηµοτολόγια.
Μάλιστα, αγαπητοί συνάδελφοι, είχαµε εξαρχής υπογραµµίσει
ότι για τη συµµετοχή τους στις εκλογές από τον τόπο της κατοι-
κίας τους απαιτείται η επικαιροποίηση της εγγραφής τους µε
σχετική δήλωσή τους στα κατά τόπους προξενεία ή τις πρε-
σβείες της Ελληνικής Δηµοκρατίας.

Κύριε Υπουργέ, βιώνουµε την εποχή του ψηφιακού µετασχη-
µατισµού, βιώνουµε το 5G, βιώνουµε τα νέα δεδοµένα, τις νέες
τεχνολογίες. Θεωρούµε, λοιπόν, κύριε Υπουργέ, απαραίτητη την

εφαρµογή της επιστολικής ψήφου, µε διαδικασίες που θα εγ-
γυώνται, φυσικά, την εγκυρότητά της. Όπως, επίσης, θεωρούµε
απαραίτητη τη δηµιουργία µιας ενιαίας περιφέρειας Ελλήνων κα-
τοίκων του εξωτερικού, που θα εκλέγει πέντε έως επτά Βουλευ-
τές και, φυσικά, τούτο µέσω των ειδικών ψηφοδελτίων των
κοµµάτων. Ως προς τις έδρες, οι έδρες που θα καταλαµβάνονται
µε αυτόν τον τρόπο θα αφαιρούνται από το ψηφοδέλτιο Επικρα-
τείας και από τις λοιπές εκλογικές περιφέρειες.

Θέση µας ήταν και είναι η ψήφος να προσµετράται στο σύνολο
του εθνικού εκλογικού αποτελέσµατος, όχι, όµως, στο αποτέλε-
σµα των εθνικών εκλογικών περιφερειών.

Εµείς, αγαπητοί συνάδελφοι, πιστεύουµε βαθιά ότι η απρόσκο-
πτη ψήφος του απόδηµου ελληνισµού είναι ζήτηµα δηµοκρατίας
και αυτό θα πρέπει να κριθεί από όλους σε αυτή την Αίθουσα ως
ακούγεται και όχι, φυσικά, ως ζήτηµα ενός µπρα ντε φερ πολιτι-
κών απόψεων.

Γι’ αυτό, αγαπητοί συνάδελφοι, και θεωρούµε ότι το νοµοσχέ-
διο πρέπει να ψηφιστεί. Διότι έτσι στέλνουµε ένα ηχηρό µήνυµα
στους απανταχού Έλληνες ότι το Σώµα της Βουλής τούς ανα-
γνωρίζει, τους σέβεται και δεν τους αντιµετωπίζει ψηφοθηρικά.

Ναι, λοιπόν, στο νοµοσχέδιο. Ναι, στη δυνατότητα της ψήφου
στους Έλληνες του εξωτερικού. Γιατί; Διότι τους το οφείλουµε.

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του Κινήµατος Αλλαγής)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Ευχαριστούµε τον
κ. Κωνσταντόπουλο.

Επόµενος οµιλητής είναι ο κ. Κωνσταντίνος Κυρανάκης από τη
Νέα Δηµοκρατία.

Έχετε τον λόγο, κύριε Κυρανάκη.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΚΥΡΑΝΑΚΗΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρό-

εδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, από όλα τα επιχειρήµατα που

ακούστηκαν τις τελευταίες ώρες σε αυτή την Αίθουσα, αλλά και
εκτός Αιθούσης, το πιο εξοργιστικό από όλα είναι ότι ο ΣΥΡΙΖΑ
κατηγορεί τη Νέα Δηµοκρατία, διότι φέρνει, λέει, το νοµοσχέδιο
για µικροκοµµατικούς και εκλογικούς λόγους. Ότι, δηλαδή, ξαφ-
νικά αποφάσισε ο Υπουργός, διαβλέποντας, δήθεν, τις πολιτικές
εξελίξεις, να κάνει µία αλλαγή, την οποία δεν πολυπιστεύει, για
να µπορέσει να έχει ένα καλύτερο αποτέλεσµα στις εκλογές. 

Ξεχνά ο ΣΥΡΙΖΑ και συνολικά η Αριστερά ότι, σε αντίθεση µε
τη δική σας παράταξη, η Νέα Δηµοκρατία έχει µία σταθερή θέση
για πάνω από µία δεκαετία. Ξεχνά ότι το 2010 και το 2013 σε συ-
νέδρια µε πολύ µεγάλη απήχηση και την παρουσία σύσσωµης
της οµογένειας στο εξωτερικό, σε δύο, λοιπόν, συνέδρια, είχε
εκφραστεί από τότε, από το 2010, αυτή ακριβώς η θέση την
οποία ερχόµαστε και ψηφίζουµε σήµερα.

Ξεχνά ότι ακόµα και όταν ο κ. Τσίπρας ως Πρωθυπουργός επι-
σκεπτόταν τις Ηνωµένες Πολιτείες της Αµερικής, πάλι η Νέα Δη-
µοκρατία εξέφρασε αυτό το αίτηµα.

Ξεχνά ότι ο Κυριάκος Μητσοτάκης ως Αρχηγός της αξιωµατι-
κής αντιπολίτευσης είχε φέρει δύο φορές πρόταση νόµου στην
ελληνική Βουλή, την οποία απέρριψε ο ΣΥΡΙΖΑ, µε περιεχόµενο
αυτή ακριβώς την πρόταση την οποία ερχόµαστε και ψηφίζουµε
σήµερα.

Ξεχνά ότι το πρώτο διάστηµα της διακυβέρνησής της η Νέα
Δηµοκρατία, όταν φέραµε την προεκλογική µας πρόταση, την
προεκλογική µας δέσµευση και την καταθέσαµε σε όλα τα κόµ-
µατα, ώστε να υπάρξει µια κοινή πρόταση, όχι µόνο δεν επέµεινε
για καθαρά εκλογικούς λόγους, όπως την κατηγορείτε εσείς,
αλλά στον βωµό της συναίνεσης και µε πρόθεση να υπάρξει συ-
νεννόηση και συµφωνία όλων των κοµµάτων, ακριβώς για να µη
θεωρηθεί ιστορικά ότι η Νέα Δηµοκρατία εκµεταλλεύεται ένα τέ-
τοιο νοµοσχέδιο, ώστε να έχει, δήθεν, την κοµµατική εύνοια της
οµογένειας και των Ελλήνων του εξωτερικού, ήρθε και έκανε µια
υποχώρηση. Ήρθε και έκανε µια υποχώρηση, υιοθετώντας προ-
τάσεις και του ΚΚΕ και του ΣΥΡΙΖΑ και του ΜέΡΑ25 και όλων των
κοµµάτων της Αντιπολίτευσης.

Μετά, λοιπόν, από την γκάφα -ας µου επιτραπεί η έκφραση-
της Τοµεάρχη Απόδηµου Ελληνισµού του κόµµατός σας, ερχό-
µαστε και κάνουµε το αυτονόητο. Δεν θα µπω στην ουσία των
επιχειρηµάτων, διότι και ο Υπουργός και όλοι συνάδελφοι τα
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έχουν εκφράσει µε πλήρη επάρκεια.
Θέλω µόνο να περιγράψω µία εικόνα. Όλα τα παιδιά τα οποία

έφυγαν µέσα στην κρίση, όλα τα παιδιά τα οποία έφυγαν από το
2009, 2010 και µετά, αντιµετώπισαν µια πολύ σκληρή πραγµατι-
κότητα. Ποια ήταν αυτή; Ότι στα πανεπιστήµιά τους, στους χώ-
ρους εργασίας τους, στις παρέες τους αντιµετώπιζαν
στερεότυπα από τους φίλους τους και τους συναδέλφους τους
από το εξωτερικό, Ευρωπαίους, καµµιά φορά Βορειοευρωπαί-
ους, οι οποίοι ήταν πιο σκληροί και οι οποίοι τούς αποκαλούσαν
και τους θεωρούσαν τεµπέληδες, τους θεωρούσαν ανεύθυνους,
τους θεωρούσαν επικίνδυνους, τους θεωρούσαν καµµιά φορά
ακόµα και απατεώνες, δεδοµένης της µιντιακής εικόνας που είχε
παρουσιαστεί τότε στα βόρεια κράτη της Ευρωπαϊκής Ένωσης.

Αυτά τα παιδιά, τα οποία αναγκάστηκαν να φύγουν εν µέσω
κρίσης και να βρουν ένα καλύτερο µέλλον στο εξωτερικό, τι έκα-
ναν; Έδιναν µια αφανή και µια αθόρυβη µάχη, για να µπορέσουν
να ανατρέψουν αυτό το στερεότυπο. Δούλευαν δύο και τρεις
φορές πιο σκληρά από τους συναδέλφους τους, για να αποδεί-
ξουν ότι οι Έλληνες όχι µόνο δεν είναι τεµπέληδες, αλλά είναι
και οι πιο δηµιουργικοί και οι πιο παραγωγικοί εργαζόµενοι, τα
πιο παραγωγικά στελέχη στις εταιρείες, στα πανεπιστήµια και
όπου βρισκόντουσαν.

(Στο σηµείο αυτό την Προεδρική Έδρα καταλαµβάνει ο Ε’ Αν-
τιπρόεδρος της Βουλής κ. ΟΔΥΣΣΕΑΣ ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΠΟΥΛΟΣ)

Σε αυτούς, λοιπόν, τους αφανείς ήρωες αυτής της µάχης, στα
παιδιά τα οποία έφυγαν εν µέσω κρίσης -κάποιοι από αυτούς επι-
στρέφουν τώρα, κάποιοι από αυτούς συνεχίζουν και κρατούν τη
σηµαία ψηλά ακόµη και σήµερα-, σε αυτούς χρωστάµε ένα µε-
γάλο «ναι» στη σηµερινή ψηφοφορία.

Και σε αυτούς λέει η Ελλάδα: «Σας θέλουµε πίσω. Σας θέ-
λουµε να γυρίσετε πίσω στη χώρα σας. Και για να µπορέσετε να
γυρίσετε πίσω στη χώρα σας, θέλουµε να έχετε φωνή και άποψη
για το πώς θα διαµορφωθεί αυτή η όµορφη χώρα που λέγεται
Ελλάδα, ώστε µε τη δική σας ψήφο να µπορέσουµε να κάνουµε
αυτή τη χώρα καλύτερη.». Σε αυτά τα παιδιά έρχεται ο ΣΥΡΙΖΑ
και λέει ένα µεγάλο «όχι».

Αυτό που έχει σηµασία και το έζησα και εγώ προσωπικά µέσω
της πρωτοβουλίας «Brain Gain», της οποίας έχω την τιµή να είµαι
ιδρυτικό µέλος, είναι ότι, όταν ξεκινήσαµε πριν από πέντε χρόνια
την προσπάθεια να συλλέξουµε υπογραφές γι’ αυτό ακριβώς το
αίτηµα, το οποίο ψηφίζεται σήµερα και έχω την τιµή να το ψηφίζω
σήµερα, λέγαµε ότι δεν θα υπάρχει µεγάλη αποδοχή. Σήµερα
έχει φτάσει αυτή η σελίδα να έχει πάνω από εκατόν δέκα χιλιάδες
υπογραφές. Όταν θα µπορέσει η Αριστερά, το Κοµµουνιστικό
Κόµµα, ο ΣΥΡΙΖΑ, τα κόµµατα τα οποία παραδοσιακά δηµιουρ-
γούν την ψευδαίσθηση ότι εκπροσωπούν τον λαό, να µαζέψει
έστω για ένα αίτηµα, έστω για µία ιδέα, τόσες πολλές υπογρα-
φές, ας έρθει να τις παρουσιάσει.

Βλέπω και αισθάνοµαι τη µοναχικότητα που έχει αυτή τη
στιγµή ο εισηγητής του ΣΥΡΙΖΑ ο κ. Κατρούγκαλος, δεδοµένης
της επιµονής του κόµµατός του όλες τις προηγούµενες µέρες
να αρθούν τα µέτρα εδώ στο Κοινοβούλιο, για να µπορούν να έρ-
χονται όλοι οι Βουλευτές, να µπορούν να είναι όλοι οι Βουλευτές
παρόντες στις διαδικασίες, διότι δήθεν η Νέα Δηµοκρατία αφαι-
ρεί τη φωνή από τα στελέχη σας. Σε όλα αυτά τα στελέχη σας,
που είναι απόντα, κύριε Κατρούγκαλε, σήµερα να τους πείτε ότι
σήµερα η Νέα Δηµοκρατία λέει ένα µεγάλο «ναι» στην Ελλάδα
και δίνει φωνή στους Έλληνες του εξωτερικού και κυρίως στα
παιδιά, που το αξίζουν.

Ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Κύριε Κυ-
ρανάκη, υπάρχουν οι εκατό χιλιάδες υπογραφές, αλλά να θυµά-
στε ότι υπήρξαν και δηµοψηφίσµατα που πήραν περισσότερο
από τις εκατό χιλιάδες υπογραφές. Δεν ανταποκρίνονται πάντα
οι υπογραφές και όλα στην πραγµατικότητα, γι’ αυτό να είµαστε
λίγο…

Τον λόγο έχει ο κ. Γεώργιος Κωτσός από τη Νέα Δηµοκρατία.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΚΩΤΣΟΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, αγαπητές και αγαπητοί συνάδελφοι, νιώθω

πραγµατικά τυχερός, υπερήφανος, αλλά και µεγάλη τιµή που

συµµετέχω στη σηµερινή συνεδρίαση στην παρούσα κοινοβου-
λευτική περίοδο στην Κοινοβουλευτική Οµάδα της Νέας Δηµο-
κρατίας, που εισηγείται το παρόν νοµοσχέδιο µε στόχο να
µεγαλώσουµε την Ελλάδα, να αποδείξουµε σε όλον τον κόσµο
ότι οι Έλληνες δεν είναι µόνο τα δέκα εκατοµµύρια που κατοι-
κούν στη χώρα µας, αλλά είναι και άλλοι τόσοι, που κατοικούν
σε όλο τον κόσµο και στην καρδιά των οποίων, στην ψυχή τους,
στο µυαλό τους χτυπά δυνατά η Ελλάδα, σκέφτονται διαρκώς
την Ελλάδα και βεβαίως είναι συνοδοιπόροι µας, συµµαχητές
στην τεράστια προσπάθεια που καταβάλλουµε η Ελλάδα να
πάρει τη θέση που της αξίζει και στην Ευρώπη και στον κόσµο.
Μάλιστα η σηµερινή συζήτηση γίνεται διακόσια χρόνια από την
επανίδρυση του σύγχρονου ελληνικού κράτους, από την εθνική
παλιγγενεσία και αυτό θα πρέπει όλους να µας οδηγεί στο να
σκεφθούµε κυρίως απέναντι σε αυτό το νοµοσχέδιο εθνικά και
όχι µικροκοµµατικά και όχι µε µικροσκοπιµότητες.

Τα ερωτήµατα είναι αµείλικτα.
Θέλουµε όλους τους Έλληνες όλες τις Ελληνίδες απανταχού

της γης κοντά στην Ελλάδα; Αν τους θέλουµε, τους δίνουµε τα
ίδια δικαιώµατα που έχουν οι Έλληνες που κατοικούν στη χώρα
µας; Τι απαντάµε στον Έλληνα της Διασποράς, του εξωτερικού,
που είναι εγγεγραµµένος στα δηµοτολόγια, που είναι εγγεγραµ-
µένος στους εκλογικούς καταλόγους και που αν πάρει το αερο-
πλάνο ή το τρένο θα έρθει και θα ψηφίσει κανονικά τις εκλογές,
να µην του δίνουµε το δικαίωµα να ψηφίσει στη χώρα στην οποία
βρίσκεται, συµµετέχοντας έτσι σε αυτή την κυρίαρχη δηµοκρα-
τική διαδικασία και διαµορφώνοντας την πολιτική κατάσταση της
χώρας από την οποία προέρχεται, για την οποία πιστεύει, ζει και
αναπνέει;

Είναι κάτι καινούργιο αυτή η διαδικασία, το να ψηφίζουν δη-
λαδή οι απόδηµοι για τον τόπο τους; Δεν το έχουµε στις εθνικές
εκλογές µε τα ειδικά εκλογικά τµήµατα των απόδηµων της Καρ-
δίτσας που ψηφίζουν στην Αθήνα και συµµετέχουν κανονικά στις
εκλογές; Δεν το έχουµε, επίσης, στις αυτοδιοικητικές εκλογές
για τους Καρδιτσιώτες, τους δηµότες του Δήµου Μουζακίου, που
ψηφίζουν, ενώ δεν µένουν στο Μουζάκι, και διαµορφώνουν την
εκεί κατάσταση; Κατ’ αυτή την έννοια θα πρέπει και οι Έλληνες
του εξωτερικού ως αναπόσπαστο κοµµάτι της πατρίδας µας, ως
οργανικό κοµµάτι της Ελλάδος να συµµετέχουν σε όλες αυτές
διαδικασίες.

Και βεβαίως δεν µπορώ παρά να συµφωνήσω µε την κ. Τζάκρη,
που όταν πήγε στην οµογένεια είπε ότι θα πρέπει οι Έλληνες της
Διασποράς να ψηφίζουν χωρίς περιορισµούς. Και πολύ καλά κά-
νατε. Απ’ ό,τι φάνηκε, όµως, αυτό δεν ήταν παρά µόνο ένας λε-
κτικός ακροβατισµός σε ένα συγκεκριµένο ακροατήριο, γατί
προφανώς ούτε η κ. Τζάκρη αλλά ούτε και η παράταξη του ΣΥ-
ΡΙΖΑ πιστεύουν σε αυτή τη διαδικασία και πλέον προσπαθούν
µέσα από προφάσεις εν αµαρτίαις να ανασκευάσουν τη θέση
τους, αποδεικνύοντας για ακόµη µία φορά ότι πραγµατικά είναι
άριστοι στις ανακυβιστήσεις.

Βεβαίως την άκουσα να µιλά και για µεγαλοεκδότες, κατηγο-
ρώντας την παράταξή µας, λες και δεν έχει ακούσει κάτι για τον
κ. Καλογρίτσα, όπως επίσης και να αναφέρεται στο νοµοσχέδιο
του κ. Θεοδωρικάκου, που έγινε πλέον νόµος του κράτους µε την
ψήφο και του ΣΥΡΙΖΑ, λέγοντας ότι είναι το χειρότερο που θα
µπορούσε, λέει, να συµβεί στη χώρα.

Μα είναι δυνατόν τόσο γρήγορα να απαρνούνται τον εαυτό
τους, να απαρνούνται την ψήφο τους, να απαρνούνται τη δυνατό-
τητα που τους δόθηκε από την Κυβέρνηση της Νέας Δηµοκρατίας,
που ήρθε µε διαφορετική πρόταση στο ελληνικό Κοινοβούλιο και
που χάριν της συνέργειας, της σύµπνοιας, της συνεργασίας και
της συναίνεσης διαµορφώθηκε το νοµοσχέδιο έτσι όπως ψηφί-
στηκε και έγινε νόµος του κράτους µετά από συνεννόηση µε όλα
τα κόµµατα;

Κυρίες και κύριοι, νοµίζω ότι µπροστά µας έχουµε µια µεγάλη
εθνική και ιστορική ευθύνη: να ενώσουµε όλους τους Έλληνες
απανταχού της γης, να τους κάνουµε αναπόσπαστο κοµµάτι της
Ελλάδος, να τους δώσουµε τη δυνατότητα όχι µόνο να πι-
στεύουν, όχι µόνο λεκτικά να θεωρούν, αλλά ότι είναι πραγµατικά
συνδιαµορφωτές, συναγωνιστές αλλά και συνεργάτες σε όλη
αυτή την προσπάθεια και µάλιστα σε µία περίοδο ιδιαίτερα κρί-
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σιµη. Βλέπετε τα προβλήµατα που υπάρχουν µε τον γείτονά µας
εξ ανατολών. Πρέπει για µία ακόµη φορά να αποδείξουµε ότι οι
Έλληνες είναι οµόψυχοι, είναι ενωµένοι και αντιµετωπίζουν την
οποιαδήποτε διαδικασία από κοινού.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, αυτή η συζήτηση ξεκίνησε από
το 1975 µετά την αποκατάσταση της δηµοκρατίας στη χώρα µας
και µάλιστα τότε πρωτοστάτησε το Κοµµουνιστικό Κόµµα Ελλά-
δας, ούτως ώστε συνταγµατικά να είναι εντολή η συµµετοχή των
Ελλήνων του εξωτερικού στην ψήφο και όχι να είναι δυνητική και
απλή ευχέρεια. Αυτό ερχόµαστε σήµερα να κάνουµε µε το νοµο-
σχέδιο που φέρνει η Κυβέρνηση της Νέας Δηµοκρατίας και θα
ήθελα να καλέσω όλες τις πτέρυγες της Βουλής να συνηγορή-
σουµε να γίνει η Ελλάδα µεγάλη, να ενώσουµε την Ελλάδα, να
ενώσουµε τους Έλληνες.

Σας ευχαριστώ πάρα πολύ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Ευχαρι-
στούµε, µε την ελπίδα να ψηφίσουν πάρα πολλοί. Με τη «σύµ-
πνοια» που υπήρξε, δύσκολο το βλέπω.

Τον λόγο έχει η κ. Στέλλα Μπίζιου από τη Νέα Δηµοκρατία,
από τη Λάρισα.

Έχετε, κυρία Μπίζιου, και εσείς πολλούς που ζουν στο εξωτε-
ρικό; Να ξέρετε ότι η µεγαλύτερη πόλη της Αρκαδίας είναι το Σι-
κάγο! Να το θυµάστε.

Παρακαλώ, έχετε τον λόγο.
ΣΤΕΡΓΙΑΝΗ (ΣΤΕΛΛΑ) ΜΠΙΖΙΟΥ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι: «Μη µας αντι-

µετωπίζετε σαν πολίτες δεύτερης κατηγορίας. Είµαστε πάντα
Έλληνες, είτε ζούµε στην Ελλάδα είτε στο εξωτερικό. Πάντα,
όποτε χρειαστεί η πατρίδα στεκόµαστε δίπλα της. Οι Έλληνες
της Διασποράς είµαστε µια άλλη Ελλάδα. Το παράλογο είναι ότι
στην Ελλάδα είµαστε ξένοι, πολίτες δεύτερης κατηγορίας, και
στο εξωτερικό θεωρούµαστε Έλληνες.». Αυτό είναι διαχρονικά
το παράπονο των Ελλήνων της οµογένειας, το οποίο και εκφρά-
στηκε από τους εκπροσώπους της στην κοινή συνεδρίαση της
επιτροπής τώρα, αλλά και πριν από ενάµιση χρόνο κατά τη συ-
ζήτηση του νοµοσχεδίου τον Δεκέµβριο του 2019.

Για δεύτερη φορά µέσα σε λιγότερο από δύο χρόνια συζητάµε
ένα νοµοσχέδιο κορυφαίας εθνικής σηµασίας, γιατί αφορά στον
ελληνισµό της οικουµένης. Μιλάµε για Έλληνες, που, για διαφο-
ρετικούς λόγους ο καθένας, βρίσκονται σήµερα εκτός των γεω-
γραφικών ορίων της πατρίδας µας. Και δεν θα κουραστούµε να
συζητάµε το ζήτηµα αυτό, µέχρι να δικαιωθεί το πάγιο και δια-
χρονικό και δίκαιο αίτηµα των Ελλήνων του εξωτερικού για ψήφο
χωρίς περιορισµούς, χωρίς επιφυλάξεις.

Τον Δεκέµβριο του 2019 κάναµε το πρώτο βήµα και δεν θα στα-
µατήσουµε µέχρι να κάνουµε πράξη τη διευκόλυνση του δικαιώ-
µατος να ψηφίζουν οι Έλληνες του εξωτερικού από τη χώρα στην
οποία βρίσκονται. Για τη Νέα Δηµοκρατία ήταν και είναι ένα ζή-
τηµα κεντρικής πολιτικής προτεραιότητας, όπως κατ’ επανάληψη
έχει δηλώσει και ο Πρωθυπουργός µας Κυριάκος Μητσοτάκης.

Τον τελευταίο ενάµιση χρόνο η χώρα έχει αντιµετωπίσει ση-
µαντικές προκλήσεις και δυσκολίες: Η Τουρκία µάς προκαλεί,
παραβιάζει και απειλεί τα κυριαρχικά µας δικαιώµατα. Το µετα-
ναστευτικό αποτελεί µια διαρκή πηγή πιέσεων, τόσο εξαιτίας γε-
γονότων, όπως αυτά του Έβρου, όσο και µε τη διαχείριση όσων
παράνοµα εισήλθαν στη χώρα από τα χρόνια της διακυβέρνησης
του ΣΥΡΙΖΑ. Το δηµογραφικό είναι πάντα εδώ, µια πραγµατική
και διαχρονική απειλή για το µέλλον του Ελληνισµού.

Δεν έχουµε ούτε το περιθώριο ούτε το δικαίωµα να αγνοούµε
τον παγκόσµιο ελληνισµό. Οι Έλληνες της Διασποράς είναι παι-
διά της πατρίδας και αυτό ενεργοποιεί το συναίσθηµά µας. Είναι
όµως και πυλώνας στήριξης των εθνικών µας συµφερόντων σε
κάθε γωνιά της γης και αυτό ενεργοποιεί τη λογική µας.

Η Νέα Δηµοκρατία διαχρονικά στηρίζει τη διευκόλυνση των
Ελλήνων του εξωτερικού να ψηφίζουν από τη χώρα στην οποία
κατοικούν. Οι προηγούµενες κυβερνήσεις, του Κώστα Καρα-
µανλή και του Αντώνη Σαµαρά, είχαν προσπαθήσει, αλλά δεν
είχαν καταφέρει µε τις προτάσεις τους να συγκεντρώσουν την
απαραίτητη πλειοψηφία, προκειµένου να γίνει πράξη η ψήφος
των αποδήµων.

Ο νόµος του 2019 ήταν αποτέλεσµα συµβιβασµών και συγκλί-
σεων, προκειµένου να πετύχουµε το ελάχιστο. Η κατεύθυνση
ήταν η σωστή, το αποτέλεσµα όµως δεν ήταν το ιδανικό και δεν
ικανοποίησε την οµογένεια. Το εξέφρασαν, άλλωστε, µε κάθε
τρόπο οι εκπρόσωποι των οργανώσεών της. 

Το δικαίωµα ψήφου των εκλογέων εκτός επικρατείας είναι κα-
τοχυρωµένο ήδη από το 1975. Η συζήτηση σήµερα δεν αφορά
τη διεύρυνση της εκλογικής βάσης, αλλά τη διευκόλυνση αυτών
που έχουν ήδη δικαίωµα ψήφου. Δεν είναι δυνατόν, υπό το πρό-
σχηµα τυπικών προϋποθέσεων, να ακυρώσουµε το θεµελιώδες
αυτό δικαίωµα του κάθε Έλληνα και κάθε τέτοια προσπάθεια
ακύρωσης της άσκησης του εκλογικού δικαιώµατος να προ-
σκρούει ξεκάθαρα στις θεµελιώδεις αρχές της λαϊκής κυριαρχίας
και της καθολικής ψηφοφορίας.

Η πολιτεία έχει υποχρέωση να διασφαλίζει την όσο το δυνατόν
ευρύτερη συµµετοχή στην άσκηση των συνταγµατικών δικαιω-
µάτων του εκλογικού σώµατος και πολύ περισσότερο οφείλει να
διευκολύνει εκείνους τους πολίτες που έχουν το δικαίωµα, αλλά,
λόγω συνθηκών, δυσκολεύονται να το ασκήσουν. Σ’ αυτή την κα-
τηγορία υπάγονται οι πολίτες που βρίσκονται εκτός επικράτειας.

Ο ν.4648/2019 ήταν το πρώτο βήµα για την εφαρµογή του συν-
ταγµατικώς κατοχυρωµένου δικαιώµατος ψήφου των Ελλήνων
πολιτών που ζουν µόνιµα στο εξωτερικό. Δεν είναι όµως αρκετός.
Ως προϊόν επιβεβληµένων συµβιβασµών εµπεριέχει περιορι-
σµούς, που δεν επιτρέπουν σε µεγάλο αριθµό Ελλήνων του εξω-
τερικού να ασκήσουν το δικαίωµά τους.

Η σηµερινή νοµοθετική πρωτοβουλία λύνει τα περισσότερα
από τα προβλήµατα που προκύπτουν από τον ισχύοντα νόµο, κα-
ταργώντας περιορισµούς που χαρακτηρίστηκαν -ακόµα και από
στελέχη της Αντιπολίτευσης- ως άδικοι, απαράδεκτοι και υποτι-
µητικοί.

Την τελευταία δεκαετία στον αριθµό των Ελλήνων που ζούσε
και εργαζόταν ήδη στο εξωτερικό προστέθηκαν πεντακόσιες χι-
λιάδες τουλάχιστον νέοι άνθρωποι, που η κοινωνική και η οικο-
νοµική συγκυρία τούς οδήγησε στη µετανάστευση. Όλοι αυτοί
οι Έλληνες, οι καλύτεροι πρεσβευτές της πατρίδας µας στον
πλανήτη, έχουν για µια ακόµη φορά τα µάτια τους στραµµένα
µέσα σ’ αυτή την Αίθουσα, γιατί ποτέ δεν έπαψαν να έχουν τα
µάτια τους στραµµένα στην Ελλάδα. Αυτοί οι Έλληνες έχουν δι-
καίωµα να συναποφασίζουν µαζί µε εµάς το µέλλον που θέλουν
για τον εαυτό τους, το µέλλον που θέλουν για τα παιδιά τους.
Και το δικαίωµά τους αυτό δεν µπορεί να εξαρτάται από οικονο-
µικές ή φορολογικές προϋποθέσεις. Τέτοιες διακρίσεις είναι
τόσο αντιδηµοκρατικές όσο και διχαστικές και δεν συνάδουν µε
τις κατοχυρωµένες συνταγµατικές αξίες της πατρίδας µας.

Η αγάπη για την πατρίδα, οι ανησυχίες για το µέλλον του
τόπου και το δικαίωµα στη διαµόρφωση του µέλλοντος αυτού
δεν µπορεί να υπόκεινται σε επιφυλάξεις και αστερίσκους. Δεν
έχουµε ούτε το δικαίωµα ούτε την πολυτέλεια να διακρίνουµε
τους Έλληνες σε πολίτες πρώτης και δεύτερης κατηγορίας και
σίγουρα δεν έχουµε το δικαίωµα να τους αποσυνδέουµε από την
πατρίδα.

Αυτό το νοµοσχέδιο αξίζει τριακόσια «ναι», κυρίες και κύριοι
συνάδελφοι.

Σας ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Ευχαρι-
στούµε.

Συνεχίζουµε µε τον κ. Περικλή Μαντά.
ΠΕΡΙΚΛΗΣ ΜΑΝΤΑΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, µε το σηµερινό νοµοσχέδιο επι-

χειρείται µια σηµαντική, δηµοκρατική τοµή στην εκλογική διαδι-
κασία της χώρας, γιατί σήµερα συζητάµε για την άρση όλων των
περιορισµών, όλων των γραφειοκρατικών εµποδίων, που παρεµ-
ποδίζουν τους Έλληνες από την εξάσκηση του µεγαλύτερου και
σηµαντικότερου δηµοκρατικού τους δικαιώµατος: τη συµµετοχή
τους στις εκλογικές διαδικασίες.

Πραγµατικά, δυσκολεύοµαι να αντιληφθώ πώς ένα µέλος του
ελληνικού Κοινοβουλίου µπορεί να είναι υπέρ των εµποδίων. Πώς
ένας Βουλευτής µπορεί να επιζητά να ψηφίζουν λιγότεροι. Πώς
µπορεί να εισάγει γραφειοκρατικά εµπόδια στη διαδικασία και
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πώς να επιδιώκει η δηµοκρατική ψηφοφορία να αφορά µόνο κά-
ποιους και όχι όλους.

Ας είµαστε, λοιπόν, ξεκάθαροι στο τι επιζητούµε: Δεν αλλά-
ζουµε τους εκλογικούς καταλόγους. Δεν δίνουµε δικαίωµα
ψήφου σε περισσότερους. Δεν αλλοιώνουµε το Σύνταγµα και την
εκλογική διαδικασία. Εν τέλει, δεν εισάγουµε κανένα νέο δι-
καίωµα, που να αφορά τους Έλληνες πολίτες του εξωτερικού ή
τους Έλληνες της Διασποράς.

Κάνουµε το ακριβώς αντίθετο. Διασφαλίζουµε, δηλαδή, τα δι-
καιώµατα που ήδη υπάρχουν, που ήδη έχουν θεµελιωθεί και κα-
θιστούµε ευκολότερη και εφικτή την άσκηση του εκλογικού
δικαιώµατος στον τόπο κατοικίας ή διαµονής. Με άλλα λόγια, δι-
ευκολύνουµε και διευρύνουµε τη δηµοκρατική διαδικασία. Σε
όλες τις Ελληνίδες και σε όλους τους Έλληνες σε όποιο µέρος
του κόσµου και αν βρίσκονται, σεβόµενοι το γράµµα και το
πνεύµα του Συντάγµατος, που ορίζει ότι: «Οι Βουλευτές εκλέ-
γονται µε άµεση, καθολική και µυστική ψηφοφορία από τους πο-
λίτες που έχουν το εκλογικό δικαίωµα.».

Για ποιον λόγο άραγε η Αντιπολίτευση βολικά ξεχνά ότι οι Έλ-
ληνες πολίτες που βρίσκονται µόνιµα ή προσωρινά στο εξωτε-
ρικό είναι ήδη εκλογείς; Δεν γνωρίζουν ότι είναι εγγεγραµµένοι
στα δηµοτολόγια και τους εκλογικούς καταλόγους ενός δήµου
του ελληνικού κράτους; Δεν είναι Έλληνες πολίτες, µε όλη τη ση-
µασία της λέξης; Γιατί τους κατατάσσουν σε ψηφοφόρους δεύ-
τερης κατηγορίας και µειωµένης επιρροής;

Ας γνωρίζουν όλοι, όµως, ότι κανείς δεν έχει τους ψηφοφό-
ρους στο τσεπάκι του. Οι Έλληνες που ζουν ή βρίσκονται εκτός
Ελλάδας δεν ανήκουν στο ένα ή στο άλλο κόµµα. Δεν είναι δεξιοί,
κεντρώοι ή αριστεροί. Είναι ελεύθεροι Έλληνες πολίτες. Ο κα-
θένας τους µε γνώµη, ιδεολογία και πολιτική άποψη, που σήµερα
µπορεί να είναι η µία και αύριο µια άλλη. Όµως, όλοι τους διατη-
ρούν άρρηκτους δεσµούς µε την πατρίδα στην οποία µπορεί να
έχουν αφήσει συζύγους, παιδιά και συγγενείς και για τους οποί-
ους νοιάζονται, σκέφτονται και ανησυχούν.

Δεν εισάγουµε, λοιπόν, ένα νέο δικαίωµα για τους πολίτες αυ-
τούς, αλλά απλά καθιστούµε εφικτή την άσκηση του εκλογικού
τους δικαιώµατος στον τόπο της κατοικίας ή της διαµονής τους,
δηλαδή διασφαλίζουµε την αποτελεσµατικότητά του, όπως άλ-
λωστε ζητά το άρθρο 25 παράγραφος 1 του ίδιου του Συντάγ-
µατος, που ορίζει ότι: «Όλα τα κρατικά όργανα υποχρεούνται να
διασφαλίζουν την ανεµπόδιστη και αποτελεσµατική άσκηση των
θεµελιωδών δικαιωµάτων.». Πόσω µάλλον αν µιλάµε για τα πολι-
τικά δικαιώµατα αλλά και για τον κοινό νοµοθέτη.

Από την πρώτη στιγµή, η Κυβέρνηση έθεσε το ορθό πλαίσιο
για τους εκλογείς του εξωτερικού. Επιµείναµε ότι η ψήφος πρέ-
πει να είναι ισότιµη, χωρίς περιορισµούς και ζητήσαµε να δίνεται
η δυνατότητα της επιστολικής ψήφου. 

Η ψήφος σε εκλογικά τµήµατα του εξωτερικού δεν διασφαλίζει
την αρχή της καθολικότητας µε τον καλύτερο τρόπο, αφού όσοι
διαµένουν µακριά από τις πόλεις αντιµετωπίζουν επιπλέον δυ-
σκολίες για να ψηφίσουν, ενώ µε την επιστολική ψήφο θα δίναµε
τη δυνατότητα σε όλους να ψηφίσουν στην εκλογική τους περι-
φέρεια και όχι για το ψηφοδέλτιο Επικρατείας. 

Όµως, υποχωρήσαµε, γιατί εστιάσαµε στην ουσία της µεταρ-
ρύθµισης και γιατί σεβόµαστε την απαίτηση του Συντάγµατος για
ευρεία κοινοβουλευτική συναίνεση, που αλλιώς δεν θα υπήρχε.

Κυρίες και κύριοι της Αντιπολίτευσης, είµαι βέβαιος ότι τα γνω-
ρίζετε όλα αυτά. Στελέχη σας βρέθηκαν στους κύκλους της οµο-
γένειας και το ένιωσαν από πρώτο χέρι. Είµαι σίγουρος ότι
κατάλαβαν ότι οι περιορισµοί δεν ωφελούν, αλλά υπονοµεύουν
την εκλογική διαδικασία. Τους το είπαν µε ξεκάθαρο τρόπο οι
Έλληνες που κατοικούν εκεί. 

Ας τους ακούσουµε, λοιπόν, και ας αφήσουµε τους υπολογι-
σµούς και τα µικροπολιτικά παιχνίδια. Η εκλογική διαδικασία είναι
ιερή για τους πολίτες σε µια δηµοκρατία και είναι χρέος µας να
τη διευρύνουµε όσο περισσότερο µπορούµε.

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Σας ευχα-
ριστούµε.

Ο κ. Σπανάκης από τη Νέα Δηµοκρατία έχει τον λόγο

ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ - ΠΕΤΡΟΣ ΣΠΑΝΑΚΗΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε
Πρόεδρε.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, συζητάµε σήµερα το νοµοσχέ-
διο του Υπουργείου Εσωτερικού για την άρση των περιορισµών,
ώστε οι Έλληνες του εξωτερικού να εγγραφούν χωρίς γραφει-
οκρατικά ή άλλα εµπόδια στους ειδικούς εκλογικούς καταλόγους
και να ψηφίσουν από τον τόπο κατοικίας τους.

Είναι µια ρύθµιση που θα πρέπει να στηρίξουν οι Βουλευτές
από όλες τις πτέρυγες µε τις όποιες ενστάσεις τους, αλλά θα
πρέπει να την υπερψηφίσουν, γιατί η ουσία της ρύθµισης είναι
µόνο προς τη θετική κατεύθυνση.

Η Νέα Δηµοκρατία είναι η παράταξη εκείνη που διαχρονικά
στηρίζει και παλεύει για τη διευκόλυνση της ψήφου όλων των Ελ-
λήνων της Διασποράς, χωρίς περιορισµούς και αποκλεισµούς.
Άλλωστε, πάντα οι περιορισµοί και η γραφειοκρατία συνιστούν
παράγοντες αδιαφάνειας, ανισοτήτων και αδικιών.

Και ήταν οι κυβερνήσεις της Νέας Δηµοκρατίας που ανέλαβαν
κάθε φορά νοµοθετική πρωτοβουλία προς αυτή την κατεύθυνση
και ήταν η σηµερινή Κυβέρνηση του Κυριάκου Μητσοτάκη που,
τον Δεκέµβριο του 2019, µετά από µια επίπονη και επίµονη προ-
σπάθεια, κατάφερε µετά από αρκετούς συµβιβασµούς να περά-
σει µε την απαιτούµενη πλειοψηφία τον ν.4648.

Η διευκόλυνση όλων των Ελλήνων του εξωτερικού αποτε-
λούσε δέσµευση και βασική προτεραιότητα του Πρωθυπουργού
και το έκανε πράξη άµεσα. Όµως, ο ν.4648/2019 ήταν µόνο η
αρχή. Πρέπει να αρθούν και οι υπόλοιποι περιορισµοί. 

Η σύγχρονη τεχνολογία µάς παρέχει όλα εκείνα τα εργαλεία
και όλες τις δικλίδες ασφαλείας και δεν γίνεται να µην την εκµε-
ταλλευτούµε εν έτει 2021. Είναι αν µη τι άλλο αναχρονιστικό να
µη δίνουµε αυτή τη δυνατότητα στους Έλληνες, να συµµετέχουν
στην υπέρτατη διαδικασία της δηµοκρατίας.

Τα χρόνια της κρίσης έφυγε ένα µεγάλο κοµµάτι ειδικά νέων
επιστηµόνων, υψηλών προσόντων ανθρώπων. Όλοι αυτοί επιβάλ-
λεται να συµµετέχουν στις πολιτικές διαδικασίες. Τους αφορά
άµεσα και θέλουµε να έχουν λόγο και άποψη και βήµα για να την
εκφράζουν, καθώς αποτελούν το πιο αξιόλογο και παραγωγικό
κοµµάτι του πληθυσµού.

Τι φοβάστε, αγαπητοί συνάδελφοι της Αντιπολίτευσης, που
διαφωνείτε σήµερα; Δεν θέλετε να διευκολύνουµε την όσο το δυ-
νατόν µεγαλύτερη συµµετοχή των οµογενών µας;

Είµαστε µια χώρα µε πολύ σηµαντική και µεγάλη οµογένεια
και αποτελεί πάγιο αλλά και δίκαιο και βαθιά δηµοκρατικό αίτηµα
των απόδηµων Ελλήνων. Και ήταν άδικο αυτό που συνέβαινε στο
παρελθόν, καθώς µπορούσαν να ψηφίσουν µόνο όσοι είχαν τη
δυνατότητα να µετακινηθούν, δηλαδή -ας µην κρυβόµαστε πίσω
από το δάχτυλό µας- µόνο οι πιο ευκατάστατοι από τους Έλλη-
νες του εξωτερικού.

Αυτό θέλουµε, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι της Αντιπολίτευ-
σης; Θέλουµε Διασπορά δύο ταχυτήτων; Όπως και οι µαζικές µε-
τακινήσεις ψηφοφόρων κατά το παρελθόν, πληρωµένες από τα
κόµµατα, ήταν τακτικές που δηµιουργούσαν πολλά ερωτηµατικά
ως προς τη διαφάνεια.

Επί των άρθρων τώρα, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, θέλω να
πω τα εξής:

Όσον αφορά το άρθρο 1 συγκεκριµένα, για την ακρίβεια,
καθώς το δεύτερο άρθρο ορίζει την έναρξη ισχύος, καταργούν-
ται οι υποχρεώσεις και οι διαδικασίες που έθεταν περιορισµούς
στους εγγεγραµµένους στους εκλογικούς καταλόγους εκλογείς,
οι οποίοι την ηµέρα των εκλογών βρίσκονταν εκτός επικρατείας.
Όπως αναφέρει η νέα ρύθµιση, οι εκλογείς που επιθυµούν να δι-
ευκολυνθούν να ασκήσουν το εκλογικό τους δικαίωµα, σύµφωνα
µε τις διατάξεις του παρόντος νόµου, εγγράφονται µε δική τους
µέριµνα στους ειδικούς εκλογικούς καταλόγους του εξωτερικού.
Η εγγραφή τους στους ειδικούς αυτούς καταλόγους γίνεται οπο-
τεδήποτε µε αίτηση του ενδιαφεροµένου, σύµφωνα µε τη διαδι-
κασία που περιγράφεται στο άρθρο 4 του παρόντος.

Παρακάτω, σύµφωνα µε τη νέα παράγραφο 4 του άρθρου 4
του ν.4649, κατά την αίτησή του ο εκλογέας συµπληρώνει τα
στοιχεία του και προσδιορίζει την εκτός επικρατείας διπλωµατική
περιφέρεια στην οποία επιθυµεί να ασκήσει το εκλογικό του δι-
καίωµα, ενώ η νέα παράγραφος 8 του άρθρου 4 τροποποιείται
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ως εξής: Η αίτηση εγγραφής οριστικοποιείται µε την απόφαση
της Διεύθυνσης Εκλογών του Υπουργείου Εσωτερικών, σύµφωνα
µε το άρθρο 3 του άρθρου 2. Η αίτηση µεταβολής, αναστολής ή
διαγραφής γίνεται αµέσως οριστική.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ο απόδηµος ελληνισµός αποτε-
λεί αναπόσπαστο κοµµάτι της Ελλάδας. Είναι η φωνή µας στο
εξωτερικό, σε όλα τα µέρη του πλανήτη. Είναι ιδιαίτερα ευαίσθη-
τοι στα θέµατα της χώρας µας. Διατηρούν τα ήθη και τις παρα-
δόσεις. Έχουν δηµιουργήσει σηµαντικές ελληνικές κοινότητες.
Χάρη στη σύγχρονη τεχνολογία έχουν πια άµεση επαφή και ενη-
µέρωση για όσα συµβαίνουν στην πατρίδα. 

Δεν υπάρχουν πια δικαιολογίες για εµπόδια και περιορισµούς.
Έχουµε όλα τα µέσα για να διευκολύνουµε όλους τους Έλληνες
να συµµετέχουν στις εκλογικές διαδικασίες της χώρας. Η πολι-
τική βούληση υπάρχει και η Νέα Δηµοκρατία το αποδεικνύει στην
πράξη σε κάθε ευκαιρία.

Η συζήτηση αυτή είναι ιστορική και άκρως πολιτική. Είναι στο
χέρι όλων σε αυτή εδώ την Αίθουσα να έχει και ουσιαστικό απο-
τέλεσµα. Αν θέλετε, στέλνουµε ένα µήνυµα σε κάθε γωνιά του
κόσµου που βρίσκονται Έλληνες ότι η πατρίδα είναι εδώ.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, εδώ είµαστε όλοι σήµερα και
στο τέλος αυτής της διαδικασίας θα αποδείξουµε αν έχουµε το
συµφέρον των Ελλήνων πάνω από όλα ή τα µικροκοµµατικά µας
συµφέροντα. Αυτό το ερώτηµα θα απαντηθεί µε την ψήφιση
αυτού του νοµοσχεδίου.

Ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Ευχαρι-
στούµε.

Συνεχίζουµε τώρα µε τον κ. Μπογδάνο από τη Νέα Δηµοκρατία
και ολοκληρώνουµε µε τον κ. Ξενοφώντα Μπαραλιάκο, αφού
πριν µιλήσει η κ. Αυγερινοπούλου.

Ορίστε, κύριε Μπογδάνο, έχετε τον λόγο.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΜΠΟΓΔΑΝΟΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, κύριε Υπουργέ, κύριε Πρόεδρε,

γιατί είµαστε σήµερα εδώ; Είµαστε εδώ για να επισπεύσουµε τη
διακηρυγµένη επιθυµία και δέσµευση της Τοµεάρχη Αποδήµου
Ελληνισµού του ΣΥΡΙΖΑ, της κ. Θεοδώρας Τζάκρη, η οποία στην
περιβόητη πλέον συνέντευξη που παραχώρησε στην ιστορική
οµογενειακή εφηµερίδα «Εθνικός Κήρυκας» της Νέας Υόρκης
δήλωσε ότι τάσσεται υπέρ της ψήφου των αποδήµων «χωρίς
όρους και προϋποθέσεις», προσθέτοντας, µάλιστα ότι ο ΣΥΡΙΖΑ,
αν ξανά ποτέ έλθει στην εξουσία, όπως είπε -εµένα θα µου επι-
τρέψετε να έχω µια ελαφρώς διαφορετική προσέγγιση-, θα διορ-
θώσει τον σχετικό νόµο.

Πρόκειται για έναν νόµο που, υπογραµµίζω, δεν τόλµησε να
φέρει η κυβέρνηση ΣΥΡΙΖΑ στα πέντε χρόνια που ήταν στην
εξουσία, αλλά τον έφερε η Κυβέρνηση της Νέας Δηµοκρατίας.
Μάλιστα, οι όποιοι περιορισµοί συζητούνται σήµερα και οι
προϋποθέσεις που εµπεριέχονται στις προβλέψεις του
οφείλονται κατά κύριο στον ΣΥΡΙΖΑ, διότι διαφορετικά δεν θα
τον υπερψήφιζε και δεν θα συγκεντρωνόταν η απαιτούµενη
πλειοψηφία των διακοσίων Βουλευτών, ούτως ώστε να ισχύσει
από τις επόµενες εκλογές.

Ιδού λοιπόν η Ρόδος, ιδού και το πήδηµα, αγαπητοί συνάδελφοι
κυρίως του ΣΥΡΙΖΑ, αλλά ευρύτερα της Αριστεράς! Αποδείξτε,
έστω και τώρα, ότι η τοµεάρχης σας δεν πήγαινε απλά να
«ψαρέψει» στα θολά νερά της υποσχεσιολογίας.

Βεβαίως, οι Ελληνίδες και οι Έλληνες στην πατρίδα, αλλά και
απανταχού της υφηλίου, σας γνωρίζουν πλέον καλά. Γνωρίζουν
πολύ καλά ποιες είναι οι προτεραιότητες και ποιες οι ιεραρχήσεις
σας. Θα τις θέσουµε ήρεµα: Γνωρίζουν καλά, για παράδειγµα, ότι
ο ΣΥΡΙΖΑ στην ιδεοληπτική του τύφλωση -µε συγχωρείτε, αλλά
µόνο έτσι µπορώ να το ερµηνεύσω- κόπτεται να αποδώσει το
προνόµιο της ιδιότητας του Έλληνα πολίτη σε οποιονδήποτε το
ζητήσει, αδιαφορώντας για το αν όντως συντρέχουν ουσιώδεις
δεσµοί του αιτούντος µε τη χώρα και το έθνος µας. Δυστυχώς, ο
ΣΥΡΙΖΑ κόπτεται να διευρύνει ακριβώς την εκλογική βάση της
χώρας µε µετανάστες, που καµµία πρόθεση δεν έχουν να µείνουν,
να ενσωµατωθούν ή να προκόψουν στη χώρα µας, αλλά απλά
ζητούν ένα ευρωπαϊκό διαβατήριο για να συνεχίσουν την πορεία

τους αλλού.
Την ίδια ώρα, ο ΣΥΡΙΖΑ βάζει το ένα εµπόδιο µετά το άλλο,

ούτως ώστε να εµποδίσει την άσκηση του εκλογικού δικαιώµατος
σε Έλληνες πολίτες µε ταυτότητα και διαβατήριο της Ελληνικής
Δηµοκρατίας που ζουν στο εξωτερικό. Στην πράξη, δηλαδή,
αρνείται ένα συνταγµατικά κατοχυρωµένο, αυτονόητο δικαίωµα
που συνεπάγεται η ίδια η ιδιότητα του πολίτη, προβάλλοντας
προσχήµατα, που περιορίζουν σε ελάχιστους τελικά αποδήµους
τη δυνατότητα άσκησής του.

Αγαπητές κυρίες και αγαπητοί κύριοι συνάδελφοι, αυτές,
δυστυχώς, είναι οι προτεραιότητες του ΣΥΡΙΖΑ, τις οποίες
συµµερίζεται και το µεγάλο µέρος της ελληνικής κοινοβουλευτι-
κής Αριστεράς, να ψηφίζουν για το µέλλον της χώρας άνθρωποι
που τυχαία, πρόσφατα και λάθρα βρίσκονται στη χώρα µας,
άνθρωποι που δεν γνωρίζουν καν τη γλώσσα ή τα στοιχειώδη
στοιχεία του πολιτισµού µας, άνθρωποι που ούτε θέλουν και, για
να πούµε την αλήθεια, ούτε µπορούν ούτε θα γίνουν ποτέ
Έλληνες και να µην ψηφίζουν οι Έλληνες που, πολλοί από αυτούς,
πικραµένοι από την κρίση της τελευταίας δεκαετίας και ακόµα
περισσότερο ίσως και αηδιασµένοι κάποιοι από τα πέντε χρόνια
της διακυβέρνησης ΣΥΡΙΖΑ - ΑΝΕΛ -µην ξεχνάµε τους ΑΝΕΛ-,
αναζήτησαν την τύχη τους αλλού, κρατώντας όµως την πατρίδα
στην καρδιά τους. 

Και εδώ, ούτε ερµηνεύω ούτε υποθέτω. Για παράδειγµα, δείτε
τι έκανε πρόσφατα -κάτι αδιανόητο- ο ΣΥΡΙΖΑ στην Ξάνθη.
Συµπορεύτηκε µε τον ψευδοµουφτή Αχµέτ Μέτε, πράκτορα επί
της ουσίας του τουρκικού παρακράτους, ο οποίος µίλησε για
εκδήλωση της «µουσουλµανικής τουρκικής µειονότητας».
Μάλιστα, ακόµα χειρότερα, η τουρκόφωνη εφηµερίδα «ΜΠΙΡΛΙΚ»
έγραψε: «Τεράστια συγκέντρωση του τουρκικού λαού της Ξάνθης
υπέρ του παλαιστινιακού λαού που οργάνωσε ο ΣΥΡΙΖΑ».
Βεβαίως, δεν έχουµε δει ακόµη κάποια, έστω και διευκρινιστική,
δήλωση από τα στελέχη του ΣΥΡΙΖΑ που συµµετείχαν, πόσω
µάλλον από το κεντρικό κόµµα, ότι στη Θράκη υπάρχει µόνο
µουσουλµανική µειονότητα και δεν µπορούµε να συµπο-
ρευόµαστε, πολλώ µάλλον αν είµαστε η Αξιωµατική Αντιπο-
λίτευση, µε εκείνους που προσπαθούν να εισαγάγουν τον
τουρκισµό. Αυτά είναι απαράδεκτα πράγµατα. 

Δυστυχώς, όµως, αυτός φαίνεται ότι είναι ο ΣΥΡΙΖΑ! Αντί να
συντάσσεται µε τους Έλληνες, συντάσσεται µε εκείνους που
γενικώς αποκηρύττουν την ελληνική τους ταυτότητα. Ο συµβο-
λισµός της καµένης σηµαίας και των συνθηµάτων της νεολαίας
είναι παρόντα, είτε για να εξυπηρετήσουν τα συµφέροντα της
Τουρκίας, πράγµα το οποίο δεν θέλω να πιστέψω, είτε εξαιτίας
µιας βαθιάς συµπλεγµατικής στάσης ως προς οτιδήποτε εθνικό
είτε τέλος -και αυτό είναι το χειρότερο απ’ όλα και το πιο ποταπό,
χθαµαλό και ιταµό- απλά συνειδητά για άγρα ψήφων.

Συνεπώς, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι του ΣΥΡΙΖΑ, σας καλώ
να αποδείξετε ως λανθασµένη την ανάγνωσή µου αυτή, σας καλώ
δηλαδή να µε βγάλετε ψεύτη, σας καλώ να µε βγάλετε «λάθος».
Και σας προκαλώ και σας προσκαλώ να το κάνετε µε το να
υπερψηφίσετε αυτό το σχέδιο νόµου, που κάνει το αυτονόητο:
Όπως ακριβώς επιτρέπει σε έναν ετεροδηµότη κάτοικο Αθηνών
να ψηφίσει από τον τόπο κατοικίας του για την περιφέρεια στην
οποία είναι εγγεγραµµένος, µε τον ίδιο ακριβώς τρόπο διευκο-
λύνει την άσκηση του εκλογικού δικαιώµατος σε Έλληνες πολίτες
µε ελληνική ταυτότητα και ελληνικό διαβατήριο που απλά ζουν στο
εξωτερικό, σε Έλληνες πολίτες που αν την ηµέρα των εκλογών
ήταν εδώ, ήταν στην πατρίδα, απλά θα µπορούσαν να πάνε και να
ψηφίσουν κανονικότητα.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει προειδοποιητικά το κουδούνι
λήξεως του χρόνου οµιλίας του κυρίου Βουλευτή)

Ολοκληρώνω, κύριε Πρόεδρε.
Και το κάνει, όπως ακριβώς ζήτησε η δική σας τοµεάρχης.

Πήραµε το κέλευσµα και ως αποτελεσµατική Κυβέρνηση
φέρνουµε το αποτέλεσµα, αφαιρώντας αχρείαστους όρους και
προϋποθέσεις.

Αποδείξτε λοιπόν, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι του ΣΥΡΙΖΑ,
ότι ο δικαιωµατισµός σας είναι πραγµατικός και όχι κίβδηλος, ότι
δεν κόπτεστε µόνο για τα δικαιώµατα των άλλων, αλλά εξίσου,
όχι πρώτιστα, για τα δικαιώµατα των Ελλήνων και ότι αυτός ο
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δικαιωµατισµός δεν µπαίνει στο σκουριασµένο ζύγι της πολιτικής
σκοπιµότητας.

Επειδή, όµως, δεν θέλω να «τσουβαλιάσω», απευθύνοµαι
ιδιαίτερα σε εκείνους και εκείνες από σας -βλέπω φέρ’ ειπείν τον
κ. Κατρούγκαλο- για τους οποίους προσωπικά γνωρίζω ότι, παρά
τις διαφορές µας, µας ενώνει η αγάπη για την πατρίδα. Γνωρίζω
ότι στον ΣΥΡΙΖΑ «στεγάζεται» και µία Αριστερά που έχει την
Ελλάδα στην καρδιά της. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου
οµιλίας του κυρίου Βουλευτή)

Τώρα, λοιπόν, είναι η ευκαιρία, τώρα είναι η ώρα να αρθείτε
στο ύψος της περίστασης. Διαφορετικά, πολύ φοβάµαι ότι θα
είστε έκθετοι ενώπιον των Ελληνίδων και των Ελλήνων, στην
πατρίδα και απανταχού στον κόσµο, και, παρά τον προσωπικό
σας πατριωτισµό, θα έχετε σφραγίσει µια και καλή, αµετάκλητα,
την πολιτική ταυτότητα του ΣΥΡΙΖΑ σήµερα και εδώ σε ό,τι
αφορά τη χώρα, την πατρίδα και το έθνος.

Σας ευχαριστώ θερµά για την προσοχή σας. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Ευχαρι-
στούµε τον κ. Μπογδάνο. 

Συνεχίζουµε τώρα µε την κ. Διονυσία Αυγερινοπούλου και θα
ολοκληρώσουµε µε τον κ. Ξενοφώντα Μπαραλιάκο. 

Ορίστε, κυρία Αυγερινοπούλου, έχετε τον λόγο. 
ΔΙΟΝΥΣΙΑ - ΘΕΟΔΩΡΑ ΑΥΓΕΡΙΝΟΠΟΥΛΟΥ: Ευχαριστώ,

κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, σήµερα µας δίνεται η δυνατό-

τητα να ενώσουµε το ελληνικό έθνος σε έναν λαό, όπως επιτάσ-
σει το Σύνταγµα, µε ισοδύναµη ψήφο για όλους τους Έλληνες,
για τους Έλληνες στην Ελλάδα και για τους Έλληνες στο εξω-
τερικό, για όσους µετανάστευσαν µέσα από δυσκολίες µε το
όνειρο µιας καλύτερης ζωής σε µια ξένη χώρα και για όσους
έφυγαν µεταγενέστερα ως επιστήµονες και κατάφεραν να δια-
κριθούν και να µεταλαµπαδεύσουν παντού το λαµπρό ελληνικό
πνεύµα, για την πρώτη γενιά των µεταναστών, αλλά και για τα
παιδιά τους, για τη δεύτερη, την τρίτη, την τέταρτη γενιά Ελλή-
νων, που, παρ’ ότι µεγαλώνουν στο εξωτερικό, είναι και νιώθουν
Έλληνες, γιατί µεγαλώνουν µε µεγάλη αγάπη για την Ελλάδα και
γιατί µε την άοκνη υποστήριξη από τις οικογένειές τους µετέχουν
και στο εξωτερικό όπου βρίσκονται της ελληνικής παιδείας. 

Το σηµερινό νοµοθέτηµα που εισάγει την άρση των περιορι-
σµών για την εγγραφή στους ειδικούς καταλόγους εκλογέων του
εξωτερικού οφείλουµε όλοι να το ψηφίσουµε όχι µόνο κατ’ εν-
τολή του Συντάγµατος, αλλά και κατ’ εντολή ολόκληρου του ελ-
ληνικού έθνους. Οι απόδηµοι Έλληνες αποτελούν αναπόσπαστο
τµήµα του ελληνικού έθνους και πρέπει να αποτελέσουν τµήµα
του ελληνικού λαού. Γι’ αυτόν τον λόγο, πρέπει να προβλέψουµε
υπέρ αυτών την ανεµπόδιστη άσκηση των πολιτικών τους δικαιω-
µάτων. Αυτή είναι και η πάγια θέση της Νέας Δηµοκρατίας και
θα πρέπει να είναι και η θέση των άλλων κοµµάτων, γιατί δεν επι-
τρέπεται να εισχωρούν µικροκοµµατικές σκοπιµότητες σε ένα τέ-
τοιο µείζον ζήτηµα. 

Με τον ν.4648/2019 έχει ρυθµιστεί η διαδικασία συµµετοχής
στις βουλευτικές εκλογές, στις ευρωεκλογές και σε περίπτωση
δηµοψηφίσµατος όσων εκλογέων είναι εγγεγραµµένοι στους
εκλογικούς καταλόγους, αλλά κατά την ηµέρα της εκλογής τους
βρίσκονται στο εξωτερικό. Ωστόσο, µε την προβλεπόµενη από
τον νόµο αυτόν διαδικασία, που ψηφίσθηκε προκειµένου, υπό τις
τότε πολιτικές συνθήκες, να υπάρξει η απαραίτητη από το Σύν-
ταγµα κοινοβουλευτική πλειοψηφία, θεσπίστηκαν επιπλέον προ-
ϋποθέσεις άσκησης του εκλογικού δικαιώµατος, καθώς και
υποχρεώσεις για υποβολή δικαιολογητικών. Οι προϋποθέσεις
που ετέθησαν και η γραφειοκρατία που επεβάλλετο αντικειµενικά
καθιστούν ιδιαίτερα δυσχερή τη συµµετοχή των Ελλήνων του
εξωτερικού στις εκλογές. Με αυτόν τον τρόπο αποστερείται στην
πράξη το µεγαλύτερο µέρος των εκλογέων αυτών της δυνατό-
τητας να ασκήσουν το εκλογικό τους δικαίωµα. 

Δεν είναι τυχαίο, αντιθέτως, αλλά είναι ιδιαίτερα σηµαντικό ότι
το σύνολο των Ελλήνων οµογενών συνέχισαν και µετά την ψή-
φιση του ν.4648/2019 να διεκδικούν την άρση των περιορισµών
αυτών στην άσκηση του εκλογικού τους δικαιώµατος. Ακούσαµε

µε προσοχή τις απόψεις τους κατά την ακρόαση των φορέων,
ακούσαµε τις απόψεις τους στα οµογενειακά µέσα, ακούµε τις
απόψεις τους στα σπίτια µας, στα τηλέφωνά µας, στο ηλεκτρο-
νικό µας ταχυδροµείο. Οι απανταχού Έλληνες, οι φίλοι µας, οι
συµφοιτητές µας, οι συγγενείς µας, σε όλες τις ηπείρους, όπου
κι αν βρίσκονται, ζητούν να ψηφίσουν ισότιµα και ανεµπόδιστα,
όπως όλοι οι Έλληνες.

Ως Ελληνίδα που έχω διαµείνει στο εξωτερικό περίπου για µία
δεκαετία, έχω βιώσει από πρώτο χέρι την αγάπη των αποδήµων
Ελλήνων για την πατρίδα, το πόσο ζωντανή είναι µέσα τους η ελ-
ληνική ταυτότητα, το πόσο έντονη είναι η σκέψη τους για την Ελ-
λάδα, αλλά και για τις ιδιαίτερες πατρίδες τους, τα χωριά τους,
τον τόπο καταγωγής τους. Ποτέ οι Έλληνες του εξωτερικού δεν
απώλεσαν την ελληνική τους ταυτότητα, όπου και αν ήταν. Δια-
βάζουν για την Ελλάδα, παρακολουθούν τα δρώµενα της πατρί-
δας, αναβιώνουν τα ήθη και τα έθιµά της χώρας µας µέσα στις
ξένες πατρίδες όπου ζουν. Προασπίζουν τις εθνικές θέσεις της
χώρας µας, όπου κι αν βρίσκονται και από κάθε θέση, σε κάθε
πόστο, από το παραδοσιακό ελληνικό εστιατόριο, µέχρι τα
έδρανα των κοινοβουλίων στα οποία εκλέγονται. Οι ελληνικής
καταγωγής Βουλευτές και µέλη της ΠΑΔΕΕ παραµένουν και
δρουν ως Έλληνες. Στηρίζουν τα πάγια αιτήµατα του Ελληνι-
σµού, διαδηλώνουν στις πόλεις τους. Διαδηλώνουν στις χώρες
τους για τα δίκαια αιτήµατα της Ελλάδας. Μερικές φορές τούς
λένε και γραφικούς, γιατί είναι πιο Έλληνες από τους Έλληνες
καµµιά φορά, µεταφορικά µιλώντας, γιατί όταν είσαι στο εξωτε-
ρικό, από µακριά, βλέπεις την Ελλάδα ως ιδανικό και δεν συµβι-
βάζεσαι. Βλέπεις τον χάρτη της χώρας σου, τις φωτογραφίες της
και δακρύζεις. Και η νεότερη γενιά των Ελλήνων έτσι κάπως νιώ-
θει. Τα παιδιά των αποδήµων Ελλήνων, ακόµα και στις συνθήκες
πανδηµίας της COVID-19, σήκωσαν ψηλά την ελληνική σηµαία
και έκαναν εορταστικές εκδηλώσεις για τα διακόσια χρόνια από
την Επανάσταση του ελληνικού έθνους στα σχολεία τους. Στις
25 Μαρτίου του 2021, οι γειτονιές όλου του κόσµου γέµισαν ελ-
ληνικές σηµαίες από τα µικρά χαρούµενα χέρια της νέας γενιάς
των Ελλήνων .

Για τα διακόσια χρόνια του ελληνικού έθνους οφείλουµε να
ψηφίσουµε αυτόν τον νόµο. Είναι το µεγαλύτερο και το συµβο-
λικότερο δώρο που θα µπορούσαµε να κάνουµε στη χώρα µας.
Οι απόδηµοι Έλληνες είναι µία µεγάλη και ανεξάντλητη δύναµη
του Ελληνισµού. Οι Έλληνες της Ελλάδας και οι Έλληνες του
εξωτερικού φτιάχνουµε µία µεγάλη Ελλάδα νοητή, πέρα από τα
σύνορα, στην παγκοσµιότητα, όπως παγκόσµιο είναι και το ελ-
ληνικό πνεύµα και η ελληνική ψυχή.

Ψηφίζουµε σήµερα για την ανεµπόδιστη και απροϋπόθετη
συµµετοχή όλων των Ελλήνων στη διαµόρφωση της ιστορικής
πορείας της χώρας µας στο µέλλον, για να επιδιώξουµε και να
πετύχουµε όλοι µαζί από κοινού σπουδαίους στόχους για την πα-
τρίδα µας, όλοι οι Έλληνες ενωµένοι, ένα έθνος και ένας λαός.

Ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Ευχαρι-
στούµε.

Ολοκληρώνουµε τη διαδικασία για σήµερα µε τον κ. Ξενο-
φώντα Μπαραλιάκο.

Ορίστε, κύριε συνάδελφε, έχετε τον λόγο.
ΞΕΝΟΦΩΝ (ΦΩΝΤΑΣ) ΜΠΑΡΑΛΙΑΚΟΣ: Σας ευχαριστώ πολύ,

κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, κύριε Υπουργέ, πέρυσι κατορ-

θώσαµε µε ευρύτατη κοινοβουλευτική πλειοψηφία, απότοκη εθνι-
κής σύµπνοιας και οµοθυµίας, µία σπουδαία τοµή στην
κοινοβουλευτική ιστορία της πατρίδας µας. Η ψήφιση του νοµο-
σχεδίου για τη διευκόλυνση άσκησης εκλογικού δικαιώµατος
εκλογέων που βρίσκονται εκτός ελληνικής επικράτειας ήταν το
πρώτο µεγάλο και τολµηρό βήµα. Καταγράφηκε ως ένα ορόσηµο
στα τεκταινόµενα της πολιτικής ζωής του τόπου, το οποίο ήρθε
να διορθώσει µία παλιά αβλεψία του ελληνικού κράτους. 

Η θέσπιση κανόνων και η υιοθέτηση διαδικασιών που θα διευ-
κολύνουν τη συµµετοχή των απανταχού Ελλήνων που έχουν
εκλογικό δικαίωµα στις προσεχείς εκλογικές διαδικασίες είναι
ένα καθήκον που οφείλουµε να υπηρετήσουµε µε τον προσή-
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κοντα σεβασµό και ζήλο. Αποτελεί ηθική υποχρέωση να περι-
φρουρήσουµε ένα ιστορικό κεκτηµένο, το οποίο πραγµατοποι-
ήθηκε όχι µόνο απλώς ως µία προεκλογική δέσµευση της
Κυβέρνησης της Νέας Δηµοκρατίας, αλλά ως ένα διαχρονικό αί-
τηµα των Ελλήνων της Διασποράς και της εθνικής οµογένειας.

Είναι µία µείζονος σηµασίας υπόθεση, µε πραγµατικές και
συµβολικές προεκτάσεις, η οποία αγγίζει την καρδιά και την
ψυχή του έθνους και δεν επιτρέπεται να µετατραπεί σε αρένα µι-
κροκοµµατικών διαξιφισµών ούτε σε πεδίο ανέξοδων και λαϊκί-
στικων αντιπαραθέσεων.

Η ψήφιση των ρυθµίσεων του παρόντος νοµοσχεδίου αντανα-
κλά δύο σηµαντικές όψεις του ζητήµατος. Πρώτον, αντανακλά
την άρση των περιορισµών για τους απόδηµους Έλληνες και,
δεύτερον, την ισότητα της ψήφου τους. Με απλά λόγια, να µην
αντιµετωπίζονται οι Έλληνες της οµογένειας ως Έλληνες και ως
πολίτες δεύτερης διαλογής. Και αυτό δεν αφορά καµµία εκλο-
γική αριθµητική, αλλά την επιβεβληµένη διευκόλυνση των ανθρώ-
πων αυτών, που αγωνιούν για τις τύχες της πατρίδας και
αγωνίζονται και οι ίδιοι για την προκοπή της, να ψηφίζουν χωρίς
ανυπέρβλητα προσκόµµατα, που, εν τέλει, καθιστούν την ψήφο
τους ανενεργή.

Άλλωστε, το µήνυµα των εκπροσώπων του απόδηµου ελληνι-
σµού στις συνεδριάσεις της αρµόδιας επιτροπής που επεξεργά-
στηκε τις ρυθµίσεις του νοµοσχεδίου ήταν σαφές, αρραγές και
βροντερό: Το δικαίωµα των αποδήµων Ελλήνων να είναι ισότιµο
µε των υπόλοιπων Ελλήνων. Πλήρης οµοφωνία, χωρίς αστερί-
σκους.

Με την ευκαιρία, θα ήθελα να δώσω και την αληθινή εικόνα σε
µία διαστρέβλωση που επιχειρήθηκε το πρωί από τον εισηγητή
του ΣΥΡΙΖΑ. Ειπώθηκε ότι δήθεν οι Βουλευτές της Νέας Δηµο-
κρατίας δεν στηρίζουν το παρόν νοµοσχέδιο.

Κύριε Κατρούγκαλε, µε µία απλή µατιά στον κατάλογο των ση-
µερινών και αυριανών οµιλητών της Ολοµέλειας που ζήτησαν και
θα λάβουν τον λόγο τοποθετούµενοι υπέρ του νοµοσχεδίου, πα-
ρατηρούµε ότι σαράντα εννέα από τους εκατόν πενήντα οκτώ
Βουλευτές της Νέας Δηµοκρατίας, δηλαδή ένας στους τρεις, θα
τοποθετηθούν. Την ίδια στιγµή, παρατηρούµε ότι µόλις δεκατέσ-
σερις από τους ογδόντα πέντε Βουλευτές του ΣΥΡΙΖΑ, δηλαδή
ένας στους έξι, θα λάβουν τον λόγο σήµερα και αύριο.

Τελικά, κύριε Κατρούγκαλε, µήπως οι Βουλευτές του ΣΥΡΙΖΑ
δεν συµφωνούν µε την κοµµατική σας γραµµή; Διότι εµείς στη
Νέα Δηµοκρατία, να είστε σίγουρος, είµαστε και ενωµένοι και
συσπειρωµένοι γύρω από την εθνική γραµµή «κανένας περιορι-
σµός στην ψήφο των αποδήµων». Αυτά, για να ξέρουµε τι λέµε
και να µη µένουν εσφαλµένες εντυπώσεις στις χιλιάδες Έλληνες
της Διασποράς που µας παρακολουθούν µε αγωνία. Άλλωστε, η
παράταξή µας διαχρονικά υπήρξε στυλοβάτης της ελληνικής
Διασποράς, αφού αφουγκραζόταν τη δικαιολογηµένη αγανά-
κτησή τους για τον αποκλεισµό τους από την επίσηµη πολιτεία
και στάθηκε συνεπής αγωγός του κορυφαίου αυτού αιτήµατος,
µε αποκορύφωµα την πανηγυρική ψήφιση του νοµοσχεδίου που
καθιέρωσε από πέρυσι την ψήφο των απόδηµων Ελλήνων και το
δικαίωµά τους να συµµετέχουν στις προσεχείς εκλογικές διαδι-
κασίες.

Και σήµερα η θέση µας παραµένει το ίδιο αταλάντευτη και την
έχουµε καταθέσει από νωρίς στον δηµόσιο διάλογο. Κανένας πα-
ράλογος περιορισµός και κανένα επιπλέον γραφειοκρατικό πρό-
σκοµµα για την άσκηση του εκλογικού δικαιώµατος. Αντιθέτως,
διευκολύνσεις σε όλα τα επίπεδα και ισότητα ψήφου.

Απέναντι, λοιπόν, στις χιλιάδες Έλληνες της Διασποράς οφεί-
λει να αναλάβει και η Αξιωµατική Αντιπολίτευση την ευθύνη της,
η οποία έχει αυτοεγκλωβιστεί σε ένα παιχνίδι µικροπολιτικής σκο-
πιµότητας. Κι εµείς συµφωνούµε µε την κ. Τζάκρη όταν δήλωνε
στον «Εθνικό Κήρυκα» ότι οι περιορισµοί που είχε απαιτήσει πέ-
ρυσι το ίδιο της το κόµµα δεν είναι απλώς άδικοι και υποτιµητικοί,
αλλά και υπέρµετρα προσβλητικοί και φανερώνουν αδικαιολό-
γητο φόβο απέναντι στους συµπατριώτες µας. 

Αντί, λοιπόν, µε αφορµή αυτή τη δήλωση της κ. Τζάκρη το
ιστορικό ορόσηµο που επέλυσε µια διαχρονική εκκρεµότητα για
το ελληνικό κράτος µε την ψήφιση από διακόσιους ογδόντα οκτώ
Βουλευτές να επεκταθεί και να ισχυροποιηθεί, ο ΣΥΡΙΖΑ επιλέγει
να οχυρωθεί ξανά πίσω από τις ιδεοληψίες του και τις µικροπο-
λιτικές του κυβιστήσεις. Στο παιχνίδι εντυπώσεων που προσπαθεί
µαταίως να στήσει η Αξιωµατική Αντιπολίτευση, προκειµένου να
δικαιολογήσει τις συνεχείς αλλαγές στην πολιτική της στο ζή-
τηµα της ψήφου των αποδήµων, ζηµιώνει ανεπανόρθωτα την
εθνική οµογένεια. 

Η ευθυγράµµιση στη στάση υπευθυνότητας που είχε δείξει
συλλογικά το ελληνικό Κοινοβούλιο είναι η µόνη ηθικά επιβεβλη-
µένη επιλογή. Σε διαφορετική περίπτωση, να µας εξηγήσει η
Αξιωµατική Αντιπολίτευση γιατί φοβάται την ψήφο των Ελλήνων
της Διασποράς και προσπαθεί να την καταστήσει ανενεργή.
Οφείλει να λάβει σαφή και ξεκάθαρη θέση, διαφορετικά είναι η
µόνη υπόλογος απέναντι στους συµπατριώτες µας αλλά και στην
ιστορία.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η κατάργηση των περιορισµών
του άρθρου 2, όπως αυτοί απαριθµούνται στο άρθρο 4 του πα-
ρόντος, απελευθερώνει εν τοις πράγµασι την ψήφο των αποδή-
µων και την καθιστά ισχυρή και ισότιµη, όπως όλων των
υπόλοιπων Ελλήνων. Απέναντι στις προκλήσεις του µέλλοντος ο
Ελληνισµός οφείλει να προχωρά ενωµένος και ισχυρός, πέρα
από διχαστικές ρητορικές και διαχωριστικές γραµµές. Αυτή είναι
διαχρονικά και αταλάντευτα η θέση µας. 

Σας ευχαριστώ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Ευχαρι-
στούµε, κύριε συνάδελφε.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, δέχεστε στο σηµείο αυτό να λύ-
σουµε τη συνεδρίαση;

ΟΛΟΙ ΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Μάλιστα, µάλιστα. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Με τη συ-

ναίνεση του Σώµατος και ώρα 20.52’ λύεται η συνεδρίαση για
αύριο, ηµέρα Τετάρτη 26 Μαΐου 2021 και ώρα 9.30’, µε αντικεί-
µενο εργασιών του Σώµατος, νοµοθετική εργασία: συνέχιση της
συζήτησης και ψήφιση επί της αρχής, των άρθρων και του συνό-
λου του σχεδίου νόµου του Υπουργείου Εσωτερικών: «Άρση πε-
ριορισµών για την εγγραφή στους ειδικούς εκλογικούς κατα-
λόγους εκλογέων εξωτερικού».
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